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MESDAMES, MESSIEURS,

Votre commission a examiné les Sections 02 — 
Chancellerie du premier ministre et 05 — Service Pu-
blic Fédéral Technologie de l’Information et de la Com-
munication du projet de budget général des Dépenses 
pour l’année budgétaire 2009, ainsi que les notes de 
politique générale y afférentes (DOC 52 1529/013 en 
DOC 52 1529/010 partim), au cours de ses réunions 
des 26 novembre et 3 décembre 2008.

I.  —  LE PREMIER MINISTRE

A.  —  EXPOSE INTRODUCTIF DE
M. YVES LETERME, PREMIER MINISTRE

M. Yves Leterme, premier ministre, précise que le 
budget 2009 et son exécution représentent des éta-
pes essentielles de l’histoire budgétaire de notre pays. 
À partir du 1er janvier 2009, l’autorité fédérale suivra 
des règles générales de comptabilité comparables aux 
règles qui s’appliquent au secteur privé. Les pouvoirs 
publics disposeront ainsi de tous les éléments néces-
saires à l’analyse des données fi nancières. 

Les nouvelles règles comptables — le projet « Fe-
dcom » — sont instaurées en exécution de la loi du 
22 mai 2003 portant organisation du budget et de la 
comptabilité de l’État fédéral. Début 2008, le premier 
ministre, qui était alors ministre du Budget, a décidé 
d’appliquer intégralement les règles de la double comp-
tabilité.

Ces prochaines années, ce passage d’un budget 
sur la base de caisse à une double comptabilité aura 
lieu dans tous les services publics, de sorte que les 
pouvoirs publics disposeront, à terme, d’une manière 
très transparente, d’une comptabilité budgétaire, d’une 
comptabilité générale et d’une comptabilité analytique. 

Le système sera d’abord instauré dans cinq services 
pilotes, dont le Service public fédéral (SPF) Chancel-
lerie du premier ministre, qui a joué un rôle proactif en 
la matière. À partir du 1er décembre 2008, le système 
Fedcom sera disponible pour les cinq SPF pilotes et 
il sera possible d’imputer l’engagement des dépenses 
sur les crédits 2009. À partir du 1er janvier 2009, les 
opérations de paiement relatives aux crédits pour 2009 
auront également lieu par le biais de ce système. 

Le nouveau système de comptabilité ne fera pas 
seulement qu’améliorer la qualité des informations dis-
ponibles, il est aussi destiné à simplifi er l’administration 

DAMES EN HEREN, 

Uw commissie heeft de Secties 02 — Kanselarij van 
de Eerste Minister en 05 — Federale Overheidsdienst 
Informatie- en Communicatietechnologie van het ont-
werp van Algemene Uitgavenbegroting voor het be-
grotingsjaar 2009, alsook de betrokken beleidsnota’s 
(DOC 52 1529/013 en DOC 52 1529/010 partim) be-
sproken tijdens haar vergaderingen van 26 november 
en 3 december 2008.

I.  —  DE EERSTE MINISTER

A.  —  INLEIDENDE UITEENZETTING DOOR DE 
HEER YVES LETERME, EERSTE MINISTER

De heer Yves Leterme, eerste minister, preciseert 
dat de begroting voor 2009 en de uitvoering ervan mijl-
palen zijn in de budgettaire geschiedenis van ons land. 
Vanaf 1 januari 2009 zal de federale overheid de al-
gemene boekhoudregels volgen, die vergelijkbaar zijn 
met regels die gelden voor de private sector. De over-
heid zal daardoor beschikken over alle elementen die 
nodig zijn om de fi nanciële gegevens te analyseren.

Met de invoering van nieuwe boekhoudregels — 
het zogenaamde Fedcom-project — wordt de wet van 
22 mei 2003 houdende organisatie van de begroting 
en de boekhouding van de federale staat uitgevoerd. 
Begin 2008 heeft de eerste minister, in zijn toenmalige 
hoedanigheid van minister van Begroting, beslist dat 
de regels van de dubbele boekhouding onverkort zul-
len toegepast worden.

Die overgang van een kasbegroting naar een dub-
bele boekhouding zal de komende jaren bij alle over-
heidsdiensten worden ingevoerd, zodat de overheid op 
termijn op een zeer transparante wijze zal beschikken 
over zowel een begrotingsboekhouding, een algemene 
boekhouding als een analytische boekhouding.

Het systeem gaat van start in vijf pilootdiensten, 
waaronder de Federale Overheidsdienst (FOD) Kan-
selarij van de Eerste Minister die ter zake een proac-
tieve rol heeft gespeeld. Vanaf 1 december 2008 is het 
Fedcom-systeem beschikbaar voor de vijf piloot-FOD’s 
en zal het mogelijk zijn de vastleggingen van de uit-
gaven op de kredieten 2009 in te brengen. Vanaf 1 ja-
nuari 2009 zullen de betalingsverrichtingen die betrek-
king hebben op de kredieten voor 2009 eveneens via 
dit systeem gebeuren.

Het nieuwe systeem van boekhouden zal niet alleen 
de kwaliteit van de beschikbare informatie verbeteren, 
maar heeft ook de bedoeling het bestuur te vereenvou-
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et à en accroître l’effi cacité. Les pouvoirs publics pour-
ront en effet utiliser une comptabilité transparente, qui 
donne une vue claire des coûts et des profi ts des opé-
rations. Ils pourront ainsi opérer des choix budgétaires 
encore plus réfl échis.

Selon le premier ministre, ses services — en parti-
culier, la Chancellerie — seront les premiers à instau-
rer ces nouvelles règles. 

Il reconnaît cependant que l’application des nouvel-
les règles comptables pourrait poser des problèmes 
au début et que le risque de maladies de jeunesse est 
réel.

Le premier ministre évoque ensuite brièvement 
l’émoi qu’ont suscité dans la presse les crédits pour 
les organes stratégiques du premier ministre et du se-
crétaire d’État à la Coordination de la lutte contre la 
fraude, à la suite du dépôt du budget général des dé-
penses pour 2009.

Selon l’intervenant, les observations qui ont été for-
mulées à cet égard trouvent précisément leur origine 
dans l’instauration du projet Fedcom au SPF Chan-
cellerie du premier ministre. Il estime que ces obser-
vations sont dues à un manque de connaissance des 
nouvelles règles de la part des journalistes concernés. 
Le projet Fedcom implique une application plus com-
plète et plus détaillée des codes SEC (Système euro-
péen des Comptes économiques intégrés).

En conséquence, les allocations de base compren-
nent dorénavant 10 chiffres, au lieu de 8 les années 
précédentes.

Techniquement cela se traduit, entre autres, par une 
obligation de distinguer, parmi les frais de personnel 
ceux relatifs au personnel détache par d’autres auto-
rités publiques et pour lequel l’État fédéral rembourse 
le traitement à l’organisme payeur d’origine. Ces frais 
doivent être déduits des postes classiques « 11 : frais 
de personnel » et être repris dans une allocation de 
base 12 : « frais de fonctionnement ». Cette opération 
n’a aucune implication sur l’enveloppe frais de person-
nel allouée aux organes stratégiques; il s’agit simple-
ment d’une redistribution du crédit entre deux alloca-
tions de base.

Le premier ministre admet toutefois qu’une erreur 
s’est glissée dans le budget du secrétaire d’État à la 
Coordination de la lutte contre la fraude, et ce, préci-
sément par suite de l’utilisation intégrale des codes 
SEC. Il y a lieu de lire le libellé de l’allocation de base 
12.01.12.11.19 comme « frais de fonctionnement » et 
non comme « rémunérations et indemnités des ex-

digen en effi ciënter te maken. De overheid zal immers 
gebruik kunnen maken van een transparante boekhou-
ding die een klaar zicht op de kosten en baten van ver-
richtingen geeft. Dat moet haar in staat stellen om nog 
meer weloverwogen budgettaire keuzes te maken.

Volgens de eerste minister zullen zijn diensten — in 
het bijzonder de Kanselarij — het voortouw nemen bij 
de invoering van deze nieuwe regels. 

Hij geeft wel toe dat de toepassing van de nieuwe 
boekhoudregels in het begin voor problemen zou kun-
nen zorgen en dat het risico op kinderziekten reëel is.

De eerste minister staat vervolgens kort stil bij de 
commotie over de kredieten voor de beleidsorganen 
van de eerste minister en van de staatssecretaris voor 
de Coördinatie van de Fraudebestrijding, die in de pers 
is ontstaan naar aanleiding van de indiening van de Al-
gemene uitgavenbegroting voor 2009.

De opmerkingen die in dit verband werden gemaakt, 
vinden volgens spreker precies hun oorsprong in de in-
voering van het Fedcom-project in de FOD Kanselarij 
van de eerste minister. Hij meent dat dit voortkomt uit 
een gebrekkige kennis van de nieuwe regels bij de be-
trokken verslaggevers. Het Fedcom-project impliceert 
een volledigere en gedetailleerdere toepassing van de 
ESR-codes (Europees Stelsel van Economische Re-
keningen).

Als gevolg daarvan bevatten de basisallocaties voort-
aan 10 cijfertekens in plaats van 8, zoals voorgaande 
jaren.

Technisch betekent dat onder meer dat de kosten 
voor gedetacheerde personeelsleden van andere over-
heidsdiensten, wier bezoldiging door de federale Staat 
aan de oorspronkelijke uitbetalingsinstelling wordt te-
rugbetaald, binnen de personeelskosten moeten wor-
den afgezonderd. Die kosten moeten in mindering 
worden gebracht op de gebruikelijke post « 11 : per-
soneelskosten », en worden opgenomen in basisallo-
catie 12 « werkingskosten ». Die ingreep heeft geen 
enkele invloed op het aan de beleidscellen toegekende 
budget voor personeelskosten; het krediet wordt ge-
woon over twee basisallocaties gespreid.

Wel geeft de eerste minister toe dat er in de begro-
ting van de staatssecretaris voor de Coördinatie van de 
Fraudebestrijding een fout geslopen is en dit precies als 
gevolg van de volledige aanwending van de ESR-codes. 
De omschrijving van de basisallocatie 12.01.12.11.19 
dient men als « werkingskosten » te lezen en niet als 
« bezoldigingen en vergoedingen van de experts ». De 
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perts ». Les organes stratégiques des secrétaires d’État 
ne disposent d’ailleurs pas de crédits pour experts.

Ces considérations techniques n’ont pas d’impact 
global sur les crédits des divisions organiques relatives 
aux organes stratégiques. Au total, les crédits de liqui-
dation alloués aux organes stratégiques du premier mi-
nistre et au secrétaire d’État à charge du budget de la 
Chancellerie augmentent seulement de 1 % en 2009 
par rapport à 2008.

Le premier ministre parcourt ensuite les différen-
tes divisions du projet de budget du SPF Chancellerie 
du premier ministre. Au préalable, il fait observer qu’il 
s’agit au total de 97 674 000 euros. En comparaison 
avec le budget ajusté de l’année 2008, cela représente 
une augmentation de 1,2 %. Cette augmentation reste 
dans les limites de l’augmentation de 2 % autorisée par 
les directives relatives à la confection du budget.

Dans la « division 02 — Organes stratégiques du 
premier ministre », des crédits sont prévus à concur-
rence de 4 524 000 euros. 

Il s’agit des moyens pour le Secrétariat du premier 
ministre, la Cellule Coordination de la politique généra-
le, la Cellule stratégique, l’éventuel appel aux experts, 
et les activités gouvernementales. Dû au changement 
de gouvernement fi n mars il n’apparaît pas explicite-
ment dans le budget que les crédits pour les Organes 
stratégiques du premier ministre diminuent, en compa-
raison avec 2008, de 179 000 euros ou 3,8 %. 

Les crédits prévus pour la « Division 12 — Orga-
nes stratégiques du secrétaire d’État à la Coordina-
tion de la lutte contre la fraude» à concurrence de 
1 369 000 euros servent essentiellement à couvrir les 
dépenses de personnel et les frais de fonctionnement 
du secrétariat du secrétaire d’État.

La « Division 21 — Organes de gestion » contient 
deux programmes, à savoir « Direction et gestion » à 
concurrence de 4 907 000 euros et « Réseau ICT » 
pour un montant de 5 708 000 euros. Le premier pro-
gramme contient la présidence du comité de direction 
et les services d’encadrement (Personnel et Organi-
sation, Budget et Contrôle de la gestion, réseau ICT, 
secrétariat et services logistiques et service de traduc-
tion).

La division suivante « Division 31 — Services opé-
rationnels de la Chancellerie du premier ministre » 
compte trois volets.

Le premier volet porte sur les frais de fonctionnement 
du secrétariat du Conseil des ministres, du Comité de 

beleidsorganen van de staatssecretarissen beschikken 
trouwens niet over kredieten voor experts.

Die technische beschouwingen hebben geen alge-
mene invloed op de kredieten van de organisatieafde-
lingen in verband met de beleidscellen. In totaal liggen 
de vereffeningskredieten die aan de beleidscellen van 
de eerste minister en de staatssecretaris worden toe-
gekend voor rekening van de begroting van de Kanse-
larij, in 2009 slechts 1 % hoger dan in 2008.

Vervolgens overloopt de eerste minister de verschil-
lende afdelingen van de ontworpen begroting voor de 
FOD Kanselarij van de Eerste Minister. Vooraf stipt hij 
aan dat het in totaal om 97 674 000 euro gaat. Verge-
leken met de aangepaste begroting voor het jaar 2008 
betekent dat een stijging van 1,2 %. Deze stijging blijft 
binnen de in de richtlijnen voor de opmaak van de be-
groting toegelaten stijging van 2 %.

In « afdeling 02 — Beleidsorganen van de eerste mi-
nister » worden kredieten ten belope van 4 524 000 euro 
voorzien.

Het gaat om de middelen voor het secretariaat van 
de eerste minister, de cel beleidscoördinatie, de be-
leidscel, de eventuele raadplegingen van deskundigen 
en de regeringsactiviteiten. Als gevolg van de rege-
ringswissel op het einde van maart jongstleden komt 
in de begroting niet expliciet tot uiting dat de kredie-
ten voor de beleidscellen van de eerste minister met 
179 000 euro, of 3,8 %, dalen ten opzichte van 2008.

De voor « afdeling 12 — Beleidsorganen van de 
staatssecretaris voor de Coördinatie van de Fraude-
bestrijding » gereserveerde kredieten ten belope van 
1 369 000 euro dienen hoofdzakelijk om de perso-
neelsuitgaven en de werkingskosten van het secreta-
riaat van de staatssecretaris te dekken.

De « afdeling 21 — Beheersorganen » omvat twee 
programma’s, te weten : « Leiding en beheer » ten be-
lope van 4 907 000 euro en « ICT-netwerk », ten belope 
van 5 708 000 euro. Het eerste programma omvat het 
voorzitterschap van het directiecomité en de daarbijho-
rende stafdiensten (Personeel en Organisatie, Begro-
ting en Beheerscontrole, ICT-netwerk, Secretariaat en 
logistieke diensten en Vertaaldienst).

De volgende afdeling « Afdeling 31 — Operationele 
diensten van de Kanselarij van de eerste minister » 
omvat drie luiken.

Het eerste luik heeft betrekking op de werkingskos-
ten van de Secretarie van de Ministerraad, het Over-
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concertation, des comités de négociation syndicale et 
du Comité ministériel du renseignement et de la sé-
curité, ainsi que des services Coordination et Affaires 
juridiques, et de la Communication externe (dans ce 
dernier cas, il s’agit uniquement des frais de fonction-
nement). Un montant de 4 549 000 euros est prévu à 
cet effet.

Le premier ministre précise que le deuxième vo-
let contient le budget proprement dit de la com-
munication externe du gouvernement. Il s’élève à 
5 872 000 euros.

Le troisième volet concerne un crédit de 
49 428 000 euros — un peu plus de la moitié du budget 
total. Il s’agit de la dotation aux institutions biculturelles: 
le Théâtre royal de la Monnaie, l’Orchestre national de 
Belgique et le Palais des Beaux-Arts.

Enfi n, des crédits d’un montant total de 
21 317 000 euros sont prévus à la « Division 32 — 
Services ressortissant au Service public fédéral Chan-
cellerie du premier ministre ». Il s’agit des services 
suivants qui peuvent disposer des crédits énumérés 
ci-dessous :

—  l’Agence pour la simplifi cation administrative (dont 
le premier ministre assume uniquement la responsabi-
lité budgétaire, le ministre de tutelle étant le ministre 
pour l’Entreprise et la Simplifi cation), à concurrence de 
4 404 000 euros;

—  la Commission nationale permanente du 
Pacte culturel, pour laquelle les crédits s’élèvent à 
623 000 euros;

—  les interventions sociales, à savoir le paiement 
d’une prime syndicale, pour lesquelles un montant de 
16 100 000 euros a été prévu, et

—  le Comité d’audit de l’administration fédérale, à 
concurrence de 190 000 euros.

Le premier ministre commente enfi n brièvement les 
quatre postes de dépenses suivants. 

Il indique tout d’abord que la Direction générale 
Communication externe (section 31) continuera de se 
consacrer à la communication de l’autorité fédérale via 
le site portail www.belgium.be et au renforcement de 
l’image de notre pays. 

Deuxièmement, il souligne que le gouvernement a 
prévu, à la section 32, un crédit de 3 202 000 euros 
pour fi nancer les projets dans le cadre de la simplifi -

legcomité, de syndicale onderhandelingscomités en 
het Ministerieel Comité voor Inlichtingen en Veiligheid, 
alsook van de diensten Coördinatie en Juridische Za-
ken, en Externe communicatie (wat dat laatste betreft, 
gaat het uitsluitend om de werkingskosten). Daarvoor 
is 4 549 000 euro uitgetrokken. 

De eerste minister preciseert dat het tweede luik het 
eigenlijke budget voor de externe communicatie van de 
regering omvat. Het bedraagt 5 872 000 euro.

Het derde luik heeft betrekking op een krediet van 
49 428 000 euro — iets meer dan de helft van de totale 
begroting. Het gaat om de dotatie aan de biculturele 
instellingen : de Koninklijke Muntschouwburg, het Na-
tionaal Orkest van België en het Paleis voor Schone 
Kunsten.

Ten slotte zijn er, ten belope van een totaalbedrag 
van 21 317 000 euro, kredieten voorzien in « afde-
ling 32 — Diensten die ressorteren onder de Federale 
Overheidsdienst Kanselarij van de eerste minister ». 
Het gaat om de volgende diensten die kunnen beschik-
ken over de hierna opgesomde kredieten:

—  de dienst voor de Administratieve Vereenvoudi-
ging (waarvoor de eerste minister uitsluitend instaat 
voor de begroting, aangezien de voogdijminister de 
minister voor Ondernemen en Vereenvoudigen is), ten 
belope van 4 404 000 euro;

—  de Vaste Nationale Cultuurpactcommissie, waar-
voor de kredieten 623 000 euro bedragen;

—  de sociale tussenkomsten, met name de uitbetaling 
van een vakbondspremie, waarvoor 16 100 000 euro 
werd uitgetrokken en

—  het Auditcomité voor de federale overheid, ten 
belope van 190 000 euro.

De eerste minister geeft ten slotte een korte duiding 
van de volgende vier uitgavenposten.

Vooreerst geeft hij aan dat de Algemene Directie Ex-
terne Communicatie (onder afdeling 31) zich verder zal 
blijven toeleggen op de communicatie van de federale 
overheid via de portaalsite www.belgium.be en op de 
versterking van het imago van ons land.

Ten tweede wijst hij erop dat de regering onder afde-
ling 32 een krediet van 3 202 000 euro heeft voorzien 
om de projecten in het kader van de administratieve 
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cation administrative. Le ministre pour l’Entreprise et la 
Simplifi cation commentera cet aspect plus en détail. 

En ce qui concerne la section 32 encore, il évoque 
brièvement les primes syndicales pour 2008. Elles se-
ront payées dans le courant de 2009, en application du 
Protocole n° 151/1 relatif aux négociations menées les 
17 mai 2005, 9 mai 2006 et 19 septembre 2006 au sein 
du Comité commun à l’ensemble des Services publics. 
Le montant de la prime syndicale a été fi xé à 80 euros, 
les frais d’administration à 2,5 euros.

Le ministre annonce enfi n son intention d’entrepren-
dre, dans le courant de 2009, des actions visant à dé-
velopper les services internes d’audit. Après une ana-
lyse approfondie des besoins et de la réglementation, 
un comité d’audit de l’administration fédérale sera créé 
au sein de la Chancellerie. Le gouvernement peut ainsi 
rester informé des activités des différents services. 
Conformément à l’article 4 de l’arrêté royal du 17 août 
2007 portant création du Comité d’audit de l’adminis-
tration fédérale, le gouvernement a convenu que le pre-
mier ministre publierait un appel à candidatures pour 
ce comité dans le courant de 2009.

B.  —  DISCUSSION

1.  Questions et observations des membres

Mme Leen Dierick (CD&V) souligne que l’on a ré-
cemment pu lire dans les médias que la procédure de 
sélection d’un nouveau président de la Chancellerie du 
premier ministre devait être recommencée à la suite 
d’un arrêt du Conseil d’État. La membre s’enquiert 
auprès du premier ministre des conséquences concrè-
tes de l’arrêt.

*
*     *

M. Josy Arens (cdH), votre rapporteur, souhaite faire 
remarquer que les communes utilisent déjà une comp-
tabilité en partie double depuis une douzaine d’années. 
Du personnel supplémentaire a dû être recruté à cet 
effet. L’intervenant demande si ce sera également le 
cas au niveau de l’autorité fédérale.

vereenvoudiging te fi nancieren. De minister voor On-
dernemen en Vereenvoudigen zal dit later nader toe-
lichten.

Nog met betrekking tot afdeling 32 wordt er kort in-
gegaan op de vakbondspremies voor 2008. Deze zul-
len in de loop van 2009 uitbetaald worden, in uitvoering 
van het Protocol nr. 151/1 betreffende de onderhande-
lingen die op 17 mei 2005, 9 mei 2006 en 19 septem-
ber 2006 werden gevoerd in het gemeenschappelijk 
comité voor alle overheidsdiensten. Het bedrag van de 
vakbondspremie werd vastgesteld op 80 euro, de ad-
ministratiekosten op 2,5 euro.

Ten slotte zegt de eerste minister in de loop van 
2009 acties voor de uitbouw van interne auditdiensten 
te zullen ondernemen. Na een grondige analyse van de 
noden en de regels zal binnen de Kanselarij een fede-
raal auditcomité opgericht worden. Zo kan de regering 
op de hoogte blijven van het reilen en zeilen van de 
verschillende diensten. Overeenkomstig artikel 4 van 
het koninklijk besluit van 17 augustus 2007 houdende 
oprichting van het federaal auditcomité, is in de rege-
ring afgesproken dat de eerste minister in de loop van 
2009 een oproep voor kandidaatstelling voor dat co-
mité doet.

B.  —  BESPREKING

1.  Vragen en opmerkingen van de leden

Mevrouw Leen Dierick (CD&V) wijst erop dat de me-
dia recent bericht hebben dat de procedure voor de se-
lectie van een nieuwe voorzitter van de Kanselarij van 
de eerste minister ten gevolge van een arrest van de 
Raad van State moet worden overgedaan. Zij vraagt 
aan de eerste minister naar de concrete gevolgen van 
het arrest.

*
*     *

Uw rapporteur, de heer Josy Arens (cdH) wenst op 
te merken dat de gemeenten al sedert een twaalftal 
jaar een dubbele boekhouding voeren. Daarvoor heeft 
men extra personeel moeten inzetten. Spreker wenst te 
vernemen of dit ook het geval zal zijn op het niveau van 
de federale overheid 
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2.  Réponses de M. Yves Leterme, premier minis-
tre, et répliques des membres

M. Yves Leterme, premier ministre, revient en détail 
sur les problèmes rencontrés dans le cadre de la pro-
cédure de sélection du nouveau président du comité 
de direction de la Chancellerie. Il précise qu’avant d’en-
tamer son exposé sur le cas pratique qu’il lui avait été 
demandé de commenter dans le cadre de la sélection, 
M. Jean-Claude Laes a pu présenter ses objections 
quant à la procédure de sélection. Le temps consacré 
à ces objections a été décompté du temps accordé 
au candidat pour l’exposé. Il s’ensuit que M. Laes n’a 
pas disposé du même temps que les autres candidats. 
Cette faute de procédure du Sélor – le premier ministre 
estimant d’ailleurs que les fautes de procédure sont as-
sez courantes sous la direction de l’administrateur dé-
légué du Selor — a entraîné la suspension de l’exécu-
tion des décisions qualifi ant M. Laes de « moins apte » 
et refusant sa candidature. Entre-temps, un recours en 
annulation a été introduit au Conseil d’État contre la 
nomination de M. Hans D’Hondt (président du comité 
de direction de la Chancellerie).

Le premier ministre souligne que la faute incombe 
au Selor et non à l’État et qu’il s’agit à présent d’at-
tendre la décision du Conseil d’État sur le fond (pour 
l’instant, il s’est uniquement prononcé sur la demande 
de suspension).

Le ministre indique par ailleurs que l’on entend intro-
duire la comptabilité en partie double en conservant le 
cadre de personnel existant.

*
*     *

Votre rapporteur, M. Josy Arens (cdH), demande s’il 
peut déduire de la réponse du premier ministre que les 
communes devraient se serrer la ceinture.

*
*     *

Le premier ministre réplique que les résultats conso-
lidés des budgets des différentes autorités seraient 
plus positifs si le taux de croissance des dépenses 
primaires des communes suivait celui des dépenses 
primaires de l’autorité fédérale.

2.  Antwoorden van de heer Yves Leterme, eerste 
minister en replieken van de leden

De heer Yves Leterme, eerste minister, geeft meer 
uitleg over wat er is misgelopen in de selectieproce-
dure voor een nieuwe voorzitter van het directiecomité 
van de Kanselarij. Hij preciseert dat de heer Jean-
Claude Laes, kandidaat, voorafgaand aan zijn exposé 
over het praktijkgeval dat hij in het kader van de se-
lectie moest bespreken, zijn bezwaren met betrekking 
tot de selectieprocedure heeft mogen uiteenzetten. De 
tijd die hij daarvoor heeft gebruikt, werd afgetrokken 
van de tijd die hem voor het exposé was toebemeten. 
Daardoor heeft de heer Laes niet evenveel tijd gekre-
gen als de andere kandidaten. Deze procedurefout van 
Selor — volgens de eerste minister gebeuren er onder 
de leiding van de afgevaardigd bestuurder van Selor 
trouwens wel vaker procedurefouten — heeft geleid 
tot de schorsing van de tenuitvoerlegging van de be-
slissingen om de heer Laes als « minder geschikt » te 
kwalifi ceren en zijn kandidatuur niet in aanmerking te 
nemen. Ondertussen werd bij de Raad van State een 
vernietigingsberoep tegen de benoeming van de heer 
Hans D’Hondt (voorzitter van het directiecomité van de 
Kanselarij) ingediend.

De eerste minister benadrukt dat de fout bij Selor en 
niet bij de Staat ligt en dat nu moet afgewacht worden 
wat de Raad van State ten gronde zal beslissen (op 
dit ogenblik werd er enkel uitspraak gedaan over de 
schorsingsvordering).

De eerste minister stelt voorts dat men de ambitie 
heeft om de dubbele boekhouding in te voeren binnen 
het bestaande personeelskader.

*
*     *

Uw rapporteur, de heer Josy Arens (cdH) vraagt of 
hij uit het antwoord van de eerste minister mag afl eiden 
dat naar zijn mening de gemeenten de buikriem zou-
den moeten aanhalen.

*
*     *

De eerste minister repliceert dat de geconsolideer-
de resultaten van de begrotingen van de verschillende 
overheden positiever zouden zijn, mocht het stijgings-
percentage van de primaire uitgaven van de gemeen-
ten gelijklopen met dat van de primaire uitgaven van de 
federale overheid.
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II.  —  LE MINISTRE POUR L’ENTREPRISE 
ET LA SIMPLIFICATION

A.  —  EXPOSÉ INTRODUCTIF DE 
M. VINCENT VAN QUICKENBORNE, 

MINISTRE POUR L’ENTREPRISE 
ET LA SIMPLIFICATION

M. Vincent Van Quickenborne, ministre pour l’Entre-
prise et la Simplifi cation, commence par rappeler les 
beaux résultats obtenus au cours des dernières an-
nées en matière de simplifi cation administrative.

D’une part, ces résultats concernent les entreprises 
en phase de démarrage. Selon la Banque mondiale, il 
y a quelques années, ces entreprises avaient encore 
besoin de 56 jours pour procéder à sept démarches 
administratives. Selon cette même source, ces démar-
ches comprennent actuellement trois étapes et s’éta-
lent sur quatre jours. Aucun autre État européen ne fait 
mieux !

D’autre part, ces résultats concernent aussi les ci-
toyens. La suppression des timbres-amendes et des 
timbres fi scaux, le nombre croissant de cases prérem-
plies du site tax-on-web et les simplifi cations des dé-
marches en cas de naissance ou de mariage en consti-
tuent la preuve.

L’intervenant s’attache ensuite à ses priorités pour 
l’année prochaine en matière de simplifi cation adminis-
trative.

En premier lieu, un certain nombre d’initiatives im-
portantes seront à nouveau prises dans ce cadre au 
profi t des citoyens. 

Des simplifi cations administratives sont ainsi pré-
vues à l’occasion d’une naissance, de l’achat ou de la 
vente d’une maison ou d’un décès. En outre, les

bases légales seront posées en vue de la création 
d’une banque électronique des actes notariés, que le 
citoyen pourra, à terme, consulter grâce à sa carte 
d’identité électronique (e-ID). Les projets de loi néces-
saires à cet effet seront présentés au début de l’année 
prochaine.

On veillera également, de concert avec le ministre 
et le secrétaire d’État compétents, à ce que les tarifs 
sociaux de gaz et d’électricité soient accordés automa-
tiquement à ceux qui y ont droit.

II.  —  DE MINISTER VOOR ONDERNEMEN
 EN VEREENVOUDIGEN

A.  —  INLEIDENDE UITEENZETTING VAN DE 
HEER VINCENT VAN QUICKENBORNE, 

MINISTER VOOR ONDERNEMEN 
EN VEREENVOUDIGEN

De heer Vincent Van Quickenborne, minister voor 
Ondernemen en Vereenvoudigen, herinnert vooreerst 
aan de mooie resultaten die de voorbije jaren op het 
vlak van de administratieve vereenvoudiging geboekt 
werden.

Enerzijds betreffen deze resultaten de startende on-
dernemingen. Die hadden volgens de Wereldbank en-
kele jaren geleden nog 56 dagen nodig om zeven ad-
ministratieve stappen te doorlopen. Volgens diezelfde 
bron kan dit nu in drie stappen en op vier dagen. Geen 
enkel Europees land doet beter !

Anderzijds betreffen deze resultaten ook de burgers. 
De afschaffi ng van de boetezegels en de fi scale ze-
gels, de steeds verdere voorafi nvulling van tax-on-web 
en de vereenvoudigingen met betrekking tot geboorte 
of huwelijk zijn daarvan het bewijs.

Vervolgens staat de spreker stil bij zijn prioriteiten 
voor het komende jaar betreffende de administratieve 
vereenvoudiging.

In de eerste plaats zal in dit kader opnieuw een aan-
tal belangrijke initiatieven ten voordele van de burgers 
genomen worden.

Zo staan verdere administratieve initiatieven op sta-
pel bij een geboorte, de koop of verkoop van een wo-
ning en een overlijden. Daarnaast zal ook de wetge-
vende basis worden gelegd voor het oprichten van een 
elektronische Notariële Aktenbank die de burger op 
termijn zal kunnen kan consulteren via zijn elektroni-
sche identiteitskaart (e-ID). De noodzakelijke wetsont-
werpen zullen begin volgend jaar worden ingediend.

Samen met de bevoegde minister en staatssecre-
taris zal er eveneens gewerkt worden aan de automa-
tische toekenning van het sociaal tarief voor gas en 
elektriciteit aan wie daar recht heeft op heeft.
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Des efforts seront également faits en vue de ré-
duire les tracasseries administratives auxquelles sont 
confrontées les personnes souffrant d’une maladie ou 
d’un handicap. À cet égard, la plateforme e-health insti-
tuée récemment a créé de grandes espérances.

Enfi n, tout est mis en œuvre afi n de multiplier le 
nombre de cases préremplies de la déclaration d’im-
pôts. À terme, la déclaration d’impôts doit pouvoir être 
remplacée, pour les pensionnés par exemple, par une 
proposition de taxation.

En deuxième lieu, de nouvelles simplifi cations seront 
également introduites pour les entreprises. Concrète-
ment, elles concernent :

—  la « SPRL Starter », une nouvelle forme de so-
ciété nécessitant un capital de départ nettement moins 
important;

—  la gratuité du dépôt électronique des comptes 
annuels au cours des trois premières années de vie 
d’une entreprise

—  la réduction des coûts de publication lors du dé-
pôt électronique d’un acte de création.

Pour ce qui est des entreprises en phase de démar-
rage dans le secteur de la construction, un projet de 
loi sera déposé dans le courant du premier semestre 
de 2009 afi n de remplacer la lourde procédure d’en-
registrement préalable pour les entrepreneurs par un 
système simple.

La Banque-Carrefour des entreprises (BCE) est la 
clef de voûte des mesures pour les entreprises exis-
tantes. Au cours des prochaines années, elle doit de-
venir la base d’une gamme de services électroniques 
encore plus étendus proposés par les autorités aux 
entreprises. C’est dans cette optique qu’un projet de loi 
a déjà été déposé, qui vise à permettre au service de 
gestion de la BCE de procéder à un certain nombre de 
suppressions automatiques et à créer la base de l’en-
registrement des professions libérales dans la BCE

Les titres-repas électroniques constituent un autre 
projet important que le ministre souhaite boucler en 
2009. L’élaboration du cadre légal requis à cette fi n est 
en cours de fi nalisation. Le Conseil national du Travail, 
le Conseil supérieur des indépendants et des PME et 
le Conseil de la consommation se prononcent en ce 
moment sur les propositions réglementaires concer-
nées.

Ook wordt gestreefd naar een vermindering van de 
rompslomp voor personen die geconfronteerd worden 
met ziekte of handicap. In dit kader zijn de verwachtin-
gen aangaande het pas opgerichte e-health-platform 
hooggespannen.

Ten slotte wordt werk gemaakt van de verdere 
voorafi nvulling van de belastingaangifte. Op termijn 
moet de belastingaangifte voor — bijvoorbeeld — ge-
pensioneerden vervangen kunnen worden door een 
belastingsvoorstel.

In de tweede plaats zullen er voor de ondernemin-
gen opnieuw vereenvoudigingen doorgevoerd worden. 
In concreto betreffen deze :

—  het initiatief « BVBA Starter », een nieuwe ven-
nootschapsvorm die veel minder startkapitaal zal ver-
gen;

—  het gratis maken van de elektronische neerleg-
ging van de jaarrekening in de eerste drie levensjaren 
van een onderneming;

—  het verminderen van de publicatiekosten voor 
een elektronisch neergelegde oprichtingsakte.

Voor wat de starters in de bouwsector betreft, zal 
in het eerste semester van 2009 een wetsontwerp in-
gediend worden om de omslachtige voorafgaande re-
gistratieprocedure voor aannemers te vervangen door 
een eenvoudig systeem.

Hoeksteen van de maatregelen voor de bestaande 
ondernemingen is de Kruispuntbank voor Onderne-
mingen (KBO). In de komende jaren moet deze de 
basis worden van een nog veel uitgebreidere elek-
tronische dienstverlening van de overheid aan de on-
dernemingen. Met dat doel voor ogen werd alvast een 
wetsontwerp ingediend dat de beheersdienst van KBO 
zal toelaten om over te gaan tot een aantal ambtshalve 
schrappingen en waarin de basis wordt gelegd voor de 
opname van de vrije beroepen in deze gegevensbank.

Een ander belangrijk project dat de minister in 2009 
wil afwerken, is dit betreffende de elektronische maal-
tijdcheques. De uitwerking van het wettelijk kader hier-
voor zit in de eindfase: momenteel bespreken de Natio-
nale Arbeid Raad, de Hoge Raad voor de Zelfstandigen 
en de KMO en de Raad voor het Verbruik immers de 
reglementaire voorstellen ter zake.
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La diminution des charges en matière de statistiques 
reste également prioritaire. En tout cas, l’an prochain, le 
nombre d’entreprises interrogées diminuera de 40 %.

Enfi n, des efforts seront faits pour étendre, aux en-
tités fédérées et aux communes, la simplifi cation ad-
ministrative réalisée au niveau fédéral au cours de la 
législature passée en ce qui concerne les attestations 
administratives requises dans le cadre des marchés 
publics.

Troisièmement, le gouvernement entend également 
simplifi er la vie des associations.

C’est dans ce cadre que s’inscrivent les mesures 
de simplifi cation de la procédure relative aux droits 
d’auteur et au droit à une rémunération équitable. 

En outre, la simplifi cation du cadre juridique des 
ASBL sera poursuivie. Il est rappelé, à ce propos, qu’un 
projet de loi supprimant l’obligation de dépôt annuel de 
la liste des membres sera déposé prochainement. Il 
sera également possible, à l’avenir, de créer une ASBL 
par voie électronique.

M. Van Quickenborne s’arrête ensuite sur l’informa-
tisation de la société et des services publics, le e-gou-
vernement.

La politique menée dans ce domaine s’appuie sur 
cinq piliers.

Augmentation du nombre d’applications pour la 
e-ID

Ce projet concerne surtout la billetterie des trans-
ports en commun et l’accès aux événements sportifs.

Augmentation du taux de participation

Une enquête de l’Institut national de statistique in-
dique que le taux de pénétration de l’ordinateur ne dé-
passait pas 65 % en Belgique fi n 2007. Aux Pays-Bas 
et dans les pays scandinaves, ce taux atteint 85 %. 
Pour réduire la fracture numérique, un grand projet PC 
sera lancé l’année prochaine. Ce projet s’adressera 
aux trois catégories de personnes pour lesquelles le 
taux de pénétration de l’ordinateur est le moins élevé à 
l’heure actuelle, c’est-à-dire aux :

—  travailleurs qui n’ont pas encore d’ordinateur;

Ook de vermindering van de statistieklasten blijft een 
prioriteit. Voor volgend jaar zullen in ieder geval 40% 
minder ondernemingen worden ondervraagd.

Ten slotte zullen er inspanningen gedaan worden 
om de tijdens de vorige legislatuur op het federale ni-
veau gerealiseerde administratieve vereenvoudiging 
met betrekking tot de administratieve attesten bij deel-
name aan overheidsopdrachten, tot de gefedereerde 
entiteiten en de gemeenten uit te breiden.

In de derde plaats wil deze regering ook het adminis-
tratieve leven voor de verenigingen vergemakkelijken.

In deze context passen de maatregelen ter vereen-
voudiging van de procedure in verband met de melding 
van de auteursrechten en de billijke vergoeding.

Daarnaast zal er verder gewerkt worden aan de ver-
eenvoudiging van het juridisch kader van de VZW’s. 
Hierbij wordt herinnerd aan het wetsontwerp dat eerst-
daags zal worden ingediend ten einde de verplichte 
jaarlijkse neerlegging van de ledenlijst af te schaffen. 
Ook het elektronisch oprichten van een VZW zal in de 
toekomst tot de mogelijkheden behoren.

Verder staat de heer Van Quickenborne stil bij de in-
formatisering van de samenleving en de overheid, het 
e-governement.

Het beleid dienaangaande rust op de volgende vijf 
pijlers.

Het aanbieden van meer toepassingen voor de e-ID

Hierbij wordt voornamelijk gewerkt in de richting van 
de ticketing van het openbaar vervoer en van de toe-
gang tot sportevenementen.

Het verhogen van de participatiegraad

Uit een enquête van het Nationaal Instituut voor de 
Statistiek blijkt dat de PC-penetratiegraad in België 
eind 2007 slechts 65% bedroeg. In Nederland en in 
de Scandinavische landen loopt dit cijfer op tot 85%. 
Om die digitale kloof te dichten wordt volgend jaar een 
groot PC-plan gelanceerd dat zich richt op de drie be-
volkingsgroepen waarin de PC-penetratie momenteel 
nog het laagste is, met name :

—  de werknemers die nog geen PC hebben;
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—  plus défavorisés;

—  consommateurs qui hésitent à acheter un ordi-
nateur.

Le nombre d’ordinateurs achetés dans le cadre de 
l’actuel projet de PC privé destiné aux travailleurs qui 
n’ont pas encore d’ordinateur n’a atteint que cinq à six 
mille unités. C’est pourquoi cette procédure sera sensi-
blement simplifi ée pour les travailleurs dont les revenus 
n’atteignent pas deux mille euros.

En outre, le projet « PC-recup » prévoit que des or-
dinateurs amortis en provenance du secteur public ou 
du secteur privé seront nettoyés et mis à la disposition 
des plus défavorisés gratuitement ou pour une somme 
très modique.

Pour ceux qui hésitent encore à acheter un ordina-
teur, le projet « Internet pour tous » sera assoupli et 
moins cher. En effet, durant son année d’existence, le 
nombre d’ordinateurs achetés dans ce cadre n’a atteint 
que 37 000 unités sur les 180 000 ordinateurs vendus 
chaque année en Belgique.

Des abonnements Internet fi xe ou mobile moins 
chers

Le duopole existant sur le marché belge a pour 
conséquence que les tarifs des offres proposées pour 
un package internet, télévision et mobilophonie sont 
relativement chers. Le ministre renvoie à cet égard à 
l’examen du volet « Télécom » de sa note de politique 
générale en commission de l’Infrastructure.

Rendre les applications e-gov et l’environnement 
TIC en général aussi sûrs que possible

En ce qui concerne la problématique de la sécurité 
des applications e-gov en général et la défense contre 
les «cyberattaques» en particulier, il est non seulement 
renvoyé à l’IBBT et à la FCCU de la police fédérale 
mais aussi à la Computer Security Incident Response 
Team qui sera créée prochainement au sein du SPF 
Technologie de l’Information et de la Communication.

La simplifi cation de l’utilisation de l’e-ID

Il est rappelé spécifi quement dans ce cadre qu’a été 
mis récemment à disposition sur le site web eid.bel-
gium.be le module e-ID Quick Install, qui installe beau-
coup plus facilement le lecteur de cartes.

—  de minstbedeelden;

—  de consument die aarzelt om een PC aan te 
schaffen.

In het kader van het bestaande PC-Privé-project 
met de werknemers die nog geen PC hebben, wer-
den slechts 5 à 6 000 PC’s aangekocht. Daarom zal 
deze procedure gevoelig vereenvoudigd worden voor 
de werknemers met een inkomen van minder dan 
2 000 euro. 

Voor de minstbedeelden is er het « PC-recup »-pro-
ject. In dit kader zullen afgeschreven PC’s uit de over-
heids- of de privé-sector worden opgeschoond en gratis 
of tegen een zeer beperkte vergoeding ter beschikking 
worden gesteld.

Voor wie nog twijfelt over de aankoop van een PC 
zal het « Internet voor iedereen »-project fl exibeler en 
goedkoper worden. Tijdens zijn eenjarig bestaan wer-
den immers slechts 37 000 van de 180 000 computers 
die per jaar in België worden aangekocht, in dit kader 
aangeschaft.

Scherpere prijzen voor vaste en mobiele internet-
abonnementen

Ingevolge het duopolie op de Belgische markt liggen 
de tarieven voor een internet-, televisie- en mobilofo-
nie-pakket relatief hoog. Hiervoor verwijst de minister 
naar de bespreking van het luik « Telecom » van zijn 
beleidsnota in de commissie voor de Infrastructuur.

Het optimaliseren van de veiligheid van de e-gov-
toepassingen en de algemene ICT-omgeving

Aangaande de problematiek van de veiligheid van 
de e-gov-toepassingen in het algemeen en de verdedi-
ging tegen zogenaamde cyberattacks in het bijzonder, 
wordt niet alleen verwezen naar het IBBT en naar de 
FCCU van de federale politie maar ook naar het Com-
puter Security Incident Response Team dat eerstdaags 
in de schoot van de FOD Informatie- en Communicatie-
technologie zal worden opgericht.

Het vereenvoudigen van het werken met de e-ID

In dit kader wordt specifi ek herinnerd aan het recent 
beschikbaar stellen op de website eid.belgium.be van 
de e-ID Quick Install-module die de installatie van de 
kaartlezer gevoelig vergemakkelijkt.
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Par ailleurs, le ministre s’efforcera aussi d’accroître 
les possibilités en ce qui concerne la signature et l’en-
voi électroniques de documents.

Enfi n, un road-show est annoncé dans ce contexte 
afi n de mieux faire connaître au grand public les possi-
bilités de l’e-ID.

B.  —  DISCUSSION

1.  Questions et observations des membres

M. Roel Deseyn (CD&V) souhaite en premier lieu 
faire une série d’observations et poser des questions 
concernant les développements annoncés en ce qui 
concerne l’e-ID.

En premier lieu, il convient de préciser que la plupart 
des déclarations tax-on-web s’effectuent encore par le 
biais du token et non par le biais de l’e-ID.

Compte tenu des diffi cultés rencontrées avec l’an-
cien module d’installation, le membre se réjouit bien 
entendu de la mise en service du nouveau module e-ID 
Quick Install. À cet égard, il fait néanmoins observer 
que l’utilisateur qui est venu péniblement à bout d’une 
installation compliquée ne sera probablement pas en-
clin à entamer une nouvelle procédure d’installation. 
N’était-il dès lors pas possible de travailler au départ 
d’une mise à jour de l’ancienne version ? Il remarque 
également que les négociations menées tant avec les 
grands fournisseurs de hardware pour intégrer un lec-
teur de carte, qu’avec les principaux fournisseurs de 
logiciels pour prévoir d’origine logiciel nécessaire, se 
sont révélées infructueuses à ce jour. 

L’intervenant s’enquiert par ailleurs de la manière 
dont le degré de satisfaction des utilisateurs de cette 
application est actuellement mesuré. 

Il demande également comment et dans quels dé-
lais les différents destinataires d’une application e-ID 
seront informés lorsque, pour l’une ou l’autre raison, 
une carte ne sera plus valide. 

Quelles sont les nouvelles applications e-ID évo-
quées par le ministre dans sa note de politique géné-
rale (DOC 25 1529/010 — p. 23) ?

Deuxièmement, l’intervenant fait observer que la 
fonction private search de la BCE ne semble pas fonc-
tionner correctement. 

Daarnaast zal de minister zich ook inspannen om de 
mogelijkheden voor het elektronisch tekenen en ver-
sturen van documenten te verhogen.

Ten slotte wordt in deze context een road-show aan-
gekondigd om de mogelijkheden van de e-ID bij het 
grote publiek beter bekend te maken.

B.  —  BESPREKING

1.  Vragen en opmerkingen van de leden

De heer Roel Deseyn (CD&V) wenst in de eerste 
plaats een aantal kanttekeningen te plaatsen en vra-
gen te stellen bij de aangekondigde ontwikkelingen be-
treffende de e-ID.

Vooreerst dient verduidelijkt te worden dat de mees-
te tax-on-web-aangiften nog via het token en niet via 
de e-ID gebeuren.

In het licht van de moeilijkheden met de vorige instal-
latiemodule wordt de nieuwe e-ID Quick Install-module 
vanzelfsprekend toegejuicht. Hierbij wordt er evenwel 
op gewezen dat de gebruiker die een ingewikkelde in-
stallatie heeft doorworsteld, waarschijnlijk niet geneigd 
zal zijn om opnieuw een installatieprocedure te doorlo-
pen. Kon er daarom niet met een geüpdate versie ge-
werkt worden ? Ook wordt opgemerkt dat de onderhan-
delingen met zowel de grote hardware-leveranciers, om 
een kaartlezer in te bouwen, als met de belangrijkste 
softwarehuizen, om de nodige software standaard te 
voorzien, tot dusver vruchteloos gebleken zijn. 

Daarnaast wordt geïnformeerd naar de wijze waar-
op momenteel de tevredenheid van de gebruikers van 
deze toepassing gepeild wordt.

Tevens wordt gevraagd hoe en op welke termijn de 
verschillende bestemmelingen van een e-ID-toepassing 
ervan op de hoogte gebracht worden dat een bepaalde 
kaart om de een of andere reden niet meer geldig is.

Welke zijn de nieuwe e-ID-toepassingen waar-
naar de minister in zijn beleidsnota verwijst (DOC 25 
1529/010 — blz. 23) ?

In de tweede plaats wijst de spreker erop dat de pri-
vate search-functie van de KBO niet naar behoren blijkt 
te werken.
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Troisièmement, M. Deseyn suggère de supprimer les 
chèques-repas sur papier et d’intégrer immédiatement 
les compensations nécessaires dans la feuille de paie. 

Quatrièmement, l’intervenant soutient les initiatives 
du ministre visant à augmenter le taux de pénétration 
de l’ordinateur et il se réjouit que l’on ait tiré les leçons 
du passé. Dans ce cadre, il faut en effet surtout se fo-
caliser sur le coût structurel de la possession et de l’uti-
lisation d’un PC et non sur le coût d’acquisition initial. 
Concrètement, il interroge le ministre sur l’ampleur du 
projet « PC-recup ». Tous les SPF y collaboreront-ils et 
dans quelle mesure ? 

*
*     *

M. Eric Thiébaut (PS) souhaitent quelques préci-
sions concernant l’introduction concrète du chèque-re-
pas électronique, d’une part, et concernant l’éventua-
lité d’une concertation avec les autorités locales dans 
le cadre des initiatives annoncées en vue d’augmenter 
la pénétration du PC, d’autre part.

*
*     *

M. Bruno Steegen (Open Vld) se penche d’abord sur 
les simplifi cations administratives envisagées.

Il se réjouit particulièrement des modalités relatives 
à la naissance, à l’achat et à la vente d’une habitation, 
au décès et à la banque électronique des actes nota-
riés. Il espère aussi qu’il sera également répondu aux 
attentes concernant le développement de la plate-for-
me e-health.

Il souligne par ailleurs l’importance — dans le contex-
te économique actuel — des différentes mesures rela-
tives aux entreprises. L’initiative « SPRL Starter » et les 
mesures relatives aux marchés publics, en particulier, 
lui semblent intéressantes à cet égard.

En ce qui concerne les associations, il demande si 
des initiatives destinées à simplifi er la comptabilité des 
ASBL sont également prévues.

Par ailleurs, M. Steegen souscrit pleinement aux 
mesures proposées en matière d’e-government.

Ten derde suggereert de heer Deseyn om de papie-
ren maaltijdcheque af te schaffen en de nodige verre-
keningen onmiddellijk in het loonbriefje te integreren.

In de vierde plaats steunt de spreker de initiatieven 
van de minister om de PC-penetratie te verhogen en is 
hij verheugd dat er uit het verleden de nodige lessen 
worden getrokken. In dit raam moet inderdaad vooral 
aandacht besteed worden aan de structurele kost van 
het PC-bezit en –gebuik en niet zozeer aan de initiële 
aankoopskost. Concreet informeert hij betreffende het 
« PC-recup »-project naar de schaalgrootte en naar de 
mate waarin al de FOD’s hieraan zullen meewerken.

*
*     *

De heer Eric Thiébaut (PS) wenst enige verduide-
lijking betreffende de concrete invoering van de elek-
tronische maaltijdcheque, enerzijds, en over de moge-
lijkheid dat er bij de aangekondigde initiatieven in het 
kader van het verhogen van de PC-penetratie, overleg 
gepleegd zal worden met de lokale overheden, ander-
zijds.

*
*     *

De heer Bruno Steegen (Open Vld) staat vooreerst 
stil bij de in het vooruitzicht gestelde administratieve 
vereenvoudigingen.

Hierbij is hij inzonderheid verheugd over de modali-
teiten betreffende de geboorte, de koop of verkoop van 
een woning, een overlijden en de elektronische Nota-
riële Aktenbank. Daarnaast hoopt hij dat de verwach-
tingen die in de ontwikkeling van het e-health-platform 
gesteld worden, ook zullen worden ingelost.

Verder benadrukt hij — in de huidige economische 
context — het belang van de verschillende maatregelen 
betreffende de ondernemingen. Met name het « BVBA 
Starter »-initiatief en de maatregelen betreffende de 
overheidsopdrachten lijken hem daarbij interessant.

Met betrekking tot de verenigingen informeert hij 
of er ook initiatieven zijn om de boekhouding van de 
VZW’s te vereenvoudigen.

Verder onderschrijft de heer Steegen volledig de 
voorgestelde maatregelen inzake het e-government.
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2.  Réponses du ministre pour l’Entreprise et la 
Simplifi cation 

M. Vincent Van Quickenborne, ministre pour l’Entre-
prise et la Simplifi cation, souligne que lors de chaque 
contact avec les fournisseurs importants de matériel, 
le thème de l’intégration d’un lecteur e-ID est abordé. 
Bien qu’il existe de plus en plus de modèles équipés 
d’un lecteur e-ID, cette option ne peut être réellement 
imposée que dans le cadre d’un marché public.

L’application tax-on-web a déjà fait l’objet d’une en-
quête de satisfaction, mais la suggestion d’en faire de 
même auprès des utilisateurs du lecteur e-ID est no-
tée.

Il existe un numéro de téléphone (le 02/518.21.17) 
auquel la perte d’une e-ID peut être déclarée, ce qui 
entraîne sa désactivation. Ce numéro est cependant 
pratiquement inconnu du grand public.

L’e-ID peut être utilisée pour un grand nombre d’ap-
plications de billets. Il appartient cependant aux autori-
tés (locales) d’en tenir compte.

Le problème de la fonction private search de la BCE 
est imputable à un problème historique dû à l’absence 
du code source ou à un problème de logiciel. Pour les 
cas urgents, il est possible de contacter le helpdesk de 
la BCE.

La suppression complète de la version papier du 
chèque-repas électronique semble effectivement la so-
lution la plus indiquée. Le problème réside cependant 
dans le fait que le chèque-repas est souvent utilisé lors 
des négociations salariales pour offrir un extra au tra-
vailleur. Concrètement, on songe alors à un système 
ouvert, dans lequel un crédit serait mis sur une carte de 
paiement existante ou dans lequel une nouvelle carte 
serait introduite ou encore — ce qui serait très intéres-
sant — dans lequel on travaillerait avec des paiements 
par GSM.

À terme, l’objectif est de réduire tous les coûts liés à 
la détention et à l’utilisation d’un PC.

Le projet « PC-recup », dans le cadre duquel, dans 
un premier temps, le pouvoir fédéral pourrait mettre 
à disposition annuellement 5 à 6 000 ordinateurs est 
encore loin d’être achevé. Dans ce cadre, il faudra na-
turellement collaborer non seulement avec les bourg-
mestres et/ou les CPAS, mais aussi avec les associa-

2.  Antwoorden van de minister voor Onderne-
men en Vereenvoudigen

De heer Vincent Van Quickenborne, minister voor 
Ondernemen en Vereenvoudigen, benadrukt dat bij elk 
contact met de belangrijke hardware-leveranciers het 
thema van het inbouwen van een e-ID-lezer ten berde 
wordt gebracht. Alhoewel er steeds meer modellen met 
een e-ID-lezer worden uitgerust, kan deze optie alleen 
in het kader van een overheidsopdracht daadwerkelijk 
worden opgelegd.

Bij de tax-on-web-toepassing werd reeds een tevre-
denheidsenquête gehouden maar de suggestie om dit 
ook voor de gebruikers van de e-ID-lezer te doen wordt 
meegenomen.

Er bestaat een telefoonnummer (in casu 02/518.21.17) 
waarop het verlies van een e-ID gemeld kan worden 
waarna deze gedesactiveerd wordt. Dit nummer is bij 
het grote publiek evenwel nog zo goed als onbekend.

De e-ID kan bij een groot aantal ticket-toepassingen 
gebruikt worden. Het is echter aan de (lokale) overhe-
den om hiermee rekening te houden.

Het probleem met de private search-functie van de 
KBO is te wijten aan een historisch probleem ingevolge 
het ontbreken van de broncode of aan een software-
probleem. Bij dringende gevallen kan contact opgeno-
men worden met de helpdesk van de KBO.

Het volledig afschaffen van de papieren versie van 
de elektronische maaltijdcheque lijkt inderdaad de 
meest aangewezen oplossing. Het probleem is echter 
dat de maaltijdcheque bij loononderhandelingen vaak 
gebruikt wordt om de werknemer iets extra te gunnen. 
In concreto wordt dan ook gedacht aan een open sys-
teem waarbij een krediet op een bestaande betaalkaart 
geplaatst wordt, of waarbij een nieuwe kaart wordt in-
gevoerd of nog — wat zeer interessant is — waarbij 
met betalingen via GSM gewerkt wordt.

Het is de bedoeling om op termijn alle kosten die 
met het PC-bezit en -gebruik gepaard gaan, te vermin-
deren.

Het « PC-recup »-project, waarin in eerste instantie 
de federale overheid jaarlijks 5 à 6 000 computers ter 
beschikking zou kunnen stellen, is nog verre van afge-
rond. Er zal hierbij vanzelfsprekend moeten samenge-
werkt worden met niet alleen de burgemeesters en/of 
de OCMW’s maar ook met de verenigingen die in de 
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tions actives dans le quart-monde, parce que celles-ci 
savent qui entre effectivement en ligne de compte pour 
ce projet.

Enfi n, le ministre précise que la Belgique — malgré 
son avance actuelle — ne doit pas se reposer sur ses 
lauriers. En effet, il suffi rait de deux ans d’inactivité 
pour transformer cette avance en retard. Le fait que les 
trois services concernés se trouvent actuellement sous 
un même toit constitue dès lors un atout important pour 
faire de la Belgique un pays IT par excellence.

3.  Répliques

M. Roel Deseyn (CD&V) propose que les pouvoirs 
publics négocient avec les fournisseurs de hardware 
pour uniformiser la méthode d’utilisation des lecteurs 
e-ID. 

L’intervenant suggère enfi n d’accroître le degré de 
participation en développant les équipements à haut 
débit actuels.

*
*     *

Le ministre est convaincu que le nouveau module 
e-ID Quick Install a déjà permis de résoudre un certain 
nombre de problèmes. 

III.  —  AVIS

La commission émet, par 9 voix et une abstention, 
un avis favorable sur la section 02 — Chancellerie du 
premier ministre — du projet de budget général des 
dépenses pour l’année budgétaire 2009.

La commission émet, par 9 voix et une abstention, 
un avis favorable sur la section 05 — Technologie de 
l’information et de la communication — du projet de 
budget général des dépenses pour l’année budgétaire 
2009.

 Le rapporteur, Le président,

 Josy ARENS André FRÉDÉRIC

vierde wereld actief zijn, omdat die weten wie werkelijk 
voor dit projet in aanmerking komt.

Ten slotte stelt de minister dat België — ondanks zijn 
huidige voorsprong — niet op zijn lauweren mag rus-
ten. Inderdaad, twee jaar inactiviteit zouden volstaan 
om deze voorsprong in een achterstrand om te zetten. 
Het feit dat de drie betrokken diensten momenteel on-
der één dak zitten, is daarom een belangrijke troef om 
van België het IT-land bij uitstek te maken.

3.  Replieken

De heer Roel Deseyn (CD&V) stelt voor dat de over-
heid met de hardware-leveranciers zouden onderhan-
delen over het uniformiseren van de gebruiksmethode 
van de e-ID-lezers.

Ten slotte suggereert de spreker om de participatie-
graad te verhogen door de huidige breedbandvoorzie-
ningen te verruimen.

*
*     *

De minister is ervan overtuigd dat met de nieuwe 
e-ID Quick Install-module reeds een aantal problemen 
is opgelost.

III.  —  ADVIEZEN

De commissie brengt met 9 stemmen en 1 onthou-
ding een gunstig advies uit over sectie 02 — Kanselarij 
van de eerste minister van het ontwerp van algemene 
uitgavenbegroting voor het begrotingsjaar 2009.

De commissie brengt met 9 stemmen en 1 onthou-
ding een gunstig advies uit over sectie 05 — FOD Infor-
matie- en Communicatietechnologie van het ontwerp 
van algemene uitgavenbegroting voor het begrotings-
jaar 2009.

 De rapporteur, De voorzitter,

 Josy ARENS André FRÉDÉRIC
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MESDAMES, MESSIEURS,

Votre commission a examiné la Section 04 — Servi-
ce public fédéral Personnel et Organisation — du projet 
de Budget général des Dépenses pour l’année budgé-
taire ainsi que la note de politique générale correspon-
dante (DOC 52 1529/17), au cours de sa réunion du 
25 novembre 2008. 

I.  —  EXPOSÉ INTRODUCTIF DE 
MME INGE VERVOTTE, MINISTRE DE LA 

FONCTION PUBLIQUE ET DES ENTREPRISES 
PUBLIQUES 

Mme Inge Vervotte, ministre de la Fonction publique 
et des Entreprises publiques, précise que les lignes 
directrices de la politique exposées en 2008 concer-
naient en principe l’ensemble de la législature; la note 
de politique y afférente était donc en fait une note de 
législature. L’objectif est de vérifi er chaque année dans 
quelle mesure les points qui y sont énumérés ont été 
exécutés.

Cette note de législature était fondée sur quatre 
grandes fi nalités, qui constituent également le cadre de 
la note de politique générale 2009. La ministre répète 
que renforcer les bonnes pratiques existantes, tout en 
donnant de nouvelles impulsions, contribue à créer des 
services publics fédéraux (SPF) alertes et proactifs : 

—  qui connaissent les besoins actuels et futurs de 
leurs clients, ainsi que leurs attentes, les anticipent, et 
s’organisent en fonction de ceux-ci; 

—  qui traduisent les priorités politiques en objectifs 
de résultats clairs et en responsabilités, et qui travaillent 
pour atteindre les résultats et les effets souhaités en 
gérant les coûts de manière effi ciente;

—  qui sont un employeur attractif et innovant, grâce 
à une politique de gestion du personnel dynamique et 
motivante;

—  qui collaborent de façon optimale, aussi bien en 
interne qu’au-delà de leurs frontières, pour atteindre 
leurs objectifs de résultat. 

Ces fi nalités sont concrétisées à l’aide de 12 objec-
tifs de législature pour la période de 2008 à 2011 et 
de 42 objectifs opérationnels ayant un horizon de 1 à 
2 ans. Huit de ces objectifs opérationnels ont été sélec-
tionnés en tant que priorités pour 2008, 12 pour 2009. 

DAMES EN HEREN, 

Uw commissie heeft de Sectie 04 — Federale Over-
heidsdienst Personeel en Organisatie van het Ontwerp 
van Algemene Uitgavenbegroting voor het begro-
tingsjaar, alsook de betrokken beleidsnota (DOC 52 
1529/17) besproken tijdens haar vergadering van 
25 november 2008.

I.  —  INLEIDENDE UITEENZETTING 
DOOR MEVROUW INGE VERVOTTE, 

MINISTER VAN AMBTENARENZAKEN 
EN OVERHEIDSBEDRIJVEN

Mevrouw Inge Vervotte, minister van Ambtenarenza-
ken en Overheidsbedrijven, preciseert dat de krijtlijnen 
van het beleid die in 2008 zijn uiteengezet, in beginsel 
betrekking hadden op de volledige legislatuur; de be-
treffende beleidsnota was dus eigenlijk een legislatuur-
nota. Het is de bedoeling om elk jaar na te gaan in wel-
ke mate de daarin opgesomde punten zijn uitgevoerd.

Deze legislatuurnota ging uit van vier grote assen die 
ook het kader voor 2009 vormen. De minister herhaalt 
dat, door het versterken van goede praktijken, in com-
binatie met het geven van nieuwe impulsen, gewerkt 
wordt aan het op poten zetten van alerte en proactieve 
federale overheidsdiensten (FOD’s) die :

—  de huidige en toekomstige behoeften en ver-
wachtingen van hun klanten kennen, erop anticiperen 
en zich hiernaar organiseren;

—  de prioriteiten vertalen in duidelijke doelstellin-
gen en verantwoordelijkheden en die op een kostenef-
fi ciënte manier naar de beoogde resultaten en effecten 
toewerken;

—  een aantrekkelijke en innoverende werkgever zijn 
door een dynamisch en motiverend personeelsbeleid;

—  intern en over hun grenzen heen optimaal sa-
menwerken om de resultaatdoelstellingen te bereiken.

Aan de hand van 12 legislatuurdoelstellingen voor 
de periode 2008-2011 en 42 operationele doelstellin-
gen, die een horizon van 1 tot 2 jaar hebben, worden 
deze resultaatgebieden geconcretiseerd. Acht operati-
onele doelstellingen werden geselecteerd als prioriteit 
voor 2008, 12 voor 2009.
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Pour un exposé détaillé de ces huit fi nalités, la minis-
tre renvoie à la note de politique.

Le développement d’une gestion des plaintes inté-
grée

Les différents SPF ont développé une forme sé-
rieuse de gestion des plaintes, qui défi nit clairement 
les rôles et les responsabilités des différents acteurs. 
Le groupe initial sera rejoint par de nouveaux services 
publics au printemps 2009. 

De plus, un Réseau fédéral Gestion des Plaintes a 
été lancé. Il est chargé du soutien des différents coor-
dinateurs de plaintes. 

Afi n de rendre le système de gestion des plaintes 
plus visible, un logo a été développé. Il sera intégré 
dans les différents canaux et instruments de commu-
nication et fera de plus l’objet d’une importante cam-
pagne de communication dans les médias internes et 
externes. 

La stimulation d’une concertation sociale active

Le ministre rappelle que, cet été, un accord sec-
toriel pour l’administration fédérale a été conclu pour 
la période 2007-2008. On trouvera davantage d’infor-
mations à ce sujet dans la note de politique générale 
(DOC 52 1529/17 — pp. 4-6).

La révision du système de mandat

Une analyse approfondie a permis d’identifi er une 
série de points qui devraient mener à une amélioration 
du système de mandat. Des groupes de travail relatifs 
aux différents thèmes seront créés au cours des pro-
chains mois. Ce point sera approfondi lors de la discus-
sion des priorités politiques pour 2009.

La réglementation du bilinguisme fonctionnel et la 
promotion du bilinguisme

L’accord sectoriel 2007-2008 permet d’étudier la 
possibilité d’octroyer une prime pour la connaissance 
d’une autre langue que les langues nationales, pour 
autant que la connaissance de cette langue soit néces-
saire pour l’exercice de la fonction de la personne in-
téressée. Une concertation est également menée avec 
différents experts et organisations de sourds pour la 
reconnaissance et la certifi cation du langage gestuel 
fl amand et français belge.

Voor een gedetailleerde uiteenzetting van deze acht 
doelstellingen verwijst de minister naar de beleidsnota. 
Zij stipt ze kort aan.

Het ontwikkelen van een geïntegreerd klachtenma-
nagement

De verschillende FOD’s hebben een degelijke vorm 
van klachtenmanagement ontwikkeld, dat op duidelijke 
wijze de rollen en de verantwoordelijkheden van de 
verschillende spelers afbakent. De aanvankelijke groep 
zal in het voorjaar van 2009 worden vervoegd door 
nieuwe overheidsdiensten.

Er werd bovendien een Federaal Netwerk Klachten-
management opgericht. Dat staat in voor de ondersteu-
ning van de verschillende klachtencoördinatoren.

Om het systeem van klachtenmanagement zicht-
baarder te maken, werd een logo ontwikkeld. Dit zal 
worden geïntegreerd in de verschillende communica-
tiekanalen en -instrumenten en bovendien zal er in in-
terne en externe media uitvoerig over worden gecom-
municeerd. 

Het stimuleren van een goed werkend sociaal over-
leg

De minister herinnert eraan dat deze zomer, voor 
de periode 2007-2008, een sectoraal akkoord voor 
de federale overheid werd afgesloten. Meer informa-
tie daarover is terug te vinden in haar beleidsnota 
(DOC 52 1529/17 — blz. 4-6).

Het herwerken van het mandaatsysteem

Een diepgaande analyse heeft een aantal punten 
blootgelegd die zouden moeten leiden tot een verbe-
tering van het mandaatsysteem. In de komende maan-
den zullen er rond de verschillende thema’s werkgroe-
pen worden bijeengeroepen. Daarop zal dieper worden 
ingegaan bij de bespreking van de beleidsprioriteiten 
voor 2009.

Het reglementeren van de functionele tweetaligheid 
en het promoten van de tweetaligheid

Het sectoraal akkoord 2007-2008 laat toe dat de 
mogelijkheid wordt onderzocht om een premie toe te 
kennen voor de kennis van andere dan de nationale 
talen — althans voor zover die kennis nodig is voor de 
functie. Er wordt ook overlegd met dovenorganisaties 
en -experts voor het erkennen en certifi ceren van de 
Vlaamse en Frans-Belgische gebarentaal.
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Lancement d’un projet pilote pour le développement 
du cadre moyen

La ministre estime qu’un leadership moderne est le 
levier indispensable pour réaliser une culture de l’admi-
nistration dynamique et orientée-client.

Le programme de développement du leadership 
transdépartemental « Vitruvius » — un cycle de for-
mation intensive — vise le développement d’un tel lea-
dership intégral dans les services publics fédéraux. Le 
premier cycle a débuté en octobre 2008. En 2009, on 
examinera comment étendre ce programme pilote, par 
exemple grâce à une liaison avec les formations exis-
tantes organisées par l’IFA.

Proposer un arrêté royal contenant dix mesures 
concrètes pour la simplifi cation du statut

Ce projet d’arrêté royal est en phase de fi nalisation. 
Ses dispositions sont détaillées dans la note de po-
litique (DOC 52 1529/017 — pp. 7-8). La ministre se 
borne à signaler qu’un projet global sera mis sur pied 
au cours du second semestre de 2009 pour la simpli-
fi cation et l’actualisation du statut. Ce projet s’étendra 
naturellement sur plusieurs années.

Développement et implémentation d’une nouvelle 
structure pour le SPF P&O

La ministre indique que le nouveau président du 
SPF Personnel et organisation (P&O) a soumis un plan 
à cette fi n et que la nouvelle structure sera pleinement 
opérationnelle en 2009 après les recrutements néces-
saires.

Création d’une source unique pour l’information rela-
tive à la politique au niveau de la fonction publique

À partir de 2009, l’application informatique « Pdata » 
— qui permet de collecter des données générales sur 
le personnel — sera intégrée via le module « Adminis-
tration de base » du projet e-HR. Il s’agit d’une solution 
informatique pour le support des processus P&O, qui 
vise notamment l’amélioration de l’effi cacité de la ges-
tion du personnel et l’engagement des collaborateurs 
dans les services d’encadrement P&O.

La ministre souligne l’importance de ce projet dont on 
attend en effet qu’il accroisse l’effi cacité et qu’il facilite 
l’échange d’informations. On pourrait même, ce faisant, 
aboutir à la mise en place d’une fonction de secrétariat 
social central. Les services des ressources humaines 

Het opzetten van een pilootproject voor de ontwikke-
ling van het middenkader

De minister meent dat modern publiek leiderschap 
een noodzakelijke hefboom voor een dynamische en 
klantgerichte overheidscultuur is.

Het transdepartementaal leiderschapsprogramma 
« Vitruvius », een intensieve vormingscyclus, beoogt 
de ontwikkeling van een dergelijk integraal leiderschap 
in de FOD’s. De eerste cyclus startte in oktober van dit 
jaar en in 2009 zal worden onderzocht hoe dit piloot-
programma kan worden verbreed door — bijvoorbeeld- 
het aansluiten van de opleidingsprogramma’s van het 
Opleidingsinstituut voor de Federale Overheid (OFO).

Het voorstellen van een koninklijk besluit met 10 con-
crete maatregelen voor de vereenvoudiging van het 
statuut

Het aangehaalde koninklijk besluit is bijna afgerond. 
De details met betrekking tot de inhoud ervan zijn 
uiteengezet in de beleidsnota (DOC 52 1529/017 — 
blz. 7-8). De minister volstaat met te vermelden dat in 
het tweede semester van volgend jaar een globaal pro-
ject voor de vereenvoudiging en de actualisering van 
het statuut zal worden aangevat. Dit is vanzelfsprekend 
een meerjarenproject.

Het uittekenen en implementeren van een nieuwe 
structuur voor de FOD P&O

De minister stipt aan dat de nieuwe voorzitter van de 
FOD Personeel en Organisatie (P&O) dienaangaande 
een plan heeft voorgelegd en dat, nadat de nodige 
aanwervingen gedaan zijn, de nieuwe structuur in 2009 
volledig in werking zal treden.

Het creëren van een unieke bron voor beleidsinfor-
matie op het gebied van ambtenarenzaken

Vanaf 2009 zal de werking van Pdata, een informa-
ticatoepassing via welke algemene personeelsgege-
vens kunnen worden verzameld, worden geïntegreerd 
via de module « Basisadministratie » van het project 
e-HR. Dit is dan weer de informaticaoplossing voor de 
ondersteuning van de P&O-processen, die ondermeer 
het verbeteren van de effi ciëntie van het personeelsbe-
heer en de inzet van medewerkers in de stafdiensten 
P&O beoogt.

De minister benadrukt het belang hiervan, omdat 
men verwacht dat dit tot meer effi ciëntie zal leiden en 
tot een gemakkelijkere informatie-uitwisseling. Daar-
door zou men zelfs op termijn naar een functie van cen-
traal sociaal secretariaat kunnen evolueren, zodat de 
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pourraient alors se concentrer sur des missions qui ne 
seraient pas limitées à la gestion du personnel.

La ministre souligne également que les efforts 
fournis par le SPF P&O sur le plan de la collecte de 
données exactes et correctes ont également mené au 
développement d’un instrument qui permet de carto-
graphier les départs éventuels de personnel pour mise 
à la retraite pour la période de 2008 à 2020. Il s’agit 
dès lors d’un instrument important pour l’évaluation de 
certains scénarios de départ. En effet, trop souvent, 
ont fait aujourd’hui des exercices erronés. Ils sont alors 
utilisés pour proposer des mesures d’économie.

*
*     *

La ministre expose ensuite ses priorités politiques 
pour 2009. Elle énumère les points suivants :

Poursuite de l’intégration et de l’optimalisation des 
enquêtes de satisfaction des clients et des chartes 
d’utilisateurs

Elle indique qu’elle souhaite aller plus loin dans la 
voie où l’on s’est engagé. Depuis 2006, le SPF P&O 
offre aux autres SPF un support pour la mesure de la 
satisfaction de leurs clients. On part ici du principe de la 
tache d’huile : en lançant et en réalisant de bonnes pra-
tiques dans quelques services, le principe s’étendra.

En 2009, il est indispensable que cette politique pro-
gresse. Il faut une analyse approfondie de l’application 
et de l’impact de ces mesures. Ceci ne peut se faire 
que sur base d’un bon échange d’informations entre 
les services intéressés et le SPF P&O quant à leurs 
expériences avec ces instruments, les actions qui ont 
résulté des mesures, l’impact sur la qualité de la pres-
tation de services et la satisfaction des clients, la né-
cessité de mesures périodiques, …

Une analyse intégrée et transversale de ces instru-
ments s’impose également en 2009. Jusqu’à présent, 
l’analyse et l’évaluation se sont en effet limitées à sa 
propre organisation.

En 2008, le SPF P&O a par ailleurs conclu un contrat 
cadre portant sur une période de trois ans, afi n d’offrir 
aux services la possibilité de faire mesurer et analyser 
leur accessibilité téléphonique par un partenaire ex-
terne. Ce contrat offre aussi des possibilités au niveau 
des procédures de plaintes nouvelles et actualisées. 

human ressourcesdiensten zich op andere taken dan 
louter personeelsbeheer kunnen concentreren.

De minister onderstreept ook de inspanningen die 
door de FOD P&O zijn geleverd op het gebied van het 
verzamelen van juiste en correcte gegevens. Die heb-
ben namelijk ook geleid tot de ontwikkeling van een 
instrument dat de mogelijke uitstroom van personeel 
wegens pensionering in kaart kan brengen voor de 
periode 2008 tot 2020. Het gaat dan ook om een be-
langrijk instrument voor de beoordeling van bepaalde 
uitstroomscenario’s. Er worden op dit ogenblik immers 
al te vaak foute oefeningen gemaakt. Die worden dan 
gebruikt om bepaalde kostenbesparende maatregelen 
voor te stellen.

*
*     *

Vervolgens zet de minister haar beleidsprioriteiten 
voor 2009 uiteen. Het gaat om de volgende punten.

Het verder integreren en optimaliseren van de klan-
tentevredenheidsenquêtes en gebruikerscharters

Zij geeft aan dat zij op de ingeslagen weg wil verder-
gaan. Sinds 2006 biedt de FOD P&O de andere FOD’s 
ondersteuning bij het meten van de tevredenheid van 
hun klanten. Hierbij wordt uitgegaan van het olievlek-
principe : door het opstarten en realiseren van goede 
praktijken in enkele diensten, zal de vlek verder uitdei-
nen. 

In 2009 is het nodig dat dit beleid een stap verder 
gaat. Een grondige analyse van de toepassing en im-
pact van deze metingen moet gebeuren. Dit kan alleen 
op basis van een goede informatie-uitwisseling tussen 
de betrokken diensten en de FOD P&O over hun erva-
ringen met deze instrumenten, de acties die zijn voort-
gevloeid uit de metingen, de impact op de kwaliteit van 
de dienstverlening en de tevredenheid van de klanten, 
de noodzaak aan periodieke metingen, enzovoort.

Een geïntegreerde en transversale analyse hiervan 
moet in 2009 gebeuren. Tot nu toe beperkte de analyse 
en evaluatie zich immers tot de eigen organisatie.

Voorts heeft de FOD P&O in 2008 een driejarig 
raamcontract afgesloten om diensten de mogelijkheid 
te bieden hun telefonische bereikbaarheid door een ex-
terne partner te laten meten en analyseren. Dit contract 
biedt ook mogelijkheden voor de nieuwe en geactuali-
seerde klachtenprocedures.
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Enfi n, la ministre indique qu’une concertation a dé-
marré entre les domaines politiques du premier minis-
tre, la Fonction publique et la Simplifi cation à propos 
de l’organisation d’une ligne d’info fédérale. La Chan-
cellerie prépare actuellement une note de vision, sur la 
base de laquelle une analyse fonctionnelle pourra être 
réalisée au cours du premier semestre de 2009.

Le développement d’un concept pour les contrats de 
gestion et lancement des premiers pilotes

Une très grande attention sera accordée aux contrats 
de gestion. Ces instruments confèrent un caractère 
contractuel au partenariat entre les ministres et les ad-
ministrations concernés. L’administration acquiert ainsi 
une certaine forme d’autonomie. Bien que l’on dispo-
se déjà d’une expérience dans ce domaine avec les 
15  Institutions publiques de la Sécurité sociale — qui 
bénéfi cient toutes d’une grande autonomie —, la minis-
tre estime qu’il ne faut pas se limiter à un simple travail 
de « copier-coller ». C’est la raison pour laquelle elle 
prévoit une discussion avec les partenaires clés (top-
managers, cabinet du Budget, Inspection des Finances 
et SPF P&O) sur la base d’une note conceptuelle. Ul-
térieurement — mais encore en 2009 — les premiers 
projets pilotent pourront être lancés. Tout ce processus 
doit fi nalement déboucher sur la création d’un cadre 
réglementaire.

Anticiper le vieillissement

La ministre met l’accent sur les changements inter-
venus sur le marché du travail. Il est aujourd’hui diffi -
cile de trouver du personnel approprié et au cours des 
10 prochaines années, 40 % des fonctionnaires fédé-
raux partiront la retraite. C’est un défi  qui requiert une 
politique proactive en matière de départs à la retraite.

Pour ce faire, il faut disposer impérativement de chif-
fres corrects. En 2008, le SPF P&O a consenti les ef-
forts nécessaires à cet effet et a maintenant une idée 
précise du nombre total de fonctionnaires fédéraux et 
du nombre de ceux qui partiront à la retraite au cours 
des prochaines années.

Pour anticiper le vieillissement, il faudra établir le 
bon équilibre entre : attirer de nouveaux collaborateurs, 
motiver et impliquer d’une manière effi cace les colla-
borateurs actuels et accompagner les personnes qui 
partent à la retraite. À cet effet, il a été établi à un plan 
qui tient compte d’aspects très divers (transfert de la 
connaissance, positionnement des pouvoirs publics en 
tant qu’employeur attrayant, accroissement de la mobi-
lité, accompagnement de la carrière, etc.).

Ten slotte geeft de minister aan dat er tussen de 
beleidsdomeinen van de eerste minister, Ambtenaren-
zaken en Vereenvoudigen overlegd wordt over de or-
ganisatie van een federale infolijn. De Kanselarij werkt 
op dit ogenblik aan een visienota. Die zal de aanzet 
geven voor een functionele analyse in de eerste helft 
van 2009.

Het ontwikkelen van een concept voor de bestuurs-
overeenkomsten en opstarten van de eerste pilootpro-
jecten

Er zal heel wat aandacht worden besteed aan de 
bestuursovereenkomsten. Via deze instrumenten krijgt 
het partnerschap tussen de betrokken ministers en 
administraties een contractueel karakter. Dat geeft de 
administratie een zekere vorm van autonomie. Hoewel 
er op dat vlak al ervaring is met de 15 Openbare Instel-
lingen van de Sociale Zekerheid — die alle een grote 
autonomie genieten — vindt de minister dat men zich 
niet tot knip- en plakwerk mag beperken. Zij voorziet 
daarom een discussie met de sleutelpartners (toplei-
dinggevenden, kabinet Begroting, Inspectie van Fi-
nanciën en FOD P&O) op basis van een conceptnota. 
Naderhand — maar nog steeds in 2009 — kan dan 
worden begonnen met de eerste pilootprojecten. Dit 
alles moet uiteindelijk leiden tot het creëren van een 
reglementair kader.

Het anticiperen op de vergrijzing

De minister wijst op de veranderingen op de arbeids-
markt. Het is moeilijk om geschikt personeel te vinden 
en binnen de 10 jaar zal 40 % van de federale ambtena-
ren met pensioen vertrekken. Dat is een uitdaging die 
om een proactief beleid inzake pensionering vraagt.

Correcte cijfers zijn daarvoor een noodzakelijke voor-
waarde. In 2008 heeft de FOD P&O daartoe de nodige 
inspanningen gedaan, zodat het nu duidelijk is hoeveel 
federale ambtenaren er zijn en hoeveel daarvan er via 
pensionering zullen uitstromen.

Om te anticiperen op die vergrijzing zal de juiste ba-
lans moeten worden bereikt tussen het aantrekken van 
nieuwe medewerkers, het motiveren en effi ciënt inzet-
ten van de bestaande werknemers en het begeleiden 
van personeelsleden die met pensioen gaan. Daarvoor 
werd een plan opgesteld dat rekening houdt met heel 
diverse aspecten (kennisoverdracht, de overheid pro-
fi leren als aantrekkelijke werkgever, vergroten van de 
mobiliteit, loopbaanbegeleiding, enz.).
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La ministre précise que le gouvernement opte pour 
une politique de remplacement sélective, qui tient 
compte des besoins fonctionnels des services. C’est 
ainsi que les départs aux niveaux inférieurs (C et D) 
peuvent être partiellement réorientés vers un affl ux aux 
niveaux supérieurs.

Bien que les services portent eux-mêmes une gran-
de responsabilité en la matière — notamment, par le 
biais des contrats de gestion — tout est également 
suivi au niveau central. Le but est de mettre le système 
en place en 2009 et de l’étaler sur 2010 et 2011, de 
manière à ce que les services puissent développer une 
planifi cation pluriannuelle.

Enfi n, la ministre indique qu’en 2009, les premières 
applications du Support électronique au Plan de per-
sonnel (SEPP) seront développées et implémentées 
à la mesure des organisations de clients. Cette appli-
cation informatique peut soutenir les services publics 
fédéraux dans leur planifi cation opérationnelle et stra-
tégique du personnel.

Révision du système des mandats

Plusieurs problèmes ont été détectés en 2008. Ceux-
ci seront examinés à partir de 2009 au sein de groupes 
de travail thématiques, qui devront trouver une solution 
concrète. À la mi-2009, les premiers résultats devront 
être prêts afi n d’être soumis à la concertation.

L’implémentation du module « Administration de 
base »

La ministre indique qu’il s’agit d’une importante opé-
ration d’optimisation.

En 2009, l’accent sera mis sur la gestion électroni-
que et intégrée des données du personnel et sur l’éla-
boration d’un rapportage de base. L’automatisation de 
tâches administratives répétitives permet de libérer des 
moyens qui seront engagés à l’avenir pour des tâches 
ayant une plus-value stratégique plus élevée. Une pré-
paration de la politique plus optimale sur base d’indica-
teurs et d’objectifs chiffrés devient ainsi possible. Les 
collaborateurs peuvent adapter eux-mêmes un certain 
nombre de données par l’intermédiaire d’un système 
de self service. Etant donné la disparition des systè-
mes RH locaux, les frais ICT (entretien et licences) des 
organisations concernées diminuent. 

Un grand nombre de services seront associés à 
cette opération en 2009. Le lancement défi nitif est tou-
jours précédé d’une période de test et d’une formation 
pour les utilisateurs fi naux.

De minister preciseert dat de regering opteert voor 
een selectief vervangingsbeleid dat rekening houdt met 
de functionele behoeften van de diensten. Zo kan, re-
kening houdende met de toenemende informatisering 
binnen de overheid, de uitstroom op de lagere niveaus 
(C en D) gedeeltelijk geheroriënteerd worden naar een 
instroom op hogere niveaus.

Hoewel de diensten hierbij — onder meer via de be-
stuursovereenkomsten — zelf een grote verantwoorde-
lijkheid dragen, wordt alles ook centraal opgevolgd. Het 
is de bedoeling om het systeem in 2009 op gang te 
brengen en uit te spreiden over 2010 en 2011 zodat de 
diensten een meerjarenplanning kunnen opzetten.

Ten slotte geeft de minister aan dat in 2009 de eer-
ste toepassingen van de Standaard voor Elektronische 
Personeelsplanning (SEPP) op maat van de klantorga-
nisaties ontwikkeld en geïmplementeerd worden. Deze 
informaticatoepassing kan de federale overheidsdien-
sten ondersteunen in hun operationele en strategische 
personeelsplanning.

Het herzien van het mandaatsysteem

In 2008 zijn de verschillende knelpunten gedetec-
teerd. Deze zullen vanaf 2009 worden besproken in 
thematische werkgroepen die een concrete oplossing 
moeten aanreiken. Vanaf midden volgend jaar moeten 
de eerste resultaten klaar zijn voor overleg.

Het implementeren van de module « Basisadminis-
tratie »

De minister zegt dat het om een belangrijke optima-
liseringsoperatie gaat.

In 2009 ligt de klemtoon op het geïntegreerde en 
elektronische beheer van de personeelsgegevens en 
op het opzetten van een basisrapportering. Door de au-
tomatisering van repetitieve administratieve taken ko-
men middelen vrij, die in de toekomst kunnen worden 
ingezet op taken met een hogere strategische meer-
waarde. Zo wordt een optimale beleidsvoorbereiding 
op basis van ken- en stuurgetallen mogelijk. Via een 
systeem van self service kunnen medewerkers eigen-
handig een aantal gegevens aanpassen. Door het ver-
dwijnen van de lokale HR-systemen, verminderen de 
ICT-kosten (onderhoud en licenties) van de betrokken 
organisaties. 

In 2009 wordt een groot aantal diensten betrokken 
bij deze operatie. De defi nitieve start wordt telkens 
voorafgegaan door een testperiode en opleiding voor 
de eindgebruikers.
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Le développement ultérieur de la politique de diver-
sité et de bien-être

Il faut en première instance assurer un affl ux non 
discriminatoire dans la fonction publique fédérale. Le 
Selor fournit depuis des années des efforts dans ce 
domaine, et il doit veiller à la réalisation de cet objectif. 

Un projet pilote visant à intégrer la logique CAA 
(compétences acquises antérieurement) dans une pro-
cédure de promotion pour les experts ICT, a été lancé 
à l’automne 2008. Dans ce cadre, on examine la pos-
sibilité d’étendre l’application de la logique CAA aux 
sélections.

Afi n de mieux atteindre les intéressés allochtones 
ou d’origine allochtone, le Selor a investi, au cours de 
l’année passée, dans le développement d’une com-
munication ethnique et du réseautage. En 2009, une 
première action clé concrète aura lieu : le « Tour de Bel-
gique ». Des sessions d’information seront organisées 
dans quelques grandes villes belges, en collaboration 
avec des organisations représentatives et accompa-
gnatrices des allochtones. Ces sessions offriront éga-
lement la possibilité de se familiariser avec des tests 
de sélection en dehors d’un contexte de sélection. La 
ministre souhaite notamment abaisser le seuil d’accès 
pour ce groupe cible. 

Elle ajoute qu’elle attache une grande importance 
aux médiateurs de terrain. Leur désignation non seule-
ment peut contribuer à l’émancipation de ces person-
nes mêmes, mais elle fait également en sorte que les 
services sont suffi samment attentifs aux problèmes de 
la pauvreté et que leurs prestations sont adaptées. 

Une méthodologie adaptée sera développée pour 
l’élaboration de plans de diversité spécifi ques à l’or-
ganisation. Un manuel pratique sera également publié 
pour soutenir les intéressés sur le terrain. Pour le reste, 
les réunions de réseau et les sessions thématiques se-
ront poursuivies. Il s’agit de forums pour l’échange de 
connaissances et de bonnes pratiques.

Une attention toute particulière sera consacrée aux 
personnes handicapées. Un quota de 3 % est prévu 
d’ici 2010. Une commission d’accompagnement sera 
constituée pour évaluer annuellement les efforts four-
nis par les services, établir ensuite un rapport et formu-
ler le cas échéant des recommandations.

En outre, une procédure commune sera implémen-
tée pour la collecte de données sur ces personnes (la 
protection de la vie privée des intéressés sera évidem-
ment garantie).

Het verder uitbouwen van het diversiteits- en wel-
zijnsbeleid

In eerste instantie moet een niet-discriminerende in-
stroom in het federaal ambt verzekerd worden. Selor 
levert hiervoor al jaren inspanningen en moet ervoor 
zorgen dat deze doelstelling wordt waargemaakt.

Een pilootproject om de EVC-logica (eerder verwor-
ven competenties) te integreren in een bevorderings-
procedure voor ICT-deskundigen, werd opgestart in 
het najaar van 2008. Er wordt daarbij onderzocht of het 
mogelijk is om de EVC-logica ook toe te passen bij se-
lecties.

Met het oog op het beter bereiken van allochtone ge-
interesseerden of geïnteresseerden van allochtone af-
komst, heeft Selor het voorbije jaar geïnvesteerd in de 
ontwikkeling van etnocommunicatie en netwerking. In 
2009 is er een eerste concrete sleutelactie : de « Toer 
van België ». Samen met allochtone belangenorgani-
saties en toeleidingsorganisaties zullen in enkele grote 
Belgische steden informatiesessies georganiseerd 
worden, waar ook de mogelijkheid wordt geboden om 
kennis te maken met selectietests buiten een selectie-
context. De minister wil namelijk de toegangsdrempel 
voor deze doelgroep verlagen.

Zij preciseert verder dat zij veel belang hecht aan de 
ervaringsdeskundigen. De aanstelling van ervarings-
deskundigen kan niet alleen tot de emancipatie van 
deze mensen zelf bijdragen, maar zorgt er ook voor dat 
de diensten voldoende alert zijn voor armoedeproble-
men en dat hun dienstverlening aangepast is.

Daarnaast zal een aangepaste methodologie voor 
de opmaak van organisatiespecifi eke diversiteitsplan-
nen. Er komt ook een praktische handleiding ter onder-
steuning van de betrokkenen op het terrein. Voor het 
overige zullen de netwerkvergaderingen en de thema-
tische sessies worden voortgezet. Het zijn fora voor de 
uitwisseling van kennis en goede praktijken.

Er wordt ook veel aandacht geschonken aan de te-
werkstelling van personen met een handicap. Er wordt 
voorzien in een quotum van 3 % tegen 2010. Een be-
geleidingscommissie zal worden samengesteld zodat 
de geleverde inspanningen jaarlijks kunnen worden 
geëvalueerd en gerapporteerd en dat er daarover aan-
bevelingen kunnen worden gemaakt. 

Bijkomend wordt een gemeenschappelijke procedu-
re ontwikkeld voor het verzamelen van gegevens over 
deze personen (vanzelfsprekend zal de privacy van be-
trokkenen gewaarborgd worden).
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Les dirigeants et leurs équipes pourront participer à 
brève échéance à des trajets d’accompagnement spé-
cifi ques visant à réduire au maximum les facteurs qui 
pourraient entraver l’intégration d’une personne handi-
capée sur le lieu de travail.

En ce qui concerne l’approche intégrée de l’absen-
téisme, la ministre souligne que les contrôles atteignent 
une vitesse de croisière et qu’un nombre croissant de 
SPF adoptent le système. 

Enfi n, elle signale que des actions en matière de 
gender mainstreaming sont également prévues. Des 
actions de sensibilisation seront menées en collabo-
ration avec l’Institut pour l’Égalité des Femmes et des 
Hommes. En outre, il y a aussi « Felink » (le réseau de 
l’administration qui met les femmes au premier plan). 
La ministre souligne qu’il convient non seulement de 
garantir l’affl ux, mais aussi les mouvements du person-
nel féminin. 

Le déroulement et l’élargissement du programme 
Vitruvius

La ministre est particulièrement fi ère des réalisa-
tions sur le plan des trajets de formation et d’accompa-
gnement pour un leadership moderne (dans le cadre 
du programme Vitrivius). Elle ne veut pas sous-esti-
mer l’importance des programmes fonctionnels et de 
formation en matière de qualifi cation professionnelle, 
mais elle souligne que, étant donné les départs de 
membres du personnel prévus, il faut anticiper une dé-
capitation des services. Il est possible de le faire en 
consacrant une attention particulière aux programmes 
de leadership.

À cet effet, le public cible du programme Vitrivius 
sera étendu au cadre moyen élargi, et les différents 
programmes de leadership seront uniformisés. 

La phase pilote orientation de la carrière

Selon la ministre, les fonctionnaires qui se posent 
des questions sur leur carrière ne doivent pas seule-
ment pouvoir s’adresser aux responsables des res-
sources humaines. Il importe qu’ils s’adressent en pre-
mier lieu à leur fonctionnaire dirigeant, au service du 
personnel ou à un bureau externe d’accompagnement 
de carrière. 

En 2009, on réalisera un inventaire de toutes les 
questions possibles. Ensuite, on vérifi era qui est le plus 
susceptible de répondre à ces questions. La ministre 
souhaite ainsi boucler la boucle de l’accompagnement 
de carrière. 

De leidinggevenden en hun teams zullen binnen af-
zienbare tijd kunnen deelnemen aan specifi eke bege-
leidingstrajecten die erop gericht zijn om factoren, wel-
ke de integratie van personen met een handicap in de 
diensten belemmeren, tot een minimum te herleiden.

Aangaande de geïntegreerde verzuimaanpak, wijst 
de minister erop dat de controles op kruissnelheid ko-
men en dat steeds meer FOD’s zich bij het systeem 
aansluiten.

Ten slotte geeft zij aan dat er ook acties inzake gen-
der mainstreaming op het getouw staan. In samenwer-
king met het Instituut voor de Gelijkheid van Vrouwen en 
Mannen zullen sensibiliseringsacties worden gevoerd. 
Daarnaast bestaat er « Felink » (het netwerk binnen de 
overheid met focus op vrouwen). De minister benadrukt 
dat niet alleen de instroom, maar ook de doorstroom 
van vrouwen moet gegarandeerd worden.

Het uitrollen en verruimen van het Vitrivius-program-
ma

De minister is bijzonder trots op de verwezenlijkingen 
op het vlak van de vormings- en begeleidingstrajecten 
voor modern leiderschap (in het kader van het Vitrivi-
us-programma). Zij wil het belang van de functionele 
en opleidingsprogramma’s inzake vakkundigheid niet 
onderschatten, maar wijst erop dat, gelet op de voor-
ziene uitstroom ten gevolge van personeelsleden, op 
een onthoofding van de diensten moet worden geanti-
cipeerd. Dat kan door bijzondere aandacht te schenken 
aan leiderschapsprogramma’s.

Daartoe zal het doelpubliek van het Vitrivius-pro-
gramma worden verruimd naar het ruime middenkader 
en zullen de verschillende leiderschapsprogramma’s 
worden geüniformiseerd.

Pilootfase loopbaanoriëntering

Volgens de minister moeten ambtenaren met vragen 
over hun loopbaan niet alleen bij de HR-verantwoor-
delijke terechtkunnen. Het is belangrijk dat zij zich in 
de eerste plaats wenden tot hun leidinggevende, de 
personeelsdienst of een extern bureau dat loopbanen 
begeleidt.

In 2009 zal een inventaris van alle mogelijke vragen 
worden gemaakt. Vervolgens zal worden nagegaan 
door wie deze vragen het beste kunnen worden beant-
woord. Daarmee wil de minister de zogenaamde cirkel 
van de loopbaanbegeleiding rond maken.



30 DOC 52 1527/008

CHAMBRE · 3e SESSION DE LA 52e LÉGISLATUREKAMER · 3e ZITTING VAN DE 52e ZITTINGSPERIODE 20092008

En outre, elle déclare vouloir agir au niveau du top 
management. Le groupe de travail « Mobilité et dé-
veloppement des mandataires », qui s’inscrit dans le 
cadre de la réforme du système des mandats, doit se 
pencher l’an prochain sur des mesures visant à favori-
ser la mobilité au plus haut niveau. 

Intégration de la logique CAA

La ministre renvoie au projet-pilote relatif aux experts 
ICT (visant à intégrer la logique CAA dans la procédure 
de sélection ). Elle précise qu’un programme analogue 
est aussi en préparation pour les agents pénitentiaires 
et que dans le cadre de l’accord sectoriel 2007-2008, 
il a été convenu d’examiner l’application éventuelle de 
la piste CAA en dehors du cadre des professions en 
pénurie.

Une concertation sociale constructive et la conclu-
sion d’un accord sectoriel 2009-2010

La ministre s’engage à lancer les négociations de-
vant mener à la conclusion de l’accord sectoriel 2009-
2010 dans les deux mois suivant le dépôt des cahiers 
de revendications par les organisations syndicales. 

Elle annonce que la position juridique des collabora-
teurs contractuels fera l’objet d’une évaluation appro-
fondie et indique que l’impact des formations certifi ées 
doit être revu. À cet égard, une analyse approfondie 
sera réalisée au cours du premier semestre de 2009. 
La ministre ajoute cependant qu’un certain nombre 
d’adaptations ont déjà eu lieu ou sont sur le point de 
l’être en exécution de l’accord existant. 

L’optimalisation du processus de sélection et de re-
crutement

Cette optimalisation est capitale, eu égard au problè-
me des départs. Les pouvoirs publics doivent pouvoir 
veiller à ce qu’un nombre suffi sant de nouveaux can-
didats puissent entrer en service. Force est de consta-
ter que ce processus est parfois long. Pour remédier 
à ce problème, la ministre investira au maximum dans 
le partenariat stratégique entre le Selor et les autres 
services publics fédéraux. Elle énumère les principaux 
objectifs à cet égard (voir pp. 21-22 de la note de poli-
tique générale).

La ministre indique enfi n que le développement 
d’une politique d’achats fédérale durable fait également 
partie des douze objectifs opérationnels qu’elle compte 
réaliser en 2009.

Daarnaast zegt zij ook werk te willen maken op het 
vlak van het topmanagement. De werkgroep « mobi-
liteit en ontwikkeling van de mandaathouders », een 
werkgroep in het kader van de hervorming van het 
mandaatsysteem, moet zich het komende jaar buigen 
over maatregelen ter bevordering van de mobiliteit op 
het hoogste niveau.

Integreren van EVC-logica

De minister verwijst naar het pilootproject in verband 
met de ICT-deskundigen (met het oog op het toepas-
sen van de EVC-logica bij selecties). Zij zegt dat er 
ook voor de penitentiar beambten een gelijkaardig pro-
gramma op stapel staat en dat er in het kader van het 
sectoraal akkoord 2007-2008 afgesproken werd om de 
mogelijke toepassing van de EVC-piste buiten het do-
mein van de knelpuntberoepen te onderzoeken.

Een constructief sociaal overleg en het afsluiten van 
een sectoraal akkoord 2009-2010

De minister gaat het engagement aan om, twee 
maanden na het neerleggen van de eisenbundels van 
de vakorganisaties, de gesprekken over een nieuw sec-
toraal akkoord voor de periode 2009-2010 te beginnen. 
Zij vindt het belangrijk om, in tegenstelling tot vroeger, 
tijdig een akkoord te hebben.

Zij kondigt een grondige evaluatie van de rechtspo-
sitie van de contractuele personeelslende aan en stelt 
dat de impact van de gecertifi ceerde opleidingen moet 
worden herbekeken. Wat dat laatste betreft, zal vanaf 
de eerste helft van 2009 een diepgaande analyse ge-
maakt worden. De minister voegt daar wel aan toe dat 
er al een aantal aanpassingen gebeurd zijn of op han-
den zijn in uitvoering van het bestaande akkoord.

Het optimaliseren van het wervings- en selectiepro-
ces

Deze optimalisering is cruciaal, gelet op het probleem 
van de uitstroom. De overheid moet ervoor kunnen zor-
gen dat er genoeg nieuwe mensen op tijd instromen. 
Men stelt op dit ogenblik vast dat daar soms heel wat 
tijd overgaat. Om daaraan te verhelpen zal maximaal 
worden ingezet op het strategische partnerschap tus-
sen Selor en de andere federale overheidsdiensten. De 
minister somt op welke daarbij de belangrijkste doel-
stellingen zijn (zie blz. 21-22 van de beleidsnota).

De minister stipt ten slotte aan dat ook de ontwik-
keling van een duurzaam federaal aankoopbeleid deel 
uitmaakt van de 12 operationele doelstellingen die zij in 
2009 wil verwezenlijken.
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II.  —  DISCUSSION

A.  QUESTIONS ET OBSERVATIONS DES MEM-
BRES

M. Eric Thiébaut (PS) déclare qu’une grande atten-
tion a été accordée aux fonctionnaires ces derniers 
temps. C’est classique dans des temps diffi ciles sur le 
plan économique et les pouvoirs publics sont souvent 
tenus pour (co-)responsables de ces diffi cultés écono-
miques. Dans ce cas, c’est toutefois l’État, les pouvoirs 
publics, qui veillent à ce que l’on s’attaque à ces pro-
blèmes et à ce qu’on les résolve.

M. Thiébaut est satisfait de la note de politique à 
l’examen. Il salue les efforts de la ministre en faveur 
d’une amélioration simultanée du service et des condi-
tions de travail des fonctionnaires. En ce qui concerne 
ce dernier point, il partage l’avis selon lequel les pou-
voirs publics doivent se profi ler comme un employeur 
modèle : les mesures envisagées en matière de diver-
sité et de soutien, de formation et de recyclage des 
membres du personnel, en ce qui concerne l’emploi de 
personnes handicapées et, enfi n, la responsabilisation 
de l’employeur vont toutes, selon lui, dans le bon sens.

L’intervenant mentionne en particulier l’implication 
du Selor dans le projet « médiateurs de terrain » qui 
vise à faciliter l’entrée en service de personnes vulné-
rables qui sont précarisées. Il demande si la ministre 
est disposée à soutenir les efforts du secrétaire d’État 
à la Lutte contre la pauvreté visant à étendre ce projet 
et à soutenir les négociations avec les nouveaux servi-
ces publics (les SPF Economie, Intérieur et P&O).

L’intervenant souligne par ailleurs qu’il se réjouit évi-
demment de l’importance que la ministre attache au 
dialogue social.

Il salue aussi le développement de la politique 
d’achat durable.

Le point le plus important de la note de politique 
concerne, selon M. Thiébaut, la politique de recru-
tement et d’emploi. Il souscrit aux propositions de la 
ministre concernant l’imminent vieillissement, en par-
ticulier en ce qui concerne les compétences acquises 
antérieurement (CAA). 

L’intervenant demande davantage d’informations 
concernant l’objectif du projet CAA, ainsi que la procé-
dure suivie. La ministre a-t-elle une idée du nombre de 

II.  —  BESPREKING

A.  VRAGEN EN OPMERKINGEN VAN DE LEDEN

De heer Eric Thiébaut (PS) haalt aan dat de ambte-
narij de laatste tijd op veel belangstelling heeft kunnen 
rekenen. Dat is klassiek in economisch moeilijke tijden 
en vaak wordt de overheid (mede-)verantwoordelijk 
gehouden voor die economische moeilijkheden. In dit 
geval is het echter de Staat, de overheid, die zorgt dat 
deze problemen worden aangepakt en opgelost.

De heer Thiébaut is tevreden met de voorliggende 
beleidsnota. Hij juicht de inspanningen van de minis-
ter voor een simultane verbetering van de dienstverle-
ning en de werkomstandigheden van de ambtenaren 
toe. Wat dat laatste betreft, deelt hij de mening dat de 
overheid zich als een modelwerkgever moet profi leren : 
de voorgenomen maatregelen inzake diversiteit en on-
dersteuning, vorming en omscholing van personeelsle-
den, met betrekking tot de tewerkstelling van personen 
met een handicap en, ten slotte, de resonsabilisering 
van de werkgever gaan volgens hem alle in de goede 
richting.

Spreker vermeldt in het bijzonder de betrokkenheid 
van Selor bij het project « ervaringsdeskundigen » dat 
erop gericht is om de indiensttreding van kwetsbare 
personen die in armoede leven te vergemakkelijken. 
Hij wenst te vernemen of de minister bereid is om de 
inspanningen van de staatssecretaris voor Armoede-
bestrijding om dit project uit te breiden en de onder-
handelingen met nieuwe overheidsdiensten (de FOD’s 
Economie, Binnenlandse Zaken en P&O) te ondersteu-
nen.

Spreker stipt voorts aan dat hij vanzelfsprekend ver-
heugd is over het belang dat de minister aan de sociale 
dialoog en de vakbonden toekent.

Hij is ook positief over de ontwikkeling van het duur-
zame aankoopbeleid.

Het belangrijkste punt van de beleidsnota heeft voor 
de heer Thiébaut betrekking op het aanwervings- en 
tewerkstellingsbeleid. Hij onderschrijft de voorstellen 
van de minister in verband met de nakende vergrijzing, 
in het bijzonder met betrekking tot de eerder verworven 
competenties (EVC). 

Spreker vraagt meer informatie over het doel en de 
procedure van het EVC-project. Heeft de minister een 
idee over het aantal kandidaten binnen de adminis-
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candidats, employés au sein de l’administration, sus-
ceptibles d’être concernés par ce projet ?

L’intervenant ne veut pas critiquer la volonté de la 
ministre de « dégraisser » les services publics. M. Thié-
baut n’est a priori pas opposé à cette mesure. Il souhai-
te seulement que chaque service dispose des moyens 
humains et matériels nécessaires pour fonctionner 
correctement. Il se félicite que la ministre ait compris 
que cet objectif ne peut être atteint que si l’on est en 
possession de données exactes, et qu’elle se soit fi xé 
deux principes importants : attirer des collaborateurs 
qualifi és et motiver le personnel.

Il demande toutefois des précisions quant à la res-
ponsabilité des différents services publics dans le dé-
ploiement de la politique de remplacement. Quel sera 
le rôle de la ministre ? La décision de ne pas remplacer 
certains fonctionnaires sera-t-elle appréciée en pre-
nant en compte la totalité des services publics, ou en 
considérant chaque administration séparément ? Les 
administrations sont-elles tenues d’établir un état des 
lieux préalable ? Enfi n, la ministre laissera-t-elle les 
services libres d’élaborer leur propre politique de rem-
placement ?

*
*     *

M. Bruno Steegen (Open Vld) souscrit aux lignes de 
force de la note de politique générale, qui s’inscrit dans 
le prolongement de celle de l’année passée.

Certains éléments, qui présentent un grand intérêt 
pour son parti, ne sont toutefois pas repris dans cette 
note. L’intervenant souhaite dès lors obtenir des préci-
sions quant aux points suivants.

La note ne traite pas du travail intérimaire dans le 
secteur public, ni à l’amélioration — pourtant souhai-
table — du statut juridique des fonctionnaires contrac-
tuels en ce qui concerne le régime des pensions. Or, le 
travail intérimaire pourrait offrir une solution dans le cas 
où un remplaçant doit être trouvé de toute urgence.

M. Steegen fait ensuite observer que, par rapport 
à de nombreux autres pays, la Belgique dispose d’un 
nombre phénoménal de fonctionnaires fédéraux. L’in-
tervenant conçoit qu’il serait déraisonnable de réduire 
ce personnel sans réfl échir, mais il demande qu’un dé-
bat sérieux soit organisé quant aux possibilités qui se 
présentent en l’espèce, et ce, en vue de promouvoir 
l’effi cacité dans ce domaine. L’intervenant demande 
si la ministre ne pourrait pas désigner à cet effet un 
bureau d’études indépendant, qui pourrait notamment 

tratie, waarop het project betrekking zou kunnen heb-
ben ?

Spreker wil niet voorbij gaan aan de wil van de mi-
nister om de overheidsdiensten te « ontvetten ». De 
heer Thiébaut is daar niet per se tegen. Hij wenst al-
leen dat iedere dienst over de menselijke en materi-
ele middelen beschikt die hem in staat stellen om op 
een degelijke manier te functioneren. Hij is tevreden 
dat de minister inziet dat dit alleen maar kan gebeu-
ren op basis van een exacte gegevens en dat zij twee 
belangrijke uitgangspunten heeft : het aantrekken van 
gekwalifi ceerde medewerkers en het motiveren van de 
personeelsleden.

Hij wenst wel verduidelijking over de verantwoorde-
lijkheid van de verschillende overheidsdiensten in de 
ontplooiing van het vervangingsbeleid. Wat zal de rol 
van de minister zijn ? Zal de beslissing om bepaalde 
ambtenaren niet te vervangen worden beoordeeld op 
het niveau van alle overheidsdiensten samen, of zal dat 
per administratie bekeken worden ? Zijn de adminis-
traties verplicht om vooraf een stand van zaken op te 
maken en, ten slotte, zal de minister de diensten carte 
blanche geven om hun eigen vervangingsbeleid vorm 
te geven ?

*
*     *

De heer Bruno Steegen (Open Vld) verklaart dat hij 
kan instemmen met de krachtlijnen van de beleidsnota 
die voortbouwt op deze van vorig jaar. 

Enkele elementen, die voor zijn partij belangrijk zijn, 
vindt hij echter niet terug. Spreker wil daarom graag 
meer informatie over de volgende punten.

De nota besteedt geen aandacht aan het thema inte-
rim-arbeid in de openbare sector en aan de gewenste 
verbetering van de rechtspositie van de contractuele 
ambtenaren op het vlak van persioenen. Interim-arbeid 
zou nochtans een oplossing kunnen bieden in situaties 
waar dringend in vervanging moet worden voorzien.

In de tweede plaats merkt de heer Steegen op dat 
België, in vergelijking met vele andere landen, over een 
enorm federaal ambtenarenkorps beschikt. Hoewel hij 
beseft dat het onverstandig is om daarin op onberede-
neerde wijze te snoeien, vraagt hij, met het oog op het 
bewerkstelligen van de effi ciëntie, een serieus debat 
over de mogelijkheden terzake. Spreker vraagt of de 
minister in dat kader geen onafhankelijk studiebureau 
zou kunnen aanstellen. Dat zou onder meer voor een 
benchmarking (vergelijking met ondernemingen en or-
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réaliser un benchmarking (comparaison avec les entre-
prises et organisations du même secteur) et recueillir 
des informations concernant la pyramide des âges au 
sein des services publics.

L’intervenant souhaiterait d’ailleurs connaître le point 
de vue de la ministre concernant la décentralisation de 
certains services publics. Cette décentralisation est de 
nature à accroître l’attractivité des pouvoirs publics en 
tant qu’employeur. 

L’intervenant considère en outre qu’il doit être possi-
ble, en concertation avec les syndicats, d’apporter une 
solution au problème du service minimum. La note de 
politique générale n’aborde pas cette problématique. 

M. Steegen demande enfi n s’il y a une évolution 
dans le dossier de l’accès à la fonction publique pour 
les étudiants porteurs d’un diplôme étranger. Ceux-ci 
devraient pouvoir accéder plus facilement aux services 
publics. Ce dossier est étroitement lié à celui des CAA 
qui est, lui, commenté dans la note de politique. 

*
*     *

Votre rapporteur, M. Josy Arens (cdH), se félicite de 
la note de politique générale, qui contient des thèmes 
importants : les réponses au problème du vieillisse-
ment, l’importance de l’orientation clients des pouvoirs 
publics et, dans le même ordre d’idées, la gestion des 
plaintes, les mesures visant à améliorer le statut des 
agents contractuels, les projets de codifi cation des tex-
tes réglementaires et la centralisation des achats desti-
nés aux SPF en vue de réaliser des économies. 

L’intervenant note toutefois que, tant en ce qui 
concerne la mobilité (interfédérale) des fonctionnai-
res qu’en ce qui concerne les formations certifi ées, 
on constate un certain retard. Il demande à la ministre 
comment elle compte y remédier. 

Votre rapporteur souligne ensuite quelques éléments 
moins positifs de la note de politique générale.

Aucune mesure n’est prévue pour assouplir la pro-
cédure de recrutement de statutaires. 

Le problème des réserves de recrutement n’est pas 
non plus traité : tantôt elles débordent, tantôt il n’y a 
pas de lauréat parce que les exigences sont trop spéci-
fi ques à la fonction. À cet égard, l’intervenant demande 
si la ministre envisage de procéder à une évaluation du 
Bureau de sélection de l’administration fédérale (Selor). 

ganisaties uit eenzelfde sector) en gegevens over de 
leeftijdspiramide binnen de overheidsdiensten kunnen 
zorgen.

Overigens wenst spreker de mening van de minister 
over een decentralisatie van sommige overheidsdien-
sten te kennen. Die decentralisatie zou de aantrekke-
lijkheid van de overheid als werkgever kunnen bevor-
deren.

Spreker vindt voorts dat het mogelijk moet zijn dat 
er, in samenspraak met de vakbonden, een oplossing 
wordt gevonden voor het probleem van de minimale 
dienstverlening. Dit punt wordt in de beleidsnota niet 
aangeraakt.

Ten slotte wil de heer Steegen weten of er evolutie 
is in het dossier van de toegang tot het openbaar ambt 
van studenten met buitenlandse diploma’s. Die zouden 
gemakkelijker in overheidsdienst moeten kunnen tre-
den. Dat dossier sluit nauw aan bij het dossier EVC dat 
wel wordt belicht in de beleidsnota.

*
*     *

Uw rapporteur, de heer Josy Arens (cdH), prijst de 
beleidsnota waarin belangrijke thema’s zijn opgeno-
men : oplossingen voor het probleem van de vergrij-
zing, het belang van de klantgerichtheid van de over-
heid en, daaraan gekoppeld, het klachtenmanagement, 
de maatregelen ter verbetering van de positie van de 
contractuele personeelsleden, de voorgenomen codi-
fi catie van de reglementaire teksten en de kostenbe-
sparende centralisering van de aankopen ten behoeve 
van de FOD’s. 

Spreker merkt wel op dat, zowel aangaande de (in-
terfederale) mobiliteit voor ambtenaren als aangaande 
de gecertifi ceerde opleidingen, een zekere vertraging 
kan worden vastgesteld. Hij wenst te vernemen op wel-
ke manier de minister daaraan zal verhelpen.

Uw rapporteur wijst daarnaast enkele minder posi-
tieve elementen in de beleidsnota aan.

Er wordt niet voorzien in maatregelen om de proce-
dure voor statutaire aanwervingen te versoepelen. 

Ook het probleem van de wervingsreserves wordt 
niet behandeld : deze zijn soms overvol, dan weer zijn 
er geen laureaten omdat de vereisten te functiespeci-
fi ek zijn. In dat verband wenst spreker te weten of de 
minister een evaluatie van het Selectiebureau van de 
Federale Overheid (Selor) wil overwegen. Men stelt im-
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Il n’est pas rare, en effet, de constater que beaucoup 
(trop) de temps s’écoule entre un appel à candidats et 
l’établissement d’une liste de lauréats.

Votre rapporteur souhaite des précisions sur le mode 
de fonctionnement et la fi nalité des contrats de gestion 
au sein des différents SPF.

Il estime également qu’un plan de lutte contre l’ab-
sentéisme dan les services publics devrait exister. L’in-
tervenant n’a rien vu de tel dans la note de politique 
générale.

Il souhaite également que la ministre lui donne un 
aperçu des perspectives de carrière pour les membres 
des services publics non ou peu qualifi és (les fonction-
naires des niveaux C et D).

Subsidiairement, votre rapporteur souligne auprès 
de la ministre l’existence de la langue luxembourgeoise 
qui est parlée par plus ou moins 22 500 personnes. Il 
demande si cette langue ne peut également être prise 
en compte pour l’octroi de primes linguistiques.

*
*     *

M. Servais Verherstraeten (CD&V) estime que la 
note de politique générale est précieuse et qu’elle peut 
contribuer à ce que l’autorité fédérale soit considérée 
comme un employeur attractif.

Le vieillissement démographique est une des princi-
pales évolutions auxquelles sera confrontée la fonction 
publique. C’est un thème sur lequel il est facile de se 
profi ler en tant que politique mais ce problème suppo-
se, selon l’intervenant, une approche nuancée et mûre-
ment réfl échie. On ne peut en effet perdre de vue que 
ce vieillissement entraînera une pénurie sur le marché 
du travail et donc une concurrence avec le secteur pri-
vé. C’est pourquoi les pouvoirs publics ont tout intérêt à 
être un employeur attractif par rapport au secteur privé. 
L’intervenant se réjouit, à cet égard, que la ministre pré-
serve le principe du recrutement statutaire.

Il admet certes qu’on ne peut oublier que l’emploi 
contractuel existe également dans les pouvoirs publics 
et que la situation de cette catégorie de fonctionnaires 
n’est pas aussi attractive que celle de leurs collègues 
nommés statutairement. L’intervenant demande à la 
ministre si des mesures visant à améliorer leur situa-
tion sont envisagées.

mers vaak vast dat er (te) veel tijd verstrijkt tussen de 
oproep van de kandidaten en het vaststellen van een 
lijst met geslaagden.

Uw rapporteur wenst meer informatie over de werk-
wijze voor en de doelstelling van de bestuursovereen-
komsten binnen de verschillende FOD’s.

Hij vindt eveneens dat er een soort van plan ter be-
strijding van het absenteïsme in de openbare diensten 
zou moeten bestaan. In de beleidsnota kan spreker 
daarover niets terugvinden.

Hij wenst ook dat de minister hem een zicht geeft op 
de loopbaanperspectieven voor niet of laag gekwalifi -
ceerde personeelsleden in overheidsdienst (de ambte-
naren van niveau C en D).

In ondergeschikte orde wijst uw rapporteur de mi-
nister op het bestaan van de Luxemburgse taal die 
gesproken wordt door plusminus 22  500 personen. Hij 
vraagt of deze taal ook niet in aanmerking kan worden 
genomen voor het toekennen van taalpremies.

*
*     *

De heer Servais Verherstraeten (CD&V) vindt dat de 
beleidsnota waardevol is en ervoor kan zorgen dat de 
federale overheid als een aantrekkelijke werkgever kan 
worden beschouwd.

De vergrijzing is een van de belangrijkste evoluties 
waarmee het federaal openbaar ambt zal worden ge-
confronteerd. Daarop kan men zich, als politicus, ge-
makkelijk profi leren, maar volgens spreker veronder-
stelt het probleem een genuanceerde en weloverwogen 
aanpak. Men mag immers niet uit het oog verliezen dat 
er ten gevolge van die vergrijzing ook een krapte op 
de arbeidsmarkt en, daarmee gepaard, een concurren-
tie met de private sector zal ontstaan. Daarom heeft 
de overheid er alle belang bij om, in vergelijking met 
die private sector, een aantrekkelijke werkgever te zijn. 
Spreker juicht in dat opzicht ook toe dat de minister 
vasthoudt aan het principe van de statutaire aanwer-
ving.

Hij geeft wel toe dat men niet mag vergeten dat con-
tractuele tewerkstelling ook in de overheid bestaat en 
dat de positie van deze categorie van ambtenaren niet 
even aantrekkelijk is dan die van de vastbenoemde col-
lega’s. Spreker vraagt aan de minister of er maatrege-
len ter verbetering van hun situatie op stapel staan.
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M. Verherstraeten demande par ailleurs si les re-
crutements d’agents contractuels, dans la foulée des 
recrutements statutaires encadrés par le Selor, ne peu-
vent être objectivés davantage. L’actualité des derniè-
res semaines montre effectivement que ce point reste 
un problème.

L’intervenant souligne l’importance des formations 
certifi ées pour la formation du personnel. Il estime éga-
lement que ces formations posent des problèmes. Il 
y a des délais d’attente, qui pourraient peut-être être 
résorbés en associant également d’autres organismes 
que l’IFA. Il existe par ailleurs des formations qui sont 
de moindre qualité et qui ne contribuent pas nécessai-
rement à un meilleur fonctionnement des services et 
au développement des fonctionnaires. Elles pourraient 
peut-être être supprimées.

M. Verherstraeten demande le point de vue de la 
ministre sur l’introduction de la carrière pour experts, 
comme le prévoyait initialement la réforme des servi-
ces publics fédéraux (la réforme Copernic). L’interve-
nant estime que ce serait une bonne chose pour la 
fonction publique fédérale.

Enfi n, il souhaite que les bonnes pratiques déjà ap-
pliquées par les parastataux sociaux, via les contrats 
de gestion, soient également instaurées dans les 
autres services publics fédéraux. Cela suppose des 
mécanismes d’évaluation et de contrôle. Dans ce ca-
dre, il demande si l’arrêté royal du 17 août 2007 rela-
tif aux activités d’audit interne dans certains services 
du pouvoir exécutif fédéral est déjà appliqué et, le cas 
échéant, quels en sont les résultats.

B.  RÉPONSES DE MME I.VERVOTTE, MINISTRE 
DE LA FONCTION PUBLIQUE ET DES ENTREPRI-
SES PUBLIQUES

Mme Inge Vervotte, ministre de la Fonction publi-
que et des Entreprises publiques, précise qu’en ce qui 
concerne le suivi centralisé elle est favorable à une res-
ponsabilisation maximale. En tout premier lieu, des dis-
cussions bilatérales seront menées avec les services, 
sur la base des propositions qu’ils auront formulées. 
On examinera dans quelle mesure ces services peu-
vent répondre aux critères fi xés, dont les objectifs fi xés 
(de commun accord). Par ailleurs, la cellule centrale 
stratégique se chargera essentiellement de l’analyse 
des processus fonctionnels, de manière à surveiller 
l’effi cacité des coûts.

Voorts wil de heer Verherstraeten weten of de aan-
wervingen van contractuele ambtenaren, in navolging 
van de statutaire aanwervingen die worden begeleid 
door Selor, niet meer kunnen worden geobjectiveerd. 
De actualiteit van de afgelopen weken leert immers dat 
dit nog een pijnpunt is.

Spreker benadrukt het belang van de gecertifi ceer-
de opleidingen voor de vorming van het personeel. Hij 
meent ook dat er problemen zijn met deze opleidingen. 
Er zijn wachttijden en die zouden misschien kunnen 
worden weggewerkt door ook andere instellingen dan 
het OFO in te schakelen. Daarnaast bestaan er oplei-
dingen die van mindere kwaliteit zijn en die niet nood-
zakelijk bijdragen tot een betere werking van diensten 
en de ontwikkeling van de ambtenaren. Die zouden 
misschien kunnen worden afgevoerd.

De heer Verherstraeten vraagt het standpunt van 
de minister over de invoering van de loopbaan voor 
experts zoals oorspronkelijk vooropgesteld bij de her-
vorming van de federale openbare diensten (de zoge-
naamde Copernicus-hervorming). Spreker meent dat 
dit het federaal openbaar ambt ten goede zou kunnen 
komen.

Ten slotte wenst hij de goede praktijken, die nu al 
worden toegepast door de sociale parastatalen, via 
de beheersovereenkomsten, ook in te voeren bij de 
andere federale overheidsdiensten. Dat veronderstelt 
evaluatie- en controlemechanismen. In dat kader wil hij 
weten of het koninklijke besluit van 17 augustus 2007 
betreffende de interne auditactiviteiten binnen sommi-
ge diensten van de federale uitvoerende macht al wordt 
toegepast en, in voorkomend geval, wat de resultaten 
zijn.

B.  ANTWOORDEN VAN MEVROUW INGE VER-
VOTTE, MINISTER VAN AMBTENARENZAKEN EN 
OVERHEIDSBEDRIJVEN

Mevrouw Inge Vervotte, minister van Ambtenaren-
zaken en Overheidsbedrijven, preciseert aangaande 
de centrale opvolging dat zij gewonnen is voor een 
maximale responsabilisering. In de eerste plaats zul-
len er, op basis van de voorstellen van de diensten, 
bilaterale gesprekken met hen worden gevoerd. Daarin 
zal worden nagegaan in welke mate deze diensten 
kunnen voldoen aan de gestelde criteria, waaronder 
de streefcijfers (die gezamenlijk worden vastgesteld). 
Daarnaast zal de centrale strategische cel zich voor-
namelijk bezig houden met de analyse van de bedrijfs-
processen, zodat de kosteneffi ciëntie in het oog kan 
worden gehouden.
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La ministre souligne que sa note de politique géné-
rale aborde bel et bien la question du travail intérimaire. 
Elle indique en outre que l’accord intersectoriel (conclu 
le 25 novembre 2008 au sein du comité commun à l’en-
semble des services publics — le « Comité A ») confi r-
me que cette question fera l’objet d’un débat plus large. 
Cette discussion élargie porte sur le rapport entre les 
nombres de statutaires, de contractuels et d’intérimai-
res. 

Sa note de politique est muette sur les pensions des 
fonctionnaires contractuels parce que cela relève de la 
compétence de sa collègue, la ministre Marie Arena. 
Elle sait que la ministre Arena examine le problème. 

La ministre estime qu’il faut faire preuve de la pru-
dence nécessaire en ce qui concerne les études in-
dépendantes. Les comparaisons effectuées dans ces 
études avec d’autres pays ou organisations ne sont 
pas toujours faciles à évaluer parce que les situations 
dans ces autres pays sont souvent très différentes. Elle 
estime que les personnes les plus à même de juger 
de l’effi cacité et de l’effi cience des coûts sont des ex-
perts internes aux pouvoirs publics. Cette évaluation 
peut être effectuée par la cellule stratégique, et éven-
tuellement, de manière additionnelle, par des experts 
universitaires et le Bureau fédéral du Plan. 

La décentralisation de certains services publics peut 
être une bonne chose. Elle peut renforcer l’image d’em-
ployeur attractif dont bénéfi cient les pouvoirs publics. 
En effet, cette décentralisation permet de travailler plus 
près de son domicile, et il ressort d’enquêtes que cela 
est très apprécié. De plus, cela pourrait contribuer à 
apporter une solution au problème de la mobilité. C’est 
pourquoi la ministre y apporte un soutien nuancé. 

L’objectif de la ministre est de donner toutes les 
chances au dialogue entre les pouvoirs publics et les 
syndicats afi n de trouver des solutions constructives. 
Il en va de même pour le problème du service mini-
mum. Elle estime qu’en ce moment, il règne un climat 
favorable au dialogue, mais elle met l’accent sur le fait 
que beaucoup dépend de la manière dont certains su-
jets sont abordés et du contexte dans lequel cela se 
passe. 

La problématique des diplômes étrangers est connue 
de la ministre. Elle déclare qu’elle a déjà abordé cette 
question auprès des ministres communautaires de 
l’Enseignement, qui ont la reconnaissance des diplô-
mes dans leurs attributions. 

De minister stipt aan dat haar legislatuurnota wel 
degelijk aandacht besteedt aan het vraagstuk van de 
interim-arbeid. Zij geeft bovendien aan dat in het inter-
sectoraal akkoord (dat op 25 november 2008 in het ge-
meenschappelijk comité voor alle overheidsdiensten — 
het « Comité A » — werd gesloten) bevestigd wordt dat 
deze kwestie het voorwerp van een bredere discussie 
zal uitmaken. Die bredere discussie heeft betrekking 
op de verhoudingen tussen het aantal statutaire, con-
tractuele en ad interim aangestelde ambtenaren.

Haar beleidsnota bevat geen passage over de pen-
sioenen van de contractuele ambtenaren omdat dit on-
der de bevoegdheid van haar collega, minister Marie 
Arena, ressorteert. Zij weet wel dat minister Arena het 
probleem onderzoekt.

De minister vindt dat men ten aanzien van onafhan-
kelijke studies de nodige voorzichtigheid aan de dag 
moet leggen. De in die studies gemaakte vergelijkin-
gen met andere landen of organisaties zijn niet altijd 
gemakkelijk te beoordelen omdat de situaties in die 
andere landen vaak erg verschillend zijn. Zij meent dat 
de doelmatigheid en kosteneffi ciëntie het beste kan be-
oordeeld worden door experts binnen de overheid. Dat 
kan via de strategische cel, eventueel aangevuld met 
academische experts en het Federaal Planbureau.

De decentralisering van sommige overheidsdiensten 
kan een goede zaak zijn. Zij kan het imago van de over-
heid als aantrekkelijke werkgever versterken. Men kan 
immers dichter bij zijn woonplaats werken en uit onder-
zoek blijkt dat dit zeer gewaardeerd wordt. Bovendien 
zou dat kunnen bijdragen tot een oplossing voor het 
mobiliteitsprobleem. Derhalve is de minister een genu-
anceerd voorstandster.

Het is de bedoeling van de minister om de dialoog 
tussen overheid en vakbonden alle kansen te geven 
om constructieve oplossingen te vinden. Dat geldt ook 
voor het probleem van de minimumdienstverlening. Zij 
is van oordeel dat er op dit ogenblik een goed klimaat 
voor een dialoog heerst, maar wijst erop dat veel af-
hangt van de wijze waarop en de context waarin be-
paalde onderwerpen worden aangebracht.

Het probleem van de buitenlandse diploma’s is de 
minister bekend. Zij deelt mee dat zij deze kwestie al 
heeft aangekaart bij de gemeenschapsminsters van 
Onderwijs, die bevoegd zijn voor de erkenning van di-
ploma’s. 
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L’intervenante confi rme qu’elle est favorable à la 
mobilité à 360°, également au sein des entreprises 
publiques. C’est pourquoi elle souhaite aussi promou-
voir encore davantage la banque de données interne 
du Selor. Cette banque de données de fonctionnaires 
est d’abord consultée lorsque des postes deviennent 
vacants au sein des pouvoirs publics. De plus, elle si-
gnale qu’un arrêté royal récent — l’arrêté Quick-win — 
comprend une nouvelle réglementation pour les muta-
tions au sein de l’organisation propre. Ensuite, un crédit 
pour la mobilité externe est toujours à disposition dans 
la provision interdépartementale. 

La ministre souligne d’ailleurs qu’elle entend aussi 
offrir suffi samment de possibilités de réorientation aux 
fonctionnaires de niveau C et D. Elle estime que c’est 
possible du fait de l’accent qui est mis sur l’accom-
pagnement et l’orientation de la carrière, a fortiori en 
combinaison avec les possibilités offertes par la piste 
CAA. 

À la question concernant ses intentions à propos 
des contrats de gestion, la ministre répond que l’on 
dispose actuellement d’un texte conceptuel, qui sera 
soumis aux présidents. Sur la base de leurs réactions 
et au terme du débat qui s’ensuivra, il faudra élaborer 
un cadre réglementaire. 

En ce qui concerne l’octroi éventuel de primes lin-
guistiques pour la connaissance du Luxembourgeois, 
la ministre indique qu’après la conclusion du dernier 
accord intersectoriel, il est possible d’envisager cette 
possibilité et que ce n’est pas exclu pour autant que 
la connaissance de cette langue soit nécessaire pour 
l’exercice de la fonction.

La ministre souligne qu’un certain nombre de problè-
mes relatifs à certaines formations certifi ées ont déjà 
été traités. Ainsi, des docimologues supplémentaires 
ont été recrutés, ce qui doit permettre de communi-
quer les résultats plus rapidement. L’offre a par ailleurs 
été revue (l’accent a notamment plutôt été mis sur les 
formations génériques). On recourt davantage à des 
formateurs internes. D’autres formes d’apprentissage 
— comme e-learning — ont par ailleurs été dévelop-
pées et fera davantage appel à des formations certi-
fi ées externes. Elle reconnaît qu’un certain nombre de 
problèmes pourraient encore être résolus.

La ministre confi rme enfi n qu’elle est favorable à une 
carrière pour les experts. Elle estime que les experts 
doivent aussi avoir des possibilités de promotion au 
sein de l’administration. 

De spreekster bevestigt dat zij gewonnen is voor 
360° mobiliteit, ook binnen de overheidsbedrijven. 
Daarom wil zij ook de interne databank van Selor nog 
meer promoten. Deze databank met ambtenaren wordt 
eerst aangesproken wanneer er vacatures binnen de 
overheid openvallen. Bovendien geeft zij aan dat een 
recent koninklijk besluit — het zogenaamde Quick-win-
besluit — een vernieuwde regeling voor mutering bin-
nen de eigen organisatie bevat. Voorts staat er ook nog 
altijd een krediet voor externe mobiliteit ter beschikking 
op de interdepertementale provisie.

De minister onderstreept trouwens dat zij ook aan de 
ambtenaren van niveau C en D voldoende kansen op 
heroriëntering wil bieden. Zij meent dat dat mogelijk is 
doordat er een sterke nadruk op loopbaanbegeleiding 
en -oriëntering wordt gelegd, zeker wanneer dat met de 
mogelijkheden inzake EVC wordt gecombineerd.

Gevraagd naar wat haar plannen zijn met betrekking 
tot de bestuursovereenkomsten, antwoordt de minister 
dat er nu een uitgebreide visietekst is. Die zal worden 
voorgelegd aan de voorzitters. Na de feedback die zij 
daarover geven en het debat dat daarmee zal gepaard 
gaan, moet een reglementair kader tot stand worden 
gebracht.

Wat de mogelijke toekenning van taalpremies voor 
de kennis van het Luxemburgs betreft, stipt de minister 
aan dat het na het sluiten van het laatste intersectoraal 
akkoord in elk geval mogelijk wordt om dit te onderzoe-
ken en dat het niet uitgesloten is, voor zover de kennis 
van die taal onontbeerlijk zou zijn voor de functie.

De minister stelt dat op dit ogenblik al een aantal 
problemen met (sommige van) de gecertifi ceerde op-
leidingen zijn aangepakt. Zo zijn er extra docimologen 
aangeworven waardoor het mogelijk moet zijn om de 
resultaten snel te communiceren. Voorts werd het aan-
bod herbekeken (onder meer werd de focus eerder op 
generieke opleidingen gelegd), wordt er meer met in-
terne opleiders gewerkt, werden er ook andere leervor-
men — zoals e-learning — ontwikkeld en zal er meer 
gewerkt worden met extern gecertifi ceerde opleidin-
gen. Zij geeft wel toe dat er nog een aantal pijnpunten 
kan worden weggewerkt. 

Ten slotte bevestigt de minister dat zij voorstandster 
is van de loopbaan voor experts. Zij vindt dat ook ex-
perts groeimogelijkheden binnen de administratie moe-
ten hebben.
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III.  —  AVIS

La commission émet, à l’unanimité, un avis favorable 
sur la section 04 — « SPF Personnel et Organisation » 
du projet de budget général des dépenses pour l’année 
budgétaire 2009.

 Le rapporteur, Le président,

 Josy ARENS André FRÉDÉRIC

III.  —  ADVIES

De commissie brengt eenparig een gunstig advies 
uit over sectie 04 — « Federale Overheidsdienst Perso-
neel en Organisatie » van het ontwerp van Algemene 
Uitgavenbegroting voor het begrotingsjaar 2009.

 De rapporteur, De voorzitter,

 Josy ARENS André FRÉDÉRIC
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AVIS

sur la section 12  —  SPF Justice 

INTERPELLATIONS JOINTES

Interpellation de M. Renaat Landuyt au 
vice-premier ministre et ministre de la 

Justice et des Réformes institutionnelles 
sur « la réforme de la Justice annoncée
par le ministre le 26 septembre 2008 à 

Hasselt » (n° 150)

Interpellation de M. Renaat Landuyt au 
vice-premier ministre et ministre de la 

Justice et des Réformes institutionnelles 
sur la collaboration en matière de justice 
entre l’État fédéral et les entités fédérées 

(n° 230)

Interpellation de M. Peter Logghe au
vice-premier ministre et ministre de la 

Justice et des Réformes institutionnelles 
sur « l’étude relative aux coffe-shops 

néerlandais » (n° 231)

ADVIES

over sectie 12  —  FOD Justitie 

TOEGEVOEGDE INTERPELLATIES

Interpellatie van de heer Renaat Landuyt 
tot de vice-eersteminister en minister van 

Justitie en Institutionele Hervormingen 
over « zijn in Hasselt op 26 september 

2008 aangekondigde hervorming van de 
justitie » (nr. 150)

Interpellatie van de heer Renaat Landuyt 
tot de vice-eersteminister en minister van 

Justitie en Institutionele Hervormingen 
over de samenwerking op het vlak van 
justitie tussen de federale Staat en de 

deelstaten (nr. 230)

Interpellatie van de heer Peter Logghe aan 
de vice-eersteminister en minister van 
Justitie en Institutionele Hervormingen 

inzake de studie over Nederlandse 
coffeeshops (nr. 231)
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MESDAMES, MESSIEURS,

Votre commission a examiné la section 12 du projet 
de budget général des dépenses pour l’année 2009 au 
cours de ses réunions du 4 et 25 novembre 2008

I.  —  EXPOSÉ INTRODUCTIF DE
M. JO VANDEURZEN, VICE-PREMIER MINISTRE

ET MINISTRE DE LA JUSTICE ET
DES RÉFORMES INSTITUTIONNELLES

Le vice-premier ministre et ministre de la Justice 
et des Réformes institutionnelles précise tout d’abord 
que dans la mesure où l’année 2008 a été relativement 
brève du point de vue politique, un certain nombre de 
points qui étaient déjà annoncés dans la note de politi-
que générale précédente ont été repris. Plusieurs d’en-
tre eux fi gureront sans doute dans les notes de politi-
que générale à venir dans la mesure où ils concernent 
des actions devant être étalées sur un certain nombre 
d’années. 

Les axes principaux de la note de politique générale 
sont les suivants : une exécution crédible des peines, 
la réforme de l’organisation judiciaire, la politique en 
matière de sécurité routière et la criminalité juvénile. La 
note s’intéresse également à une série de phénomè-
nes et de thèmes prioritaires. 

—  Le budget 2009

Concernant les aspects budgétaires sensu stricto, 
le ministre souligne que le SPF Justice a obtenu, pour 
2009, un budget de 1 703 millions d’euros, ce qui re-
présente une hausse de 5,85 % par rapport à 2008. Il 
faut savoir que les dépenses belges en matière de jus-
tice et de sécurité sont plus élevées que les dépenses 
moyennes exposées dans les autres pays européens. 
A un moment où les marges budgétaires sont réduites, 
il est essentiel de viser une gestion rationnelle et effi -
cace des moyens disponibles. 

—  Exécution crédible des peines 

Le ministre évoque le masterplan 2008-2012 pour 
une infrastructure pénitentiaire de détention humaine. 
Le gouvernement doit encore déterminer les lieux d’im-
plantation des nouveaux établissements pénitentiaires. 
En 2009, les travaux nécessaires à l’augmentation de 
la capacité pénitentiaire seront exécutés. Les phases 
préparatoires à la construction de nouvelles infrastruc-
tures seront également réalisées. Le ministre se ré-
fère pour le reste à la note de politique générale (voir 

DAMES EN HEREN, 

Uw commissie heeft sectie 12 van het ontwerp van 
algemene uitgavenbegroting voor het begrotingsjaar 
2009 besproken tijdens haar vergaderingen van 4 en 
25 november 2008.

I.  —  INLEIDENDE UITEENZETTING
DOOR DE HEER JO VANDEURZEN,

VICE-EERSTEMINISTER EN MINISTER VAN 
JUSTITIE EN INSTITUTIONELE HERVORMINGEN

De vice-eersteminister en minister van Justitie en 
Institutionele Hervormingen preciseert allereerst dat, 
aangezien 2008 politiek gezien vrij kort is, een aantal 
in de vorige beleidsnota aangekondigde punten werd 
overgenomen. Verscheidene daarvan zullen wellicht 
ook vermeld staan in de volgende beleidsnota’s, aan-
gezien ze betrekking hebben op acties die over een 
aantal jaren moeten worden gespreid.

De krachtlijnen van de beleidsnota zijn : een geloof-
waardige strafuitvoering, de hervorming van het rechts-
bestel, het verkeersveiligheidsbeleid en de jeugdcri-
minaliteit. In de beleidsnota komen ook een aantal 
prioritaire verschijnselen en thema’s aan bod.

—  De begroting 2009

In verband met de begrotingsaspecten stricto sensu 
onderstreept de minister dat de FOD Justitie voor 2009 
een budget van 1 703 miljoen euro heeft verkregen, 
hetgeen neerkomt op een stijging met 5,85 % ten op-
zichte van 2008. Er zij op gewezen dat de Belgische 
uitgaven voor justitie en veiligheid hoger liggen dan de 
gemiddelde uitgaven in de andere Europese landen. Op 
een ogenblik waarop de begrotingsmarges klein zijn, is 
het van cruciaal belang een rationeel en doeltreffend 
beleid na te streven met de beschikbare middelen.

—  Geloofwaardige strafuitvoering

De minister gaat in op het masterplan 2008-2012 
voor een gevangenisinfrastructuur in humane om-
standigheden. De regering moet nog bepalen waar 
er nieuwe strafi nrichtingen komen. In 2009 zullen de 
benodigde werkzaamheden worden uitgevoerd om de 
gevangeniscapaciteit te verhogen. De fases ter voor-
bereiding van de bouw van nieuwe infrastructuur zul-
len eveneens worden verwezenlijkt. Voor het overige 
verwijst de minister naar de beleidsnota (zie DOC 52 
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DOC 52 1529/016, pp. 10-11) dans laquelle des préci-
sions sont données.

Concernant la surveillance électronique, le ministre 
se réfère aux diverses initiatives réglementaires prises 
afi n d’améliorer l’effi cacité des mesures de surveillan-
ce électronique (cf. loi du 8 juin 2008 portant des dis-
positions diverses (II) et arrêté royal du 16 juillet 2008 
modifi ant l’arrêté royal du 29 janvier 2007 déterminant 
le contenu concret du programme de détention limitée 
et de surveillance électronique).

Des mesures ont également été prises afi n de ré-
pondre aux besoins du Centre national de surveillance 
électronique (CNSE) et des maisons de justice char-
gées de l’accompagnement des mesures de surveillan-
ce électronique.

Les efforts réalisés seront poursuivis en 2009 et ce, 
afi n de pouvoir augmenter le nombre de condamnés 
susceptibles d’être placés sous surveillance électroni-
que. Dans la mesure où l’actuel contrat de fourniture 
arrive à expiration, il convient également de réfl échir 
à l’opportunité de recourir à de nouvelles applications 
technologiques. Le ministre évoque sur ce point l’utili-
sation dans certains pays d’une application GPS dont 
le coût toutefois est loin d’être négligeable. 

À l’occasion de la création des tribunaux d’applica-
tion des peines, le ministère public s’est vu confi er un 
rôle plus important en matière d’exécution des peines 
étant donné qu’il doit dorénavant en assurer le suivi 
et le contrôle. C’est la raison pour laquelle des discus-
sions sont actuellement menées avec le Collège des 
procureurs généraux afi n d’améliorer le fonctionne-
ment du ministère public et lui permettre d’exécuter 
correctement les nouvelles tâches qui lui sont confi ées. 
Le développement d’un réseau d’expertise en matière 
d’exécution des peines est également prévu.

La note de politique accorde par ailleurs une atten-
tion particulière à la question des peines de travail et 
des modalités alternatives d’exécution des peines (cf. 
DOC 52 1529/002, p. 15). Le ministre juge qu’il est 
temps de repenser ces peines et de privilégier, pour ce 
faire, une approche globale. À l’heure actuelle, l’exécu-
tion de ce type de peines est réglée par une pléthore 
de dispositions légales qui devraient céder la place à 
une réglementation claire. La question des sources 
de fi nancement doit également être résolue afi n de 
conduire à l’élaboration d’un mécanisme uniforme et 
transparent. Enfi n, il convient aussi de débattre du rôle 
que doit jouer ce type de peines et de tirer les conclu-
sions des études relatives au statut des personnes qui 

1529/016, blz. 10-11), waarin nadere toelichtingen wor-
den verstrekt.

In verband met het elektronisch toezicht verwijst de 
minister naar de diverse regelgevende initiatieven die 
werden genomen om de doeltreffendheid van de maat-
regelen inzake elektronisch toezicht te verhogen (cf. de 
wet van 8 juni 2008 houdende diverse bepalingen (II) 
en het koninklijk besluit van 16 juli 2008 tot wijziging 
van het koninklijk besluit van 29 januari 2007 tot bepa-
ling van de concrete invulling van het programma van 
de beperkte detentie en het elektronisch toezicht.

Voorts werden maatregelen genomen om tegemoet 
te komen aan de behoeften van het Nationaal Centrum 
voor Elektronisch Toezicht (NCET) en van de justitie-
huizen die belast zijn met de begeleiding van de maat-
regelen inzake elektronisch toezicht.

De geleverde inspanningen zullen in 2009 worden 
voortgezet om te komen tot een hoger aantal gede-
tineerden dat in aanmerking komt voor elektronisch 
toezicht. Aangezien het huidige leveringscontract ten 
einde loopt, moet ook worden nagedacht over nieuwe 
technologische toepassingen. In dat verband geeft de 
minister aan dat in sommige landen een gps-toepas-
sing wordt gebruikt, waarvan de kosten echter allesbe-
halve verwaarloosbaar zijn.

Ter gelegenheid van de oprichting van de strafuit-
voeringsrechtbanken heeft het openbaar ministerie een 
belangrijkere rol op het vlak van strafuitvoering toebe-
deeld gekregen, aangezien het voortaan de follow-up 
en de controle terzake moet verzorgen. Daarom ook 
worden momenteel met het College van procureurs-
generaal besprekingen gevoerd om de werking van het 
openbaar ministerie te verbeteren en om het openbaar 
ministerie de mogelijkheid te bieden de taken die het 
toebedeeld heeft gekregen behoorlijk te kunnen ver-
richten. Voorts is voorzien in de uitbouw van een exper-
tisenetwerk inzake strafuitvoering.

In de beleidsnota gaat bovendien bijzondere aan-
dacht naar het vraagstuk van de werkstraffen en de 
andere alternatieve, nadere strafuitvoeringsregels (cf. 
DOC 52 1529/016, blz. 15). Volgens de minister is de 
tijd rijp om aan die straffen een andere invulling te ge-
ven en om daartoe de voorkeur te geven aan een to-
taalaanpak. Thans wordt de uitvoering van dergelijke 
straffen geregeld bij een resem wetsbepalingen die 
zouden moeten worden vervangen door een duidelijke 
reglementering. Ook de kwestie van de fi nancierings-
bronnen moet worden opgelost om te komen tot de uit-
werking van een eenvormige en transparante regeling. 
Ten slotte moet ook de functie worden besproken die 
dergelijke straffen moeten vervullen, en dienen conclu-
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y sont soumises. Compte tenu de tous ces éléments, 
le ministre annonce l’élaboration prochaine d’une note 
d’orientation visant à rationaliser l’organisation et le 
placement pour peine de travail. Dans ce contexte, il 
privilégiera le dialogue avec l’ensemble des acteurs 
concernés par l’organisation et le contrôle de ces pei-
nes alternatives. 

En ce qui concerne les tribunaux de l’application des 
peines (TAP), le ministre rappelle avoir plaidé pour le 
report de l’extension des compétences de ces tribu-
naux. Après évaluation, de nombreux acteurs avaient 
en effet jugé que les compétences des TAP ne pou-
vaient être étendues que si certaines conditions étaient 
remplies en matière d’organisation et de personnel.

Dans ce contexte, le ministre annonce que le rema-
niement des compétences territoriales des tribunaux 
d’application des peines aura lieu d’ici février 2009.

Quant au travail législatif, il s’effectuera en deux pha-
ses : une première phase, début 2009, sera consacrée 
à une série de « réparations » urgentes alors qu’une 
deuxième phase, fi n 2009, devra permettre de régler 
quelques questions plus complexes.

Sur le plan des établissements pénitentiaires, le 
ministre rappelle que seuls quelques chapitres de la 
loi de principes du 12 janvier 2005 concernant l’admi-
nistration pénitentiaire ainsi que le statut juridique des 
détenus sont entrés en vigueur.

Début 2009, les chapitres relatifs à la gestion de l’ar-
gent et des biens des détenus, aux contacts avec le 
monde extérieur, à la discipline et aux soins de santé 
pourront également entrer en vigueur.

L’augmentation de la capacité carcérale se doublera 
également des recrutements idoines.

Enfi n, le ministre privilégie une approche globale de 
la problématique de la drogue dans les prisons. C’est 
la raison pour laquelle des contacts ont été pris avec le 
Collège des procureurs généraux pour développer, en 
concertation avec lui, un cadre réglementaire global. 
Ce cadre sera constitué d’une directive du Collège à 
l’attention des parquets et d’une circulaire ministérielle 
adressée aux établissements pénitentiaires.

Les unités sans drogue des prisons de Ruiselede 
et de Verviers recevront un appui supplémentaire. Une 
nouvelle unité verra par ailleurs le jour dans la prison 
de Bruges. 

sies te worden getrokken uit de studies over de eraan 
onderworpen mensen. Gelet op al die aspecten kondigt 
de minister dat een nieuwe oriëntatienota zal worden 
opgesteld die ertoe strekt de organisatie en de plaat-
sing met het oog op een werkstraf te rationaliseren. Te-
gen die achtergrond zal hij voorrang verlenen aan een 
dialoog met al wie betrokken is bij de organisatie van 
en de controle op die alternatieve straffen.

Met betrekking tot de strafuitvoeringsrechtbanken 
herinnert de minister eraan dat hij ervoor heeft gepleit 
de bevoegdheidsuitbreiding van die rechtbanken te 
verdagen. Na een evaluatie waren heel wat actoren im-
mers van mening dat de bevoegdheden van de strafuit-
voeringsrechtbanken alleen mochten worden verruimd 
indien aan bepaalde voorwaarden voldaan was wat de 
organisatie en het personeel betreft.

In die context kondigt de minister aan dat de bijstu-
ring van de territoriale bevoegdheden van de strafuit-
voeringsrechtbanken tegen februari 2009 zal plaats-
hebben.

Het wetgevend werk zal in twee fasen verlopen : be-
gin 2009 zal een eerste fase worden gewijd aan een 
aantal dringende « herstellingen » en eind 2009 zal 
een tweede fase de mogelijkheid bieden enkele inge-
wikkeldere kwesties op te lossen.

De minister herinnert er in verband met de strafi n-
richtingen aan dat alleen enkele hoofdstukken van de 
basiswet van 12 januari 2005 betreffende het gevange-
niswezen en de rechtspositie van de gedetineerden in 
werking zijn getreden.

Begin 2009 zullen ook de hoofdstukken over het be-
heer van het geld en van de goederen van de gedeti-
neerden, de contacten met de buitenwereld, de tucht 
en de zorg in werking kunnen treden.

Het verhogen van de gevangeniscapaciteit zal ge-
paard gaan met de passende indienstnemingen.

Tot slot geeft de minister de voorkeur aan een alge-
mene aanpak van de problematiek van de drugs in de 
gevangenissen. Daarom werden contacten gelegd met 
het college van procureurs-generaal om in overleg een 
algemeen reglementair kader uit te werken. Dat kader 
zal bestaan uit een richtlijn van het college ten behoeve 
van de parketten en een ministeriële circulaire voor de 
gevangenissen.

De drugvrije eenheden van de gevangenissen van 
Ruiselede en van Verviers zullen bijkomende steun 
krijgen. Voorts zal in de gevangenis van Brugge een 
nieuwe eenheid worden opgericht.
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Le ministre souhaite également aborder le suivi des 
délinquants sexuels et en particulier la question de la 
capacité des établissements susceptibles de les ac-
cueillir. En concertation avec la ministre de la Santé 
publique, 90 lits T seront transformés en unités de 
traitement intensif pour délinquants sexuels. En outre, 
les accords de coopération conclus avec les commu-
nautés seront évalués. Le ministre annonce également 
l’organisation en 2009 d’une conférence sur le phéno-
mène de la délinquance sexuelle pour l’organisation de 
laquelle le service de la politique criminelle jouera un 
rôle clé.

En ce qui concerne l’internement, les mesures en-
visagées s’inscrivent dans la continuité de ce qui était 
annoncé dans la note de politique générale 2008.Un 
système d’internement digne suppose une prise en 
charge à trois niveaux : des actions dans les établis-
sements pénitentiaires, la construction de nouveaux 
centres et le transfert vers le circuit externe de prise 
en charge. Par ailleurs, les résultats du screening des 
établissements pénitentiaires seront analysés afi n de 
déterminer les besoins, sur la base desquels de nou-
veaux accords seront conclus. Les coordinateurs de 
soins seront opérationnels d’ici la fi n de 2009. Il y aura 
également en 2009 une extension de 45 lits MSP. Le 
ministre annonce qu’il prendra un arrêté royal visant à 
accorder aux institutions de soins prenant en charge 
des internés à faible profi l de risque une subvention à 
caractère unique et forfaitaire. 

Le ministre aborde ensuite la question de la collabo-
ration avec les communautés ainsi que la collaboration 
internationale. D’une part, la justice doit venir en appui 
des politiques des communautés : elle ne détient pas le 
monopole des réponses aux problèmes de la société.

D’autre part, la justice, qu’elle soit pénale, civile ou 
commerciale, doit également se concevoir dans un 
cadre international plus large (exequatur, opposabilité 
des jugements …). Le département de la justice tra-
vaille actuellement à l’élaboration d’accords bilatéraux 
en matière de transfèrements de détenus.

Le ministre évoque ensuite la position de la victime 
et confi rme son soutien aux diverses propositions de 
loi déposées afi n d’améliorer leur situation. Par ailleurs, 
plusieurs initiatives seront prises en 2009 au niveau de 
son département (cf. DOC 52 1529/016, p. 26).

Dans le domaine de la « saisie et confi scation », le 
ministre annonce le dépôt prochain d’un projet de loi 

De minister wenst ook de follow-up van de seksuele 
delinquenten aan de orde te stellen en in het bijzonder 
de kwestie van de capaciteit van de instellingen waarin 
ze zouden kunnen worden opgevangen. In overleg met 
de minister van Volksgezondheid zullen 90 T-bedden 
worden omgevormd in eenheden voor intensieve zorg 
voor seksuele delinquenten. Bovendien zullen de sa-
menwerkingsovereenkomsten met de gemeenschap-
pen worden geëvalueerd. De minister kondigt ook aan 
dat in 2009 over het fenomeen van de seksuele delin-
quentie een conferentie zal worden georganiseerd en 
dat de Dienst voor het Strafrechtelijk Beleid daarin een 
sleutelrol zal spelen.

Wat de internering betreft, sluiten de vooropgestelde 
maatregelen aan bij wat in de beleidsnota 2008 werd 
aangekondigd. Een waardig interneringssysteem on-
derstelt een tenlasteneming op drie niveaus : acties in 
de strafi nrichtingen, de bouw van nieuwe centra en de 
doorstroming naar het externe zorgcircuit. De resulta-
ten van de doorlichting van de strafi nrichtingen zullen 
voorts worden geanalyseerd om te bepalen wat de no-
den zijn, op grond waarvan nieuwe overeenkomsten 
zullen worden gesloten. De zorgcoördinatoren zullen 
tegen eind 2009 inzetbaar zijn en in 2009 komt er ook 
een uitbreiding met 45 PVT-bedden. De minister kon-
digt aan dat hij een koninklijk besluit zal uitvaardigen 
dat tot doel heeft een eenmalige en forfaitaire subsidie 
toe te kennen aan de zorginstellingen die geïnterneer-
den met een laag risicoprofi el ten laste nemen.

Vervolgens heeft de minister het over de samenwer-
king met de gemeenschappen en over de internatio-
nale samenwerking. Enerzijds moet het gerecht het be-
leid van de gemeenschappen steunen : het heeft niet 
het monopolie van de oplossingen voor de maatschap-
pelijke problemen.

Anderzijds moet het gerecht, ongeacht of het daarbij 
om de strafrechtbanken, de burgerlijke rechtbanken of 
rechtbanken van koophandel gaat, ook in een ruimer 
internationaal kader worden opgevat (exequatur, te-
genstelbaarheid van de vonnissen enzovoort). Het de-
partement Justitie werkt thans aan de totstandkoming 
van bilaterale akkoorden over de overbrenging van ge-
vangenen.

Vervolgens bespreekt de minister de positie van het 
slachtoffer en bevestigt hij zijn steun aan de diverse 
wetsvoorstellen ter verbetering van hun situatie. Zijn 
departement zal in 2009 verschillende initiatieven ne-
men (zie DOC 52 1529/016, blz. 26).

De minister kondigt aan dat inzake « inbeslagname 
en verbeurdverklaring » binnenkort een wetsontwerp 
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visant à garantir un meilleur encadrement de la com-
pétence de l’OCSC et permettant le gel temporaire des 
avoirs sur les comptes bancaires et d’autres actifs fi -
nanciers.

—  Réforme de l’organisation judiciaire 

Le ministre souhaite faire de 2009 une année char-
nière en ce qui concerne la réforme de l’organisation 
judiciaire.

Pour réussir une réforme d’envergure, un certain 
nombre de conditions doivent néanmoins être rem-
plies.

L’une des conditions fondamentales réside dans l’in-
formatisation de la justice. 

En 2009, les justices de paix, les tribunaux de police 
et les parquets de police recevront un nouveau logiciel 
qui est actuellement en phase de test. Suivra le dé-
ploiement auprès des parquets et tribunaux de premiè-
re ligne au niveau du tribunal de première instance.

Par ailleurs, Il convient également de moderniser les 
applications informatiques qui permettront d’établir des 
passerelles entre les maisons de justice, les prisons et 
les tribunaux de l’application des peines.

Le ministre souhaite en outre envisager la mise à 
disposition des jugements répressifs par voie électro-
nique. Dans le même ordre d’idée, le recours, pour de 
gros dossiers, au processus de scanning devrait se gé-
néraliser : pour rappel, le dossier Ghislenghien a été 
scanné et a pu être consulté par les parties civiles sur 
un site Internet sécurisé.

Le ministre entend également activer, en collabora-
tion avec la Chambre nationale des huissiers de jus-
tice, la réalisation du fi chier central des saisies et opti-
miser la communication entre parquets et compagnies 
d’assurance. 

Le ministre attend pour la fi n 2009 une proposition 
concrète de l’organe représentant les chefs de corps 
de tous les cours et tribunaux afi n d’optimiser les pro-
cessus de travail et l’organisation des juridictions ainsi 
qu’une proposition d’instrument générique de mesure 
de la charge de travail.

Par ailleurs, le ministre espère obtenir d’ici là un pre-
mier résultat de mesure de la charge de travail dans les 

zal worden ingediend dat tot doel heeft te zorgen voor 
een beter kader voor de bevoegdheid van het COIV 
en dat een tijdelijke « bevriezing » van de middelen op 
bankrekeningen en van andere fi nanciële activa moge-
lijk zal maken.

—  Hervorming van de rechterlijke organisatie

De minister wenst dat 2009 een keerpunt wordt wat 
de hervorming van de rechterlijke organisatie betreft.

Het welslagen van een grootschalige hervorming 
vereist echter wel dat aan een aantal voorwaarden is 
voldaan.

Een van de fundamentele voorwaarden is de infor-
matisering van het gerecht.

In 2009 zullen de vredegerechten, de politierecht-
banken en de politieparketten een nieuw programma 
krijgen dat momenteel wordt getest. Nadien zal het in de 
eerstelijnsparketten en -rechtbanken op het niveau van 
de rechtbank van eerste aanleg worden ingevoerd.

Voorts moeten ook de computertoepassingen wor-
den gemoderniseerd die de mogelijkheid zullen bieden 
bruggen te slaan tussen de justitiehuizen, de gevange-
nissen en de strafuitvoeringsrechtbanken.

Voorts wenst de minister de elektronische terbe-
schikkingstelling van de strafvonnissen te overwegen. 
In dezelfde gedachtegang zou, voor de lijvige dossiers, 
het gebruik van het scannen moeten worden veralge-
meend : er zij aan herinnerd dat het dossier-Gellingen 
werd gescand en dat de burgerlijke partijen er via een 
beveiligde internetsite inzage van hebben kunnen krij-
gen.

De minister is ook van plan om, in samenwerking 
met de Nationale Kamer van gerechtsdeurwaarders, 
de totstandkoming van een centraal bestand van de 
beslagleggingen te activeren en de communicatie tus-
sen de parketten en de verzekeringsmaatschappijen te 
verbeteren.

De minister verwacht tegen het einde van 2009 een 
concreet voorstel van het orgaan dat de korpschefs van 
alle hoven en rechtbanken vertegenwoordigt, teneinde 
het werkproces en de organisatie van de rechtscolle-
ges te verbeteren. Hij verwacht ook een voorstel voor 
een « generiek werklastmeetinstrument ».

Voorts hoopt de minister tegen dan een eerste re-
sultaat van de meting van de werklast in de hoven van 
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cours d’appel. Tous ces éléments devraient permettre 
de mieux cerner les besoins en personnel.

Concernant le personnel des greffes et des parquets, 
la Commission de modernisation de l’ordre judiciaire a 
été chargée d’établir des descriptions de fonctions aux-
quelles correspondront des échelles de rémunérations 
spécifi ques.

En ce qui concerne la magistrature, la pyramide 
d’âge inversée impose que l’on envisage le recrute-
ment de magistrats. Un avis a été demandé au CSJ 
visant à savoir comment mieux organiser la carrière 
des magistrats. Le Conseil de la magistrature a pour sa 
part été invité à rendre un avis sur le statut social des 
magistrats.

L’Institut de formation judiciaire devrait être opéra-
tionnel au début de 2009. L’évaluation de son fonction-
nement aura lieu dans le courant de l’année. 

Les processus de travail doivent également être re-
vus.

Il faut savoir qu’en huit ans, le budget des frais de 
justice a doublé. Ceci résulte notamment du recours 
aux nouvelles techniques dans le cadre d’enquêtes pé-
nales (écoutes téléphoniques, analyses ADN …).

Une étude comparative des principaux tarifs en ma-
tière pénale en Belgique et dans les pays voisins a été 
réalisée. En 2009, une nouvelle méthodologie sera 
mise en œuvre afi n de garantir le suivi et le traitement 
uniformes de tous les frais de justice. Cette méthodo-
logie permettra, de la sorte, de mieux en mesurer l’im-
pact budgétaire. Une nouvelle structure tarifaire sera 
également proposée. 

De même, il convient d’augmenter l’effi cacité du re-
couvrement des amendes pénales 

Concernant la lutte contre l’arriéré judiciaire dans la 
procédure civile, le ministre indique que, outre l’évalua-
tion de la loi du 26 avril 2007, les méthodes de règle-
ments alternatifs des litiges seront poursuivies : les rè-
gles relatives à la médiation seront par ailleurs revues 
eu égard à la nouvelle réglementation européenne sur 
le sujet. De même, des initiatives seront prises afi n de 
garantir un recouvrement rapide des dettes.

La situation particulière du parquet de Bruxelles né-
cessite une approche spécifi que. Cette approche ne 
suppose pas nécessairement le recrutement de per-

beroep te verkrijgen. Een en ander zou de mogelijk-
heid moeten bieden de personeelsbehoeften beter af 
te bakenen.

Wat het personeel van de griffi es en van de parket-
ten betreft, werd de Commissie voor de Modernisering 
van de Rechterlijke Orde ermee belast functiebeschrij-
vingen te bepalen waarmee specifi eke loonschalen 
zullen overeenstemmen.

Bij de magistratuur noopt de omgekeerde leeftijds-
piramide ertoe de indienstneming van magistraten te 
overwegen. De HRJ werd gevraagd advies uit te bren-
gen over de wijze waarop de loopbaan van de magis-
traten beter kan worden georganiseerd en de Advies-
raad van de magistratuur werd verzocht advies uit te 
brengen over het sociaal statuut van de magistraten.

Het Instituut voor gerechtelijke opleiding zou begin 
2009 operationeel moeten zijn. De werking ervan zal in 
de loop van het jaar worden geëvalueerd.

Ook de werkprocessen moeten worden herzien.

Het budget voor gerechtskosten is in acht jaar ver-
dubbeld. Dat is onder meer het gevolg van het gebruik 
van de nieuwe technologieën in het kader van het straf-
rechtelijk onderzoek (telefoontaps, DNA-onderzoeken 
enz.).

Er is een vergelijkende studie gemaakt van de be-
langrijkste tarieven die in België en in onze buurlan-
den worden toegepast in strafzaken. In 2009 zal een 
nieuwe methode worden gebruikt met het oog op een 
eenvormige opvolging en behandeling van alle ge-
rechtskosten. Aldus zal het ook makkelijker worden de 
budgettaire impact ervan na te gaan. Tevens zal een 
nieuwe tariefstructuur worden voorgesteld.

Ook de inning van de strafrechtelijke boeten moet 
doeltreffender verlopen.

In verband met de strijd tegen de gerechtelijke ach-
terstand in de civielrechtelijke procedure stipt de mi-
nister aan dat, bovenop de evaluatie van de wet van 
26 april 2007, ook voort werk zal worden gemaakt van 
methodes voor alternatieve geschillenregeling. De re-
gels inzake bemiddeling zullen overigens worden her-
zien in het licht van de nieuwe Europese regelgeving. 
Tevens komen er initiatieven om een snelle terugvorde-
ring van de schulden te garanderen.

De specifi eke situatie van het parket van Brussel 
vergt een specifi eke aanpak. Die hoeft niet noodzake-
lijk gepaard te gaan met bijkomende indienstnemin-
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sonnel supplémentaire mais requiert avant toute chose 
une rationalisation de la gestion du parquet. A cette fi n, 
le SPF Personnel et Organisation et le parquet vont 
collaborer afi n d’améliorer les processus de travail. 
Avec les autorités administratives, il conviendra de dé-
terminer ce pour quoi le parquet est compétent. L’ar-
riéré du tribunal de police et dans les matières fi nan-
cières sera particulièrement visé. Le ministre se réfère 
sur cette question aux initiatives qui sont énumérées 
dans la note de politique générale (DOC 52 1529/016, 
pp. 36-37).

Le casier judiciaire central a besoin d’urgence d’une 
transformation radicale et d’un appui garantissant un 
transfert de données automatisé et un accès électroni-
que sécurisé. Un projet de loi sera déposé prochaine-
ment afi n de donner une nouvelle base à la délivrance 
d’extraits du casier judiciaire.

Le ministre souhaite que la réfl exion sur le paysage 
judiciaire aboutisse, fi n 2009, à l’élaboration d’un plan 
phasé. Pour rappel, le ministère public a déjà formulé 
des propositions (cf. « lignes de forces pour un plan 
stratégique en vue de la modernisation du ministère 
public »). Par ailleurs, le Conseil supérieur de la Justice, 
en collaboration avec les représentants de l’organisa-
tion judiciaire, a présenté un rapport intermédiaire sur 
son projet de « reconfi guration de l’organisation judi-
ciaire ». Les acteurs plaident en faveur d’un fonctionne-
ment plus intégré des parquets et auditorats du travail, 
d’un niveau horizontal plus étendu, excédant celui des 
arrondissements ainsi qu’une décentralisation des ser-
vices de l’administration centrale du SPF Justice. Un 
appel a été lancé pour la réalisation d’une étude scien-
tifi que destinée à analyser les propositions formulées. 
Cette réfl exion sur le paysage judiciaire doit conduire à 
donner à la magistrature assise et au ministère public 
une plus grande autonomie de gestion et par consé-
quent à les responsabiliser. À titre d’illustration, le mi-
nistre cite l’exemple des Pays-Bas où le ministre de la 
Justice conclut de véritables contrats de gestion plu-
riannuels avec le ministère public. Le ministère public 
y est responsable de l’utilisation des moyens fi nanciers 
disponibles (informatisation, ressources humaines …) 
et s’engage, en échange, à atteindre certains objectifs 
chiffrés (par exemple, quant au nombre d’affaires à trai-
ter …). Cette tendance à l’autonomisation est une ten-
dance qui peut être constatée dans d’autres pays. Pour 
la Belgique, la question qui se pose est de savoir à quel 
niveau il convient d’organiser ces structures de ges-
tion (Au niveau des tribunaux ? Au niveau des provin-
ces ? Séparément pour le siège et le ministère public ? 
Comment organiser les contacts avec le SPF Justice ? 
Comment organiser le contrôle budgétaire ? …).

gen, maar vergt bovenal een rationeler beheer van dat 
parket. Daartoe, en met name om het arbeidsproces 
te verbeteren, zal de FOD Personeel en Organisatie 
samenwerken met het parket. Samen met de bestuurs-
instanties zal moeten worden nagegaan waarvoor het 
parket bevoegd is. Bijzondere aandacht zal uitgaan 
naar de achterstand bij de politierechtbank en in de 
fi nanciële aangelegenheden. In dat verband verwijst 
de minister naar de initiatieven die in zijn beleidsnota 
staan vermeld (DOC 52 1529/016, blz. 36-37).

Het centraal strafregister heeft dringend nood aan 
een grondige hervorming en aan steun die garandeert 
dat de gegevens automatisch worden overgedragen 
en dat de toegang ertoe elektronisch wordt beveiligd. 
Binnenkort zal daarom een wetsontwerp worden inge-
diend, dat een nieuwe grondslag moet verlenen aan de 
afgifte van uittreksels uit het strafregister.

De minister wenst dat het denkwerk over onze rech-
terlijke organisatie eind 2009 uitmondt in een stappen-
plan. Ter herinnering : het openbaar ministerie heeft 
al voorstellen geformuleerd (zie Krachtlijnen voor een 
strategisch plan voor de modernisering van het open-
baar ministerie). Voorts heeft de Hoge Raad voor de 
Justitie een tussentijds rapport uitgebracht over zijn 
ontwerp « Hertekenen van de rechterlijke organisatie ». 
De betrokkenen pleiten voor een meer geïntegreerde 
werking van de parketten en de arbeidsauditoraten, 
voor een ruimer horizontaal niveau dat de arrondisse-
menten overstijgt, alsook voor een decentralisatie van 
de centrale diensten van de FOD Justitie. Er werd een 
aanbesteding uitgeschreven voor een wetenschappe-
lijke studie die de geformuleerde voorstellen zal analy-
seren. Dat denkwerk over onze rechterlijke organisatie 
moet de zittende magistratuur en het openbaar minis-
terie meer beheersautonomie geven en bijgevolg res-
ponsabiliseren. Ter illustratie verwijst de minister naar 
Nederland, waar de minister van Justitie heuse meerja-
renbeheerscontracten sluit met het openbaar ministe-
rie. Het openbaar ministerie is er verantwoordelijk voor 
de besteding van de beschikbare fi nanciële middelen 
(informatisering, human resources, …) en verbindt zich 
er in ruil toe een aantal cijferdoelstellingen te halen 
(bijvoorbeeld met betrekking tot het aantal te behan-
delen zaken). Die tendens naar meer autonomie is ook 
merkbaar in andere landen. Voor België luidt de vraag 
op welk niveau die beheersstructuren moeten worden 
ingepast. Op dat van de rechtbanken of de provincies ? 
Afzonderlijk voor de zetel en voor het openbaar minis-
terie ? Hoe moeten de contacten met de FOD Justitie 
verlopen ? Hoe moet de budgettaire controle verlo-
pen ?
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Un autre point essentiel est d’évaluer la répartition 
des compétences matérielles et territoriales. La créa-
tion d’un tribunal de la famille doit s’intégrer dans cette 
réforme pour laquelle il convient également d’envisager 
la limitation géographique des attributions, la spéciali-
sation des juridictions et des juges d’instruction.

Enfi n, les accords Octopus ont opté pour un systè-
me dans lequel le magistrat, chef de corps, assume la 
responsabilité fi nale. Ce choix, traduit dans la Constitu-
tion, doit être respecté. Le nouveau paysage judiciaire 
doit aussi tenir compte de l’organisation des partenai-
res de la Justice, par exemple, en matière de politique 
de sécurité.

Le ministre souligne qu’il a pris diverses initiatives 
afi n d’harmoniser le rôle et les compétences des divers 
organes consultatifs. Dans ce contexte, des accords 
ont notamment été conclus avec la Commission pour 
la modernisation de l’ordre judiciaire et avec le Conseil 
consultatif de la magistrature. Le ministre renvoie à la 
note de politique générale pour le contenu de ces ac-
cords (DOC 52 1529/016, p. 41). Par ailleurs, un rap-
prochement géographique de ces différents organes 
est envisagé afi n de renforcer les synergies entre eux. 

En ce qui concerne l’hébergement de l’ordre judi-
ciaire, le ministre indique qu’un inventaire des palais de 
justice et des nombreux problèmes qui y sont rencon-
trés a été établi. Une task force sera créée en concer-
tation avec la Régie des Bâtiments pour tenter d’y re-
médier le plus effi cacement possible.

À cela s’ajoute encore le problème de l’héberge-
ment des justices de paix. Selon la loi, il appartient aux 
communes de régler cette question. La pratique est 
souvent différente et varie d’une commune à l’autre. Il 
est temps de régler cette question en élaborant une 
réponse unique.

Le ministre énumère également une série d’autres 
points qui doivent être résolus comme le stockage des 
pièces à conviction, l’entreposage des véhicules saisis, 
le caractère respectueux de l’environnement des bâti-
ments de la justice.

En 2009, le ministre restera également attentif à ga-
rantir l’accessibilité à la justice. À cette fi n, des efforts 
budgétaires ont été consentis pour garantir la qualité 
de l’aide juridique. Par ailleurs, la réalisation du guichet 
unique pour l’aide juridique et l’assistance judiciaire 
sera poursuivie tout comme les discussions avec les 
assureurs pour offrir au plus grand nombre une as-

Een ander wezenlijk punt is de evaluatie van de ver-
deling van de materiële en de territoriale bevoegdhe-
den. De oprichting van een familierechtbank moet in 
die hervorming passen, maar ook wat die rechtbank 
betreft moet een aantal aspecten nog worden gere-
geld, met name inzake de territoriale afbakening van 
de bevoegdheden en de specialisatiegraad van de 
rechtsinstanties en de onderzoeksrechter.

Tot slot werd in de Octopusakkoorden gekozen 
voor een regeling waarbij de magistraat-korpschef de 
eindverantwoordelijkheid draagt. Die — in de Grond-
wet verankerde — keuze moet worden geëerbiedigd. 
De nieuwe gerechtelijke constellatie moet eveneens 
rekening houden met de organisatie van de partners 
van Justitie, zoals met hen die het veiligheidsbeleid ten 
uitvoer leggen.

De minister beklemtoont dat hij diverse initiatieven 
heeft genomen om de rol en de bevoegdheden van de 
verschillende adviesinstanties te harmoniseren. In die 
context zijn met name akkoorden gesloten met de com-
missie Modernisering van de Rechterlijke Orde en met 
de Adviesraad van de magistratuur. Voor de inhoud van 
die akkoorden verwijst de minister naar zijn beleidsnota 
(DOC 52 1529/016, blz. 41). Overigens is het de be-
doeling die instanties geografi sch dichter bij elkaar te 
brengen, teneinde ze beter op elkaar af te stemmen.

In verband met de huisvesting van de rechterlijke 
orde deelt de minister mee dat een inventaris is ge-
maakt van gerechtsgebouwen en van de talloze zich 
daar voordoende problemen. In overleg met de Regie 
der Gebouwen zal een task force worden opgericht om 
die problemen zo doelmatig mogelijk op te lossen.

Daar komt nog het probleem bij van de huisvesting 
van de vredegerechten. Luidens de wet moeten de 
gemeenten die kwestie regelen. In de praktijk pakt dat 
vaak anders uit en verschilt de regeling van gemeente 
tot gemeente. Het is tijd die zaak te regelen met een 
eenduidig antwoord.

De minister somt voorts een reeks andere pro-
bleempunten op die op een oplossing wachten zoals 
de opslag van de bewijsstukken en de inbeslaggeno-
men voertuigen, het milieuvriendelijk maken van de 
gerechtsgebouwen.

In 2009 zal de minister aandacht blijven besteden 
aan het garanderen van de toegang tot het gerecht. 
Daartoe werden budgettaire inspanningen geleverd 
om borg te staan voor de kwaliteit van de rechtshulp. 
Voorts zal de verwezenlijking worden voortgezet van 
het enig loket voor rechtshulp en rechtsbijstand, net als 
de besprekingen met de verzekeraars om aan zoveel 
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surance « protection juridique » adéquate. La note de 
politique générale — à laquelle le ministre se réfère 
— énumère en outre les différentes mesures envisa-
gées en ce qui concerne la simplifi cation du langage 
juridique, l’introduction de la vidéoconférence, la for-
mation des traducteurs et interprètes assermentés … 
Concernant la politique de communication, le ministre 
indique que des moyens seront investis dans la relation 
presse-justice par l’intermédiaire de la mise à jour d’un 
site Internet.

Une concertation entre porte-parole des acteurs 
judiciaires sera également organisée : une enquête 
est actuellement menée afi n de sonder les intéressés 
quant aux problèmes les plus importants qu’ils rencon-
trent. 

Enfi n, des journées portes ouvertes auront égale-
ment lieu le jour de la fête nationale. 

—  Traitement des dossiers de roulage 

La note de politique générale accorde une attention 
particulière au traitement des dossiers de roulage. Le 
ministre rappelle que l’automatisation de la constata-
tion des infractions de roulage a conduit à un affl ux de 
PV pour lesquels les modes de traitement classiques 
ne suffi sent plus. Il est essentiel de simplifi er et de cen-
traliser le traitement de ces PV. 

—  Délinquance juvénile

Concernant le chapitre « délinquance juvénile », le 
ministre évoque le protocole conclu entre les diverses 
communautés et le pouvoir fédéral, afi n de résoudre 
les problèmes de capacité. Les prisons de Tongres et 
de Saint-Hubert seront adaptées afi n de pouvoir ac-
cueillir les jeunes pour lesquels le juge de la jeunesse 
se sera dessaisi et ceux qui seront condamnés à une 
peine.

À terme, il existera une capacité fédérale de 34 pla-
ces à Tongres et de 126 places à Everberg pour les jeu-
nes néerlandophones, et de 50 places à Saint-Hubert 
et de 120 places à Achêne pour les jeunes francopho-
nes et germanophones.

Le ministre évoque par ailleurs l’organisation pro-
chaine d’une conférence de deux jours, organisée en 
concertation avec les communautés, et destinée à ana-
lyser sous plusieurs angles le phénomène de la dé-
linquance juvénile (récidive, soins psychiatriques, nui-
sances dans les rues …). L’objectif est de rassembler 
l’ensemble de l’expertise disponible de manière à tirer 
des conclusions pour l’avenir.

mogelijk mensen een passende verzekering « rechts-
bescherming » aan te bieden. De beleidsnota, waar-
naar de minister verwijst, somt bovendien de diverse 
overwogen maatregelen op in verband met de vereen-
voudiging van de rechtstaal, de invoering van video-
conferenties, de opleiding van beëdigde vertalers en 
tolken … Wat het communicatiebeleid betreft, geeft de 
minister aan dat middelen zullen worden geïnvesteerd 
in de relatie pers-gerecht via de bijwerking van een in-
ternetsite.

Ook zal overleg worden georganiseerd tussen de 
woordvoerders van de gerechtelijke actoren : momen-
teel wordt een enquëte gehouden om bij de betrokke-
nen te peilen naar de voornamste problemen die ze 
ontmoeten.

Tot slot zal op de nationale feestdag een open dag 
worden georganiseerd.

—  Verwerking van de verkeersdossiers

De beleidsnota besteedt bijzondere aandacht aan 
de verwerking van de verkeersdossiers. De minister 
brengt in herinnering dat de automatisering van de 
vaststelling van verkeersovertredingen geleid heeft tot 
een toestroom van pv’s waarvoor de klassiele verwer-
kingsmethodes niet meer volstaan. Het is essentieel de 
verwerking van die pv’s te vereenvoudigen en te cen-
traliseren. 

—  Jeugddelinquentie

In verband met het hoofdstuk « jeugddelinquentie » 
vernoemt de minister het protocol dat de diverse ge-
meenschapmen en de federale overheid is gesloten 
om de capaciteitsproblemen op te lossen. De gevan-
genissen van Tongeren en Saint-Hubert zullen worden 
aangepast zodat ze jongeren kunnen opvangen die 
door de jeugdrechter uit handen zijn gegeven naast 
jongeren die tot een straf zijn veroordeeld.

Op termijn zal er een federale capaciteit komen van 
34 plaatsen in Tongeren en 126 plaatsen in Everberg 
voor Nederlandstalige jongeren, en van 50 plaatsen in 
Saint-Hubert en 120 plaaten in Achêne voor Fransta-
lige en Duitstalige jongeren.

De minister wijst op de toekomstige organisatie, in 
overleg met de gemeenschappen, van een twee dagen 
durende conferentie waarop het verschijnsel jeugd-
delinquentie vanuit verschillende invalshoeken zal 
worden geanalyseerd (recidive, psychiatrische zorg, 
straatoverlast …). Het is de bedoeling de beschikbare 
expertise samen te brengen zodat conclusies voor de 
toekomst kunnen worden geformuleerd.
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Le ministre renvoie pour le reste à la note de politi-
que générale (DOC 52 1529/016).

—  Phénomènes particuliers et méthode

En 2008, le SPF « Justice » a investi dans le déve-
loppement de sa capacité statistique. Les efforts seront 
poursuivis en 2009. Le ministre se réfère à cet égard 
au datawarehouse de la justice (voir DOC 52 1529/016, 
pp. 52-53).

Pour rappel, le plan national de sécurité 2008-2011 
contient des recommandations en ce qui concerne les 
relations entre ministère public et police. Il défi nit par 
ailleurs une série de phénomènes auxquels la police 
et la justice doivent accorder une attention prioritaire. 
Il ne faut pas croire toutefois qu’assurer la sécurité de 
la société est seulement la responsabilité de la police 
et de la justice. Afi n de préparer le prochain plan na-
tional de sécurité, il est essentiel de se concerter avec 
l’ensemble de ceux qui portent une responsabilité. La 
note-cadre de sécurité intégrale devra en constituer la 
base. Dans ce contexte, le ministre entend impliquer 
les communautés et régions dans la rédaction de cette 
note. 

Le ministre évoque brièvement le plan d’action en 
matière de lutte contre la traite et le trafi c d’êtres hu-
mains, l’approche de la violence intrafamiliale et de 
la maltraitance des personnes âgées, le plan d’action 
national de lutte contre la violence conjugale, le phé-
nomène des enlèvements parentaux, le plan d’action 
en matière de lutte contre la fraude fi scale et sociale, 
la sûreté de l’État et la lutte contre le terrorisme, la po-
litique en matière de stupéfi ants (et en particulier la ré-
pression de la culture de cannabis, le tourisme de la 
drogue, mais également le démantèlement des orga-
nisations criminelles …) et la lutte contre la criminalité 
informatique.

Concernant la législation sur les armes, le ministre 
entend voir avec le ministre en charge des Affaires inté-
rieures comment renforcer les services provinciaux.

Par ailleurs, des initiatives législatives seront pro-
chainement prises en ce qui concerne la question de 
l’acquisition de la nationalité et la problématique des 
mariages blancs.

Dans le courant de 2009, le SPF travaillera à la pré-
paration de la présidence belge de l’Union européenne. 
Le ministre rappelle par ailleurs que la concertation au 
sein du Benelux a été dynamisée de manière à ce que 

Voor het overige verwijst de minister naar de beleids-
nota (DOC 52 1529/016).

—  Bijzondere verschijnselen en methode 

In 2008 heeft de FOD Justitie geïnvesteerd in de 
ontwikkeling van zijn statistische capaciteit. De inspan-
ningen zullen in 2009 worden voortgezet. De minister 
verwijst in dat opzicht naar de data warehouse van jus-
titie (zie DOC 52 1529/016, blz. 52-53).

Pro memorie, het nationaal veiligheidsplan 2008-
2011 bevat aanbevelingen in verband met de betrek-
kingen tussen het openbaar ministerie en de politie. 
Het omschrijft voorts een aantal verschijnselen waar-
aan politie en justitie bij voorrang aandacht moeten 
besteden. Men denke evenwel niet dat instaan voor 
de veiligheid van de samenleving uitsluitend de ver-
antwoordelijkheid is van politie en justitie. Ter voorbe-
reiding van het volgende nationaal veilligheidsplan is 
het van wezenlijk belang overleg te plegen met al wie 
in dezen verantwoordelijkheid draagt. De kadernota in-
tegrale veiligheid zal er de basis van moeten vormen. 
Tegen die achtergrond is de minister voornemens de 
gemeenschappen en gewesten bij de redactie van die 
nota te betrekken.

De minister gaat kort in op het Actieplan ter bestrij-
ding van de mensensmokkel en de mensenhandel, de 
aanpak van intrafamiliaal geweld, partnergeweld en 
ouderenmishandeling en het Nationaal Actieplan part-
nergeweld en ouderontvoeringen, het Actieplan voor 
de strijd tegen de fi scale en sociale fraude, de veilig-
heid van de Staat en de strijd tegen het terrorisme, het 
drugsbeleid (met name de aanpak van de cannabis-
teelt, het drugstoerisme, maar ook de ontmanteling 
van criminele organisaties enz.) en de bestrijding van 
computercriminaliteit. 

In verband met de wapenwetgeving wil de minister 
samen met de minister van Binnenlandse Zaken na-
gaan hoe de provinciale wapendiensten kunnen wor-
den versterkt.

Overigens zullen binnenkort wetgevende initiatieven 
worden genomen inzake de nationaliteitsverwerving en 
schijnhuwelijken.

In de loop van 2009 zal de FOD Justitie het Belgi-
sche voorzitterschap van de Europese Unie mee hel-
pen voorbereiden. De minister herinnert er voorts aan 
dat het Benelux-overleg nieuw leven werd ingeblazen, 
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le poids des pays qui le composent soit renforcé au 
sein de l’Union. 

Le ministre indique ensuite que des initiatives légis-
latives seront prises en ce qui concerne les analyses 
ADN mais également les méthodes particulières de re-
cherche et les méthodes spéciales de renseignement.

La possibilité de conclure un accord à l’amiable sera 
probablement étendue à l’instruction. Cette mesure 
sera évidemment concertée avec les juges d’instruc-
tion.

Le ministre souligne en outre la nécessité de ré-
former la procédure d’assises. Le nombre de procès 
d’assises est en constante augmentation ce qui pèse 
naturellement sur les moyens fi nanciers et humains 
de la Justice. Plusieurs études ont été réalisées par le 
passé sur le sujet, ce qui devrait permettre d’avancer 
rapidement sur ce dossier.

Parmi les derniers points importants abordés par la 
note de politique générale, le ministre évoque encore 
l’exécutif des musulmans : début 2009, le ministre es-
père disposer d’une étude comparative sur l’organi-
sation et la représentation des communautés musul-
manes dans quelques pays européens. Cette étude 
devrait permettre de reconstruire un organe représen-
tatif, digne de ce nom.

Il espère également pouvoir élaborer dans le cou-
rant de 2009 un cadre légal plus effi cace pour les cas 
de « dommages de masse » du type Ghislenghien.

Enfi n, sur la base des recommandations du SPF 
Justice et du rapport rédigé par le Procureur général 
près la Cour de cassation et du Collège des procureurs 
généraux, un projet de loi visant à procéder à une série 
d’adaptations dans diverses législations est en prépa-
ration. Ces adaptations ne nécessitent pas de moyens 
fi nanciers supplémentaires et faciliteront l’application 
ou l’interprétation de ces textes légaux.

Le ministre conclut son exposé en soulignant le ca-
ractère ambitieux de sa note de politique qui exigera du 
parlement en général et de la commission en particu-
lier un travail accru.

zodat de Benelux-landen binnen de Europese Unie 
een grotere rol kunnen spelen. 

De minister geeft vervolgens aan dat wetgevende 
initiatieven zullen worden genomen inzake DNA-ana-
lyse, maar ook inzake de bijzondere opsporings- en 
inlichtingenmethodes.

De mogelijkheid om een minnelijke schikking te tref-
fen, zal waarschijnlijk worden uitgebreid tot het voor-
onderzoek. Over die maatregel zal uiteraard overleg 
worden gepleegd met de onderzoeksrechters.

De minister onderstreept daarenboven de noodzaak 
om de assisenprocedure te hervormen. Het aantal as-
sisenzaken neemt gestaag toe, wat uiteraard weegt op 
de fi nanciële en personele middelen van het gerecht. 
In het verleden zijn daarover al diverse studies uitge-
voerd, wat het mogelijk zou moeten maken in dit dos-
sier snel vooruitgang te boeken.

Een van de laatste belangrijke punten in de beleids-
nota die de minister aanhaalt, is de Moslimexecutieve : 
begin 2009 hoopt de minister te beschikken over een 
vergelijkende studie over de organisatie en de verte-
genwoordiging van de moslimgemeenschappen in en-
kele Europese landen. Aan de hand van die studie zou 
een nieuwe representatief orgaan het licht moeten kun-
nen zien, dat die naam waardig is.

Ook hoopt hij in de loop van 2009 een meer effi ciënt 
wettelijk kader te kunnen uitwerken voor de schade-
loosstelling bij « massaschade » zoals bij de ramp in 
Gellingen. 

Tot slot is op basis van de aanbevelingen van de 
FOD Justitie en het rapport van de procureur-generaal 
bij het Hof van Cassatie en het College van procureurs-
generaal een wetsontwerp in voorbereiding dat ertoe 
strekt een reeks aanpassingen in diverse wetten aan te 
brengen. Die aanpassingen vergen geen bijkomende 
fi nanciële middelen en zullen de toepassing dan wel de 
interpretatie van die wetteksten vergemakkelijken.

Tot besluit van zijn betoog onderstreept de minister 
dat de lat hoog wordt gelegd in zijn beleidsnota beleids-
nota, die van het parlement in het algemeen en van de 
commissie in het bijzonder meer werk zal vergen.
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II.  —  INTERPELLATIONS JOINTES

1.  Interpellation de M. Renaat Landuyt (sp.a+Vl.
Pro) adressée au vice-premier ministre et ministre 
de la Justice et des Réformes institutionnelles 
Vandeurzen sur sa réforme de la justice annoncée 
le 26 septembre 2008 à Hasselt (n° 150) 

Le 26 septembre 2008, le ministre a partagé, au 
cours d’une cérémonie à Hasselt, votre analyse du 
système juridique avec des juges, des magistrats, des 
avocats, et quelques autres spécialistes de la justice.

Le ministre y a parlé de mauvaises procédures de 
travail, d’une coordination limitée entre volumes de tra-
vail et moyens disponibles, de l’absence de politique du 
personnel moderne, d’une exécution des peines non 
crédible et de l’absence de tout monitoring de l’arriéré 
judiciaire.

M. Landuyt annonce qu’il posera une série de ques-
tions précises pendant la discussion. 

2.  Interpellation de M. Renaat Landuyt au vice-
premier ministre et ministre de la Justice et des 
Réformes institutionnelles sur la collaboration en 
matière de justice entre l’État fédéral et les entités 
fédérées (n° 230) 

De nombreuses matières, telles que l’enseignement 
(problème du décrochage scolaire, non-respect de 
l’obligation scolaire), l’emploi (non-respect de la régle-
mentation en matière de permis de travail), l’aménage-
ment du territoire (infractions urbanistiques), l’environ-
nement (pollution), sont réglementées par les entités 
fédérées. Ce sont toutefois les procureurs, formés au 
niveau fédéral, qui doivent contrôler le respect de la ré-
glementation ou poursuivre le non-respect de celle-ci. 
Voyez à ce propos Landuyt, R., Een Vlaams Gerecht, 
Van Halewyck, 2004, 120 p.

Sur le plan de l’environnement et de l’aménagement 
du territoire, il était au moins question autrefois de col-
laboration ou de concertation entre les fonctionnaires 
fl amands et les membres des parquets généraux. En 
tant que ministre fl amand, j’ai moi-même encore parti-
cipé à une telle concertation.

Il y a également beaucoup de matières qui se trou-
vent à l’intersection de la politique communautaire ou 
régionale et de la politique fédérale. C’est le cas de 
l’emploi et du travail. C’est pour cela qu’il existe une 
conférence interministérielle. D’autres matières, com-

II.  —  TOEGEVOEGDE INTERPELLATIES

1.  Interpellatie van de heer Renaat Landuyt
(sp.a +Vl.Pro) gericht aan de vice-eersteminister en 
minister van Justitie en Institutionele Hervormingen 
Vandeurzen naar aanleiding van zijn in Hasselt op 
26 september 2008 aangekondigde hervorming van 
de justitie (nr. 150)

Op 26 september 2008 heeft de minister, tijdens een 
plechtigheid in Hasselt uw analyse van het juridische 
systeem gedeeld met rechters, magistraten, advocaten 
en enkele andere gerechtsspecialisten.

De minister sprak er over gebrekkige werkproces-
sen, een beperkte coördinatie tussen werkvolumes en 
beschikbare middelen, de afwezigheid van een modem 
personeelsbeleid, een ongeloofwaardige strafuitvoe-
ring en het ontbreken van enige monitoring van de ge-
rechtelijke achterstand.

De heer Landuyt kondigt aan dat hij een aantal pre-
cieze vragen zal stellen tijdens de bespreking. 

2.  Interpellatie van de heer Renaat Landuyt tot 
de vice-eersteminister en minister van Justitie en 
Institutionele Hervormingen over de samenwerking 
op het vlak van justitie tussen de federale staat en 
de deelstaten (nr. 230) 

Vele materies, zoals onderwijs (probleem van het 
spijbelen, de niet-naleving van de schoolplicht), tewerk-
stelling (de niet-naleving van de reglementering inzake 
arbeidsvergunningen), ruimtelijke ordening (bouwover-
tredingen), milieu (vervuiling), worden gereglementeerd 
door de deelstaten. Het zijn echter de federaal geleide 
procureurs die moeten instaan voor de controle op de 
naleving of de vervolging van de niet-naleving. Zie hier-
over Landuyt, R., Een Vlaams Gerecht, Van Halewyck, 
2004, 120 p.

Inzake milieu en ruimtelijke ordening was er min-
stens vroeger sprake van samenwerking of overleg 
tussen de Vlaamse ambtenaren en leden van de par-
ketten-generaal. Als Vlaams minister heb ik zelf nog 
deelgenomen aan dergelijk overleg.

Ook zijn er vele materies met raakvlakken tussen het 
gemeenschaps- of gewestbeleid en het federale beleid. 
Dit is zo inzake arbeid en tewerkstelling. Hiervoor be-
staat een interministeriële conferentie. Raakvlakken 
zijn er ook inzake jeugdbeleid of inzake welzijn van 
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me la politique de la jeunesse, le bien-être des victi-
mes et même les auteurs d’infractions, connaissent la 
même situation. Mais pour celles-ci, il n’existe toutefois 
pas de conférence interministérielle.

3.  Interpellation de M. Peter Logghe au vice-pre-
mier ministre et ministre de la Justice et des Ré-
formes institutionnelles sur « l’étude relative aux 
coffee-shops néerlandais » (n° 231).

Les conclusions d’un rapport commandé par la ré-
gion européenne Rhin-Meuse sont les suivantes : « La 
politique des Pays-Bas en matière de drogues a com-
plètement dérapé. La culture du cannabis pour les fa-
meux coffee-shops est aux mains d’organisations cri-
minelles, qui ont le champ libre en raison d’un manque 
de coopération de la police et la magistrature » (rapport 
dans De Standaard, 15 novembre 2008). De Standaard 
ajoute que ces conclusions sont très dures et qu’elles 
retentiront jusqu’à La Haye et à Bruxelles.

Ainsi, les chercheurs Fijnaut et De Ruyver ont 
constaté qu’ « Un certain nombre de coffee-shops sont 
devenus le lien par excellence entre le consommateur 
ordinaire et la grande criminalité (organisée) (...) Les 
consommateurs peuvent s’y procurer, en passant par la 
porte de devant, une petite quantité de cannabis, mais 
personne ne fait attention à la porte de derrière. Qui 
approvisionne les coffee-shops ? On n’a jamais voulu 
répondre à cette question, et maintenant, la situation 
est incontrôlable ».

1.  Le ministre a-t-il déjà pris connaissance de ce 
rapport, qui montre l’échec de la politique de toléran-
ce ?

2.  Quelles mesures sont prises en Belgique pour 
lutter contre l’intrication croissante de la consomma-
tion de cannabis et de la grande criminalité organisée? 
Dans quel délai ?

3.  N’est-il pas temps d’abandonner la politique de 
tolérance de la Belgique en matière de drogues dou-
ces, eu égard aux conclusions de ce rapport?

Pour les réponses à ces interpellations, il est renvoyé 
à la partie IV,2, et V, 2, Réponses de M. Jo Vandeurzen, 
ministre de la Justice.

slachtoffers en zelfs daders van misdrijven. Hiervoor 
bestaat echter geen interministeriële conferentie.

3.  Interpellatie van de heer Peter Logghe aan 
de vice-eersteminister en minister van Justitie en 
Institutionele Hervormingen inzake de studie over 
Nederlandse coffeeshops (nr. 231) 

De conclusies van een rapport in opdracht van de 
Europese regio Maas-Rijn luiden : « Het Nederlandse 
drugsbeleid is volledig ontspoord. De teelt van cannabis 
voor de fameuze coffeeshops zit in handen van crimi-
nele organisaties, die door een gebrek aan samenwer-
king van politie en justitie vrij spel hebben » (verslag 
in De Standaard, 15 november 2008). De Standaard 
voegt eraan toe dat de conclusies hard klinken en zul-
len weerklinken tot in Den Haag en Brussel.

Zo stelden de onderzoekers Fijnaut en De Ruyver 
vast : « Een aantal coffeeshops is uitgegroeid tot ver-
binding par excellence tussen de gewone gebruiker en 
de zware (georganiseerde) criminaliteit (…) Gebruikers 
kunnen er via de voordeur een kleine hoeveelheid can-
nabis halen, maar niemand let op de achterdeur. Wie 
bevoorraadt de coffeeshops ? Die vraag heeft men 
nooit willen beantwoorden en nu is de situatie onbe-
heersbaar ».

1.  Heeft de minister al kennis genomen van dit rap-
port, dat het failliet van het gedoogbeleid aantoont ?

2.  Welke maatregelen worden er in België genomen 
om de toenemende vervlechting van cannabisgebruik 
en zware, georganiseerde criminaliteit aan te pakken ? 
Binnen welke termijn ?

3.  Wordt het niet stilaan tijd om met de conclusies 
van dit rapport in het achterhoofd, het Belgische ge-
doogbeleid op het vlak van softdrugs naar de prullen-
mand te verwijzen ?

Voor de antwoorden op deze interpellaties word ver-
wezen naar deel IV, 2, en V, 2, Antwoorden van de heer 
Jo Vandeurzen, minister van Justitie.
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III  —  PREMIÈRE DISCUSSION

A.  Questions et observations des membres

M. Bert Schoofs (Vlaams Belang) constate que cela 
fait quelques semaines que le ministre a présenté sa 
note de politique en commission. Il aurait donc préféré 
que cette discussion ait lieu plus tôt.

La note de politique précédente remontant seule-
ment à six mois environ, il n’y a guère de nouvelles. 
Il y a quelques idées nouvelles, mais d’une manière 
générale, la composition de la note est assez déséqui-
librée.

Dans sa note, le ministre compare les moyens affec-
tés dans notre pays à la Justice aux moyens réservés à 
ce département à l’étranger. Proportionnellement, ces 
budgets sont généralement plus importants, mais cela 
tient au fait qu’en Belgique, la sécurité n’est pas le mo-
nopole de la Justice.

Dans notre pays, la Justice a été négligée pendant 
plusieurs années, ce qui devrait déboucher sur un 
mouvement de rattrapage. Sous cet angle, les moyens 
sont donc encore insuffi sants.

Le budget de la Justice s’accroît de 5,85 %; ceci 
ne représente pas une augmentation substantielle, 
d’autant que la hausse des crédits de personnel acca-
pare déjà une part importante de cette augmentation. 
Le ministre annonce également que des engagements 
supplémentaires seront nécessaires, engagements qui 
seront compensés par une diminution des remplace-
ments dans d’autres sections. On ignore toutefois où 
les compensations seront opérées. S’agira-t-il de ré-
ductions ou y aura-t-il des glissements d’effectifs du 
personnel ? Le ministre annonce par ailleurs que toute 
la chaîne des dépenses sera analysée. Qui sera chargé 
de cette analyse et quels en sont les objectifs ? Quel 
en sera le coût et quand sera-t-elle prête ?

Le ministre débloque 5,2 millions d’euros pour l’Insti-
tut de formation judiciaire. Ces fonds n’auraient pas été 
nécessaires si le CD&V avait veillé, comme il l’a tou-
jours affi rmé, à confi er la formation des magistrats aux 
Communautés. Il s’agit en l’espèce d’un programme 
que l’on aurait pu supprimer.

Le ministre souligne, dans sa note de politique géné-
rale, que la concertation avec les partenaires sociaux 
est, selon lui, primordiale. Les groupes de travail prépa-
reraient activement les négociations. L’intervenant ne 
comprend pas pourquoi, à la prison d’Hasselt, un confl it 

III.  —  EERSTE BESPREKING

A.  Vragen en opmerkingen van de leden 

De heer Bert Schoofs (Vlaams Belang) stelt vast dat 
er enige weken verlopen zijn sedert de minister zijn 
beleidsnota in de commissie heeft toegelicht. Hij had 
deze bespreking dan ook liever eerder gehouden.

De vorige beleidsnota dateert slechts van een zestal 
maanden geleden, zoveel nieuws is er bijgevolg niet. Er 
zijn een aantal nieuwe ideeën maar over het algemeen 
gesproken is de nota vrij onevenwichtig samengesteld. 

De minister vergelijkt in zijn nota de middelen die in 
ons land aan Justitie besteed worden met de middelen 
die in het buitenland voor dit departement gereserveerd 
worden. Meestal zijn die budgetten in verhouding groter 
maar dat heeft te maken met het feit dat de veiligheid in 
België niet het monopolie is van Justitie.

In ons land werd Justitie gedurende jaren verwaar-
loosd wat thans tot een inhaaloperatie zou moeten lei-
den. Op die manier bekeken zijn de middelen dus nog 
onvoldoende.

Het budget van Justitie stijgt met 5,85 %; dat is niet 
zoveel, het is geen substantiële verhoging, temeer 
daar de stijging van de personeelskredieten reeds een 
belangrijk deel van de verhoging opslorpt. De minis-
ter kondigt tevens aan dat er extra aanwervingen no-
dig zullen zijn die dan gecompenseerd zullen worden 
met een daling van vervangingen in andere afdelingen. 
Het is echter niet duidelijk waar compensaties zullen 
plaatsvinden. Zal het gaan om besnoeiingen of zullen 
er verschuivingen van het personeelsbestand plaats 
vinden ? De minister kondigt voorts aan dat de hele 
uitgavenketen zal doorgelicht worden. Wie zal met die 
doorlichting belast worden en wat zijn de doelstellin-
gen ? Hoeveel zal dit kosten en tegen wanneer zal dit 
klaar zijn ?

De minister heeft 5,2 miljoen euro klaar voor het In-
stituut voor de gerechtelijke opleiding. Dat geld was niet 
nodig geweest indien de CD&V, zoals die partij steeds 
heeft gezegd, ervoor gezorgd had dat de opleiding 
van magistraten aan de gemeenschappen zou toever-
trouwd worden. Het gaat hier om een programma dat 
men had kunnen weglaten.

De minister onderstreept in zijn beleidsnota dat hij 
het overleg met de sociale partners belangrijk vindt. De 
werkgroepen zouden volop bezig zijn met de voorbe-
reiding van de onderhandelingen. De spreker begrijpt 
dan niet waarom in de gevangenis van Hasselt nu een 
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est intervenu entre un délégué syndical de la CGSP et 
la direction de cet établissement pénitentiaire. Le chef 
de fi le de la CGSP se serait vu proposer un arrange-
ment, aux termes duquel il prendrait pendant un cer-
tain temps un congé obligatoire en raison de son impli-
cation dans une prétendue échauffourée, il y a quelque 
temps. Ce type d’arrangement, dans lequel des agents 
pénitentiaires et/ou leurs délégués syndicaux se voient 
proposer des vacances obligatoires, est-il une pratique 
courante ? Dans l’affi rmative, dans quels cas ? 

Sous le titre « vers une exécution des peines cré-
dible », le ministre propose un certain nombre (15) de 
points d’action, dont certains seraient exécutés. De 
quels points s’agit-il ? La mise en œuvre des autres 
points irait bon train. Il ressort toutefois d’un examen 
des dossiers et des propositions que, selon la note de 
politique générale toujours, un ajustement des inten-
tions initiales s’avérerait nécessaire. L’intervenant de-
mande à quels ajustements le ministre songe, si des 
initiatives concrètes sont déjà prêtes et quels établis-
sements pénitentiaires sont visés. 

À cet égard, l’intervenant renvoie également à l’ob-
servation de la Cour des comptes, qui stipule que la 
mise en œuvre du masterplan suppose une augmenta-
tion des crédits de personnel et de fonctionnement au 
cours des années futures. « … Selon les estimations 
élaborées par le SPF Justice, l’impact sur les crédits 
inscrits représenterait quelque 11 millions d’euros en 
2010 et 73 millions d’euros par an à partir de 2012. Les 
justifi cations annexées aux projets de budget ne font 
toutefois pas mention de l’augmentation des dépenses 
découlant du masterplan. » Que répond le ministre à 
cette critique ?

L’intervenant rappelle les constats que la commis-
sion a faits au cours de sa visite à la Cour de cassation. 
Les services de la Cour de cassation sont particuliè-
rement mal logés. Les problèmes des bâtiments de la 
Justice sont, pour partie, dus aux mauvaises relations 
qu’entretiennent le service des bâtiments du SPF Fi-
nances et le SPF Justice. L’intervenant n’a donc guère 
d’espoir quant à la mise en œuvre rapide du master-
plan. Le ministre affi rme que des cellules supplémen-
taires ont pu être mises en service, mais qu’il ne s’agit 
que de réalisations partielles. Manifestement, le mas-
terplan ne peut être réalisé dans sa version actuelle. 
Le calendrier initialement prévu dans le masterplan ne 
peut en aucun cas être respecté, d’autant que même 
les sites des prisons ne sont pas encore fi xés, comme 
par exemple l’emplacement de la nouvelle prison de 
Ranst, qui suscite des résistances locales. Même la 
ville d’Anvers, qui préfèrerait utiliser la surface disponi-
ble pour construire un nouveau stade de football, reste 
intraitable. Les nouvelles prisons prévues en Wallonie, 

confl ict is ontstaan tussen een vakbondsafgevaardigde 
van het ACOD en de directie van deze penitentiaire in-
stelling. De ACOD-voorman zou een regeling aange-
boden zijn waarbij hij enige tijd verplichte vakantie zou 
nemen wegens zijn betrokkenheid bij een zogenaamde 
schermutseling geruime tijd geleden. Is het gebruikelijk 
dat dergelijke regelingen van verplichte vakantie wor-
den aangeboden aan penitentiaire beambten en/of hun 
vakbondsafgevaardigden ? Zo ja, in welke gevallen ?

Onder de titel « naar een geloofwaardige strafuitvoe-
ring » stelt de minister aantal (15) actiepunten voorop 
waarvan sommige zouden uitgevoerd zijn. Over welke 
punten gaat het ? De uitvoering van andere punten 
zou volop aan de gang. Uit een onderzoek van de dos-
siers en uit een studie van de voorstellen blijkt evenwel, 
althans volgens de beleidsnota, dat bijsturing van de 
oorspronkelijke intenties noodzakelijk is. De spreker 
wenst te vernemen welke bijsturingen de minister in 
gedachten heeft, of er al concrete initiatieven klaar zijn 
en welke penitentiaire instellingen geviseerd zijn.

De spreker verwijst in dit verband ook naar de op-
merking van het Rekenhof dat stelt dat de ontplooiing 
van het masterplan een verhoging van de personeels- 
en werkingskredieten in de komende jaren impliceert. 
« … Volgens de ramingen van de FOD Justitie zou de 
impact op de ingeschreven kredieten nagenoeg 11 mil-
joen euro belopen in 2010 en 73 miljoen euro per jaar 
vanaf 2012. De verantwoordingen bij de ontwerpbegro-
tingen maken evenwel geen melding van de stijging 
van de uitgaven als gevolg van het masterplan. ». Wat 
antwoordt de minister op die kritiek ?

De spreker herinnert aan de vaststellingen die de 
commissie deed tijdens haar bezoek bij het Hof van 
Cassatie. De diensten van het Hof van Cassatie zijn 
bijzonder slecht gehuisvest. Voor een deel zijn de pro-
blemen met de gebouwen van Justitie te wijten aan de 
slechte relatie tussen de dienst gebouwen van de FOD 
Financiën en de FOD Justitie. De spreker heeft dan ook 
niet te veel vertrouwen in de vlotte uitvoering van het 
masterplan. De minister zegt dat al bijkomende cellen in 
gebruik konden genomen worden, maar dat zijn slechts 
beperkte verwezenlijkingen. Hel lijkt niet mogelijk om 
het masterplan als dusdanig te realiseren. De timing 
die oorspronkelijk in het masterplan voorop gesteld 
werd, kan in geen geval gehaald worden. Dit blijkt nog 
meer indien men vaststelt dat zelfs de locaties van de 
gevangenissen nog niet vaststaan, bijvoorbeeld wat de 
nieuwe gevangenis te Ranst betreft stelt men ter plaatse 
tegenstand vast. Ook in Antwerpen wordt het been stijf 
gehouden, daar zou men de beschikbare oppervlakte 
liever gebruiken voor de bouw van een nieuw voetbal-
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en revanche, peuvent visiblement être construites. Pour 
Bruxelles, la question de l’emplacement reste entière. 
Le ministre fait certes des concessions dans le cadre 
des négociations, mais la critique de la Cour des comp-
tes ne manquera pas d’éveiller les soupçons de tous 
les intéressés. 

Le budget de la surveillance électronique passe de 2 
à 4 %. Ces crédits supplémentaires seront-ils affectés 
à des équipements électroniques ? Cette augmenta-
tion du budget ne suffi ra en aucun cas pour atteindre 
l’objectif de 1000 détenus sous surveillance électroni-
que en 2009. Le ministre mentionne par ailleurs que les 
instruments de réglementation sont indispensables et 
qu’il faut conclure rapidement un « service level agree-
ment » entre les deux administrations concernées (la 
Direction générale des Établissements pénitentiaires et 
la Direction générale des Maisons de Justice). Peut-il 
préciser la notion de « service level agreement » ?

Un point positif est que le Collège des procureurs 
généraux sera chargé de l’exécution des peines et 
qu’un réseau d’expertise « exécution des peines » sera 
mis en place. Selon la note de politique, un groupe de 
travail composé de magistrats, de personnes des ad-
ministrations compétentes du SPF Justice et d’experts 
étudie la problématique de l’exécution des peines, du 
calcul de la peine et de la situation de la récidive légale, 
et formulera des propositions à ce sujet (p. 15). Quand 
ce groupe de travail sera-t-il opérationnel, ou est-il déjà 
à l’œuvre ? 

En ce qui concerne les peines de travail et les pei-
nes alternatives, l’intervenant renvoie à une proposition 
de loi du CD&V qui vise à imposer le retrait du permis 
de conduire comme peine autonome pour une série de 
délits. Le ministre se rallie-t-il à cette proposition ? Quoi 
qu’il en soit, l’intervenant ne peut soutenir pleinement 
le ministre lorsqu’il propose la création d’un bureau 
central de perception. Ne serait-il pas préférable d’infl i-
ger une peine d’emprisonnement subsidiaire en cas de 
non-paiement d’amendes ? 

La note de politique évoque ensuite la poursuite des 
améliorations dans les établissements pénitentiaires. 
M. Schoofs objecte que de nombreux agents pénitenti-
aires ont l’impression d’être les « valets » des détenus. 
Tel ne peut être l’intention de la loi relative au statut 
juridique des détenus. L’intervenant souligne que les 
fouilles sont insuffi santes. Les drogues ne peuvent être 
tolérées au sein des prisons. Qu’entend-on, au reste, 
par une « unité sans drogue » dans une prison ? Une 
prison n’est-elle pas toujours « sans drogue » ?

stadion. De nieuwe gevangenissen in Wallonië kunnen 
blijkbaar wel gerealiseerd worden. Voor Brussel blijft de 
vraag waar deze gevangenis zal gesitueerd worden. De 
minister doet wel degelijk toezeggingen in het kader van 
de onderhandelingen maar de kritiek van het Rekenhof 
zal zeker achterdocht wekken bij alle betrokkenen. 

Het budget voor het elektronische toezicht stijgt met 
2 à 4 %. Zal dit bijkomende budget besteed worden aan 
elektronische apparatuur ? Deze budgetstijging zal in 
geen geval volstaan om het streefcijfer van 1 000 ge-
vangenen onder elektronisch toezicht in 2009 te be-
reiken. De minister vermeldt verder dat regelgevende 
instrumenten onontbeerlijk zijn en dat er snel een 
« service level agreement » moet komen tussen beide 
betrokken administraties (directoraten-generaal pe-
nitentiaire inrichtingen en justitiehuizen). Kan de term 
« service level agreement » nader toegelicht worden ? 

Positief is dat een lid van het College van Procu-
reurs-generaal belast zal worden met de strafuitvoering 
en dat er ook een expertisenetwerk strafuitvoering zal 
uitgebouwd worden. Een werkgroep samengesteld uit 
magistraten, medewerkers van de bevoegde adminis-
traties van de FOD Justitie en deskundigen onderzoekt 
de problematiek van de strafuitvoering, de strafbere-
kening en de toestand van de wettelijke herhaling en 
zal voorstellen formuleren, zo schrijft de beleidsnota 
(blz. 15). Wanneer gaat deze werkgroep van start of is 
hij al aan het werk ? 

Wat de werkstraffen en alternatieve bestraffi ng be-
treft, verwijst de spreker naar een wetsvoorstel van 
CD&V dat de intrekking van het rijbewijs als autonome 
straf wenst op te leggen voor een aantal misdrijven. 
Is de minister het met dit voorstel eens ? In elk geval 
kan de spreker de minister niet volledig steunen in zijn 
voorstellen met betrekking tot de oprichting van een 
centraal inningskantoor. Zou het niet beter zijn om een 
vervangende gevangenisstraf te doen uitvoeren bij het 
niet betalen van boetes ? 

De beleidsnota heeft het vervolgens over de verbe-
teringen in de strafi nrichtingen die verder zullen voort-
gezet worden. De heer Schoofs maakt de bedenking 
dat heel wat penitentiaire beambten zich de « knecht » 
voelen van de gevangenen. Dit kan niet de bedoeling 
geweest zijn van de wet met betrekking tot de rechts-
positie van de gedetineerden. De spreker onderstreept 
dat er te weinig gefouilleerd wordt. Drugs in de gevan-
genissen kunnen niet toegelaten zijn. Wat is overigens 
een drugvrije afdeling in de gevangenis ? Is een gevan-
genis niet altijd drugvrij ?
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Le gouverneur Stevaert propose de créer de « pe-
tites entreprises » de détenus. Qu’en pense le minis-
tre ?

Au total, 626 nouveaux recrutements auront lieu dans 
les prisons et dans les maisons de justice. Il a autrefois 
été question de 1  000 nouveaux recrutements. Si ces 
nouveaux recrutements peuvent avoir lieu, le ministre 
aura peut-être assez de personnel pour lutter adéqua-
tement contre le problème de la présence de drogue 
dans les prisons.

La note de politique indique en outre que les délin-
quants sexuels seront suivis de près. La ministre de 
la Santé publique est également compétente dans ce 
domaine. Le secteur des soins a une grande expertise 
en Flandre mais on constate un statu quo à l’heure ac-
tuelle. L’augmentation du nombre de lits pour les inter-
nés et les délinquants sexuels est insuffi sante. Des ac-
cords de coopération ont été conclus dès 1998 entre la 
Justice, la Communauté française et la Communauté 
fl amande en ce qui concerne les soins de santé men-
tale. Un accord similaire a été conclu avec la Région de 
Bruxelles-Capitale. Au lieu de conclure des accords de 
coopération, on ferait mieux d’envisager de scinder ces 
compétences !

La deuxième partie de la note de politique concerne 
la réforme de l’organisation judiciaire. Cette partie de 
la note manque de courage et de vision. Le ministre 
commence par énumérer plusieurs domaines partiels 
pour détourner l’attention du manque de vigueur de sa 
stratégie. Or, le ministre avait initialement fait preuve 
d’une grande détermination dans ce domaine dans un 
discours prononcé à Hasselt le 28 septembre 2008.

La procédure par voie électronique ne bénéfi cie 
toutefois pas d’une attention suffi sante. L’intervenant 
ne retrouve aucune trace des recommandations euro-
péennes en matière de e-gouvernement. Cette note 
de politique ne consacre que huit petites lignes à la 
procédure par voie électronique. Même si elle prévoit 
des initiatives louables telles que JustScan et la coopé-
ration entre les parquets de police et les compagnies 
d’assurance, c’est insuffi sant.

Encore en ce qui concerne les moyens en personnel 
et en matériel, l’intervenant se félicite de l’engagement, 
par ressort, d’attachés RH pour accompagner le nou-
veau système de sélection et de recrutement. La note 
fait ensuite état d’un protocole d’accord conclu le 4 juin 
2008 avec les représentants des cours et tribunaux, un 
responsable projet-magistrat, la Commission de Mo-

Gouverneur Stevaert stelt voor om « bedrijfjes » van 
gevangenen op te richten. Wat denkt de minister hier-
van ?

In de gevangenissen en de justitiehuizen zullen sa-
men 626 bijkomende personeelsleden aangeworven 
worden. Destijds werd gesproken over een bijkomende 
aanwerving van 1  000 personeelsleden. Indien die bij-
komende aanwervingen kunnen plaatsvinden dan zal 
de minister misschien voldoende personeel hebben 
om het probleem van de drugs in de gevangenissen op 
een adequate manier te bestrijden.

De beleidsnota kondigt voorts aan dat de seksuele 
delinquenten nauwlettend zullen opgevolgd worden. 
Ook de minister van Volksgezondheid is met betrek-
king tot deze problematiek bevoegd. De zorgsector in 
Vlaanderen heeft grote expertise, maar op dit ogenblik 
dient men een stilstand vast te stellen. Er komen onvol-
doende bedden bij voor geïnterneerden en seksuele 
delinquenten. Reeds in 1998 werden samenwerkings-
akkoorden afgesloten tussen Justitie, de Vlaamse ge-
meenschap en de Franse gemeenschap wat betreft de 
geestelijke gezondheidszorg. Een gelijkaardig akkoord 
werd afgesloten met het Brussels Hoofdstedelijk Ge-
west. In de plaats van te werken met samenwerkings-
akkoorden zou het beter zijn om nu een splitsing van 
de bevoegdheden te overwegen !

Het tweede onderdeel van de beleidsnota betreft 
de hervorming van de rechterlijke organisatie. Dit on-
derdeel van de nota mist durf en visie. De minister be-
gint met de opsomming van een aantal deeldomeinen, 
zodat de aandacht afgeleid wordt van het gebrek aan 
krachtdadige aanpak. De minister was nochtans be-
gonnen, tijdens een toespraak op 26 september 2008 
in Hasselt, met in deze materie een grote vastberaden-
heid tentoon te spreiden.

De elektronische procesvoering krijgt echter onvol-
doende aandacht. De spreker vindt niets terug over 
de Europese aanbevelingen in verband met e-govern-
ment. Aan elektronische procesvoering worden in deze 
beleidsnota slechts acht lijntjes besteed. Ook al zijn er 
verdienstelijke initiatieven zoals justscan en de samen-
werking tussen politieparketten en verzekeringen, dit 
blijft te weinig. 

Nog in verband met personeel en materiële middelen 
vindt de spreker het positief dat per ressort human res-
sources attachés worden aangeworven om het nieuwe 
selectie- en wervingssyteem te begeleiden. De nota 
heeft het verder over een protocolakkoord dat werd 
afgesloten op 4 juni 2008 met de vertegenwoordigers 
van de rechtbanken en hoven. Een projectleider-ma-
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dernisation de l’Ordre judiciaire, le SPF Justice, le Co-
mité de Gestion informatique de l’Ordre judiciaire et les 
responsables des sites pilotes (p. 32). Comme convenu 
dans le protocole d’accord, cette conférence élargie 
bénéfi cie d’un soutien depuis 2008. Il a été convenu 
que le ministre de la Justice pourrait escompter des 
résultats concrets fi n 2009.

Le ministre consacre différentes pages à la structure 
de l’organisation judiciaire. Il parle à cet égard d’actions 
préliminaires, d’actions prévues et de coordination des 
initiatives d’amélioration. L’intervenant constate que 
ces actions concernent en tout cas des initiatives qui 
s’étendent au-delà de la législature et qu’il ne s’agit en 
fait pas toujours, en l’occurrence, d’actions mais bien 
d’objectifs que le ministre se fi xe (voir par exemple p. 
39). Le membre renvoie au problème toujours persis-
tant de l’arriéré judiciaire et demande au ministre de 
répondre à la question orale qu’il a posée sur les fré-
quentes absences du juge de police d’Alost.

 
L’hébergement de l’ordre judiciaire a déjà été abordé 

plus haut. Le problème est clairement reconnu, mais on 
ne voit pas clairement comment il sera résolu. Le plan 
doit maintenant être signé, mais compte tenu des rela-
tions diffi ciles entre le SPF Finances et le SPF Justice, 
il paraît douteux que les choses se déroulent bien.

Le ministre prévoit une forte augmentation des mon-
tants alloués à l’aide juridique. L’intervenant lui deman-
de s’il pourrait présenter des chiffres concrets et pré-
ciser le délai dans lequel les ajustements auront lieu. 
Une autre observation à ce propos concerne le guichet 
unique. Où en est-on en l’occurrence ?

Dans le volet intitulé « De l’attention pour le justicia-
ble », le ministre mentionne toutefois un certain nombre 
d’actions concrètes, notamment, le langage juridique 
clair et la vidéoconférence. Très spécifi quement en ce 
qui concerne la vidéoconférence, M. Schoofs souhaite 
attirer l’attention sur le fait qu’il ne peut être question de 
remplacer, à plus long terme, la section de la cour d’ap-
pel d’Anvers dans le Limbourg par la vidéoconférence.

L’intervenant renvoie à cet égard aussi aux propos 
du premier président de la Cour d’appel d’Anvers, se-
lon lequel certains avocats limbourgeois hésitent à in-
terjeter appel par crainte des problèmes de mobilité.

En outre, quelle est l’opinion du ministre concer-
nant l’intégration des cours du travail dans les cours 
d’appel ?

gistraat, de commissie voor de modernisering van de 
rechterlijke orde, de FOD Justitie, het beheerscomité 
informatica van de rechterlijke orde en de verantwoor-
delijken van de piloot-sites (blz. 32). Deze uitgebreide 
vergadering wordt zoals afgesproken in het protocolak-
koord sinds 2008 ondersteund. Er werd afgesproken 
dat de minister van Justitie eind 2009 concrete resulta-
ten mag verwachten. 

De minister besteedt verschillende bladzijden aan 
de structuur van de gerechtelijke organisatie. Hij heeft 
het daarbij over voorbereidende acties, geplande acties 
en de coördinatie van verbeteringsinitiatieven. De spre-
ker stelt vast dat deze acties in elk geval legislatuur-
overschrijdende initiatieven betreffen en dat het hier in 
feite niet steeds gaat om acties maar wel om doelstel-
lingen die de minister zich voorhoudt (zie bijvoorbeeld 
blz. 39). Het lid verwijst naar het nog steeds aanwezige 
probleem van de gerechtelijke achterstand en vraagt 
dat de minister een antwoord zou verstrekken op de 
mondelinge vraag die hij indiende over de frequente 
afwezigheid van de politierechter van Aalst.

De huisvesting van de rechterlijke orde kwam hoger 
reeds aan bod. Het probleem wordt duidelijk onderkend, 
maar het is niet duidelijk hoe het zal opgelost worden. 
Het grondplan moet nu getekend worden, maar gelet 
op de moeilijke verhouding tussen de FOD Financiën 
en de FOD Justitie lijkt een vlot verloop twijfelachtig.

De minister voorziet in een forse verhoging van de 
toegekende bedragen voor juridische bijstand. De spre-
ker wenst te vernemen of hij concrete cijfers kan voor-
leggen en de termijn waarbinnen aanpassingen zullen 
gebeuren. Een andere bedenking in dit verband betreft 
het eenheidsloket, hoe is de stand van zaken hier ? 

In het luik met als hoofding aandacht voor de rechts-
zoekende geeft de minister wel een aantal concrete 
acties aan. Zo onder meer de klare rechtstaal en de 
videoconferentie. Heel specifi ek met betrekking tot de 
videoconferentie wil de heer Schoofs er de aandacht 
op vestigen dat het niet de bedoeling kan zijn dat de 
videoconferentie de afdeling van het hof van beroep 
van Antwerpen te Limburg op langere termijn zou ver-
vangen. 

De spreker verwijst in dit verband ook naar de eerste 
voorzitter van het hof van beroep in Antwerpen die stel-
de dat sommige Limburgse advocaten uit vrees voor 
mobiliteitsproblemen aarzelen om beroep in te stellen.

Wat denkt de minister overigens van de suggestie 
om de arbeidshoven te integreren in de hoven van be-
roep ?
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La note de politique générale accorde également 
une attention à la politique de communication. L’in-
tervenant rappelle la journée d’étude qui a été orga-
nisée le 16 octobre par la Vlaamse juristenvereniging 
sur le thème « droit et communication ». Lors de cette 
journée d’étude, le professeur Hubeau (sociologue du 
droit à l’Université d’Anvers) a formulé les cinq grands 
principes à respecter (disponibilité, accessibilité, com-
préhension, accessibilité fi nancière et utilité), en néer-
landais les cinq B’s. Ces cinq objectifs ne sont certaine-
ment pas tous atteints au niveau de la communication 
de la justice vers la presse. Que compte faire le minis-
tre pour y remédier ?

Une partie de la note de politique générale traite des 
« Phénomènes particuliers et méthodes », en focali-
sant en premier lieu l’attention sur la sécurité intégrale. 
Il est question, en la matière, d’un rassemblement de 
toutes les données dans un datawarehouse global, une 
mission de l’Institut national de Criminalistique et de 
Criminologie. Le ministre pourrait-il fournir des éclair-
cissements à ce propos ?

Cette partie aborde également la politique en ma-
tière de lutte contre la traite et le trafi c d’êtres humains. 
Ce point devient aujourd’hui certainement d’actualité, 
vu l’incident de supposition d’enfant qui s’est produit 
à l’hôpital de Gand. Les enfants ne sont pas des mar-
chandises et il importe de poursuivre l’examen de la 
problématique sous-jacente. Cette partie de la note de 
politique générale évoque également les crimes liés à 
l’honneur. Deux projets pilotes destinés à lutter contre 
ce type de maltraitance sont envisagés et le traitement 
de ces dossiers s’effectuerait en collaboration avec les 
différents intervenants, parmi lesquels les allochtones 
sont notamment mentionnés. L’intervenant souhaiterait 
obtenir des précisions à cet égard. Quels allochtones 
vise-t-on ? Et qui sera chargé du suivi ?

M. Schoofs souhaiterait également savoir si les lois 
relatives aux méthodes spéciales de renseignement et 
aux méthodes particulières de recherche seront bien-
tôt prêtes. Existe-t-il un accord au sein de la majorité 
sur la direction à suivre et quand ces projets seront-ils 
déposés au Sénat ?

L’intervenant souhaiterait obtenir une réponse ponc-
tuelle du ministre à sa question relative à la problémati-
que de la prostitution juvénile sur internet. Des mineurs, 
parmi lesquels, souvent, des adolescents très jeunes, 
sont amenés par des majeurs à commettre des actes 
sexuels devant une webcam en échange, par exemple, 
d’un crédit d’appel sur leur GSM. Le ministre a-t-il l’inten-
tion d’accélérer l’adaptation de la législation consistant à 
prévoir une qualifi cation exhaustive pour ces infractions 
devant une webcam ? Selon le ministre, doit-on envisager 

Ook het communicatiebeleid krijgt aandacht in de 
beleidsnota. De spreker herinnert aan de studiedag die 
op 16 oktober georganiseerd werd door de Vlaamse ju-
ristenvereniging en die handelde over recht en commu-
nicatie. Op de studiedag formuleerde professor Hubeau 
(rechtssocioloog van de Universiteit van Antwerpen) de 
vijf B’s (beschikbaarheid, bereikbaarheid, begrijpbaar-
heid, betaalbaarheid en bruikbaarheid). Deze doelstel-
lingen zijn in de communicatie van justitie naar de pers 
zeker niet allemaal gerealiseerd. Wat denkt de minister 
daaraan te doen ?

Een onderdeel van de beleidsnota handelt over 
« Bijzondere fenomenen en methodes ». In de eerste 
plaats gaat de aandacht uit naar de integrale veiligheid. 
In verband met deze materie wordt gesproken van het 
samenbrengen van al de gegevens in een globale « da-
tawarehouse » en zulks in opdracht zijn van het Natio-
naal Instituut voor Criminalistiek en Criminologie. Kan 
de minister daar wat meer toelichting over geven ?

In dit onderdeel komt ook het beleid inzake de bestrij-
ding van mensenhandel en mensensmokkel aan bod. 
Dit punt wordt dezer dagen zeker actueel gezien het 
incident dat zich voorgedaan heeft met het onderschui-
ven van een kind in het ziekenhuis van Gent. Kinderen 
zijn geen koopwaar en het is van belang dat daar de 
onderliggende problematiek verder wordt onderzocht. 
De beleidsnota heeft het onder dit punt ook over de 
eremisdaden. Er worden twee pilootprojecten overwo-
gen voor het bestrijden van dit type mishandeling en 
de behandeling van deze dossiers zou gebeuren met 
verschillende betrokken partijen, daarbij worden onder 
meer de allochtonen vermeld. De spreker wil hier wat 
meer toelichting bij. Welke allochtonen heeft men daar-
bij op het oog ? En wie zal dit opvolgen ?

De heer Schoofs wenst ook te vernemen of de wet-
ten in verband met de bijzondere inlichtingenmethodes 
en de bijzondere opsporingsmethodes bijna klaar zijn. 
Is er overeenstemming in de meerderheid over de rich-
ting die moet gevolgd worden en wanneer zullen deze 
ontwerpen in de Senaat worden ingediend ?

Het lid wenst een punctueel antwoord te krijgen van 
de minister op zijn vraag in verband met de problema-
tiek van de jeugdprostitutie op het internet. Minderja-
rigen, waaronder vaak zeer jonge pubers, worden bij-
voorbeeld in ruil voor een belwaarde op hun GSM door 
meerderjarigen ertoe geleid om seksuele handelingen 
voor een webcam te stellen. Wenst de minister de aan-
passing van de wetgeving die bestaat in het opstellen 
van een sluitende kwalifi catie voor deze misdrijven 
voor de webcam te bespoedigen ? Dient volgens de 
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une adaptation de la loi relative à la criminalité informati-
que afi n de permettre aux jeunes et d’imposer éventuel-
lement aux fournisseurs d’accès de conserver l’histori-
que de navigation en vue de rassembler des preuves ? 
Le ministre envisage-t-il éventuellement de prendre des 
mesures afi n que les parents soient mieux capables de 
contrôler d’éventuels agissements sur internet contraires 
à la législation en matière de délinquance sexuelle de la 
part de leurs enfants mineurs ?

L’acquisition de la nationalité devrait, selon la note 
de politique générale, devenir neutre du point de vue 
de l’immigration et plus objective. L’intervenant deman-
de au ministre ce qu’il entend par « neutre du point de 
vue de l’immigration ». Quoi qu’il en soit, il juge utile de 
souligner que, si de nombreuses immigrations pseudo-
légales ont lieu par le mariage, il existe également des 
immigrations légales via mariage qui ne sont aucune-
ment traitées. De nombreux immigrés de la nouvelle 
génération sont arrivés dans notre pays par le biais de 
l’immigration matrimoniale. Le ministre a-t-il des projets 
en vue d’adapter la législation sur la nationalité sur ce 
point ?

La réforme de la procédure de la Cour d’assises est 
un autre thème abordé. En 2004, une commission a 
déjà été mise sur pied en vue de réformer cette pro-
cédure. Selon la note de politique générale, le rapport 
fi nal de la commission a été introduit le 23 décembre 
2005, et l’ambition du gouvernement est de soumettre 
un projet de loi au Parlement en 2009. Est-ce encore 
le cas ?

L’exécution de la détention préventive est une pro-
blématique bien connue liée à la capacité limitée des 
prisons. Il est logique que, proportionnellement, il y ait 
moins de personnes en détention préventive si on aug-
mente le nombre de cellules, mais il ne faut pas s’atten-
dre à une augmentation énorme du nombre de cellules 
sous l’actuelle législature.

Enfi n, la note de politique générale énumère encore 
une série de points. Ainsi, elle aborde notamment la 
problématique des entreprises et du concordat judiciai-
re. M. Schoofs souhaiterait savoir si le ministre a déjà 
une idée de la proposition du Conseil national du travail 
concernant le statut des travailleurs repris.

Les cultes sont également mentionnés dans la note 
de politique générale. L’Exécutif des musulmans n’a 
pas atteint les résultats attendus. Il s’avère clairement 
que cet exécutif n’était pas le bon instrument pour or-
ganiser le culte.

minister een aanpassing van de wet op de informati-
cacriminaliteit te worden overwogen om jongeren toe 
te staan, en providers desgevallend te verplichten, om 
surfgedrag te bewaren met het oog op het verzamelen 
van bewijsmateriaal ? Overweegt de minister eventueel 
maatregelen opdat de ouders beter in staat zouden zijn 
om minderjarige kinderen te controleren op eventueel 
surfgedrag dat in strijd is met de wetgeving inzake sek-
suele delinquentie ?

Nationaliteitsverwerving zou volgens de beleidsnota 
« migratieneutraal » en objectiever gemaakt worden. 
De spreker wenst van de minister te vernemen welke 
inhoud hij aan het begrip migratieneutraal geeft. In elk 
geval vindt hij het nuttig om erop te wijzen dat er heel 
wat pseudo-legale migraties gebeuren via het huwelijk 
maar dat er zich ook legale huwelijksmigraties voor-
doen die op geen enkele wijze in kaart gebracht wor-
den. Heel wat migranten van de nieuwe generatie zijn 
via huwelijksmigratie in ons land gekomen. Heeft de 
minister plannen met betrekking tot het bijsturen van 
de nationaliteitswetgeving op dit punt ?

Ook de hervorming van de procedure voor het Hof 
van assisen is een thema. In 2004 werd reeds een com-
missie opgericht tot hervorming van deze procedure. 
Het eindrapport van de commissie werd ingediend op 
23 december 2005, zo vermeldt de beleidsnota, en het 
is de ambitie van de regering om in 2009 een wetsont-
werp voor te leggen aan het Parlement. Klopt dit nog ? 

De uitvoering van de voorlopige hechtenis is een be-
kende problematiek die verbonden is met de beperkte 
gevangeniscapaciteit. Het is logisch dat er verhou-
dingsgewijze minder voorlopig gehechten zullen zijn in-
dien er meer cellen zullen komen, maar het valt niet te 
verwachten dat deze legislatuur een enorme toename 
van cellen zal kunnen gerealiseerd worden. 

Ten slotte worden in de beleidsnota nog een aan-
tal aandachtspunten opgesomd. Zo wordt onder meer 
ingegaan op de problematiek van de ondernemingen 
en het gerechtelijk akkoord. De heer. Schoofs wenst te 
vernemen of de minister al een zicht heeft op het voor-
stel van de Nationale Arbeidsraad met betrekking tot 
het statuut van de over te nemen werknemers.

Ook de erediensten worden hier vermeld. De mos-
limexecutieve heeft niet het resultaat bereikt dat ervan 
verwacht mocht worden. Het blijkt duidelijk dat deze 
executieve niet het juiste instrument was om de ere-
dienst te organiseren. 
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Le ministre écrit dans sa note de politique générale 
que le corps de sécurité existe depuis cinq ans. L’inter-
venant souhaiterait savoir quand le statut des membres 
du corps de sécurité sera prêt et si on peut déjà se faire 
une idée de la nature de ce statut.

Le ministre mentionne enfi n dans sa note une série 
d’adaptations ponctuelles à la législation. L’intervenant 
déplore le fait que, dans le passé, on n’a pas agi de 
manière assez coordonnée. La législation qui est éla-
borée ne vise souvent qu’à lutter contre des symptô-
mes et n’offre pas de solutions globales à un problème 
particulier.

L’intervenant conclut que le ministre a des plans am-
bitieux, mais pas assez d’argent. C’est en partie dû au 
fait que les membres francophones du gouvernement 
ont une conception de la justice différente de celle des 
membres néerlandophones. En 2005, l’actuel ministre 
de la Justice disait encore qu’il faudrait qu’il y ait un 
ministre de la justice fl amand. Il pourrait alors faire les 
choix politiques qui sont maintenant impossibles parce 
que ce gouvernement ne veut pas en entendre parler !

*
*     *

Mme Clotilde Nyssens (cdH) attire l’attention sur 
l’ampleur de la note de politique générale du ministre 
et sur les nombreux sujets traités. La motivation des 
acteurs de la justice, la mise à disposition de moyens 
suffi sants, une réelle volonté d’aboutir et une politique 
axée sur les citoyens constituent le fi l rouge de cette 
note. Il ressort également clairement de celle-ci que 
l’objectif du ministre est d’améliorer sans inutilement 
remettre en cause ce qui a déjà été fait.

Concernant le Masterplan, les coûts sont très impor-
tants. Si un aménagement des prisons est nécessaire, 
le système carcéral doit également être repensé. Il faut 
un plan de détention pour chaque détenu pour que ce-
lui-ci puisse se réadapter à sa sortie de prison.

Le ministre souhaite intensifi er la surveillance élec-
tronique. Il convient toutefois d’agir avec prudence, en 
gardant à l’œil la pertinence des mesures à prendre 
et en les évaluant. Ainsi, le recours au système GPS 
s’avère très onéreux.

Il semblerait qu’en matière de peines de travail, les 
coûts et frais devraient désormais être pris en charge 

Het veiligheidskorps bestaat inmiddels 5 jaar, zo 
schrijft de minister in zijn beleidsnota. De spreker wenst 
te vernemen wanneer het statuut van de leden van het 
veiligheidskorps zal klaar zijn en of er reeds een zicht 
is op de aard ervan.

Als laatste vermeldt de minister in zijn nota een aan-
tal punctuele aanpassingen in de wetgeving. De spre-
ker vindt het jammer dat in het verleden te weinig geco-
ordineerd werd opgetreden. De wetgeving die tot stand 
komt, is vaak slechts symptoombestrijding en geeft 
geen globale oplossingen voor een bepaald probleem.

De spreker besluit dat deze minister ambitieuze 
plannen heeft maar onvoldoende geld. Dat heeft voor 
een stuk te maken met het feit dat de Franstalige re-
geringsleden andere inzichten met betrekking tot jus-
titie hebben dan de Nederlandstalige regeringsleden. 
In 2005 zegde de huidige minister van Justitie nog dat 
er best een Vlaamse minister van justitie zou komen. 
Die zou dan de politieke keuzes kunnen maken die nu 
niet mogelijk zijn omdat deze regering er niet van wil 
horen !

*
*     *

Mevrouw Clotilde Nyssens (cdH) wijst op de omvang 
van de beleidsnota van de minister en op de talrijke 
onderwerpen die daarin aan bod komen. De motivatie 
van de actoren van justitie, de terbeschikkingstelling 
van voldoende middelen, een echte wil om te slagen en 
een op de burgers toegespitst beleid vormen de rode 
draad van die nota. Tevens komt duidelijk naar voren 
dat de minister ernaar streeft een en ander te verbete-
ren zonder hetgeen al is gedaan onnodig op de helling 
te zetten.

De kosten van het Masterplan zijn zeer aanzienlijk. 
Een herinrichting van de gevangenissen is weliswaar 
nodig, maar ook het hele gevangenissysteem moet 
worden herzien. Er moet voor elke gevangene een de-
tentieplan komen, zodat hij zich kan resocialiseren als 
hij de gevangenis verlaat.

De minister wenst het elektronisch toezicht op te voe-
ren. Er moet echter omzichtig te werk worden gegaan. 
Men zal aandacht moeten hebben voor de relevantie 
van de maatregelen en die zullen moeten worden ge-
evalueerd. Zo blijkt het gebruik van het GPS-systeem 
zeer duur te zijn.

Inzake werkstraffen zouden de kosten en de onkos-
ten voortaan voor rekening van de betrokken werkge-
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par les employeurs concernés. Est-ce que cette déci-
sion ne risque pas de faire baisser la demande ?

Le ministre soutient-il la proposition du Conseil su-
périeur de la Justice de revoir le système du traitement 
des plaintes ?

En ce qui concerne l’organisation judiciaire, le nom-
bre de référendaires près les cours et tribunaux va-t-il 
prochainement augmenter ?

Où en est-on quant à l’arriéré relatif au règlement 
collectif de dettes ?

Le ministre a également promis de mettre en place un 
organe représentatif de la magistrature. Qu’en est-il ?

Quand est-ce que le Parlement pourra évaluer le 
fonctionnement de l’Institut de formation judiciaire ?

En matière de médiation, l’intervenante note qu’une 
expérience a été menée dans l’arrondissement judi-
ciaire d’Anvers, prévoyant notamment la mise en place 
d’un « juge-médiateur ». Cette expérience a été arrê-
tée. Pourquoi ?

Une réelle autonomie de gestion des cours et tribu-
naux est nécessaire si l’on veut améliorer leur fonction-
nement. Quand le ministre envisage-t-il de leur accor-
der des enveloppes budgétaires individuelles ?

La volonté de collaborer avec la Régie des bâtiments 
est positive. Pourquoi ne pas collaborer avec celle-ci 
pour tenter une expérience en mettant en place une 
garderie dans un tribunal de la jeunesse, afi n d’envoyer 
un signal positif aux citoyens d’ouverture de la justice 
à tous.

Par rapport à la loi sur la protection de la jeunesse, 
qu’entend-t-on par l’accompagnement d’une « presta-
tion positive » ?

Concernant la médiation, il pourrait être intéressant 
d’imaginer des formes de médiation particulières pour 
certains groupes cibles, pour qui les règlements de 
confl its traditionnels ne fonctionnent pas effi cacement. 

De manière générale, il est important qu’il y ait dans 
tous les dossiers une dimension transversale du res-
pect des droits et libertés fondamentales et du respect 
des droits de la défense. Il est impératif de toujours 

vers komen. Dreigt die beslissing geen daling van de 
vraag met zich te brengen ?

Steunt de minister het voorstel van de Hoge Raad 
voor de Justitie om het systeem van de verwerking van 
de klachten te herzien ?

Wat de rechterlijke organisatie betreft, zal het aantal 
referendarissen bij de hoven en de rechtbanken bin-
nenkort worden verhoogd ?

Hoe staat het met de achterstand inzake de collec-
tieve schuldenregeling ?

De minister heeft ook de oprichting van een repre-
sentatief orgaan van de magistratuur beloofd. Wat is er 
van aan ?

Wanneer zal het parlement de werking van het Insti-
tuut voor gerechtelijke opleiding kunnen evalueren ?

De spreekster merkt in verband met de bemiddeling 
op dat een experiment heeft plaatsgehad in het rech-
terlijk arrondissement Antwerpen, met onder meer een 
« rechter-bemiddelaar ». Dat experiment werd stopge-
zet. Waarom ?

Een verbetering van de werking van de hoven en 
de rechtbanken vereist een echte beheersautonomie. 
Wanneer overweegt de minister hun individuele begro-
tingenveloppes toe te kennen ?

De wil om samen te werken met de Regie der Gebou-
wen is positief. Waarom zou met die Regie niet worden 
samengewerkt bij het opzetten van een experiment dat 
erin bestaat in een jeugdrechtbank in kinderopvang te 
voorzien. Dat zou voor de burgers een positief signaal 
zijn dat het gerecht voor iedereen toegankelijk is.

Wat betekent in verband met de jeugdbeschermings-
wet de begeleiding van een « positieve prestatie » ?

Wat de bemiddeling betreft, zou het interessant kun-
nen zijn voor bepaalde doelgroepen, waarvoor de tra-
ditionele confl ictbeslechting niet doeltreffend werkt, in 
bijzondere vormen van bemiddeling te voorzien.

Generaliter is het belangrijk dat er in alle dossiers 
een transversale dimensie is van eerbiediging van de 
fundamentele rechten en vrijheden en van inachtne-
ming van de rechten van de verdediging. Er moet ab-
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maintenir un certain équilibre entre l’effi cacité de la jus-
tice et les droits et libertés. 

*
*     *

M. Renaat Landuyt (sp.a+Vl.Pro) souligne que le 
point de vue du ministre ne diffère pas fondamenta-
lement du sien. Il renvoie en particulier à leur souci 
commun d’assurer l’indépendance de la justice. La 
comparaison avec les médecins travaillant à l’hôpital 
lui semble tout à fait pertinente.

L’intervenant estime que la discussion ne doit pas 
porter sur les convictions de chacun, mais sur le 
constat que le ministre ne parvient pas à se positionner 
clairement par rapport à bon nombre de sujets et que, 
lorsqu’il le fait, sa méthode est discutable.

L’intervenant renvoie aux notes de politique générale 
de l’ancien ministre de la Justice, M. Stefaan De Clerck, 
qui annonçaient l’arrêt de la construction des prisons. 
Or, l’intervenant constate aujourd’hui que l’on s’efforce, 
dans le prolongement de ce qui avait déjà été initié à la 
fi n de la législature précédente, d’offrir davantage d’es-
pace aux détenus, tant sur le plan de la quantité que 
sur le plan de la qualité. L’intervenant soutient cette li-
gne de rupture. Il éprouve toutefois quelque inquiétude 
en ce qui concerne sa mise en œuvre.

L’intervention du membre se concentrera sur les 
4 points suivants :

1.  On constate à la lecture de la note de politique 
générale du ministre — du moins de sa partie chiffrée 
— que la politique reste inchangée.

2.  L’intervenant juge dangereux de partir du principe 
que l’exécution du masterplan n’a pas pris de retard, 
alors que le contraire ressort de la note de politique 
elle-même.

3.  La réforme de la justice : maintenant ou jamais. 
Le membre craint que l’on s’oriente plutôt vers l’option 
« jamais ».

4.  La concertation utile qui pourrait être menée sur 
le plan de la justice avec les Communautés et les Ré-
gions.

1.  M. Landuyt constate qu’il n’y a pas de fonds dis-
ponibles.

Le ministre annonce un budget de 14 millions 
d’euros :

soluut worden voor gezorgd dat er altijd een evenwicht 
is tussen de doeltreffendheid van het gerecht en de 
rechten en vrijheden.

*
*     *

De heer Renaat Landuyt (sp.a+Vl.Pro) stipt aan dat 
de standpunten van de minister niet zoveel verschillen 
van de zijne. Hij wijst in het bijzonder naar het gemeen-
schappelijk streven naar de onafhankelijkheid van het 
gerecht waarbij de vergelijking met dokters in een zie-
kenhuis treffend is.

Het debat in deze zal zich wat de spreker betreft niet 
situeren op het vlak van de overtuigingen doch wel op 
het gegeven dat de minister te weinig knopen doorhakt 
en als het toch gebeurt, de manier waarop.

Het lid verwijst naar de beleidsbrieven van de voor-
malige minister van Justitie, de heer Stefaan De Clerck. 
Toen werd een stop van de bouw van gevangenissen 
aangekondigd terwijl de spreker nu vaststelt dat, in het 
verlengde van wat op het einde van de vorige legisla-
tuur ook naar voren werd geschoven, gestreefd wordt 
naar meer ruimte voor gedetineerden, zowel in aantal-
len als in kwaliteit. De spreker ondersteunt deze breuk-
lijn. De uitvoering ervan baart hem evenwel zorgen.

Zijn tussenkomst concentreert zich rond de volgen-
de 4 punten :

1.  Uit deze beleidsbrief, althans wat het cijferge-
deelte betreft, blijkt dat er geen nieuw beleid wordt ge-
voerd.

2.  De spreker vindt het gevaarlijk te poneren dat de 
uitvoering van het Masterplan op schema zit, terwijl de 
beleidsbrief zelf de elementen bevat waaruit het tegen-
deel blijkt.

3.  De justitiehervorming : nu of nooit. Het lid vreest 
dat het eerder richting nooit zal uitgaan.

4.  Het nuttig overleg dat inzake justitie gevoerd zou 
kunnen worden met de gewesten en de gemeenschap-
pen.

1.  De heer Landuyt stelt vast dat er geen geld voor-
handen is.

De minister kondigt een budget aan van 14 miljoen 
euro :
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—  Ce budget devra fi nancer l’Institut de formation 
judiciaire.

—  Le personnel du greffe obtient ce à quoi il a 
droit.

—  Le traitement des ministres des cultes est adap-
té.

Il ressort des chiffres de ce budget que l’on n’a tou-
tefois nullement l’intention d’imprimer une impulsion 
nouvelle à la politique en matière de justice.

2.  Le Masterplan

Lors de la discussion du Masterplan, l’intervenant a 
fait remarquer au ministre que le budget de la Régie 
des Bâtiments avait été diminué de moitié par rapport 
au budget prévu lors la législature précédente.

L’intervenant fait remarquer aux membres que, dans 
la mesure où le Masterplan ne respecte pas les délais 
prévus, il est maintenant clair qu’il ne se passera rien 
en ce qui concerne les tribunaux de l’application des 
peines. Les lois votées en la matière ont également été 
reportées faute de moyens suffi sants.

La Cour des comptes souligne que le budget ne tient 
pas compte de l’augmentation des dépenses découlant 
du Masterplan. L’augmentation de la population liée à 
l’accroissement du nombre de prisons n’est pas cou-
verte par le budget. C’est pourquoi l’intervenant estime 
que l’affi rmation selon laquelle le Masterplan respecte 
les délais prévus est hasardeuse.

Quelques petits éléments en témoignent déjà :

—  Pour l’établissement de Gand, le ministre déclare 
que le bureau d’étude peut commencer l’analyse préli-
minaire en se basant sur l’esquisse de base disponible. 
Le coût de cette esquisse s’élève cependant à 63 mil-
lions d’euros (brut) alors que le montant inscrit à la 
Régie s’élève seulement à 30 millions d’euros (nets).

—  Le ministre estime que la durée de construction 
d’une prison comprend deux ans d’étude et 2 ans de 
construction. Or, selon la note de politique générale, le 
26 août 2008, un appel a été lancé pour la désignation 
d’un bureau de conseil chargé de l’accompagnement 
de l’étude, de la construction et du fi nancement des 
quatre établissements pénitentiaires classiques pré-
vus. Si la mission est entamée maintenant, l’étude sera 
terminée dans deux ans, voire dans deux ans et demi. 
Il faudra ensuite encore réaliser le fi nancement, et ce 
n’est qu’alors que commencera la construction.

—  Hiermee zal het Instituut voor Gerechtelijke Op-
leiding gefi nancierd worden.

—  Het griffi epersoneel krijgt waar het recht op 
heeft.

—  De wedde van de bedienaars erediensten wordt 
aangepast.

Uit de cijfers van deze begroting blijkt dat echter 
geenszins aanzet wordt gegeven tot een nieuw beleid 
inzake justitie.

2.  Het Masterplan

Bij de bespreking van het Masterplan heeft de spre-
ker, de minister erop gewezen op het feit dat de begro-
ting van de Regie der Gebouwen een halvering bete-
kende ten opzichte van wat gepland was in de vorige 
legislatuur.

De spreker wijst er de leden op dat in de mate dat 
het Masterplan niet op schema zit, het inmiddels duide-
lijk is geworden dat er inzake de strafuitvoeringsrecht-
banken niets zal gebeuren. De betreffende gestemde 
wetten werden wegens onvoldoende middelen dan ook 
uitgesteld.

Het Rekenhof stelt dat de begroting geen rekening 
houdt met de toename van de uitgaven ten gevolge van 
het Masterplan. De stijging van de populatie door meer 
gevangenissen is budgettair niet gedekt. Daarom is de 
spreker van oordeel dat de stelling dat het Masterplan 
op schema zit, een gevaarlijke stelling.

Enkele kleine elementen wijzen daar nu al op :

—  Voor de instelling in Gent, stelt de minister dat het 
studiebureau op grond van de beschikbare basisschets 
de voorbereidende analyse kan starten. De kost van 
deze schets bedraagt evenwel 63 miljoen euro (bruto) 
terwijl bij de Regie slechts 30 miljoen euro (netto) staat 
ingeschreven.

—  De minister schat de duur van de bouw van een 
gevangenis op 2 jaar studie en 2 jaar bouwen. Welnu, 
op 26 augustus 2008 werd volgens de beleidsbrief een 
oproep gelanceerd voor de aanstelling van een advies-
bureau voor de begeleiding van de studie, de bouw 
en de fi nanciering van de voorgenomen 4 klassieke 
gevangenisinrichtingen. Als de opdracht nu opgestart 
wordt dan komt de studie er na 2 jaar, zelfs 2,5 jaar. 
Dan moet nog de fi nanciering gerealiseerd worden en 
dan pas komt de bouw.
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Il s’agit d’une manière classique de gagner du temps. 
La Régie essaie maintenant de gagner du temps afi n 
de ne pas devoir admettre qu’il n’y a pas de budget dis-
ponible. De plus, aucun site ne serait disponible pour 
Bruxelles. Le ministre peut-il fournir des explications à 
ce sujet ?

3.  La réforme de la justice : maintenant ou jamais.

Il s’agit d’une affi rmation osée. Des éléments per-
mettant un meilleur fonctionnement ne signifi ent pas 
pour autant une réforme. L’approche en matière infor-
matique, l’approche no nonsense, est une bonne cho-
se. Toutefois, l’intervenant ne comprend pas pourquoi 
l’e-mail n’est pas autorisé en plus du fax dans le cadre 
des lois spéciales relatives aux relations avec les tri-
bunaux.

Il n’est aucunement question d’une réforme de la 
Justice. Il est question d’une recherche de meilleures 
méthodes de travail au sein d’un même institut, mais il 
ne s’agit pas d’une réforme.

Dans ce contexte, l’intervenant cite le passage sui-
vant de la note de politique générale :

« Ces plans de réforme doivent encore être confron-
tés à leur faisabilité fi nancière, leur faisabilité politique 
et leur plus value pour le citoyen. Notre mission consis-
te désormais à rationaliser le processus décisionnel 
et à répondre aux questions en suspens. » (DOC 52 
1529/016, p. 39)

Une telle affi rmation permet de partir dans tous les 
sens.

En ce qui concerne les options de base, les déci-
sions suivantes sont prises : il faut prévoir une plus 
grande autonomie de gestion, il est nécessaire de pro-
céder à une évaluation, les processus de travail inter-
nes doivent être suivis, le chef de corps assume la res-
ponsabilité fi nale, il faut adapter l’organisation judiciaire 
à la réalité de l’État. Certaines de ces options de base 
ne sont en rien innovantes ; pour d’autres, on peut se 
demander si elles sont réalisables étant donné qu’elles 
doivent encore être examinées au regard de leur faisa-
bilité à de nombreux égards.

Le point concret suivant est prévu : on recherchera 
un site approprié pour abriter une grande partie des 
organes consultatifs.

Après la lecture de ces passages, l’intervenant a 
perdu tout espoir quant à la réforme de la justice an-
noncée.

Dit is een klassieke manier om tijd te winnen. De Re-
gie probeert nu tijd te winnen om niet te moeten toege-
ven dat er geen budget voorhanden is. Er zou voorts 
geen enkele site beschikbaar zijn voor Brussel. Kan de 
minister hier verduidelijking geven ?

3.  De justitiehervorming : nu of nooit.

Dit een gewaagde uitspraak. Elementen van betere 
werking betekenen evenwel nog geen hervorming. De 
aanpak inzake informatica, de no nonsense aanpak, is 
een goede zaak. Het lid begrijpt echter niet waarom in 
het kader van de bijzondere wetten inzake het verkeer 
met de rechtbanken naast de fax, de e-mail niet werd 
toegelaten.

Er is geen sprake van een Justitiehervorming. Het is 
een zoeken naar betere werkwijzen binnen eenzelfde 
instituut; doch het is geen hervorming.

In deze context, haalt de spreker het volgende citaat 
aan uit de beleidsbrief :

« Deze hervormingsplannen moeten we nog toetsen 
aan de fi nanciële haalbaarheid, de politieke haalbaar-
heid en de meerwaarde ervan voor de burger. Het is 
nu onze opdracht het besluitvormingsproces te stroom-
lijnen en de openstaande vragen te beantwoorden. ». 
(DOC 52 1529/016, blz. 39)

Met dergelijke stelling kan alle kanten worden uitge-
gaan.

Wat de basisopties betreft, worden de volgende be-
slissingen genomen : het voorzien in een grotere be-
leidsautonomie, evalueren is nodig, de interne werk-
processen moeten opgevolgd worden, de korpschef 
wordt de eindverantwoordelijke, het afstemmen van de 
justitiële organisatie op de staatkundige realiteit. Som-
mige van de basisopties zijn zeker niet innovatief, van 
andere rijst de vraag naar de realiseerbaarheid ervan 
aangezien ze nog getoetst moeten worden aan allerlei 
haalbaarheden.

Volgend concreet punt wordt vooropgesteld : er zal 
gezocht worden naar een geschikte locatie om een 
groot deel van de adviesorganen samen te kunnen 
huisvestingen.

Na het lezen van deze passages is de laatste hoop 
van de spreker over de aangekondigde justitiehervor-
ming verdwenen.
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Quelques questions ponctuelles :

—  Le montant consacré aux crédits de personnel 
est moins élevé que l’argent supplémentaire destiné 
aux nouvelles initiatives, qui concernent aussi presque 
toutes le personnel (greffi ers et Institut de formation 
judiciaire). Où et comment le ministre économisera-t-il 
sur le personnel ?

—  Un protocole a été signé, le 18 juillet 2008, par 
le ministre de la Justice et le ministre des Finances à 
propos du Single Point of Contact (SPOC). Le ministre 
peut-il communiquer le texte de ce protocole à la com-
mission ?

—  En ce qui concerne l’extension des sites de Me-
rksplas et de Turnhout, il est renvoyé à des études 
préliminaires et des plannings en cours d’exécution 
pour les travaux à Saint-Gilles et à Louvain. Le ministre 
peut-il donner un commentaire à ce propos ?

—  Pour Merksplas, Wortel et Hoogstraten, des 
« plans globaux de rénovation » sont établis. Qu’en-
tend-on par là ? Est-ce que tout est rénové ?

—  À Anvers, le bureau d’étude chargé de la nou-
velle construction d’un centre d’internement « va s’y 
atteler très prochainement ». Quel bureau d’étude ? 
Quel est le coût de ce projet jusqu’à présent ? Que fait 
ce bureau d’étude ? Quel est le calendrier ultérieur ? 
Qu’entend-on par « très prochainement » ?

Pour ce qui concerne Gand, se base-t-on toujours 
sur un prix de 30 millions d’euros ?

—  La surveillance électronique. Combien de per-
sonnes sont en attente de la surveillance électronique 
et quel est le temps d’attente moyen ? Quel sont le 
temps d’attente le plus court et le temps d’attente le 
plus long ?

—  Une équipe universitaire a examiné le statut juri-
dique des condamnés à une peine de travail sur le plan 
du bien-être au travail. Cette étude est-elle disponible ? 
Qui l’a réalisée ? Quel en a été le coût ? Quels en sont 
les principaux résultats ?

—  Pourquoi une nouvelle unité sans drogue a-t-elle 
été créée à Bruges ? Où trouve-t-on d’autres unités 
sans drogue ? N’y en a-t-il plus à Termonde ? Ce sys-
tème a-t-il déjà été évalué et quels en ont été les ré-
sultats ?

—  On crée 90 lits T pour délinquants sexuels, et 
simultanément on crée de 90 à 120 lits T pour internés 
dans des unités de traitement intensif. Sont-ce les mê-

Enkele punctuele vragen : 

—  De inlevering op de personeelskredieten is klei-
ner dan het extra geld voor nieuwe initiatieven, die ook 
bijna allemaal naar personeel gaan (griffi ers en Insti-
tuut voor Gerechtelijke Opleiding). Waar en hoe zal de 
minister bezuinigen op personeel ?

—  Er werd op 18 juli 2008 een protocol ondertekend 
door de minister van Justitie en de minister van Finan-
ciën inzake het Single Point of Contact (SPOC). Kan 
de minister de tekst van dit protocol aan de commissie 
bezorgen ?

—  Inzake de uitbreiding van de sites van Merks-
plas en Turnhout wordt verwezen naar voorbereidende 
studies en planningen in uitvoering van de werkzaam-
heden in Sint-Gillis en in Leuven. Kan de minister dit 
toelichten ?

—  Voor Merksplas, Wortel en Hoogstraten worden 
« globale plannen voor renovatie » opgesteld. Wat be-
tekent dat ? Wordt alles daar herbouwd ?

—   In Antwerpen gaat « het studiebureau » dat het 
nieuwbouwproject voor een interneringsinstelling moet 
maken « binnenkort » aan de slag. Welk studiebureau ? 
Wat heeft dit project tot nu toe al gekost ? Wat doet 
dit studiebureau ? Wat is de verdere timing ? Wat heet 
« binnenkort » ?

Wat Gent betreft. Gaat men nog altijd uit van de prijs 
van 30 miljoen euro ?

—  Elektronisch toezicht. Hoeveel mensen wachten 
momenteel op elektronisch toezicht en hoelang duurt 
de wachttijd gemiddeld ? Wat is de kortste en wat de 
langste wachttijd ?

—  Een universitair team onderzocht het juridisch sta-
tuut van de werkgestraften op het vlak van het welzijn 
op het werk. Is deze studie beschikbaar ? Wie voerde 
ze uit ? Wat heeft ze gekost ? Wat zijn de belangrijkste 
resultaten ?

—  Waarom een extra drugsvrije afdeling in Brug-
ge ? Waar zijn er nog drugsvrije afdelingen ? Is er geen 
meer in Dendermonde ? Werd dit systeem al geëvalu-
eerd en wat leverde het op ?

—  Er komen 90 T-bedden voor seksuele delinquen-
ten, maar tegelijkertijd komen er 90 tot 120 T-bedden 
voor geïnterneerden in intensieve behandelunits. Gaat 
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mes lits ? À combien s’élève à présent le nombre de lits 
pour internés en dehors des établissements pénitenti-
aires et combien en ajoutera-t-on, à quel endroit et à 
quel moment précis ?

—  Quels sont les accords bilatéraux existants (avec 
quels pays ont-ils été conclus) en matière de transfère-
ment de détenus et quels en sont les résultats jusqu’à 
présent : quel est le nombre de détenus transférés de 
quel à quel endroit ? Quels sont les accords en cours 
d’élaboration et qui seront fi nalisés en 2009 ?

—  Nouveau logiciel : dix autres sites testent l’appli-
cation. Lesquels ? Pourquoi dix sites supplémentaires 
si deux expériences étaient déjà en cours ?

—  Quel est l’échéancier de la gestion du processus 
électronique ? L’intervenant regrette que l’utilisation du 
courrier électronique dans l’échange d’informations 
avec les tribunaux n’ait pas encore été réglée.

—  Justscan. Combien de scanners sont déjà en ser-
vice, combien de dossiers ont-ils déjà permis de scan-
ner et, parmi ceux-ci, quels grands dossiers trouve-t-on 
déjà ?

—  Quelle est la teneur exacte du protocole d’accord 
entre les assurances et les parquets de police ? Un 
exemplaire de ce protocole est-il disponible ?

—  Quelle est l’ampleur de l’arriéré actuel dans le 
cadre du paiement des frais de justice ? Selon quelle 
« méthodologie » le suivi des frais de justice sera-t-il 
uniformisé ? Des fonds sont-ils prévus pour permettre 
la nouvelle structure tarifaire ? Les experts seront-ils 
mieux payés dans le nouveau système ?

—  Le recouvrement des amendes pénales. Pour la 
nouvelle méthode de recouvrement fi nal des amendes, 
le ministre s’inspire des propositions de la task force. 
Quelles sont ces propositions ?

—  Une certaine confusion règne quant aux projets 
précis pour l’arrondissement judiciaire de Bruxelles. 
Les francophones acceptent-ils un remaniement de cet 
arrondissement ?

—  En ce qui concerne les tribunaux de police, la 
note renvoie à l’exécution effective des recommanda-
tions du Conseil supérieur de la Justice. Le ministre 
peut-il donner connaissance de ces recommanda-
tions ? Pourquoi de nouvelles primes linguistiques 
sont-elles prévues pour les magistrats du parquet de 
police ? Est-ce nécessaire ?

het om dezelfde bedden ? Hoeveel bedden zijn er nu 
voor geïnterneerden buiten de gevangenissen en hoe-
veel komen er waar en wanneer precies bij ?

—  Welke bilaterale overbrengingsakkoorden voor 
gedetineerden zijn er nu al (met welke landen) en wat 
zijn tot nu toe daarvan de resultaten : hoeveel gedeti-
neerden zijn van waar naar waar overgebracht ? Welke 
akkoorden zijn nog in de maak en zullen in 2009 gefi -
naliseerd worden ?

—  Nieuwe software : Tien andere sites testen de 
nieuwe applicatie uit. Welke ? Waarom tien extra sites 
als er al twee experimenten waren ?

—  Wat is de timing van de elektronische procesvoe-
ring ? De spreker betreurt dat het gebruik van e-mails 
in de informatie-uitwisseling met de rechtbanken nog 
niet geregeld werd. 

—  Justscan. Hoeveel scanners zijn er nu al, hoeveel 
dossiers hebben die al gescand, welke grote dossiers 
zijn daar bij ?

—  Wat houdt het protocolakkoord tussen de verze-
keringen en de politieparketten precies in ? Is hiervan 
een exemplaar ter beschikking ?

—  Hoe groot is de achterstand bij de uitbetaling van 
de gerechtskosten momenteel nog ? Volgens welke 
« methodiek » zal de opvolging van de gerechtskosten 
eenvormig worden gemaakt. Is er geld voorzien om de 
nieuwe tariefstructuur mogelijk te maken ? Zullen de 
deskundigen beter betaald worden in het nieuwe sys-
teem ?

—  De invordering van de penale boetes. Voor de 
nieuwe eindvorderingsmethode voor de boetes, ba-
seert de minister zich op de voorstellen van de « task 
force ». Welke voorstellen zijn dit ?

—  Wat de precieze plannen met het gerechtelijk ar-
rondissement Brussel zijn, wordt niet duidelijk. Gaan 
de Franstaligen akkoord met een hertekening van dit 
arrondissement ?

—  Inzake de politierechtbanken wordt verwezen 
naar de effectieve uitvoering van de aanbevelingen van 
de HRJ. Kan de minister deze aanbevelingen kenbaar 
maken ? Waarom komen er nieuwe taalpremies voor 
magistraten bij het Brusselse politieparket ? Is dat no-
dig ?
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—  À l’heure actuelle, combien de temps faut-il en 
moyenne pour qu’une condamnation soit enregistrée 
dans le casier judiciaire central ? À l’occasion d’une 
récente journée d’étude, il a été fait état de délais d’un 
an et plus ? Est-ce exact ?

—  M. Landuyt demande un complément d’infor-
mations au sujet du stockage des pièces à conviction. 
Quels sont les différents systèmes, quel est le coût 
de ce stockage et comment varie ce coût en fonction 
des arrondissements ? Combien de pièces sont ac-
tuellement stockées ? Pourquoi ce stockage nuit-il à 
l’environnement ? Quel sera, à l’avenir, le système de 
conservation des anciens dossiers car, selon la métho-
de actuelle, le dossier Dutroux ne serait pas conservé 
parce que l’arrêt a été prononcé pendant le mauvais 
mois ?

—  En ce qui concerne la commission qui doit se 
prononcer sur le langage juridique clair, ne devrait-elle 
pas également compter parmi ses membres un journa-
liste ou un conseiller en communication ?

—  La formation des interprètes proposée à Anvers 
sera-a-t-elle généralisée ? Quels obstacles s’y oppo-
seraient ? Quel est le mode de fi nancement actuel du 
projet anversois et combien d’interprètes suivent la for-
mation ?

—  Qu’entend-on par « traiter en justice les infrac-
tions de roulage contestées » ? Ce bureau remplacera-
t-il le juge de police ?

—  Maltraitance des personnes âgées. Quel projet 
est actuellement en cours à Liège ? Quels sites pilotes 
sont pressentis pour les crimes d’honneur ? Quel est le 
contenu précis de ces projets pilotes ?

—   « Plan stratégique Sûreté de l’État 2008-2012 ». 
Ce plan est-il public ? En quoi consiste-t-il au juste ?

—  Le ministère public a rédigé en 2008, pour la pre-
mière fois, un plan national de lutte contre la criminalité 
liée à la drogue. Ce plan est-il public ? En quoi consis-
te-t-il au juste ?

—  Le ministre indique que les avis de la Commis-
sion d’évaluation des analyses ADN lui sont parvenus. 
Que contiennent-ils ? Il évoque également une étude 
relative à la réduction des coûts des analyses ADN. 
Cette étude est également terminée, mais le ministre 
n’en détaille pas les résultats. À quoi bon rédiger une 
note de politique générale ?

—  Le plea bargaining est-il déjà un fait ?

—  Hoelang duurt het momenteel gemiddeld vooral-
eer een veroordeling wordt opgenomen in het Centraal 
Strafregister ? Op een recente studiedag werd gewag 
gemaakt van termijnen van één jaar en meer ? Is dit 
juist ?

—  Graag wat meer uitleg over het opslaan van over-
tuigingsstukken. Wat zijn de verschillende systemen, 
wat bedraagt de kostprijs van deze opslag en hoe zeer 
verschillen deze per arrondissement ? Hoeveel stuk-
ken worden momenteel opgeslagen ? Waarom is deze 
opslag milieuonvriendelijk ? Volgens welk systeem 
worden in de toekomst oudere dossiers bewaard, want 
volgens de huidige methode zou het dossier-Dutroux 
niet bewaard blijven omdat het arrest in de verkeerde 
maand is geveld ?

—  Over de commissie die over de klare rechtstaal 
moet oordelen. Moet daar ook niet een journalist of een 
communicatiedeskundige in zitten ?

—  Wordt de Antwerpse vorming van tolken veralge-
meend of niet ? Wat zijn de problemen om dat even-
tueel niet te doen ? Hoe wordt het Antwerpse project 
momenteel gefi nancierd en hoeveel tolken volgen de 
opleiding ?

—  Wat wordt bedoeld met « het justitieel afhandelen 
van betwiste verkeersovertredingen » ? Komt dit kan-
toor in de plaats van de politierechter ?

—  Ouderenmishandeling. Welk project is momen-
teel in uitvoering in Luik ? Aan welke pilootsites voor 
eremoorden wordt gedacht ? Wat houden deze piloot-
projecten precies in ?

—  « Strategisch plan voor de veiligheid van de Staat 
2008-2012 ». Is dit plan openbaar ? Wat houdt het pre-
cies in ?

—  Het openbaar ministerie heeft in 2008 voor het 
eerst een nationaal plan drugscriminaliteit geschreven. 
Is dit plan openbaar ? Wat houdt het precies in ?

—  De minister deelt mee dat de adviezen van de 
DNA-evaluatiecommissie zijn binnengekomen. Wat 
staat er in ? Zijn die adviezen beschikbaar ? De minis-
ter heeft het ook over een studie over de vermindering 
van de kostprijs van DNA-analyses. Ook die is klaar, 
maar wat de inhoud er van is, wordt niet meegedeeld. 
Wat is dan de zin van een beleidsnota ?

—  Is de plea bargaining een feit ?
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—  Une nouvelle procédure accélérée est instaurée 
à la chambre du conseil. Qu’en est-il des deux autres 
procédures accélérées ? Combien de fois la procédure 
accélérée de l’ancien ministre de la Justice, M. Mel-
chior Wathelet senior, a-t-elle été appliquée au cours 
des dernières années et combien de fois a-t-on invo-
qué la procédure accélérée de l’ancien ministre Verwil-
ghen ? Ces systèmes sont-ils maintenus ? La chambre 
du conseil est-elle l’organe le plus approprié pour appli-
quer la procédure accélérée ? À huis clos, sans aucun 
contrôle des éventuels dérapages lors de l’intervention 
de la police ?

—  La note de politique générale ne mentionne rien 
de concret au sujet des projets de réforme de la procé-
dure d’assises. Le ministre a-t-il des projets en la ma-
tière ou attend-il la discussion au Sénat ?

—  La loi sur les jeux de hasard est étendue aux 
nouveaux médias. Qu’est-ce à dire ?

—  Adaptation ponctuelle de la législation. Entend-
on par là la note Liégeois, qui propose quelque 187 ré-
formes légales différentes ? Dans l’affi rmative (et dans 
la négative), parmi ces réformes, lesquelles le ministre 
est-il déterminé à réaliser au cours de sa législature ?

*
*     *

Mme Marie-Christine Marghem (MR) souligne que 
tout le monde désire une justice moderne en phase 
avec les citoyens. Depuis l’année dernière, le ministre 
de la Justice œuvre à cet effet. Beaucoup d’obstacles 
subsistent toutefois pour y arriver. Peu de choses ont 
été jusqu’à présent engrangées ou pourront l’être à 
court terme. Il faut pourtant agir plus vite. Les différents 
obstacles ne peuvent causer un blocage total. Si le mi-
nistre parle dans sa note de politique générale de la 
réforme de la Justice comme devant avoir lieu « main-
tenant ou jamais », alors ce sera maintenant !

L’intervenante souhaite exprimer un certain nombre 
de remarques par rapport à la note de politique géné-
rale :

—  Le ministre note dans le cadre de la surveillance 
électronique que « L’examen des dossiers, l’étude des 
propositions et la concertation avec des experts et des 
acteurs du terrain ont révélé que certains projets doi-
vent être rectifi és. ».

Quels sont les projets visés par cette phrase et quel-
les en sont les raisons ? Ce mode de fonctionnement 

—  Er wordt een nieuw snelrecht ingevoerd bij de 
raadkamer. Wat gebeurt er met de andere twee snel-
rechten ? Hoeveel keer werd het snelrecht van de voor-
malige minister van Justitie, de heer Melchior Wathe-
let senior de voorbije jaren toegepast en hoeveel keer 
het snelrecht van de voormalige minister van Justitie, 
de heer Marc Verwilghen ? Blijven deze systemen be-
staan ? Is de raadkamer het geëigende orgaan om 
snelrecht te doen ? Achter gesloten deuren, zonder 
enige controle op eventuele misstanden bij het politie-
optreden ?

—  De beleidsnota vermeldt niets concreets over de 
plannen om de assisenprocedure te hervormen. Heeft 
de minister plannen terzake of wacht hij de bespreking 
in de Senaat af ?

—  De kansspelwet wordt uitgebreid naar de nieuwe 
media. Wat betekent dat ?

—  Punctuele aanpassing van wetgeving. Wordt 
hiermee bedoeld : de nota Liégeois die zo’n 187 ver-
schillende wettelijke hervormingen voorstelt ? Zo ja (en 
ook : zo nee) : welke van die hervormingen wil de minis-
ter zeker nog realiseren tijdens zijn legislatuur ?

*
*     *

Mevrouw Marie-Christine Marghem (MR) attendeert 
erop dat iedereen een moderne en burgergerichte jus-
titie wenst. De minister van Justitie werkt daar sinds 
vorig jaar aan. Om dat te bereiken, blijven er echter 
nog tal van obstakels. Tot dusver is nog maar weinig 
gerealiseerd en op korte termijn zal ook niet veel kun-
nen worden gedaan. Nochtans moet sneller worden 
opgetreden. De verschillende obstakels mogen geen 
volledige blokkering veroorzaken. De minister geeft in 
zijn beleidsnota aan dat het voor de hervorming van 
het gerecht « nu of nooit » is. Wel, het moet nú zijn !

De spreekster heeft enkele opmerkingen over de be-
leidsnota  :

—  In verband met het elektronisch toezicht geeft 
de minister het volgende aan  : « Uit onderzoek van de 
dossiers, de studie van voorstellen en uit overleg met 
deskundigen en betrokkenen uit het werkveld is geble-
ken dat bijsturingen van de oorspronkelijke intenties 
noodzakelijk zijn. ».

Op welke projecten slaat die zin en waarom ? De 
minister maakt herhaaldelijk gebruik van die werkwijze. 
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est utilisé à maintes reprises par le ministre. Il ne faut 
toutefois pas oublier qu’il est nécessaire de passer à un 
moment à l’action.

Il est également mentionné que « Le ministère de 
la Défense et le SPF Justice ont conclu un protocole 
réglant la mise à disposition et la mutation de militaires 
au SPF Justice. Ce protocole a été conclu pour une 
durée indéterminée. » Quel est le nombre de militaires 
visés et pour quels types de missions ? De manière 
plus large, quel est le contenu de ce protocole ?

—  le Masterplan pour l’infrastructure pénitentiaire 
suit son cours.

La note de politique générale 2009 ne contient rien 
de fondamentalement nouveau. Le MR ne peut que 
marquer son accord sur ces initiatives. L’intervenante 
rappelle toutefois que c’est dans le courant de la der-
nière législature que l’initiative a été prise d’élaborer un 
ambitieux plan d’augmentation de la capacité péniten-
tiaire et de rénovation des bâtiments pénitentiaires. La 
Régie des bâtiments s’y est impliquée activement (Plu-
sieurs projets existaient déjà : rénovation de la caserne 
désaffectée d’Herentals prévue en 2007, installation de 
structures modulaires dans l’enceinte de la prison de 
Merksplas, projet de création d’une nouvelle institution 
pour internés sur le site du Stuyvenberg, travaux de 
rénovation à la prison de Nivelles et de Jamioulx, sécu-
risation des bâtiments de la prison de Termonde). On 
pourrait à nouveau interroger le ministre sur l’état ac-
tuel d’avancement de ce plan que ce soit au niveau des 
aménagements de ce plan qu’au niveau de la concréti-
sation de certains de ses aspects.

Des cellules ont-elles déjà été récupérées à Turn-
hout ? C’est actuellement le cas en partie à Forest et à 
Saint-Gilles (pour ces deux sites, une deuxième série 
de récupérations aura lieu dans le courant du dernier 
trimestre 2008). À Hoogstraten, une première série 
sera prête à la fi n de cette année et le reste début 2009. 
Il en va de même pour les travaux à Tournai. Quel est 
précisément le nombre de places récupérées et celles 
qui le seront à court et moyen terme ?

Pour ce qui concerne la construction du centre de 
détention de jeunes à Achêne, quel est le calendrier 
fi xé ?

Par rapport à la construction des quatre établisse-
ments pénitentiaires classiques, quelles sont les me-
sures prises pour l’information et la consultation des 
autorités locales sur le territoire desquelles seront 
construites ces prisons ? Il est à noter que la présence 
d’une prison sur le territoire d’une zone de police a une 

Men mag echter niet vergeten dat ooit tot actie moet 
worden overgegaan.

Tevens wordt aangegeven dat « Het Ministerie van 
Landsverdediging en de FOD Justitie (…) een protocol 
[hebben] afgesloten tot regeling van de terbeschikking-
stelling en de overplaatsing van militairen naar de FOD 
Justitie. Dit protocol is van onbepaalde duur. ». Op hoe-
veel militairen heeft dit betrekking en voor welke soort 
van taken ? Wat is meer in het algemeen de inhoud van 
dat protocol ?

—  het Masterplan voor de gevangenisinfrastructuur 
is op koers.

De beleidsnota 2009 bevat niets dat echt nieuw is. 
De MR kan alleen maar instemmen met die initiatieven. 
De spreekster herinnert er echter aan dat het tijdens 
de vorige regeerperiode is dat het initiatief werd geno-
men om een ambitieus plan uit te werken om de ge-
vangeniscapaciteit te verhogen en de gevangenissen 
te renoveren. De Regie der Gebouwen is daar actief 
bij betrokken geweest (er bestonden al verschillende 
projecten : in 2007 geplande renovatie van de buiten 
dienst gestelde kazerne van Herentals, installatie van 
modulaire structuren in de gevangenis van Merksplas, 
project voor de bouw van een nieuwe instelling voor 
geïnterneerden op de Stuyvenbergsite, renovatiewer-
ken in de gevangenissen van Nijvel en van Jamioulx, 
beveiliging van de gebouwen van de gevangenis van 
Dendermonde). Men zou de minister opnieuw kunnen 
ondervragen over de huidige stand van dat plan, zowel 
inzake de herinrichtingen als wat de concrete invulling 
van bepaalde aspecten ervan betreft.

Werden al cellen gerecupereerd in Turnhout ? Dat is 
thans ten dele het geval in Vorst en in Sint-Gillis (voor 
die twee sites zal een tweede reeks van recuperaties 
plaatshebben in de loop van het laatste kwartaal van 
2008). In Hoogstraten zal een eerste reeks klaar zijn 
eind dit jaar en de rest begin 2009. Dat geldt ook voor 
de werkzaamheden in Doornik. Hoeveel plaatsen wor-
den precies gerecupereerd op korte en op middellange 
termijn ?

Wat is het tijdpad voor de bouw van het jongerende-
tentiecentrum in Achêne ?

Wat zijn inzake de bouw van de vier traditionele ge-
vangenissen de genomen maatregelen voor de voor-
lichting en de raadpleging van de lokale overheden die 
op hun grondgebied nieuwe gevangenissen zullen krij-
gen ? Opgemerkt zij dat de aanwezigheid van een ge-
vangenis op het grondgebied van een politiezone grote 
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répercussion importante sur l’organisation de la police 
locale et implique des dépenses supplémentaires. C’est 
ainsi qu’en cas de grève du personnel pénitentiaire, les 
zones de police locale doivent fournir du personnel 
pour assurer la sécurité au sein de la prison.

Pour les plus grands sites, tels que ceux de Merks-
plas, Wortel et Hoogstraten, des plans globaux de ré-
novation ont déjà été établis. Toutefois, ces réparations 
ponctuelles et sporadiques n’étaient guère utiles. Une 
approche globale s’avère nettement plus indiquée. 
Quel est précisément l’état d’avancement des travaux 
de réparation et de sécurisation ? La notion d’approche 
globale pourrait-elle être précisée ?

—  surveillance électronique : la qualité d’abord, la 
capacité ensuite.

Le programme du MR encourage l’intensifi cation du 
recours au bracelet électronique. 

Le 9 septembre 2008 a eu lieu une formation pour 
les directeurs des établissements pénitentiaires et des 
Maisons de justice. Cette action d’information sera 
également suivie par les membres de leur personnel. 
Quel était l’objet de cette formation ? Cette formation 
était-elle limitée à la surveillance électronique ?

Le ministre envisage de passer à 1  000 détenus 
sous surveillance électronique. Une augmentation du 
personnel est-elle prévue pour réaliser cet objectif ?

—  la collaboration avec le ministère public dans 
l’exécution de la peine

 
La note de politique générale de 2008 s’engageait à 

ce que le Collège des p rocureurs-généraux désigne un 
procureur-général de référence et établisse un rapport 
sur l’effectivité de l’exécution des peines, ainsi qu’un 
plan d’action visant à améliorer l’encadrement des ser-
vices d’exécution des parquets. Où en est-on au niveau 
de la concrétisation de cet engagement ?

La présente note stipule à la page 15 qu’« Étant don-
né que la loi relative au statut externe a précisé les res-
ponsabilités du ministère public, nous étudierons aussi 
dans quelle mesure l’organisation du ministère public 
doit être adaptée pour qu’il puisse exécuter correcte-
ment les tâches qui lui ont été confi ées. En parallèle, 
nous analysons les textes réglementaires qui, d’une 
manière ou d’une autre, attribuent une tâche spécifi que 
au ministère public. ».

gevolgen heeft voor de organisatie van de lokale politie 
en dat ze bijkomende uitgaven impliceert. Zo moeten 
de lokale politiezones in geval van staking van het ge-
vangenispersoneel personeel ter beschikking stellen 
om te zorgen voor de veiligheid in de gevangenis.

Voor de grootste sites (zoals Merkplas, Wortel en 
Hoogstraten) zijn al algemene renovatieplannen uitge-
werkt. Die gerichte en sporadische herstellingen waren 
echter niet echt nuttig. Een algemene aanpak is veel 
beter. Hoe ver zijn de herstellings- en beveiligingswer-
ken precies gevorderd ? Zou het begrip « algemene 
aanpak » kunnen worden gepreciseerd ?

—  elektronisch toezicht : eerst kwaliteit, dan capa-
citeit.

Het MR-programma moedigt het intenser gebruik 
van de elektronische enkelband aan.

Op 9 september 2008 heeft een opleiding plaatsge-
had voor de directeurs van de strafi nrichtingen en van 
de justitiehuizen. Die opleiding zal ook door hun per-
soneelsleden worden gevolgd. Wat is de doelstelling 
ervan ? Was die opleiding beperkt tot het elektronisch 
toezicht ?

De minister overweegt het aantal gevangen onder 
elektronisch toezicht te verhogen tot 1  000. Is een per-
soneelsuitbreiding gepland om die doelstelling te be-
reiken ?

-—  de samenwerking met het openbaar ministerie 
in de strafuitvoering

In de beleidsnota 2008 werd de verbintenis aan-
gegaan dat het College van procureurs-generaal een 
referentie-procureur-generaal zou aanwijzen, dat het 
moest rapporteren over de effectiviteit van de strafuit-
voering en dat het een actieplan moest uitwerken ter 
verbetering van de begeleiding van de uitvoeringsdien-
sten in de parketsecretariaten. Hoe ver staat het met 
de concrete invulling van die begeleiding ?

Op blz. 15 van de onderhavige nota staat het vol-
gende te lezen  : « Omdat de wet op de externe rechts-
positie de verantwoordelijkheden van het openbaar mi-
nisterie scherper heeft gesteld, willen we ook nagaan 
welke nood het openbaar ministerie heeft aan een aan-
passing van haar organisatie, opdat zij de toebedeelde 
taken goed zou kunnen uitvoeren. Ter ondersteuning 
van deze refl ectie analyseren we de regelgeving van 
alle teksten die op een of andere wijze een specifi eke 
taak toebedelen aan het openbaar ministerie. ».
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La portée de ce paragraphe mériterait d’être préci-
sée. La révision de l’organisation du ministère vise-t-
elle l’organisation territoriale ?

—  pour une organisation performante des peines 
de travail et d’autres modalités alternatives d’exécution 
de la peine

La Note 2008 contenait les engagement suivants : 
« La nécessité de continuer à investir dans ces sanc-
tions alternatives incite le ministre à faire les proposi-
tions suivantes :

—  révision et simplifi cation du système actuel des 
subsides aux services d’encadrement afi n garantir l’of-
fre de lieux de prestation;

—  clarifi cation du statut juridique du condamné à 
une PTA en ce qui concerne le bien-être au travail+ 
détermination des coûts fi nanciers liés à cet aspect;

—  structure de concertation à mettre en place; amé-
lioration de la collaboration entre les maisons de justice 
et les diverses autorités mandantes. ».

Force est de constater que les avancées en la ma-
tière semblent limitées.

La présente note stipule que « L’équipe est parvenue 
à la conclusion que les coûts fi nanciers associés à la 
peine de travail étaient à charge de l’employeur, à sa-
voir du lieu des prestations. Dans le courant de 2009, 
nous élaborerons par conséquent une réglementation 
claire pour cette problématique  » (p. 16). Quelles sont 
les orientations envisagées ?

Le ministre annonce également une note d’orien-
tation appelée à rationaliser l’organisation et le place-
ment pour les peines de travail et mesures d’appren-
tissage, afi n de pouvoir garantir aux condamnés à une 
peine de travail une offre stable de lieux de prestation 
qui se rapproche le plus possible des centres réguliers 
d’accompagnement et de traitement. Quelles sont les 
lignes générales de cette note d’orientation ? Sera-t-
elle présentée au Parlement ?

Le système de subsides est également repensé. De 
quelle manière sera-t-il repensé ? L’objectif est d’éviter 
les fi nancements cumulés et de favoriser les syner-

De draagwijdte van die alinea zou moeten worden 
gepreciseerd. Betreft de aanpassing van de organisatie 
van het openbaar ministerie de territoriale indeling ?

—  naar een performante organisatie van werkstraf-
fen en andere alternatieve strafuitvoeringsmodaliteiten

In de beleidsnota 2008 werden de volgende enga-
gementen aangegaan : « Het is van belang om in deze 
gemeenschapsgerichte sanctie te blijven investeren :

—  om het aanbod aan prestatieplaatsen blijvend te 
garanderen en te kunnen evolueren naar een ruimere 
toepassing van de werkstraf moet het huidige versnip-
perde en ingewikkelde subsidiesysteem voor diensten 
ter omkadering van de werkstraf, worden vereenvou-
digd. Er komt een uniform, transparant en modern sub-
sidiesysteem;

—  het juridisch statuut van de werkgestrafte inzake 
welzijn op het werk zal worden gepreciseerd en de 
daaraan verbonden fi nanciële kosten zullen duidelijk 
worden bepaald;

—  ten slotte wordt het bij wet voorziene overleg-
platform opgericht. Zo kan de samenwerking tussen 
de justitiehuizen en de diverse opdrachtgevers worden 
verbeterd en kan er een kwaliteitsvol, rechtszeker en 
rechtsgelijk beleid komen. ».

Vastgesteld moet worden dat terzake weinig voort-
gang werd geboekt.

In de voorliggende beleidsnota (blz. 16) wordt aan-
gegeven dat « Het team (…) tot de conclusie [kwam] 
dat de aan de werkstraf verbonden fi nanciële kosten 
ten laste zijn van de werkgever, zijnde de prestatie-
plaats. In de loop van 2009 werken we daarom voor 
deze problematiek een duidelijke regeling uit. ». Welke 
oriëntaties worden voor ogen gehouden ?

De minister kondigt ook een oriëntatienota aan die 
« de organisatie en de plaatsing voor de werkstraffen 
en leermaatregelen stroomlijnt. Zo kunnen we werk-
gestraften een stabiel aanbod van prestatieplaatsen 
garanderen dat zoveel mogelijk aansluiting vindt bij de 
reguliere begeleiding- en behandelingcentra ». Wat zijn 
de algemene lijnen van die oriëntatienota ? Zal ze aan 
het parlement worden voorgesteld ?

Ook het subsidiesysteem wordt herzien. Hoe ? Be-
doeling is cumulatieve fi nanciering uit de weg te gaan 
en synergieën in de hand te werken door middel van 
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gies à l’aide d’accords de collaboration. Concrètement, 
quelles sont les pistes envisagées ? L’intensifi cation du 
recours aux peines alternatives et la garantie d’une of-
fre suffi sante de lieux de prestation sont clairement re-
prises dans le programme du MR. Le ministre pourrait-
il expliciter les raisons pour lesquelles une révision et 
une simplifi cation du système actuel des subsides aux 
services d’encadrement lui semblent indispensables ?

La note 2009 précise que « La médiation appliquée 
dans toute la chaîne du droit pénal offre une autre 
manière d’éviter les poursuites pénales. Nous vou-
lons créer dans la chaîne du droit pénal une supers-
tructure à l’aide de commissions spéciales à instituer. 
Nous envisageons déjà de mettre sur pied au moins 
la sous-commission « déontologie » prévue dans la 
loi, complétée d’une sous-commission qui sensibilise 
les acteurs concernés et qui leur offre une formation. » 
(p. 17) Quelle est cette superstructure ? Quelles se-
ront son rôle et ses compétences ? Ce paragraphe ne 
permet pas de se faire une idée concrète de ce qui est 
envisagé.

—  le fonctionnement des tribunaux de l’application 
des peines

Dans d’autres pays, dont la France, il existe une sé-
rie de juridictions spécifi ques qui disposent d’une façon 
de fonctionner spécifi que et peuvent ainsi fonctionner 
plus effi cacement.

Le tribunal d’application des peines a du mal à être 
mis en œuvre. Cela devrait se faire pourtant le plus 
rapidement possible. Pour quelles raisons cet objectif 
n’est-il pas repris dans la présente note de politique 
générale ?

La note de politique générale de 2008 contenait ex-
plicitement l’engagement d’adapter le droit pénal afi n 
de permettre au juge, pour les infractions très graves 
impliquant une mise à disposition obligatoire, de fi xer 
la partie minimale de la peine principale qui devra être 
exécutée dans l’établissement pénitentiaire et qui peut 
se situer entre un tiers et deux tiers de la peine prin-
cipale. Pour quelles raisons cet engagement contenu 
dans l’accord gouvernemental n’est-il pas repris dans 
la note de politique générale de 2009 ? Cela revient-il 
à dire que le ministre a renoncé à respecter cet enga-
gement ?

—  poursuite des améliorations dans les établisse-
ments pénitentiaires

La note de politique générale 2009 ne contient pas 
de réelles innovations. Quelles ont été les avancées 
obtenues durant l’année écoulée ?

samenwerkingsakkoorden. Wat zijn concreet de over-
wogen oplossingen ? Een ruimer gebruik van de al-
ternatieve straffen en de garantie van een voldoende 
aanbod inzake prestatieplaatsen zijn duidelijk vervat 
in het MR-programma. Kan de minister verduidelijken 
waarom een herziening en een vereenvoudiging van 
de huidige subsidieregeling voor de begeleidingsdien-
sten hem onontbeerlijk lijken ?

In de beleidsnota 2009 (blz. 17) lezen wij ook het vol-
gende  : « Een andere manier om strafvervolging te ver-
mijden, vinden we terug in de bemiddeling doorheen de 
strafrechtsketen. We willen doorheen de strafrechtske-
ten een bovenstructuur creëren door middel van nieuw 
op te richten bijzondere commissies. We overwegen 
om minstens al de in de wet voorziene subcommissie 
« deontologie » te implementeren, aangevuld met een 
subcommissie die de betrokken actoren sensibiliseert 
en ze vorming geeft. ». Wat is die « bovenstructuur » ? 
Welke rol en welke bevoegdheden zal ze hebben ? Uit 
die alinea kan niet worden opgemaakt wat men con-
creet voor ogen heeft.

—  de werking van de strafuitvoeringsrechtbanken

In andere landen, waaronder Frankrijk, bestaan er 
specifi eke rechtscolleges die over een eigen werkwij-
ze beschikken en die daardoor doeltreffender kunnen 
werken.

De strafuitvoeringsrechtbank komt moeizaam tot 
stand. Dat zou nochtans zo snel mogelijk moeten ge-
beuren. Waarom is die doelstelling niet in deze beleids-
nota opgenomen ?

De beleidsnota 2008 bevatte uitdrukkelijk de verbin-
tenis dat het strafrecht zou worden aangepast om de 
rechter de mogelijkheid te bieden om, voor zeer ernsti-
ge misdrijven die leiden tot een verplichte terbeschik-
kingstelling, het minimale gedeelte van de hoofdstraf 
vast te stellen dat moet worden uitgevoerd in de strafi n-
richting en dat tussen 1/3de en 2/3de van de hoofdstraf 
kan liggen. Waarom is dat in het regeerakkoord ver-
vatte engagement niet opgenomen in de beleidsnota 
2009 ? Houdt dat in dat de minister die verbintenis niet 
langer wil nakomen ?

—  verbeteringen in de strafi nrichtingen voortzetten

De beleidsnota 2009 bevat terzake geen echt ver-
nieuwende zaken. Welke vooruitgang is het voorbije 
jaar geboekt ?
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La note contient l’expression de la volonté de met-
tre en place dans les prisons une véritable politique 
en matière de drogues. On cite l’élaboration d’une di-
rective du collège des Procureurs-généraux et d’une 
circulaire ministérielle. Quelles seront précisément les 
orientations de ces directive et circulaire ? La note est 
assez lacunaire sur ce point.

Est-il envisagé d’étendre les unités sans drogue à 
l’ensemble des prisons ?

Il est absolument nécessaire d’adopter une politique 
très stricte en la matière, similaire à celle menée contre 
le tabagisme, si l’on veut parvenir à de réelles possibili-
tés de réinsertion des détenus concernés par ce fl éau. 

—  délinquants sexuels : un suivi attentif

De nombreuses études scientifi ques ont permis de 
démontrer qu’au plus tôt la pathologie est traitée, lors-
que le délinquant est encore mineur, au moins le ris-
que de récidive est élevé. Il est dès lors impératif d’agir 
concrètement auprès des jeunes, avec des méthodes 
adaptées.

—  internés : introduction de la prise en charge à 
trois niveaux

La note de politique générale 2009 ne contient pas 
d’éléments nouveaux, si ce n’est un état d’avancement 
qui laisse penser que le dossier évolue lentement. Ce 
dernier point est positif.

—  la collaboration avec les communautés et ré-
gions

La note de politique générale 2009 ne contient que 
très peu d’éléments nouveaux si ce n’est les contacts 
pris avec les entités fédérées pour ce qui concerne 
les plans de détention. Quelles sont les avancées en-
grangées pour les engagements pris dans la note de 
2008 ?

—  la collaboration internationale

La note de politique générale 2009 contient des en-
gagements quasi identiques et annonce des progrès. 
Quels sont-ils ?

—  intérêt pour la position de la victime

Il est important de rééquilibrer la position au sein du 
procès pénal de la victime par rapport à son agresseur 
et de développer une politique générale en faveur des 
victimes.

Uit de beleidsnota blijkt de wil een echt drugsbeleid 
te voeren in de gevangenissen. Er is sprake van de 
uitwerking van een richtlijn van het college van procu-
reurs-generaal en van een ministeriële omzendbrief. 
Wat zullen daarvan precies de oriëntaties zijn ? De be-
leidsnota is daarover vrij lacuneus.

Wordt overwogen de drugsvrije eenheden uit te brei-
den tot alle gevangenissen ?

Wil men komen tot echte mogelijkheden van reclas-
sering van de door die plaag getroffen gevangenen, 
dan moet absoluut worden voorzien in een strikt beleid 
terzake, dat verwant is met dat tegen het tabaksge-
bruik.

—  seksuele delinquenten : nauwlettende opvolging

Uit tal van wetenschappelijke onderzoeken is geble-
ken dat hoe vroeger de pathologie wordt behandeld, 
als de delinquent nog minderjarig is, hoe lager het ri-
sico van herhaling is. Het is dus absoluut noodzakelijk 
concreet op te treden bij de jongeren, met aangepaste 
methodes.

—  geïnterneerden : introductie van de drietraps-
zorg

De beleidsnota 2009 bevat geen nieuwe elementen, 
tenzij een stand van zaken waaruit blijkt dat het dossier 
— zij het langzaam — evolueert. Dat is positief.

—  samenwerking met de gemeenschappen en de 
gewesten

De beleidsnota 2009 bevat maar weinig nieuwe ele-
menten dienaangaande. Wel wordt melding gemaakt 
van de contacten die met de deelgebieden zijn gelegd 
wat de detentieplannen betreft. Welke vooruitgang werd 
geboekt in de domeinen waarvoor de beleidsnota 2008 
engagementen bevatte ?

—  internationale samenwerking

De beleidsnota 2009 bevat haast identieke engage-
menten en kondigt vooruitgang aan. Waarover gaat het 
precies ?

—  aandacht voor de positie van het slachtoffer

Het is van belang binnen het strafproces te komen 
tot een balans tussen de positie van het slachtoffer en 
die van zijn agressor, alsook werk te maken van een 
omvattend slachtofferbeleid.
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Les dernières notes de politique générale du pré-
cédent ministre de la justice annonçaient la création 
d’un commissaire aux droits des victimes dont les mis-
sions devaient être les suivantes : vérifi er l’application 
correcte des différents textes légaux relatifs aux victi-
mes, faire au gouvernement et au Parlement toutes les 
recommandations jugées utiles en la matière, faciliter 
l’accès de toutes les victimes aux informations dont el-
les ont besoin et encourager la collaboration entre les 
différents services de prise en charge de la victime. La 
note pour l’année 2008 (et a fortiori celle de 2009) ne 
donne plus d’indication sur ce point. Cela signifi e-t-il 
que cette initiative est abandonnée ?

Il faut poursuivre les efforts allant dans le sens d’une 
justice humaine, équilibrée, transparente dans ses pro-
cédures et accueillante vis-à-vis des justiciables. Pour 
parfaire le droit des victimes, il faut notamment créer un 
Commissaire général aux droits des victimes qui serait 
chargé, tout comme le délégué général aux droits de 
l’enfant, de défendre les intérêts des victimes 

Où en est la fi nalisation de l’institutionnalisation du 
Forum national pour une politique en faveur des victi-
mes ?

Le précédent ministre de la justice annonçait la réali-
sation par l’INCC d’une étude globale portant sur l’éva-
luation de la politique en faveur des victimes. Où en est 
cette étude ?

En ce qui concerne la réforme de l’organisation ju-
diciaire, Mme Marghem souhaite faire part des remar-
ques suivantes :

—  informatique

Concernant l’optimisation de la communication entre 
les entreprises d’assurances et les parquets de police, 
il existe un protocole d’accord entre Assuralia (l’union 
professionnelle des entreprises d’assurances) et le 
SPF Justice confi rme ce besoin d’optimisation.

Ce protocole ne doit certainement pas se conten-
ter de constater l’existence d’un besoin d’optimisation. 
Quelles sont les pistes de solution envisagées ?

De laatste beleidsnota’s van de vorige minister van 
Justitie maakten gewag van de oprichting van een 
commissariaat-generaal voor de slachtofferrechten. De 
commissaris voor de slachtofferrechten zou de volgen-
de taken moeten vervullen : de correcte toepassing van 
de verschillende wetteksten in verband met de slacht-
offers nagaan, de regering en het parlement alle aan-
bevelingen doen die hij in deze aangelegenheid nuttig 
acht, de toegang vergemakkelijken van alle slachtoffers 
tot de informatie die zijn nodig hebben en de samen-
werking bevorderen tussen de verschillende diensten 
die zich met de slachtoffers bezighouden. Daar is niets 
meer over terug te vinden in de beleidsnota van 2008 
— en nog minder in de beleidsnota van 2009. Wil dat 
zeggen dat dit plan niet doorgaat ?

De inspanningen voor een humane en evenwichtige 
rechtsbedeling, alsook voor transparante en voor de 
rechtzoekende begrijpelijke procedures, moeten wor-
den voortgezet. Teneinde het slachtofferrecht te perfec-
tioneren, moet met name een commissariaat-generaal 
voor de slachtofferrechten worden opgericht, met een 
commissaris die er, naar het voorbeeld van de kinder-
rechtencommissaris, mee zou worden belast de belan-
gen van de slachtoffers te verdedigen.

Hoe staat het met de afwerking van de institutiona-
lisering van het Nationaal Forum voor slachtofferbe-
leid ?

De vorige minister van Justitie had aangekondigd 
dat het NICC een algemene studie zou uitvoeren ter 
evaluatie van het slachtofferbeleid. Hoe staat het met 
die studie ?

Wat de hervorming van het gerechtelijk apparaat 
betreft, formuleert mevrouw Marghem de volgende op-
merkingen :

—  informatica

Met het oog op een optimalere communicatie tussen 
de verzekeringsmaatschappijen en de politieparketten 
bestaat er een protocolakkoord tussen Assuralia (de 
beroepsunie van de verzekeringsmaatschappijen) en 
de FOD Justitie. Zulks bevestigt dat die optimalisering 
noodzakelijk is.

Dat protocol mag zeker niet beperkt blijven tot de 
vaststelling dat er werk aan de winkel is. Aan welke op-
lossingen wordt gedacht ?
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—  processus de travail

–  RATIONALISATION DU TRAITEMENT DES FRAIS DE JUSTICE 

La note stipule qu’« Une étude comparative des 
(principaux) tarifs en matière pénale en Belgique et 
dans les pays voisins a été réalisée afi n de pouvoir 
comparer le coût d’expertises pénales similaires. Par 
ailleurs, il s’est également avéré que le SPF Justice 
n’avait pas suffi samment de transparence dans sa ges-
tion pour assurer le suivi et la gestion de l’évolution des 
frais de justice.

En 2009, nous allons mettre en œuvre une nouvelle 
méthodologie qui permettra le suivi et le traitement uni-
formes de tous les frais de justice afi n que nous puis-
sions notamment suivre de près l’impact budgétaire de 
l’évolution et du paiement des frais de justice. D’ici la fi n 
2009, une structure tarifaire modifi ée sera également 
proposée et devra entrer en vigueur en 2010. ».

Quelles sont les mesures envisagées ? 

–  RECOUVREMENT DES AMENDES PÉNALES

Quelles sont les propositions formulées par la « task 
force » ? Quelles sont les mesures qui pourraient être 
prises à court terme ? Quels seront les fondements de 
cette nouvelle méthode de recouvrement ? J’imagine 
qu’une concertation intense est menée avec les servi-
ces du ministre des Finances.

–  PARQUET DE BRUXELLES : UNE APPROCHE PARTICULIÈRE 
POUR UN PARQUET PARTICULIER

Le ministre pose un certain nombre de constats :

—  L’arrondissement judiciaire de Bruxelles est plus 
grand que la Région de Bruxelles-Capitale;

—  Le procureur du Roi à Bruxelles a-t-il un territoire 
plus vaste à couvrir que le ministre-président du gou-
vernement de la Région bruxelloise;

—  Cette région relève également de la compétence 
du gouverneur de l’arrondissement judiciaire de Bruxel-
les-Capitale;

—  La compétence territoriale de la police fédérale 
de Bruxelles ne coïncide pas avec celle de l’arrondisse-
ment judiciaire de la Région de Bruxelles-Capitale. Ce 
constat est valable pour la Direction de coordination et 
d’appui déconcentré. La situation de l’arrondissement 
judiciaire de Bruxelles est effectivement spécifi que car 

—  werkprocessen

—  RATIONALISERING VAN DE VERWERKING VAN DE GERECHTS-
KOSTEN

In de beleidsnota staat op blz. 33 te lezen dat « een 
vergelijkende studie [werd] gevraagd van de (voor-
naamste) tarieven in strafzaken in België en die in de 
ons omringende landen, om de kostprijs van gelijkaar-
dige strafrechtelijke expertises te kunnen vergelijken. 
Voorts is ook gebleken dat er in de FOD Justitie geen 
afdoend transparant beheer aanwezig is om de evolutie 
van de gerechtskosten op te volgen of te beheersen.

In 2009 zullen we een nieuwe methodiek implemen-
teren, waarmee alle gerechtskosten op uniforme wijze 
opgevolgd en afgehandeld worden, zodat we onder 
meer de budgettaire impact van de evolutie en de beta-
ling van de gerechtskosten op de voet kunnen volgen. 
Tegen eind 2009 zal tevens een gewijzigde tariefstruc-
tuur voorgesteld worden, die in 2010 van kracht moet 
worden. »

Aan welke maatregelen wordt gedacht ?

—  INVORDERING VAN DE PENALE BOETES

Welke voorstellen heeft de « task force » gedaan ? 
Welke maatregelen kunnen op korte termijn worden 
genomen ? Waarop zal die nieuwe invorderingsmetho-
de gebaseerd zijn ? De spreekster gaat ervan uit dat 
intens overleg wordt gepleegd met de diensten van de 
minister van Financiën.

—  PARKET BRUSSEL : EEN BIJZONDERE AANPAK VOOR EEN 
BIJZONDER PARKET

De minister doet een aantal vaststellingen :

—  het gerechtelijk arrondissement Brussel is groter 
dan het Brussels Hoofdstedelijk Gewest;

—  de procureur des Konings te Brussel moet een 
ruimer grondgebied beheren dan de minister-president 
van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest;

—  dat gewest ressorteert eveneens onder de be-
voegdheden van de gouverneur van het gerechtelijk 
arrondissement Brussel Hoofdstad;

—  de territoriale bevoegdheid van de federale politie 
van Brussel valt niet samen met die van het gerech-
telijk arrondissement van het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest. Die vaststelling geldt voor de gedeconcen-
treerde Coördinatie- en Steundirectie. De toestand in 
het gerechtelijk arrondissement Brussel is inderdaad 
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il existe deux arrondissements administratifs, à savoir 
Bruxelles-Capitale et Hal-Vilvorde. C’est pourquoi le 
siège du directeur coordinateur adjoint a été installé 
à Asse. Dans la mesure où l’arrondissement judiciaire 
de Bruxelles recouvre l’arrondissement administratif 
de Bruxelles-Capitale et l’arrondissement administratif 
de Bruxelles-Hal-Vilvorde, ce constat n’est valable que 
dans une moindre mesure pour le service judiciaire 
déconcentré : le directeur est installé à Bruxelles et le 
directeur adjoint à Asse.

Le ministre en conclu qu’il est nécessaire de trouver 
une structure faisant coïncider davantage la compé-
tence administrative et la compétence judiciaire, voire 
d’adapter la structure judiciaire.

Le ministre envisage la mise en place d’une task 
force Justice — Intérieur comprenant un représentant 
de la Région de Bruxelles-Capitale.

Si l’expression « adapter la structure judiciaire » 
signifi e modifi cation de l’arrondissement judiciaire de 
Bruxelles. Ce point devrait être abordé dans le cadre 
des négociations institutionnelles.

–  ACTUALISATION DU CASIER JUDICIAIRE CENTRAL

Le ministre parle d’un transfert de données automa-
tisé et un accès électronique sécurisé qui lui semblent 
prépondérants.

Quelles seront les mesures prises dans le courant 
de 2009 pour réaliser ce transfert automatisé et cet ac-
cès électronique ? Pour ce qui concerne le casier ju-
diciaire pour les personnes morales, un débat pourrait 
effectivement avoir lieu. Se pose toutefois la question 
de l’accès à ces informations et notamment la question 
des extraits du casier judiciaire central des personnes 
morales. 

Il est également mentionné que, dans le courant de 
l’année, un concept global verra le jour pour le fonction-
nement et l’organisation du casier judiciaire central. 

Il est très intéressant d’apprendre qu’un « concept 
global » verra le jour. Mais quels en seront les princi-
pes directeurs ? Il doit certainement être possible d’en 
exposer quelques-uns dans le cadre du débat en com-
mission.

En ce qui concerne le traitement amélioré des dos-
siers de roulage, l’intervenante prend note que le bu-
reau de recouvrement judiciaire devrait se charger à 
terme du recouvrement à la fois des perceptions im-

specifi ek, door overlapping met twee administratieve 
arrondissementen : Brussel-Hoofdstad en Halle-Vil-
voorde. Daarom is de zetel van de adjunct-directeur-co-
ördinator in Asse gevestigd. Aangezien het gerechtelijk 
arrondissement Brussel de administratieve arrondisse-
menten Brussel-Hoofdstad en Halle-Vilvoorde omvat, 
geldt die vaststelling slechts in mindere mate voor de 
gedeconcentreerde juridische dienst : de directeur er-
van heeft zijn standplaats in Brussel, de adjunct-direc-
teur in Asse.

De minister concludeert daaruit dat het noodzakelijk 
is een structuur uit te bouwen die de administratieve en 
de gerechtelijke bevoegdheid beter doet samenvallen. 
Zo nodig moet de gerechtelijke structuur worden aan-
gepast, aldus nog de minister.

De minister denkt aan de instelling van een « task 
force » Justitie — Binnenlandse Zaken, met daarin een 
vertegenwoordiger van het Brussels Hoofdstedelijk 
Gewest.

Als de aanpassing van de gerechtelijke structuur 
inhoudt dat het gerechtelijk arrondissement Brussel 
wordt gewijzigd, moet dat punt aan bod komen in de 
institutionele onderhandelingen.

—  ACTUALISERING VAN HET CENTRAAL STRAFREGISTER

Volgens de minister moet de aandacht prioritair uit-
gaan naar een geautomatiseerde overdracht van gege-
vens en een beveiligde elektronische toegang.

Welke maatregelen zullen in 2009 worden genomen 
om daar werk van te maken ? Wat het strafregister voor 
rechtspersonen betreft, zou inderdaad een debat kun-
nen worden georganiseerd. Wel rijst daarbij de vraag 
naar de toegang tot die informatie en, met name, naar 
de mogelijkheid uittreksels uit dat centraal strafregister 
voor de rechtspersonen te verkrijgen.

Tevens wordt vermeld dat in de loop van het jaar een 
algemeen concept zal worden uitgetekend voor de wer-
king en de organisatie van dat centraal strafregister.

Het bericht over dat « algemeen concept » is wel-
iswaar bijzonder interessant, maar welke krachtlijnen 
zullen er ten grondslag aan liggen ? Het moet beslist 
mogelijk zijn er tijdens de commissiebespreking enkele 
toe te lichten.

Wat de betere behandeling van de verkeersdossiers 
betreft, neemt de spreekster er nota van dat het ge-
rechtelijk inningskantoor voor de invordering zich op 
termijn zou moeten bezighouden met zowel de onmid-
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médiates, des arrangements à l’amiable et des amen-
des pénales imposées par un juge pénal. Que signifi e 
l’expression « arrangements à l’amiable » ? S’agit-il de 
transactions ?

Le Bureau de recouvrement judiciaire pourrait non 
seulement centraliser le recouvrement des amendes 
mais aussi, le cas échéant, traiter en justice les infrac-
tions de roulage contestées. Le ministre devrait préci-
ser son idée. Qu’entend-t-il par « traiter en justice les 
infractions de roulage contestées » ? Cela revient-il à 
dire que ce bureau serait exclusivement composé de 
magistrats du parquet ? Ces magistrats seraient-ils 
chargés de citer en cas de contestation suite à la ré-
ception d’une proposition de transaction ? Une indis-
pensable concertation avec les Finances est à rappeler 
lors des débats en commission.

Le MR souhaiterait que le ministre défère au Tribunal 
correctionnel au lieu du Tribunal de police les infrac-
tions de roulage ayant entraîné la mort : de tels faits 
doivent en effet être traités comme des « crimes de la 
route ». Le ministre peut-il marquer son accord avec 
cette proposition ?

Au niveau de la Sécurité intégrale, quelle sera la 
composition de ce comité interministériel « politique de 
sécurité et de maintien de l’ordre» ? Un certain nombre 
de départements fédéraux pourraient en être membres 
tel que le département des Finances (douanes, politi-
que des poursuites, criminalité fi nancière) ? La prési-
dence de ce comité doit être fédérale.

Que recouvre exactement le concept de « Datawa-
rehouse » ? S’agit-il en quelque sorte d’une banque de 
données Justice ? 

En matière de collecte et de conservation de don-
nées, la jurisprudence de la CEDH impose le res-
pect de plusieurs exigences (Arrêt Rotaru) : Le droit 
interne doit déterminer le type de données collectées 
et conservées, les circonstances dans lesquelles ces 
données sont collectées et conservées, les personnes 
ayant accès à ces données, le contrôle à mettre en 
place, la durée de conservation de ces données. Ces 
exigences devront être respectées. Il n’est pas certain 
que la loi « protection de la vie privée » constitue une 
base légale suffi sante.

En ce qui concerne la Note cadre relative à la Sé-
curité intégrale, le ministre annonçait en 2008 que 
la rédaction d’une note-cadre de Sécurité intégrale 
constituait un des premiers points de l’agenda du gou-
vernement. Cette note n’a toujours pas été fi nalisée.

dellijke inningen, de minnelijke schikkingen als de door 
een strafrechter opgelegde penale geldboetes. Wat 
bekent hier de uitdrukking « minnelijke schikkingen » ? 
Gaat het om dadingen ?

Het gerechtelijk inningskantoor zou voorts niet al-
leen de invordering van de geldboetes kunnen centrali-
seren, maar zo nodig ook de betwiste verkeersovertre-
dingen justitieel afhandelen. Kan de minister toelichten 
wat hij daar precies mee bedoelt ? Wat betekenen de 
woorden « de betwiste verkeersovertredingen justitieel 
afhandelen » ? Wil dat zeggen dat dat bureau uitslui-
tend uit parketmagistraten zou bestaan ? Zouden die 
magistraten iemand mogen dagvaarden, als hij of zij 
een ontvangen dadingsvoorstel weigert ? Tijdens de 
commissiedebatten zal eraan moeten worden herin-
nerd dat overleg met Financiën hier onontbeerlijk is.

De MR zou graag hebben dat de verkeersovertredin-
gen met dodelijke afl oop voor de correctionele recht-
bank worden gebracht, in plaats van voor de politie-
rechtbank. Dergelijke feiten moeten immers worden 
beschouwd als « verkeersmisdaden ». Kan de minister 
het met dat voorstel eens zijn ?

Wat zal, inzake integrale veiligheid, de samenstelling 
zijn van het interministerieel comité « veiligheids- en 
handhavingsbeleid » ? Een aantal federale departe-
menten zou er lid van kunnen zijn, evenals het departe-
ment Financiën (douane, vervolgingsbeleid, fi nanciële 
criminaliteit). Het voorzitterschap van dat comité moet 
op federaal niveau liggen.

Wat houdt het concept « datawarehouse » precies 
in ? Gaat het in zekere zin om een soort van justitiële 
databank ?

Wat het samenbrengen en het bijhouden van gege-
vens betreft, legt de rechtspraak van het EHRM (arrest-
Rotaru) de naleving van verschillende vereisten op : het 
interne recht moet bepalen welk type gegevens mag 
worden samengebracht en bijgehouden, onder welke 
omstandigheden dat moet gebeuren, wie er toegang 
toe heeft, welke controle nodig is en hoelang die ge-
gevens mogen worden bijgehouden. Het is niet zeker 
dat de wet tot bescherming van de persoonlijke levens-
sfeer daartoe een toereikende wettelijke basis bevat.

Wat de kadernota Integrale Veiligheid betreft, heeft 
de minister in 2008 aangekondigd dat de opstelling van 
die nota een van de prioriteiten van de regering zou 
zijn. Vandaag is de nota nog steeds niet rond.
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Il est étonnant de constater que le plan national de 
sécurité a été élaboré et adopté avant l’établissement 
de la note de sécurité intégrale. En effet, c’est cette der-
nière qui devrait déterminer les lignes directrices priori-
taires du plan national de sécurité et non l’inverse.

Dans quel délai, cette note sera-t-elle fi nalisée ?

M. Jo Vandeurzen, ministre de la Justice, précise 
que pour le présent plan national de sécurité, c’est le 
gouvernement précédent qui a rédigé la note-cadre et 
qui est donc disponible. Cette note n’avait toutefois pas 
pu être débattue. L’objectif pour le plan national de sé-
curité de 2011 est donc de rédiger suffi samment rapi-
dement la note de sécurité intégrale afi n de pouvoir en 
discuter avec tous les acteurs concernés.

Mme Marie-Christine Marghem (MR) note que le 
soutien de certaines zones de police bruxelloises par la 
Justice pour la rédaction de leur plan zonal de sécurité, 
trouve un prolongement dans les plans d’action. Une 
attention particulière sera accordée aux plans d’action 
contre la délinquance juvénile et la criminalité de rue, 
ainsi qu’à l’approche en chaîne par l’ensemble des ac-
teurs. Ce point mériterait d’être développé. Est-ce en 
lien avec les émeutes qui se sont déroulées dans la 
commune d’Anderlecht ?

Par rapport au Plan d’action en matière de lutte 
contre la traite et le trafi c d’êtres humains, le ministre 
précise que le gouvernement veillera avec tous les par-
tenaires concernés, à développer des méthodes desti-
nées à lutter contre les diffuseurs commerciaux de por-
nographie enfantine notamment via Internet. Quelles 
sont concrètement les mesures envisagées ?

Par rapport à l’approche de la violence intrafamiliale 
et conjugale, de la maltraitance des personnes âgées, 
Plan d’action national de lutte contre la violence conju-
gale et approche des enlèvements parentaux, la note 
de politique générale est similaire à celle de 2008. Le 
ministre conte-t-il adopter des mesures en la matiè-
re ?

Le ministre devait rencontrer un certain nombre de 
parents victimes de rapts parentaux. Une rencontre 
était prévue ce vendredi 21 novembre. Cette rencontre 
a-t-elle eu lieu ? Qu’en est-il ressorti ?

En ce qui concerne la Sûreté de l’État et la lutte 
contre le terrorisme, le ministre reprend les termes de 
sa note de 2008. Des avancées ont-elles été engren-
gées ? 

Het wekt verbazing dat het Nationaal Veiligheidsplan 
is uitgewerkt en aangenomen vóór de opmaak van de 
kadernota Integrale Veiligheid. Die nota zou immers de 
prioritaire krachtlijnen van het Nationaal Veiligheidsplan 
moeten bevatten en niet omgekeerd.

Tegen wanneer zal die nota gereed zijn ?

Minister van Justitie Jo Vandeurzen preciseert dat 
dit Nationaal Veiligheidsplan is gebaseerd op de door 
de vorige regering opgestelde — en dus beschikbare 
— kadernota. Het is echter niet mogelijk gebleken die 
nota te bespreken. Met het oog op het Nationaal Veilig-
heidsplan van 2011 is het dan ook de bedoeling op tijd 
met een nota Integrale Veiligheid naar buiten te komen, 
teneinde die met alle betrokkenen te kunnen bespre-
ken.

Mevrouw Marie-Christine Marghem (MR) leest in 
de beleidsnota dat « [de] ondersteuning van bepaalde 
Brusselse politiezones door justitie bij de redactie van 
het zonaal veiligheidsplan, wordt doorgetrokken in de 
actieplannen. Bijzondere aandacht zal gaan naar de 
actieplannen tegen jongeren- en straatcriminaliteit en 
naar de ketengerichte aanpak door alle actoren. » Dat 
punt zou meer moeten worden uitgediept. Is er een ver-
band met de rellen van mei 2008 in Anderlecht ?

In verband met het Actieplan ter bestrijding van de 
mensensmokkel en de mensenhandel schrijft de mi-
nister in zijn beleidsnota dat de regering « samen met 
alle betrokken partners methodes [zal] ontwikkelen ter 
bestrijding van de commerciële verspreiding van kin-
derporno, voornamelijk via internet ». Aan welke maat-
regelen denkt hij concreet ?

In verband met de aanpak van intrafamiliaal geweld, 
partnergeweld en ouderenmishandeling, alsook het 
Nationaal Actieplan Partnergeweld en Ouderontvoerin-
gen, ligt de beleidsnota in het verlengde van wat reeds 
in de beleidsnota 2008 te lezen stond. Denkt de minis-
ter in deze aangelegenheid maatregelen te treffen ?

De minister zou op vrijdag 21 november een aan-
tal ouders ontmoeten die het slachtoffer zijn geworden 
van een kinderontvoering door de andere ouder. Heeft 
die ontmoeting plaatsgehad en wat was het resultaat 
ervan ?

In verband met de Veiligheid van de Staat en de be-
strijding van het terrorisme herneemt de minister de 
bewoordingen van zijn beleidsnota 2008. Werd op dit 
vlak vooruitgang geboekt ?
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Cette remarque vaut également pour la politique en 
matière de stupéfi ants. 

Pour le MR, la problématique des drogues doit être 
abordée via une politique globale et intégrée, regrou-
pant les différents niveaux de pouvoir fédéral, commu-
nautaire et régional. Le débat sur les drogues ne peut 
pas se focaliser sur la seule dépénalisation ou décrimi-
nalisation de certaines substances.

De nombreuses mesures pourraient être prises sur 
le plan de l’assistance et de la prise en charge. C’est 
ainsi que l’on devrait recenser, pour chaque ville ou ar-
rondissement, l’ensemble des institutions qui proposent 
une aide médicale, psychologique ou sociale dans le 
domaine des assuétudes et publier ce relevé dans une 
brochure qui serait distribuée dans la boîte aux lettres 
de chaque habitant de la ville ou de l’arrondissement 
concerné, à l’instar des bottins de téléphone.

Plusieurs de ces priorités sont en quelque sorte 
reprises par la note de politique générale du ministre. 
L’intervenante invite toutefois le ministre à tenir comp-
te de l’ensemble de ces priorités dans le cadre de la 
concrétisation de sa politique en matière de stupéfi ants 
et dans les contacts qu’il entretiendra avec ses collè-
gues du niveau fédéral et des entités fédérées.

Le projet « Thérapie » a été évalué de manière très 
positive, et l’option politique de principe a été choisie 
de l’élargir à d’autres arrondissements. Lesquels ? 
Dans quel délai ce projet sera-t-il étendu à l’ensemble 
des arrondissements judiciaires ?

Sur la technologie en matière d’information et de 
communication, la note stipule que le gouvernement 
va étudier les possibilités juridiques et techniques à sa 
disposition pour bloquer plus facilement les sites web 
à contenu illégal hébergés par des sociétés établies à 
l’étranger. Il est temps ! La problématique est connue 
depuis des années. Espérons que cette réfl exion atter-
rira rapidement.

Concernant la législation sur les armes, le ministre 
écrit qu’il va, « en collaboration avec le ministre de l’In-
térieur, examiner comment renforcer les services pro-
vinciaux des armes. Ces services font en effet face à 
un arriéré important dans le traitement des demandes 
d’obtention d’un permis de détention d’armes, dû aux 
demandes massives introduites depuis la loi sur les ar-
mes de juin 2006. Nous souhaitons ramener le délai 
de traitement de ces demandes à des limites raisonna-
bles. » Quelles sont les pistes de solution envisagées ? 

Dezelfde opmerking geldt voor het beleid inzake ver-
dovende middelen.

Voor de MR moet het drugsprobleem algemeen en 
geïntegreerd worden aangepakt; daarbij moeten de 
verschillende beleidsniveaus (federale overheid, ge-
meenschappen en gewesten) worden samengebracht. 
Het drugsdebat mag niet alleen op depenalisering of 
decriminialisering van bepaalde substanties gefocust 
zijn.

Er zijn heel wat maatregelen denkbaar op het stuk 
van bijstand en verzorging. Zo zou men voor elke stad 
of voor elk arrondissement moeten nagaan welke in-
stanties medische, psychologische of maatschappe-
lijke steun bieden aan verslaafden. Het overzicht van 
al die instanties zou in een brochure moeten worden 
gegoten, die, zoals het telefoonboek, in alle brieven-
bussen van de betrokken stad of het betrokken arron-
dissement zou moeten worden gedeponeerd.

Heel wat van die prioriteiten zijn in zekere zin in 
de beleidsnota van de minister terug te vinden. Toch 
vraagt de spreekster de minister met al die prioriteiten 
rekening te houden, wanneer hij zijn drugsbeleid con-
creet gestalte geeft en in de contacten die hij met zijn 
collega’s van het federale niveau en van de deelgebie-
den zal leggen.

De proefzorgprojecten werden zeer positief geëva-
lueerd; beleidsmatig werd in beginsel besloten ze uit 
te breiden tot andere gerechtelijke arrondissementen. 
Welke ? Tegen wanneer komen er dergelijke projecten 
in álle gerechtelijke arrondissementen ?

In verband met de informatie- en communicatietech-
nologie zal de regering, volgens de beleidsnota nagaan 
« over welke juridische en technische mogelijkheden 
[ze beschikt] om websites met illegale inhoud — ge-
host door in het buitenland gevestigde vennootschap-
pen — gemakkelijker te blokkeren. » ’t Werd allengs 
tijd! Het probleem sleept al jaren aan. Hopelijk worden 
de woorden ditmaal spoedig gevolgd door daden.

Aangaande de wapenwetgeving schrijft de minis-
ter dat hij, « samen met de minister van Binnenlandse 
Zaken, [zal] nagaan hoe [ze] de provinciale wapen-
diensten kunnen versterken. Deze diensten kampen 
immers met een grote achterstand in de behandeling 
van de aanvragen tot het bekomen van een wapenver-
gunning, die te wijten is aan de massale aanvragen die 
sinds de wapenwet van juni 2006 ingediend werden. » 
Aan welke oplossingen wordt gedacht ? Hoe dan ook 
is er nood aan duidelijke richtlijnen aan de diensten van 
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Il est indispensable que des directives claires soient 
données aux services des gouverneurs et aux policiers 
quant à l’exécution correcte de la loi. 

Sur l’Institut national de Criminologie et de Crimi-
nalistique — ADN, deux banques de données ADN 
sont disponibles : la banque ‘Criminalistique’ et la ban-
que « Condamnés». Il semblerait que ces banques 
de données ne donnent que 10 % de chances qu’un 
lien puisse être établi avec un autre délit ou un autre 
condamné alors qu’en Grande-Bretagne, ce taux est 
de 40 %. Comment cet écart peut-il être expliqué et 
quelles sont les mesures envisagées afi n d’en amélio-
rer l’effi cacité ?

Le MR défend depuis longtemps l’idée d’un registre 
national des délinquants sexuels. Cette idée sera-t-elle 
prise en considération et examinée par le département 
de la justice ? 

Quant aux méthodes particulières de recherche et 
méthodes spéciales de renseignement, dans quel délai 
ces deux projets seront-ils débattus au Parlement ?

Concernant l’extension des possibilités d’accord à 
l’amiable et de transaction par le ministère public, la 
proposition vise à donner au ministère public la pos-
sibilité de conclure un accord à l’amiable ou de propo-
ser une transaction. Le ministère public peut-il dès lors 
faire autre chose que de transiger ?

Cette possibilité donnée au ministère public serait 
également accordée pendant l’instruction et lorsque la 
cause est fi xée devant la Chambre du conseil, le tribu-
nal correctionnel ou la cour d’appel, de manière analo-
gue à ce qui existe en matière de Douanes et accises. 
Il convient toutefois de rappeler sur ce point qu’à partir 
du moment où une juridiction est saisie par le ministère 
public d’un problème, elle ne peut pas se dessaisir au 
prétexte que ce dernier abandonne les poursuites. La 
juridiction saisie doit aller jusqu’au bout du processus.

Le ministre estime également qu’il serait nécessaire 
d’étendre les possibilités pour la Chambre du conseil 
de se prononcer sur le fond. A priori, le MR peut mar-
quer son accord sur cette proposition. Il s’agira d’en 
préciser clairement le champ d’application.

Par rapport à l’étude des possibilités de contrôle de 
la constitution de partie civile en fonction de la propor-
tionnalité, il s’agira d’être extrêmement prudent. Sont 
ici visées en particulier les enquêtes judiciaires dans 
lesquelles quelqu’un s’est constitué partie civile, mais 
ayant en réalité trait à un litige civil, et dont l’aspect pé-

de provinciegouverneurs en aan de politiemensen, wat 
de correcte toepassing van de wet betreft.

Bij het Nationaal Instituut voor Criminalistiek en Cri-
minologie zijn twee DNA-gegevensbanken beschik-
baar : « Criminalistiek » en « Veroordeelden ». Ken-
nelijk geven die databanken slechts in 10 % van de 
gevallen uitsluitsel over de band met een ander misdrijf 
of met een andere veroordeelde, terwijl dat percentage 
in Groot-Brittannië op 40 % ligt. Hoe valt dat verschil 
te verklaren en welke maatregelen worden in uitzicht 
gesteld om de doeltreffendheid ervan op te voeren ?

De MR pleit al lang voor een nationaal register voor 
seksuele delinquenten. Zal het departement Justitie 
dat idee overwegen en onderzoeken ?

Binnen welke termijn zullen de ontwerpen betref-
fende de bijzondere opsporingsmethoden en de bij-
zondere inlichtingenmethoden in het parlement worden 
besproken ?

In verband met de uitbreiding van de mogelijkheden 
tot minnelijke schikking en dading door het openbaar 
ministerie, wordt voorgesteld dat het openbaar minis-
terie voortaan een minnelijke schikking kan voorstellen 
of een dading kan sluiten. Kan het openbaar ministerie 
dan nog wel anders dan een dading aan te gaan ?

Het openbaar ministerie zou die mogelijkheid ook 
hebben tijdens een gerechtelijk onderzoek of wan-
neer de zaak wordt behandeld voor de raadkamer, de 
correctionele rechtbank of het hof van beroep, naar 
analogie van de bestaande regeling bij Douane en Ac-
cijnzen. Er zij in dat verband evenwel op gewezen dat 
een rechtbank bij wie het openbaar ministerie een zaak 
aanhangig maakt, de zaak niet uit handen mag geven 
onder het voorwendsel dat het openbaar ministerie de 
vervolging staakt. De rechtbank moet de bij haar aan-
gebrachte zaak volledig afhandelen.

De minister acht het voorts noodzakelijk de raadka-
mer meer mogelijkheden te bieden zich over de grond 
van de zaak uit te spreken. De MR kan met dat voorstel 
a priori instemmen, mits het toepassingsgebied ervan 
duidelijk wordt afgebakend.

Aangaande het onderzoek naar de controlemogelijk-
heden inzake de burgerlijkepartijstelling naar proporti-
onaliteit, is uiterste omzichtigheid geboden. Hierbij wor-
den met name de gerechtelijke onderzoeken beoogd 
waarin iemand zich burgerlijke partij heeft gesteld, 
maar die eigenlijk betrekking hebben op een burgerlijk 
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nal est accessoire. Ces dossiers requièrent beaucoup 
de capacités policière et judiciaire et empêchent la 
mise en place d’une politique criminelle. Cette réfl exion 
ne pourrait aboutir à réduire de manière excessive les 
droits de la partie civile et par conséquent de la vic-
time.

Sur la réforme de la procédure de la cour d’assises, 
l’actualité judiciaire de ces derniers mois a provoqué 
une incompréhension de la part des citoyens. Si des 
améliorations peuvent être apportées, il convient toute-
fois de rappeler que le MR est particulièrement attaché 
au jury populaire.

 
Concernant la détention préventive, aucun résultat 

n’a été acquis en 2008.

Pour la mise en œuvre d’une surveillance électro-
nique, il est fait mention de l’application de techniques 
modernes telles qu’un contrôle par GPS en guise d’al-
ternative à la détention préventive. Ce système coûte 
cher. Par ailleurs, il ne faut pas perdre de vue qu’il exis-
te parfois de bonnes raisons d’enfermer une person-
ne placée en détention préventive, notamment parce 
qu’elle pourrait s’avérer dangereuse.

Sur les jeux de hasard, le ministre parle d’une mo-
dernisation de la loi. De quelle modernisation s’agit-
il ?

Pour le corps de sécurité, la note stipule qu’« À l’oc-
casion de sa cinquième année d’existence, nous avons 
demandé qu’une évaluation approfondie soit réalisée. 
En fonction de celle-ci, nous composerons la future 
description des tâches de ce corps de sécurité. Cette 
évaluation permettra également de développer de nou-
veaux entretiens avec d’autres départements. Nous 
allons en outre examiner quelles sont les missions 
supplémentaires qui seraient envisageables. L’aug-
mentation des effectifs dépendra du budget. » Quelles 
sont les pistes explorées ? À nouveau, aucune propo-
sition concrète n’est faite.

Par rapport à Justscan, comment les sites vont-ils 
être choisis ? 

Concernant le fi chier central des avis de saisie, quel-
les sont les avancées concrètes qui ont été réalisées 
en la matière ?

Au niveau des moyens en personnel et en matériel, 
l’intervenante fait les remarques suivantes :

—  Qu’en est-il du sort des chefs de corps dési-
gnés avant la modifi cation législative du 18 décembre 
2006 ? Ceux-ci ont été désignés pour un mandat de 

geschil en waarin het strafrechtelijk aspect bijkomstig 
is. Die dossiers slorpen heel veel mankracht bij politie 
en gerecht op en staan een voldragen strafrechtelijk 
beleid in de weg. Een en ander mag er niet toe leiden 
dat de rechten van de burgerlijke partij en dus van het 
slachtoffer al te zeer worden beknot.

In verband met de hervorming van de assisenproce-
dure hebben gebeurtenissen in de juridische sfeer van 
de voorbije maanden tot onbegrip bij de burgers geleid. 
Natuurlijk is de procedure vatbaar voor verbetering, 
maar er zij op gewezen dat de MR veel belang hecht 
aan de rol van de volksjury.

Aangaande de voorlopige hechtenis werd in 2008 
geen enkel resultaat geboekt.

Inzake de aanwending van elektronisch toezicht 
wordt verwezen naar de toepassing van moderne tech-
nieken, zoals gps-bewaking, als alternatief voor de 
voorlopige hechtenis. Een dergelijk systeem is duur. 
Overigens zijn er soms echt redenen om iemand in 
voorlopige hechtenis te nemen, bijvoorbeeld omdat de 
persoon in kwestie potentieel gevaarlijk is.

In verband met de kansspelen stelt de minister een 
modernisering van de wet in uitzicht. Wat zou die mo-
dernisering dan inhouden ?

Aangaande het veiligheidskorps stelt de beleids-
nota : « Naar aanleiding van het 5-jarige bestaan van 
het veiligheidskorps hebben we een uitgebreide eva-
luatie gevraagd. Op basis daarvan zullen we de toe-
komstige taakomschrijving van het korps samenstellen. 
De evaluatie zal ook verdere gesprekken met andere 
departementen inspireren. Voorts zullen we nagaan 
welke bijkomende opdrachten haalbaar zouden zijn. 
De verhoging van de getalsterkte zal afhangen van de 
budgettaire mogelijkheden. ». Welke mogelijkheden 
worden overwogen ? Ook op dit vlak ontbreekt elk con-
creet voorstel.

Hoe zullen, in verband met het Justscan-project, de 
sites worden gekozen ?

Welke concrete vooruitgang werd geboekt op het 
vlak van het centraal bestand beslagberichten ?

Aangaande het personeel en de materiële middelen 
heeft de spreekster de volgende opmerkingen :

—  Hoe is nu de precieze situatie van de korpschefs 
die werden aangewezen vóór de wetswijziging van 
18 december 2006 ? Zij werden aangewezen voor een 
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7 ans, non-immédiatement renouvelable au sein de 
la même juridiction ou du même parquet, alors que 
les chefs de corps désignés après l’entrée en vigueur 
de la modifi cation sont désignés pour un mandat de 
5 ans renouvelable au sein de la même juridiction ou 
parquet. Il y a ici une discrimination entre les chefs 
de corps. Ne faudrait-il pas permettre au premier de 
demander un renouvellement de leur mandat pour 
3 ans ?

—  Le ministre a signé un protocole d’accord avec 
les représentants des cours et tribunaux en ce qui 
concerne les mesures de la charge de travail. Quelles 
sont les résultats attendus des cours d’appel ?

—  Est-ce que les membres du Conseil d’adminis-
tration de l’Institut de formation judiciaire ont été nom-
més ? Car c’est à partir de ce Conseil que l’on saura 
quand une première évaluation de l’Institut sera pos-
sible.

En ce qui concerne la résorption de l’arriéré judiciaire 
dans la procédure civile, tout le monde s’accorde pour 
dire qu’une réforme du Code judiciaire est nécessaire, 
alors même que la loi du 26 avril 2007 modifi ant le Code 
judiciaire en vue de lutter contre l’arriéré judiciaire vient 
d’être votée. Le cadre fi xé par la loi n’est pas toujours 
respecté. Il faut aller vers une solution structurelle.

Par rapport à la réforme du paysage judiciaire, la so-
lution retenue par le Conseil supérieur de la Justice est 
notamment basée sur un découpage provincial des ar-
rondissements. L’intervenante rappelle qu’il faut veiller 
à ne pas scinder l’arrondissement judiciaire de Bruxel-
les-Hal-Vilvorde de manière implicite. Si on souhaite le 
faire, il faut en discuter dans le cadre d’une négociation 
institutionnelle.

Sur les plans de réforme transmis par les acteurs 
judiciaires, le ministre souligne que dès le début de 
l’année 2009, il existera un cadre méthodologique qui 
arrêtera les échéances et indiquera quels groupes 
de pilotage et de travail rempliront des tâches déter-
minées. Quelles sont ces propositions et les grandes 
lignes de cette réforme ? Comment le ministre va-t-il 
articuler le tribunal de la famille ? Une évaluation par 
activité des tribunaux a-t-elle été faite ? Ne faudrait-il 
pas attendre que les résultats de la charge de travail 
soient probants ?

Au niveau des accords Octopus qui ont opté pour un 
système dans lequel le magistrat assume la responsa-

mandaat van 7 jaar, dat binnen hetzelfde rechtscollege 
of parket niet onmiddellijk hernieuwbaar is, terwijl de 
korpschefs die na de inwerkingtreding van de wets-
wijziging zijn aangewezen, een mandaat hebben van 
5 jaar, dat binnen hetzelfde rechtscollege of parket wel 
hernieuwbaar is. De ene korpschef wordt dan ook ge-
discrimineerd ten opzichte van de andere. Moeten de 
korpschefs die zich in de eerste situatie bevinden, niet 
de mogelijkheid krijgen een hernieuwing van hun man-
daat met drie jaar te vragen ?

—  De minister heeft met de vertegenwoordigers 
van de hoven en rechtbanken een protocolakkoord ge-
sloten over de werklastmeting. Wat wordt daarvan ver-
wacht voor de hoven van beroep ?

—  Zijn de leden van de raad van bestuur van het 
Instituut voor Gerechtelijke Opleiding intussen be-
noemd ? Pas als die raad er is, zal duidelijk worden 
wanneer het Instituut voor het eerst kan worden geëva-
lueerd.

Aangaande het wegwerken van de gerechtelijke 
achterstand in de burgerlijke procedure is iedereen het 
erover eens dat het Gerechtelijk Wetboek moet worden 
hervormd, ofschoon de wet van 26 april 2007 tot wijzi-
ging van het Gerechtelijk Wetboek met het oog op het 
bestrijden van de gerechtelijke achterstand nog maar 
pas is aangenomen. Het kader waarin de wet voorziet, 
wordt niet altijd in acht genomen. Er moet worden ge-
streefd naar een structurele oplossing.

In verband met de hertekening van het gerechtelijk 
landschap heeft de Hoge Raad voor de Justitie ge-
kozen voor een oplossing waarbij de grenzen van de 
arrondissementen samenvallen met die van de provin-
cies. De spreekster herinnert eraan dat het gerechtelijk 
arrondissement Brussel-Halle-Vilvoorde niet op steel-
se wijze mag worden gesplitst. Een eventuele splitsing 
moet worden besproken in het raam van de onderhan-
delingen over de institutionele hervormingen.

In verband met de hervormingsplannen die uit het 
gerechtelijk veld naar voren zijn gebracht, onderstreept 
de minister dat er vanaf het begin van 2009 een dui-
delijk methodologisch kader zal zijn dat het tijdpad 
aangeeft, alsmede de respectieve taakverdeling van 
de stuur- en werkgroepen. Wat zijn de precieze voor-
stellen en de krachtlijnen van die hervorming ? Hoe zal 
de minister de familierechtbank inrichten ? Werden de 
rechtbanken op hun diverse activiteiten geëvalueerd ? 
Is het niet beter te wachten tot de resultaten van de 
werklastmeting afdoend zijn ?

Welke oplossingen worden overwogen in verband 
met de Octopusakkoorden, waarbij is gekozen voor 
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bilité fi nale en tant que chef de corps, quelles sont les 
solutions envisagées en la matière ? Un spécialiste en 
matière de gestion sera-t-il par exemple adjoint au chef 
de corps ?

Pour la coordination des initiatives d’amélioration, 
l’intervenante se réjouit des initiatives qui ont été pri-
ses pour mieux harmoniser le rôle et les compétences 
des différents organes consultatifs de l’organisation ju-
diciaire. 

Une hausse du budget est prévue en matière d’aide 
juridique, ce qui est positif.

Quant à arriver à un langage juridique clair, il faut 
utiliser les travaux existants en la matière, notamment 
ceux de la Fondation Roi Baudouin.

Sur le développement des vidéoconférences, il 
convient toutefois de noter qu’un tel système rend la 
décentralisation des cours d’appel inutile. Il faut opter 
soit pour l’un, soit pour l’autre.

Concernant les traducteurs et interprètes assermen-
tés, l’intervenante a déposé une proposition de loi insé-
rant un chapitre VIbis portant statut des traducteurs et 
interprètes jurés dans la loi du 15 juin 1935 concernant 
l’emploi des langues en matière judiciaire (DOC 52 
165/001).

Un budget est-il prévu pour les journées portes 
ouvertes de la Justice le 21 juillet envisagées par le 
ministre ?

Enfi n, par rapport aux dommages de masse, il y a 
actuellement sur la catastrophe de Ghislenghien une 
réfl exion entre le SPF Justice et Assuralia et les com-
pagnies d’assurances. Où en est-on ? Des propositions 
d’indemnisation étaient en effet annoncées pour fi n dé-
cembre 2008.

*
*     *

M. Stefaan Van Hecke (Ecolo-Groen !) constate que 
la note de politique 2009 se situe exactement dans le 
prolongement de la note de politique générale 2008. La 
priorité absolue du ministre et du gouvernement reste 
l’exécution crédible des peines, axée principalement 
sur le masterplan pour les prisons. 

Lors de la discussion de la note de politique géné-
rale 2008, déjà, l’intervenant avait souligné le déséqui-
libre de la note dont la majeure partie était consacrée 

een regeling waarin de magistraat als korpschef de 
eindverantwoordelijkheid heeft ? Zal de korpschef voor 
het beheer worden ondersteund door een specialist 
terzake ?

Aangaande de coördinatie van de verbeteringsinitia-
tieven is de spreekster verheugd over de initiatieven die 
de rol en de bevoegdheden van de diverse adviesor-
ganen van de rechterlijke orde beter op elkaar moeten 
afstemmen.

Het is een goede zaak dat het budget voor juridische 
bijstand wordt opgetrokken.

In verband met het streven naar een bevattelijke 
rechtstaal moet worden gebruikgemaakt van het al ver-
richte werk, met name dat van de Koning Boudewijn-
stichting.

Er zou meer worden gebruikgemaakt van videocon-
ferentie. Toch moet er in dat verband op worden ge-
wezen dat een dergelijk systeem het overbodig maakt 
de hoven van beroep te decentraliseren. Het is van 
tweeën één.

In verband met de beëdigde vertalers en tolken heeft 
de spreekster een wetsvoorstel ingediend tot invoeging 
van een hoofdstuk VIbis houdende de rechtspositie van 
de beëdigd vertalers en tolken in de wet van 15 juni 
1935 op het gebruik der talen in gerechtszaken (DOC 
52 165/001).

Is er voorzien in een budget voor de open dag van 
Justitie die de minister op 21 juli 2009 wil houden ?

Aangaande massaschade, ten slotte, wordt er thans 
over de ramp in Gellingen overleg gepleegd tussen de 
FOD Justitie, Assuralia en de betrokken verzekerings-
ondernemingen. Hoe ver staan de zaken ? De eerste 
schadevergoedingen zouden immers eind december 
2008 worden voorgesteld.

*
*     *

De heer Stefaan Van Hecke (Ecolo-Groen!) stelt vast 
dat de beleidsnota voor 2009 helemaal aansluit bij die 
voor 2008. De minister en de regering geven nog altijd 
de hoogste prioriteit aan een geloofwaardige strafuit-
voering, voornamelijk in het raam van het masterplan 
voor de gevangenissen.

Al tijdens de bespreking van de beleidsnota voor 
2008 had de spreker nadrukkelijk gewezen op het ge-
brek aan evenwicht van die beleidsnota, die grotendeels 
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au volet pénal et sécuritaire en général et à l’exécution 
des peines en particulier. L’attention accordée à l’admi-
nistration de la justice était par contre beaucoup moins 
importante ce qui faisait de cette note une note de dé-
tention plutôt qu’une note de politique générale.

La nouvelle note confi rme cette tendance même si 
les chapitres consacrés aux autres sujets sont un peu 
plus détaillés.

Le groupe auquel l’intervenant appartient ne peut 
souscrire à ce choix et considère que d’autres problè-
mes doivent recevoir une attention prioritaire comme le 
service rendu aux justiciable et l’accessibilité à la justi-
ce. Dans cette perspective, il faut résorber au maximum 
l’arriéré judiciaire, accélérer les procédures et favoriser 
le règlement alternatif des confl its. Il est exact que ces 
points sont abordés dans le texte du ministre mais ils le 
sont de manière insuffi sante. 

M. Van Hecke ne conteste pas que l’aspect pénal est 
important mais l’exécution des peines ne constitue que 
le maillon fi nal d’une longue chaîne. La peine d’empri-
sonnement n’est que l’issue d’un long processus au 
cours duquel ont surgi des problèmes avec la police 
et la justice, des problèmes de drogues ou de boisson, 
des problèmes psychiatriques ou familiaux ou encore 
des problèmes socio-économiques. La note de politi-
que générale n’accorde pas suffi samment d’attention 
à ces éléments.

La nécessité de mettre sur pied un accompagnement 
optimal des détenus afi n de faciliter leur réintégration 
dans la société n’est pas non plus suffi samment évo-
quée dans le plan de détention. 

Compte tenu de l’ampleur de la note de politique gé-
nérale dont de nombreux chapitres mériteraient à eux 
seuls un débat approfondi, l’intervenant abordera trois 
thèmes principaux et formulera certaines observations 
ou questions plus ponctuelles.

—  le budget 2009

M. Van Hecke remarque que la hausse du budget de 
la Justice pour 2009 est plus importante que celle ob-
tenue en 2008 et ce, malgré les problèmes fi nanciers 
actuels et un budget fédéral largement défi citaire. La 
question est évidemment de savoir ce que le ministre 
compte faire de cette manne fi nancière supplémentaire. 
Les moyens dégagés seront-ils suffi sants pour réaliser 
les mesures envisagées dans la note ? Compte tenu 
de l’ajustement plus que probable à venir, ces moyens 
seront-ils seulement alloués ? 

was gewijd aan de strafrechtelijke en veiligheidsaspec-
ten in het algemeen, alsook aan de strafuitvoering in 
het bijzonder. Aan de rechtsbedeling werd daarente-
gen veel minder aandacht besteed, wat maakte dat die 
nota meer een detentienota dan een beleidsnota was.

Met deze beleidsnota lijkt het dezelfde kant op te 
gaan, al zijn de hoofdstukken over de andere onder-
werpen wat meer uitgewerkt.

De fractie waartoe de spreker behoort, staat niet 
achter die keuze en vindt dat er bijzondere aandacht 
moet worden besteed aan andere vraagstukken, zoals 
de dienstverlening aan de rechtzoekende en de toe-
gang tot de rechtsbedeling. In dat opzicht is het aange-
wezen de gerechtelijke achterstand maximaal weg te 
werken, de procedures te versnellen en de alternatieve 
geschillenregeling aan te moedigen. Die aspecten ko-
men weliswaar aan bod in de beleidsnota van de minis-
ter, maar te summier.

De heer Van Hecke betwist het belang van het straf-
rechtelijk aspect niet, maar de strafuitvoering is uitein-
delijk de laatste schakel in een lange ketting. Een ge-
vangenisstraf is slechts de uitloper van een lange keten 
van gebeurtenissen : aanvaringen met de politie of het 
gerecht, overmatig drugs- of alcoholgebruik, dan wel 
psychische, familiale of sociaaleconomische proble-
men. Die elementen komen te weinig naar voren in de 
beleidsnota.

Voorts komt de noodzaak de gedetineerde optimaal 
te begeleiden om zijn terugkeer naar de maatschappij 
zo vlot mogelijk te laten verlopen, te weinig aan bod in 
het detentieplan.

Gelet op de omvang van de beleidsnota — veel 
hoofdstukken verdienen een afzonderlijk grondig debat 
— zal de spreker dieper ingaan op drie hoofdthema’s 
en terzake specifi eke vragen of opmerkingen formule-
ren.

—  begroting 2009

De heer Van Hecke merkt op dat de budgettaire 
stijging voor Justitie in 2009 groter is dan die in 2008, 
ondanks de huidige fi nanciële problemen en het grote 
tekort op de federale begroting. De vraag is uiteraard 
wat de minister met dat bijkomende fi nanciële manna 
zal doen. Zullen de vrijgemaakte middelen volstaan om 
de in de beleidsnota aangekondigde maatregelen uit te 
voeren ? Zullen die middelen alleen worden toegewe-
zen, aangezien de begroting ongetwijfeld nog zal wor-
den aangepast ?
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Le ministre annonce dans sa note que des écono-
mies seront réalisées dans les crédits relatifs au per-
sonnel, comme d’ailleurs dans l’ensemble des SPF. 
Dans ce contexte, il est précisé que les engagements 
supplémentaires prévus pour les maisons de justice et 
les établissements pénitentiaires seront compensés 
par une diminution du personnel dans d’autres dépar-
tements. Le ministre peut-il préciser quels seront les 
départements concernés ? 

Par ailleurs, si l’on en croit la note, il semblerait que 
le problème des arriérés de paiement ait été résolu en 
2008. M. Van Hecke se demande si tous les arriérés ont 
été résorbés (fournisseurs, experts, etc.) et s’interroge 
quant au délai de paiement actuel pour le paiement 
des créances non contestées.

Le ministre annonce que 14 millions d’euros sont ré-
servés à la réalisation de nouvelles initiatives, ce qui 
correspond à moins de 1 % du budget total de la Jus-
tice et seulement un sixième de la hausse accordée 
pour 2009. Une grande partie de ces crédits seront al-
loués à l’exécution de mesures déjà décidées en 2008 
et dont, par conséquent, on ne peut pas dire qu’elles 
sont réellement nouvelles. De ces 14 millions, 5,2 mil-
lions seront consacrés au fi nancement de l’Institut pour 
la formation judiciaire. L’intervenant remarque que les 
formations judiciaires étaient jusqu’à présent organi-
sées par le Conseil supérieur de la Justice qui, pour ce 
faire, recevait également certains crédits. Il semble lo-
gique que ces crédits soient transférés à l’Institut nou-
vellement créé. Qu’est-ce qui justifi e par conséquent 
ce montant supplémentaire de 5,2 millions ? Doit-on 
en déduire que le coût des formations à venir sera plus 
élevé ?

D’autre part, seul 1,1 million d’euros sera alloué à la 
réalisation des objectifs de la loi de principes et de la 
loi relative au statut juridique externe des détenus. Or, 
il est essentiel d’enregistrer rapidement des résultats 
dans ce domaine.

—  exécution des peines

La note de politique générale souligne que les pre-
miers résultats du masterplan pour les prisons sont déjà 
visibles : des cellules ont été récupérées à Turnhout, 
Forest et Saint-Gilles et d’autres devraient bientôt l’être 
à Hoogstraten et à Tournai. Le ministre peut-il préciser 
le nombre précis de cellules qui seront récupérées d’ici 
la fi n de l’année ?

Le groupe Ecolo-Groen ! salue la création des deux 
centres pour internés à Gand et Anvers. Il est en effet 
essentiel d’investir dans cette problématique. Toutefois, 
la note souligne que les deux projets seront sous-trai-

De minister kondigt in zijn beleidsnota aan dat er, net 
als bij andere federale overheidsdiensten, zal worden 
bespaard op de personeelskredieten. In dat opzicht 
wordt gepreciseerd dat de geplande extra aanwervin-
gen voor de justitiehuizen en de strafi nrichtingen zullen 
worden gecompenseerd door een vermindering van het 
personeelsbestand in andere afdelingen. Kan de minis-
ter vertellen om welke afdelingen het precies gaat ?

Voorts doet de beleidsnota uitschijnen dat de be-
talingsachterstallen in 2008 zijn weggewerkt. De heer 
Van Hecke vraagt zich af of dat zo is voor álle ach-
terstallen (leveranciers, deskundigen enzovoort), en 
welke termijn er thans geldt voor de betaling van onbe-
twiste schulden.

De minister kondigt aan dat 14 miljoen euro wordt 
uitgetrokken voor de uitvoering van nieuwe initiatieven; 
dat is nog niet 1 % van de totale begroting voor Justitie 
en slechts een zesde van de voor 2009 toegekende 
budgetverhoging. Die kredieten zullen grotendeels 
worden aangewend voor de uitvoering van maatrege-
len waartoe al in 2008 was besloten en die dus moei-
lijk als echt nieuw kunnen worden bestempeld. Van die 
14 miljoen euro gaat er 5,2 miljoen naar de fi nanciering 
van het Instituut voor Gerechtelijke Opleiding. De spre-
ker merkt op dat de gerechtelijke opleidingen tot nu toe 
werden verstrekt door de Hoge Raad voor de Justitie, 
die daartoe ook kredieten ontving. Logischerwijze zou-
den die kredieten moeten worden overgeheveld naar 
het nieuwe Instituut. Hoe kan die extra 5,2 miljoen euro 
dan nog worden gerechtvaardigd ? Moet daaruit wor-
den afgeleid dat de nieuwe opleidingen meer zullen 
kosten ?

Daarentegen wordt er slechts 1,1 miljoen euro uit-
getrokken om de doelstellingen in het raam van de ba-
siswet en de wet op de externe rechtspositie van de 
gedetineerden te verwezenlijken. Op dat vlak kunnen 
resultaten evenwel niet langer uitblijven.

—  strafuitvoering

De beleidsnota onderstreept dat de eerste resultaten 
van het masterplan voor de gevangenissen al zichtbaar 
zijn : zo zijn al « gerecupereerde cellen » in gebruik ge-
nomen in Turnhout, Vorst en Sint-Gillis — in Hoogstra-
ten en Doornik gebeurt dat binnenkort. Kan de minister 
zeggen hoeveel van die cellen tegen het einde van het 
jaar aldus in gebruik genomen zullen zijn ?

De fractie Ecolo–Groen! juicht de oprichting toe 
van de twee centra voor geïnterneerden, in Gent en 
Antwerpen. Op dat vlak zijn investeringen inderdaad 
hoogstnoodzakelijk. De beleidsnota stipt evenwel 
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tés par le biais d’un contrat de promotion. Le ministre 
peut-il apporter quelques précisions sur ce qu’il faut en-
tendre par là ? Quel seront les frais inhérents au choix 
de cette formule de collaboration « privé — public » ? 
L’intervenant craint qu’il s’agisse là d’un premier pas 
vers une forme de privatisation. 

M. Van Hecke constate que c’est la Régie des bâti-
ments qui se chargera elle-même de l’étude et du pro-
jet d’esquisse pour le centre de détention de jeunes à 
Achêne. Pourquoi la Régie peut-elle s’en charger dans 
ce cas et pas dans le cas des centres pour internés ou 
des quatre nouveaux établissements pénitentiaires ?

Quant aux quatre nouveaux établissements péniten-
tiaires, la note de politique évoque un appel lancé pour 
la désignation d’un bureau de conseil qui serait chargé 
de l’accompagnement de l’étude, de la construction et 
du fi nancement. Le ministre peut-il expliquer le mon-
tage retenu ?

M. Van Hecke ne croit pas que ces nouveaux établis-
sements seront prêts d’ici 2012. Une telle augmenta-
tion de la capacité pénitentiaire est-elle d’ailleurs vrai-
ment indispensable ? Certaines mesures peuvent en 
effet avoir une infl uence considérable sur le nombre de 
places nécessaires à l’avenir. Tel est le cas, par exem-
ple, de la création des deux centres pour internés, des 
projets-pilotes du type « projet thérapie » de Gand, de 
l’extension des mesures de surveillance électronique 
ou du recours aux peines alternatives. Si ces mesures 
atteignent les objectifs qui leur ont été assignés, il est 
évident que la pression sur les prisons diminuera.

D’autres éléments doivent également être pris en 
compte dans la réfl exion quant à la surpopulation car-
cérale. L’intervenant se réfère à cet égard à une journée 
d’étude récente, organisée à Louvain, qui confi rme de 
manière scientifi que ce que de nombreux acteurs de 
la justice savaient intuitivement, à savoir que l’on punit 
plus sévèrement qu’avant. Selon l’Institut national de 
Criminalistique et de Criminologie, l’augmentation de la 
population carcérale résulte d’une plus grande sévérité 
des peines et du fait que les détenus condamnés à de 
longues peines sont libérés moins rapidement que par 
le passé. À cela s’ajoute également un plus grand nom-
bre de personnes placées en détention préventive. Ces 
constatations invitent à réfl échir sur la manière dont on 
punit dans notre pays même s’il s’agit, il est vrai, d’un 
débat extrêmement délicat vu la pression sociale en-
courageant à une plus grande sévérité à l’égard des 
crimes et délits. 

aan dat beide projecten zullen worden aanbesteed 
via « een promotieovereenkomst ». Kan de minister 
verduidelijken wat dat precies inhoudt ? Welke kosten 
brengt die keuze voor publiek-private samenwerking 
mee ? De spreker vreest dat daarmee de eerste stap 
naar privatisering is gezet.

De heer Van Hecke stelt vast dat de Regie der Ge-
bouwen zelf zal zorgen voor de studie en het ontwerp 
van het jongerendetentiecentrum in Achêne. Waarom 
mag de Regie der Gebouwen dat voor Achêne wel 
doen, en niet voor de centra voor geïnterneerden en 
de vier nieuwe strafi nrichtingen ?

In verband met de vier nieuwe strafi nrichtingen ver-
wijst de beleidsnota naar de oproep tot kandidaatstel-
ling van adviesbureaus, waarvan één de opdracht zou 
krijgen de studie, de bouw en de fi nanciering op te vol-
gen. Kan de minister uitleggen voor welke constructie 
gekozen is ?

De heer Van Hecke gelooft niet dat die nieuwe in-
richtingen tegen 2012 klaar zullen zijn. Is het overigens 
echt nodig de gevangeniscapaciteit dermate uit te brei-
den ? Bepaalde maatregelen zullen immers een forse 
impact hebben op het aantal plaatsen dat in de toe-
komst vereist is, bijvoorbeeld de oprichting van de twee 
centra voor geïnterneerden, de proefprojecten naar het 
voorbeeld van het Gentse proefzorgproject, de uitbrei-
ding van de maatregelen inzake elektronisch toezicht 
of de toepassing van alternatieve straffen. Als die maat-
regelen de vooropgestelde doelen halen, zal de druk 
op de gevangeniscapaciteit uiteraard afnemen.

Bij het debat over de overbevolkte gevangenissen 
moeten nog andere factoren in rekening worden ge-
bracht. De spreker verwijst in dat verband naar een re-
cente studiedag in Leuven, waarop wetenschappelijk 
werd aangetoond wat in het veld allang werd aange-
voeld, namelijk dat thans strenger wordt gestraft dan 
vroeger. Volgens het Nationaal Instituut voor Criminalis-
tiek en Criminologie is de toename van de gevangenis-
bevolking te wijten aan de strengere strafmaat en het 
feit dat veroordeelden met een lange gevangenisstraf 
minder kans op vervroegde vrijlating hebben. Daarbij 
komt dat almaar meer mensen in voorlopige hechte-
nis worden genomen. Die vaststellingen nopen tot een 
debat over het strafbeleid in ons land, al zal dat een 
uiterst delicate aangelegenheid zijn : de sociale druk 
om misdaden en wanbedrijven streng te straffen is im-
mers groot.
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—  délinquance juvénile

L’intervenant se dit profondément déçu par le chapi-
tre de la note consacré à la délinquance juvénile dont 
il ressort que la solution à cette problématique réside 
dans une approche purement répressive, privilégiant 
une forte extension de la capacité des institutions fer-
mées pouvant accueillir ces délinquants. 

Dans ce contexte, il est d’ailleurs question du réamé-
nagement du centre pénitentiaire de Tongres en centre 
de détention pour jeunes alors que cet établissement 
n’était pas jugé adapté à l’accueil de détenus adultes. 
L’intervenant estime qu’il est en outre particulièrement 
regrettable de fermer le musée-prison actuel dont la 
fonction éducative et préventive est indéniable.

Alors que le nombre de places actuelles s’élève à 
50, il devrait être créé à terme 330 places — dont 50 
au sein même de la prison de Saint-Hubert ! Pour rap-
pel, les dernières prisons pour jeunes ont été fermées 
en 1912. En prévoyant la création d’ici 2012 de quatre 
centres fermés pour jeunes, le gouvernement fait un 
sérieux bond vers le passé !

Il est par ailleurs question d’organiser une conféren-
ce sur la délinquance juvénile pendant laquelle seront 
traités des thèmes tels que les nuisances, la violence, 
les récidivistes mais également la diversité culturelle. 
M. Van Hecke s’étonne quelque peu des termes re-
tenus : le ministre considère-t-il la diversité culturelle 
comme une cause de la délinquance ou pire, comme 
une forme de délinquance ? 

M. Van Hecke regrette l’approche répressive privilé-
giée par le gouvernement et l’absence d’attention ac-
cordée à la prévention. Certes, l’intervenant n’ignore 
pas que la prévention relève de la compétence des 
communautés. Il n’empêche que le gouvernement de-
vrait privilégier plus de collaboration avec ces dernières 
afi n d’agir sur les causes de la délinquance juvénile. 

—  aspects positifs de la note de politique générale

L’intervenant reconnaît par contre que la note 
contient un certain nombre de points positifs. Il salue 
notamment : 

—  le budget supplémentaire prévu pour la réalisa-
tion des objectifs de la loi de principes et de la loi rela-
tive au statut juridique externe des détenus;

—  jeugddelinquentie

De spreker is bijzonder ontgoocheld over het hoofd-
stuk over de jeugddelinquentie in de beleidsnota; het 
blijkt duidelijk dat alle heil wordt verwacht van een lou-
ter repressieve aanpak, waarbij voorrang wordt gege-
ven aan een forse uitbreiding van de gesloten detentie-
centra voor delinquente jongeren.

In dat verband stelt de beleidsnota dat de strafi n-
richting in Tongeren wordt omgevormd tot een deten-
tiecentrum voor jongeren, terwijl de instelling niet ge-
schikt werd bevonden om er volwassen gedetineerden 
op te sluiten. Bovendien betreurt de spreker de sluiting 
van het gevangenismuseum in Tongeren, dat toch een 
onmiskenbare pedagogische en preventieve waarde 
heeft.

De huidige capaciteit van 50 zou op termijn moe-
ten worden opgetrokken tot 330 — waarvan 50 in de 
gevangenis van Saint-Hubert zelf! Overigens werden 
de laatste jeugdgevangenissen gesloten in 1912. Als 
de regering tegen 2012 vier nieuwe gesloten detentie-
centra voor jongeren wil oprichten, draait ze de klok 
ver terug!

Voorts ligt het in de bedoeling een conferentie over 
jeugddelinquentie te organiseren, waarop niet alleen 
thema’s als overlast, geweld en recidive, maar ook cul-
turele diversiteit aan bod zullen komen. De heer Van 
Hecke is enigszins verwonderd dat die begrippen wor-
den gebruikt; hij vraagt zich af of de minister culturele 
diversiteit beschouwt als een oorzaak van delinquentie, 
of erger nog, als een vorm van delinquentie.

Het lid betreurt dat de regering de voorkeur geeft 
aan een repressieve benadering, en geen aandacht 
besteedt aan preventie. Hoewel de spreker er zich van 
bewust is dat preventie een gemeenschapsbevoegd-
heid is, neemt zulks niet weg dat de regering meer met 
de gemeenschappen zou moeten samenwerken om de 
oorzaken van jeugddelinquentie weg te werken.

—  positieve aspecten van de beleidsnota

De spreker geeft aan dat de beleidsnota een aantal 
positieve elementen bevat. Hij is meer bepaald ingeno-
men met :

—  de bijkomende middelen die worden uitgetrokken 
voor de verwezenlijking van de doelstellingen van de 
basiswet en van de wet betreffende de externe rechts-
positie van de gedetineerden;
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—  l’attention accordée aux peines de travail et la 
volonté de revoir l’organisation et le subventionnement 
de ces peines;

—  l’attention accordée à la médiation dans les af-
faires pénales;

—  le remaniement des compétences territoriales 
des tribunaux de l’application des peines mais aussi 
des compétences territoriales des cours et tribunaux 
et ce, même si un certain nombre de résistances de-
vraient voir le jour; 

—  l’introduction de la prise en charge à trois niveaux 
pour les internés (actions dans les établissements pé-
nitentiaires, la construction de nouveaux centres et le 
transfert vers le circuit externe de prise en charge); 

—  et enfi n, le regroupement géographique des di-
vers organes d’avis qui pourrait, il faut l’espérer, stimu-
ler la synergie entre eux — ne devrait-on pas d’ailleurs 
envisager à terme un assainissement ? 

—  arriéré dans les matières fi nancières

Le problème de l’arriéré dans les matières fi nanciè-
res à Bruxelles est un problème connu : des centaines 
de dossiers risquent d’être prescrits. Le ministre évo-
que dans sa note un protocole conclu en avril 2008 
avec le parquet de Bruxelles, lequel prévoit notamment 
la mise en place d’une méthode de travail « lifo » et 
la constitution d’une cellule spéciale pour éliminer plus 
rapidement le retard dans les dossiers plus anciens. Le 
ministre peut-il préciser si ce protocole a engendré des 
effets positifs ? Si tel est le cas, il convient de veiller 
à ce que de nouveaux retards ou encombrements ne 
surviennent pas plus loin dans la chaîne de traitement 
des dossiers. 

—  création du tribunal de la famille

La création d’un tribunal de la famille est envisagée 
depuis un certain temps déjà. M. Van Hecke espère 
que l’on pourra enfi n aboutir dans ce dossier. 

—  organisation de la justice

La note de politique générale évoque subtilement 
l’adaptation de l’organisation judiciaire à la réalité de 
l’État. Cela signifi e-t-il que la déféderalisation est la 
piste envisagée ? Prenant l’exemple du Canada, l’in-
tervenant se demande si pareille défédéralisation est 
utile, voire même souhaitable.

—  de aandacht die uitgaat naar de werkstraffen, en 
het streven naar een hervorming van de organisatie en 
de subsidiëring van die straffen;

—  de aandacht voor de bemiddeling in strafzaken;

—  de herschikking van de territoriale bevoegdhe-
den van de strafuitvoeringsrechtbanken, maar ook van 
de hoven en rechtbanken, zelfs ondanks mogelijke te-
genkanting;

—  het instellen van de drietrapszorg voor de geïn-
terneerden (acties in de strafi nrichtingen, de bouw van 
nieuwe centra en de doorstroming naar het externe 
zorgnetwerk);

—  de geografi sche hergroepering van de diverse 
adviesorganen, wat hopelijk de onderlinge synergie ten 
goede komt. De spreker vraagt zich af om men zich op 
termijn niet beter over een sanering zou beraden.

—  achterstand in fi nanciële zaken

De achterstand in fi nanciële zaken in Brussel is een 
bekend probleem : voor honderden dossiers dreigt 
verjaring. De minister verwijst in zijn beleidsnota naar 
een protocol dat in april 2008 met het parket te Brus-
sel werd gesloten, waarin meer bepaald werd overeen-
gekomen de « lifo »-werkmethode te hanteren en een 
bijzondere cel op te richten om de achterstand in de 
oudste dossiers zo snel mogelijk weg te werken. Kan 
de minister aangeven of dat protocol iets positiefs heeft 
opgeleverd ? Zo ja, dan moet er worden op toegezien 
dat bij de verdere handeling van het dossier de werk-
zaamheden niet stremmen of niet opnieuw achterstand 
oplopen.

—  oprichting van de familierechtbank

De oprichting van een familierechtbank is reeds eni-
ge tijd gepland. De heer Van Hecke hoopt dat dit dos-
sier uiteindelijk zijn beslag zal krijgen.

—  oustitiële organisatie

De beleidsnota geeft op een subtiele manier aan 
dat de justitiële organisatie zal worden afgestemd op 
de staatkundige realiteit. Betekent zulks dat een defe-
deralisering gepland is ? De spreker verwijst naar het 
Canadese voorbeeld en vraagt zich af of een dergelijke 
defederalisering wel nuttig en zelfs wenselijk is.
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—  aide juridique

Le budget consacré à l’aide juridique est insuffi sant 
pour faire face à l’explosion des demandes. Entre 2003 
et 2007, le nombre de dossiers a augmenté de plus 
d’un tiers. Rien que l’année passée, les barreaux ont 
été confrontés à 15 % de demandes supplémentaires. 
Afi n de garantir une aide juridique de qualité, il est es-
sentiel que la rémunération des avocats suive cette 
tendance. Les moyens budgétaires adéquats doivent 
donc être libérés surtout si le gouvernement a l’inten-
tion d’augmenter le nombre de personnes pouvant bé-
néfi cier de l’aide juridique.

—  dommage de masse

M. Van Hecke salue l’annonce d’un projet de loi relatif 
à l’indemnisation accélérée des dommages de masse 
en cas de catastrophes complexes. Le ministre peut-il 
apporter quelques précisions sur ce projet ? S’oriente-
t-on vers un système de class action qui pourrait éga-
lement être introduit dans d’autres matières (par exem-
ple, en matière de protection des consommateurs) ?

*
*     *

Mme Katrien Schryvers (CD&V) souligne que la Jus-
tice constitue une priorité absolue pour le CD&V. 

Les lignes de force décrites dans la note de politique 
générale de 2008 sont logiquement reprises et déve-
loppées dans la note de 2009. La note contient égale-
ment une description du travail qui a été réalisé dans 
plusieurs domaines et qui repose sur des études ap-
profondies et une concertation intense avec les acteurs 
concernés. Il est en effet essentiel que ces derniers 
puissent donner leur avis sur les réformes envisagées. 

L’intervenante insiste particulièrement sur l’impor-
tance d’une exécution crédible des peines mais aussi 
sur celle de la réforme de l’organisation judiciaire, de la 
politique en matière de circulation routière ou encore 
des politiques visant certains groupes-cibles comme 
les jeunes délinquants, les internés ou les victimes de 
violence intrafamiliale. 

Une administration de la justice effi cace, rapide et 
fi able est une exigence élémentaire dans un État de 
droit, ce qui suppose notamment un traitement correct 
des litiges civils et une intervention énergique contre 
les faits sanctionnés pénalement.

—  rechtsbijstand

De middelen die voor rechtsbijstand worden uitge-
trokken, volstaan niet om tegemoet te komen aan de 
enorme stijging van de aanvragen. Van 2003 tot 2007 is 
het aantal dossiers met meer dan een derde gestegen. 
Alleen al het voorbije jaar hebben de balies 15 % meer 
aanvragen ontvangen. Om een kwalitatief hoogstaan-
de rechtsbijstand te waarborgen, is het van essentieel 
belang dat de vergoeding van de advocaten die evolu-
tie volgt. De vereiste budgettaire middelen moeten dus 
worden vrijgemaakt, vooral als de regering er wil voor 
zorgen dat meer mensen in aanmerking komen voor 
rechtsbijstand.

—  massaschade

De heer Van Hecke is verheugd dat een wetsontwerp 
wordt aangekondigd betreffende de versnelde schade-
loosstelling voor massaschade bij complexe rampen. 
Kan de minister dat wetsontwerp enigszins toelichten ? 
Wordt gedacht aan een class action-regeling, die ook 
op andere gebieden zou kunnen worden ingesteld (bij-
voorbeeld op het gebied van de consumentenbescher-
ming) ?

*
*     *

Mevrouw Katrien Schryvers (CD&V) beklemtoont 
dat Justitie voor CD&V een topprioriteit is.

De in de beleidsnota 2008 beschreven krachtlijnen 
werden logischerwijs overgenomen en uitgewerkt in de 
beleidsnota 2009. De nota beschrijft tevens de werk-
zaamheden die op verscheidene gebieden werden uit-
gevoerd; ze werden voorbereid door middel van grondi-
ge studies en intens overleg met de betrokken actoren. 
Het is immers van essentieel belang dat die actoren 
over de geplande hervormingen kunnen adviseren.

De spreekster wijst er nadrukkelijk op dat niet alleen 
een geloofwaardige tenuitvoerlegging van de straffen 
belangrijk is, maar ook de hervorming van de gerech-
telijke organisatie, het verkeershandhavingsbeleid, of 
nog het beleid inzake bepaalde doelgroepen, zoals de 
jeugddelinquenten, de geïnterneerden of de slachtof-
fers van geweld binnen het gezin.

Een effi ciënte, snelle en betrouwbare rechtsbede-
ling is een elementaire vereiste in een rechtsstaat, en 
impliceert meer bepaald dat de civiele geschillen cor-
rect worden behandeld, alsook dat daadkrachtig wordt 
opgetreden tegen feiten waarvoor strafvervolging kan 
worden ingesteld.
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Dans ce contexte, il est essentiel de veiller à l’exé-
cution effi cace des peines, à l’accompagnement de la 
victime et aussi à la réintégration sociale de l’auteur 
des faits. Tous ces éléments se retrouvent largement 
dans les intentions du ministre et dans la politique me-
née par le gouvernement. 

—  budget

Le budget alloué au département de la Justice aug-
mente de 5,85 % par rapport à 2008. L’intervenante 
constate que cet effort budgétaire substantiel démon-
tre l’importance que le gouvernement entend accorder 
à ce secteur. 

Outre des moyens budgétaires suffi sants, une bon-
ne politique suppose également la recherche de syner-
gies et d’effi cacité en responsabilisant les acteurs et en 
privilégiant des méthodes de travail praticables, bénéfi -
ciant d’un support informatique adéquat.

Dans ce contexte, le groupe auquel l’intervenante 
appartient attache beaucoup d’importance à l’analyse 
de la chaîne des dépenses tel qu’annoncée dans la 
note de politique générale.

—  sécurité

Un autre élément important est l’approche en chaîne 
de la sécurité, approche traduite dans le plan national 
de sécurité : la justice et la police ne sont pas les uni-
ques maillons de cette chaîne : d’autres acteurs — fé-
déraux, communautaires ou locaux — jouent égale-
ment un rôle non négligeable.

—  Masterplan « prisons »

En ce qui concerne l’exécution du masterplan pour 
les prisons, Mme Schryvers note qu’il ne s’agit pas 
seulement de construire de nouveaux établissements 
pénitentiaires mais également de récupérer une ca-
pacité existante — mais inutilisable — par la voie de 
rénovations. 

—  peines de travail

Les chiffres relatifs aux peines de travail sont éton-
nants : de 556 dossiers en 2002, on est passé à 9568 
en 2007. Il est probable que ces chiffres augmentent 
encore dans le futur. Il faut par conséquent résoudre 
un certain nombre de problèmes résultant d’une prati-
que insuffi samment structurée. Il convient notamment 
d’investir dans des peines de travail utiles et en nombre 
suffi sant. Il faut également garantir l’accompagnement 
des employeurs et s’interroger sur les coûts mis à leur 

In die context is het essentieel dat wordt toegezien 
op de effi ciënte strafuitvoering, de begeleiding van het 
slachtoffer en de resocialisatie van de dader van de 
feiten. In de plannen van de minister en het regerings-
beleid komen al die elementen ruimschoots aan bod.

—  budget

Het budget voor het departement Justitie stijgt met 
5,85 % in vergelijking met 2008. Volgens de spreek-
ster blijkt uit die onmiskenbare budgettaire inspanning 
hoeveel belang de regering van plan is aan die sector 
te hechten.

Een goed beleid vereist niet alleen voldoende bud-
gettaire middelen, maar ook dat werk wordt gemaakt 
van synergieën en effi ciëntie door de actoren te res-
ponsabiliseren en de voorkeur te geven aan werkbare 
arbeidsmethoden, met de ondersteuning van adequate 
informatica.

In dat verband hecht de fractie waartoe de spreek-
ster behoort, veel belang aan de analyse van de uitga-
venketen, zoals die in de beleidsnota wordt aangekon-
digd.

—  veiligheid

Een ander belangrijk aspect is de benadering van de 
veiligheidsketen, waaraan in het Nationaal Veiligheids-
plan gestalte wordt gegeven. Justitie en politie zijn niet 
de enige schakels van die keten; ook andere actoren — 
zowel op federaal en lokaal niveau als op dat van de ge-
meenschappen — spelen daarin een onmiskenbare rol.

—  Masterplan « gevangenisstructuur »

Met betrekking tot de uitvoering van het masterplan 
voor het gevangeniswezen, geeft mevrouw Schryvers 
aan dat het niet alleen in de bedoeling ligt nieuwe straf-
inrichtingen te bouwen,  maar tevens een deel van de 
bestaande, maar onbruikbare capaciteit te recupereren 
via renovaties.

—  werkstraffen

De cijfers over de werkstraffen wekken verwon-
dering : in 2002 werden 556 dossiers geteld, in 2007 
waren dat er 9.568. Waarschijnlijk zal dat aantal nog 
stijgen in de toekomst. Men zal derhalve een aantal 
knelpunten moeten wegwerken die het gevolg zijn van 
een onvoldoende gestructureerde tenuitvoerlegging. Er 
moet meer bepaald worden geïnvesteerd in voldoende 
én nuttige werkstraffen. Tevens moet de begeleiding 
van de werkgevers worden gewaarborgd, en moet men 
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charge. Dans ce contexte, l’intervenante salue la vo-
lonté du ministre d’élaborer un cadre clair permettant 
d’optimaliser le recours à ce type de peines alternati-
ves.

—  rôle de la peine

Mme Schryvers insiste sur le double rôle de la pei-
ne : non seulement, elle permet de confronter l’auteur 
avec ce qu’il a fait et a un effet dissuasif pour les autres 
mais elle doit également permettre la réintégration so-
ciale de l’auteur. L’intervenante se réfère à cet égard 
à l’expérience du Canada où les autorités attachent 
énormément d’importance au suivi et à l’accompagne-
ment de toutes personnes condamnées à une peine, 
quelle qu’elle soit (surveillance électronique, peine de 
travail, résidence surveillée, etc.). Toutes les person-
nes concernées bénéfi cient d’un programme individuel 
qui constitue un réel investissement pour l’avenir. Il est 
essentiel que cet aspect soit intégré dans la politique 
belge.

—  délinquance sexuelle

La note de politique générale accorde une attention 
non négligeable à un suivi attentif et effi cace des dé-
linquants sexuels et ce, dans le but d’éviter toute réci-
dive. 

L’intervenante juge que le moment est venu de re-
voir les accords de collaboration conclus, il y a dix ans 
déjà, avec les communautés mais aussi de prévoir les 
moyens nécessaires à ce suivi. 

—  internement

L’intervenante souscrit par ailleurs à la nécessité 
de fournir aux internés un accompagnement digne, 
mettant l’accent sur les soins à leur prodiguer tout en 
garantissant la sécurité de la société. Sur les 3  000 in-
ternés que compte notre pays, ils sont environ 1  000 à 
séjourner dans les prisons. Face à ce constat, le gou-
vernement entend agir en trois phases : en agissant 
dans les établissements pénitentiaires, en favorisant le 
transfert des internés vers le circuit externe de prise en 
charge et en construisant de nouveaux centres. La note 
de politique évoque par ailleurs la sélection de coordi-
nateurs de soins ainsi que la mise en place d’équipes 
de soins. Le ministre peut-il apporter quelques préci-
sions complémentaires sur l’échéancier et sur la ma-
nière dont cela va être réalisé ? Où en est le projet 
de construction des nouveaux centres de psychiatrie 
légale de Gand et d’Anvers ? 

zich beraden over de kosten die zij moeten dragen. In 
dat verband is de spreekster verheugd dat de minister 
van plan is een duidelijk raamwerk uit te tekenen om 
het gebruik van soortgelijke alternatieve straffen te op-
timaliseren.

—  bedoeling van de straf

Mevrouw Schryvers beklemtoont dat de straf een 
tweeledige bedoeling heeft : niet alleen kan de dader 
aldus met zijn daden worden geconfronteerd en heeft 
de straf een ontradend effect voor de anderen, maar 
tevens moet de straf de resocialisatie van de dader 
mogelijk maken. De spreekster verwijst in dat verband 
naar Canada, waar de autoriteiten enorm veel belang 
hechten aan de opvolging en de begeleiding van elk-
een die tot een straf wordt veroordeeld, ongeacht de 
aard ervan (elektronisch toezicht, werkstraf, huisarrest 
enzovoort). Voor alle betrokkenen werd een individueel 
programma uitgewerkt, dat een reële investering in de 
toekomst vormt. Het is van essentieel belang dat dit 
aspect in het Belgische beleid wordt opgenomen.

—  seksuele delinquentie

In de beleidsnota wordt ruimschoots aandacht be-
steed aan de nauwgezette en effi ciënte opvolging van 
de seksueel delinquenten, om elke recidive te voorko-
men.

Volgens de spreekster is het tijd dat de — reeds 
van tien jaar geleden daterende — samenwerkings-
overeenkomsten met de gemeenschappen worden 
herzien. Tevens moeten de vereiste middelen worden 
vrijgemaakt om die opvolging te waarborgen.

—  internering

Mevrouw Schryvers is het er voorts mee eens dat 
de geïnterneerden waardig moeten worden begeleid, 
waarbij de zorgverlening op de eerste plaats komt en 
tegelijk de veiligheid van de samenleving wordt ge-
waarborgd. Van de 3  000 geïnterneerden in ons land 
verblijven er ongeveer 1  000 in de gevangenissen. In 
het licht van die vaststelling heeft de regering een drie-
puntenplan uitgewerkt, dat bestaat uit acties in de straf-
inrichtingen, het bevorderen van de doorstroming van 
de geïnterneerden naar het externe zorgnetwerk, en de 
bouw van nieuwe centra. De beleidsnota maakt voorts 
gewag van de selectie van zorgcoördinatoren en van 
de oprichting van zorgteams. Kan de minister enkele 
aanvullende inlichtingen geven over het tijdpad en de 
manier waarop dat plan zal worden uitgevoerd ? Hoe 
staat het met het bouwproject van de nieuwe forensi-
sche psychiatrische centra in Gent en in Antwerpen ?
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Le fi nancement sui generis élaboré pour l’encadre-
ment de ces nouveaux centres implique l’intervention 
de l’assurance-maladie. La note semble toutefois sous-
entendre qu’il ne s’agit là que d’une réglementation 
provisoire. Qu’en est-il ? 

Le transfert des internés ne présentant pas un grand 
degré de risque vers le circuit externe de prise en char-
ge pose souvent problème, raison pour laquelle ils doi-
vent rester dans un établissement pénitentiaire où ils 
n’ont pas leur place. L’aspect fi nancier n’est pas la seu-
le chose qui explique cette situation : la réticence des 
centres psychiatriques est aussi un facteur. Comment 
agir pour que ces personnes puissent effectivement re-
cevoir l’accompagnement dont ils ont besoin ? 

L’intervenante demande également une attention 
particulière pour les détenus présentant un problème 
psychologique, un handicap mental ou souffrant de dé-
pression.

—  réforme du paysage judiciaire

Concernant le chapitre relatif à la réforme de l’orga-
nisation judiciaire, l’intervenante juge que le problème 
de l’arriéré reste un problème épineux. Sur ce point, la 
note annonce une initiative législative afi n de modifi er, 
sur la base d’une série d’avis, la loi du 26 avril 2007 
modifi ant le Code judiciaire en vue de lutter contre l’ar-
riéré judiciaire. Le ministre peut-il apporter des préci-
sions complémentaires ?

Il est certes essentiel de garantir le traitement des 
litiges dans un délai raisonnable mais il est encore 
mieux de les éviter ou de privilégier un mode de règle-
ment alternatif : l’intervenante se dit par conséquent 
favorable à une forme de médiation au cours de la pro-
cédure judiciaire et se réfère à cet égard à l’expérience 
canadienne très positive où c’est le juge lui-même qui 
joue le rôle de médiateur entre les parties. Cela requiert 
naturellement des efforts et des moyens mais cela en 
vaut certainement la peine, à terme. Un règlement du 
litige qui est obtenu avec l’accord de tous est toujours 
mieux accueilli par les parties qu’un jugement qui leur 
est imposé. Le ministre ne pourrait-il pas envisager la 
mise sur pied de projets-pilotes en la matière ?

La réforme du paysage judiciaire requiert une impor-
tante concertation et les propositions formulées doivent 
être confrontées à leur faisabilité politique et fi nancière. 
Il n’est évidemment pas question de faire table rase 
mais bien d’opérer une réforme profonde et réfl échie. 
Par ailleurs, la volonté de conférer aux magistrats une 

Voor de fi nanciering sui generis die werd uitgewerkt 
om de personeelskosten van die nieuwe centra te dra-
gen, is een tegemoetkoming van de ziekteverzekering 
vereist. De beleidsnota laat evenwel uitschijnen dat het 
om een slechts voorlopige regeling gaat. Wat is daar-
van aan ?

Aangezien de doorstroming van de geïnterneerden 
met een laag risicoprofi el naar het externe zorgnetwerk 
vaak problemen doet rijzen, moeten zij in een strafi n-
richting verblijven, hoewel zij daar niet op hun plaats 
zitten. De verklaring daarvoor is niet alleen van fi nanci-
ele aard; ook het feit dat de psychiatrische centra zich 
terughoudend opstellen, draagt daartoe bij. Hoe kan 
men ervoor zorgen dat die personen effectief de bege-
leiding krijgen die zij nodig hebben ?

De spreekster vraagt tevens bijzondere aandacht 
voor de gedetineerden met een psychologisch pro-
bleem, een geestelijke handicap of een depressie.

—  hervorming van het gerechtelijk landschap

In het kader van het hoofdstuk over de hervorming 
van de justitiële organisatie stipt de spreekster aan dat 
de gerechtelijke achterstand een netelig probleem blijft. 
Op dat punt kondigt de beleidsnota aan dat, om de ge-
rechtelijke achterstand weg te werken, een wetgevend 
initiatief zal worden genomen met het oog op de wijzi-
ging van de wet van 26 april 2007 tot wijziging van het 
Gerechtelijk Wetboek, en wel op grond van een aantal 
adviezen. Kan de minister dat initiatief toelichten ?

Het is weliswaar essentieel dat de geschillenbehan-
deling binnen een redelijke termijn gewaarborgd is, 
maar nog beter is het die geschillen te voorkomen of 
de voorkeur te geven aan een alternatieve oplossing. 
Daarom geeft het lid aan dat zij voorstander is van een 
vorm van bemiddeling in de loop van de gerechtelijke 
procedure. In dat verband verwijst zij naar de zeer po-
sitieve ervaring met een experiment in Canada, waar 
de rechter zelf optreedt als bemiddelaar tussen de par-
tijen. Daarvoor zijn uiteraard inspanningen en middelen 
vereist, maar op termijn loont het beslist de moeite. Als 
een geschil met onderlinge instemming wordt beslecht, 
wordt zulks door de partijen altijd beter onthaald dan 
een vonnis dat hen wordt opgelegd. Kan de minister 
geen werk maken van proefprojecten in dat verband ?

Om het gerechtelijk landschap te hertekenen, is 
breedvoerig overleg vereist; de naar voren geschoven 
voorstellen moeten op hun beleidmatige en fi nanciële 
haalbaarheid worden getoetst. Het ligt uiteraard niet in 
de bedoeling tabula rasa te maken, maar wel een gron-
dige en doordachte hervorming door te voeren. Het 
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plus grande autonomie de gestion suppose de leur part 
une plus grande responsabilisation. 

Dans la perspective de cette réforme de grande 
envergure, Mme Schryvers formule deux priorités. La 
première concerne le futur tribunal de la famille dont 
elle juge la création indispensable pour mettre fi n au 
morcellement actuel des compétences.

La seconde a trait à la constitution, au sein des tri-
bunaux, de sections administratives qui pourraient se 
prononcer sur des litiges opposant un citoyen et une 
autorité administrative (par le biais d’une annulation 
d’acte administratif, par exemple) mais qui statueraient 
également sur les intérêts civils liés à ce litige (par 
exemple, en accordant des dommages et intérêts). La 
création de telles sections permettrait de désengorger 
le Conseil d’État. L’intervenante demande que cette 
proposition soit également envisagée dans le cadre de 
la réfl exion sur la réforme du paysage judiciaire. 

—  traitement des dossiers de roulage

En ce qui concerne le traitement des dossiers de 
roulage, l’intervenante salue la volonté du gouverne-
ment de créer un bureau de recouvrement judiciaire, 
qui présente des avantages non négligeables : un tel 
bureau permettra de centraliser le recouvrement des 
amendes mais garantira également un traitement égal 
des citoyens. Par ailleurs, cela permettra d’augmenter 
la capacité des parquets à agir dans d’autres domaines 
et d’anticiper la hausse plus que probable du nombre 
de PV qui devront être traités. Le ministre peut-il préci-
ser l’échéancier relatif à la création de ce bureau ?

Mme Schryvers évoque également la proposition 
de loi modifi ant le Code pénal en ce qui concerne la 
prescription des peines de police (DOC 52 1499/001). 
Prolonger le délai de prescription devrait permettre aux 
autorités de percevoir un plus grand nombre d’amen-
des mais également au citoyen d’obtenir des facilités 
de paiement. Cette proposition peut parfaitement être 
envisagée dans le cadre de la création d’un bureau de 
recouvrement. 

—  violence intrafamiliale

Le groupe auquel l’intervenante appartient adhère 
à la nécessité de renforcer la lutte contre la violence 
intrafamiliale. Dans ce contexte, il est essentiel de de-
mander aux parquets une attention soutenue à l’égard 

streven om de magistraten een verruimde beheersau-
tonomie te verlenen, impliceert voorts ook een meer 
doorgedreven responsabilisering van hun kant.

In het vooruitzicht van die grootschalige hervorming 
schuift mevrouw Schryvers twee prioritaire aandachts-
punten naar voren. Het eerste punt heeft betrekking op 
de op te richten familierechtbank. Volgens haar moet 
die er wel degelijk komen om een einde te maken aan 
de huidige bevoegdheidsversnippering.

Het tweede punt beoogt de oprichting, binnen de 
rechtbanken, van administratieve afdelingen die zich 
niet alleen zouden mogen uitspreken over geschillen 
tussen een burger en een administratieve overheid (bij-
voorbeeld door een bestuurshandeling te vernietigen), 
maar tevens uitspraak zouden doen over de burgerlijke 
belangen die gepaard gaan met dit geschil (bijvoor-
beeld door schadevergoeding toe te kennen). De op-
richting van soortgelijke afdelingen zou de Raad van 
State ontlasten. De spreekster had graag gezien dat 
men zich in het kader van de hervorming van het ge-
rechtelijk landschap ook over dit voorstel zou beraden.

—  behandeling van de verkeersdossiers

Met betrekking tot de behandeling van de verkeers-
dossiers is de spreekster verheugd dat de regering van 
plan is een « gerechtelijk inningskantoor » op te rich-
ten. Dat zou onmiskenbare voordelen bieden; dankzij 
een soortgelijk bureau kan niet alleen de invordering 
van de geldboeten worden gecentraliseerd, maar zal 
ook de gelijke behandeling van alle burgers gewaar-
borgd zijn. Voorts zullen de parketten daardoor meer 
slagkracht krijgen om op andere domeinen op te tre-
den, en te anticiperen op de meer dan waarschijnlijke 
toename van het aantal te behandelen pv’s. Kan de 
minister aangeven voor wanneer de oprichting van dat 
bureau gepland is ?

Voorts gaat mevrouw Schryvers in op het wetsvoor-
stel tot wijziging van het Strafwetboek wat de verjaring 
van politiestraffen betreft (52 1499/001). Door de verja-
ringstermijn te verlengen, zou de overheid meer geld-
boeten kunnen innen, maar zou de burger tevens beta-
lingsfaciliteiten kunnen krijgen. Dit voorstel kan perfect 
worden ingebed in het project tot oprichting van een 
inningskantoor.

—  geweld binnen het gezin

De fractie van de spreekster is ervan overtuigd dat 
de strijd tegen het geweld binnen het gezin moet wor-
den opgevoerd. In dat verband is het essentieel dat de 
parketten worden verzocht doorlopend aandacht te 
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de cette problématique et d’intégrer ce point dans les 
plans zonaux. En tant que bourgmestre, Mme Schryvers 
est amenée à prendre connaissance de nombreux rap-
ports de police relatifs à des cas de maltraitance. Par 
ailleurs, il est indubitable qu’à côté des cas connus, il 
existe un nombre important de maltraitance cachée. Il 
est par conséquent primordial d’agir afi n de faciliter la 
dénonciation de ces cas. 

—  internationalisation

L’internationalisation est un fait qui affecte de nom-
breux domaines : la criminalité organisée, la signifi ca-
tion des jugements, l’exequatur, l’état civil, etc.

—  immigration pseudo-légale

Il est important de lutter contre l’immigration pseudo-
légale via le mariage blanc ou la cohabitation fi ctive : 
l’intervenante salue par conséquent la création d’une 
banque de données qui pourra être consultée par l’offi -
cier de l’état civil en cas de doute. L’allongement du dé-
lai d’enquête du parquet, en présence de présomptions 
sérieuses de mariage blanc, est également un progrès 
appréciable. La même vigilance doit être de mise en ce 
qui concerne les cas de cohabitation fi ctive.

—  modernisation de l’état civil

Mme Schryvers retient également la réforme et le 
modernisation de l’état civil comme élément important 
de la note de politique générale.

—  prolongation de la durée de l’arrestation judiciai-
re

Enfi n, le ministre peut-il préciser où on en est quant 
à la proposition — formulée par le CD&V de prolonger 
le délai d’arrestation judiciaire de 24 à 48 heures ?

En guise de conclusion, l’intervenante juge la note 
de politique générale du ministre très positive et em-
preinte de beaucoup de réalisme. Les nombreux élé-
ments qu’elle contient exigeront un travail commun, 
extrêmement soutenu. 

*
*     *

Mme Valérie Déom (PS) regrette quelque peu la 
place accordée à l’exécution des peines dans la note 

schenken aan dat vraagstuk en dat punt op te nemen 
in de zoneplannen. Als burgemeester moet mevrouw 
Schryvers kennis nemen van tal van politieverslagen 
over gevallen van mishandeling. Voorts staat het buiten 
kijf dat mishandeling niet alleen voorkomt in de geval-
len die worden aangegeven, maar dat er daarbuiten 
ook veel verborgen mishandeling is. Derhalve is het 
van primordiaal belang dat wordt opgetreden, om de 
aangiftedrempel in die gevallen neerwaarts bij te stel-
len.

—  internationalisering

De internationalisering heeft betrekking op tal van 
domeinen : de georganiseerde criminaliteit, de beteke-
ning van vonnissen, het exequatur, de burgerlijke stand 
enzovoort.

—  pseudolegale immigratie

Omdat de bestrijding van de pseudolegale immigra-
tie via een schijnhuwelijk of een schijnsamenwoning 
belangrijk is, is de spreekster ingenomen met de op-
richting van een databank die in geval van twijfel door 
de ambtenaar van de burgerlijke stand kan worden ge-
raadpleegd. Dat de onderzoekstermijn van het parket 
wordt verlengd als er ernstige vermoedens rijzen dat 
het om een schijnhuwelijk gaat, is eveneens een lo-
venswaardige vooruitgang. Dezelfde waakzaamheid is 
geboden in geval van schijnsamenwoning.

—  modernisering van de burgerlijke stand

Mevrouw Katrien Schryvers (CD&V) onthoudt als 
een belangrijk element in de beleidsnota ook de her-
vorming en de modernisering van de burgerlijke stand.

—  verlenging van de duur van de gerechtelijke aan-
houding

Kan de minister tot slot preciseren waar men staat 
met betrekking tot het door CD&V opgestelde voorstel 
om de termijn van de gerechtelijke aanhouding van 24 
uur op 48 uur te brengen ?

Bij wijze van conclusie vindt de spreekster de be-
leidsnota van de minister heel positief en van veel re-
alisme doordrenkt. De talrijke elementen die erin zijn 
vervat, zullen uiterst gestaag, gemeenschappelijk werk 
vereisen.

*
*     *

Mevrouw Valérie Déom (PS) betreurt enigszins de 
plaats die aan de strafuitvoering in de beleidsnota is 
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de politique générale, traduisant de la sorte une vision 
réductrice de la justice. L’intervenante rappelle en effet 
que 80 à 85 % des litiges sont de nature civile et consti-
tuent souvent le premier contact du justiciable avec le 
monde judiciaire.

—  extension de la capacité carcérale

La priorité accordée par le ministre à l’exécution des 
peines ne doit pas occulter tout ce qui a été fait pour 
restaurer la confi ance entre les citoyens et le monde 
judiciaire. L’extension de la capacité pénitentiaire re-
présente en effet un coût fi nancier important et ne doit 
pas se faire au détriment des politiques menées par le 
passé dans le domaine de l’accès à la justice et de la 
modernisation des institutions.

L’accroissement de la capacité carcérale n’est pas 
la seule solution à privilégier : l’encadrement psycho-
médico-social, la politique des peines alternatives et 
de détention préventive doivent également recevoir 
l’attention appropriée afi n d’améliorer les conditions de 
détention des détenus. L’intervenante se réfère à cet 
égard au dernier rapport du Comité contre la torture 
de l’ONU. 

—  surveillance électronique

Le ministre évoque l’extension de la surveillance 
électronique à la détention préventive ainsi que la pos-
sibilité d’en faire une peine autonome. Mme Déom s’in-
terroge toutefois quant au bien-fondé du recours à la 
surveillance électronique comme mesure d’accompa-
gnement de la détention préventive et simultanément 
comme peine autonome. Les personnes placées en 
détention préventive sont en effet présumées innocen-
tes.

Ne serait-il pas plutôt préférable de réfl échir à la pro-
blématique de la détention préventive ? Le nombre de 
personnes ayant été placées en détention préventive a 
en effet doublé ces dernières années : alors qu’on en 
dénombrait 1  500 en 1990, elles étaient plus de 3  400 
en 2005. Ces chiffres invitent à la réfl exion. 

—  réforme du fi nancement des mesures alternati-
ves

Il est primordial de continuer à promouvoir les alter-
natives à la poursuite et à la privation de liberté : le 
groupe auquel l’intervenante appartient partage dès 
lors le souci constant de favoriser davantage la média-
tion pénale, la peine de travail, la probation, etc.

gegeven, omdat zo een reducerende visie op justitie 
wordt weergegeven. De spreekster herinnert er immers 
aan dat 80 tot 85 % van de geschillen van burgerlijke 
aard zijn en vaak het eerste contact van de rechtzoe-
kende met de gerechtelijk wereld vormen.

—  uitbreiding van de gevangeniscapaciteit

De prioriteit die de minister aan strafuitvoering geeft, 
mag niet al verhullen wat is tot stand gebracht om het 
vertrouwen tussen de burgers en de gerechtelijk wereld 
te herstellen. Met de uitbreiding van de gevangenisca-
paciteit gaan aanzienlijke fi nanciële uitgaven gepaard 
en ze mag niet geschieden ten koste van het beleid dat 
in het verleden is gevoerd op het gebied van toegang 
tot de justitie en modernisering van de instellingen.

De uitbreiding van de gevangeniscapaciteit is niet de 
enige oplossing waarop moet worden gefocust : ook 
het psychisch-medisch-sociaal kader, het beleid inzake 
alternatieve straffen en de voorlopige hechtenis moe-
ten eveneens passende aandacht krijgen, teneinde de 
omstandigheden te verbeteren waarin de gedetineer-
den in hechtenis verblijven. De spreekster verwijst in 
dat verband naar het jongste rapport van het VN-Comi-
té tegen foltering.

—  elektronisch toezicht

De minister brengt de uitbreiding van het elektro-
nisch toezicht tot de voorlopige hechtenis ter sprake, 
evenals de mogelijkheid om er daarvan een autonome 
straf te maken. Mevrouw Déom vraagt zich echter af of 
het gebruik van het elektronisch toezicht als begelei-
dingsmaatregel bij de voorlopige hechtenis en tegelijk 
als autonome straf wel steek houdt. Wie in voorlopige 
hechtenis wordt genomen, wordt immers geacht on-
schuldig te zijn.

 
Zou het niet verkieslijker zijn over het vraagstuk van 

de voorlopige hechtenis na te denken ? Het aantal in 
voorlopige hechtenis genomen personen is de jongste 
jaren immers verdubbeld : in 1990 telde men er nog 
1  500, maar in 2005 waren er meer dan 3  400. Deze 
cijfers stemmen tot nadenken.

—  hervorming van de fi nanciering van de alterna-
tieve maatregelen

Het is primordiaal om alternatieven voor vervolging 
en vrijheidsbeneming te blijven bevorderen : de frac-
tie van de spreekster deelt derhalve de voortdurende 
bezorgdheid om te komen tot meer strafbemiddeling, 
werkstraffen, probatie enzovoort.
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La réforme du fi nancement des mesures alternati-
ves évoquée par le ministre dans sa note de politique 
générale ne fi gure pas dans l’accord de gouvernement 
qui parle uniquement d’exécution effective des peines 
alternatives. C’est un sujet qui mérite bien entendu ré-
fl exion et ce travail devra se faire en concertation avec 
les ministres compétents, avec les SPF des autorités 
fédérales, avec les autorités locales ainsi que les servi-
ces des communautés.

—  tribunaux d’application des peines

Diverses instances ont étudié le fonctionnement du 
TAP et sont parvenues à la conclusion qu’il serait irra-
tionnel d’étendre davantage les compétences du TAP 
sans satisfaire aux conditions connexes nécessaires 
en matière d’organisation, de support logistique et 
d’effectifs. Comme d’autres intervenants, Mme Déom 
insiste sur la nécessité de mettre à la disposition de 
ces tribunaux, les outils qui leur sont nécessaires pour 
pouvoir pleinement assumer leur rôle. 

—  améliorations dans les établissements péniten-
tiaires

Une augmentation de la capacité carcérale ne peut 
être envisagée sans amélioration des conditions de dé-
tention. L’intervenante se réfère à cet égard à sa ques-
tion n° 7831 (voir CRIV Com 358) où elle demandait au 
ministre les chiffres relatifs aux suicides ou tentatives 
de suicide dans les prisons notamment par les person-
nes placées en détention préventive. Ces chiffres pour-
raient-ils lui être communiqués ?

 
—  délinquants sexuels

La note met en exergue le manque de places d’ac-
cueil et d’accompagnement dans les centres résiden-
tiels pour le groupe des internés, délinquants sexuels.

Cependant la déclaration du ministre ne semble pas 
prendre en considération les efforts effectués par le 
département de la Santé publique pour régler ce pro-
blème et les 3,8 milliards supplémentaires prévus dans 
le budget 2009 notamment pour ce groupe. Elle reste 
également muette sur le million d’euros qui devait venir 
de la Justice pour collaborer avec la Santé Publique sur 
ce point et qui semble ne fi gurer nulle part dans le bud-
get. Le ministre pourrait-il donner quelques précisions 
sur ce point ? 

De door de minister in zijn beleidsnota ter sprake 
gebrachte hervorming van de fi nanciering van de al-
ternatieve maatregelen staat niet in het regeerakkoord, 
dat het alleen maar heeft over de effectieve uitvoering 
van alternatieve straffen. Het gaat om een onderwerp 
dat uiteraard refl ectie verdient en dit werk zal moeten 
geschieden in overleg met de bevoegde ministers, de 
FOD’s van de federale overheid, de lokale autoriteiten, 
alsook de diensten van de gemeenschappen.

—  strafuitvoeringsrechtbanken

Verschillende instanties hebben de werking van de 
strafuitvoeringsrechtbanken bestudeerd en zijn tot de 
conclusie gekomen dat het onverstandig zou zijn de 
bevoegdheden ervan verder uit te breiden zonder te 
voldoen aan de ermee samenhangende noodzakelijke 
voorwaarden inzake organisatie, logistieke steun en 
personeel. Zoals andere sprekers legt mevrouw Déom 
de klemtoon op de noodzaak om voor deze rechtban-
ken de instrumenten ter beschikking te stellen die zij 
nodig hebben om hun rol ten volle te kunnen spelen.

—  verbeteringen in de strafi nrichtingen

Een verhoging van de gevangeniscapaciteit is niet 
denkbaar zonder een verbetering van de detentieom-
standigheden. De spreekster verwijst in dat verband 
naar haar mondelinge vraag nr. 7831 (zie CRIV COM 
358), waarin zij aan de minister de cijfers heeft ge-
vraagd betreffende de zelfmoorden of pogingen tot 
zelfmoord in de gevangenissen, met name door in 
voorlopige hechtenis genomen personen. Kan zij die 
cijfers verkrijgen ?

—  seksuele delinquenten

De beleidsnota belicht het gebrek aan opvang- en 
begeleidingsplaatsen voor de groep van geïnterneer-
de, seksuele delinquenten.

De verklaring van de minister blijkt echter geen re-
kening te houden met de inspanningen van het depar-
tement Volksgezondheid om dit probleem te regelen, 
noch met de 3,8 miljard euro extra die in de begroting 
2009 met name voor deze groep is uitgetrokken. Even-
min is iets vermeld over het miljoen euro dat van Justi-
tie moest komen om met Volksgezondheid op dit punt 
samen te werken en dat nergens in de begroting blijkt 
voor te komen. Zou de minister over dit punt nadere 
inlichtingen kunnen geven ?
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—  amélioration de la collaboration avec les Commu-
nautés et les Régions

L’intervenante insiste sur l’attention qui doit être ré-
servée à l’amélioration de la relation entre enfants et 
parents dans le milieu carcéral.

—  amélioration de la collaboration internationale

Le département de la Justice continue à développer 
les accords bilatéraux en matière de transfèrement de 
personnes condamnées afi n de faciliter le transfère-
ment des étrangers jugés vers leur pays d’origine. À cet 
égard, Mme Déom juge essentielle la condition selon 
laquelle l’étranger transféré n’ait pas d’attache avec la 
Belgique.

—  délinquance juvénile

Le groupe PS regrette que la jeunesse ne soit abor-
dée dans la note de politique générale que sous l’angle 
de la délinquance.

À la demande de la Direction générale de l’aide à 
la jeunesse, le secteur a été radiographié au départ 
des nouvelles statistiques portant sur les années 2002-
2006 : il y a huit fois plus de jeunes qui reçoivent une 
aide parce qu’ils sont en danger que de mineurs qui 
ont commis un délit. Cette proportion doit être prise en 
compte pour établir les priorités.

Mme Déom évoque une nouvelle fois le rapport du 
comité contre la torture de l’ONU qui épingle la problé-
matique du dessaisissement concernant les mineurs 
de plus de seize ans, en contradiction avec la Conven-
tion relative aux droits de l’enfant. C’est un sujet sur le-
quel la Conférence qui sera organisée en 2009 devrait 
se pencher. 

D’une question posée au ministre des Finances 
(voir CRIV Com 341), il ressort que la construction du 
Centre fermé d’Achêne ne pourra être fi nalisée que fi n 
2012 en raison de la longueur des études préalables 
qui doivent être réalisées. Compte tenu des problèmes 
de capacité actuelle, ne pourrait-on pas accélérer les 
choses ?

Si le problème du manque de place en IPPJ est 
bien réel et doit impérativement être solutionné, la 
solution à court terme de transformer une partie de 
l’établissement pénitentiaire de Saint-Hubert en cen-
tre de détention pour jeunes devra être particulière-
ment bien encadrée. Il faut veiller à mettre en œuvre 
tous les moyens nécessaires en vue de développer 
les outils pédagogiques nécessaires à l’égard des jeu-
nes placés dans cette annexe d’une part, et à veiller 

—  verbetering van de samenwerking met de ge-
meenschappen en gewesten

De spreekster wijst op de aandacht die er moet ko-
men voor betere betrekkingen tussen kinderen en ou-
ders in een gevangenismilieu.

—  verbetering van de internationale samenwerking

Het departement Justitie blijft bilaterale overeenkom-
sten sluiten inzake de overbrenging van veroordeelde 
personen, teneinde de overbrenging van veroordeelde 
vreemdelingen naar hun land van herkomst te ver-
gemakkelijken. In dit verband vindt mevrouw Déom 
het een wezenlijke voorwaarde dat de overgebrachte 
vreemdeling geen band met België heeft.

—  jeugddelinquentie

De PS-fractie betreurt dat de jeugd in de beleidsnota 
alleen maar uit het oogpunt van delinquentie aan bod 
komt.

De sector is op verzoek van de « Direction générale 
de l’aide à la jeunesse », doorgelicht op grond van de 
nieuwe statistieken over de jaren 2002-2006 : achtmaal 
meer jongeren ontvangen hulp omdat in gevaar verke-
ren als minderjarigen een delict te plegen. Men moet bij 
het opstellen van de prioriteiten met deze verhouding 
rekening houden.

Mevrouw Déom vermeldt nogmaals het rapport van 
het VN-Comité tegen foltering, dat focust op het vraag-
stuk van de uithandengeving in verband met minder-
jarigen van meer dan zestien jaar, wat in tegenstrijd 
is met het Kinderrechtenverdrag. Dit is een onderwerp 
dat zou moeten worden aangepakt op de Conferentie 
die in 2009 zal worden georganiseerd.

Uit een vraag aan de minister van Financiën (zie 
CRIV COM 341) blijkt dat de bouw van het gesloten 
centrum van Achêne pas eind 2012 zal worden afge-
rond, als gevolg van de duur van de voorafgaand uit 
te voeren studies. Zou men een en ander gelet op de 
problemen in verband met de huidige capaciteit niet 
kunnen versnellen ?

Het vraagstuk van het plaatsgebrek in de IPPJ’s ((In-
stitution publique de protection de la jeunesse, Over-
heidsinstellingen voor jeugdbescherming) mag dan al 
reëel zijn en absoluut een oplossing vereisen, de kor-
tetermijnoplossing om een deel van de strafi nrichting 
van Saint-Hubert om te vormen tot een detentiecen-
trum voor jongeren zal bijzonder goede begeleiding 
vergen. Men moet erop toezien dat men enerzijds alle 
nodige middelen aanwendt om de pedagogische in-
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à ce que ces jeunes soient totalement séparés des 
détenus majeurs d’autre part. Il faut garder à l’esprit la 
condamnation de la Belgique par la Cour européenne 
des droits de l’homme dans l’arrêt Bouamar le 29 fé-
vrier 1988. Sur ce point, toujours, le transfèrement des 
éducateurs semble bouclé grâce à un accord avec la 
communauté. Qu’adviendra-t-il des agents pénitenti-
aires fédéraux francophones d’Everberg au moment 
du transfèrement des jeunes de Saint-Hubert à Achê-
ne ?

—  politique des victimes

Sous la précédente législature, une multitude d’ini-
tiatives ont été prises en faveur des victimes. Les me-
sures envisagées poursuivent le travail entamé sous 
la législature précédente. Il est nécessaire d’améliorer 
les droits des victimes à tous les stades de la procédu-
re. L’intervenante évoque à cet égard les travaux d’un 
groupe de travail créé sous la précédente législature 
qui, en concertation avec des associations de victimes, 
avait entamé une réfl exion sur la question. D’après les 
informations de Mme Déom, les travaux de ce groupe 
de travail étaient assez bien avancés puisqu’un projet 
d’arrêté royal était en cours d’élaboration. Il était notam-
ment question de prévoir des audiences spécifi ques au 
sein du tribunal de police ou encore la création d’une 
nouvelle infraction, à savoir « la mise en danger de la 
vie d’autrui ». Le ministre peut-il informer la commis-
sion du sort des travaux de ce groupe de travail ? 

—  recouvrement des amendes pénales

L’intervenante rappelle que son groupe est favorable 
à une liaison du niveau des amendes au niveau des 
revenus et se réfère sur ce point à la proposition de 
loi modifi ant la loi du 5 mars 1952 relative aux déci-
mes additionnels sur les amendes pénales et le Code 
d’instruction criminelle en vue d’instaurer un système 
d’amendes proportionnelles aux revenus des condam-
nés (DOC 52 52/001).

—  recouvrement plus rapide de dettes

Mme Déom juge que l’organisation du recouvrement 
plus rapide de dettes constitue un sujet est très délicat 
comme en témoignent les débats relatifs aux projets 
de loi, transmis par le Sénat, concernant l’introduction 
de l’injonction de payer dans le Code judiciaire. Ces 
mesures de recouvrement plus rapides posent en effet 
de sérieux problèmes pour les personnes les plus dé-
favorisées. Elle se réfère à cet égard aux engagements 

strumenten te ontwikkelen die vereist zijn ten aanzien 
van de jongeren die in dat bijhuis worden geplaatst en 
anderzijds dat deze jongeren volkomen gescheiden 
zijn van de meerderjarige gedetineerden. Men mag ook 
niet vergeten dat België door het Europees Hof voor de 
Rechten van de Mens in het arrest-Bouamar op 29 fe-
bruari 1988 is veroordeeld. Op dit punt (immer nog) 
is de overbrenging van de opvoeders dank zij een ak-
koord met de gemeenschap kennelijk rond. Wat zal er 
met de Franstalige federale penitentiaire beambten van 
Everberg gebeuren als de jongeren van Saint-Hubert 
naar Achêne worden overgebracht ?

—  slachtofferbeleid

Tijdens de vorige zittingsperiode is ten voordele van 
de slachtoffers een pak initiatieven genomen. De nu ge-
plande maatregelen zijn een voortzetting van het werk 
dat toen is aangevat. De rechten van de slachtoffers 
moeten in alle stadia van de procedure absoluut wor-
den verbeterd. De spreekster vermeldt in dat opzicht de 
werkzaamheden van een tijdens de vorige regeerperi-
ode opgerichte werkgroep die in overleg met de slacht-
offerverenigingen aan een refl ectie over het vraagstuk 
was begonnen. Volgens de inlichtingen van Mevrouw 
Déom waren de werkzaamheden van die werkgroep 
vrij goed gevorderd, want er was een ontwerp van 
koninklijk besluit in de maak. Daarbij was met name 
sprake van specifi eke zittingen in de politierechtbank 
of nog, de instelling van een nieuw misdrijf, met name 
het in gevaar brengen van andermans leven. Kan de 
minister de commissie meedelen wat er van de werk-
zaamheden van die werkgroep is terechtgekomen ?

—  invordering van penale boetes

De spreekster herinnert eraan dat haar fractie voor-
stander is van een koppeling van het niveau van de 
boetes aan het inkomensniveau en zij verwijst op dit 
punt naar het wetsvoorstel tot wijziging van de wet van 
5 maart 1952 betreffende de opdeciemen op de straf-
rechtelijke geldboeten, alsook van het Wetboek van 
strafvordering, teneinde een regeling in te stellen waar-
bij de geldboeten in verhouding staan tot de inkomsten 
van de veroordeelde (DOC 52 1346/001).

—  snellere invordering van schulden

Mevrouw Déom vindt de organisatie van een snel-
lere schuldinvordering een heel delicaat onderwerp, 
zoals blijkt uit de debatten over de door de Senaat 
overgezonden wetsontwerpen tot invoering van een 
betalingsbevel in het Gerechtelijk Wetboek. Die snel-
lere invorderingsmaatregelen doen voor de minstbe-
deelden immers ernstige problemen rijzen. Zij verwijst 
in dat opzicht naar de door de federale regering aan-
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pris par le gouvernement fédéral dans le cadre du plan 
de lutte contre la pauvreté en ce qui concerne la lutte 
contre le surendettement.

—  arrondissement judiciaire de Bruxelles

Le ministre semble vouloir trouver une structure qui 
fasse coïncider davantage la compétence administra-
tive et la compétence judiciaire de manière à permet-
tre une politique de sécurité mieux intégrée, même si 
cela implique l’adaptation de la structure judiciaire à 
cet effet. L’intervenante constate que ce point ne fi gure 
nulle part dans l’accord de gouvernement et espère 
que c’est bien l’intérêt du justiciable qui sera pris en 
considération dans le cadre de l’amélioration de la ges-
tion interne du parquet de Bruxelles. La question de 
la scission de l’arrondissement judiciaire de Bruxelles 
doit quant à elle s’inscrire dans le débat plus global des 
réformes institutionnelles.

L’intervenante émet la même remarque concernant 
le passage de la note de politique générale dans le-
quel le ministre exprime son souhait d’une adaptation 
de l’organisation judiciaire à la réalité de l’État. Ce point 
ne fi gure pas, lui non plus, dans l’accord de gouverne-
ment. Le ministre a-t-il déjà des projets concrets ? 

—  datawarehouse

Mme Déom aborde ensuite la constitution d’une da-
tawarehouse à l’encontre de laquelle elle n’émet pas 
d’objection pour autant qu’il s’agisse uniquement d’une 
banque de données statistiques.

Par contre, elle ne peut y souscrire si l’intention est 
de créer une banque de données personnelles, nomi-
natives, comme le laisse penser la note de politique 
générale : le groupe auquel l’intervenante appartient 
s’oppose en effet à l’introduction d’un dossier unique, 
reprenant, pour toujours, tous les éléments du passé 
d’une personne.

—  immigration

Mme Déom remarque que les projets relatifs à la lut-
te contre les mariages blancs et au durcissement des 
conditions pour acquérir la nationalité avancent alors 
que, mallheureusement, le dossier « régularisations » 
piétine.

—  ADN

La note de politique générale évoque l’extension 
des banques de données ADN pour « certaines in-
fractions », sans autres précisions. Si une amélioration 
peut paraître souhaitable, l’intervenante invite toutefois 

gegane verbintenissen in het kader van het Plan voor 
armoedebestrijding met betrekking tot de bestrijding 
van overmatige schuldenlast.

—  gerechtelijk arrondissement Brussel

De minister poogt kennelijk een structuur te vinden 
die de administratieve en de rechterlijke bevoegdheid 
meer laat samenvallen, zodat een beter geïntegreerd 
veiligheidsbeleid mogelijk wordt, al houdt dit de aan-
passing van de gerechtelijke structuur daartoe in. 
De spreekster vindt dit punt nergens terug in het re-
geerakkoord en hoopt dat wel degelijk het belang van 
de rechtzoekende wordt beoogd in het kader van de 
verbetering van het interne beleid van het parket van 
Brussel. Het vraagstuk van de splitsing van het gerech-
telijk arrondissement Brussel moet volgens haar deel 
uitmaken van het algemenere debat over de institutio-
nele hervormingen.

De spreekster maakt dezelfde opmerking over de 
passage in de beleidsnota waarin de minister zijn wens 
uit in verband met « het afstemmen van de justitiële 
organisatie op de staatkundige realiteit » Ook dit punt 
komt niet in het regeerakkoord voor. Heeft de minister 
al concrete projecten ?

—  datawarehouse

Mevrouw Déom snijdt vervolgens het thema aan van 
de oprichting van een datawarehouse, waartegen zij 
geen bezwaar heeft als het alleen maar om een statis-
tische databank gaat.

Zij kan zulks daarentegen niet onderschrijven als 
het de bedoeling is een databank met persoonlijke, op 
naam gestelde gegevens te creëren, zoals de beleids-
nota laat uitschijnen : haar fractie verzet zich tegen de 
invoering van een enig dossier, waarin alle elementen 
uit het verleden van een persoon voor altijd zijn opge-
nomen.

—  immigratie

Mevrouw Déom merkt op dat de projecten betref-
fende de bestrijding van de schijnhuwelijken en de ver-
scherping van de voorwaarden ter verkrijging van de 
Belgische nationaliteit vorderen, terwijl in het dossier 
regularisaties helaas geen schot komt.

—  DNA

De beleidsnota vermeldt de uitbreiding van de DNA-
databanken voor « bepaalde misdrijven» , zonder eni-
ge andere precisering. Een verbetering is misschien 
wenselijk, maar de spreekster vraagt toch omzichtig-
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à la prudence : il convient d’être attentif aux libertés et 
à la protection de la vie privée des citoyens. 

—  régime des cultes

L’intervenante salue l’initiative du gouvernement 
concernant la création d’une commission de spécialis-
tes chargée de la réforme de la législation des cultes et 
des organisations philosophiques non confessionnel-
les. Il est en effet essentiel de supprimer les discrimi-
nations existantes entre les régimes des cultes. La note 
de politique générale indique cependant que le rapport 
de cette commission est attendu pour fi n 2010. Le mi-
nistre ne juge-t-il pas cette date un peu éloignée ? 

—  jeux de hasard

Mme Déom évoque à nouveau le plan de lutte contre 
la pauvreté et salue la volonté du ministre d’obliger les 
diffuseurs de jeux à organiser des campagnes de pré-
vention mettant l’accent sur les dangers de la dépen-
dance. C’est en effet une problématique qui touche gé-
néralement un public défavorisé.

—  divers

L’intervenante constate que les différents projets pi-
lotes mentionnés dans la déclaration du ministre de la 
Justice sont tous prévus en Flandres. Qu’en est-il des 
projets en Wallonie ?

Enfi n, la note est silencieuse en ce qui concerne 
l’évaluation du nouveau système de garantie locative 
en faveur des personnes défavorisées alors qu’il en 
était question dans le plan de lutte contre la pauvreté. 
Par ailleurs, le ministre s’était également engagé à 
donner des éléments d’informations chiffrées en ce qui 
concerne les expulsions sauvages et illégales ainsi que 
la problématique des marchands de sommeil. Qu’en 
est-il ?

*
*     *

Mme Sabien Lahaye-Battheu (Open Vld) fait obser-
ver que la note de politique générale se caractérise par 
une continuité et non par des choix radicaux.

Il y a lieu de constater que certains des points an-
noncés dans la note de politique générale 2008 sont 
de nouveau à l’honneur dans cette note de politique 
générale.

heid : men moet oog hebben voor de vrijheden en de 
privacybescherming van de burgers.

—  regeling met betrekking tot de erediensten

De spreekster is blij met het regeringsinitiatief be-
treffende de oprichting van een commissie deskundi-
gen die belast is met de hervorming van de wetgeving 
op de erediensten en de niet-confessionele levensbe-
schouwelijke organisaties. Het is immers essentieel het 
bestaande onderscheid tussen de regelingen voor de 
erediensten af te schaffen. De beleidsnota geeft echter 
aan dat het verslag van die commissie pas tegen eind 
2010 wordt verwacht. Vindt de minister die datum niet 
een beetje ver verwijderd in de toekomst ?

—  kansspelen

Mevrouw Déom vermeldt opnieuw het Plan voor de 
armoedebestrijding en juicht het toe dat de minister de 
verdelers van dergelijke spelen wil verplichten preven-
tiecampagnes te voeren waarbij de nadruk op de geva-
ren van verslaving wordt gelegd. Het gaat immers om 
een vraagstuk dat over het algemeen de kansarmen 
treft.

—  allerlei

De spreekster stelt vast dat de verschillende proef-
projecten in de verklaring van de minister van Justitie 
allemaal in Vlaanderen zijn gepland. Wat met eventuele 
projecten in Wallonië ?

Tot slot wordt in de beleidsnota met geen woord ge-
rept van de evaluatie van de nieuwe regeling betreffen-
de de huurgarantie voor kansarmen, terwijl daar in het 
Plan voor de armoedebestrijding wel sprake van was. 
Voorts had de minister zich er eveneens toe verbonden 
cijfer gegevens te verstrekken aangaande plotse en il-
legale uitzettingen, alsook over het vraagstuk van de 
huisjesmelkers. Hoe staat het daarmee ?

*
*     *

Mevrouw Sabien Lahaye-Battheu (Open Vld) merkt 
op dat de beleidsnota er één is van continuïteit en niet 
één van radicale keuzes. 

Er dient te worden vastgesteld dat sommige van 
de in de beleidsnota 2008 aangekondigde punten ook 
in deze beleidsnota opnieuw naar voren worden ge-
bracht.
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—  À propos du budget

Près de 74 % du budget de la Justice vont aux frais 
de personnel.

À cet égard, le membre souligne les points sui-
vants :

–  les gardiens

Le transfert de militaires au SPF Justice pour y exer-
cer la fonction de gardien ne s’est pas avéré une réus-
site. Peut-être pourrait-on encourager les gardiens à 
continuer à travailler plus longtemps ?

–  les tribunaux de l’application des peines (TAP)

Le ministre annonce des engagements supplémen-
taires, étant donné l’élargissement des tâches des TAP. 
De combien d’engagements s’agit-il ? Le budget né-
cessaire est-il disponible ?

–  les dépenses de personnel non-magistrats

Il y aurait 1  000 membres du personnel au delà du 
cadre. Est-ce correct ?

–  dépenses de personnel services généraux

Le ministre peut-il préciser le nombre d’engage-
ments effectués depuis le 1er janvier 2008 ?

—  À propos de l’exécution de la peine

L’intervenante constate que le Master Plan ne pré-
voit pas de capacité supplémentaire pour les prisons 
de Flandre occidentale. La prison de Bruges serait ce-
pendant rénovée. Le ministre peut-il donner des préci-
sions à ce propos ?

Environ 51 % de la population carcérale auraient 
du travail au sein de l’établissement pénitentiaire. Le 
groupe Open Vld estime qu’il s’agit d’un trop faible 
pourcentage. Le ministre a déjà indiqué que cette pro-
blématique relevait de l’autonomie du directeur de la 
prison. Étant donné les différences en la matière, l’in-
tervenante estime qu’une rectifi cation s’impose.

En ce qui concerne le corps de sécurité, il y a lieu 
d’observer que le statut de celui-ci n’a pas encore été 
défi ni.

Le transport pénitentiaire ne fonctionne pas encore 
non plus correctement. Quel est le point de vue du mi-
nistre sur la question ?

—  Over het budget

Bijna 74 % van het justitiebudget gaat naar perso-
neelskosten.

In dit verband stipt het lid de volgende punten aan :

–  de cipiers

De overstap van militairen naar de FOD-Justitie om 
daar aan de slag te gaan als cipiers is geen groot suc-
ces gebleken. Misschien zouden de cipiers aangemoe-
digd kunnen worden om langer te gaan werken ?

–  de strafuitvoeringsrechtbanken (SUR)

De minister kondigt, gelet op de uitbreiding van de 
taken van de SUR, bijkomende aanwervingen aan. 
Over hoeveel aanwervingen gaat het ? Is het nodige 
budget voorhanden ?

–  de personeelsuitgaven niet-magistraten

Er zouden 1  000 personeelsleden boven het kader 
zijn. Is dit correct ?

–  personeelsgaven algemene diensten

Kan de minister verduidelijken hoeveel aanwervin-
gen er sinds 1 januari 2008 gebeurd zijn ?

—  Over de strafuitvoering

De spreker stelt vast dat het Masterplan in geen extra 
capaciteit voorziet voor de West-Vlaamse gevangenis-
sen. De gevangenis van Brugge zou wel gerenoveerd 
worden. Kan de minister meer duiding geven ?

Ongeveer 51 % van de gevangenispopulatie zou bin-
nen de penitentiaire instelling werk hebben. De Open 
Vld-fractie is van oordeel dat dit een te laag percentage 
is. De minister heeft reeds gesteld dat dergelijke pro-
blematiek behoort tot de autonomie van de gevange-
nisdirecteur. Gelet op de verschillen terzake meent zij 
dat bijsturing zich hier opdringt. 

Inzake het veiligheidskorps dient opgemerkt te wor-
den dat er nog geen statuut bepaald is. 

Ook het penitentiair vervoer loopt nog niet naar be-
horen. Wat is het standpunt van de minister hierover ?
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—  En ce qui concerne la réforme de l’organisation 
judiciaire

Le groupe Open Vld salue la poursuite de l’informa-
tisation. Le ministre annonce une étude sur les pas-
serelles informatiques entre les prisons, les Maisons 
de justice et les tribunaux de l’application des peines 
entre eux. Le ministre peut-il fournir des explications à 
ce sujet ?

La note de politique générale indique qu’il faut s’at-
taquer au problème de la délivrance d’une copie du ju-
gement en matière pénale. Le membre est tout à fait 
d’accord. Il faut obtenir rapidement des résultats dans 
ce domaine.

En ce qui concerne le dépôt des conclusions par fax, 
elle souligne que cette possibilité n’est pas encore of-
ferte dans tous les greffes. Elle plaide pour plus d’uni-
formité.

On annonce la création d’un Fichier central des avis 
de saisie. A-t-on prévu un calendrier ?

La communication entre les compagnies d’assuran-
ce et les parquets de police pourrait être plus rapide. 
On s’efforcera de l’automatiser. Le membre plaide pour 
un élargissement à d’autres institutions qui souhaite-
raient obtenir des explications au sujet de l’instruction 
pénale.

En ce qui concerne la pyramide d’âge inversée de 
la magistrature et l’entrée en fonction de peu de jeu-
nes juges, le membre plaide pour que l’on intervienne 
rapidement.

La mesure de la charge de travail implique de dé-
terminer une méthodologie qui permette d’intervenir 
ultérieurement à partir des résultats mesurés. L’inter-
venante constate que l’on n’a pas encore trouvé cette 
méthodologie. Elle espère que l’on progressera dans 
ce domaine.

En ce qui concerne l’Institut de formation judiciai-
re, la loi prévoit qu’une évaluation doit avoir lieu neuf 
mois après l’installation du conseil d’administration. Ce 
conseil a-t-il déjà été installé ? Dans la négative, quand 
le sera-t-il ?

Le ministre annonce une nouvelle méthodologie 
pour la rationalisation du traitement des frais de justice. 
Il propose une certaine uniformité. Le ministre peut-il 
donner un calendrier ?

Les psychiatres judiciaires ont récemment tiré la 
sonnette d’alarme parce qu’ils ne sont pas suffi sam-

—  Over de hervorming van de gerechtelijke orga-
nisatie

De Open Vld-fractie juicht de verdere informatisering 
toe. De minister kondigt een studie aan over de digitale 
brug tussen gevangenissen, justitiehuizen en de straf-
uitvoeringsrechtbanken onderling. Kan de minister dit 
toelichten ?

De beleidsnota stelt dat werk moet worden gemaakt 
van het afl everen van een kopievonnis in strafzaken. 
Het lid treedt dit volmondig bij. Snelle resultaten drin-
gen zich hier op.

Inzake het neerleggen van conclusies per fax, stipt 
zij aan dat dit nog niet in elke griffi e mogelijk is. Zij pleit 
voor mee eenduidigheid.

Het Centraal bestand Beslagberichten wordt aange-
kondigd. Is er een timing bepaald ?

De communicatie tussen de verzekeringsonderne-
mingen en de politieparketten zou vlotter kunnen. Er 
zal gezocht worden naar automatisering. Het lid pleit 
ervoor dat dit uitgebreid wordt naar andere instellingen 
die over het strafonderzoek uitleg wensen te bekomen.

Wat de omgekeerde piramidale leeftijdstructuur van 
de rechters betreft en de geringe instroom van jonge 
rechters, pleit het lid voor een snel optreden. 

Werklastmeting behelst het bepalen van een metho-
diek om daarna in te grijpen op basis van de meetresul-
taten. De spreekster stelt vast dat nog steeds gezocht 
wordt naar een methodiek. Zij hoopt dat hier voortgang 
wordt gemaakt.

Inzake het IGO, bepaalt de wet dat 9 maanden na 
de installatie van de raad van bestuur een evaluatie zal 
plaatsvinden. Is deze raad al geïnstalleerd ? Zo niet, 
wanneer ?

De minister kondigt een nieuwe methodiek aan be-
treffende de rationalisering inzake de verwerking van 
de gerechtskosten. Een zekere uniformiteit wordt voor-
opgesteld. Kan de minister een timing geven ?

De gerechtspsychiaters hebben nog niet zo lang ge-
leden aan de alarmbel getrokken omdat ze onderbe-
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ment nombreux. Leur piètre rémunération en serait une 
des causes. Le membre insiste pour que l’on tienne 
compte de cet appel à l’aide lors de l’analyse des frais 
de justice.

Le recouvrement des amendes pénales constitue un 
cheval de bataille du groupe Open Vld. Le rapport sur 
l’année 2000, établi par la Cour des comptes, épinglait 
la mauvaise collaboration entre les départements de 
la Justice et des Finances. Les moyens disponibles 
étaient également insuffi sants et le processus de re-
couvrement n’était pas maîtrisé. Le département des 
Finances a pris l’initiative, en cas de non-paiement des 
amendes, de saisir les sommes à rembourser. Aucune 
mesure n’a toutefois été prise pour remédier au fait que 
cette compétence est exercée par deux départements. 
Les amendes doivent être payées, l’impunité n’est pas 
une option.

L’intervenante souhaite que l’on puisse déterminer, 
en se basant sur le casier judiciaire, si l’amende a été 
payée ou non. Le membre pense qu’il s’indiquerait de 
fi xer une peine de travail subsidiaire plutôt qu’une peine 
d’emprisonnement subsidiaire. Elle se réfère à ce qui 
se pratique au Canada, où ceux qui sont condamnés à 
une amende doivent la payer au tribunal. S’ils ne le font 
pas dans un certain délai, différentes sanctions sont 
possibles (par exemple le retrait du permis de condui-
re, etc.). Le ministre des Finances a encore déclaré 
récemment qu’une série de contacts informels avaient 
eu lieu avec le département de la Justice. Le ministre 
avait alors également attiré l’attention sur le problème 
de l’insolvabilité d’un certain nombre de condamnés. 
Dans la présente note de politique, le ministre de la 
Justice ne mentionne aucune mesure concrète. Le 
membre demande au ministre de veiller à faire avancer 
ce dossier.

En ce qui concerne l’arriéré judiciaire, la loi a fait en 
sorte que ceux qui entament une procédure sachent 
dans un bref délai quand leur affaire sera traitée.

Le recouvrement accéléré des dettes reste un point 
important pour le groupe Open Vld. À cet égard, l’in-
tervenante renvoie aux initiatives législatives relatives 
à l’introduction de l’injonction de payer dans le Code 
judiciaire (DOC 52 1285/001 et 1287/001).

En ce qui concerne le principe « last in, fi rst out » en 
matière de résorption de l’arriéré judiciaire à Bruxelles, 
elle craint que cette méthode ne génère un traitement 
inégal. Par ailleurs, la membre considère que la résorp-
tion de l’arriéré judiciaire serait favorisée si l’on consi-
dérait, pour les dossiers en matière d’assurance, que le 
lieu de l’accident de la circulation détermine la compé-

mand zijn. De slechte verloning zou een van de oorza-
ken zijn. Het lid dringt aan om met dit punt rekening te 
houden bij de analyse van de gerechtskosten.

De invordering van de penale boetes betreft een 
stokpaardje van de Open Vld-fractie. Het rapport van 
het Rekenhof van 2000 terzake, wees op de slechte 
samenwerking tussen de departementen Justitie en Fi-
nanciën. Er waren ook te weinig middelen beschikbaar 
en het invorderingsproces werd niet in de hand gehou-
den. Vanuit Financiën werd het initiatief genomen om 
bij niet-betaling van de boetes, beslag te leggen op de 
terug te betalen belastingsgelden. Er werd evenwel niet 
verholpen aan het gegeven dat deze bevoegdheid is 
verspreid over 2 departementen. Een boete moet be-
taald worden, straffeloosheid is geen optie. 

Zij pleit ervoor te bepalen dat aan de hand van het 
strafregister kan nagegaan worden of de boete al dan 
niet betaald werd. Het lid acht het aangewezen om in 
de plaats van een vervangende gevangenisstraf, een 
vervangende werkstraf te bepalen. Zij verwijst naar de 
praktijk in Canada waar diegenen die veroordeeld wor-
den tot een boete deze moeten betalen op de rechtbank. 
Als dit binnen een bepaalde termijn niet is gebeurd dan 
zijn er verschillende sancties mogelijk (bijvoorbeeld de 
intrekking van het rijbewijs en andere). De minister van 
Financiën heeft recent nog gesteld dat er een aantal 
informele contacten hebben plaatsgevonden met het 
departement Justitie. De minister heeft toen ook gewe-
zen op het probleem van de insolvabiliteit van een aan-
tal veroordeelden. In de huidige beleidsnota maakt de 
minister van Justitie geen gewag van concrete maatre-
gelen. Het lid verzoekt de minister om hier voortgang 
te maken.

Inzake de gerechtelijke achterstand. De wet heeft 
ervoor gezorgd dat diegenen die een procedure op-
starten binnen korte termijn weten wanneer hun zaak 
behandeld zal worden. 

De snellere invordering van de schulden blijft voor de 
Open Vld-fractie een belangrijk punt. Zij verwijst in deze 
naar de wetgevende initiatieven inzake het gerechtelijk 
betalingsbevel (DOC 52 1285/001 en 1287/001).

Wat het principe « last in, fi rst out » betreft inzake de 
wegwerking van de gerechtelijk achterstand te Brus-
sel, vreest zij dat dit tot een ongelijke behandeling zal 
leiden. Voorts meent het lid dat het de wegwerking van 
de gerechtelijke achterstand ten goede zou komen in-
dien voor verzekeringszaken gesteld zou worden dat 
de plaats van het verkeersongeval de territoriale be-
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tence territoriale du tribunal. Bruxelles est en effet une 
ville où de nombreuses compagnies d’assurances ont 
leur siège social. Elle a déposé une proposition de loi 
en ce sens (DOC 52 1134/001).

Le ministre indique que les problèmes auxquels le 
casier judiciaire central est confronté ont été analysés. 
Des actions ont aussi été annoncées. Le membre les 
soutient pleinement. Il est en effet très frustrant de de-
voir travailler à la commission des Naturalisations avec 
des extraits du casier judiciaire qui ont plus d’un an.

En ce qui concerne le paysage judiciaire, une ré-
fl exion et un examen sont annoncés. Bien que ce soit 
un exercice d’équilibre diffi cile, il faudra bien qu’un jour, 
une décision tombe.

La grande autonomie de gestion des magistrats et 
du ministère public est exposée dans la note de politi-
que générale. L’an dernier, il avait déjà été indiqué que 
moyennant une décentralisation des budgets allant de 
pair avec la responsabilisation requise, cette autono-
mie de gestion accrue pouvait être réalisée. Le mem-
bre demande au ministre de continuer à explorer cette 
piste.

Le ministre annonce un plan en ce qui concerne 
l’hébergement de l’ordre judiciaire. Un calendrier a-t-il 
été fi xé ?

En ce qui concerne l’accès à la justice, l’ordre des 
avocats de langue néerlandaise de Bruxelles a consta-
té que le budget consacré à l’assistance judiciaire a 
augmenté à ce point ces dernières années qu’il est 
aujourd’hui mis lourdement sous pression. Le membre 
plaide en faveur d’une évaluation.

En ce qui concerne le langage juridique clair, l’in-
tervenante est favorable à une poursuite de la colla-
boration avec la Chambre nationale des huissiers de 
justice en vue de simplifi er la terminologie utilisée dans 
les exploits. Le travail a été fait, il ne reste plus qu’à 
l’offi cialiser.

Le projet-pilote « administration de la justice par 
vidéoconférence » commencera début 2009 avec les 
premières vidéoconférences devant la Cour d’appel 
d’Anvers. D’autres applications sont à l’étude, comme 
le traitement d’une affaire en chambre du conseil ou 
devant la chambre des mises en accusation. Dans le 
passé, un projet-pilote comparable avait cependant été 
mené dans la prison de Louvain, de manière à ce que 
les détenus ne doivent plus comparaître devant le juge 
d’instruction. Ce projet a-t-il été poursuivi ?

voegdheid van de rechtbank bepaalt. Brussel is immers 
een stad waar veel verzekeringsinstellingen hun maat-
schappelijke zetel hebben. Zij heeft hiertoe een wets-
voorstel ingediend DOC 52 1134/001).

De minister stelt dat de problemen waarmee het 
Centraal Strafregister kampt, geanalyseerd werden. Er 
werden ook acties aangekondigd. Het lid ondersteunt 
dit ten volle. Het is immers zeer frusterend om in de 
commissie Naturalisaties te moeten werken met uit-
treksels uit het strafregister die meer dan een jaar oud 
zijn. 

Inzake het gerechtelijk landschap wordt refl ectie en 
onderzoek aangekondigd. Alhoewel het een moeilijke 
evenwichtsoefening is, zal eens een beslissing moeten 
vallen.

De grote beleidsautonomie voor magistraten en het 
openbaar minister worden in de beleidsnota aange-
kaart. Vorig jaar werd reeds gesteld dat mits decentrali-
satie van de budgetten met daaraan gekoppeld de no-
dige responsabilisering, dit gerealiseerd kan worden. 
Het lid verzoekt de minister om deze piste verder te 
bewandelen. 

Over de huisvesting van de rechterlijke orde kondigt 
de minister een plan aan. Is er een timing bepaald ?

Inzake de toegankelijkheid van justitie heeft de Ne-
derlandstalige orde van advocaten van Brussel vastge-
steld dat het budget voor rechtsbijstand de afgelopen 
jaren dermate is toegenomen dat het onder zware druk 
komt te staan. Het lid pleit voor een evaluatie. 

Betreffende de klare rechtstaal pleit de spreekster 
voor een voortzetting van de samenwerking met de Na-
tionale Kamer van Gerechtsdeurwaarders om het taal-
gebruik in de exploten eenvoudiger te maken. Het werk 
is gedaan alleen de offi cialisering ervan rest nog. 

Het proefproject « rechtsbedeling via videoconfe-
rentie » start begin 2009 met de eerste videozittingen 
voor het hof van beroep in Antwerpen. Andere toepas-
singen, zoals de behandeling van een zaak in raadka-
mer of voor de KI worden onderzocht. Er werd evenwel 
in het verleden een vergelijkbaar proefproject verricht 
in de Leuvense gevangenis opdat gedetineerden niet 
meer voor de onderzoeksrechter dienen te verschijnen. 
Werd dit project voortgezet ?
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Partant du principe que les méthodes de traitement 
classiques des dossiers de roulage ne suffi sent plus, 
le ministre s’engage sur la piste d’un bureau de recou-
vrement judiciaire. La Flandre souhaite toutefois que 
les régions puissent mener une politique intégrale en 
matière de circulation routière. Dans sa précédente 
note de politique générale, le ministre déclarait pour 
sa part que l’objectif était de permettre aux régions de 
percevoir les amendes administratives pour certaines 
infractions, tandis que d’autres infractions — graves 
essentiellement — seraient toujours traitées au pénal 
par les parquets et les tribunaux de police.

Comment parviendra-t-on à concilier ces deux aspi-
rations et cela se traduira-t-il par davantage d’effi cacité 
et de clarté pour le citoyen ?

En ce qui concerne la lutte contre la violence intrafa-
miliale, le ministre annonçait dans sa précédente note 
de politique générale qu’après l’évaluation du Plan 
d’action national contre la violence conjugale 2004-
2007 et sur base de cette évaluation, on procéderait à 
l’élaboration d’un nouveau plan d’action contre toutes 
les formes de violence à l’égard des femmes. L’actuelle 
note de politique générale est muette à ce sujet. Quel 
est l’état d’avancement de ce projet ?

En ce qui concerne la législation sur les armes, la 
période d’amnistie est entre-temps écoulée. Le mem-
bre insiste pour que, vu les nombreux cas pratiques, 
les services compétents des gouverneurs provinciaux 
et de la police fassent une seule et même lecture de la 
réglementation.

*
*     *

M. Thierry Giet (PS) souligne tout d’abord la néces-
sité d’envisager une réforme du paysage judiciaire qui 
doit être élaborée en gardant à l’esprit l’intérêt du justi-
ciable pour lequel la justice doit rester accessible.

Concernant les peines de travail, le ministre annonce 
une réforme du système de subsides, qui aboutirait à 
mettre une série de coûts à la charge de l’employeur.

L’intervenant évoque la situation des associations et 
initiatives privées qui tentent de créer une offre de pei-
nes de travail. À un moment où le nombre de décisions 
judiciaires recourant à la peine de travail comme peine 
alternative explose, il est essentiel que ces associations 
puissent être rassurées sur l’avenir et que leur travail 

De minister zet, vanuit de stelling dat de klassieke 
afhandelingsmethodes van verkeersdossiers niet meer 
volstaan, in op de piste van een gerechtelijk inningskan-
toor. Echter, op Vlaams niveau is men vragende partij 
om de gewesten een integraal verkeersbeleid te laten 
voeren. In de vorige beleidsnota stelt de minister dan 
weer dat het de bedoeling is dat de gewesten admi-
nistratieve sancties zullen kunnen innen voor bepaalde 
overtredingen, terwijl andere en voornamelijk zwaarde-
re overtredingen nog steeds penaal behandeld zullen 
worden door de parketten en de politierechtbanken.

Hoe zullen beide verzuchtingen met mekaar in over-
eenstemming kunnen worden gebracht en zal dit bij 
dragen tot meer effi ciëntie en duidelijkheid voor de bur-
ger ?

De aanpak van het intrafamiliaal geweld. In de vo-
rige beleidsnota kondigde de minster aan dat op basis 
en na de evaluatie van het Nationaal Actieplan Part-
nergeweld 2004-2007, zou worden overgegaan tot het 
opstellen van een nieuw actieplan dat moet uitgebreid 
worden naar alle vormen van geweld tegen vrouwen. 
In de huidige beleidsnota wordt hier niets over gezegd. 
Wat is de stand van zaken ? 

Inzake de wapenwetgeving. De amnestieperiode is 
inmiddels afgelopen. Het lid dringt er op aan dat gelet 
op de talrijke praktijkgevallen, de bevoegde diensten 
van de provinciegouverneurs en de politie, eenzelfde, 
eenduidige lezing zouden hanteren van de regelge-
ving. 

*
*     *

De heer Thierry Giet (PS) onderstreept in de eerste 
plaats dat een hervorming van het justitiële bestel no-
dig is; die hervorming moet gebeuren met het belang 
van de rechtzoekende voor ogen, voor wie de justitie 
toegankelijk moet blijven.

Voor de werkstraffen kondigt de minister een aan-
passing van de subsidieregeling aan, die ertoe zou lei-
den dat een reeks kosten ten laste van de werkgever 
komen.

De spreker gaat in op de situatie van de privéver-
enigingen en -initiatieven die proberen een werkstraf-
fenaanbod te scheppen. Op een ogenblik waarop het 
aantal vonnissen waarbij als alternatieve straf een 
werkstraf wordt opgelegd, hand over hand stijgt, is het 
van essentieel belang dat die verenigingen kunnen 
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ne soit pas hypothéqué par les incertitudes entourant 
les subsides nécessaires à leur fonctionnement. 

L’intervenant évoque le dixième anniversaire de la 
loi du 23 novembre 1998 relative à l’aide juridique et 
se félicite des efforts budgétaires réalisés par le gou-
vernement en faveur du système : il est essentiel de 
garantir la pérennité de l’aide juridique en faisant en 
sorte que les avocats soient suffi samment rétribués 
pour leur travail.

M. Giet prend note des mesures annoncées en ce qui 
concerne le casier judiciaire et plaide pour la constitu-
tion d’un casier judiciaire des personnes morales. Dans 
la mesure, en effet, où le législateur a consacré leur 
responsabilité pénale, l’égalité de traitement entre jus-
ticiables requiert la mise sur pied d’un tel instrument.

L’intervenant regrette ensuite que le chapitre consa-
cré à la violence intrafamiliale soit relativement succinct 
en ce qui concerne la violence conjugale. Le ministre 
entend-il maintenir le caractère prioritaire de la lutte 
contre les violences conjugales ?

Le ministre propose, dans sa note de politique gé-
nérale, de donner à la chambre du conseil la possibilité 
de se prononcer elle-même sur le fond pour des affai-
res moins graves ou « non contestées », l’objectif étant 
de raccourcir la procédure. Ne pourrait-on pas, par 
ailleurs, recourir plus systématiquement à des dispo-
sitions existantes tel l’article 216quater du Code d’Ins-
truction criminelle (comparution sur convocation) ?

Concernant les dommages de masse, en général, et 
la catastrophe de Ghislenghien en particulier, l’interve-
nant reconnaît que la problématique n’est pas simple 
malgré la bonne volonté des compagnies d’assurance. 
Il est positif d’organiser la concertation entre assureurs 
et d’imaginer un schéma applicable au plus grand nom-
bre mais comment faire en sorte que l’arrangement 
auquel on arrivera soit accepté par les victimes ? 

*
*     *

Mme Els De Rammelaere (NV-A) formule les obser-
vations et questions suivantes :

—  à propos du budget

La note de politique générale soumise est ambiti-
euse en termes de nouveaux engagements; dans les 
prisons, dans les maisons de justice, des magistrats 
supplémentaires, etc.

worden gerustgesteld over hun toekomst, en dat hun 
werk niet wordt bezwaard door onzekerheden omtrent 
de voor hun werking noodzakelijke subsidies.

De spreker wijst op de tiende verjaardag van de wet 
van 23 november 1998 betreffende de juridische bij-
stand, en is verheugd over de begrotingsinspanningen 
die de regering voor die regeling levert : het is van cru-
ciaal belang de juridische bijstand te bestendigen door 
ervoor te zorgen dat de advocaten voldoende voor hun 
werk worden vergoed.

De heer Giet neemt nota van de aangekondigde 
maatregelen in verband met het strafregister, en pleit 
voor de oprichting van een strafregister voor rechts-
personen — teminste toch in zoverre de wetgever hun 
strafrechtelijke aansprakelijkheid heeft bekrachtigd. 
De gelijkheid van behandeling tussen rechtzoekenden 
vergt de instelling van een dergelijk instrument.

Vervolgens betreurt de spreker dat het hoofdstuk 
over intrafamiliaal geweld vrij kort is wat echtelijk ge-
weld betreft. Beoogt de minister nog steeds het echte-
lijk geweld bij voorrang tegen te gaan ?

In zijn beleidsnota stelt de minister voor aan de raad-
kamer de mogelijkheid te verlenen zich zelf ten gronde 
uit te spreken over « minder ernstige en « niet-betwiste 
zaken » », aangezien de bedoeling is de rechtspleging 
te bekorten. Zou overigens niet stelselmatig kunnen 
worden teruggegrepen naar bestaande bepalingen zo-
als artikel 216quater van het Wetboek van strafvorde-
ring (verschijning ingevolge oproeping) ?

In verband met massaschade in het algemeen en 
de ramp in Gellingen in het bijzonder erkent de spre-
ker dat het vraagstuk niet eenvoudig is ondanks de 
goede wil van de verzekeringsmaatschappijen. Het is 
positief overleg tussen verzekeraars te organiseren en 
een schema uit te denken dat voor de meeste gevallen 
geldt; hoe moet er evenwel voor worden gezorgd dat de 
slachtoffers de bereikte schikking zullen aanvaarden ?

*
*     *

Mevrouw Els De Rammelaere (NV-A) heeft de vol-
gende bemerkingen en vragen :

—  over het budget 

Het voorgelegde beleidsplan is ambitieus naar nieu-
we aanwervingen toe; binnen de gevangenissen, de 
justitiehuizen, extra magistraten, enzovoort.
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Le membre demande si ces projets sont bien réalis-
tes. En d’autres termes, les engagements supplémen-
taires prévus peuvent-ils être réalisés, alors qu’il faut 
faire tant d’économies ? Les objectifs fi xés peuvent-ils 
dans ce cas être atteints ?

Qu’en est-il de la formation du personnel péniten-
tiaire ? Des moyens spécifi ques ont-ils été fi xés à cet 
effet ? Les prisons sont le lieu par excellence où sont 
centralisés de nombreux problèmes : alcool, drogue, 
problèmes fi nanciers, problèmes psychiatriques, etc. 
On manque cependant de personnel compétent dans 
tous les domaines. Souvent, des personnes sous-qua-
lifi ées sont occupées dans les prisons; sans formation 
préalable ni expérience, elles sont mises en contact 
avec des personnes ayant des problèmes très divers 
sur le plan psychosocial. Le tout, dans un environne-
ment de privation de liberté.

—  à propos des prisons

En ce qui concerne l’extension des prisons, la note 
de politique générale se limite à répéter ce qui fi gu-
re déjà dans la masterplan pour l’infrastructure péni-
tentiaire. Un protocole aurait été signé avec la Régie 
des bâtiments en juillet 2008. Les premiers résultats 
seraient déjà visibles. Il serait utile que la commission 
dispose de chiffres concrets concernant tout ce qui a 
déjà été réalisé et, le cas échant, a déjà été mis en 
service, et surtout aussi sur la faisabilité des projets 
encore en préparation. La note est en effet très vague 
à ce propos : il est question d’analyses préliminaires 
pour les centres de psychiatrie légale, de l’utilisation 
d’une étude existante pour la réalisation d’une nouvelle 
étude pour Achêne. Qu’en est-il de la construction de 
la nouvelle prison à Dendermonde après la décision du 
Conseil d’État ?

—  En ce qui concerne la surveillance électronique

Bien que les nouveaux développements soient pré-
sentés sous un jour plutôt favorable dans la note de 
politique, il apparaît que de nombreuses incertitudes 
subsistent. Par exemple, on ne dispose pas de chiffres 
précis sur le nombre de personnes actuellement pla-
cées sous surveillance électronique ou sur le nombre 
que l’on souhaite atteindre. Des incertitudes subsis-
tent également au sujet des listes d’attente. Il en va 
de même en ce qui concerne le nombre d’assistants 
de justice supplémentaires déjà recrutés et le nombre 
d’assistants encore nécessaires pour résorber les lis-
tes d’attente le plus possible.

La note de politique est tout aussi vague sur le plan 
d’action que les différents services doivent établir. Pour 

Het lid stelt de vraag of dit wel realistisch is. Met an-
dere woorden kunnen de voorziene bijkomende aan-
wervingen plaatsvinden, indien er toch zoveel moet 
bespaard worden ? Kunnen de vooropgestelde doel-
stellingen bereikt worden ?

Wat met de opleiding van het gevangenispersoneel ? 
Worden daar specifi eke middelen voor vastgelegd ? 
Gevangenissen zijn de plaatsen bij uitstek waar tal van 
problemen gecentraliseerd worden : alcohol, drugs, fi -
nanciële problemen, psychiatrische problemen, enzo-
voort. Het ontbreekt echter aan personeel dat bekwaam 
is in alle domeinen. Dikwijls worden laaggeschoolden 
in gevangenissen tewerkgesteld; zonder vooropleiding, 
noch ervaring moeten ze er omgaan met mensen met 
heel uiteenlopende problemen op psychosociaal vlak. 
Dit alles in een milieu van vrijheidsberoving.

—  over de gevangenissen

Wat de uitbreiding van de gevangenissen betreft, 
blijft het in de beleidsnota beperkt tot het herhalen 
van wat reeds in het masterplan gevangenissen werd 
gezegd. Er zou in juli 2008 een protocol zijn afgeslo-
ten met de Regie der Gebouwen. De eerste resulta-
ten zouden al zichtbaar zijn. Het zou nuttig zijn dat de 
commissie over de concrete cijfers beschikt over wat 
reeds werd gerealiseerd en desgevallend al in gebruik 
is genomen en vooral ook over de haalbaarheid van de 
nog op til staande projecten. Daaromtrent is de nota 
immers zeer vaag : er is sprake van voorbereidende 
analyses voor de forensische psychiatrische centra, 
het gebruiken van een reeds bestaande studie voor het 
maken van een nieuwe studie voor Achêne. Wat met de 
bouw van de nieuwe gevangenis in Dendermonde na 
de uitspraak van de Raad van State ? 

—  over het elektronisch toezicht

Niettegenstaande dat de nieuwe ontwikkelingen 
eerder gunstig worden voorgesteld in het beleidsplan, 
blijkt er toch nog heel wat onduidelijkheid te bestaan. 
Zo worden er geen concrete cijfers meegedeeld van 
hoeveel personen thans onder ET staan en naar hoe-
veel men wil evolueren. Ook over de wachtlijsten is er 
onduidelijkheid. Dit geldt ook over het aantal justitieas-
sistenten die er reeds bijgekomen zijn en die nog nodig 
zijn om de wachtlijsten zoveel mogelijk weg te werken.

Even vaag blijft de beleidsnota over het actieplan dat 
de diverse diensten moeten opmaken. Wanneer moe-
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quand doivent-ils être prêts et ce plan est-il coordonné 
ou harmonisé de l’une ou l’autre manière ?

L’intervenante demande en outre si le ministre sait 
que, sur la proposition d’un directeur de prison, un 
homme condamné par défaut à dix-huit mois de pri-
son ferme, avec ordre d’arrestation immédiate, a été 
libéré ? De quelle prison s’agit-il ? Quelle sanction va-
t-on prendre à l’encontre des directeurs de prison qui 
prennent eux-mêmes des décisions sur l’exécution de 
la peine (question orale n° 8470) ?

—  En ce qui concerne les délinquants sexuels

Un chapitre de la note est spécifi quement consacré 
aux délinquants sexuels. Si le ministre commence par 
donner des chiffres sur les délinquants sexuels inter-
nés, il ne donne en revanche aucun chiffre sur les dé-
linquants sexuels résidant en prison faute de place ou 
dès lors que les établissements psychiatriques ne sont 
pas disposés à les prendre en charge. On sait seule-
ment qu’il s’agit d’un groupe de personnes assez im-
portant.

Lors de la séance plénière du 2 octobre 2008, le 
ministre a indiqué que 634 auteurs de faits de mœurs 
avaient été libérés au cours du premier semestre de 
2008, dont 105 avaient purgé leur peine. Cela signi-
fi e que 529 personnes condamnées pour des faits de 
mœurs ont bénéfi cié d’une libération anticipée. Le mi-
nistre avait alors indiqué que le contrôle des auteurs de 
faits de mœurs libérés serait l’une de ses priorités. Le 
parquet devrait être plus actif dans ce domaine.

On ne trouve cependant aucun plan concret à ce su-
jet dans la note de politique.

La note n’approfondit pas non plus la question de la 
castration chimique. Le ministre a indiqué qu’elle était 
déjà appliquée de façon limitée dans les prisons mais 
qu’elle ne pouvait pas être imposée. De plus, ces mé-
dicaments ne sont généralement pas remboursés, et 
les intéressés interrompent dès lors leur thérapie après 
leur libération. Le ministre avait indiqué qu’il plaiderait 
en faveur de leur remboursement auprès de la ministre 
Onkelinx. Cependant, la note ne donne aucune indica-
tion à ce sujet non plus.

Le ministre peut-il faire le point sur cette question ?

—  sur les internés

La note reste aussi très vague en ce qui concerne 
les « internés » qui séjournent en prison, alors qu’ils 

ten deze klaar zijn en wordt dit op de een of andere 
manier gecoördineerd en op elkaar afgestemd ?

De spreekster wenst voorts te vernemen of de min-
ster er op de hoogte van is dat op voorstel van een 
gevangenisdirecteur, een man die bij verstek werd 
veroordeeld tot 18 maanden effectief met bevel tot on-
middellijke aanhouding, werd vrijgelaten ? Over welke 
gevangenis gaat dit ? Welke sancties zullen worden 
genomen ten opzichte van de gevangenisdirecteurs 
die zelf beslissen over de strafuitvoering ? (mondelinge 
vraag nr. 8470)

—  over de seksuele delinquenten

In de nota wordt ook een hoofdstuk uitgetrokken 
specifi ek rond seksuele delinquenten. Waar de minis-
ter eerst cijfers geeft over de seksuele delinquenten 
die geïnterneerd zijn, worden deze cijfers achterwege 
gelaten wanneer gesproken wordt over de seksuele 
delinquenten die in de gevangenis verblijven bij gebrek 
aan plaats of bij gebrek aan bereidheid van de psychi-
atrische instelling om ze op te nemen. Er wordt enkel 
gewag gemaakt van het feit dat het blijkbaar om een vrij 
omvangrijke groep gaat.

Tijdens de plenaire vergadering van 2 oktober 2008 
deelde de minister mee dat er in het eerste semester 
van 2008, 634 zedendelinquenten vrijkwamen, waar-
van 105 die hun straf hadden uitgezeten. Dit wil dus 
zeggen dat er 529 veroordeelden voor zedenfeiten de 
gevangenis vervroegd mochten verlaten. De minister 
had toen gesteld dat hij van de controle op de vrijge-
laten zedendelinquenten een prioriteit zou maken. Ter 
zake zou het parket actiever moeten optreden.

Concrete plannen dienaangaande staan evenwel 
niet in de beleidsnota.

Evenmin wordt verder ingegaan op de chemische 
castratie. De minister deelde mee dat dit nu al beperkt 
wordt toegepast in de gevangenis, maar dat het niet 
dwingend kan worden opgelegd en dat de genees-
middelen meestal niet worden terugbetaald, zodat de 
betrokkene de therapie stopzet als hij vrijkomt. De mi-
nister had meegedeeld dat hij de terugbetaling ervan 
zou bepleiten bij minister Onkelinx, maar ook daarover 
staat niets in de nota.

Kan de minister een stand van zaken geven ?

—  over de geïnterneerden

Ook over de zogenaamde geïnterneerden die in de 
gevangenis verblijven, terwijl zij daar allerminst thuis-
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n’y sont pas du tout à leur place. En l’occurrence, la vo-
lonté de s’attaquer au problème existe généralement, 
mais on attend encore sa concrétisation.

—  sur la collaboration internationale

Il est précisé dans la note que sur le plan interna-
tional, des progrès ont également été réalisés : en ce 
qui concerne le transfèrement des personnes défi ni-
tivement condamnées dans leur pays d’origine, il est 
tenté d’élaborer des procédures plus effi caces et plus 
rapides sur la base des accords existants. Le ministre 
ne fournit pas de chiffres permettant d’étayer le suc-
cès obtenu : dans un passé récent, il s’est avéré qu’il 
s’agissait à peine de 10 détenus. Vu le succès rem-
porté, il y en aura donc plus.

Il est aussi demandé avec quels pays des discus-
sions sont menées actuellement en vue de conclure 
des accords bilatéraux et combien d’accords ont été 
conclus dans l’intervalle en 2008.

—  sur la réforme de l’organisation judiciaire

Le ministre attache beaucoup d’importance à la 
réforme de l’organisation judiciaire. Il est clair que la 
structure judiciaire n’est plus adaptée à notre temps. 
Les temps d’attente, l’important arriéré, la structure in-
adéquate des arrondissements judiciaires, les organes 
d’avis, … empêchent le bon fonctionnement de la jus-
tice.

En ce qui concerne l’informatique, l’intervenante 
pensait qu’il y avait un consensus assez large sur mise 
à disposition électronique du jugement en matière 
répressive. Pourquoi cela doit-il encore être vérifi é ? 
Pourquoi ne peut-on procéder à l’exécution ?

En ce qui la mesure de la charge de travail, il n’est 
pas du tout précisé pourquoi il doit être créé, pour le 
bon fonctionnement interne de la justice, un nouvel or-
gane qui fait offi ce de représentant des chefs de corps 
de tous les cours et tribunaux et d’interlocuteur du mi-
nistre. Cela signifi e un organe de plus, qui devra sans 
doute faire des rapports et ce, alors qu’il y en a déjà 
tant avec lesquels il faut se concerter.

Il serait utile que le ministre puisse fournir à la com-
mission un relevé de tous les organes, groupes de tra-
vail, conférences et groupes d’étude qui existent actu-
ellement au sein de la justice et sont chargés d’élaborer 
des plans d’action concernant l’un ou l’autre domaine. 

horen, blijft de nota zeer vaag. Hier zijn de aanzetten 
tot het aanpakken van het probleem doorgaans wel 
aanwezig, doch blijft het uitkijken naar de concrete uit-
werking ervan.

—  over de internationale samenwerking

In de nota wordt gesteld dat er op internationaal vlak 
vooruitgang werd geboekt : op basis van de bestaande 
akkoorden wordt getracht om meer doeltreffende en 
snellere procedures uit te werken voor de overbrenging 
van de defi nitief gevonnisten naar hun land van her-
komst. De minister geeft echter geen cijfers op om het 
bereikte succes te staven : in een recent verleden bleek 
dat het over amper 10 gevangenen ging. Gezien het 
succes zullen er nu dus meer zijn. 

Graag ook verduidelijking met welke landen er nu 
gesprekken gevoerd worden tot het afsluiten van bila-
terale akkoorden en in 2008 over het aantal akkoorden 
die inmiddels werden afgesloten ?

—  over de hervorming van de rechterlijke organi-
satie

De minister hecht terecht veel belang aan de her-
vorming van de rechterlijke organisatie. Het is duide-
lijk dat de gerechtelijke structuur niet meer aangepast 
is aan deze tijd. De wachttijden, de grote achterstand, 
de onaangepaste structuur van de gerechtelijke arron-
dissementen, de adviesorganen, … staan een goed-
werkende justitie in de weg.

Wat de informatica betreft, meende de spreekster 
dat er een tamelijk grote eensgezindheid bestond over 
het elektronisch ter beschikking stellen van het vonnis 
in strafzaken. Waarom moet dit dan nog verder worden 
nagegaan ? Waarom kan niet overgegaan worden tot 
de uitvoering ? 

Wat de werklastmeting betreft, is het allerminst dui-
delijk waarom er voor het goed intern laten werken van 
justitie een nieuw orgaan moet worden opgericht dat 
moet fungeren als vertegenwoordiger van alle korps-
chefs en als aanspreekpunt van de minister. Dit bete-
kent nog maar eens een orgaan, dat wellicht verslagen 
en rapporten moet maken. Dit, terwijl er al zoveel zijn 
waar overleg mee moet worden gepleegd.

Het zou nuttig zijn indien de minister de commissie 
een overzicht kon bezorgen van alle opgerichte orga-
nen, werkgroepen, conferenties en studiegroepen die 
er momenteel binnen justitie bestaan en over een of 
ander domein actieplannen moeten uitdokteren. Die-
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Ceux qui font double emploi pourraient être supprimés 
ou l’on pourrait du moins revoir leur tâche.

L’intervenante renvoie à sa question orale concer-
nant l’absence des magistrats et juges en dehors des 
vacances judiciaires (n° 8709). Selon une certaine 
presse, une juge de police de Aalter suit son mari 
lorsque celui-ci voyage à l’étranger. Conformément à 
l’article 331, 14°, du Code judiciaire, un juge de police 
ne peut pas être absent plus de trois jours sans auto-
risation du président du tribunal de première instance. 
Étant donné le nombre de voyages à l’étranger, on est 
en droit de se demander si une autorisation est chaque 
fois demandée et, si tel est le cas, sur quels critères se 
fonde le président pour accorder cette autorisation ?

—  à propos de Bruxelles

Dans sa note de politique générale, le ministre plai-
de pour une refonte de l’arrondissement judiciaire de 
Bruxelles.

La compétence administrative et la compétence ju-
diciaire doivent coïncider davantage, de manière à per-
mettre une politique de sécurité mieux intégrée.

Comment le ministre voit-il concrètement la réforme 
de cet arrondissement ? Fin octobre, un journal annon-
çait que le ministre aurait rédigé une note à ce propos. 
Est-ce exact et cette note a-t-elle été soumise au Par-
lement ?

Dans les points d’actions que le ministre avance afi n 
de trouver une solution durable dans ce domaine, fi -
gure entre autres l’octroi de primes linguistiques. Le mi-
nistre peut-il préciser ce qu’il en est ? Cela implique-t-il 
un assouplissement des conditions linguistiques pour 
pouvoir être désigné comme juge de police ?

Cette mesure est-elle liée à l’assouplissement an-
noncé des conditions d’engagement strictes en vigueur 
pour les juges de police bruxellois ?

—  à propos de la structure du paysage judiciaire

À ce propos, le ministre indique, d’une part, que 
l’objectif est de défi nir le projet d’une nouvelle organi-
sation et de défi nir un processus de changement. Al-
ors que, d’autre part, ce processus doit conduire à une 
plus grande autonomisation de l’organisation judiciaire 
et au réétalonnage des compétences territoriales et 
fonctionnelles des parquets, tribunaux et cours d’ici à 
la fi n 2009. En outre, certains aspects devront certaine-
ment être inscrits à l’agenda du dialogue institutionnel.

gene die dubbel werk verrichten zouden afgeschaft of 
minstens herbekeken kunnen worden.

De spreekster verwijst naar haar mondelinge vraag 
inzake de afwezigheid van magistraten en rechters bui-
ten de gerechtelijke vakantie (nr. 8709). Volgens een 
bepaalde pers volgt een Aalterse politierechter haar 
man naar buitenlandse reizen. Overeenkomstig arti-
kel 331, 14° van het Gerechtelijk Wetboek mag een po-
litierechter niet langer dan drie dagen afwezig zijn zon-
der vergunning van de voorzitter van de rechtbank van 
eerste aanleg. Gezien het aantal buitenlandse reizen, 
dringt de vraag zich op of hier wel telkens toestemming 
wordt voor gevraagd en zo ja, welke criteria de voorzit-
ter hanteert bij het geven van dit toelating ? 

—  over Brussel 

In zijn beleidsnota pleit de minister voor het herteke-
nen van het gerechtelijk arrondissement Brussel.

De bestuurlijke omschrijving moet beter aansluiten 
op de gerechtelijke, zodat dit kan leiden tot een beter 
geïntegreerd veiligheidsbeleid.

Hoe ziet de minister concreet de hervorming van dit 
arrondissement. Eind oktober meldde een krant dat 
de minister hierover een nota klaar zou hebben. Klopt 
dit en wanneer wordt deze aan het Parlement voorge-
steld ?

In de actiepunten die de minister aanhaalt om hier-
voor een duurzame oplossing te bieden, staat onder 
meer het geven van taalpremies. Kan de minister ver-
duidelijken wat hiermee bedoeld wordt ? Houdt dit een 
versoepeling in van de taalvoorwaarden om aangesteld 
te kunnen worden als politierechter ?

Houdt dit verband met de eerder aangekondigde 
versoepeling van de strenge aanwervingvoorwaarden 
voor de Brusselse politierechters ?

—  over de structuur van het gerechtelijk landschap

De minister stelt hierover enerzijds dat de doelstel-
ling het vastleggen is van een blauwdruk van de nieu-
we organisatie en het bepalen van een traject voor het 
veranderingsproces. Terwijl anderzijds dat proces moet 
leiden tot een grotere verzelfstandiging van de rechter-
lijke organisatie en de herrijking van de territoriale en 
functionele bevoegdheden van de parketten, rechtban-
ken en hoven tegen eind 2009. Bovendien moet één en 
ander zeker op de agenda van de institutionele dialoog 
komen.
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L’intervenante pense également avoir compris que la 
faisabilité politique de ces plans et leur plus-value pour 
le citoyen doivent encore être vérifi ées. Des réformes 
sont-elles envisagées ? Et quand ?

—  en ce qui concerne les dossiers de roulage

Le ministre préconise une sanction rapide des au-
teurs d’infractions routières. Eu égard aux péripéties 
qui ont entouré le dossier des véhicules « fl ashés » 
dans le tunnel Reyers, l’intervenante se pose quelques 
questions quant à la mise en œuvre pratique de cette 
mesure.

Le ministre a déclaré à l’époque qu’il n’y avait pas 
suffi samment de juges pour traiter ces dossiers. Ce 
problème n’est plus évoqué à l’heure actuelle. Le mi-
nistre peut-il fournir des explications en la matière ?

L’intervenante souhaiterait par ailleurs obtenir des 
précisions quant au but poursuivi par la création d’un 
bureau de recouvrement central, étant donné qu’il a été 
décidé de régionaliser le premier paquet.

—  en ce qui concerne les phénomènes de sécurité 
prioritaires

Dans le volet « traite des êtres humains », il s’indique 
de renvoyer à l’histoire, récemment rendue publique, 
de la vente, à Gand, d’un bébé à un couple des Pays-
Bas.

Il semble du reste qu’il ne s’agisse pas d’un fait isolé. 
Le ministre peut-il fournir des précisions en la matière ? 
A-t-il l’intention de prendre une initiative législative afi n 
d’éviter de telles pratiques à l’avenir ?

Mme De Rammelaere conclut son intervention en 
constatant que la note de politique générale est ex-
trêmement vague. Elle estime que le budget prévu est 
insuffi sant pour la réalisation des projets inscrits dans 
cette note.

B.  Réponses du ministre

Le vice-premier ministre et ministre de la Justice et 
des Réformes institutionnelles rappelle que la note de 
politique générale de 2008 a été présentée en mars 
de cette année : il est donc logique qu’une nouvelle 
note — élaborée à peine quelques mois plus tard — 
contienne de nombreux éléments identiques.

Par ailleurs, de nombreuses mesures ont déjà été 
exécutées ou ont, à tout le moins, reçu un début d’exé-

De spreekster meent ook begrepen te hebben dat 
deze plannen nog getoetst moeten worden op hun po-
litieke haalbaarheid en de meerwaarde ervan voor de 
burger. Komen die hervormingen ? En wanneer ? 

—  over de verkeersdossiers 

De minister pleit voor een vlugge sanctionering van 
de verkeersinbreuken. Gelet op de perikelen rond de 
gefl itste voertuigen in de Reyerstunnel, uit zij over de 
praktische uitwerking ervan enige bedenkingen.

De minister heeft toen gesteld dat er niet genoeg 
rechters zijn voor deze dossiers. Dit blijkt nu geen 
probleem te zijn. Kan de minister verduidelijking
brengen ?

Wat het centraal inningskantoor betreft. Gelet op de 
afgesproken regionalisering van het eerste parket had 
de spreker meer verduidelijking gewenst over de doel-
stellingen ?

—  over de prioritaire veiligheidsfenomenen

In het kader van het luik « mensenhandel » is het 
aangewezen te verwijzen naar het recent opgedoken 
verhaal van de baby die in Gent werd verkocht aan een 
koppel uit Nederland. 

Blijkbaar zou het trouwens niet om een alleenstaand 
verhaal gaan. Kan de minister hier verduidelijking ge-
ven ? Is de minister zinnens om een wetgevend initia-
tief te nemen teneinde deze praktijken in de toekomst 
te vermijden ?

Mevrouw De Rammelaere besluit met de vaststelling 
dat de beleidsnota uitermate vaag is. Zij meent dat er in 
onvoldoende budget is voorzien om de voorgenomen 
plannen uit te voeren.

B.  Antwoorden van de minister

De vice-eersteminister en minister van Justitie en 
Institutionele Hervormingen herinnert eraan dat de be-
leidsnota 2008 in maart van dit jaar werd voorgesteld. 
Het is dan ook logisch dat een nieuwe, amper enkele 
maanden later opgestelde nota, heel wat identieke ele-
menten bevat.

Voorts werd al overgegaan tot, of tenminste toch be-
gonnen met de uitvoering van talrijke maatregelen. De 
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cution. Le ministre évoque à cet égard le screening des 
prisons, la modifi cation législative intervenue afi n d’as-
surer un meilleur suivi des mesures de surveillance 
électronique, l’arrêté royal du 12 octobre 2008 modi-
fi ant l’arrêté royal du 29 janvier 2007 déterminant le ca-
dre des assesseurs en application des peines effectifs 
et suppléants près les tribunaux de première instance 
du siège des cours d’appel, la nomination des coor-
dinateurs de soins, le remaniement des compétences 
territoriales des tribunaux d’application des peines ou 
encore le travail de grande envergure réalisé par le Se-
lor pour garantir les recrutements prévus pour les mai-
sons de justice ou les établissements pénitentiaires. 

La note de politique générale de 2009 ne constitue 
pas un simple catalogue de bonnes intentions : elle re-
prend tous les projets en cours et leur état d’avance-
ment. D’autre part, dans la mesure où les solutions à 
de nombreux problèmes sont en cours de négociation 
avec les acteurs, il sera parfois diffi cile de répondre 
concrètement à certaines des questions posées par 
les membres. 

—  budget

Concernant le budget, le ministre dit ne pas com-
prendre un certain nombre de critiques formulées par 
les membres : la hausse budgétaire allouée au SPF 
Justice est en effet une hausse substantielle qui traduit 
un choix collectif du gouvernement malgré la réduction 
des dépenses primaires et les efforts qui ont été de-
mandés à tous les SPF. 

Le ministre confi rme que les budgets nécessaires à 
la vague de recrutements annoncés pour les maisons 
de justice et les établissements pénitentiaires sont bel 
et bien prévus. 

D’autre part, le cofi nancement dont il est question 
en matière d’internement impliquant le SPF Justice et 
l’Assurance maladie est également garanti, ce qui per-
met de réfuter la critique d’une Justice purement ré-
pressive.

Il est vrai que le montant accordé au nouvel Institut 
de formation judiciaire peut paraître élevé mais c’est 
logique dans la mesure où c’est la première fois que 
cet Institut apparaît dans le détail des allocations. Il est 
exact par ailleurs qu’une partie des crédits qui étaient 
alloués au CSJ pour l’organisation des formations 
pourront être libérés. Le ministre précise toutefois que 
ces crédits devront être utilisés avec discernement.

minister wijst in dat verband op de screening van de ge-
vangenissen, de wetswijziging om te zorgen voor een 
betere follow-up van het elektronisch toezicht, het ko-
ninklijk besluit van 12 oktober 2008 tot wijziging van het 
koninklijk besluit van 29 januari 2007 houdende vast-
stelling van de personeelsformatie van de effectieve en 
plaatsvervangende assessoren in strafuitvoeringsza-
ken bij de rechtbanken van eerste aanleg ter zetel van 
de hoven van beroep, de benoeming van de zorgcoör-
dinatoren, de aanpassing van de territoriale bevoegd-
heden van de strafuitvoeringsrechtbanken, alsmede 
het omvangrijke werk dat Selor heeft verwezenlijkt om 
de indienstnemingen te waarborgen waarin was voor-
zien voor de justitiehuizen of de strafi nrichtingen.

De beleidsnota 2009 is niet louter een opsomming 
van goede voornemens : ze omvat alle lopende pro-
jecten met opgave van hun voortgang. Wel zal het, 
aangezien over veel oplossingen voor knelpunten on-
derhandelingen aan de gang zijn, soms moeilijk vallen 
concreet op bepaalde vragen van de leden te antwoor-
den.

—  budget

De minister geeft aan een aantal kritische opmer-
kingen van de leden over het budget niet te begrijpen : 
de aan de FOD Justitie verleende budgetverhoging is 
substantieel, en geeft blijk van een collectief binnen de 
regering gemaakte keuze, zulks ondanks de verlaging 
van de primaire uitgaven en de van alle FOD’s geverg-
de inspanningen.

De minister bevestigt dat de benodigde budgetten 
voor de aangekondigde reeks indienstnemingen voor 
de justitiehuizen en de strafi nrichtingen wel degelijk 
werden vrijgemaakt.

Ook de bedoelde cofi nanciering voor de internering 
waarbij de FOD Justitie en de ziekteverzekering betrok-
ken zijn, is gewaarborgd. Daarmee kan de kritiek wor-
den weerlegd dat sprake is van een louter repressieve 
justitie.

Het bedrag dat is uitgetrokken voor een nieuw Insti-
tuut voor Gerechtelijke Opleiding kan inderdaad hoog 
lijken; dat is echter logisch omdat het Instituut voor de 
eerste maal in de gedetailleerde allocaties opduikt. 
Ook klopt het dat een deel van de aan de HRJ voor 
opleidingen verleende kredieten zullen kunnen worden 
vrijgemaakt. Niettemin preciseert de minister dat die 
kredieten oordeelkundig zullen moeten worden aange-
wend.
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La Justice est au service du justiciable ce qui expli-
que qu’un certain nombre de choix budgétaires concer-
nant l’administration centrale ont été opérés. 

Une comparaison entre les dépenses belges en ma-
tière de justice et de sécurité et les dépenses moyennes 
exposées dans les autres pays européens démontre 
que les moyens alloués à la justice sont relativement 
élevés en Belgique. Les réformes envisagées doivent 
par conséquent privilégier une affectation effi cace de 
ces moyens. Il faudra par conséquent évaluer les effets 
de ces réformes sur le budget.

—  capacité carcérale

En ce qui concerne l’extension de la capacité péni-
tentiaire, le ministre considère que les moyens budgé-
taires prévus sont réalistes. Il est évident toutefois que 
l’opérationnalisation des quatre nouveaux établisse-
ments pénitentiaires d’ici 2012 aura un effet sur les be-
soins en personnel, dont l’autorité fédérale devra tenir 
compte. C’est la raison pour laquelle tant d’énergie a 
été déployée pour la conclusion d’un protocole entre le 
ministère de la Défense et le SPF Justice. Pour les mi-
litaires de carrière, un emploi auprès du département 
de la Justice offre de nombreux avantages (proximité 
du domicile, carrière fi nancière intéressante, lien des 
fonctions avec la sécurité, etc.). Le ministre se dit par 
conséquent convaincu que le transfert des militaires 
auprès du SPF Justice se fera sans anicroche. 

Dans le domaine de l’exécution des peines, le mi-
nistre annonce son intention d’évaluer ce qui aura été 
fait d’ici la fi n de l’année. La décision devra bientôt être 
prise en ce qui concerne la détermination des sites 
retenus. Le ministre dit avoir des sentiments mitigés 
à l’égard des questions qui lui sont parfois posées. 
Si l’augmentation de la capacité pénitentiaire ou des 
centres fermés pour jeunes et la création de nouveaux 
centres pour internés constitue un choix collectif, il es-
père pouvoir compter sur le soutien du plus grand nom-
bre afi n de venir à bout des résistances de certains (cf. 
la suspension du permis pour Dendermonde). 

—  surveillance électronique

En ce qui concerne la surveillance électronique et le 
recours éventuel aux applications « GPS », le ministre 
reconnaît qu’il s’agit là d’une idée attirante mais les ex-
périences à l’étranger nous en montrent les limites (vu 
notamment l’importance de leur coût). 

Justitie staat ten dienste van de rechtzoekende, wat 
een aantal budgettaire keuzes verklaart wat het Cen-
traal Bestuur betreft.

Een vergelijking tussen de Belgische uitgaven voor 
justitie en veiligheid en de gemiddelde uitgaven in de 
andere Europese landen toont aan dat de aan Justi-
tie toegewezen middelen vrij hoog liggen in ons land. 
Bijgevolg moet bij de overwogen hervormingen een 
doeltreffende aanwending van middelen voorop staan. 
De weerslag van die hervormingen op de begroting zal 
dan ook moeten worden geëvalueerd.

—  gevangeniscapaciteit

In verband met de uitbreiding van de gevangenis-
capaciteit gaat de minister er vanuit dat de begrote 
budgettaire middelen realistisch zijn. Wel spreekt het 
voor zich dat de operationalisering van de vier nieuwe 
strafi nrichtingen tegen 2012 een weerslag zal hebben 
op de personeelsbehoeften; dat is iets waarmee de fe-
derale overheid rekening zal moeten houden. Daarom 
ook zijn zoveel inspanningen geleverd om een protocol 
te sluiten tussen het departement Landsverdediging en 
de FOD Justitie. Voor beroepsmilitairen biedt een baan 
bij het departement Justitie tal van voordelen (nabijheid 
van de woonplaats, interessante geldelijke loopbaan, 
verband van de ambten met de veiligheid enzovoort). 
De minister is er trouwens van overtuigd dat de over-
stap van de militairen naar de FOD Justitie rimpelloos 
zal verlopen.

Met betrekking tot de strafuitvoering kondigt de mi-
nister aan dat hij van plan is te evalueren wat tegen 
eind dit jaar zal zijn verwezenlijkt. Binnenkort zal moe-
ten worden uitgemaakt welke locaties worden gekozen. 
De minister heeft gemengde gevoelens over de vragen 
die hem soms worden gesteld. Aangezien de verho-
ging van de gevangeniscapaciteit of de gesloten centra 
voor jongeren alsook de oprichting van nieuwe centra 
voor geïnterneerden een collectieve keuze zijn, hoopt 
hij op steun van zoveel mogelijk mensen om de weer-
stand van sommigen te breken (cf. de intrekking van de 
vergunning voor Dendermonde).

—  elektronisch toezicht

In verband met het elektronisch toezicht en de even-
tuele aanwending van gps-toepassingen erkent de mi-
nister dat het weliswaar een aantrekkelijk idee is, maar 
dat de in het buitenland opgedane ervaringen de be-
perkingen ervan aantonen (meer bepaald gelet op de 
kosten ervan).
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—  peines alternatives

Concernant les peines alternatives, le ministre rap-
pelle que le recours aux peines alternatives a débuté 
dans le cadre de la probation. Ces peines sont ensuite 
devenues des peines autonomes et ont été fi nancées 
au moyen de différents systèmes dont notamment le 
recours au Fonds de la sécurité routière. 

Il est essentiel d’avoir un système de fi nancement 
plus stable et plus rationnel garantissant la pérennité et 
l’harmonisation des offres de peines de travail. Il s’agit 
toutefois d’un problème complexe dans la mesure où 
ce type de peines mêle beaucoup de choses éparses 
et requiert une implication de multiples acteurs (par-
quets, soins de santé, etc.).

—  résorption des arriérés de paiement

Les arriérés substantiels ont été résorbés en 2008 
et de nouvelles procédures seront adoptées en 2009 
pour un meilleur monitoring et une rapidité accrue des 
paiements. Le ministre rappelle toutefois la complexité 
de la question dans la mesure où le département de 
la Justice déploie ses efforts au service des justicia-
bles dans plus de trois cent endroits disséminés dans 
le pays.

—  coopération avec les communautés

Concernant la coopération avec les communautés, il 
est évident que de nombreux accords — élaborés dans 
les années 90 — doivent être renégociés. Ceci dit, le 
ministre se dit satisfait de la collaboration actuelle qui a 
notamment conduit à une augmentation considérable 
de la capacité pour l’accueil des jeunes délinquants. Il 
est évident qu’un dialogue avec les communautés est 
essentiel si l’on souhaite privilégier une justice qui ne 
soit pas purement répressive. Les communautés doi-
vent également être prêtes à prendre leurs responsabi-
lités et à les assumer fi nancièrement.

Le ministre précise par ailleurs que le conseil des 
ministres du 21 novembre 2008 a consacré la création 
d’une nouvelle conférence interministérielle « Politique 
de sécurité et de maintien de l’ordre » qui permettra 
aux communautés et aux régions de participer à la 
concertation sur la politique de sécurité. Le ministre 
juge qu’une telle Conférence est essentielle et permet-
tra, à l’horizon 2011, de donner une base concertée au 
prochain plan de sécurité.

—  alternatieve straffen

De minister herinnert eraan dat men alternatieve 
straffen is beginnen toepassen in het kader van de 
probatie. Nadien zijn dat autonome straffen geworden 
die via verschillende regelingen werden gefi nancierd, 
inzonderheid het Verkeersveiligheidsfonds.

Het is essentieel te beschikken over een stabielere 
en rationelere fi nancieringsregeling die de bestendi-
ging en de harmonisering van het werkstraffenaanbod 
waarborgt. Het betreft evenwel een complex vraagstuk, 
aangezien dat soort straffen een mengeling van heel 
wat disparate aspecten in zich draagt, alsook de be-
trokkenheid van heel wat actoren vergt (parketten, ge-
zondheidszorg enzovoort).

—  wegwerking van de betalingsachterstand

In 2008 werd een aanzienlijke achterstand wegge-
werkt, en in 2009 zullen nieuwe procedures worden 
ingesteld voor een betere monitoring en voor snellere 
betalingen. Niettemin herinnert de minister aan de in-
gewikkeldheid van het vraagstuk, aangezien het depar-
tement Justitie inspanningen ten dienste van de recht-
zoekenden levert op meer dan driehonderd, over het 
land verspreide plaatsen.

—  samenwerking met de gemeenschappen

Op het vlak van de samenwerking met de gemeen-
schappen spreekt het voor zich dat over heel wat — 
tijdens de jaren’90 uitgewerkte — overeenkomsten 
opnieuw moet worden onderhandeld. Toch toont de 
minister zich tevreden over de huidige samenwerking, 
die met name heeft geleid tot een forse verhoging van 
de opvangcapaciteit voor delinquente jongeren. Het is 
evident dat een dialoog met de gemeenschappen van 
cruciaal belang is indien men bij voorkeur wil streven 
naar een niet louter repressieve justitie. Ook de ge-
meenschappen moeten bereid zijn hun verantwoorde-
lijkheden te nemen en die fi nancieel te dragen.

Voorts licht de minister toe dat de Ministerraad van 
21 november 2008 de oprichting heeft bekrachtigd van 
een nieuwe « interministeriële conferentie veiligheids- 
en handhavingsbeleid », die de gemeenschappen en 
de gewesten de mogelijkheid zal bieden deel te nemen 
aan het overleg over het veiligheidsbeleid. De minister 
acht een dergelijke conferentie van essentieel belang; 
volgens hem zal die, met 2011 in het vooruitzicht, kun-
nen zorgen voor een op overleg gestoelde grondslag 
voor het volgende veiligheidsplan.
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Cette Conférence permettra par ailleurs d’encadrer 
les relations entre communautés et ministère public. 
Pour rappel, les communautés concluent régulièrement 
des accords en ce qui concerne la politique de poursui-
tes (par exemple, en matière de dopage, d’infractions 
environnementales, de décrochage scolaire, etc.). Le 
ministre souhaite procéder à un inventaire des deman-
des et estime que ladite conférence interministérielle 
est le cadre approprié pour ce faire.

Il en va de même de la politique concernant les dos-
siers de roulage qui méritent une autre forme de traite-
ment. Le ministre reconnaît que le ministère public doit 
pouvoir conserver le contrôle sur le traitement de ces 
dossiers. Toutefois, il est essentiel que ces dossiers 
puissent être traités de manière effi cace. Or, vu le nom-
bre de dossiers pendants et à venir, le ministre pense 
que la seule solution est de créer, en concertation avec 
le SPF Finances, un bureau de recouvrement de l’en-
semble des amendes pénales et routières qui serait, le 
cas échéant, sous le contrôle de magistrats. 

Il est clair toutefois — comme le précise d’ailleurs la 
note de politique générale — que la question de savoir 
si (et comment) un bureau de recouvrement judiciaire 
assurera effectivement le recouvrement, dépend du 
transfert éventuel des compétences relatives aux in-
fractions au code de la route vers les régions.

Enfi n, un autre domaine qui devra être soumis à la 
Conférence interministérielle est celui de la criminalité 
fi scale et fi nancière.

—  délinquance juvénile

Le ministre réfute les critiques selon lesquelles la 
réponse de la justice à la délinquance juvénile serait 
purement répressive. 

Au contraire, l’organisation prochaine d’une confé-
rence sur la question démontre la volonté du ministre 
de travailler sur les causes de ce type de délinquance 
et de voir comment mieux répondre à ce phénomène 
tout en objectivant le débat. Dans ce contexte, le rôle 
de la « diversité culturelle » dans la délinquance juvé-
nile constitue un des thèmes sur lequel la conférence 
se penchera.

Toutefois, lorsque surgissent de véritables problè-
mes de sécurité et de violence, la Justice doit pouvoir 
donner une réponse adéquate. Des accords ont donc 
été conclus avec les communautés afi n de renforcer 
la capacité des institutions pour jeunes. La nécessité 
de procéder à ce renforcement étant urgent, il a été 

Die conferentie zal bovendien een raamwerk bieden 
voor de verhoudingen tussen de gemeenschappen en 
het openbaar ministerie. Pro memorie : de gemeen-
schappen sluiten geregeld overeenkomsten in verband 
met het vervolgingsbeleid (bijvoorbeeld op het vlak van 
doping, milieumisdrijven, schoolmoeheid enzovoort). 
De minister wenst een inventaris van de desiderata op 
te maken, en hij acht die interministeriële conferentie 
daarvoor het geëigende forum.

Hetzelfde geldt voor het beleid inzake de verkeers-
dossiers, die een ander soort behandeling verdienen. 
De minister erkent dat het openbaar ministerie de con-
trole over de behandeling van die dossiers moet be-
houden. Het is echter van essentieel belang dat die 
dossiers doeltreffend kunnen worden behandeld. Gelet 
op het aantal hangende en toekomstige dossiers, denkt 
de minister echter dat de enige oplossing erin bestaat 
om, in overleg met de FOD Financiën, een inningskan-
toor voor alle strafrechtelijke geldboeten en verkeers-
boeten op te richten; dat kantoor zou in voorkomend 
geval onder het toezicht van magistraten staan.

Desalniettemin is het duidelijk — zoals trouwens in 
de beleidsnota wordt gepreciseerd — dat de vraag of 
(en hoe) een gerechtelijk inningskantoor daadwerkelijk 
voor de inning zal zorgen, afhangt van de eventuele 
bevoegdheidsoverdracht inzake verkeersovertredingen 
naar de gewesten.

Een laatste, andere aangelegenheid die aan de In-
terministeriële Conferentie moet worden voorgelegd, is 
de fi scale en de fi nanciële ciminaliteit.

—  jeugddelinquentie

De minister weerlegt de kritiek als zou Justitie louter 
repressief tegen jeugddelinquentie optreden. 

Wel integendeel : de nakende organisatie van een 
conferentie over die aangelegenheid toont aan dat de 
minister bereid is de oorzaken van dat type van delin-
quentie aan te pakken, alsook na te gaan hoe dat ver-
schijnsel kan worden tegengegaan, waarbij het debat 
wordt geobjectiveerd. Tegen die achtergrond is de rol 
van « culturele diversiteit » bij jeugddelinquentie een 
van de thema’s waarover de conferentie zich zal bui-
gen.

Wanneer evenwel echte veiligheids- en geweldpro-
blemen rijzen, moet Justitie daar passend tegen kun-
nen optreden. Derhalve werden met de gemeenschap-
pen overeenkomsten gesloten om de capaciteit van de 
instellingen voor jongeren te vergroten. Omdat capaci-
teitsuitbreiding dringend nodig was, werd beslist om de 



117DOC 52 1527/008

CHAMBRE · 3e SESSION DE LA 52e LÉGISLATUREKAMER · 3e ZITTING VAN DE 52e ZITTINGSPERIODE 20092008

décidé de transformer la prison de Tongres et de créer 
une section pour jeunes au sein de la prison de Saint-
Hubert. Le département de la Justice procédera aux 
aménagements nécessaires et les communautés dé-
ploieront des efforts pédagogiques tels que ces cen-
tres ne pourront être assimilés à des établissements 
pénitentiaires sensu stricto.

Le ministre est d’avis qu’il est inacceptable que, 
confronté à un manque de places dans les centres fer-
més pour jeunes, un juge n’a d’autre solution que de 
libérer l’auteur de faits de violence grave, alimentant de 
ce fait un sentiment d’impunité. 

Par ailleurs, les magistrats spécialisés dans le sec-
teur de la jeunesse se plaignent de l’illisibilité et de la 
complexité de la loi sur la protection de la jeunesse : il 
est essentiel de faire un travail de réfl exion sur la ques-
tion, intégrant également les remarques formulées par 
la Cour constitutionnelle dans ses arrêts. 

—  délinquance sexuelle

Un raisonnement analogue peut être formulé en ce 
qui concerne la délinquance sexuelle : c’est aussi la 
nécessité de rassembler tous les acteurs concernés 
(médecins, psychiatres, communautés, etc.) qui justifi e 
l’organisation d’une conférence sur le phénomène de 
la délinquance sexuelle. 

Une capacité d’accueil supplémentaire sera éga-
lement créée, en collaboration avec la ministre de la 
Santé publique, par le passage de 90 lits T en unités 
de traitement intensif pour délinquants sexuels, pour 
lequel un budget spécifi que est prévu par le SPF Santé 
publique. 

—  drogues (question n° 8271 de M. Landuyt et in-
terpellation n° 231 de M. Logghe)

Le rapport du Professeur Brice De Ruyver et du Pro-
fesseur Cyrille Fijnaut (« Pour un contrôle commun de 
la criminalité relative à la drogue dans l‘Euregio Meu-
se-Rhin ») a démontré que la politique de tolérance à 
l’égard de la drogue était vouée à l’échec et privilégiait 
l’essor de la criminalité organisée. Les coffeeshops 
sont devenus un lien par excellence entre le petit uti-
lisateur et la criminalité organisée et ont encouragé le 
tourisme de la drogue. 

Dans le communiqué de presse commun publié avec 
le ministre de l’Intérieur, le ministre a d’ailleurs répété 
qu’il jugeait que la proposition de déplacer les coffee-
shops vers une zone délimitée, ledit « coffeecorner », à 

gevangenis van Tongeren te verbouwen en om in de 
gevangenis van Saint-Hubert een jongerenafdeling in 
te richten. Het departement Justitie zal de nodige aan-
passingen uitvoeren, en de gemeenschappen zullen 
pedagogische inspanningen leveren opdat die instel-
lingen niet zouden worden gelijkgesteld met strafi nrich-
tingen in de strikte zin van het woord.

Volgens de minister is het onaanvaardbaar dat een 
rechter wordt geconfronteerd met plaatsgebrek in de 
gesloten centra voor jongeren en dus geen andere uit-
weg ziet dan de dader van ernstige feiten vrij te laten, 
hetgeen een gevoel van straffeloosheid wekt.

De in die sector gespecialiseerde magistraten bekla-
gen zich er trouwens over dat de wet betreffende de 
jeugdbescherming onbegrijpelijk en ingewikkeld is. Het 
is nodig zich daarover te bezinnen en daarbij rekening 
te houden met de opmerkingen die het Grondwettelijk 
Hof in zijn arresten heeft gemaakt.

—  seksuele delinquentie

In verband met seksuele delinquentie kan een ge-
lijksoortige redenering worden gevolgd : ook in dat 
geval moeten alle betrokkenen (artsen, psychiaters, 
gemeenschappen enzovoort) bijeen worden gebracht; 
het is dus verantwoord over het verschijnsel seksuele 
delinquentie een conferentie te organiseren.

Ook in bijkomende opvangcapaciteit zal worden 
voorzien, in samenwerking met de minister van Sociale 
Zaken en Volksgezondheid. Dat zal gebeuren via de 
upgrade van 90 T-bedden tot intensieve behandelunits 
voor seksuele delinquenten. De FOD Volksgezondheid 
heeft daarvoor een specifi ek budget uitgetrokken.

—  Drugs (mondelinge vraag nr. 8271 van de heer 
Landuyt en interpellatie nr. 231 van de heer Logghe)

Het rapport van de professoren Brice De Ruyver en 
Cyrille Fynaut (« Voor een gezamenlijke beheersing 
van de drugsgerelateerde criminaliteit in de Euregio 
Maas-Rijn ») heeft aangetoond dat het gedoogbeleid 
ten aanzien van drugs tot mislukken gedoemd was, en 
dat het de opkomst van de georganiseerde misdaad 
heeft bevorderd. De coffeeshops zijn uitgegroeid tot het 
contactpunt bij uitstek tussen de gewone gebruiker en 
de georganiseerde misdaad, en ze hebben het drugs-
toerisme aangemoedigd.

In het persbericht dat de minister samen met de 
minister van Binnenlandse Zaken heeft gepubliceerd, 
heeft hij trouwens herhaald dat volgens hem het voor-
stel om de coffeeshops naar een afgebakende zone, 



118 DOC 52 1527/008

CHAMBRE · 3e SESSION DE LA 52e LÉGISLATUREKAMER · 3e ZITTING VAN DE 52e ZITTINGSPERIODE 20092008

Maastricht, était une solution inappropriée et qu’il sou-
tenait les bourgmestres dans leur protestation.

Le ministre salue par ailleurs le travail de la police 
et indique que par respect pour les efforts de terrain 
accomplis, il est essentiel d’assurer un suivi et une 
réaction adéquate des parquets à l’égard des consta-
tations et PV établis la suite d’intervention de grande 
envergure. 

Des efforts doivent encore être accomplis afi n 
d’identifi er les organisations criminelles derrière le tra-
fi c de stupéfi ants et de réagir de manière plus énergi-
que contre les plantations de cannabis. 

Le ministre annonce par ailleurs qu’une concertation 
aura bientôt lieu au sein du Benelux. 

Sur le plan de la problématique des drogues dans les 
prisons, le ministre évoque enfi n les discussions avec 
le Collège des Procureurs généraux sur deux initiatives 
de lutte contre l’usage des drogues dans les établisse-
ments pénitentiaires. Il s’agit d’une directive du Collège 
à l’attention des parquets et d’une circulaire ministé-
rielle adressée aux directions des établissements péni-
tentiaires. Ces instruments sont presque prêts. 

—  violence intrafamiliale

En ce qui concerne la lutte contre la violence intra-
familiale, le ministre indique qu’un plan — auquel sera 
intégrée la problématique de la maltraitance des per-
sonnes âgées — sera bientôt lancé afi n de défi nir une 
politique criminelle applicable à l’ensemble du territoire 
belge. Les initiatives tendant à améliorer le traitement 
de ces dossiers par une réaction pluridisciplinaire adé-
quate seront prises pour exemple. 

En ce qui concerne les rapts parentaux, le ministre 
précise que le secrétaire d’État à la famille est compé-
tent pour l’aspect réglementaire et législatif. Le dépar-
tement de la Justice est quant à lui compétent pour les 
cas individuels. Il a été convenu qu’ un état des lieux 
des bonnes pratiques existant tant en Belgique que 
dans les Etats membres de l’Union Européenne serait 
réalisé. D’autre part, il a été demandé au ministère pu-
blic d’être plus attentif et de réagir plus rapidement no-
tamment dans les cas de jugements contradictoires. 

—  réforme du paysage judiciaire

Pour ce qui est de la réforme du paysage judiciaire, 
le ministre indique que le temps des études est révolu : 

de zogenaamde coffeecorner, over te brengen, een on-
geschikte oplossing was, en dat hij de burgemeesters 
in hun protest steunde.

De minister is voorts ingenomen met het werk van 
de politie. Hij wijst erop dat het uit respect voor de in 
het veld geleverde inspanningen essentieel is te zor-
gen voor follow-up en voor een passende aanpak door 
de parketten van de vaststellingen en pv’s na groot-
schalige interventies.

Er moeten nog inspanningen worden geleverd om 
uit te maken welke criminele organisaties achter de 
drugshandel zitten; voorts moet krachtdadiger worden 
opgetreden tegen de cannabisplantages.

Daarnaast kondigt de minister aan dat binnenkort 
overleg plaatsvindt in Beneluxverband.

Ten slotte is er nog het vraagstuk drugs in de gevan-
genissen. De minister wijst op de besprekingen met het 
College van Procureurs-generaal over twee initiatieven 
die ertoe strekken het druggebruik in de strafi nrichtin-
gen tegen te gaan. Het gaat om een richtlijn van dat 
College voor de parketten, alsook om een ministeriële 
circulaire ten behoeve van de directies van de strafi n-
richtingen. Die instrumenten zijn bijna klaar.

—  intrafamiliaal geweld

Wat de bestrijding van intrafamiliaal geweld aangaat, 
geeft de minister aan dat binnenkort een plan wordt 
opgezet — waarbij ook het vraagstuk van ouderenmis-
handeling aan bod zal komen — om een over heel het 
Belgische grondgebied toepasselijk strafrechtelijk be-
leid uit te stippelen. Daarbij zal een voorbeeld worden 
genomen aan de initiatieven die ertoe strekken de be-
handeling van die dossiers te verbeteren via een multi-
disciplinaire aanpak.

In verband met de ouderontvoeringen preciseert de 
minister dat de staatssecretaris voor Gezinsbeleid be-
voegd is voor het regelgevend en wetgevend aspect; 
het departement Justitie is dan weer bevoegd voor de 
individuele gevallen. Er is overeengekomen dat een 
stand van zaken zou worden opgemaakt van de be-
staande good practice in België en in de lidstaten van 
de Europese Unie. Voorts werd het openbaar ministe-
rie verzocht aandachtiger op de aangelegenheid toe te 
zien en sneller op te treden, meer bepaald bij vonnis-
sen op tegenspraak.

—  hervorming van het gerechtelijk landschap

Met betrekking tot de hervorming van het gerech-
telijk landschap geeft de minister aan dat de tijd voor 
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un projet doit être mis sur la table. Il est évident toute-
fois que ce projet ne sera pas accueilli par tous avec le 
même entrain. 

En 2008, un énorme travail de préparation a été ef-
fectué : d’une part, la Commission pour la modernisa-
tion de l’ordre judiciaire a procédé à l’élaboration de 
descriptions de fonction pour le personnel judiciaire; 
d’autre part, le Conseil consultatif de la magistrature 
a réalisé un travail considérable en ce qui concerne le 
statut social de magistrats, leurs conditions et environ-
nement de travail. 

Dans cette réfl exion, il faut envisager la meilleure ma-
nière de responsabiliser les magistrats et intégrer une 
réponse à l’arrêt de la Cour constitutionnelle concer-
nant l’évaluation des chefs de corps. Un projet de loi 
devrait être prochainement élaboré sur la question.

Le ministre relève que, pendant des années, on a 
critiqué l’absence d’un outil permettant de mesurer la 
charge de travail chez les magistrats. Aujourd’hui, la 
mise sur pied d’un tel instrument est en cours d’élabo-
ration. Il s’agira d’un outil de gestion particulièrement 
utile pour les chefs de corps, raison pour laquelle il faut 
prendre le temps de bien réfl échir. 

Le ministre rappelle à cet égard que dans le pro-
tocole évoqué plus haut, conclu avec la Conférence 
Élargie, il a été prévu qu’une proposition concrète 
« d’un organe qui fait offi ce de représentant des chefs 
de corps de tous les cours et tribunaux », devrait être 
formulée pour l’optimisation des processus de travail et 
l’organisation des juridictions. En effet, alors que ces 
dernières années ont vu la création de nombreux orga-
nes consultatifs, aucun ne peut être qualifi é d’organe 
représentatif. Or, le ministre doit pouvoir dialoguer avec 
l’ensemble des magistrats et notamment, avec les ju-
ges d’instruction. 

La réforme de l’État devra naturellement être inté-
grée dans cet exercice. 

La question de l’arrondissement judiciaire de Bruxel-
les (cf. question n° 8761 de Mme Lalieux) revêt aussi 
naturellement une dimension communautaire et doit 
être examinée dans le cadre du dialogue de commu-
nauté à communauté. 

Le rapport intermédiaire, communiqué en septem-
bre 2008, par le Conseil supérieur de la Justice et la 
Conférence permanente des chefs de corps, ne formu-
lait aucune proposition quant à la structure et à l’éten-
due de l’arrondissement judiciaire de Bruxelles.

onderzoek voorbij is : er moet een plan op tafel komen. 
Het spreekt echter voor zich dat dat plan niet door ie-
dereen even enthousiast zal worden onthaald.

In 2008 is enorm veel voorbereidend werk gele-
verd : enerzijds heeft de Commissie voor de Moder-
nisering van de Rechterlijke Orde de functiebeschrij-
vingen van het gerechtspersoneel opgesteld, en 
anderzijds heeft de Adviesraad van de Magistratuur 
veel werk verricht in verband met de sociale status 
van de magistraten alsook hun arbeidsvoorwaarden 
en -omgeving.

Bij die refl ectie moet worden overwogen hoe de ma-
gistraten het best kunnen worden geresponsabiliseerd, 
en hoe mede een antwoord kan worden gevonden op 
het arrest van het Grondwettelijk Hof over de evaluatie 
van de korpschefs. Over die aangelegenheid zou eer-
lang een wetsontwerp moeten worden uitgewerkt.

De minister wijst erop dat jarenlang kritiek is gele-
verd op het feit dat geen instrument voorhanden was 
om de werklast van de magistraten te meten. Momen-
teel krijgt een dergelijk instrument concreet vorm. Het 
zal gaan om een bijzonder nuttig beheersinstrument 
voor de korpschefs; daarom ook moet men de nodige 
tijd nemen om grondig na te denken.

In dat verband herinnert de minister eraan dat het 
reeds vermelde protocol dat met de Uitgebreide Ver-
gadering werd gesloten, voorziet in de formulering van 
« een concreet uitgewerkt voorstel van een orgaan 
dat als vertegenwoordiger van de korpschefs van alle 
hoven en rechtbanken » dat optreedt met het oog op 
« het optimaliseren van de werkprocessen en van de 
organisatie van de rechtscolleges ». Hoewel de jongste 
jaren heel wat adviesinstanties werden opgericht, kan 
immers geen enkele als representatief worden bestem-
peld. De minister moet evenwel een dialoog kunnen 
voeren met alle magistraten, en meer bepaald met de 
onderzoeksrechters.

In dat verband zal uiteraard rekening moeten wor-
den gehouden met de staatshervorming.

Ook de vraag over het gerechtelijk arrondissement 
Brussel (zie mondelinge vraag nr. 8761 van mevrouw 
Lalieux) heeft vanzelfsprekend een communautaire di-
mensie; dat aspect moet worden besproken in de ge-
meenschapsdialoog.

Het tussentijds rapport dat in september 2008 door 
de Hoge Raad voor de Justitie en de Vaste Vergadering 
van Korpschefs werd bezorgd, omvat geen voorstellen 
aangaande structuur en rechtsgebied van het gerech-
telijk arrondissement Brussel.
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Il n’empêche que le Parquet de Bruxelles a besoin 
d’un soutien approprié et ce, de manière urgente : les 
procédures mais également l’ensemble de la chaîne 
sécuritaire y sont le plus mises sous pression (arriéré 
dans le traitement de dossiers fi nanciers et fi scaux im-
portants, arriéré dans le traitement de dossiers en ma-
tière de circulation, impunité menaçante dans certains 
quartiers). C’est la raison pour laquelle des protocoles 
ont été conclus avec le Parquet de Bruxelles afi n de lui 
permettre de jouer pleinement son rôle. Ces protocoles 
concernent notamment le fonctionnement du tribunal 
de police et la lutte contre les infractions fi nancières. 

—  méthodes particulières de recherche et métho-
des spéciales de renseignement

Concernant les méthodes particulières de rensei-
gnements, le ministre confi rme que les textes sont en 
préparation au Sénat. Les avis émis par diverses ins-
tances et le projet de loi déposé sous le précédent gou-
vernement constitue une base de travail, moyennant 
les améliorations nécessaires.

Quant aux méthodes particulières recherche, la Di-
rection générale Législation du SPF Justice a rédigé 
un projet de loi sur base des recommandations d’un 
groupe de travail composé de magistrats du ministère 
public et de membres de la police fédérale. Ce projet 
tient compte de l’arrêt n° 105/2007 de la Cour consti-
tutionnelle.

—  réforme de la procédure d’assises

Le Sénat a également entamé le débat relatif à la 
réforme de la procédure d’assises sur la base de la 
proposition de loi s’inspirant des travaux de la Commis-
sion de réforme de la cour d’assises.

Le ministre se dit favorable au maintien du système 
mais estime qu’il est indispensable d’améliorer la situa-
tion actuelle et de limiter les cas dans lesquels la Cour 
d’assises peut être saisie. 

—  extension des compétences de la chambre du 
conseil

L’idée d’étendre les compétences de la chambre du 
conseil et de lui permettre de se prononcer sur le fond 
pour des affaires moins graves ou « non contestées », 
dans le respect des droits de la défense, n’est pas une 
idée neuve mais elle doit encore être débattue sérieu-
sement.

Zulks neemt niet weg dat het parket van Brussel din-
gend passende ondersteuning behoeft, want daar ko-
men zowel de procedures als de hele veiligheidsketen 
het meest onder druk te staan (achterstand bij de be-
handeling van de belangrijke fi nanciële en fi scale dos-
siers, achterstand bij de behandeling van de verkeers-
dossiers, mogelijke straffeloosheid in bepaalde wijken). 
Om die reden werden met het parket van Brussel pro-
tocollen gesloten, zodat dit parket zijn rol ten volle kan 
spelen. Die protocollen betreffen inzonderheid de wer-
king van de politierechtbank en de bestrijding van de 
fi nanciële misdrijven.

—  bijzondere opsporingsmethodes en bijzondere 
inlichtingenmethodes

De minister bevestigt dat de teksten in verband met 
de bijzondere inlichtingenmethodes bij de Senaat voor-
liggen. De door diverse instanties uitgebrachte advie-
zen alsook het wetsontwerp van de vorige regering zijn 
een uitgangspunt, ook al moeten nog verbeteringen 
worden aangebracht.

Voor de bijzondere opsporingsmethodes heeft het 
Directoraat-generaal Wetgeving van de FOD Justitie 
een wetsontwerp opgesteld, op basis van de aanbe-
velingen van een werkgroep met magistraten van het 
openbaar ministerie en leden van de federale politie. 
Bij de redactie van dat wetsontwerp werd rekening ge-
houden met arrest nr. 105/2007 van het Grondwettelijk 
Hof.

—  hervorming van de procedure bij het hof van as-
sisen

De Senaat buigt zich ook over de hervorming van de 
procedure bij het hof van assisen. De basistekst voor 
die bespreking is het wetsvoorstel dat er is gekomen 
ingevolge de werkzaamheden van de Commissie tot 
hervorming van de assisenprocedure.

De minister wil de procedure zeker handhaven, maar 
vindt tegelijk dat de bestaande toestand moet worden 
verbeterd; ook moet in minder gevallen een zaak voor 
het hof van assisen worden gebracht.

—  uitbreiding van de bevoegdheden van de raad-
kamer

Het voorstel om de bevoegdheden van de raadka-
mer uit te breiden, waardoor die zich tevens ten gron-
de zou kunnen uitspreken in minder zwaarwichtige of 
« niet-betwiste » zaken — met inachtneming van de 
rechten van de verdediging — is geen nieuw voorstel, 
maar er moet nog grondig van gedachten over worden 
gewisseld.
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S’engager dans cette voie permettrait d’éviter que 
certaines affaires doivent inutilement être traitées par 
les tribunaux correctionnels.

—  arriéré judiciaire

Concernant la modifi cation de la loi concernant l’ar-
riéré judiciaire le ministre indique que le texte est prêt 
mais doit encore fait l’objet d’une concertation au sein 
du gouvernement.

L’une des solutions envisagées concerne notamment 
la fi xation des délais. À l’heure actuelle, au moment où 
un recours en appel est introduit, les délais doivent im-
médiatement être fi xés. L’on pourrait envisager que les 
délais ne seront fi xés que si les parties le demandent. 

—  rôle du CSJ

Concernant la proposition de loi déposée par 
Mme Nyssens instaurant une procédure de règlement 
des plaintes au sein de l’ordre judiciaire et modifi ant 
l’article 259bis du Code judiciaire, en vue d’instituer le 
Conseil supérieur de la justice, instance de recours et 
médiateur de justice (DOC 52 114/001), le ministre dit 
avoir rencontré les membres du nouveau Bureau du 
CSJ afi n de voir si le texte qui était sur la table était 
encore d’actualité. Le cas échéant, les adaptations 
idoines seront proposées et le travail pourra être pour-
suivi. 

—  médiation

Le ministre confi rme la nécessité de réorganiser les 
commissions de médiation de manière à pouvoir dé-
velopper une expertise plus globale. Si l’on souhaite 
par ailleurs développer l’expertise des magistrats du 
siège en matière de médiation, il faudra réfl échir à la 
meilleure manière d’y procéder.

—  casier judiciaire

En ce qui concerne le casier judiciaire, le ministre se 
réfère à sa note de politique générale : en 2009, un pro-
jet de loi sera élaboré pour donner une base légale à la 
délivrance d’extraits du casier judiciaire. L’informatisa-
tion, quant à elle, devrait être opérationnelle d’ici 2010. 

—  datawarehouse

Le datawarehouse évoquée dans la note de politique 
générale vise à rassembler des données statistiques 

Mocht de raadkamer op die manier kunnen functi-
oneren, dan brengt dat wel mee dat bepaalde zaken 
eigenlijk niet voor de correctionele rechtbanken hoeven 
te komen.

—  gerechtelijke achterstand

De minister wijst erop dat de tekst tot wijziging van 
de wet betreffende de gerechtelijke achterstand klaar 
is, maar daar moet binnen de regering nog overleg 
over worden gevoerd.

Een van de in uitzicht gestelde maatregelen heeft be-
trekking op de vastlegging van de termijnen. Wanneer 
thans beroep wordt ingesteld, moeten de termijnen on-
middellijk worden vastgelegd; een mogelijk denkspoor 
zou zijn die termijnen alleen op verzoek van de partijen 
vast te leggen.

—  taak van de HRJ

De minister gaat in op het door mevrouw Nyssens 
ingediende wetsvoorstel tot instelling van een procedu-
re van klachtenbehandeling binnen de rechterlijke orde 
en tot wijziging van artikel 259bis van het Gerechtelijk 
Wetboek, teneinde de Hoge Raad voor de Justitie aan 
te wijzen als beroepsinstantie met een ombudsfunctie 
inzake justitie (DOC 52 114/001). De minister heeft de 
leden van het nieuwe Bureau van de HRJ ontmoet, om 
met hen na te gaan of de voorliggende tekst nog niet 
achterhaald was; indien nodig zullen de vereiste wij-
zigingen worden voorgesteld en kan het werk worden 
voortgezet.

—  bemiddeling

De minister bevestigt de noodzaak van een hervor-
ming van de bemiddelingscommissies zodat ze een 
ruimere expertise kunnen ontwikkelen. Als men overi-
gens wenst dat de zittende magistratuur een grotere 
deskundigheid verwerft op het vlak van bemiddeling 
moet worden nagedacht over de beste manier om dat 
te bereiken.

—  strafregister

Wat het strafregister betreft, verwijst de minister naar 
zijn beleidsnota : in 2009 zal een wetsontwerp worden 
ingediend om een rechtsgrondslag te verlenen aan de 
afgifte van uittreksels uit het strafregister. De informati-
sering moet tussen nu en 2010 een feit zijn.

—  datawarehouse

Het in de beleidsnota vernoemde datawarehouse 
heeft tot doel alle gevalideerde data van alle betrokken 
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mieux validées. Une telle base de données devrait par 
ailleurs permettre de faire le lien avec l’aspect relatif 
aux frais judiciaires. 

La volonté de créer une telle datawarehouse s’inscrit 
dans le contexte plus général de l’informatisation de la 
justice.

—  Justscan et dommage de masse

Le dossier Justscan est en bonne voie (notamment 
à Mons, Bruges, Anvers, Bruxelles et Liège). Il s’agit 
d’une évolution prometteuse comme l’a démontré son 
application dans l’affaire de Ghislenghien où les parties 
civiles ont eu accès au dossier grâce à un site Internet 
sécurisé. Dans ce dossier, le ministre tient d’ailleurs à 
féliciter les magistrats qui ont réalisé un travail remar-
quable. 

En ce qui concerne les victimes de la catastrophe, le 
ministre confi rme que les négociations sont toujours en 
cours avec les assureurs pour régler une indemnisa-
tion partielle sur base volontaire. Le SPF Justice n’in-
tervient toutefois qu’à titre de facilitateur. Il est évident 
que les parties ne seront peut-être pas toutes satisfai-
tes par les solutions retenues. 

Par ailleurs, un projet de loi sera déposé bientôt pour 
mettre sur pied un système plus cohérent, permettant 
de généraliser l’indemnisation accélérée des victimes. 

—  politique des victimes

Le ministre se réfère à sa note de politique générale 
(voir DOC 52 1529/016, p. 26) qui contient un aperçu 
des mesures envisagées. Il évoque également le travail 
réalisé par le Collège des Procureurs généraux afi n de 
standardiser la manière dont une plainte peut être dé-
posée et traitée.

—  loi sur les armes

Le ministre reconnaît que des problèmes subsistent 
en ce qui concerne le support aux services provinciaux. 
Le règlement de cette question relève toutefois de la 
compétence du département de l’Intérieur. 

Pour le reste, le ministre souhaite mettre un terme 
aux problèmes d’interprétation qui subsisteraient en-
core : il a pris contact avec les gouverneurs à cette fi n.

actoren van justitie te verzamelen. Dank zij een derge-
lijke gegevensbank zou voorts een link kunnen worden 
gelegd met het aspect gerechtskosten.

De oprichting van zo’n datawarehouse past in de 
bredere context van de informatisering van justitie.

—  Justscan en massaschade

Het Justscan-project verloopt volgens plan (toepas-
singen in onder meer Bergen, Brugge, Antwerpen, 
Brussel en Luik). Het gaat om een veelbelovende ont-
wikkeling zoals is gebleken uit de toepassing ervan in 
de zaak-Gellingen, waar de burgerlijke partijen via een 
beveiligde internetsite toegang hebben gekregen tot 
het dossier. De minister wenst overigens de magistra-
ten geluk te wensen die voor dat project opmerkelijk 
werk hebben verricht.

In verband met de slachtoffers van de ramp bevestigt 
de minister dat nog altijd wordt onderhandeld met de 
verzekeraars om een gedeeltelijke schadevergoeding 
op vrijwillige basis te verkrijgen. De FOD Justitie treedt 
evenwel slechts op als bemiddelaar. Uiteraard nemen 
wellicht niet alle partijen genoegen met de oplossingen 
die uit de bus komen.

Overigens zal binnenkort een wetsontwerp worden 
ingediend om tot een samenhangender systeem te ko-
men waardoor een snellere schadevergoeding van de 
slachtoffers kan worden veralgemeend.

—  slachtofferbeleid

De minister verwijst naar zijn beleidsnota (zie DOC 
52 1529/016, blz. 26), die een overzicht geeft van de 
overwogen maatregelen. Hij vestigt ook de aandacht 
op het werk van het college van procureurs-generaal 
tot normalisering van de wijze waarop een klacht kan 
worden ingediend en behandeld.

—  wapenwet

De minister erkent dat er nog knelpunten blijven in 
verband met de ondersteuning van de provinciale dien-
sten. Het is evenwel het departement Binnenlandse Za-
ken dat bevoegd is om die aangelegenheid te regelen.

Voor het overige wenst de minister de nog bestaande 
interpretatieproblemen uit de wereld te helpen : daar-
toe heeft hij contact gezocht met de gouverneurs.
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—  projet de loi portant dispositions diverses en ma-
tière de justice

Le ministre annonce le dépôt prochain d’un projet de 
loi portant dispositions diverses en matière de justice. 
Ce projet de loi apportera une série de corrections aux 
législations existantes (par exemple, en ce qui concer-
ne l’expertise judiciaire) et tiendra compte des remar-
ques formulées par le Procureur général près la Cour 
de cassation et le Collège des procureurs généraux 
dans leur rapport établi conformément à l’article 11 de 
la loi du 25 avril 2007 instaurant un Comité parlemen-
taire chargé du suivi legislatif. 

—  vacances obligatoires imposées à un délégué 
syndical de la prison de Hasselt (question n° 8750 de 
M. Schoofs)

En ce qui concerne la question de M. Schoofs sur les 
vacances obligatoires imposées à un délégué syndical 
de la prison de Hasselt, le ministre souhaite rappeler 
brièvement les faits.

Les 12 et 13 janvier 2008, une série d’incidents vio-
lents ont eu lieu à la prison de Hasselt. La justice a 
ouvert plusieurs enquêtes à ce sujet. L’un des mem-
bres du personnel impliqués est un assistant péniten-
tiaire, qui est également délégué syndical. Une plainte 
a été déposée contre cette personne et une enquête a 
été ouverte.

Au moment des faits, le directeur général de la prison 
a décidé de ne pas prendre de mesures contre cette 
personne, dans l’attente des résultats de l’enquête.

Le 21 octobre dernier, le parquet a communiqué au 
directeur général que l’assistant pénitentiaire avait été 
inculpé pour coups et blessures volontaires. C’est sur 
la base de ces nouveaux éléments qu’il a jugé oppor-
tun que cet agent ne travaille plus à Hasselt pendant un 
moment. Le ministre déclare qu’il s’agit, en l’occurren-
ce, d’un dossier strictement administratif, qui est donc 
traité par l’administration elle-même : il n’y a aucune 
raison pour que le ministre intervienne.

—  régime relatif aux vacances judiciaires (ques-
tion n° 8695 de M. Schoofs et question n° 8709 de 
Mme De Rammelaere)

En ce qui concerne les questions de M. Schoofs et 
Mme De Rammelaere sur l’absence régulière d’une 
juge de police d’Alost au siège de son ressort, le mi-

—  wetsontwerp houdende diverse bepalingen op 
het vlak van justitie

De minister kondigt de spoedige indiening aan van 
een wetsontwerp houdende diverse bepalingen op het 
vlak van justitie. Dat wetsontwerp zal een aantal correc-
ties aanbrengen in de bestaande wetgeving (bijvoor-
beeld inzake het gerechtelijk deskundigenonderzoek). 
Het zal rekening houden met de opmerkingen die de 
procureur-generaal bij het Hof van Cassatie en het col-
lege van procureurs-generaal hebben geformuleerd in 
hun conform artikel 11 van de wet van 27 april 2005 tot 
oprichting van een Parlementair Comité belast met de 
wetsevaluatie opgestelde rapport

—  verplichte vakantie opgelegd aan een vakbonds-
afgevaardigde in de gevangenis te Hasselt (vraag 
nr. 8750 van de heer Schoofs)

Met betrekking tot de vraag van de heer Schoofs over 
de verplichte vakantie opgelegd aan een vakbondsaf-
gevaardigde in de gevangenis te Hasselt, wenst de mi-
nister kort de feiten te herinneren.

Op 12 en 13 januari 2008 hebben zich in de gevan-
genis van Hasselt een aantal gewelddadige incidenten 
voorgedaan. Het gerecht heeft hierover een aantal on-
derzoeken ingesteld. Een van de personeelsleden die 
hierbij betrokken waren, is een penitentiair assistent, 
tevens vakbondsafgevaardigde. Tegen deze persoon 
werd een klacht ingediend en is een onderzoek ge-
start.

Op het ogenblik van de feiten werd door de Direc-
teur-generaal van het gevangeniswezen beslist geen 
maatregelen te treffen tegen deze persoon, in afwach-
ting van de resultaten van het onderzoek. 

Op 21 oktober jl. heeft het Parket de Directeur-ge-
neraal meegedeeld dat de penitentiaire assistent in 
verdenking werd gesteld wegens opzettelijke slagen 
en verwondingen. Het is op basis van deze nieuwe ele-
menten dat hij het opportuun achtte om deze agent tij-
delijk niet meer in Hasselt te laten werken. De minister 
stelt dat het hier gaat om een strikt bestuurlijk dossier, 
dat dus door de administratie zelf wordt behandeld : er 
is geen enkele reden waarvoor de minister zou tussen-
komen.

–  regeling met betrekking tot het gerechtelijk verlof 
(vraag nr. 8695 van de heer Schoofs en vraag nr. 8709 
van mevrouw De Rammelaere)

Betreffende de vragen van de heer Schoofs en me-
vrouw De Rammelaere over de regelmatige afwezig-
heid van een politierechter te Aalst in de zetel van haar 
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nistre rappelle qu’en vertu de l’article 331 du Code 
judiciaire, un magistrat ne peut s’absenter lorsque le 
service en souffre.

En outre, un juge de paix ou un juge du tribunal de 
police ne peut s’absenter plus de trois jours sans avoir 
obtenu l’autorisation du président du tribunal. En appli-
cation de l’article 332 du même Code, l’autorisation du 
ministre de la Justice est exigée pour une absence de 
plus d’un mois.

En ce qui concerne le cas mentionné par les auteurs 
des questions, le président du tribunal de première 
instance de Termonde lui a donné l’autorisation d’ef-
fectuer un long séjour ainsi que quatre brefs séjours 
à l’étranger. Les autorisations ne lui ont été octroyées 
qu’à condition que le service soit assuré pendant ses 
absences.

Cela a toujours été le cas, étant donné que les 
audiences ont été assurées par un suppléant. De plus, 
la juge de police concernée assure elle-même ses 
audiences pendant les vacances judiciaires.

Le président du tribunal a enfi n fait savoir que cette 
juge de police, bien qu’elle fasse appel à un suppléant 
de temps à autre, n’a pas le moindre arriéré.

—  projet-pilote « administration de la justice par vi-
déoconférence » (question n° 8693 de M. Schoofs)

L es premières vidéoconférences de la Cour d’appel 
d’Anvers sont prévues pour début 2009. Les avocats 
et justiciables peuvent opter pour une vidéoconférence 
depuis Limbourg pour le traitement des matières civi-
les, commerciales ou fi  scales. 

En réponse à la question de Mme Lahaye-Battheu, 
le ministre précise que l’expérience conduite à Louvain 
a été évaluée négativement, sans doute parce qu’elle a 
été pratiquée en matière pénale où les plaidoiries res-
tent très importantes pour les parties. 

Afi n d’améliorer l’accessibilité de la justice, il s’indi-
que également d’assurer la mobilité au sein des juri-
dictions. Complémentairement et additionnellement au 
projet en matière de vidéoconférence, qui s’attaque à 
la problématique de la mobilité, le ministre souhaite 
étudier la possibilité, avec le siège, le parquet et le gref-
fe, de tenir une série d’audiences de la Cour d’appel 
d’Anvers dans le Limbourg. L’objectif est de faire siéger, 
sur une base expérimentale, une chambre civile et une 
chambre pénale à Hasselt une fois par mois ou toutes 
les six semaines en 2009.

ambtsgebied herinnert de minister eraan dat in toepas-
sing van artikel 331 van het Gerechtelijk Wetboek een 
magistraat niet afwezig mag zijn wanneer de dienst er-
onder lijdt. 

Bovendien mag een vrederechter of een rechter in de 
politierechtbank niet langer dan drie dagen afwezig zijn 
zonder vergunning van de voorzitter van de rechtbank. 
In toepassing van artikel 332 van hetzelfde Wetboek is 
de vergunning van de minister van Justitie vereist voor 
een afwezigheid van meer dan een maand.

Wat het door de vraagstellers vermelde geval betreft, 
heeft de voorzitter van de rechtbank van eerste aanleg 
te Dendermonde toelating gegeven voor één lang en 
vier korte verblijven in het buitenland. De toelatingen 
hiertoe werden maar verleend mits verzekering van de 
dienst tijdens haar afwezigheden. 

Dit was steeds het geval, gezien de zittingen werden 
verzekerd door een plaatsvervanger. Bovendien doet 
de bedoelde politierechter tijdens het gerechtelijk verlof 
haar zittingen zelf. 

Verder heeft de voorzitter van het rechtbank laten 
weten dat deze politierechter, ongeacht het feit dat er af 
en toe wordt beroep gedaan op een plaatsvervanger, 
niet de minste achterstand heeft.

—  proefproject « rechtsbedeling via videoconferen-
tie » (vraag nr. 8693 van de heer Schoofs)

De eerste videoconferenties van het hof van beroep 
te Antwerpen zijn gepland voor begin 2009. De advo-
caten en de rechtzoekenden kunnen opteren voor een 
videoconferentie vanuit Limburg voor de behandeling 
van burgerlijke, handels- of fi scale aangelegenheden.

De minister geeft in antwoord op de vraag van me-
vrouw Lahaye-Battheu aan dat het experiment in Leu-
ven negatief werd geëvalueerd, wellicht omdat het ging 
om een experiment in strafzaken, waarbij de pleidooien 
zeer belangrijk blijven voor de partijen.

Om de toegankelijkheid tot het gerecht te verbeteren 
is het ook aangewezen de mobiliteit binnen de rechts-
gebieden te versterken. Complementair en supplemen-
tair aan het project videoconferentie, dat de mobiliteits-
problematiek ondervangt, wil de minister met de zetel, 
het parket en de griffi e de mogelijkheid onderzoeken 
om een aantal zittingen van het Hof van Beroep te Ant-
werpen in Limburg te houden. Het is de bedoeling om 
in 2009 op experimentele basis een keer in de maand 
of om de zes weken één civiele kamer en één strafka-
mer in Hasselt te laten zetelen.
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D’autres possibilités d’application de la vidéoconfé-
rence dans la chaîne pénale seront étudiées. Le mi-
nistre songe ici en premier lieu au traitement des affai-
res devant la chambre des mises en accusation. Il est 
évident que l’application au niveau de la chambre des 
mises en accusation offre un grand nombre d’avanta-
ges, par exemple, la suppression de frais élevés de 
transport des prisonniers, le renforcement de la sécu-
rité dans la société, un effet positif sur l’environnement 
(réduction des émissions de CO2), un effet positif sur le 
problématique de la mobilité …

—  radicalisation des actions en faveur des fem-
mes allochtones en Flandre (question n° 8694 de 
M. Schoofs)

On constate de manière générale que, dans la so-
ciété d’aujourd’hui, la radicalisation ne se limite pas 
aux actions en faveur des femmes allochtones, mais in-
fl uence également d’autres minorités dans notre pays. 
Il importe dès lors que des initiatives soient prises au 
niveau local pour contrer ces formes de radicalisation 
et que ces initiatives soient soutenues en Flandre par 
l’autorité fl amande qui a déjà lancé différents projets 
dans ce sens.

En ce qui concerne la Sûreté de l’État, le ministre 
déclare que ce service suit la problématique générale 
de l’extrémisme islamiste dans le cadre de ses compé-
tences légales.

Dans ce cadre, une attention particulière est égale-
ment portée au rôle des femmes dans les processus 
de radicalisation. Lorsque des problèmes spécifi ques 
surgissent, un rapport est remis à ce sujet aux instan-
ces compétentes en la matière.

Au niveau fédéral, il existe au sein de l’Organe pour 
la coordination de l’analyse de la menace (OCAD) une 
taskforce nationale qui s’occupe du plan radicalisme et 
consacre également l’attention nécessaire à des phé-
nomènes tels que l’extrémisme islamiste notamment.

—  extradition de Diab Hassan (question n° 8760 de 
M. Schoofs)

Le ministre évoque l’affaire « Diab Hassan », arrêté 
au Canada pour être soupçonné d’être impliqué dans 
l’attentat à la bombe visant la synagogue de Paris en 
octobre 1980. Le parquet d’Anvers examine aujourd’hui 
la participation éventuelle de Diab Hassan dans l’atten-
tat perpétré dans le quartier des diamantaires d’Anvers 
en 1981. Aucune autre information ne peut être donnée 
au sujet de cette instruction judiciaire en cours.

Andere toepassingsmogelijkheden van videocon-
ferentie zullen binnen de justitiële keten worden on-
derzocht. De minister denkt hier op de eerste plaats 
aan de behandeling van zaken voor de kamer van in-
beschuldigingstelling (K.I.). Het behoeft wellicht geen 
uitgebreid betoog dat de toepassing op het niveau van 
de K.I. heel wat voordelen biedt, bijvoorbeeld : het weg-
vallen van de dure transportkosten van gevangen, de 
toename van de maatschappelijke veiligheid, positief 
effect op milieu (reductie CO2 uitstoot), positief effect 
op mobiliteitsproblematiek, enzovoort.

—  radicalisering van de allochtone vrouwenwerking 
in Vlaanderen (vraag nr. 8694 van de heer Schoofs)

Algemeen wordt er vastgesteld dat in de maatschap-
pij van vandaag de radicalisering zich niet alleen be-
perkt tot de allochtone vrouwenwerking maar eveneens 
invloed heeft op andere minderheden in ons land. Het 
is dan ook van belang dat er op lokaal vlak initiatieven 
worden genomen om deze vormen van radicalisering 
tegen te gaan — ondersteund in Vlaanderen door de 
Vlaamse overheid, die reeds verschillende projecten in 
die zin heeft lopen.

Wat de Veiligheid van de Staat betreft deelt de minis-
ter mee dat deze dienst de algemene problematiek van 
islamitisch extremisme en radicalisering opvolgt in het 
kader van haar wettelijke bevoegdheden.

Binnen dit kader wordt bijgevolg ook aandacht be-
steed aan de rol van de vrouwen in radicaliseringspro-
cessen. Wanneer er zich specifi eke problemen voor-
doen, wordt hierover gerapporteerd aan de daartoe 
bevoegde instanties.

Op federaal vlak is er binnen het Orgaan voor de 
Coördinatie en Analyse van de Dreiging (OCAD) een 
nationale taskforce die werkt rond het plan radicalisme 
en eveneens de nodige aandacht heeft voor dergelijke 
fenomenen van onder andere islamitisch extremisme.

—  uitlevering van Diab Hassan (vraag nr. 8760 van 
de heer Schoofs)

De minister verwijst naar de zaak « Diab Hassan », 
aangehouden in Canada, op verdenking van zijn be-
trokkenheid bij een bomaanslag op een Parijse Syna-
goge in oktober 1980. Of Diab Hassan mogelijkerwijs 
eveneens betrokken zou geweest zijn de aanslag in 
de Antwerpse diamantwijk in 1981 wordt momenteel 
onderzocht bij het parket van Antwerpen. Verder kun-
nen er geen mededelingen gedaan worden over een 
lopend gerechtelijk onderzoek.
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Aucune demande d’extradition n’a en tout cas été 
adressée au Canada jusqu’à présent. Si le besoin s’en 
fait sentir, un fondement autorise l’extradition entre la 
Belgique et le Canada.

—  problème de la prostitution juvénile sur Internet 
(question n° 8456 de M. Schoofs)

Il s’agit d’un phénomène récent mais important qui 
demande une attention particulière et nécessite une 
étude approfondie. La problématique de l’abus sexuel 
à l’aide des TIC est aujourd’hui également examinée 
au niveau de l’Union européenne.

Dès lors qu’il s’agit d’un nouveau phénomène, il 
est toutefois souhaitable d’attendre, dans un premier 
temps, la jurisprudence à ce sujet, plus particulièrement 
l’interprétation qui sera donnée de la notion d’« attentat 
à la pudeur » compte tenu de l’évolution des mentalités 
et des circonstances concrètes.

Au besoin, le ministre est disposé à aider Child Fo-
cus en mettant à sa disposition les statistiques du par-
quet et les statistiques relatives aux condamnations en 
vue d’une étude scientifi que.

Une adaptation de la décision-cadre 2004/68/JAI du 
Conseil de l’Union européenne du 22 décembre 2003 
relative à la lutte contre l’exploitation sexuelle des en-
fants et la pédopornographie est en effet en cours au 
niveau européen.

Le ministre précise en outre qu’il prépare actuel-
lement l’application de la directive 2006/24/CE sur la 
conservation de données, qui déterminera les données 
qui doivent être conservées en matière de communica-
tions électroniques, ainsi que les conditions et la durée 
de la conservation de ces données.

Le ministre fait observer qu’il est judicieux, en l’espè-
ce, de prévoir des mesures préventives et que la pré-
vention est une compétence des Communautés. Il faut 
apprendre tant aux parents qu’aux enfants comment 
utiliser l’internet et les TIC en sécurité. Si l’on permet 
aux parents de contrôler leurs enfants quand ils sur-
fent, les parents pourraient en conséquence être à leur 
tour tenus responsables du comportement inadéquat 
de leurs enfants.

Tot op heden is er in geen geval enig uitleverings-
verzoek aan Canada gericht. Indien de noodzaak zich 
voordoet is er een basis voor de uitlevering tussen Bel-
gië en Canada.

—  problematiek van de jeugdprostitutie via het inter-
net (vraag nr. 8456 van de heer Schoofs)

Het gaat hier om een nieuw, maar belangrijk feno-
meen dat om een specifi eke aandacht vraagt en een 
grondige studie vereist. De problematiek van seksu-
eel misbruik door middel van ICT wordt op dit moment 
eveneens bestudeerd op het niveau van de Europese 
Unie.

Gelet op het feit dat het hier gaat om een nieuw feno-
meen is het echter aangewezen om in eerste instantie 
te wachten op rechtspraak hieromtrent, en meer be-
paald op de interpretatie die aan het misdrijf « aan-
randing van de eerbaarheid » zal worden gegeven, 
rekening houdend met de evoluerende tijdsgeest en de 
concrete omstandigheden.

Indien daar behoefte aan is is de minister bereid om 
Child Focus te ondersteunen door het ter beschikking 
stellen van parketstatistieken en veroordelingsstatistie-
ken voor wetenschappelijk onderzoek.

Op Europees niveau wordt er immers gewerkt 
aan een aanpassing van het Europees kaderbesluit 
2004/68/JBZ van de Raad van Europa van 22 decem-
ber 2003 ter bestrijding van seksuele uitbuiting van kin-
deren en kinderpornografi e.

Verder meldt de minister dat momenteel werk wordt 
gemaakt van de implementatie van de Europese richt-
lijn 2006/24/EG inzake dataretentie, waarbij bepaald zal 
worden welke gegevens inzake elektronische commu-
nicatie dienen bewaard te worden, alsook de voorwaar-
den en de duur van de bewaring van die gegevens. 

De minister wijst erop dat preventieve maatregelen 
hier op hun plaats zijn en preventie een bevoegdheid 
is van de gemeenschappen. Zowel aan ouders als aan 
kinderen moet worden geleerd hoe veilig met internet 
en met ICT kan worden omgesprongen. Indien aan ou-
ders de mogelijkheid wordt geboden om hun surfende 
kinderen te controleren dan zou dit er toe kunnen lei-
den dat op hun beurt ouders verantwoordelijk kunnen 
gesteld worden voor het ongepast gedrag voor hun kin-
deren.
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—  libération de détenus par des directeurs de pri-
son sans autorisation préalable (question n° 8470 de 
Mme De Rammelaere, question n° 8536 de M. Baese-
len et question n° 8762 de Mme Lalieux)

Concernant le dossier évoqué par Mme De Ram-
melaere, le ministre se réfère à la réglementation en 
vigueur en cette matière, à savoir la circulaire ministé-
rielle n° 1642 du 3 juin 1993 concernant les jugements 
et arrêts rendus par défaut pour lesquels le délai nor-
mal d’opposition est écoulé. 

En vertu de cette circulaire, les jugements et arrêts 
rendus par défaut sont coulés en force de chose jugée 
dès que le délai ordinaire d’opposition est écoulé. Selon 
la jurisprudence de la Cour de Cassation, la condam-
nation devient en effet défi nitive dans ce dernier cas, 
sous condition résolutoire d’une déclaration d’opposi-
tion recevable et effectuée dans le délai extraordinaire. 

Dès lors qu’il s’agit d’un jugement défi nitif, les règles 
habituelles en matière libération provisoire ou de sur-
veillance électronique sont d’application.

Dans le cas précis évoqué par Mme De Rammelae-
re, le condamné avait effectivement fait opposition, non 
pas dans le délai ordinaire, mais dans le délai extraor-
dinaire. Dès lors, tant que l’opposition n’avait pas été 
déclarée recevable, la condamnation était défi nitive et 
il fallait appliquer la circulaire ministérielle relative à la 
surveillance électronique.

Dans la mesure où l’intéressé avait été condamné à 
18 mois d’emprisonnement, soit une peine de moins de 
3 ans, il entrait immédiatement en ligne de compte pour 
une interruption de peine en vue de surveillance élec-
tronique. Cette mesure est accordée par le directeur, 
sauf exceptions (notamment en cas de condamnation 
pour des faits d’abus sexuels). En l’occurrence, aucune 
contre-indication à l’interruption de peine n’ayant été 
constatée, le directeur a fait application de cette me-
sure.

Quelques jours après la mise en interruption de pei-
ne, la prison a reçu un ordre d’extraction du parquet. La 
prison n’a par contre pas reçu de citation à comparaître 
pour l’intéressé. 

Il est à noter que tous les parquets ont accès aux 
banques de données « Sidis » et « Greffe », qui repren-
nent la situation pénitentiaire de l’intéressé (notamment 
le fait que celui-ci a fait l’objet d’une interruption de 

—  vrijlating van gevangenen door gevangenisdirec-
teurs zonder voorafgaande toestemming (mondelinge 
vraag nr. 8470 van mevrouw De Rammelaere, monde-
linge vraag nr. 8536 van de heer Baeselen en monde-
linge vraag nr. 8762 van mevrouw Lalieux)

De minister verwijst in verband met het door me-
vrouw De Rammelaere ter sprake gebrachte dossier 
naar de terzake vigerende reglementering, met name 
de ministeriële rondzendbrief nr. 1642 van 3 juni 1993 
betreffende de bij verstek gewezen vonnissen en ar-
resten waarvoor de gewone termijnen van verzet ver-
streken zijn.

Krachtens die circulaire treden de bij verstek ge-
wezen vonnissen en arresten in kracht van gewijsde 
zodra de gewone termijn van verzet verstreken is. Vol-
gens de rechtspraak van het Hof van Cassatie wordt 
de veroordeling in dat geval immers defi nitief, onder 
de ontbindende voorwaarde van een ontvankelijke en 
binnen de buitengewone termijn ingediende verklaring 
van verzet.

Aangezien het om een defi nitief vonnis gaat, zijn de 
gebruikelijke regels inzake voorlopige invrijheidstelling 
en elektronisch toezicht van toepassing.

In het door mevrouw De Rammelaere aangehaalde 
geval had de veroordeelde daadwerkelijk verzet aange-
tekend, weliswaar niet binnen de gewone termijn, maar 
wel binnen de buitengewone termijn. Zolang het verzet 
niet ontvankelijk was verklaard, was de veroordeling 
derhalve defi nitief en moest de ministeriële rondzend-
brief in verband met het elektronisch toezicht worden 
toegepast.

De betrokkene was veroordeeld tot een gevangenis-
straf van 18 maanden, dat wil zeggen een straf van 
minder dan 3 jaar, en kwam dus onmiddellijk in aan-
merking voor een strafonderbreking met het oog op 
elektronisch toezicht. Die maatregel wordt toegestaan 
door de directeur, behalve uitzonderingen (onder meer 
in geval van veroordeling voor seksueel misbruik). In dit 
geval was geen enkele contra-indicatie voor de strafon-
derbreking vastgesteld en de directeur heeft die maat-
regel dus toegepast.

Enkele dagen na de strafonderbreking heeft de ge-
vangenis een bevel inzake uithaling van het parket ont-
vangen, maar voor de betrokkene geen dagvaarding 
om te verschijnen.

Opgemerkt zij dat alle parketten toegang hebben tot 
de gegevensbanken « Sidis » en « Griffi e », waarin de 
penitentiaire situatie van de betrokkene is opgenomen 
(onder meer het feit of hij een strafonderbreking heeft 
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peine), ainsi que l’adresse à laquelle il doit résider. La 
citation à comparaître a donc logiquement été envoyée 
à la résidence de l’intéressé qui aurait dû connaître la 
date de comparution.

Conformément à l’usage, la prison a averti le 14 oc-
tobre l’intéressé qu’il devait comparaître le lendemain.

La prison de Forest n’a rien fait d’autre qu’appliquer 
les instructions en vigueur, à savoir appliquer la direc-
tive ministérielle relative à la surveillance électronique 
et à l‘interruption de peine.

Toutes les autres prisons appliquent ces instructions 
de la même manière. Une distinction est donc bel et 
bien opérée entre les cas où le délai d’opposition conti-
nue à courir et qui ne sont pas laissés en interruption 
de peine tant que le jugement n’est pas défi nitif, et les 
cas où le délai ordinaire d’opposition et le délai de re-
cours ont expiré.

On peut suivre un raisonnement analogue pour les 
cas où l’arrestation immédiate a été prononcée, mais 
où les délais d’opposition et de recours ont expiré. À 
partir de ce moment, ces condamnations sont traitées 
d’une manière semblable à toutes les autres condam-
nations défi nitives.

Dans ce cas, le directeur de la prison a agi selon la 
réglementation en vigueur et dans les limites de ses 
compétences.

Il ressort de cette affaire qu’il faut modifi er la pratique 
quotidienne en ce qui concerne la transmission des in-
formations entre les parquets ainsi que des parquets 
vers les établissements pénitentiaires. L’administration 
œuvre déjà à la rédaction d’un cahier des charges pour 
le développement d’une nouvelle application informati-
que en remplacement du programme SIDIS existant. 
À cet égard, les modes d’accès externe seront amé-
liorés.

Les adaptations apportées à la directive ministérielle 
relative à la surveillance électronique prévoient déjà de 
nouvelles instructions concernant le feed-back fourni 
par le CNSE aux parquets et aux services de police.

Il a également été demandé d’examiner comment 
l’administration pourrait désormais vérifi er auprès du 
parquet si d’autres dossiers sont encore en cours avant 
de décider d’une interruption de peine.

Dans le cadre de la conception des applications in-
formatiques pour la chaîne pénale (à laquelle travaille 

gekregen) en het adres waar hij moet verblijven. De 
dagvaarding om te verschijnen is dus logischerwijze 
overgezonden naar de verblijfplaats van de betrokkene, 
die de datum van de verschijning had moeten kennen.

Overeenkomstig het gebruik heeft de gevangenis de 
betrokkene op 14 oktober ervan op de hoogte gebracht 
dat hij de dag nadien moest verschijnen.

De gevangenis te Vorst heeft niets anders gedaan 
dan het toepassen van de vigerende instructies, name-
lijk de toepassing van de ministeriële richtlijn betreffen-
de het elektronisch toezicht en de strafonderbreking.

Alle andere gevangenissen passen deze instructies 
op dezelfde wijze toe. Er wordt dus wel degelijk onder-
scheid gemaakt tussen de gevallen waarbij de gewone 
verzetstermijn nog loopt, en die niet worden in straf-
onderbreking gelaten zolang het vonnis niet defi nitief 
is, en de gevallen waarbij de gewone verzetstermijn en 
beroepstermijn verstreken zijn.

Een analoge redenering kan worden gevolgd voor 
de gevallen waarbij de onmiddellijke aanhouding werd 
uitgesproken, maar waarbij de verzets- en beroepster-
mijnen zijn verstreken. Vanaf dat ogenblik worden deze 
veroordelingen op een gelijkaardige wijze behandeld 
als alle andere defi nitieve veroordelingen.

In dit geval heeft de directeur van de gevangenis ge-
handeld volgens de vigerende regelgeving en binnen 
de grenzen van zijn bevoegdheden.

Uit deze zaak blijkt dat er in de dagelijkse praktijk 
bijsturingen nodig zijn wat de informatiedoorstroming 
tussen de parketten onderling betreft alsook deze naar 
de penitentiaire inrichtingen. De administratie werkt al 
aan een lastenboek voor de bouw van een nieuwe in-
formaticatoepassing ter vervanging van het bestaande 
programma SIDIS. Daarbij zullen de vormen van ex-
terne toegang worden verbeterd.

In de aanpassingen die aan de ministeriële richtlijn 
werden aangebracht over het elektronisch toezicht zijn 
al nieuwe instructies ingeschreven in verband met de 
terugkoppeling door het NCET naar de parketten en 
naar de politiediensten. 

Er werd ook gevraagd na te gaan op welke wijze de 
gevangenisadministratie, vooraleer ze tot strafonder-
breking beslist, voortaan kan nagaan bij het parket of 
er nog andere dossiers lopende zijn.

In het kader van de bouw van de informaticatoepas-
sing voor de penale keten (waaraan wordt gewerkt in 
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le projet CHEOPS), il a également été demandé de fa-
ciliter la circulation de l’information entre les différents 
parquets, de manière à ce que les renseignements re-
latifs à une même personne soient, en principe, dispo-
nibles sur l’ensemble du territoire.

À la suite du cas précité, le ministre a également de-
mandé d’examiner comment une condamnation avec 
arrestation immédiate peut constituer une contre-indi-
cation pour une interruption de peine.

Le fait est que le phénomène de l’interruption de fait 
reste un point faible de la problématique de l’exécution 
des peines pour les personnes condamnées à trois ans 
et moins. Tant que la capacité pénitentiaire ne sera pas 
étendue, ce problème restera entier.

À l’heure actuelle, la population carcérale est remon-
tée à 10 181 détenus. Lorsque la directive relative à 
la surveillance électronique a été adaptée pour met-
tre l’accent sur l’effectivité, dans un premier temps, 
le nombre a encore augmenté parce qu’une enquête 
préalable est désormais à nouveau demandée; c’est 
une conséquence inévitable d’un choix cohérent visant 
une plus grande effi cacité.

L’administration s’emploie à accroître le nombre de 
détenus sous surveillance électronique. Après une di-
minution pendant un court intervalle lors de l’entrée en 
vigueur des nouvelles adaptations, ce nombre reprend 
une progression positive et l’administration espère re-
passer le cap des 700 cas de détenus sous surveillan-
ce électronique en décembre, pour poursuivre sur cet-
te lancée. Le ministre espère que cette évolution aura 
également une incidence sur le nombre d’interruptions 
de peine.

Dans le même temps, le recrutement d’assistants 
de justice supplémentaires se poursuit. Cette double 
approche devrait aussi contribuer à une évolution fa-
vorable.

—  vente d’ enfant via Internet (question n° 8759 de 
M. Schoofs, question n° 8862 de M. Gilkinet et question 
n° 8786 de Mme De Schamphelaere)

Le ministre se dit choqué par les faits largement re-
latés par les médias concernant la vente d’un enfant 
par Internet. Il juge toutefois qu’il ne serait pas raison-
nable d’envisager une réforme de façon précipitée sur 
la base d’un cas, qui a un caractère relativement ex-
ceptionnel. 

À cet égard, il est utile que le Sénat qui a déjà dé-
battu de ces questions dans le cadre des mères por-

het CHEOPS-project) werd eveneens gevraagd dat er 
een doorstroming tussen de verscheidene parketten 
onderling mogelijk wordt, zodat in principe voor een-
zelfde persoon informatie voor het ganse land beschik-
baar wordt.

Naar aanleiding van bovenvermeld geval heeft de 
minister ook gevraagd om te onderzoeken hoe in geval 
van een veroordeling met onmiddellijke aanhouding dit 
een tegenindicatie kan vormen voor strafonderbreking.

Het is een feit dat het fenomeen van de strafonder-
breking een pijnpunt blijft binnen de problematiek van 
de strafuitvoering voor veroordeelden tot drie jaar en 
minder. Zolang er geen bijkomende gevangeniscapaci-
teit zal zijn, zal dit fenomeen blijven bestaan. 

Vandaag is de gevangenispopulatie terug gestegen 
tot 10  181 gedetineerden. Door de aanpassing van de 
richtlijn voor elektronisch toezicht met de nadruk op 
meer effectiviteit, is het aantal in eerste fase nog geste-
gen omdat er voortaan terug een voorafgaand onder-
zoek wordt gevraagd; een onvermijdelijke gevolg van 
een consequente keuze naar meer effectiviteit.

De administratie werkt eraan om het aantal gevallen 
onder elektronisch toezicht te doen toenemen. Na een 
daling gedurende een korte periode bij de inwerking-
treding van de nieuwe aanpassingen, stijgt het aantal 
terug en hoopt de administratie tegen december op-
nieuw aan 700 gevallen van elektronisch toezicht te 
zitten om verder te blijven stijgen. De minister hoopt 
dat dit ook zijn effect zal hebben op het aantal strafon-
derbrekingen.

Tegelijkertijd loopt de aanwerving van bijkomende 
justitieassistenten. Deze dubbele aanpak zou even-
eens moeten bijdragen tot een gunstige evolutie.

—  kinderverkoop via het internet (mondelinge vra-
gen nr. 8759 van de heer Schoofs, nr. 8862 van de heer 
Gilkinet en nr. 8786 van mevrouw De Schamphelaere)

De minister zegt geschokt te zijn door de ruim in de 
media aan bod gekomen feiten waarbij een kind via het 
internet is verkocht. Hij acht het evenwel onredelijk op 
grond van één relatief uitzonderlijk geval in zeven haas-
ten een hervorming op stapel te zetten.

In dat opzicht ware het nuttig dat de Senaat, die 
dergelijke aangelegenheden al behandeld heeft in het 
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teuses, poursuive ses discussions afi n d’avoir une ap-
proche globale de la problématique. 

Il est clair que la vente d’un enfant est un acte scan-
daleux qui appelle une réaction adéquate de la part de 
l’État. 

Le ministre rappelle que ces faits peuvent déjà faire 
l’objet de poursuite dans l’état actuel du droit belge, no-
tamment sur la base de l’article 363 du code pénal sur 
la substitution d’enfant. Une incrimination spécifi que de 
la vente d’enfants aurait dès lors une portée d’abord 
symbolique.

Le ministre rappelle cependant que la vente d’en-
fants en vue de leur exploitation est de surcroît expli-
citement considérée comme une infraction, à savoir à 
l’article 433quinquies du Code pénal, relatif à la traite 
des êtres humains. Si le trafi c concerne un mineur, il 
s’agit d’une circonstance aggravante, comme il ressort 
de l’article 433septies du Code pénal.

Enfi n, en ce qui concerne la question relative à l’op-
portunité d’insérer une disposition dans le Code civil, 
le ministre ne juge pas cette mesure nécessaire. Les 
personnes ne sont pas dans le commerce, car c’est 
contraire à l’ordre public et aux bonnes mœurs (cf. l’ar-
ticle 1128 du Code civil). Cela signifi e que les droits 
relatifs au corps humain (droits de la personnalité) et 
les droits et devoirs des parents (droits familiaux) ne 
peuvent pas être traités, en principe, comme des droits 
patrimoniaux (par exemple, sous la forme de contrats).

M. Jo Baret, conseiller du ministre, passe en revue la 
situation en ce qui concerne le masterplan.

À partir du moment où le gouvernement a approuvé 
le masterplan, la Justice a entamé sa mise en œuvre. 
La mission de consultance est menée parallèlement à 
la réalisation du masterplan. Cette mission porte sur 
les grands projets qui seront réalisés par le biais d’un 
fi nancement spécifi que. Il s’agit de l’organisation et des 
négociations du cahier des charges et des modalités 
de l’exécution des cahiers des charges concrets de la 
construction. Une partie est également traitée par la 
Régie elle-même.

Il est inexact que le délai de deux ans commence à 
courir après l’attribution du contrat de consultance. Le 
délai est déjà en cours.

raam van de draagmoederproblematiek, zijn besprekin-
gen voortzet zodat het probleem in zijn totaliteit wordt 
benaderd.

Het is duidelijk dat de verkoop van een kind een 
schandelijke daad is waartegen de Staat passend 
moet reageren.

De minister herinnert eraan dat die feiten volgens 
het vigerende Belgische recht al strafrechtelijk kunnen 
worden vervolgd, met name op grond van artikel 363 
van het Strafwetboek betreffende de verwisseling van 
kinderen. De draagwijdte van een specifi eke strafbaar-
stelling van kinderverkoop zou derhalve in de eerste 
plaats symbolisch zijn.

De minister wijst er toch even op dat daarnaast de 
verkoop van kinderen met het oog op hun exploitatie 
wel expliciet als een misdrijf wordt gezien, namelijk in 
het artikel 433quinquies van het Strafwetboek inzake 
mensenhandel. Als er een minderjarige verhandeld 
wordt, wordt dat als een verzwarende omstandigheid 
beschouwd, zoals blijkt uit artikel 433septies Sw.

Ten slotte, wat de vraag betreft naar de noodzake-
lijkheid om een bepaling op te nemen in het Burgerlijk 
Wetboek, acht de minister dit niet noodzakelijk. Perso-
nen zijn niet in de handel, dit op grond van de strijdig-
heid met de openbare orde en de goede zeden (cf. ar-
tikel 1128 van het Burgerlijk Wetboek). Dit betekent dat 
de rechten met betrekking tot het menselijk lichaam 
(persoonlijkheidsrechten) en de rechten en de plichten 
van de ouders (familiale rechten) in principe niet als 
vermogensrechten (bijvoorbeeld in de vorm van con-
tracten) mogen worden behandeld.

De heer Jo Baret, adviseur van de minister schetst 
de stand van zaken met betrekking tot het masterplan. 

Vanaf het moment dat de regering het Masterplan 
heeft goedgekeurd, is justitie begonnen met de imple-
mentatie. De consultancy-opdracht loopt parallel met 
de implementatie van het Masterplan. Die opdracht 
heeft betrekking op de grote projecten die zullen ge-
realiseerd worden via een specifi eke fi nanciering. Het 
betreft de organisatie en de onderhandelingen over het 
lastenboek en de manier waarop de implementatie van 
de concrete aanbestedingsdossiers van de bouw kan 
doorgevoerd worden. Er is ook een onderdeel dat door 
de Regie zelf wordt afgehandeld. 

Het is niet zo dat de termijn van twee jaar begint 
te lopen na de toewijzing van het consultancy-contract. 
De termijn loopt al. 
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En ce qui concerne la réalisation des dossiers 
concrets, il a d’abord été envisagé de récupérer la ca-
pacité de cellules sur les sites existants, puis d’étendre 
les sites existants par le biais de projets de faible am-
pleur, avant de passer aux grands dossiers. Les tra-
vaux de rénovation et de sécurisation sont également 
en chantier dans les établissements existants.

Certains projets ont déjà été réalisés. On citera à 
cet égard la récupération de cellules (reconversion des 
douches à Saint-Gilles et à Forest, par exemple). Par 
ailleurs, il faut reconnaître que dans des établissements 
anciens comme ceux de Forest, de Saint-Gilles et de 
Merksplas, de plus en plus de cellules deviennent inha-
bitables en raison de problèmes liés, notamment, aux 
sanitaires. Il est permis de se demander si ces vieux 
établissements ne nécessiteront pas constamment des 
travaux, à la suite de problèmes techniques ou autres 
précisément liés à leur vétusté.

En ce qui concerne les autres dossiers, le schéma 
préétabli est respecté, sauf pour ce qui est des travaux 
rendus nécessaires en Campine à la suite d’un incen-
die. On donne donc aujourd’hui priorité à Merksplas, 
alors que le schéma prévoyait la réalisation de travaux 
à Hoogstraten. Une opération de rattrapage aura lieu.

Un intervenant a demandé pourquoi une distinction 
était opérée entre l’apport externe et les travaux prépa-
rés par la Régie des bâtiments.

Il y a trois cas de fi gure. En ce qui concerne les tra-
vaux plus modestes, c’est la Régie elle-même qui se 
charge de l’élaboration et du développement des pro-
jets. Il en va de même pour certains projets de taille 
moyenne, étant donné que plusieurs dossiers étaient 
déjà en cours avant que le gouvernement actuel ait fi xé 
le plan pluriannuel.

C’est notamment le cas des travaux réalisés à Ever-
berg.

Dans d’autres dossiers, on a opté pour une prépa-
ration combinée, la Régie bénéfi ciant alors du soutien 
de bureaux d’études. C’est le cas des projets relatifs 
aux établissements psychiatriques — les deux centres 
de psychiatrie légale qui seront construits à Anvers et 
à Gand. Dans cette dernière ville, un bureau d’études 
avait déjà été désigné, et une première ébauche avait 
été proposée. L’orientation déjà suivie par la ministre 
Onkelinx concernant l’exploitation de ces centres de 
psychiatrie légale met l’accent sur l’accompagnement 
et sur les soins plutôt que sur la sécurité.

Wat de implementatie betreft van de concrete dos-
siers, wordt eerst gedacht aan de recuperatie van cel-
capaciteit op de bestaande sites, daarnaast aan uit-
breiding op de bestaande sites via kleinere projecten, 
vervolgens zijn er de grote dossiers. Tevens lopen de 
renovatie en de beveiligingswerken in de bestaande 
inrichtingen. 

Er zijn al een aantal realisaties voltooid zoals de re-
cuperatie van cellen, bijvoorbeeld de douches in Sint-
Gillis en in Vorst. Anderzijds moet ook worden erkend 
dat in die oude inrichtingen zoals Vorst, Sint-Gillis, 
Merksplas voortdurend nieuwe cellen teloorgaan door 
bijkomende problemen, onder meer met betrekking tot 
het sanitair. De vraag rijst in welke mate die oude in-
richtingen niet blijvend werken zullen behoeven, tenge-
volge van technische en andere problemen die juist te 
wijten zijn aan de ouderdom van die instellingen. 

Wat de andere dossiers betreft wordt het voorop-
gestelde schema gevolgd, op een probleem na in de 
Kempen tengevolge van een brand. Daarom wordt nu 
voorrang gegeven aan Merksplas terwijl Hoogstraten 
eigenlijk gepland was. Er zal een inhaaloperatie plaats-
vinden. 

Er werd gevraagd waarom een onderscheid gemaakt 
wordt tussen externe inbreng en werken die worden 
voorbereid vanuit de Regie der Gebouwen. 

Er zijn drie invalshoeken. Voor wat de kleinere werken 
betreft, wordt de aansturing en de projecten uitgewerkt 
en ontwikkeld door de Regie zelf. Ook voor enkele mid-
delgrote projecten is dat het geval, omwille van het feit 
dat een aantal dossiers reeds lopende waren voor de 
beslissing van deze regering over het meerjarenplan. 

Dat was bijvoorbeeld het geval voor de werkzaam-
heden in Everberg. 

In andere dossiers heeft men geopteerd voor een 
gecombineerde voorbereiding, zowel vanuit de Regie 
als met ondersteuning van studiebureaus. Dit is zo 
voor de projecten rond de psychiatrische inrichtingen, 
de twee forensische centra die zullen gebouwd worden 
in Antwerpen en in Gent. In Gent was al een studiebu-
reau aangeduid en werd een eerste schetsontwerp in-
gediend. De oriëntatie die reeds door minister Onkelinx 
werd vooropgesteld rond de invulling van de exploitatie 
van die psychiatrische forensische centra legt het ac-
cent op begeleiding en op zorg, eerder dan op veilig-
heid. 
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L’expertise dont la Régie disposait en cette matière 
provenant d’experts externes.

En ce qui concerne les projets pour les centres pour 
jeunes à Everberg et à Achêne, il se fait que l’on pro-
cède d’une autre manière que par le passé et il n’y a 
donc pas de retard. Il y a un apport et une collaboration 
très intense avec les instances responsables des deux 
Communautés. Le but est que ces centres ne soient 
pas exploités ni organisés sur la base de normes appli-
cables en matière de justice et de sécurité. L’attention 
se porte par priorité sur les soins et l’accompagnement 
des jeunes.

Le protocole de coopération a trait à divers aspects. 

Il a été convenu que les questions et les dossiers 
soumis par la Justice à la Régie seraient rassemblés 
dans un système unique. À terme, il y aura donc éga-
lement un programme permettant d’assurer une mise 
à jour permanente des fi chiers tant au départ de la 
Justice qu’au départ des centres locaux de la Régie. 
L’évolution et le planning devraient donc toujours être 
actualisés.

Par le biais des spocs (single point of contact), les 
responsables de la Régie et les responsables de la 
Justice se concerteront en permanence sur l’évolution 
des différents dossiers. Des accords ont été conclus à 
ce propos, par exemple, en matière de cahiers de char-
ges. Le suivi permanent est donc assuré par le biais 
des spocs et de la task force existant entre la Régie et 
la Justice.

Pour ce qui est des nouveaux grands projets, une lis-
te de critères a été dressée pour les sites, en particulier 
en termes d’accessibilité, de sécurité, de plans ou de 
modifi cations en matière d’aménagement du territoire. 
C’est le résultat de deux années d’études préliminai-
res. Une quarantaine de terrains sont à l’examen. On 
dressera une shortlist en tenant compte des régions à 
problème pour la Justice et des critères de surpopula-
tion.

Une décision sera prise sur la base de cette liste 
dans le courant de cette année.

Le ministre ajoute qu’un programme est établi pour 
tous les bâtiments de la Justice. Les interventions ne 
seront donc plus ponctuelles mais systématiques.

Le ministre annonce ensuite qu’il n’a pas fait insérer 
de dispositions concernant la justice dans la loi portant 

De expertise die op dat vlak niet bij de Regie aan-
wezig was, wordt door externe deskundigen aange-
bracht. 

Wat de projecten voor de jeugdcentra te Everberg 
en Achêne betreft is het zo dat daar op een andere ma-
nier tewerk wordt gegaan dan in het verleden, er is dus 
geen achterstand. Er is een inbreng en een samenwer-
king die zeer intens is met de verantwoordelijke instan-
ties van de twee gemeenschappen. De bedoeling is dat 
de exploitatie en de organisatie binnen die centra niet 
gebeurt op gond van normen die gelden voor justitie en 
veiligheid. De eerste aandacht gaat naar de zorg en de 
begeleiding van die jongeren. 

Het protocol van samenwerking heeft betrekking op 
meerdere aspecten. 

Afgesproken werd dat de vragen en de dossiers die 
vanuit Justitie aan de Regie zullen voorgelegd worden 
allemaal samen gebracht worden in één systeem. Zo 
zal er ook op termijn een programma zijn op basis 
waarvan de bestanden, zowel vanuit justitie als vanuit 
de lokale centra van de Regie, continu kunnen bijge-
werkt worden. De evolutie en de planning zouden dus 
steeds op punt moeten staan. 

Via de afgesproken spocs (single point of contact) 
zullen de verantwoordelijken van de Regie en de ver-
antwoordelijken van Justitie permanent in contact zijn 
over de evolutie van de verschillende dossiers. Daar-
over zijn ook afspraken gemaakt, bijvoorbeeld over het 
lastenboek. De voortdurende opvolging is dus verze-
kerd via de spocs en via de task force die tussen de 
Regie en Justitie bestaat. 

Wat de nieuwe grote projecten betreft werd een lijst 
met criteria voor de sites opgesteld, meer bepaald over 
toegankelijkheid, de veiligheid, de plannen of de wijzi-
gingen inzake ruimtelijke ordening. Dit is het resultaat 
van twee jaar voorbereidende studie. Een veertigtal ter-
reinen zijn in onderzoek. Er zal een shortlist opgesteld 
worden die rekening houdt met de knelpuntregio’s voor 
justitie en met de overbevolkingscriteria. 

Op basis van die lijst zal in de loop van dit jaar beslist 
worden. 

De minister voegt hieraan toe dat een programma 
wordt opgesteld voor alle gebouwen van Justitie. Er zal 
dus niet meer punctueel maar wel systematisch opge-
treden. 

De minister kondigt voorts aan dat hij geen bepalin-
gen inzake justitie heeft laten opnemen in de wet diver-



133DOC 52 1527/008

CHAMBRE · 3e SESSION DE LA 52e LÉGISLATUREKAMER · 3e ZITTING VAN DE 52e ZITTINGSPERIODE 20092008

des dispositions diverses parce qu’il déposera un pro-
jet distinct avec toutes les adaptations légales néces-
saires en matière de justice.

Le projet reprend une série de suggestions qui ont 
été faites par la Cour de cassation et par le collège des 
procureurs généraux dans le cadre de l’évaluation de 
la législation.

IV.  —  DEUXIÉME DISCUSSION

A.  Questions et observations des membres

M. Bart Laeremans (Vlaams Belang) constate que la 
police sévit bel et bien contre les jeunes criminels mais 
que la justice ne suit pas. Les jeunes sont arrêtés et 
immédiatement relâchés.

Un jeune s’est vanté à un journaliste du fait qu’il avait 
été arrêté 145 fois et qu’il n’avait jamais été condam-
né !

Certains qualifi ent cela à tort de petite criminalité. 
Les politiques bruxellois de tendance PS ne réagissent 
pas parce qu’ils ne veulent pas heurter les électeurs. 
Le membre plaide pour une approche structurelle et 
critique le fl ou des réponses du ministre en la matière.

Seule une modifi cation structurelle du fonctionne-
ment du parquet est susceptible de garantir le rôle in-
ternational de Bruxelles. Le fl éau de la délinquance ju-
vénile est très répandu et la justice est coresponsable 
de cette situation. Le ministre repousse les problèmes 
à Bruxelles et renvoie au dialogue entre les commu-
nautés. Kris Peeters n’a-t-il pas dit que BHV demeure-
rait en dehors de ce dialogue ? Négocier signifi era en 
tout cas que des concessions seront faites aux franco-
phones.

La juridiction bruxelloise devrait être destinée aux 19  
communes de Bruxelles-capitale. Cette solution ser-
virait aussi les intérêts des francophones. L’organisa-
tion judiciaire provinciale doit être respectée, ce serait 
beaucoup plus logique.

Le membre souhaite aussi que le ministre réponde 
à une question orale qu’il lui a adressée. (question 
n°…..)

Elle concerne l’arrêt rendu récemment dans l’affaire 
Fluxys/Cregg . En sa qualité de président de la com-
mission de l’Économie, M. Laeremans a été confronté 
au cri de détresse du premier président de la Cour 
d’appel de Bruxelles, qui indique que ses services ne 
sont en fait pas en mesure de faire face à cette tâche 
supplémentaire. Dans une note détaillée adressée au 

se bepalingen omdat hij een afzonderlijk ontwerp zal 
indienen met alle wetsaanpassingen die inzake Justitie 
noodzakelijk zijn. 

Het ontwerp neemt een aantal suggesties over die 
door het Hof van Cassatie en door het college van pro-
cureurs-generaal gedaan werden in het kader van de 
wetsevaluatie. 

IV.  —  TWEEDE BESPREKING

A.  Vragen en opmerkingen van de leden

De heer Bart Laeremans (Vlaams Belang) stelt vast 
dat de politie in Brussel wel degelijk optreedt tegen cri-
minele jongeren maar dat het gerecht niet volgt. Jonge-
ren worden aangehouden en meteen weer vrijgelaten. 

Een jongere pakte er tegen een journalist mee uit 
dat hij al 145 keer werd aangehouden en nooit veroor-
deeld !

Sommigen noemen zoiets kleine criminaliteit, ten 
onrechte. De Brusselse politici van PS-strekking rea-
geren niet omdat ze de kiezers niet voor het hoofd wil-
len stoten. Het lid pleit voor een structurele aanpak en 
hekelt de vage antwoorden ter zake van de minister. 

Alleen een structurele wijziging van de werking van 
het parket kan de internationale rol van Brussel vrijwa-
ren. De plaag van de jeugdcriminaliteit is zeer ruim ver-
spreid en Justitie is hieraan medeplichtig. De minister 
schuift de problemen in Brussel voor zich uit en verver-
wijst naar de dialoog tussen de gemeenschappen. Was 
er door Kris Peeters niet gezegd dat BHV buiten deze 
dialoog zou blijven ? Onderhandelen zal in elk geval 
betekenen dat er toegevingen zullen gedaan worden 
aan de Franstalingen. 

Het Brussels gerecht zou moeten bestemd zijn voor 
de 19 gemeenten van Brussel hoofdstad, ook de Frans-
taligen zouden met deze oplossing gebaat zijn. De pro-
vinciale gerechtelijke organisatie moet gerespecteerd 
worden, dat zou veel logischer zijn.

Het lid wenst van de minister ook een antwoord te 
krijgen op een mondelinge vraag die hij aan de minister 
overzond. (Vraag nr. XXX)

Het betreft het recente arrest in de zaak Fluxys/
Cregg. De heer Laeremans werd, in zijn hoedanigheid 
van voorzitter van de commissie Bedrijfsleven gecon-
fronteerd met de noodkreet van de Eerste Voorzitter 
van het hof van beroep te Brussel, die stelt dat zijn 
diensten deze extra taak eigenlijk niet aankunnen. In 
een uitgebreide nota aan het kabinet van de minister 
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cabinet du ministre, M. Delvoie propose la création 
d’une chambre ou d’un collège pluridisciplinaire distinct 
avec des techniciens comme conseillers assesseurs. 
Le président Delvoie insiste aussi pour qu’il soit pro-
cédé à une augmentation temporaire « hors cadre » du 
nombre de magistrats. En attendant, il pourrait éven-
tuellement être fait appel aux référendaires.

M. Laeremans a appris qu’il existe un plan stratégi-
que pour la Sûreté de l’État (jusque 2012). Il demande 
au ministre de transmettre ce plan à la commission.

Où en est la loi relative aux méthodes particulières 
de recherche pour les services de renseignements (loi 
sur les méthodes particulières de recueil de données). 
Le groupe VB l’a toujours soutenue, mais le constat 
que la commission parlementaire d’accompagnement 
du Comité R n’admet aucun membre de l’opposition 
a tendance à rendre le groupe réfractaire. Des com-
pétences particulières requièrent en effet un contrôle 
supplémentaire.

La note de politique générale indique qu’une étu-
de relative à l’opportunité d’une unité nationale d’en-
quête pour la lutte contre le terrorisme sera réalisée.

Cela n’existe-t-il pas encore ? Un service supplé-
mentaire sera-t-il créé et quel sera le rôle de ce service 
par rapport à l’OCAM ?

Le budget de la Sûreté de l’État augmente cette an-
née de 11 %, et même de 33 % par rapport à 2007. La 
justifi cation de cette augmentation est cependant limi-
tée. Il est également étrange que de nombreux crédits 
soient consacrés au personnel administratif, alors que 
l’on pourrait s’attendre à ce que la Sûreté de l’État ait 
plutôt besoin d’analystes et d’experts.

On recherche des sites pour de nouvelles prisons. 
Comment se fait-il que l’on ne trouve de lieu appro-
prié ni à Anvers, ni à Bruxelles ? Bruxelles n’est tout de 
même pas si densément peuplée.

La législation relative à la surveillance électronique 
est sévère et c’est probablement une des raisons pour 
lesquelles il y a si peu de détenus ayant un bracelet de 
cheville. À la page 14 de la note de politique générale, 
il est indiqué que la surveillance électronique pourrait 
être utilisée pour la détention préventive, la peine d’em-
prisonnement de substitution, les peines de courte du-
rée, ...

L’intervenant estime qu’il s’agit là d’une évolution 
étrange. Si les personnes condamnées à une peine 
de courte durée ne vont pas en prison, cela revient à 

stelt de heer Delvoie voor dat er een pluridisciplinaire, 
aparte kamer of college zou komen met technici als 
bijzitter raadsheer. Ook dringt voorzitter Delvoie aan op 
een tijdelijke verhoging « buiten kader » van het aantal 
magistraten. In afwachting daarvan zou eventueel be-
roep gedaan worden op referendarissen.

De heer Laeremans heeft vernomen dat er een 
strategisch plan voor de Staatsveiligheid (tot 2012) be-
staat. Hij vraagt dat de minister daar aan de commissie 
inzage zou van geven. 

Hoe staat het met de wet inzake de bijzonder opspo-
ringsmethoden voor de inlichtingendiensten (BIM-wet). 
De VB- fractie heeft dit altijd gesteund maar de vaststel-
ling dat de parlementaire begeleidingscommissie voor 
het Comité I geen enkel lid van de oppositie toelaat, 
maakt dat de fractie weigerachtig wordt. Bijzondere be-
voegdheden vergen immers een bijkomende controle.

De beleidsnota vermeldt dat er onderzoek wordt ge-
daan naar de wenselijkheid van een nationale onder-
zoekseenheid voor terrorismebestrijding.

Bestaat dat nog niet ? Wordt er een bijkomende 
dienst opgericht en hoe zal die dienst zich dan verhou-
den ten opzichte van de OCAD ?

De begroting van de Staatsveiligheid stijgt dit jaar 
met 11 %, ten opzicht van 2007 zelfs met 33 %. De 
verantwoording van die stijging is echter beperkt. Het is 
ook vreemd dat veel kredieten bestemd zijn voor admi-
nistratief personeel terwijl men zou mogen verwachten 
dat de Staatsveiligheid eerder analisten en deskundi-
gen nodig heeft.

Er wordt gezocht naar locaties voor nieuwe gevange-
nissen. Hoe komt het dat er noch in Antwerpen, noch in 
Brussel een geschikte plaats gevonden wordt ? Brus-
sel is toch niet bijzonder dicht bevolkt. 

De wetgeving betreffende het elektronisch toezicht 
is streng en dat is vermoedelijk een van de redenen 
waarom er zou weinig gedetineerden met een enkel-
band zijn. Op bladzijde 14 van de beleidsnota staat dat 
het elektronisch toezicht zou kunnen gebruikt worden 
voor voorlopige hechtenis, plaatsvervangende gevan-
genisstraf, korte straffen, enzovoort.

De spreker vindt dit een vreemde evolutie. Indien 
kortgestraften niet naar de gevangenis gaan, dan komt 
dat neer op smaad aan de rechtstaat. Blijkbaar zijn er 
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commettre un outrage contre l’État de droit. Il y a mani-
festement de longs délais d’attente et de longues listes 
d’attente pour l’application de la surveillance électroni-
que. Quelle est la longueur des listes en ce moment ?

M. Laeremans demande que le Parlement soit in-
formé de la circulaire ministérielle du 25 juillet 2008 en 
la matière.

*
*     *

M. Olivier Hamal (MR) souligne les points suivants :

—  la garantie locative

Même si l’intervenant est conscient que la com-
pétence en matière de législation sur les loyers sera 
transférée aux régions, il plaide, eu égard à l’avancée 
très lente de la réforme de l’État et à l’augmentation 
constante des problèmes pratiques rencontrés par les 
propriétaires et les locataires, pour une évaluation im-
médiate de la législation et, au besoin, pour une in-
tervention législative. C’est surtout la problématique de 
la garantie locative qui est criante. Il faudrait parvenir 
de toute urgence à une solution équilibrée en la ma-
tière. Eu égard à la situation actuelle des banques et 
à la participation de l’État belge dans ces dernières, 
il s’indique de rappeler aux banques leurs devoirs en 
matière de garantie locative.

—  les naturalisations

Une réforme de la législation s’impose. Cette ré-
forme doit notamment tenir compte de l’expérience de 
la commission des Naturalisations, en particulier en ce 
qui concerne la problématique des mariages blancs. 
Ce dernier phénomène est en effet en augmentation 
constante.

*
*     *

Mme Carina Van Cauter (Open Vld) fait remarquer 
qu’à Bruxelles, une personne peut prendre un domicile 
sans que la police contrôle s’il y réside effectivement, 
alors que partout ailleurs, la police effectue ce contrô-
le et que le suivi est assuré par le procureur du Roi. 
Il convient ensuite de faire remarquer au parquet de 
Bruxelles qu’il doit réellement donner un avis et qu’il ne 
peut se contenter de donner un avis sous réserve.

Dans de nombreux dossiers, la Sûreté de l’État ne 
souhaite pas non plus donner un avis car elle ne sou-

lange wachttijden en wachtlijsten voor de toepassing 
van het elektronisch toezicht. Hoe lang zijn de lijsten op 
dit ogenblik ?

De heer Laeremans vraagt dat het Parlement in ken-
nis zou gesteld worden van de ministeriële omzend-
brief van 25 juli 2008 in dit verband. 

*
*     *

De heer Olivier Hamal (MR) stipt de volgende pun-
ten aan;

—  de huurwaarborg

Alhoewel de spreker er zich bewust van is dat de 
bevoegdheid inzake huurwetgeving overgedragen zal 
worden aan de gewesten pleit hij, gelet op de geringe 
voortgang die gemaakt wordt met de staatshervorming 
en de steeds toenemende praktische problemen voor 
eigenaars en huurders, voor een onmiddellijke evalu-
atie van de wetgeving en desgevallend voor een wet-
gevend ingrijpen. Voornamelijk de problematiek inzake 
de huurwaarborg is nijpend. Er zou in deze dringend 
gekomen moeten worden tot een evenwichtige oplos-
sing. Gelet op de huidige situatie van de banken, en de 
participatie van de Belgische Staat erin, is het aange-
wezen om de banken te wijzen op hun plichten inzake 
de huurwaarborg.

—  de naturalisaties

Een hervorming van de wetgeving dringt zich op. 
Deze hervorming dient onder meer rekening te houden 
met de ervaringen van de commissie Naturalisatie, in 
het bijzonder met de problematiek van de schijnhuwe-
lijken. Dit laatste fenomeen neemt immers steeds meer 
toe. 

*
*     *

Mevrouw Carina Van Cauter (Open Vld) merkt op 
dat in Brussel iemand een domicilie kan nemen, zon-
der controle of hij daar wel verblijft. Terwijl de politie 
overal elders dit nagaat en de opvolging ervan verze-
kerd wordt door de procureur des Konings. Het parket 
van Brussel dient er voorts op gewezen te worden dat 
ze effectief een advies moeten geven en zich niet kun-
nen beperken tot het geven van een advies onder voor-
behoud. 

In vele dossiers wenst ook de Staatsveiligheid geen 
advies uit te brengen omdat zij het geheim karakter van 
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haite pas violer le caractère secret de l’enquête. C’est 
certes compréhensible, mais étant donné l’absence 
conjuguée d’un avis effectif du parquet de Bruxelles, 
la commission des Naturalisations ne peut absolument 
pas se faire une idée de la situation de l’intéressé qui a 
déposé une demande de naturalisation.

Elle demande au ministre d’intervenir en la matière.

Le groupe Open Vld est favorable à ce que le juge 
pénal puisse prononcer une déchéance de nationalité 
en cas de condamnation pour des infractions graves. 
Il s’indiquerait également de prévoir qu’il en sera de 
même si la nationalité a été obtenue sur la base de 
fausses déclarations (comme les mariages blancs).

La note de politique générale mentionne deux im-
portantes mesures d’économie procédurale : d’une 
part, l’extension des possibilités d’accord à l’amiable 
et de transaction par le ministère public et, d’autre part, 
l’extension des possibilités pour la chambre du conseil 
de se prononcer immédiatement sur le fond, pour les 
affaires moins graves ou « non contestées ». Elle es-
time qu’il convient de poser comme condition à cette 
procédure de tenir compte des intérêts civils. Le mi-
nistre peut-il expliquer plus en détails quels seront les 
droits des victimes en l’occurrence ?

Il est positif que l’on récupère des capacités et 
construise de nouveaux établissements pénitentiaires. 
Elle fait observer qu’en Grande-Bretagne, une prison 
a été construite en l’espace de deux ans. Il serait bon 
d’examiner la chose. Elle demande par ailleurs que l’on 
s’intéresse à une collaboration potentielle avec le sec-
teur privé.

En ce qui concerne la surveillance électronique, l’in-
tervenante soutient l’extension de la capacité à mille 
unités. Il est en effet inadmissible qu’une peine soit in-
terrompue pendant 8 mois dans l’attente de la pose 
d’un système de surveillance électronique. Elle ne 
s’oppose pas à la surveillance électronique en tant que 
peine principale ou, dans le respect de certaines condi-
tions, en tant qu’alternative à la détention préventive.

La capacité est une chose, mais il convient égale-
ment de s’attacher au contrôle et au suivi de celle-ci. 
L’intervenante fait observer qu’un tel projet a cours aux 
Pays-Bas. Il est peut-être également utile de s’y inté-
resser. La pratique britannique pourrait, elle aussi, être 
examinée minutieusement.

*
*     *

het onderzoek niet willen schenden. Dit is weliswaar 
begrijpelijk, doch bij het eveneens ontbreken van een 
effectief advies van het parket van Brussel heeft de 
commissie Naturalisaties geen enkel zicht op de toe-
stand van de betrokkene die een naturaliteitsaanvraag 
heeft ingediend. 

Zij roept de minister op om hier actie te onderne-
men.

De Open Vld-fractie is er voorstander van dat de 
strafrechter bij een veroordeling voor zware misdaden 
een vervallenverklaring van nationaliteit kan uitspreken. 
Het zou ook aangewezen zijn te bepalen dat dit ook zal 
gebeuren indien de nationaliteit verkregen werd op ba-
sis van valse verklaringen (zoals schijnhuwelijken).

In de beleidsnota worden 2 belangrijke proceseco-
nomische maatregelen gestipuleerd. Enerzijds de uit-
breiding van de mogelijkheden tot dading en minnelijke 
schikking door het openbaar ministerie en anderzijds 
de uitbreiding van de mogelijkheid voor de raadkamer 
om in geval van minder ernstige en niet-betwiste zaken 
onmiddellijk ten gronde te oordelen. Als voorwaarde 
voor deze procedure is zij van oordeel dat gesteld moet 
worden dat rekening dient te worden gehouden met de 
burgerlijke belangen. Kan de minister meer duiding ge-
ven wat de rechten van de slachtoffers in deze zullen 
zijn ?

Het herwinnen van capaciteit en het bouwen van 
nieuwe penitentiaire instellingen is een goede zaak. 
Zij wijst er op dat in Groot-Brittannië een gevangenis 
gebouwd wordt binnen een tijdsbestek van 2 jaar. Het 
ware aangewezen om dit eens te onderzoeken. Voorts 
vraagt zij ook aandacht om ook oog te hebben voor een 
mogelijke samenwerking met de privésector.

Inzake het elektronisch toezicht. De uitbreiding van 
de capaciteit tot duizend eenheden terzake draagt de 
goedkeuring van de spreekster weg. Een strafonderbre-
king van 8 maanden in afwachting van de plaatsing on-
der elektronisch toezicht is inderdaad onaanvaardbaar. 
Zij staat niet afkering van een elektronisch toezicht als 
hoofdstraf of, mits naleving van bepaalde voorwaarden, 
als alternatief voor een voorlopige hechtenis.

Capaciteit is één ding, maar er moet ook aandacht 
zijn voor de controle en de opvolging ervan. Zij vestigt 
de aandacht er op dat in Nederland een dergelijk pro-
ject loopt. Het is misschien nuttig om ook daar eens te 
gaan kijken. Ook de Britse praktijk zou eens onder de 
loep kunnen worden genomen.

*
*     *
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M. Bruno Stevenheydens (Vlaams Belang) constate 
que, dans sa note de politique, le ministre — contrai-
rement à ce qu’il prétend ailleurs — n’annonce pas de 
renforcement de la politique à l’égard de la délinquance 
juvénile.

Cela est probablement dû à l’infl uence de la majorité 
francophone au gouvernement.

Le ministre affi rme, avec raison, que la Justice est 
la dernière instance devant intervenir à l’égard des 
jeunes, mais lorsque toutes les autres formes d’aide 
échouent, il faut intervenir de façon répressive.

Le ministre demande une augmentation du budget 
de 3,8 %, ce qui est relativement peu. Pour les stages 
parentaux, l’augmentation s’élève à 1,7 %.

Le ministre annonce une grande conférence au prin-
temps, ce qui signifi e qu’il ne se passera quasiment 
rien au cours du restant de l’année.

Il avait été dit initialement que des places d’accueil 
supplémentaires pour les jeunes seraient disponibles 
dans 6 mois. Les nouveaux établissements devront 
toutefois reprendre en premier lieu les jeunes qui vien-
dront d’Everberg, dans l’attente d’une extension de cet 
établissement.

Il faudra encore attendre plusieurs années, jusqu’en 
2012, pour qu’il y ait une capacité d’accueil supplé-
mentaire.

La note de politique ne prévoit pas d’actions concrè-
tes; l’année prochaine, le ministre s’occupera surtout, 
selon cette note, d’analyser, d’évaluer et de discuter.

M. Stevenheydens demande des précisions sur les 
projets à l’étranger. Le ministre veut soutenir cela par 
le biais d’un arrêté royal. L’intervenant fait observer que 
ces projets, tels que les randonnées vers Compostelle, 
sont très onéreux et requièrent beaucoup de main-
d’oeuvre. Pour chaque jeune, il faut un accompagna-
teur. En tout cas, le jeune qui manque à ses devoirs 
doit exécuter sa peine initiale.

Pourquoi ne pas envisager de participer à des pro-
jets moins onéreux mais tout aussi justifi és sur le plan 
éducatif ? C’est ainsi qu’à l’époque, il y avait un projet 
en collaboration avec la Défense, dans le cadre duquel 
des jeunes et des militaires participaient à des projets 
de développement au Bénin. Il faut être économe lors-
que les moyens publics sont rares.

*
*     *

De heer Bruno Stevenheydens (Vlaams Belang) 
stelt vast dat de minister in zijn beleidsverklaring — 
in tegenstelling met wat hij elders voorhoudt — geen 
strenger beleid ten aanzien van jeugddelinquentie aan-
kondigt.

Dat is vermoedelijk de invloed van de Franstalige 
meerderheid in de regering.

De minister zegt terecht dat justitie de laatste in-
stantie is die moet optreden ten aanzien van jongeren, 
maar indien alle andere hulp faalt moet er repressief 
opgetreden worden. 

De minister vraagt een stijging van het budget met 
3,8 %, wat vrij weinig is, voor ouderstages is er een 
verhoging van 1,7 %.

De minister kondigt tevens een grote conferentie in 
het voorjaar aan, dat betekent zoveel als een stilstand 
voor de rest van het jaar. 

Oorspronkelijk was gezegd dat de bijkomende op-
vangplaatsen voor jongeren binnen 6 maand zouden 
beschikbaar zijn. De nieuwe instellingen zullen echter 
in eerste instantie de bezetting van Everberg moeten 
opvangen, in afwachting van een uitbreiding van deze 
insteling.

Voor bijkomende opvangcapaciteit wordt het nog 
een aantal jaren wachten, tot 2012. 

De beleidsnota bevat geen concrete acties, de minis-
ter zal zich volgens deze nota volgende jaar vooral be-
zighouden met analyseren, evalueren en bespreken. 

De heer Stevenheydens wil graag wat meer toelich-
tingen over de projecten in het buitenland. De minis-
ter wil dit ondersteunen met een koninklijk besluit. De 
spreker merkt op dat deze projecten, zoals bijvoorbeeld 
de voettochten naar Compostella zeer duur en arbeids-
intensief zijn. Voor elke jongere moet een begeleider 
meegaan. In elk geval moet de jongere die faalt zijn 
oorspronkelijke straf uitvoeren.

Waarom niet overwegen om aan minder dure maar 
opvoedkundig even verantwoorde projecten deel te ne-
men ? Zo was er destijds een project in samenwer-
king met Defensie, waarbij jongeren en militairen aan 
ontwikkelingswerk in Benin deden. Met schaarse over-
heidsmiddelen moet zuinig omgesprongen worden. 

*
*     *
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M. Raf Terwingen (CD&V) constate que la note de 
politique du ministre ne fait guère l’objet de critiques 
fondamentales et que l’on met plutôt en garde contre 
des « pièges ».

L’approche de la problématique carcérale est la 
bonne et le calendrier concernant l’extension de la sur-
veillance électronique est très réaliste.

En matière d’informatisation, la voie suivie est la 
bonne, Cheops va bottom-up. Quand même une ques-
tion concernant la consultation des jugements pénaux : 
l’accessibilité de ceux-ci ne peut-t-elle pas être accélé-
rée par la voie électronique ?

En tout cas, les essais de vidéoconférence au Lim-
bourg sont très appréciés par les avocats.

En ce qui concerne la politique en matière de drogue, 
il est à présent établi que la politique de tolérance est 
condamnée à disparaître. Le déplacement des coffees-
hops vers la frontière belge n’est pas une bonne chose. 
L’intervenant espère que les bourgmestres resteront 
solidaires et qu’ils continueront à soutenir le ministre.

Il y a lieu de se réjouir que davantage de moyens 
soient accordés à l’aide juridique . La valeur de ce point 
semble correcte. Les jeunes avocats seraient néan-
moins plus motivés, si le paiement pouvait s’effectuer 
plus rapidement.

B.  Réponses du ministre

M. Jo Vandeurzen, vice- premier ministre et ministre 
de la Justice et des Réformes institutionnelles, donne 
les éclaircissements suivants :

—  le parquet de Bruxelles

Des discussions ont eu lieu avec le parquet géné-
ral et le Conseil supérieur de la justice à propos, entre 
autres, des questions d’organisation au sein du parquet 
de Bruxelles. Le ministre pense qu’il doit être possible 
de mieux organiser certaines tâches essentielles du 
parquet sans modifi cation de loi et d’être l’interlocuteur 
d’une série d’autorités administratives.

—  le renforcement de la capacité policière en ma-
tière de terrorisme

La police demande s’il ne se recommande pas d’af-
fecter les moyens policiers à la lutte contre le terroris-
me. La question est de savoir si cette affectation doit 
s’effectuer au niveau du corps fédéral ou au niveau des 
unités décentralisées.

De heer Raf Terwingen (CD&V) stelt vast dat de be-
leidsnota van de minister weinig fundamentele kritiek 
krijgt, er wordt eerder gewaarschuwd tegen « valkui-
len ».

De aanpak van de gevangenisproblematiek is de 
juiste, ook de planning met betrekking tot de uitbreiding 
van het elektronisch toezicht is zeer realistisch. 

Inzake informatisering wordt de goede weg gevolg, 
Cheops gaat bottom-up. Toch een vraag omtrent het 
inkijken van de strafvonnissen : kan dit niet sneller toe-
gankelijk gemaakt worden langs elektronische weg ?

In elk geval wordt het proefdraaien met videoconfe-
renties in Limburg door de advocaten zeer geappreci-
eerd. 

Wat het drugsbeleid betreft staat het nu wel vast dat 
het gedoogbeleid tot verdwijnen gedoemd is. Het ver-
plaatsen van de coffeeshops naar de Belgische grens 
is geen goede zaak. De spreker hoopt dat de burge-
meesters solidair blijven en dat ze de minister blijven 
steunen.

Het is goed dat meer middelen naar juridische bij-
stand gaan. De waarde van het punt lijkt correct. Wel 
zouden de jonge advocaten meer gemotiveerd zijn in-
dien de uitbetaling sneller zou kunnen verlopen.

B.  Antwoorden van de minister

De heer Jo Vandeurzen, vice-eersteminister en mi-
nister van Justitie en Institutionele Hervormingen, geeft 
de volgende verduidelijkingen :

—  het parket van Brussel

Er worden gesprekken gevoerd met het parket-ge-
neraal en de Hoge Raad voor de Justitie over onder 
meer de organisatorische kwesties binnen het parket 
van Brussel. De minister meent dat het mogelijk moet 
zijn om zonder wetswijziging een aantal kerntaken van 
het parket beter te organiseren en om gesprekspartner 
te zijn van een aantal bestuurlijke overheden.

—  de versterking van de politionele capaciteit in-
zake terrorisme

Er is een vraag vanuit de politie of het niet aange-
wezen is om de politionele middelen in de strijd tegen 
het terrorisme aan te wenden. De vraag rijst of dit moet 
gebeuren op niveau van het federale korps of op het 
niveau van de gedeconcentreerde eenheden. 
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—  la Sûreté de l’État

Le ministre concède que pour certaines rubriques, 
aucune spécifi cation n’est donnée. Il s’agit notamment 
des dépenses pour les analystes dans les services 
intérieurs, des dépenses de personnel des services 
extérieurs et des coûts liés au déménagement de la 
Sûreté de l’État.

Le ministre fait observer que le plan stratégique est 
un document classifi é et que, par conséquent, il ne 
peut pas être fourni aux membres de la commission.

—  la surveillance électronique

L’enquête sociale et la visite des lieux ont été réins-
taurées. Cette mesure a eu pour conséquence d’aug-
menter les interruptions de la peine. Il va sans dire que 
le but est de faire en sorte que celles-ci diminuent de 
nouveau.

Par ailleurs, la procédure a fait l’objet de plusieurs 
modifi cations qualitatives. Le ministre considère que 
le déménagement et le renforcement du personnel du 
Centre national de surveillance électronique améliore-
ront la qualité du suivi.

—  la garantie locative

Le ministre confi rme que la législation sur les baux 
à loyer sera évaluée. Cette évaluation s’effectuera en 
collaboration avec les Régions . Plusieurs projets de 
modifi cation de la loi sont prêts.

—  les naturalisations

Le ministre propose que la commission des Natu-
ralisations invite le parquet de Bruxelles et la Sûreté 
de l’État à un entretien, afi n d’accroître la qualité des 
avis.

—  les mariages blancs

M. Vandeurzen est, lui aussi, favorable à une régle-
mentation concernant les contrats de cohabitation fi c-
tive. Il plaide en faveur d’une approche préventive, plu-
tôt que répressive. Dans ce domaine, il serait opportun 
de confi er certaines missions aux ambassades et aux 
consulats généraux de Belgique à l’étranger.

—  l’accord à l’amiable

Il existe actuellement trois possibilités pour le minis-
tère public de conclure, même pendant l’instruction, un 

—  de Staatsveiligheid

De minister beaamt dat voor een aantal rubrieken 
geen specifi caties werden opgegeven. Het betreft on-
der meer uitgaven voor analisten in de binnendiensten, 
personeelsuitgaven van de buitendiensten en kosten 
die verband houden met de locatieverhuizing van de 
Staatsveiligheid. 

De minister merkt op dat het strategisch plan een 
geclassifi ceerd document is en derhalve niet kan wor-
den bezorgd aan de commissieleden. 

—  het elektronisch toezicht

De sociale enquête en het plaatsbezoek werden 
opnieuw ingevoerd. Dit heeft tot gevolg gehad dat de 
strafonderbrekingen zijn toegenomen. Het is vanzelf-
sprekend de bedoeling dat deze opnieuw dalen.

Er werden voorts een aantal kwalitatieve aanpas-
singen gedaan aan de procedure. De minister gaat er 
van uit dat de locatieverhuizing en de personeelsver-
sterking van het Nationaal Centrum voor Elektronisch 
Toezicht, de kwaliteit van de opvolging ten goede zal 
komen. 

—  de huurwaarborg

De minister bevestigt dat de huurwetgeving geëva-
lueerd zal worden. Deze evaluatie zal gebeuren in 
samenwerking met de gewesten. Een aantal ontwerp 
wetswijzigingen zijn klaar. 

—  de naturalisaties

De minister stelt voor dat de commissie Naturalisa-
ties het parket van Brussel en de Staatsveiligheid uit-
nodigt voor een onderhoud teneinde de kwaliteit van de 
adviezen te verhogen.

—  de schijnhuwelijken

De heer Vandeurzen beaamt dat ook tot een re-
geling moet worden gekomen wat de schijnsamen-
woningsovereenkomsten betreft. Hij pleit om in deze 
eerder preventief dan repressief te werken. Het ware 
aangewezen om in dit verband taken te geven aan de 
ambassades en de consulaten-generaal van België in 
het buitenland. 

—  de dading

Er zijn momenteel 3 mogelijkheden voor het open-
baar ministerie om zelfs tijdens het gerechtelijk onder-
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accord à l’amiable. Il s’agit là du plan stratégique du mi-
nistère public, le plan adopté de « lutte contre la fraude 
fi scale » et, dans le secteur diamantaire, le système 
permettant de conclure des accords à l’amiable avec le 
parquet, qui a été demandé par le secteur.

Un certain nombre de textes sont en cours d’élabo-
ration. Plusieurs questions de principe doivent encore 
être tranchées.

—  La construction des nouvelles prisons.

L’intention est également de pouvoir construire 
une prison dans un délai de deux ans. Il faut toutefois 
d’abord obtenir un permis de bâtir. L’option retenue a 
été celle d’une localisation préalable du site.

Il souligne par ailleurs que pour les centres psychia-
triques il faut également tenir compte du fait qu’il s’agit 
d’un hôpital et d’un lieu sécurisé.

—  protection de la jeunesse

Le ministre estime que l’accroissement de capacité 
de 280 places en faveur des mineurs délinquants est 
le maximum que l’on peut escompter de l’autorité fé-
dérale.

Le réaménagement du centre pénitentiaire de Ton-
gres sera achevé au cour de l’été 2009.

Un accord a été conclu avec les Communautés en 
termes de capacité.

—  Vidéoconférences

Le ministre souligne que la jurisprudence au niveau 
européen est suffi samment stable pour déterminer si 
l’on peut avoir recours à des vidéoconférences dans 
des affaires pénales. Ce dossier est appelé à évoluer.

—  Les coffeeshops

Le ministre espère que les bourgmestres belges 
continueront à défendre une position commune.

—  l’aide juridique

Le ministre estime qu’il n’est pas possible d’accélé-
rer le rythme actuel en ce qui concerne la réalisation 
des points.

zoek een dading af sluiten. Het betreft het strategisch 
plan van het openbaar ministerie, het goedgekeurde 
plan « strijd tegen de fi scale fraude » en zoals het geval 
is in de diamantsector, waar de vraag gesteld werd om 
een systeem uit werken waardoor dadingen met het 
parket kunnen worden afgesloten. 

Er zijn een aantal teksten in opbouw. Er dienen nog 
enkele principiële kwesties te worden uitgeklaard. 

—  de bouw van de nieuwe gevangenissen

Het is ook de bedoeling om een gevangenis in 2 jaar 
te kunnen bouwen. Eerst dient evenwel eerst een 
bouwvergunning bekomen te worden. Er werd voor ge-
kozen om te werken met een vooraf bepaalde inplaat-
singslocatie.

Hij wijst er voorts op dat bij forensische centra ook 
rekening dient te worden gehouden dat het een zieken-
huis en een beveiligde omgeving betreft. 

—  jeugdbescherming

De minister is van oordeel dat de meercapaciteit van 
280 plaatsen voor minderjarige delinquenten, het maxi-
mum is dat binnen de federale bevoegdheden verwacht 
kan worden. 

De herinrichting van het penitentiair centrum in Ton-
geren zal in de zomer van 2009 klaar zijn. 

Er werd inzake de capaciteit een akkoord afgesloten 
met de gemeenschappen.

—  videoconferenties

De minister vestigt de aandacht erop dat op Euro-
pees niveau de rechtspraak voldoende gestabiliseerd 
is om te bepalen of videoconferenties gebruikt kunnen 
worden in penale zaken. Dit verhaal zal een vervolg 
kennen.

—  de coffeeshops

De minister hoopt dat de Belgische burgemeesters 
een gemeenschappelijk standpunt zullen blijven verde-
digen.

—  de juridische bijstand

De minister meent dat wat de tegeldemaking van de 
punten betreft niet sneller kan worden gewerkt dan aan 
het huidige ritme.
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—  Les nouvelles missions de la Cour d’appel de 
Bruxelles en ce qui concerne les organes régulateurs 
de marchés

En réponse à la question de M. Laeremans (ques-
tion orale n° 8751), le ministre indique que le mercredi 
19 novembre 2008, il a pu prendre connaissance d’une 
note du Président de la Cour d’appel de Bruxelles fai-
sant état de la problématique évoquée par M. Laere-
mans. .

Le courriel est le suivant :

« Vous trouverez en annexe une version de la note, 
dans laquelle je formule, à la lumière des travaux pré-
paratoires déjà réalisés de la loi-programme, une autre 
solution à court terme, tout à la fi n de la note.

Mon secrétariat prépare une lettre d’accompagne-
ment destinée au Ministre, laquelle sera envoyée cette 
semaine encore.

Vous remerciant de votre attention, je vous prie de 
croire à l’assurance de mes cordiales salutations. » 
(Traduction)

Guy Delvoie

Le Premier président se réfère aux « travaux prépa-
ratoires de la loi-programme ». La loi-programme et la 
loi portant dispositions diverses fi guraient à l’ordre du 
jour du conseil des ministres du 21 novembre 2008. Le 
Premier président vise toutefois probablement la « Loi 
portant Dispositions diverses Justice », c’est-à-dire une 
loi portant spécifi quement sur la justice et qui contient 
toute une série de modifi cations et de corrections dans 
divers domaines de la justice. S’agissant des textes de 
cette loi, les négociations sont déjà en cours entre les 
différents groupes de travail techniques des différents 
cabinets (GTI).

La note aménagée à laquelle se réfère le Premier 
président, a dans l’intervalle déjà été envoyée à l’ad-
ministration pour demande d’avis sur les possibilités 
de répondre à court terme aux aspirations du Premier 
président.

B.3  Répliques

M. Renaat Landuyt (sp.a + Vl.Pro) constate que le 
ministre n’a pas répondu à la plupart de ses ques-
tions.

—  het nieuwe takenpakket van het Brussels Hof van 
Beroep inzake marktregulatoren

In antwoord op de vraag van de heer Laeremans 
(mondelinge vraag nr. 8751) deelt de minister mee dat 
hij op woensdag 19 november 2008 een nota in voor-
lezing mocht ontvangen vanwege de eerste-voorzitter 
van het Hof van Beroep te Brussel waarin de door de 
heer Laeremans geschetste problematiek wordt aan-
gehaald.

De mail gaat als volgt : 

« Als bijlage gaat een aangepaste versie van de 
nota, waarin ik, in het licht dat de voorbereiding van de 
programmawet reeds afgesloten is, een andere korte-
termijnoplossing formuleer, helemaal op het einde van 
de nota.

Mijn secretariaat bereidt een begeleidingsbrief voor 
de Minister voor, die nog deze week zal vertrekken.

Met dank voor uw aandacht en 

Met vriendelijke groet,

Guy Delvoie »

De eerste-voorzitter verwijst naar de « voorberei-
ding van de programmawet ». De programmawet en de 
wet diverse bepalingen stonden op 21 november 2008 
geagendeerd op de Ministerraad. De eerste-voorzitter 
doelt echter waarschijnlijk op de « Wet Diverse Bepa-
lingen Justitie », zijnde een eigen justitiewet die tal van 
ingrepen, wijzigingen en correcties inhoudt op diverse 
gebieden van justitie. Met betrekking tot de teksten van 
deze wet zijn de onderhandelingen reeds lopende tus-
sen de technische werkgroepen van de onderscheiden 
kabinetten (IKW).

De kwestieuze aangepaste nota waarnaar de eerste-
voorzitter verwijst, werd ondertussen reeds overgezon-
den aan de administratie teneinde advies te geven over 
de mogelijkheden om op korte termijn te kunnen vol-
doen aan de verzuchtingen van de eerste-voorzitter.

B.3.  Replieken

De heer Renaat Landuyt (sp.a + Vl. Pro) stelt vast 
dat het overgrote deel van zijn vragen niet beantwoord 
werd door de minister.
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L’intervenant répète qu’il souscrit aux idées de base 
de la note de politique générale mais qu’il n’est pas 
convaincu qu’elles seront effectivement mises en œu-
vre.

M. Landuyt partage le point de vue du ministre de la 
Justice en ce qui concerne les moyens du budget. Les 
moyens disponibles doivent cependant être correcte-
ment affectés, ce qui ne signifi e toutefois pas, selon 
l’intervenant, qu’il faille expérimenter avec des vidéo-
conférences. De telles initiatives ont leur place dans 
des pays comme le Canada, mais pas dans un petit 
pays comme la Belgique. Le budget disponible doit être 
mieux affecté.

En ce qui concerne le Masterplan et les propos du 
ministre selon lesquels le calendrier serait respecté, 
l’intervenant estime que c’est peut-être le cas cette an-
née, mais pas pour les prochaines années. Il renvoie à 
cet égard en particulier à la remarque qu’il a formulée à 
propos de la construction d’une institution à Gand.

En ce qui concerne les emplacements pour la 
construction des nouvelles prisons, l’intervenant fait 
observer, en dépit de la réponse du ministre formulée 
par M. Baret, qu’il ressort de la réponse du vice-pre-
mier ministre, formulée par le secrétaire d’État Melchior 
Wathelet, à une question orale posée à ce sujet par 
la sénatrice Martine Taelman au vice-premier ministre 
et ministre des Finances et des Réformes institution-
nelles, qu’aucun emplacement n’a été jugé approprié 
à Bruxelles. Il était en outre précisé qu’il fallait encore 
opérer un choix entre 5 à 6 sites (Sénat de Belgique 
— séance plénière du 13 novembre 2008 — Annales 
n° 4-48).

La réponse de l’administration du SPF Justice est 
dès lors dépassée. Ce n’est pas sérieux. C’est appa-
remment la méthode pour respecter le calendrier, d’où 
la préoccupation de l’intervenant.

En ce qui concerne la réforme de la Justice, le mem-
bre souscrit aux initiatives du ministre de sensibiliser 
les procureurs et les juges aux moyens de fonctionne-
ment. Il convient d’imposer une certaine responsabilité 
fi nancière aux organes de la justice. Le ministre a ju-
dicieusement fait observer qu’un procureur n’est pas 
un juge : les structures du parquet différent de celles 
de l’ordre judiciaire. Il n’est toutefois pas correct d’affi r-
mer que la problématique de la mesure de la charge de 
travail constituera un grand tournant. L’intervenant est 
favorable à une « mesure de l’ardeur au travail » plutôt 
que de la « charge de travail ». Il importe de savoir 
comment un juge travaille, et non de savoir combien il 
travaille. Il faut procéder à un contrôle de rendement.

De spreker herhaalt dat hij achter de basisideeën 
van de beleidsnota staat doch dat hij er niet van over-
tuigd is dat ze ook effectief uitgevoerd zullen worden. 

De heer Landuyt deelt het standpunt van de minister 
dat justitie, wat het budget betreft, niet slecht bedeeld 
is. De beschikbare middelen moeten evenwel goed be-
steed worden en dit betekent volgens de spreker niet 
het experimenteren met videoconferenties. Dergelijke 
initiatieven zijn aangewezen in landen zoals Canada 
doch niet in een klein land zoals België. Het beschik-
bare budget moet beter besteed worden.

Wat het Masterplan betreft en de stelling van de mi-
nister dat men op schema zit. De spreker meent dat 
dit misschien het geval is voor dit jaar, doch niet voor 
de komende jaren. Hij verwijst in deze in het bijzonder 
naar zijn bemerking wat de bouw van een instelling in 
Gent betreft.

Inzake de locaties voor het bouwen van de nieuwe 
gevangenissen. In tegenstelling tot het antwoord van de 
minister, bij monde van de heer Baret, wijst de spreker 
er op dat naar aanleiding van een mondelinge vraag 
hierover van senator Martine Taelman aan de vice-eer-
steminister en minister van Financiën en Institutionele 
Hervormingen, uit het antwoord van de vice-eerste-
minister, bij monde van de staatssecretaris Melchior 
Wathelet, blijkt dat wat Brussel betreft geen locatie ge-
schikt werd bevonden. Er werd voorts meegedeeld dat 
nog een keuze dient te worden gemaakt tussen 5 à 
6 locaties (Belgische Senaat — Plenaire vergadering 
van 13 november 2008 — Handelingen nr. 4-48). 

Het antwoord van de administratie van de FOD Jus-
titie is derhalve achterhaald. Dit is niet ernstig. Dit is 
blijkbaar de methode om op schema te blijven, vandaar 
ook de bekommernis van de spreker.

Inzake de hervorming van justitie. Het lid onder-
steunt de initiatieven van de minister om de procureurs 
en rechters meer oog te laten hebben voor de fi nan-
ciële werkingsmiddelen. Een zekere fi nanciële verant-
woordelijkheid moet opgelegd worden aan de organen 
van het gerecht. De minister heeft terecht gesteld dat 
een procureur, geen rechter is : de structuren van het 
parket en die van het gerecht zijn anders. Evenwel 
stellen dat de problematiek van de werklastmeting de 
grote doorbraak zal beteken, is niet correct. De spreker 
is eerder voorstander van een « werklustmeting » dan 
van een « werklastmeting ». Het is belangrijk te weten 
op welke manier een rechter werkt, niet om te weten 
hoeveel hij werkt. Er moet tot een rendementscontrole 
gekomen worden.
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En ce qui concerne le parquet de Bruxelles, il ap-
paraît clairement que le grand plan ambitieux consiste 
uniquement à développer une sorte de concept. Des 
mesures concrètes ne seront donc pas prises. Il s’agit 
d’une tempête théorique.

Enfi n, l’intervenant se réjouit qu’une conférence in-
terministérielle sur la sécurité et le maintien de l’ordre 
soit en préparation.

*
*     *

M. Bert Schoofs (Vlaams Belang) constate que le mi-
nistre n’a pas répondu à toutes ses questions, notam-
ment celles relatives à l’adaptation de la législation sur la 
nationalité pour la rendre neutre au niveau de l’immigra-
tion, au statut du corps de sécurité, à la proposition du 
gouverneur du Limbourg sur les petites entreprises de 
détenus et aux remplacements dans l’administration.

Il estime également que les questions portant sur 
des cas personnels (le juge de police d’Alost et le syn-
dicaliste d’Hasselt) concernent des dossiers qui ont 
déjà été largement évoqués par les médias et qu’elles 
ne relèvent dès lors plus de la sphère privée.

L’intervenant constate que le ministre éprouve énor-
mément de diffi cultés à trouver des communes dispo-
sées à laisser construire une prison sur leur territoire.

M. Schoofs marque son désaccord sur certains 
points cruciaux de la note de politique générale, tout 
particulièrement sur les parties qui concernent la ré-
partition des compétences.

Il estime cependant positive l’intention du ministre 
de commander une étude sur la diversité culturelle en 
matière de criminalité. Le membre se réjouit que le po-
litiquement correct soit mis un instant de côté dans ce 
domaine.

L’augmentation des crédits destinés à la surveillance 
électronique devrait initier une évolution positive. Il fau-
dra toutefois attendre les résultats dès lors que le gros 
du montant est destiné à payer le revenu d’intégration 
des détenus.

Enfi n, le ministre semble partir du principe que 
les fondements de la réforme de la justice sont jetés. 
M. Schoofs nourrit des doutes à ce propos. Les réalisa-
tions engrangées sont encore bien timides.

*
*     *

Wat het Brussel parket betreft. Aldus wordt duidelijk 
dat het grote ambitieuze plan in deze er enkel in be-
staat om een soort concept op te stellen. Er zullen dus 
geen concrete stappen worden gezet. Het wordt een 
storm op papier.

Tot slot, het stemt de spreker tevreden dat er een in-
terministeriële conferentie inzake veiligheid en rechts-
handhaving op til is. 

*
*     *

De heer Bert Schoofs (Vlaams Belang) stelt vast dat 
een aantal van zijn vragen niet beantwoord werden : hij 
vermeldt onder meer de vraag naar nadere uitleg om-
trent het migratieneutraal maken van de naturalisaties, 
over het statuur van het veiligheidskorps, het voorstel 
van de gouverneur van Limburg over de bedrijfjes van 
gevangenen en de vervangingen in de administratie. 

Hij meent ook dat de vragen over zogenaamd per-
soonlijke kwesties (de politierechter van Aalst en de-
vakbondsman in Hasselt) over zaken handelen die 
reeds uitgebreid in de pers aan bod kwamen en dus 
niet meer tot de privésfeer behoren. 

De spreker stelt vast dat de minister het bijzonder 
moeilijk vindt om gemeenten te vinden die bereid zijn 
om een gevangenis op hun grondgebied te laten bou-
wen. 

De heer Schoofs is het op bepaalde cruciale punten 
niet eens met de beleidsnota, vooral dan wat betreft de 
onderdelen die gaan over de bevoegdheidsverdeling. 

Positief is wel dat de minister de culturele diversiteit 
bij criminaliteit zal laten onderzoeken. Het lid verheugt 
zich erover dat het politiek correcte denken op dit vlak 
even opzij geschoven wordt. 

De verhoging van de kredieten voor elektronisch 
toezicht zou een positieve evolutie moeten inzetten, het 
resultaat valt echter af te wachten aangezien de hoofd-
moot bestemd is voor de uitbetaling van het leefl oon 
aan de gedetineerden. 

Ten slotte, de minister schijnt ervan uit te gaan dat 
de bouwstenen voor de hervorming van het gerecht 
gelegd zijn. De heer Schoofs heeft daar twijfels bij. Er 
zijn slechts en paar « stapstenen » gelegd !

*
*     *
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M. Bart Laeremans (Vlaams Belang) répète au mi-
nistre sa demande de pouvoir disposer des circulaires 
sur l’exécution des peines de prison de courte durée.

M. JoVandeurzen, ministre de la Justice, répond 
qu’elles seront mises à disposition.

La commission émet, par 10 voix contre 4, un avis 
favorable concernant le budget général des dépenses 
pour l’année budgétaire 2009 (y compris sa justifi cation 
et la note de politique générale) — Section 12 — Jus-
tice.

 La rapporteuse, La présidente,

 Sabien LAHAYE-BATTHEU Mia DE SCHAMPHELAERE

De heer Bart Laeremans (Vlaams Belang) herhaalt 
zijn vraag aan de minister om te kunnen beschikken 
over de omzendbrieven over de uitvoering van de korte 
gevangenisstraffen.

De heer Jo Vandeurzen, minister van Justitie ant-
woordt dat deze omzendbrieven ter beschikking zullen 
worden gesteld. 

De commissie brengt met 10 tegen 4 stemmen een 
gunstig advies uit over de algemene uitgavenbegroting 
voor het begrotingsjaar 2009 (met inbegrip van de ver-
antwoording en de algemene beleidsnota) — Sectie 12 
— Justitie.

 De rapporteur, De voorzitter, 

 Sabien LAHAYE-BATTHEU Mia DE SCHAMPHELAERE
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MESDAMES, MESSIEURS,

Votre commission a examiné cette note de politique 
au cours de ses réunions des 25 novembre et 10 dé-
cembre 2008.

I.  —  EXPOSÉ INTRODUCTIF DE
M. MELCHIOR WATHELET, SECRÉTAIRE D’ÉTAT 
AU BUDGET, ADJOINT AU PREMIER MINISTRE, 

ET SECRÉTAIRE D’ÉTAT À LA POLITIQUE 
DES FAMILLES, ADJOINT À LA MINISTRE DE 

L’EMPLOI, ET EN CE QUI CONCERNE LES 
ASPECTS DU DROIT DES PERSONNES

ET DE LA FAMILLE, ADJOINT AU
MINISTRE DE LA JUSTICE

M. Melchior Wathelet, secrétaire d’État au Budget, 
adjoint au premier ministre, et secrétaire d’État à la Po-
litique des familles, adjoint à la ministre de la Justice 
précise que le chapitre « Familles et Justice » de la 
note de politique générale soumise à l’examen de la 
commission aborde plusieurs thèmes qui étaient déjà 
évoqués dans la note de politique générale précéden-
te.

Le secrétaire d’État attire l’attention de la commis-
sion sur deux de ces thèmes qu’il juge prioritaires.

Le premier thème est celui de l’objectivation des 
pensions alimentaires : le travail législatif qui a été en-
tamé doit être poursuivi afi n de permettre aux débiteurs 
de ces pensions alimentaires de mieux comprendre le 
mode de calcul des montants mis à leur charge. L’ob-
jectivation des contributions alimentaires permettra par 
ailleurs de garantir une plus grande cohérence.

Le deuxième point sur lequel le secrétaire d’État 
souhaite insister est la création du tribunal de la famille, 
qui doit être envisagée à la lumière de la réfl exion me-
née par le Conseil supérieur de la Justice et réalisée en 
concertation avec l’ensemble des acteurs.

La création d’un tribunal de la famille devrait permet-
tre de mettre fi n à l’actuel éclatement des compéten-
ces en matière de confl its familiaux. Elle devrait éga-
lement favoriser un assouplissement de la procédure 
ainsi qu’une plus grande spécialisation des magistrats. 
Enfi n, la création de ce tribunal pourra rendre possible 
la généralisation du huis-clos pour les audiences en 
matière familiale. Le secrétaire d’État se réfère à cet 
égard à l’avis du Conseil supérieur de la Justice, rendu 
le 5 novembre dernier, dont il sera évidemment tenu 
compte.

DAMES EN HEREN, 

Uw commissie heeft deze beleidsnota besproken 
tijdens de vergaderingen van 25 november en 10 de-
cember 2008. 

I.  —  INLEIDENDE UITEENZETTING 
DOOR DE HEER MELCHIOR WATHELET, 

STAATSSECRETARIS VOOR BEGROTING, 
TOEGEVOEGD AAN DE EERSTE MINISTER, EN 

STAATSSECRETARIS VOOR GEZINSBELEID, 
TOEGEVOEGD AAN DE MINISTER VAN WERK, EN 

WAT DE ASPECTEN INZAKE PERSONEN-
EN FAMILIERECHT BETREFT, TOEGEVOEGD

AAN DE MINISTER VAN JUSTITIE

De heer Melchior Wathelet, staatssecretaris voor 
Begroting, toegevoegd aan de eerste minister, en 
staatssecretaris voor Gezinsbeleid, toegevoegd aan de 
minister van Werk, geeft aan dat in het hoofdstuk « Ge-
zinnen en Justitie » van de in commissie besproken 
beleidsnota diverse thema’s aan bod komen die reeds 
in de vorige beleidsnota waren opgenomen.

De staatssecretaris wijst de commissie op twee van 
die thema’s, die hij als prioritaire aandachtspunten be-
schouwt.

Het eerste punt is de objectivering van de uitkerin-
gen tot levensonderhoud : het aangevatte wetgevend 
werk moet worden voortgezet, om de schuldenaars 
van die uitkeringen meer inzicht te verschaffen in de 
berekeningswijze van de bedragen die zij verschuldigd 
zijn. Door de onderhoudsbijdragen te objectiveren, kan 
voorts een betere samenhang worden gewaarborgd.

Het tweede punt waarop de staatssecretaris wenst 
in te gaan, is de oprichting van de familierechtbank, in 
overleg met alle betrokken actoren. In dat opzicht moet 
rekening worden gehouden met de beschouwingen 
van de Hoge Raad voor de Justitie.

De oprichting van een familierechtbank zou een 
einde moeten maken aan de bevoegdheidsversnippe-
ring inzake familiale confl icten, de versoepeling van de 
procedure bevorderen en de specialisatiegraad van de 
magistraten stimuleren. Ten slotte zal, dankzij de op-
richting van die rechtbank, het beginsel van de zitting 
met gesloten deuren kunnen worden veralgemeend 
voor de terechtzittingen in familiezaken. De staatsse-
cretaris verwijst in dat verband naar het advies dat de 
Hoge Raad voor de Justitie op 5 november jongstleden 
heeft uitgebracht, en waarmee uiteraard rekening zal 
worden gehouden.
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Outre ces deux thèmes principaux, la note de po-
litique générale met en exergue une série d’autres 
points. 

Tout d’abord, le secrétaire d’État entend privilégier 
le développement des modes alternatifs de règlement 
des confl its familiaux. 

Ensuite, il souhaite avancer sur le dossier délicat 
des rapts parentaux en mettant ce point à l’ordre du 
jour de conseil européen de la famille et de l’organisa-
tion mondiale des familles. 

La question du statut des parents d’accueil reste 
également un point important sur lequel le secrétaire 
d’État souhaiterait avancer. Il se réjouit d’ailleurs de 
l’introduction récente du congé de six jours pour les 
familles d’accueil. 

L’intervenant évoque ensuite la protection des mi-
neurs en justice, sur laquelle le délégué général aux 
droits de l’enfant et le Kinderrechtcommissaris ont in-
sisté dans leurs derniers rapports. Dans ce contexte, il 
convient notamment d’améliorer les règles relatives à 
l’audition des mineurs. La création du tribunal de la fa-
mille pourrait contribuer à harmoniser lesdites règles. 

La note de politique générale insiste également sur 
la nécessité d’élaborer un régime juridique cohérent 
des incapacités et d’améliorer la procédure de liquida-
tion-partage. Le secrétaire d’État se félicite de ce que 
le Parlement ait décidé de travailler sur ces questions. 

La concertation sur le plan d’action nationale contre 
les violences entre partenaires a démarré. Le secré-
taire d’État entend par ailleurs élargir la concertation 
actuelle à toutes les formes de la violence intrafamilia-
les, y compris la maltraitance des personnes âgées. 

L’intervenant souligne encore la dimension transver-
sale de la famille qui concerne de nombreux niveaux 
de pouvoirs (communautés, régions, provinces, …) 
mais également de nombreux domaines de compéten-
ces fédérales (fi scalités, soins de santé …). C’est la rai-
son pour laquelle il privilégie la concertation constante 
entre tous les acteurs compétents. 

II.  —  DISCUSSION

M. Stefaan Van Hecke (Ecolo-Groen !) constate que 
la note de politique accorde de l’attention à de nom-

Naast die beide hoofdthema’s gaat de beleidsnota in 
op een aantal andere punten.

Eerst en vooral is de staatssecretaris van plan voor-
rang te geven aan de uitbouw van de alternatieve me-
thoden tot beslechting van familiale confl icten.

Voorts wil hij vooruitgang boeken in het dossier van 
de ouderontvoeringen, door dat punt op de agenda te 
laten plaatsen van de Europese Gezinsraad en van de 
Wereldgezinsorganisatie.

Het vraagstuk van de pleegouders is nog steeds een 
belangrijk punt waarop de staatssecretaris vooruitgang 
zou willen boeken. Hij is overigens verheugd dat voor 
de pleeggezinnen onlangs in zes dagen verlof is voor-
zien.

Vervolgens gaat de spreker in op de bescherming 
van de minderjarigen in gerechtszaken, waarop de al-
gemeen afgevaardigde voor de rechten van het kind en 
bij de hulpverlening aan de jeugd en de kinderrechten-
commissaris in hun recentste rapporten hebben aan-
gedrongen. In dat verband moet meer bepaald werk 
worden gemaakt van de verbetering van de regels voor 
het verhoor van minderjarigen. De oprichting van de 
familierechtbank zou kunnen bijdragen tot de harmoni-
sering van die regels.

De beleidsnota wijst er tevens op dat een coherente 
rechtsregeling inzake het onvermogen moet worden 
uitgewerkt, en dat de procedure vereffening-verdeling 
moet worden geoptimaliseerd. De staatssecretaris is 
opgetogen dat het parlement beslist heeft zich over die 
vraagstukken te buigen.

Het overleg over het nationaal actieplan tegen part-
nergeweld is van start gegaan. De staatssecretaris is 
overigens van plan het bestaande overleg te verruimen 
tot alle vormen van huiselijk geweld, met inbegrip van 
bejaardenmishandeling.

Voorts wijst de staatssecretaris nog op het transver-
sale aspect van « het gezin » : het komt aan bod op tal 
van beleidsniveaus (gemeenschappen, gewesten, pro-
vincies enzovoort), maar valt ook onder de bevoegd-
heid van tal van federale departementen (belastingen, 
gezondheidszorg enzovoort). Daarom is hij voorstander 
van permanent overleg tussen alle bevoegde actoren.

III.  —  BESPREKING

De heer Stefaan Van Hecke (Ecolo-Groen !) stelt 
vast dat de beleidsnota aandacht heeft voor tal van 
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breux dossiers importants, comme l’objectivation des 
pensions alimentaires. La sous-commission Droit de 
la famille a déjà organisé une série d’auditions sur ce 
sujet. Le secrétaire d’État prendra-t-il lui-même une 
initiative ou attend-il que le Parlement ait achevé son 
travail ?

Le secrétaire d’État est partisan de la création d’un 
tribunal de la famille et fait référence à un groupe de 
travail qui examine sa mise en oeuvre. Dans quelle me-
sure le ministre de la Justice est-il aussi associé à ces 
travaux ? Le gouvernement souscrit-il à cette proposi-
tion ? 

Le commissaire aux droits de l’enfant en Flandre 
œuvre depuis des années déjà en faveur d’une assis-
tance juridique spécialisée pour les mineurs. C’est un 
dossier important. Le Sénat a déjà voté il y a quelques 
législatures des propositions de loi à ce sujet, mais 
cette procédure n’a jamais été achevée. Le secrétaire 
d’État annonce dans sa note de politique qu’il s’attelle-
ra à cette tâche. Dans quelle mesure ces projets sont-
ils concrets ?

*
*     *

Mme Sabien Lahaye-Battheu (Open Vld) compare la 
note de politique avec celle d’avril 2008. Elle constate 
que le secrétaire d’État continue à mener la politique 
qu’il a exposée précédemment, mais qu’il ne peut pas 
encore présenter de nombreuses réalisations. Il faudra 
intervenir plus énergiquement à partir de maintenant.

Une attention plus grande est accordée à l’objecti-
vation des pensions alimentaires dans cette note. Cela 
ne sera pas chose aisée. Les juges constatent en effet 
qu’il est diffi cile de se faire une idée correcte du revenu. 
Des paramètres n’ont du sens que s’ils peuvent être 
appliqués à une situation fi nancière connue et consta-
tée de manière objective. L’intervenante renvoie aussi 
à sa proposition de loi modifi ant le Code civil en ce qui 
concerne les frais extraordinaires dans le cadre d’une 
pension alimentaire (nr. 1092). Les frais extraordinaires 
entraînent souvent des confl its; il faudrait aussi légifé-
rer à ce sujet.

Il faudrait aussi élaborer un meilleur régime pour la 
perception de la pension alimentaire.

La pension alimentaire est pour de nombreuses 
personnes un coût fi xe; les modifi cations à ce niveau 
doivent dès lors être préparées et communiquées soi-
gneusement.

belangrijke dossiers, zoals de objectivering van de on-
derhoudsuitkeringen. De subcommissie Familierecht 
heeft over dat onderwerp al een aantal hoorzittingen 
gehouden. Zal de staatssecretaris zelf initiatief nemen 
of wacht hij tot het Parlement klaar is met zijn werk ?

De staatssecretaris is voorstander van de oprichting 
van een familierechtbank en verwijst naar een werk-
groep die de uitvoering onderzoekt. In hoeverre is ook 
de minister van Justitie bij deze werkzaamheden be-
trokken ? Stemt de regering met dit voorstel in ?

De kinderrechtencommissaris in Vlaanderen ijvert al 
jaren voor gespecialiseerde rechtsbijstand voor minder-
jarigen. Dit is een belangrijk dossier. De Senaat heeft 
daar enige legislaturen geleden al wetsvoorstellen over 
gestemd, maar die procedure werd nooit beëindigd. De 
staatssecretaris kondigt in zijn beleidsnota aan dat hij 
daar werk zal van maken. Hoe concreet zijn de plan-
nen ?

*
*     *

Mevrouw Sabien Lahaye-Battheu (Open Vld) verge-
lijkt de beleidsnota met deze van april 2008. Zij stelt 
vast dat de staatssecretaris doorgaat op zijn eerder uit-
eengezette beleidslijnen, maar dat hij nog niet veel re-
alisaties kan voorleggen. Vanaf nu zal met meer daad-
kracht moeten opgetreden worden.

Het objectiveren van de onderhoudsuitkeringen krijgt 
in deze nota meer aandacht. Dit zal geen eenvoudige 
opdracht worden. De rechters stellen immers vast dat 
het moeilijk is om een goed beeld te krijgen van het 
inkomen. Parameters hebben slechts zin voor zover ze 
kunnen toegepast worden op een gekende en objectief 
vastgestelde fi nanciële situatie. De spreekster verwijst 
ook naar haar wetsvoorstel tot wijziging van het Bur-
gerlijk Wetboek wat betreft de buitengewone kosten in 
het kader van de onderhoudsuitkering (nr. 1092). De 
buitengewone kosten geven vaak aanleiding tot con-
fl icten, hierover zou eveneens gelegifereerd moeten 
worden. 

Voorts zou ook voor het innen van het onderhouds-
geld een betere regeling moeten uitgewerkt worden. 

Onderhoudsgeld is voor velen een vaste kost, wijzi-
gingen op dit vlak moeten dan ook zorgvuldig voorbe-
reid en gecommuniceerd worden.
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Contrairement à la première note, la note de politi-
que à l’examen consacre peu d’attention à l’application 
du principe du huis clos en matière familiale.

Le nouveau régime qui devra être élaboré pour les 
parents d’accueil et les parents sociaux fait également 
l’objet de peu d’attention.

Le secrétaire d’État s’attelle à la création de tribu-
naux de la famille et renvoie à un groupe de travail qui 
étudie la question. Le Conseil supérieur de la Justice a 
rédigé le 14 septembre 2008 un rapport intermédiaire 
dans lequel il renvoie également à un groupe de travail. 
S’agit-il des mêmes personnes ?

Les différentes pistes sont connues et il faut mainte-
nant opérer des choix.

En matière familiale, la médiation est une manière 
intéressante de résoudre les confl its. Celle-ci peut être 
proposée par les juges de la jeunesse. Force est tou-
tefois de constater que le délai qui s’écoule entre la 
proposition d’organiser une médiation et la première 
réunion avec le médiateur est toujours très long. Aux 
Pays-Bas, un bureau de médiation est installé au tribu-
nal et un médiateur peut immédiatement être désigné 
aux frais de l’État. Dans la moitié des cas, cette média-
tion débouche sur une solution acceptable pour toutes 
les parties. 

Le dossier concernant l’octroi de droits aux beaux-
parents a-t-il déjà progressé ? La précédente note de 
politique était plus claire à ce sujet.

Contrairement à la précédente note de politique, la 
présente note est muette en ce qui concerne la protec-
tion des cohabitants de fait et des cohabitants légaux.

En ce qui concerne les rapts d’enfants, le ministre 
écrit qu’il a mis cette question en priorité à l’ordre du 
jour du Conseil européen de la Famille. Ce problème 
doit en effet faire l’objet de négociations internationa-
les. L’intervenante demande plus d’explications.

En ce qui concerne la protection juridique des mi-
neurs, il serait utile d’harmoniser les différentes régle-
mentations actuellement en vigueur relatives au droit 
d’être entendu.

Par ailleurs, un problème se pose en ce qui concer-
ne la réalisation des enquêtes sociales ordonnées par 
les tribunaux dans les dossiers impliquant des mineurs. 
Étant surchargées, les maisons de justice sont dans 
l’impossibilité de traiter les demandes qui leur sont 
adressées par les juges de paix. Ce problème doit être 
résolu.

In tegenstelling met de eerste nota, heeft deze be-
leidsnota weinig aandacht voor de invoering van het 
principe van gesloten deuren in familiezaken. 

Ook de nieuwe regeling die zal moeten uitgewerkt 
worden voor pleegouders en zorgouders krijgt weinig 
aandacht. 

De staatssecretaris werkt aan de oprichting van de 
familierechtbanken, hij verwijst naar een werkgroep 
die zich daarover buigt. De Hoge Raad voor de Justitie 
heeft op 14 september 2008 een tussentijds verslag 
opgesteld en verwijst daarin ook naar een werkgroep. 
Gaat het om dezelfde personen ?

De verschillende pistes zijn gekend, nu moeten keu-
zes gemaakt worden.

In familiezaken is de bemiddeling een interessante 
wijze van confl ictoplossing die door de jeugdrechters 
kan voorgesteld worden. Feit is dat er nog steeds veel 
tijd verloren gaat tussen het voorstel om een bemidde-
ling te organiseren en de eerste vergadering met de 
bemiddelaar. In Nederland is er op de rechtbank een 
bemiddelingsbureau en kan er onmiddellijk, op kosten 
van de overheid, een bemiddelaar aangesteld worden. 
Dit leidt in de helft van de gevallen tot een voor alle 
partijen aanvaardbare oplossing. 

Werden er al vorderingen gemaakt in het dossier 
over het toekennen van rechten aan stiefouders? De 
vorige beleidsnota was daar duidelijker over. 

Anders dan in de vorige beleidsnota wordt hier niets 
vermeld over de bescherming van feitelijk en wettelijk 
samenwonenden. 

Wat de kinderontvoeringen betreft schrijft de minister 
dat hij deze kwestie hoog op de agenda van de Euro-
pese Raad voor het Gezin plaatst. Dit is inderdaad een 
probleem waarover internationaal onderhandeld moe-
ten worden. De spreekster vraagt meer toelichting. 

Inzake de rechtsbescherming van minderjarigen zou 
het nuttig zijn om de diverse regelingen die thans gel-
den over het hoor/spreekrecht gelijk te schakelen.

Voorts stelt er zich een probleem voor de uitvoering 
van maatschappelijke onderzoeken die door de recht-
banken bevolen worden in zaken die jongeren aan-
gaan. De justitiehuizen zijn overbelast en kunnen de 
aanvragen van vrederechters niet verwerken. Dit moet 
opgelost worden. 
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Enfi n, l’intervenante demande au secrétaire d’État 
quand la nouvelle réglementation légale sur l’héber-
gement égalitaire sera évaluée. Cette réglementation 
pose-t-elle encore des problèmes ? Quand peut-on es-
pérer obtenir les résultats de l’étude universitaire com-
mandée en la matière ?

Comment les juges appliquent-ils cette loi ? Com-
ment les aspects pratiques tels, par exemple, le par-
tage des allocations familiales, sont-ils réglés ?

*
*     *

Mme Valérie Déom (PS) fait observer qu’eu égard 
au laps de temps réduit qui s’est écoulé entre la note 
de politique générale examinée et la note antérieure, il 
est logique que certains éléments se retrouvent dans 
les deux textes. Il serait toutefois utile que le secrétai-
re d’État transmette aux membres de la commission 
un relevé des thèmes qu’il juge prioritaires. Pourrait-il 
également leur communiquer un calendrier des mesu-
res ?

En ce qui concerne l’objectivation des pensions 
alimentaires, l’intervenante souligne que cette problé-
matique est examinée en sous-commission Droit de la 
famille.

L’intervenante apprécie l’idée de créer un groupe de 
travail chargé de la mise en œuvre du tribunal de la fa-
mille mais elle insiste toutefois sur les points suivants :

—  S’il est question de centralisation, ce sont tou-
tes les compétences qui doivent être centralisées au 
niveau du tribunal de la famille. Le cas échéant, quelle 
est la place des juges de paix dans cette structure et 
accepteront-ils de perdre des compétences en la ma-
tière ?

—  Dans la mesure où les moyens fi nanciers actuels 
sont limités, le secrétaire d’Etat peut-il transmettre une 
évaluation fi nancière précise sur le sujet ?

En ce qui concerne les modes alternatifs de règle-
ment des confl its familiaux, l’intervenante constate 
que les législations récentes en matière de divorce ou 
d’hébergement égalitaire encouragent le recours à la 
médiation. Le groupe PS souscrit pleinement à cette 
volonté d’encourager le règlement des litiges de mani-
ère amiable.

Il est essentiel d’intensifi er l’information. C’est la rai-
son pour laquelle l’intervenante se réjouit de consta-
ter que le secrétaire d’État a l’intention d’examiner la 

Ten slotte wenst de spreekster van de staatssecreta-
ris te vernemen wanneer de nieuwe wettelijke regeling 
over de gelijkmatig verdeelde huisvesting zal geëvalu-
eerd worden. Zijn er nog problemen ? Tegen wanneer 
kan de universitaire studie die hierover besteld werd, 
worden verwacht ?

Hoe past de rechtspraak deze wet toe ? Hoe worden 
de praktische zaken, zoals bijvoorbeeld de verdeling 
van de kinderbijslag, geregeld ?

*
*     *

Mevrouw Valérie Déom (PS) merkt op dat gelet op 
de korte tijdspanne tussen deze beleidsnota en de vo-
rige beleidsnota, het logisch is dat bepaalde elementen 
terugkomen. Het zou evenwel aangewezen zijn dat de 
staatssecretaris de commissieleden een overzicht be-
zorgt van de thema’s die hij prioritair acht. Kan hij ook 
een tijdsschema bezorgen ?

Inzake de objectivering van de onderhoudsuitke-
ringen, stipt zij aan dat deze problematiek besproken 
wordt in de subcommissie Familierecht

De spreekster stelt de idee dat een werkgroep wordt 
opgericht die zal worden belast met de totstandkoming 
van de familierechtbank op prijs, maar ze wijst niette-
min met aandrang op de volgende punten :

—  Als er sprake is van centralisatie, dan moeten 
alle bevoegdheden bij de familierechtbank worden bij-
eengebracht. Wat is in voorkomend geval de plaats van 
de vrederechters in die structuur en zullen zij ermee 
instemmen terzake bevoegdheden te verliezen ?

—  De huidige fi nanciële middelen zijn beperkt en 
kan de staatssecretaris daarom een nauwkeurige fi -
nanciële evaluatie terzake ter hand stellen ?

De spreekster constateert in verband met de al-
ternatieve methodes voor de regeling van gezinscon-
fl icten dat recente wetgeving inzake echtscheiding of 
bilocatie ertoe aanmoedigt een beroep te doen op de 
bemiddeling. De PS-fractie is het volkomen eens met 
dat streven om de minnelijke geschillenbeslechting aan 
te moedigen.

Het is essentieel voor meer informatie te zorgen. 
Daarom stelt de spreekster met verheuging vast dat 
de staatssecretaris van plan is de haalbaarheid van 



151DOC 52 1527/008

CHAMBRE · 3e SESSION DE LA 52e LÉGISLATUREKAMER · 3e ZITTING VAN DE 52e ZITTINGSPERIODE 20092008

faisabilité d’une campagne d’information et que cette 
réfl exion sur l’information sera intégrée aux travaux re-
latifs au tribunal de la famille.

Elle est d’avis qu’il faut également s’interroger sur 
la possibilité d’augmenter l’offre des acteurs qui pour-
raient s’inscrire dans le cadre d’une médiation et 
s’attacher à un souci constant d’améliorer la qualité et 
la disponibilité des médiateurs.

Concernant la lutte contre les rapts parentaux, 
l’oratrice souscrit à la poursuite des engagements pris 
par le passé et se réjouit de l’amélioration de la diffusi-
on d’informations auprès des acteurs de premier plan. 
À ce sujet elle remarque qu’on doit tenir compte des er-
reurs du passé et de la déception des parents résultant 
du manque de résultats des tables-rondes et groupes 
de travail qui n’ont pas donné de résultats. 

Mme Déom souligne ensuite que le statut des pa-
rents d’accueil constitue une priorité pour le groupe PS. 
Il est en effet primordial que les parents d’accueil se 
voient attribuer certains droits, puisqu’ils s’engagent à 
respecter certains devoirs (tels qu’un devoir de réserve 
quant aux informations relatives au jeune qu’ils accueil-
lent, un suivi médical, une information au service de 
placement, …). Leur octroyer un statut — et notamment 
leur reconnaître la possibilité de faire valoir leurs opini-
ons à propos des décisions importantes concernant les 
enfants — s’inscrit d’ailleurs dans le droit fi l des recom-
mandations formulées par le Conseil de l’Europe :

Sur la protection du mineur en justice et le droit 
du mineur d’être assisté par un avocat spécialisé, 
Mme Déom remarque que les barreaux travaillent à 
l’élaboration d’un règlement déontologique, incluant 
notamment une exigence de formation pour les avo-
cats représentant des mineurs.

Le régime juridique cohérent des incapacités est un 
dossier qui sera traité par la sous-commission Droit de 
la famille. L’oratrice remarque qu’il est important que le 
secrétaire d’État — tout en respectant le travail parle-
mentaire — apporte son expertise et celle de son cabi-
net sur une matière aussi complexe. Ce débat néces-
site aussi l’implication du ministre de la Justice et ce, 
particulièrement en ce qui concerne les moyens qu’il 
conviendrait de mettre à disposition des juges de paix : 
Mme Déom plaide par conséquent pour une concer-

een informatiecampagne te onderzoeken en dat die re-
fl ectie over de informatie zal worden opgenomen in de 
werkzaamheden betreffende de familierechtbank.

Ze vindt dat men zich ook de vraag moet stellen of 
het aanbod van de actoren die in het kader van een be-
middeling zouden kunnen optreden, zou kunnen wor-
den verhoogd. Voorts zou men er voortdurend moeten 
naar streven de kwaliteit en de beschikbaarheid van de 
bemiddelaars te verbeteren.

Wat de strijd tegen de kinderontvoeringen betreft, is 
de spreekster het ermee eens dat de in het verleden 
aangegane verbintenissen worden voortgezet en is 
ze verheugd over de verbetering van de verspreiding 
van de informatie onder de hoofdrolspelers. Ze merkt 
in dat opzicht op dat rekening moet worden gehouden 
met de in het verleden gemaakte fouten en met de ont-
goocheling van de ouders als gevolg van het gebrek 
aan resultaten van de rondetafelgesprekken en van de 
werkgroepen.

Vervolgens stipt mevrouw Déom aan dat de rechts-
positie van de pleegouders voor de PS een prioriteit 
is. Het is immers primordiaal dat aan de pleegouders 
bepaalde rechten worden toegekend aangezien zij zich 
ertoe verbinden bepaalde verplichtingen na te komen 
(zoals een discretieplicht inzake de inlichtingen over 
de jongere die ze opvangen, nazorg, informatie aan de 
dienst voor pleegzorg enz.). Hun een rechtspositie ver-
lenen — en dus erkennen dat ze de mogelijkheid moe-
ten hebben hun mening te geven over de belangrijke 
beslissingen in verband met het kind — ligt trouwens 
in het verlengde van de aanbevelingen van de Raad 
van Europa.

In verband met de bescherming van de minderjarige 
voor de rechtbank en het recht van de minderjarige te 
worden bijgestaan door een advocaat merkt mevrouw 
Déom op dat de balies momenteel gedragsregels uit-
werken, waarin voor de advocaten die minderjarigen 
vertegenwoordigen onder meer een vereiste inzake 
opleiding is vervat.

De coherente juridische regeling van de onbekwaam-
heden is een dossier dat in de subcommissie Familie-
recht aan bod zal komen. De spreekster geeft aan dat 
het belangrijk is dat de staatssecretaris — met inacht-
neming van de parlementaire werkzaamheden — zijn 
deskundigheid en die van zijn kabinet over een zo in-
gewikkelde aangelegenheid inbrengt. Dat debat vereist 
ook dat de minister van Justitie daarbij wordt betrok-
ken, meer in het bijzonder op het punt van de middelen 
die ter beschikking zouden moeten worden gesteld van 
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tation avec tous les ministres concernés et le secré-
taire d’état aux personnes handicapées.

L’oratrice détaillera, en sous-commission Droit de la 
famille, sa position à l’égard de la proposition de loi dé-
posée par M. Goutry et consorts modifi ant la législation 
relative aux statuts d’incapacité en vue d’instaurer un 
statut global (DOC 52 1356/001). Elle précise toute-
fois qu’en signant cette proposition, l’intention initiale 
du groupe PS était de mettre le débat sur la table. En 
l’occurrence, le groupe PS précise d’ores et déjà qu’il 
plaide effectivement pour le capacité soit, dans tous les 
cas, le postulat de départ.

Concernant la procédure de liquidation-partage, 
Mme Déom se dit favorable à une amélioration de la 
procédure pour compléter la récente réforme sur le di-
vorce.

L’intervante aborde ensuite la problématique de la 
violence intrafamiliale, qui est l’affaire de tous et qui 
doit dépasser les clivages traditionnels. Le groupe PS 
a toujours combattu toutes les formes de violences 
intrafamiliales, qu’il s’agisse de violences conjugales, 
de mariages forcés, de crimes d’honneur. Il est bon de 
rappeler que c’est la précédente ministre de la Justice, 
Mme Laurette Onkelinx, qui a adopté le premier plan 
‘violences conjugales’ ainsi que la loi sur la protection 
du logement familial. L’oratrice se réjouit donc de con-
stater que les mesures proposées constituent le pro-
longement des initiatives prises au cours de la précé-
dente législature.

Tous les niveaux de pouvoir du pays sont concernés 
par cette problématique et devraient s’impliquer tant 
dans la prévention que dans l’aide aux victimes, qui 
sont toujours trop nombreuses. Les mesures mises en 
place sont, malheureusement, parfois insuffi santes. Il 
est primordial qu’elles s’inscrivent dans la durée et que 
l’on redouble d’efforts, sans relâche.

Le groupe PS insiste pour que l’Institut pour l’égalité 
des chances entre les femmes et les hommes soit con-
sulté en matière d’étude des violences intrafamiliales, 
qu’elles visent les personnes âgées ou d’autres mem-
bres de la famille.

Concernant le Secal et le fonds des créances ali-
mentaires, le groupe PS a toujours porté une très 
grande attention à ce dossier. Le Service de créances 
alimentaires (SECAL) a été créé en 2003 en Belgique. 
On remarque qu’il y a toujours un grand nombre de 
familles monoparentales (en très grande majorité des 

de vrederechters. Mevrouw Déom pleit derhalve voor 
overleg met alle betrokken ministers en met de staats-
secretaris voor Personen met een handicap.

De spreekster zal haar standpunt ten aanzien van 
het door de heer Goutry c.s. ingediende wetsvoorstel 
tot wijziging van de wetgeving inzake de onbekwaam-
heidsstatuten wat de invoering van een globaal statuut 
betreft (DOC 52 1356/001) uitvoeriger toelichten in de 
subcommissie Familierecht. Ze preciseert echter dat 
de PS-fractie dat wetsvoorstel heeft medeondertekend 
in de eerste plaats om het debat aan te vatten. De PS-
fractie geeft nu al aan dat ze ervoor pleit dat de be-
kwaamheid in alle gevallen het uitgangspunt is.

Mevrouw Déom is gewonnen voor een verbetering 
van de procedure van vereffening-verdeling om de re-
cente hervorming van de echtscheidingsprocedure te 
vervolledigen.

Vervolgens gaat de spreekster in op het vraagstuk 
van het intrafamiliaal geweld, dat een zaak is van ie-
dereen en dat de traditionele tegenstellingen moet 
overstijgen. De PS-fractie heeft altijd alle vormen van 
intrafamiliaal geweld bestreden, ongeacht of het nu 
gaat om echtelijk geweld, gedwongen huwelijken of 
eremoorden. Het is goed eraan te herinneren dat de 
vorige minister van Justitie, mevrouw Laurette Onkelinx 
het eerste plan ter bestrijding van echtelijk geweld heeft 
ingesteld, alsmede de wet op de bescherming van de 
echtelijke woning. De spreekster is dan ook blij te kun-
nen constateren dat de voorgestelde maatregelen in 
het verlengde liggen van de tijdens de vorige regeer-
periode genomen initiatieven.

Dit vraagstuk belangt alle bevoegdheidsniveaus van 
het land aan, en al die niveaus zouden moeten wor-
den betrokken bij de preventie van én de bijstand aan 
slachtoffers, die nog altijd te talrijk zijn. Jammer genoeg 
schieten de ten uitvoer gelegde maatregelen soms te-
kort. Het is van primordiaal belang dat die maatregelen 
duurzaam zijn, en dat de inspanningen onverdroten 
worden opgevoerd.

De PS-fractie dringt erop aan dat het Instituut voor 
de Gelijkheid van Vrouwen en Mannen wordt geraad-
pleegd over onderzoek naar intrafamiliaal geweld, on-
geacht of het daarbij gaat om ouderen dan wel andere 
familieleden.

De PS-fractie heeft altijd grote aandacht gehad voor 
het dossier inzake de DAVO en het Fonds voor alimen-
tatievorderingen. De Dienst voor alimentatievorderingen 
(DAVO) werd in België in 2003 opgericht. Kennelijk zijn 
er nog altijd veel eenoudergezinnen (grotendeels vrou-
wen) die de uitkering tot onderhoud waarop zij recht 
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femmes) qui ne perçoivent pas la pension alimentaire 
à laquelle elles ont droit. L’année passée, on estimait 
que 41 % des pensions alimentaires n’étaient pas per-
çues ou l’étaient de façon irrégulière. Or, on le sait, une 
famille monoparentale présente un risque plus impor-
tant de précarité. L’oratrice pense également qu’il faut 
améliorer sensiblement le dispositif, en augmentant 
le plafond pour l’accès aux avances octroyées par le 
SECAL. Elle approuve donc le lancement d’une étude 
importante à ce sujet. Il faut par ailleurs demander à ce 
que chaque décision judiciaire prévoie une information 
sur ce service et prévoir que l’on puisse y recourir en 
cas de non exécution de la décision judiciaire. Enfi n, il 
faut faire une vaste campagne de sensibilisation pour 
faire connaître ce service (25 000 dossiers introduits 
en 2006 alors que 150 000 auraient pu l’être).

Enfi n, l’oratrice regrette que la note ne mentionne 
pas la poursuite des discussions relatives au nom pa-
tronymique.

*
*     *

M. Bert Schoofs (Vlaams Belang) regrette que les 
membres de la majorité ne portent qu’un intérêt très 
limité à la discussion actuelle. Quant à la note de poli-
tique générale du secrétaire d’État, elle n’a dans l’en-
semble pas de quoi impressionner. M. Schoofs s’atten-
dait à mieux de la part de quelqu’un qui s’est toujours 
présenté comme un homme politique visionnaire. Eu 
égard à la présence réduite au sein de la commission, 
l’intervenant décide de ne plus participer à ce débat. Il 
est contraint de constater que la majorité au sein de ce 
Parlement ne considère apparemment pas la politique 
familiale comme une matière importante qui doit être 
prise au sérieux.

*
*     *

Mme Katrien Schryvers (CD&V) estime qu’il est im-
portant de bien préparer les modifi cations à apporter au 
niveau du calcul de la pension alimentaire. Il s’agit d’un 
exercice d’équilibre particulièrement périlleux : d’une 
part, il est essentiel de disposer de bons paramètres, 
et d’autre part, le juge doit conserver une liberté d’ap-
préciation suffi sante. L’intervenante est en tout état de 
cause favorable à la création d’un compte enfant, ainsi 
qu’à la fi xation d’un supplément d’âge.

L’arrêt du 3 décembre 2008 rendu par la Cour consti-
tutionnelle au sujet de la limitation de la durée de la 
pension alimentaire après divorce a fait naître une 
zone d’ombre. La limitation ou la prolongation de la 

hebben niet ontvangen. Vorig jaar werd 41 % van de 
alimentatievorderingen niet of ongeregeld geïnd. Het is 
nochtans bekend dat een eenoudergezin groter gevaar 
loopt in een precaire situatie te belanden. Tevens moet 
volgens de spreekster dat instrument fors worden ver-
beterd door het maximumbedrag te verhogen dat recht 
verleent op de door de DAVO verstrekte voorschotten. 
Zij is het er dan ook mee eens dat daarover een be-
langrijke studie wordt opgestart. Voorts moet worden 
gevraagd dat elke rechterlijke beslissing voorziet in in-
formatie over die dienst, en dat ze ervoor zorgt dat er 
een beroep op kan worden gedaan indien de rechter-
lijke beslissing niet wordt uitgevoerd. Ten slotte moet 
een grootschalige bewustmakingscampagne worden 
opgezet om ruchtbaarheid te geven aan die dienst (in 
2006 werden maar 25 000 dossiers ingediend terwijl 
het er 150 000 hadden kunnen zijn).

Tot slot betreurt de spreekster dat in de beleidsnota 
geen gewag wordt gemaakt van de voortzetting van de 
besprekingen over de familienaam.

*
*     *

De heer Bert Schoofs (Vlaams Belang) betreurt dat 
deze bespreking weinig belangstelling geniet vanwe-
ge de leden van de meerderheid. Over het algemeen 
genomen is de voorgelegde beleidsbrief niet indruk-
wekkend. De heer Schoofs had hogere verwachtingen 
met betrekking tot de staatssecretaris die zich steeds 
geprofi leerd heeft als politicus met visie. Gelet op de 
beperkte aanwezigheid verkiest het lid om niet verder 
aan dit debat deel te nemen. Hij kan slechts vaststellen 
dat de meerderheid van dit parlement het gezinsbeleid 
blijkbaar geen belangrijke en ernstige materie vindt. 

*
*     *

Mevrouw Katrien Schryvers (CD&V) wijst op het be-
lang van een degelijke voorbereiding van de wijzigingen 
in verband met de berekening van het onderhoudsgeld. 
Het gaat hier om een zeer moeilijke evenwichtsoefe-
ning: enerzijds is het belangrijk om over goede para-
meters te beschikken, anderzijds moet de rechter vol-
doende beoordelingsvrijheid krijgen. Zijzelf is alleszins 
voorstander voor het creëren van een kindrekening en 
het bepalen van een leeftijdstoeslag.

Het arrest van het Grondwettelijk Hof van 3 decem-
ber 2008 inzake de beperking in de duur van de uitke-
ring tot levensonderhoud na echtscheiding heeft een 
grijze zone doen ontstaan. De beperking of verlenging 
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durée de la pension alimentaire revêt, sur le plan fi -
nancier, une importance considérable pour des milliers 
de personnes. Il est donc capital que cette matière soit 
réglementée.

Plusieurs membres se sont exprimés au sujet de 
la médiation. Des propositions de loi sont également 
pendantes en la matière. L’intervenante estime que le 
Parlement doit aborder cette question sans préjugés. 
La médiation judiciaire et la médiation extrajudiciaire 
peuvent coexister. Le fait d’avoir refusé une offre de 
médiation avant l’introduction de la procédure ne doit 
pas empêcher l’intéressé d’avoir ultérieurement re-
cours à cette procédure.

En ce qui concerne la création de tribunaux de la 
famille, l’heure est venue de prendre des décisions. Le 
secrétaire d’État peut-il déjà annoncer un calendrier ? 

La semaine passée, il a beaucoup été question de la 
vente d’enfants dans l’actualité.

Il faut examiner dans quelle mesure le législateur 
peut intervenir contre cette pratique. La maternité de 
substitution doit également faire l’objet d’une réfl exion 
de fond.

Les parents d’accueil et les parents sociaux atten-
dent depuis longtemps une initiative législative. La pro-
position de loi déposée à ce sujet a déjà reçu un avis du 
Conseil d’État. La discussion peut donc commencer.

La protection juridique des mineurs doit être amélio-
rée. Les modalités d’audition des mineurs doivent aussi 
être uniformisées.

La violence intrafamiliale est une réalité qui a été ré-
cemment au centre de l’attention.

Outre la violence conjugale, il y a la violence envers 
les enfants, et même envers les personnes âgées.

Le plan national de sécurité et plusieurs plans zo-
naux de sécurité s’intéressent à cette problématique. 
Les services d’aide doivent également y être attentifs. 
Il importe que ce type de signalements soient traités 
effi cacement. La demande d’aide ou la dénonciation de 
violences intrafamiliales demande beaucoup de coura-
ge à la victime. Il s’indique donc de réagir immédiate-
ment et de ne pas rediriger l’intéressé, car ce dernier 
risque de renoncer à poursuivre ses démarches.

*
*     *

van de duur van de uitkering is fi nancieel van groot be-
lang voor duizenden mensen. Een regeling is dan ook 
onontbeerlijk.

Meerdere leden hebben gesproken over bemidde-
ling. Er zijn hier ook wetsvoorstellen over hangende. De 
spreekster meent dat het Parlement dit gesprek zonder 
vooroordelen moet aangaan, buitengerechtelijke en ge-
rechtelijke bemiddeling kunnen naast mekaar bestaan.
Wie niet op een bemiddelingsaanbod inging voor het 
aanvatten van de procedure zou ook later nog op die 
procedure moeten kunnen beroep doen.

Inzake de oprichting van familierechtbanken is het 
tijd om knopen door te hakken. Kan de staatssecretaris 
al een timing opgeven ?

Afgelopen week was de verkoop van kinderen een 
item in de actualiteit.

Er moet nagegaan worden in welke zin de wetgever 
hiertegen kan optreden. Ook over draagmoederschap 
moet verder nagedacht worden.

Pleegouders en zorgouders wachten al een hele tijd 
op een wetgevend initiatief. Het wetsvoorstel dat hier-
over ingediend werd heeft al een advies gekregen van 
de Raad van State. Het gesprek kan dus gestart wor-
den. 

De rechtsbescherming van minderjarigen moet ver-
beterd worden. Ook de wijze van het horen van minder-
jarigen moet eenvormig gemaakt worden. 

Intrafamiliaal geweld is een realiteit die recent de no-
dige aandacht heeft gekregen.

Er is partnergeweld, maar ook geweld tegen kinde-
ren en zelfs geweld tegen ouderen.

Het nationaal veiligheidsplan en meerdere zonale 
veiligheidsplannen besteden aandacht aan deze pro-
blematiek. Ook de hulpverlening moet hier oog voor 
hebben. Het is belangrijk dat dergelijke meldingen 
effi ciënt worden behandeld. De vraag om hulp of het 
aangeven van intrafamiliaal geweld vergt veel moed 
vanwege het slachtoffer. Het is dan ook aangewezen 
om daar onmiddellijk op te reageren en de betrokkene 
niet door te verwijzen, want dan loopt men het risico 
dat hij afhaakt.

*
*     *
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Mme Clotilde Nyssens (cdH) souhaite également 
que la réforme légale du calcul de la pension alimen-
taire se poursuive avec diligence.

En ce qui concerne les tribunaux de la famille, elle 
demande si cette création s’inscrit dans la grande ré-
forme du « paysage judiciaire » ou si cette réforme sera 
plus limitée. 

L’intervenante se réjouit que l’on s’attelle à la pro-
tection juridique des mineurs. Les propositions de loi 
autrefois votées au Sénat vont peut-être un peu trop 
loin, mais elles constituent un point de départ intéres-
sant.

Le secrétaire d’État intervient également dans les 
dossiers d’enlèvements d’enfants. Comment cette ma-
tière est-elle partagée avec le ministre de la Justice ?

Au Canada, le recours à des juges-médiateurs a 
donné d’excellents résultats. L’intervenante considère 
que la médiation devrait également être envisagée 
chez nous. Cette forme de résolution des confl its est 
encore trop peu utilisée.

Il serait intéressant d’organiser une discussion à ce 
sujet avec la commission fédérale de médiation.

La sous-commission Droits de la famille va entamer 
l’examen de la proposition de loi relative aux incapa-
bles. Le texte actuellement déposé peut servir de base, 
mais il doit être retravaillé en profondeur. De nombreux 
colloques et réunions informelles ont tracé les grandes 
lignes de la politique à mettre en œuvre. Les services 
d’aide sont demandeurs. Les travaux doivent débuter 
au début de l’année prochaine, tous les points d’atten-
tion peuvent être inventoriés puis le travail légistique 
peut commencer.

Plusieurs intervenants précédents ont abordé le thè-
me de la violence intrafamiliale.

Le secrétaire d’État mentionne également la violen-
ce à l’égard des personnes âgées. Selon l’intervenante, 
le parquet de Liège a pris des initiatives particulières 
dans ce domaine. Elle propose que le secrétaire d’État 
se renseigne à ce sujet.

*
*     *

Mme Mia De Schamphelaere (CD&V), présidente, 
fait remarquer que la violence intrafamiliale a trait à un 
ensemble complexe d’émotions, de comportements et 
d’habitudes. Même si la violence entre partenaires se 
déroule entre deux adultes, les enfants en sont souvent 

Mevrouw Clotilde Nyssens (cdH) wil ook dat de wet-
telijke hervorming van de berekening van het onder-
houdsgeld nu snel wordt voortgezet. 

Wat de familierechtbanken betreft wil ze weten of die 
oprichting kadert in de grote hervorming van het « ge-
rechtelijk landschap » of dat deze hervorming op een 
meer beperkte schaal zal doorgevoerd worden ?

Het is goed om werk te maken van de rechtsbe-
scherming van minderjarigen. De wetsvoorstellen die 
eertijds in de Senaat gestemd werden gaan misschien 
iets te ver maar vormen wel een goed uitgangspunt.

De staatssecretaris treedt ook op in dossiers van 
kinderontvoeringen. Hoe wordt dit verdeeld met de mi-
nister van Justitie ?

In Canada heeft men bijzonder goede ervaringen 
met de rechters-bemiddelaars. De spreekster meent 
dat ook bij ons moet werk gemaakt worden van bemid-
deling. Deze vorm van confl ictoplossing wordt nog veel 
te weinig gebruikt.

Het zou interessant zijn om hierover een gesprek 
aan te gaan met de federale bemiddelingscommissie.

De subcommissie Familierecht zal de bespreking 
aanvatten van het wetsvoorstel over de onbekwaam-
verklaarden. De tekst die thans voorligt kan als basis-
tekst gebruikt worden, maar moet grondig worden her-
zien. In heel wat informele vergaderingen en colloquia 
werden de grote beleidslijnen uitgetekend. De hulpver-
leners zijn vragende partij. Begin volgend jaar moet het 
werk worden aangevat, alle aandachtspunten kunnen 
opgelijst worden, daarna kan het legistieke werk begin-
nen. 

Meerdere voorgaande sprekers hebben het over in-
trafamiliaal geweld gehad.

De staatssecretaris vermeldt ook het geweld tegen 
ouderen. Volgens spreekster heeft het parket van Luik 
op dit punt bijzonder initiatieven genomen. Zij stelt voor 
dat de staatssecretaris zich daarover zou informeren.

*
*     *

Mevrouw Mia De Schamphelaere (CD&V), voorzitter, 
merkt op dat intrafamiliaal geweld een complex geheel 
van emoties, gedragingen en gewoontes betreft. Ook al 
speelt partnergeweld zich tussen twee volwassenen af, 
vaak zijn kinderen daar getuige. Dit is een grote belas-
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témoins. Cela nuit fortement au développement de ces 
enfants. La police et le parquet ne doivent pas le perdre 
de vue.

L’intervenante demande ensuite que le secrétaire 
d’Etat consacre une attention particulière à la protec-
tion des enfants contre la publicité et les sites internet 
qui peuvent nuire à leur santé mentale. Le ministre ren-
voie aux initiatives européennes en la matière.

En France, les fournisseurs d’accès ont eux-mêmes 
pris certaines mesures. Ils donnent à certains sites un 
label enfants admis.

Quel est le degré de concrétisation des initiatives au 
niveau européen ? 

III.  —  RÉPONSES DU
SECRÉTAIRE D’ÉTAT

Le secrétaire d’État au Budget, adjoint au Premier 
Ministre, et secrétaire d’État à la Politique des familles, 
adjoint à la Ministre de l’Emploi, et en ce qui concerne 
les aspects du droit des personnes et de la famille, ad-
joint au Ministre de la Justice, remercie les membres de 
la commission pour l’intérêt qu’ils témoignent à la Politi-
que des familles. Il donne les réponses suivantes : 

—  en ce qui concerne l’objectivation de la pension 
alimentaire

Le secrétaire d’État renvoie aux discussions en la 
matière au sein de la sous-commission Droit de la fa-
mille. Il a également rédigé un texte de discussion qui, 
selon lui, répond aux inquiétudes exprimées par Mme 
Sabien Lahaye-Battheu en ce qui concerne la motiva-
tion des jugements, les frais exceptionnels, le paiement 
de la pension alimentaire due, etc.

Le secrétaire d’État attache beaucoup d’importance 
à la collaboration qui s’est développée avec les parle-
mentaires en ce qui concerne cette problématique. 

—  en ce qui concerne le tribunal de la famille 

L’accord de gouvernement comprend un accord de 
principe concernant la création d’un tribunal de la fa-
mille.

Cette mise sur pied fait l’objet de diverses études 
réalisées par des magistrats, le Conseil supérieur de la 
justice, les parquets, ... On a également créé un groupe 
de travail où siègent notamment des représentants des 
universités, du Conseil supérieur de la justice et des 

ting voor de ontwikkeling van deze kinderen. Politie en 
parket moeten daar ook oog voor hebben.

De spreekster vraagt voorts dat de staatssecretaris 
bijzondere aandacht zou hebben voor de bescherming 
van kinderen tegen reclame en sites op het internet die 
de geestelijke gezondheid van kinderen kunnen scha-
den. De minister verwijst naar Europese initiatieven ter 
zake.

In Frankrijk hebben de providers zelf maatregelen 
genomen. Zij labelen bepaalde websites als « kind-
vriendelijk ».

Hoe concreet zijn initiatieven op Europees vlak ?

III.  —  ANTWOORDEN VAN DE 
STAATSSECRETARIS

De staatssecretaris voor Begroting, toegevoegd aan 
de eerste minister, en staatssecretaris voor Gezins-
beleid, toegevoegd aan de minister van Werk, en wat 
de aspecten inzake personen- en familierecht betreft, 
bedankt de commissieleden voor de interesse die ze 
tonen voor het Gezinsbeleid. Verwijzend naar de ge-
stelde vragen geeft hij volgende antwoorden: 

—  over de objectivering van het onderhoudsgeld

De staatssecretaris verwijst naar de besprekingen 
hierover in de subcommissie Familierecht. Hij heeft 
voorts ook een discussietekst opgesteld die volgens 
hem tegemoetkomt aan de door mevrouw Sabien La-
haye-Battheu geuite bekommernissen over de motive-
ring van vonnissen, de buitengewone kosten, de beta-
ling van het verschuldigde onderhoudsgeld en andere.

De staatssecretaris hecht bijzonder veel waarde aan 
de samenwerking die over deze problematiek tot stand 
is gekomen met de parlementsleden.

—  over de familierechtbank

Het regeerakkoord bevat een principieel akkoord 
over de oprichting van een familierechtbank.

Deze oprichting maakt het voorwerp uit van diverse 
studies die gemaakt worden door magistraten, de Hoge 
Raad voor de Justitie, parketten, … Er werd ook een 
werkgroep opgericht waar onder meer vertegenwoor-
digers van de universiteiten, de Hoge Raad voor de 
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magistrats. Une première proposition a été soumise à 
ce groupe de travail. Le 18 décembre 2008, les direc-
tives concrètes en vue de fi xer le cadre général d’un 
tribunal de la famille seront discutées, après quoi l’ad-
ministration et le cabinet pourront rédiger un texte lé-
gislatif. 

Le ministre de la Justice, M. Vandeurzen, soutient 
également ce projet.

Des progrès ont été réalisés, mais il ne faut pas 
oublier que ce projet s’inscrit dans le cadre de la ré-
fl exion sur la redéfi nition du paysage judiciaire.

Le secrétaire d’État estime qu’il pourra présenter 
une initiative législative d’ici fi n 2009.

Cette manière de travailler demande du temps mais 
est nécessaire afi n d’obtenir une proposition de qua-
lité. 

—  en ce qui concerne les parents d’accueil 

Une proposition a été élaborée et envoyée pour avis 
aux différentes communautés.

En ce qui concerne le volet social des compétences 
du secrétaire d’État, il souligne que des progrès ont 
aussi été réalisés en ce qui concerne l’augmentation 
de la durée du congé à 6 jours pour les parents d’ac-
cueil.

—  en ce qui concerne les priorités

Le secrétaire d’État fait réaliser deux études : 

– une étude sur la médiation : bien que tout le mon-
de soit d’accord sur le fait qu’il s’agit d’un bon ins-
trument, il rencontre trop peu de succès; et

– une étude sur les conséquences pratiques de 
l’hébergement égalitaire. 

La structure de la note de politique générale refl ète 
les priorités. Le secrétaire d’État les résume comme 
suit :

– l’objectivation des pensions alimentaires : un thè-
me où une avancée considérable a été enregis-
trée;

– la création d’un tribunal de la famille : une pro-
blématique qui nécessitera en revanche plus de 
temps;

Justitie en magistraten in zetelen. Een eerste voorstel 
werd aan deze werkgroep voorgelegd. Op 18 decem-
ber 2008 zullen de concrete richtlijnen tot bepaling van 
het algemeen kader van een familierechtbank bespro-
ken worden opdat naderhand de administratie en het 
kabinet een wetgevende tekst kunnen opstellen.

De minister van Justitie, de heer Vandeurzen, is ook 
drager van dit project.

Er wordt vooruitgang geboekt doch men mag niet uit 
het oog verliezen dat dit project kadert in de refl ectie 
over de hertekening van het gerechtelijk landschap.

De staatssecretaris meent dat hij tegen eind 2009 
een wetgevend initiatief zal kunnen voorleggen.

Deze werkwijze vergt tijd maar is nodig teneinde tot 
een goed voorstel te komen. 

—  over de pleegouders

Een voorstel werd uitgewerkt en voor advies overge-
zonden naar de verschillende gemeenschappen.

Inzake het sociale luik van de bevoegdheden van de 
staatssecretaris, stipt hij aan dat ook vooruitgang wordt 
geboekt bij de verhoging van het verlof tot 6 dagen voor 
de pleegouders. 

—  over de prioriteiten

De staatssecretaris laat 2 studies uitvoeren : 

– een studie over de bemiddeling : alhoewel ieder-
een het er over eens is dat dit een goed instru-
ment is, kent het te weinig succes; en

– een studie over de praktische gevolgen van de ge-
lijkmatig verdeelde huisvesting.

De structuur van de beleidsnota, weerspiegelt de 
prioriteiten. Hij resumeert ze als volgt :

– de objectivering van de onderhoudsuitkeringen: 
een thema waar reeds aanzienlijke vooruitgang in 
werd geboekt;

– de oprichting van een familierechtbank : een pro-
blematiek die daarentegen meer tijd zal vergen;
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– de uitwerking van geschillenbeslechting : een stu-
die werd gevraagd (zie supra);

– de kinderontvoeringen : zijn kabinet zal een in-
terministeriële conferentie hierover coördineren. 
Voorts zal begin 2009 een informatiefolder ten 
behoeve van de ouders ter beschikking worden 
gesteld. Verwijzend naar de vraag van mevrouw 
Nyssens bevestigt de staatssecretaris dat de mi-
nister van Justitie bevoegd is ten aanzien van de 
individuele gevallen terwijl hijzelf bevoegd is voor 
het algemeen kader. Hij wijst er evenwel op dat 
een doeltreffend beleid enkel mogelijk is mits een 
goede verstandhouding met de autoriteiten van 
de landen waar de kinderen zich bevinden. De 
staatssecretaris heeft dit punt aangekaart op de 
Wereldtop voor het Gezin en op de informele Eu-
ropese Raad voor het Gezin;

– de uitwerking van een statuut voor pleegouders : 
de staatssecretaris meent dat dit punt spoedig ge-
agendeerd zou kunnen worden in de subcommis-
sie Familierecht;

– de rechtsbescherming : in het kader van de be-
sprekingen over de oprichting van een familie-
rechtbank komt eveneens de uniformisering van 
de procedures inzake het horen van minderjari-
gen aan bod;

– het uitwerken van een coherent rechtsstelsel inza-
ke onbekwaamheid : de staatssecretaris verwijst 
naar de werkzaamheden van de subcommissie 
Familierecht hierover;

– de verbetering van de procedure van vereffening-
verdeling : de staatssecretaris heeft zijn bemer-
kingen en voorstellen terzake overgezonden aan 
de bevoegde Senaatscommissie die deze proble-
matiek bespreekt;

– het intra-familiaal geweld : de staatssecretaris 
sluit zich aan bij het initiatief dat door de vorige 
minister van Justitie in deze werd genomen. Hij 
beaamt dat het belangrijk is dat dit debat wordt 
uitgebreid tot alle vormen van intra-familiaal ge-
weld. De staatssecretaris vestigt er de aandacht 
op dat op 15 december een interministeriële con-
ferentie over dit thema zal plaatsvinden.

—  over DAVO

Een informatiecampagne zal begin 2009 opgestart 
worden teneinde deze dienst beter bekend te maken.

– le développement du règlement des confl its : une 
étude a été demandée (voir supra);

– les rapts parentaux : son cabinet coordonnera 
une conférence interministérielle sur ce sujet. Par 
ailleurs, un dépliant d’information sera mis à la 
disposition des parents début 2009. Renvoyant à 
la question de Mme Nyssens, le secrétaire d’État 
confi rme que le ministre de la Justice est com-
pétent pour les cas individuels, alors que lui-mê-
me l’est pour le cadre général. Il indique cepen-
dant qu’une politique effi cace n’est possible que 
moyennant une bonne entente avec les autorités 
des pays où se trouvent les enfants. Le secrétaire 
d’État a soulevé ce point au Sommet mondial de 
la Famille et au Conseil européen informel Fa-
mille;

– l’élaboration d’un statut pour les parents d’ac-
cueil : le secrétaire d’État estime que ce point de-
vrait être inscrit rapidement à l’agenda de la sous-
commission Droit de la famille;

– la protection du mineur en justice : dans le cadre 
des discussions concernant la création d’un tribu-
nal de la famille, l’uniformisation des procédures 
en matière d’audition des mineurs a également 
été abordée; 

– l’élaboration d’un régime juridique cohérent des 
incapacités : le secrétaire d’État renvoie aux tra-
vaux de la sous-commission Droit de la famille en 
la matière;

– l’amélioration de la procédure de liquidation-par-
tage : le secrétaire d’État a transmis ses observa-
tions et propositions à la commission compétente 
du Sénat qui examine cette problématique;

– la violence intrafamiliale : le secrétaire d’État ad-
hère à l’initiative prise en la matière par la précé-
dente ministre de la Justice. Il est tout à fait d’ac-
cord qu’il est important que ce débat soit étendu 
à toutes les formes de violence intrafamiliale. Le 
secrétaire d’État attire l’attention sur le fait qu’une 
conférence interministérielle aura lieu sur ce thè-
me le 15 décembre.

—  en ce qui concerne le Secal

Une campagne d’information sera lancée début 
2009 afi n de mieux faire connaître ce service.
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—  over adoptie

In dit verband vestigt de staatssecretaris de aan-
dacht van de leden op de op 16 oktober 2008 in de 
Kamer aangenomen wet tot wijziging van de artike-
len 1231-31, 1231-41 en 1231-42 van het Gerechtelijk 
Wetboek en van artikel 24bis van de wet van 24 april 
2003 tot hervorming van de adoptie, met het oog op het 
verlengen van de geldigheidsduur van geschiktheids-
vonnissen en attesten inzake adoptie.

—  over de behandeling achter gesloten deuren in 
familiezaken

De staatssecretaris verduidelijkt dat de Hoge Raad 
voor de Justitie, op zijn vraag, hierover een advies heeft 
uitgebracht. Aangezien deze problematiek eveneens 
deel uitmaakt van de werkzaamheden over de oprich-
ting van een familierechtbank, vormt het geen afzon-
derlijk aandachtspunt in zijn beleidsnota.

De staatssecretaris besluit dat concrete vooruitgang 
wordt geboekt in alle thema’s die in zijn beleidsnota 
aan bod komen. 

 De voorzitter, De rapporteur,
 
Mia DE SCHAMPHELAERE Clotilde NYSSENS

—  en ce qui concerne l’adoption

À cet égard, le secrétaire d’État attire l’attention des 
membres sur l’adoption par la Chambre, le 16 octobre 
2008, de la loi modifi ant les articles 1231-31, 1231-
41 et 1231-42 du Code judiciaire et 24bis de la loi du 
24 avril 2003 réformant l’adoption afi n de prolonger la 
durée de validité des jugements d’aptitude et les certi-
fi cats en matière d’adoption.

—  en ce qui concerne le huis-clos pour les audien-
ces en matière familiale

Le secrétaire d’État précise qu’à sa demande, le 
Conseil supérieur de la Justice, a rendu un avis à ce 
sujet. Ce problème relevant également des travaux 
portant sur la création d’un tribunal des familles, il n’a 
pas fait l’objet d’une priorité spécifi que dans sa note de 
politique.

Le secrétaire d’État conclut que des avancées 
concrètes sont réalisées pour tous les thèmes abordés 
dans sa note de politique.

 La présidente, La rapporteuse,

 Mia DE SCHAMPHELAERE Clotilde NYSSENS
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AVIS

sur la section 12  —  SPF Justice
—

Partim : Plan d’action pour la lutte contre 
la fraude fi scale et sociale

RAPPORT

FAIT AU NOM DE LA COMMISSION
DE LA JUSTICE

PAR
MME Sabien LAHAYE-BATTHEU

ADVIES

over sectie 12  —  FOD Justitie
—

Partim : Actieplan voor de strijd tegen de 
fi scale en sociale fraude

VERSLAG

NAMENS DE COMMISSIE
VOOR DE JUSTITIE

UITGEBRACHT DOOR
MEVROUW Sabien LAHAYE-BATTHEU
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MESDAMES, MESSIEURS, 

Votre commission a examiné le présent plan d’action 
lors de sa réunion du 2 décembre 2008.

I.  —  EXPOSÉ INTRODUCTIF DU SECRÉTAIRE 
D’ÉTAT À LA COORDINATION

DE LA LUTTE CONTRE LA FRAUDE,
ADJOINT AU PREMIER MINISTRE,

ET SECRÉTAIRE D’ÉTAT,
ADJOINT AU MINISTRE DE LA JUSTICE

M. Carl Devlies, secrétaire d’État à la Coordination 
de la lutte contre la fraude, adjoint au premier ministre, 
et secrétaire d’État, adjoint au ministre de la Justice, 
rappelle que l’accord du gouvernement prévoit une po-
litique à deux voies en matière de lutte contre la fraude, 
qu’elle soit de nature fi scale ou sociale :

—  garantir une meilleure coordination des efforts 
consentis par les services de contrôle et d’inspection 
fi scale et sociale;

—  veiller à l’application uniforme de la législation 
fi scale et sociale afi n d’assurer le traitement équitable 
des contribuables, des ayants-droit et des employeurs.

Pour ce faire, deux organes ont été créés par l’arrêté 
royal du 29 avril 2008 :

—  Collège pour la lutte contre la fraude fi scale et 
sociale

– composé des directeurs des services sociaux, fi s-
caux, policiers et judiciaires concernés par la lutte 
contre la fraude fi scale et sociale;

– présidé par le secrétaire d’État à la Coordination 
de la lutte contre la fraude; chargé d’élaborer un 
plan d’action annuel.

—  Comité ministériel pour la lutte contre la fraude 
fi scale et sociale

– composé du premier ministre, du ministre des Fi-
nances, de la ministre des Affaires Sociales, du 
ministre de l’Intérieur, du ministre de la Justice, 
de la ministre de l’Emploi, de la ministre des PME 
et des Indépendants, du ministre pour l’Entreprise 
et la Simplifi cation, du secrétaire d’État adjoint au 

DAMES EN HEREN, 

Uw commissie heeft dit actieplan besproken tijdens 
haar vergadering van 2 december 2008. 

I.  —  INLEIDENDE UITEENZETTING 
DOOR DE STAATSSECRETARIS VOOR DE 

COORDINATIE VAN DE FRAUDEBESTRIJDING, 
TOEGEVOEGD AAN DE EERSTE MINISTER, EN 
STAATSSECRETARIS TOEGEVOEGD AAN DE 

MINISTER VAN JUSTITIE

De heer Carl Devlies, staatssecretaris voor de Co-
ordinatie van de fraudebestrijding, toegevoegd aan de 
eerste minister, en staatssecretaris toegevoegd aan de 
minister van Justitie, herinnert eraan dat het regeerak-
koord in een tweesporenbeleid voorziet op het vlak van 
strijd tegen zowel fi scale als sociale fraude :

—  een betere coördinatie van de inspanningen van 
de fi scale en sociale controle- en inspectiediensten 
waarborgen;

—  over de eenvormige toepassing van de fi scale 
en sociale wetgeving waken om de gelijke behandeling 
van belastingplichtigen, rechthebbenden en werkge-
vers te garanderen.

Daartoe werden bij het koninklijk besluit van 29 april 
2008 twee organen gecreëerd :

—  het College voor de strijd tegen de fi scale en so-
ciale fraude,

– bestaande uit de directeurs van de sociale, fi s-
cale, politie- en gerechtelijke diensten die betrok-
ken zijn bij de strijd tegen de fi scale en sociale 
fraude;

– onder voorzitterschap van de staatssecretaris 
voor de Coördinatie van de fraudebestrijding; 
belast met de jaarlijkse opstelling van een actie-
plan;

—  Ministerieel Comité voor de strijd tegen de fi scale 
en sociale fraude 

– bestaande uit de eerste minister, de minister van 
Financiën, de minister van Sociale Zaken, de mi-
nister van Binnenlandse Zaken, de minister van 
Justitie, de minister van Werk, de minister van 
KMO’s en Zelfstandigen, de minister voor Onder-
nemen en Vereenvoudigen, de staatssecretaris 
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ministre des Finances et du secrétaire d’État à la 
Coordination de la lutte contre la fraude;

– présidé par le premier ministre;

– chargé d’approuver et d’évaluer le plan d’action.

Le plan d’action 2008-2009 constitue une rupture à 
trois niveaux :

– 1ère fois que tous les acteurs concernés par la pro-
blématique de la fraude sont rassemblés dans le 
cadre d’une collaboration systématique;

– 1ère fois qu’est réalisé un inventaire des données 
disponibles dans les banques de données, de 
même qu’un inventaire des besoins complémen-
taires en matière d’échange d’information;

– 1ère fois qu’est élaboré un plan d’action porté « par 
la base » et que des mesures structurelles et « en 
profondeur » sont prévues.

Il comprend trois piliers :

1)  l’échange d’information comme condition géné-
rale;

2)  l’approche intégrale et coordonnée;

3)  le traitement équitable.

1)  L’échange d’information comme condition préa-
lable

– échange structuré d’informations issues de do-
maines divers (informations juridiques, économi-
ques, fi scales, sociales et fi nancières) au sein des 
et entre administrations;

– concertation entre fonctionnaires de haut niveau : 
inventaire des sources de données disponibles 
et des besoins complémentaires en matière 
d’échange d’informations;

– respect de la protection de la vie privée (contrôle 
préventif de l’accès à la consultation et à l’échan-
ge de données par une « tierce partie de confi an-
ce », Comité Sectoriel au sein de la Commission 
pour la Protection de la Vie Privée);

– mesures légales et structurelles prévues dans le 
plan d’action pour permettre l’échange d’informa-
tions.

toegevoegd aan de minister van Financiën en de 
staatssecretaris voor de Coördinatie van de frau-
debestrijding; 

– onder voorzitterschap van de eerste minister; 

– belast met de goedkeuring en evaluatie van het 
actieplan.

Het actieplan 2008-2009 vormt een drievoudige 
trendbreuk : 

 
– eerste keer dat alle bij de fraudeproblematiek be-

trokken actoren bij elkaar gebracht zijn in een sys-
tematisch samenwerkingsverband;

– eerste keer dat een inventaris gemaakt is van de 
reeds bestaande data in de gegevensbronnen en 
van behoefte aan bijkomende informatie-uitwisse-
ling;

– eerste keer dat een actieplan door de werkvloer 
opgebouwd en gedragen wordt en dat in structu-
rele en diepgaande maatregelen wordt voorzien.

Het omvat drie pijlers : 

1)  informatie-uitwisseling als basisvoorwaarde;

2)  integrale en gecoördineerde aanpak;

3)  gelijksoortige behandeling.

1)  Informatie-uitwisseling als basisvoorwaarde 

– gestructureerde uitwisseling van informatie uit 
verschillende domeinen (juridische, bedrijfseco-
nomische, fi scale, sociale en fi nanciële informa-
tie) binnen en tussen administraties;

– overleg topambtenaren : inventaris van bestaande 
gegevensbronnen en behoeften aan bijkomende 
informatie-uitwisseling;

– respect voor persoonlijke levenssfeer (preventieve 
toegangscontrole op consultatie en uitwisseling 
door een « trusted third party », Sectoraal Comité 
binnen Commissie voor de Bescherming van de 
Persoonlijke Levenssfeer);

– in wettelijke en structurele maatregelen voorzien 
in het actieplan om de informatie-uitwisseling mo-
gelijk te maken.
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2)  Approche intégrale et coordonnée. Le plan d’ac-
tion prévoit 59 points d’action dont :

– 21 relatifs aux Finances;

– 16 relatifs à la Justice;

– 22 relatifs à d’autres départements (Affaires so-
ciales, Affaires économiques et Intérieur).

Les plans d’action couvrent l’ensemble de la chaîne 
de lutte contre la fraude :

a)  Prévention et détection 

Par exemple : engager la responsabilité civile des or-
ganisateurs de mécanismes de fraude et des conseillers 
qui leur font bénéfi cier de leur expertise.

b)  Contrôle et lutte contre la fraude 

– fi abilité absolue des documents (avant tout des 
documents d’identité);

– lutte plus intensive contre toute une série d’abus 
(exonération TVA pour les marchandises en tran-
sit, système de sous-traitants, fraude aux alloca-
tions, …);

– attention aux nouveaux phénomènes de fraude 
(vente de kits de faux documents, fraude liée à 
internet, …);

– attention aux secteurs sensibles à la fraude 
(construction, nettoyage, transport, magasins de 
nuit, phoneshops, voitures d’occasion).

c)  Politique de suivi adéquate avec système de 
sanction effi cace :

—  Travail législatif

– instauration d’un code pénal social et adoption 
d’une défi nition spécifi que de la fraude fi scale 
grave et organisée;

– élargissement du champ d’application de la tran-
saction pénale.

—  Exécution effective des jugements et arrêts pro-
noncés à la suite d’une décision judiciaire, par le biais 
d’une extension du cadre du personnel

– mise à disposition de fonctionnaires du SPF Fi-
nances auprès de la police judiciaire d’une part, 

2)  Integrale en gecoördineerde aanpak; het actie-
plan bevat 59 actiepunten waarvan : 

– 21 rond Financiën; 

– 16 rond Justitie;

– 22 rond andere departementen (Sociale Zaken, 
Economische Zaken en Binnenlandse Zaken). 

De actiepunten bestrijken de hele keten van fraude-
bestrijding :

a)  Preventie en detectie

Bijvoorbeeld het burgerrechtelijk aansprakelijk stel-
len van organisatoren van fraudemechanismen en van 
adviseurs die hen met raad en expertise bijstaan.

b)  Controle en fraudebestrijding

– gegarandeerde betrouwbaarheid van documen-
ten (vóór alles identiteitsdocumenten); 

– intensievere strijd tegen een reeks misbruiken 
(van de btw-vrijstelling bij doorvoer, van het stel-
sel van onderaannemers, uitkeringsfraude enzo-
voort);

– aandacht voor nieuwe fraudefenomenen (verkoop 
van kits met valse documenten, internetfraude en-
zovoort); 

– aandacht voor fraudegevoelige sectoren (bouw, 
schoonmaaksector, transportsector, bel- en 
nachtwinkels, tweedehandsauto’s);

c)  Effi ciënt vervolgingsbeleid en afdoende sanctio-
nering :

—  Wetgevend werk 

– invoering van sociaal strafwetboek en van een 
specifi eke defi nitie van ernstige en georganiseer-
de fi scale fraude;

– verruimen van het toepassingsgebied van de min-
nelijke schikking.

—  Effectieve uitvoering van vonnissen en arresten 
na een gerechtelijke uitspraak door een uitgebreid per-
soneelskader

– terbeschikkingstelling van ambtenaren van de 
FOD Financiën bij de federale politie enerzijds, en 
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et du procureur du Roi et de l’auditeur du travail 
d’autre part;

– mise à disposition de fonctionnaires de liaison à 
l’OCSC;

– substituts spécialisés en affaires commerciales et 
juges d’instruction spécialisés en fraude sociale 
et fi scale.

3)  Traitement équitable des contribuables, des 
ayants-droit et des employeurs (voir slides 25-27)

—  Lancement d’un marché public relatif à l’exécu-
tion d’une mesure de la performance des différents 
services d’inspection fi scale et sociale de l’administra-
tion fédérale.

—  Le marché comprend deux parties : une étude 
préalable et une étude de fond.

—  L’objectif consiste à mesurer les moyens enga-
gés, les processus, l’output, l’impact, les effets, l’effi ca-
cité, l’effectivité, la collaboration et l’échange d’informa-
tion au sein des et entre les services.

Concernant l’exécution et la méthode de travail, les 
mesures prévues dans le plan d’action sont mises en 
œuvre par des chefs de projet au sein des adminis-
trations concernées, sous la conduite d’un « Program 
Management Offi ce ».

Ce rôle est exercé par les membres du Collège pour 
la lutte contre la fraude fi scale et sociale et consiste à 
prendre en charge la gestion d’un cluster thématique 
déterminé (exemple économie) ou d’un sous-cluster de 
projets (exemple groupe de projets qui, au sein du clus-
ter Fiances, relèvent de l’ISI).

Les fonctions de chefs de projet sont quant à elles 
prises charge par des fonctionnaires au sein des ad-
ministrations concernées. Ce sont les responsables fi -
naux de la bonne fi n du projet, dans toutes ses phases 
(depuis la planifi cation à l’implémentation), qui rappor-
tent au « Program Management Offi ce ».

Un rapport d’avancement et de suivi est élaboré par 
le Collège pour la lutte contre la fraude fi scale et socia-
le, qui comprend une note de synthèse et des tableaux 
de bord qui brossent un tableau général de l’exécution 
du plan d’action. Des fi ches techniques et des rapports 
d’avancement permettent un suivi de chaque point 
d’action.

bij de procureur des Konings en de arbeidsaudi-
teur anderzijds;

– terbeschikkingstelling van verbindingsambtena-
ren bij het COIV;

– gespecialiseerde substituten in handelszaken en 
onderzoeksrechters in fi scale en sociale fraude.

3)  Gelijksoortige behandeling van belastingplichti-
gen, rechthebbenden en werkgevers :

—  Lancering van een overheidsopdracht met be-
trekking tot de uitvoering van een performantiemeting 
van de verschillende fi scale en sociale inspectiedien-
sten van de federale overheid.

—  De opdracht bestaat uit twee gedeelten : een 
voorstudie en een studie ten gronde.

—  De opdracht heeft tot doel de meting van ingezet-
te middelen, processen, output, impact, effecten, effi ci-
entie, effectiviteit, mate van samenwerking en uitwisse-
ling van informatie tussen en binnen de diensten.

Aangaande de uitvoering en werkwijze worden de 
maatregelen in het actieplan uitgevoerd door project-
leiders binnen de betrokken administraties, onder de 
leiding van een « Program Management Offi ce ».

Die rol wordt waargenomen door de leden van het 
College voor de strijd tegen de fi scale en sociale fraude 
en bestaat in het voeren van het management van een 
bepaalde thematische cluster (bijvoorbeeld economie) 
of subcluster van projecten (bijvoorbeeld groep projec-
ten die binnen de cluster Financiën specifi ek tot BBI 
behoren). 

De functie van de projectleiders wordt waargenomen 
door ambtenaren binnen de betrokken administraties. 
Zij zijn uiteindelijk verantwoordelijk voor de goede af-
loop van het project, in al zijn fasen (vanaf de planning 
tot en met de nazorg), en rapporteren aan het « Pro-
gram Management Offi ce ».

Er wordt een vooruitgangs- en opvolgingrapporte-
ring opgesteld door het College voor de strijd tegen 
de fi scale en sociale fraude, dat een synthesenota en 
boordtabellen bevat die een globaal beeld inzake de 
uitvoering van het actieplan schetsen. Met technische 
fi ches en voortgangsrapporten is het mogelijk elk actie-
punt op te volgen.
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Au niveau du Comité Ministériel et au Parlement, le 
suivi de l’exécution du plan d’action se fait par le biais 
d’un rapport trimestriel au Comité Ministériel et au Par-
lement.

En ce qui concerne la première évaluation : 

—  Pour le Cluster Finances :

– 21 points d’action.

– Echange de données : le ministre des Finances 
élabore un avant-projet de loi dans le but de créer 
un intégrateur de services indépendant au SPF 
Finances.

 Ceci constitue le premier pas dans l’élaboration 
du cadre légal destiné à optimaliser l’échange 
électronique de données, aussi bien entre les ser-
vices des Finances qu’avec d’autres institutions 
publiques.

—  Pour le Cluster Justice :

– 16 points d’action;

– Remarques pour certains projets :

Le projet « Utilisation abusive, à des fi ns frauduleu-
ses, de structures sociétaires dont les sociétés dorman-
tes » est composé de 14 sous-projet. C’est pourquoi la 
réalisation de ceux-ci s’étalera sur plusieurs mois, voire 
plusieurs années.

Les projets suivants sont également en cours : « Lut-
te contre la grande fraude fi scale organisée », « Ren-
forcement du caractère dissuasif des amendes pénales 
fi scales », « Défi nition pénale de la fraude fi scale grave 
et organisée et relèvement du plafond de l’amende pé-
nale fi scale », « Examen de la possibilité pour le Mi-
nistère Public de transiger notamment en matière d’in-
fractions pénales fi scales même après l’intentement 
de l’action publique », « Paiement des dettes sociales 
avec restitution des fonds saisis en matière pénale » et 
« Collaboration entre la Justice et les Fiances en ma-
tière d’exécution des jugements et arrêts ».

Outre les Plan d’action 2008-2009, un certain nom-
bre d’initiatives complémentaires sont également pré-
vues, dont des propositions soumises au Conseil mi-
nistériel :

De opvolging van de uitvoering van het actieplan 
verloopt via een driemaandelijkse rapportering aan het 
Ministerieel Comité en het Parlement. 

Op het vlak van de eerste evaluatie :

—  Cluster Financiën :

– 21 actiepunten.

– Gegevensuitwisseling : de minister van Financiën 
werkt een voorontwerp van wet uit om een onaf-
hankelijke dienstenintegrator bij de FOD Finan-
ciën op te richten.

 Dit vormt de eerste stap in de uitbouw van het 
wettelijk kader om elektronische gegevensuitwis-
seling, zowel binnen de diensten van de FOD Fi-
nanciën, als met andere overheidsinstellingen te 
optimaliseren.

—  Cluster Justitie :

– 16 actiepunten

– Opmerkingen bij sommige projecten :

Het project « Misbruik van vennootschapsstructuren 
voor frauduleuze doeleinden waaronder de slapende 
vennootschappen » bestaat uit 14 subprojecten. Daar-
om zal de realisatie ervan over verscheidene maanden 
of zelfs jaren zijn gespreid.

De volgende projecten zijn ook aan de gang : « Be-
strijding van grote en georganiseerde fraude », « Ver-
sterken van het ontradend karakter van fi scale penale 
boeten », « Strafrechtelijke defi nitie van ernstige en 
georganiseerde fi scale fraude en verhoging van het 
plafond van de fi scale penale boete », « Het onderzoek 
naar de mogelijkheid voor het openbaar ministerie in 
het bijzonder om te transigeren in het geval van fi scale 
strafrechtelijke inbreuken, ook na het instellen van de 
strafvordering », « Betaling van sociale schulden met 
terug te geven in beslag genomen gelden in strafza-
ken », « Samenwerking tussen Justitie en Financiën 
inzake de uitvoering van vonnissen en arresten ».

Behalve het Actieplan 2008-2009 zijn ook een aantal 
bijkomende initiatieven gepland, waaronder aan het Mi-
nisterieel Comité voorgelegd voorstellen :
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1)  Adaptation de la « Charte du Contribuable »

—  Amélioration de la collaboration entre le fi sc et 
la Justice :

– suppression de la règle selon laquelle les fonction-
naires fi scaux ne peuvent intervenir que comme 
témoins dans le cadre d’une procédure judiciaire;

– possibilité de transmettre plus rapidement des 
pièces de dossiers judiciaires aux Finances;

– dénonciation plus rapide du fi sc au procureur du 
Roi concernant des faits pénalement punissables, 
via un assouplissement de la procédure qui pré-
voit maintenant une autorisation préalable du di-
recteur régional.

—  Révision des conditions de nomination des subs-
tituts du procureur du Roi spécialisés en matière fi scale 
et plus grande fl exibilité dans la fonction.

—  Mesures devant garantir l’attribution de la fonc-
tion de substitut spécialisé en matière fi scale.

—  Le ministre des Finances créera un groupe de 
travail afi n de lancer la discussion en vue de modifi er la 
loi du 4 août 1986 contenant des dispositions fi scales 
(« Charte du Contribuable »).

2)  Simplifi cation de la réglementation fi scale

—  Le ministre des Finances effectuera des proposi-
tion destinées à simplifi er la législation fi scale.

—  Un groupe de travail d’experts sera créé à son 
initiative. Celui-ci sera chargé d’élaborer des proposi-
tions pour la fi n de l’année de travail parlementaire.

3)  Création d’intégrateurs de services dans les sec-
teurs importants de l’administration fédérale concernés 
par la lutte contre la fraude

—  Objectif : permettre une gestion et un échange 
effi caces de données électroniques entre les différents 
services.

—  Garantir la sécurité des informations et le respect 
de la protection de la vie privée.

—  Le ministre des Finances élabore un avant-projet 
de loi dans le but de créer un intégrateur de services 
indépendant au SPF Finances. Cela constitue le pre-

1)  Aanpassingen van het « Charter van de belas-
tingplichtige »

—  Betere samenwerking tussen fi scus en justitie : 

– opheffi ng van de rechtsregel die stelt dat fi scale 
ambtenaren slechts als getuige mogen worden 
gehoord in het kader van een gerechtelijke proce-
dure;

– mogelijkheid om stukken van gerechtelijke dos-
siers sneller over te maken aan Financiën;

– vlottere melding van mogelijks strafrechtelijk straf-
bare feiten door de fi scus aan de procureur des 
Konings via een versoepeling van de procedure 
die thans voorziet in een voorafgaande machti-
ging van de gewestelijke directeur.

—  Herziening van de benoemingsvoorwaarden van 
de substituut-procureur des Konings gespecialiseerd in 
fi scaliteit en grotere fl exibiliteit van een ambt.

—  Maatregelen om de invulling van de functie van 
fi scaal substituut te garanderen.

—  De minister van Financiën zal een werkgroep op-
richten om de discussie op te starten met het oog op 
wijzigingen aan de wet van 4 augustus 1986 houdende 
fi scale bepalingen (« Charter van de belastingplich-
tige »)

2)  Vereenvoudiging van de fi scale wetgeving 

—  De minister van Financiën zal voorstellen uitwer-
ken om de fi scale wetgeving te vereenvoudigen.

—  Op zijn initiatief zal een werkgroep van experts 
samengesteld worden die tegen het einde van het par-
lementair werkjaar voorstellen uitwerkt.

3)  Oprichting van dienstenintegratoren in de belang-
rijke sectoren van de federale overheid die betrokken 
zijn bij de fraudebestrijding

—  Bedoeling : effi ciënt beheer en uitwisseling van 
elektronische gegevens tussen de verschillende secto-
ren mogelijk maken.

—  Veiligheid van de informatie en respect voor de 
persoonlijke levenssfeer garanderen.

—  De minister van Financiën werkt een voorontwerp 
van wet uit om een onafhankelijke dienstenintegrator 
bij de FOD Financiën op te richten. Dit vormt de eerste 
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mier pas dans l’élaboration du cadre légal destiné à 
optimaliser l’échange électronique de données. Aussi 
bien entre les services des Finances qu’avec d’autres 
institutions publiques.

4)  Abaissement du plafond pour les transactions en 
espèces

—  Abaisser le plafond pour les transactions en es-
pèces de 15 000 à 10 000 euros.

—  Objectif : décourager les paiements en espèces 
et stimuler le nombre de paiements électroniques afi n 
de lutter plus effi cacement contre la fraude.

—  L’initiative cadre dans le contexte européen où 
des initiatives sont prises en matière de circulation 
d’argent. Ces mesures soutiennent la lutte contre les 
pratiques de blanchiment, de terrorisme et de crimina-
lité.

—  Le ministre des Finances composera un grou-
pe de travail d’experts qui examinera la proposition 
d’adaptation du projet de loi portant modifi cation à la 
loi du 11 janvier 1993 relative à la prévention de l’utili-
sation du système fi nancier aux fi ns de blanchiment de 
capitaux et du fi nancement du terrorisme.

Au niveau des initiatives dans d’autres secteurs :

1)  Fraude dans le secteur de la construction

—  Groupe de travail créé en marge du Collège pour 
la lutte contre la fraude fi scale et sociale afi n de mieux 
appréhender la problématique de la fraude dans le sec-
teur de la construction. Ce groupe de travail est com-
posé des hauts fonctionnaires :

– du Service d’Information et de Recherche Socia-
le;

– de l’Offi ce National de Sécurité Sociale;

– de la Banque Carrefour de la Sécurité Sociale;

– de l’Offi ce National de l’Emploi;

– du SPF Finances (douane comprise).

—  Problématique examinée :

– travail au noir;

– abus en matière de chômage (temporaire);

stap in de uitbouw van het wettelijk kader om elektroni-
sche gegevensuitwisseling, zowel binnen de diensten 
van Financiën, als met andere overheidsintegratoren te 
optimaliseren.

4)  Verlaging van de bovengrenzen inzake cash 
transacties

—  Verminderen van het bedrag dat in contanten 
mag worden betaald (van 15 000 naar 10 000 euro).

—  Bedoeling : betalingen in cash ontmoedigen en 
het aantal elektronische betalingen doen toenemen, 
teneinde effi ciënter de fraude te bestrijden.

—  Het initiatief maakt deel uit van een Europese 
context waarin initiatieven inzake contant geldverkeer 
worden genomen en die het optreden tegen witwas-
praktijken, terrorisme en criminaliteit ondersteunen.

—  De minister van Financiën zal een werkgroep van 
experts oprichten die het voorstel om het wetsontwerp 
tot wijziging van de wet van 11 januari 1993 tot voorko-
ming van het gebruik van het fi nanciële stelsel voor het 
witwassen van geld en de fi nanciering van terrorisme 
aan te passen, zal onderzoeken. 

Er worden ook initiatieven genomen in andere sec-
toren : 

1)  Fraude in de bouwsector 

—  Werkgroep opgericht in de marge van het Col-
lege voor de strijd tegen de fi scale en sociale fraude 
om fraude binnen de bouwsector beter aan te pakken, 
en samengesteld uit topambtenaren van :

– de Sociale Inlichtingen- en Opsporingsdienst;

– de Rijksdienst voor Sociale Zekerheid;

– de Kruispuntbank van de Sociale Zekerheid;

– de Rijksdienst voor Arbeidsvoorziening;

– de FOD Financiën (met inbegrip van douane).

—  Onderzochte vraagstukken : 

– zwartwerk;

– misbruik van (tijdelijke) werkloosheid;



169DOC 52 1527/008

CHAMBRE · 3e SESSION DE LA 52e LÉGISLATUREKAMER · 3e ZITTING VAN DE 52e ZITTINGSPERIODE 20092008

– acquittement des obligations fi scales et sociales;

– détachements frauduleux;

– emploi de travailleurs illégaux;

– traite des êtres humains.

—  Propositions :

– utiliser la carte C3.2.A pour mieux contrôler les 
présences sur les chantiers et partant, lutter 
contre les abus liés au chômage temporaire;

– reprendre plus rapidement les entrepreneurs 
qui ont des dettes sociales sur le site internet de 
l’ONSS, avec obligation de retenue, en vue de 
réagir plus rapidement à l’égard des sociétés dor-
mantes et des abus relatifs au non-paiement des 
cotisations sociales;

– augmenter le nombre de contrôles, également en 
dehors de « heures de travail habituelles », favo-
riser une meilleure coordination entre les services 
de contrôle;

– effectuer des contrôles plus ciblés sur les routes;

– utiliser davantage et de manière plus effi cace 
les données issues de la banque de données 
« OASIS » de la sécurité sociale;

2)  Jeux de hasard et paris

—  Projet de loi portant modifi cation à la loi du 7 mai 
1999 sur les jeux de hasard, les établissements de jeux 
de hasard et la protection des joueurs, visant à :

– mieux réguler le secteur des jeux de hasard et 
des paris;

– éviter toute concurrence déloyale causée par des 
établissements illégaux ou malhonnêtes;

– mieux protéger les joueurs;

– aboutir à une politique de canalisation des jeux et 
paris cohérente et contrôlable.

—  Mesures entre autres prévues :

– élargissement du domaine d’application de la loi 
aux paris liés à des événements sportifs et non-
sportifs;

– voldoen van de fi scale en sociale verplichtingen;

– misbruik van detachering;

– inzet van illegalen;

– mensenhandel.

—  Voorstellen :

– de C3.2.A-kaart gebruiken om een betere controle 
mogelijk te maken van de aanwezigheden op de 
werf, teneinde misbruik van de tijdelijke werkloos-
heid te beteugelen;

– aannemers met sociale schulden sneller op de 
website van de RSZ met inhoudingsplicht plaat-
sen, zodat ook sneller kan worden opgetreden te-
gen slapende vennootschappen en de misbruiken 
inzake het niet betalen van sociale zekerheidsbij-
dragen;

– opdrijven van het aantal controleacties, ook bui-
ten de « klassieke werkuren », betere onderlinge 
afstemming van de controlediensten;

– meer gerichte controles op de openbare weg;

– meer en effi ciënter gebruik van de gegevens van 
de databank « OASIS » van de sociale zeker-
heid.

2)  Kansspelen en weddenschappen 

—  Wetsontwerp tot wijziging van de wet van 7 mei 
1999 op de kansspelen, de kansspeleninrichtingen en 
de bescherming van de spelers, met als opzet :

– de sector van kansspelen en weddenschappen 
beter reguleren;

– deloyale concurrentie door illegale of malafi de on-
dernemingen voorkomen;

– de spelers beter beschermen;

– tot een coherent en controleerbaar kanalisatiebe-
leid van kansspelen en weddenschappen komen.

—  In uitzicht gestelde maatregelen, onder meer :

– uitbreiding van het toepassingsgebied van de wet 
tot sport- en andere weddenschappen;
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– possibilité pour certains établissements de jeux 
de hasard d’offrir leurs jeux de hasard via de nou-
veaux instruments informatiques, tels qu’internet, 
et ce, par l’octroi d’une licence supplémentaire;

– élargissement des compétences de la Commis-
sion des jeux de hasard (introduction d’un sys-
tème d’amendes).

II.  —  DISCUSSION

M. Thierry Giet (PS) note que le Plan d’action vise la 
création de comités sectoriels au sein de la Commis-
sion pour la Protection de la Vie Privée. Quel serait le 
rôle de ces comités sectoriels ?

L’intervenant abonde dans le sens du Secrétaire 
d’État, lorsqu’il propose d’instaurer un casier judiciaire 
pour les personnes morales.

Le plan d’action parle d’engager la responsabilité 
civile des organisateurs de mécanismes de fraudes 
et des conseillers qui leur font bénéfi cier de leur ex-
pertise. Ne pourrait-on pas aller jusqu’à engager leur 
responsabilité pénale ? Par ailleurs, les « donneurs 
d’ordre » sont-ils également visés par cette mesure, à 
savoir les personnes qui bénéfi cient du travail au noir 
et de la traite des êtres humains ?

Ces questions se posent également en ce qui 
concerne le secteur du bâtiment.

Concernant l’élargissement du champ d’application 
de la transaction pénale, se trouve-t-on toujours dans 
le cadre de la notion de traitement équitable, qui néces-
site l’utilisation d’une même notion de fraude dans les 
différents domaines et de la sanctionner de la même 
manière ?

Par rapport au problème de nomination et de statut 
des substituts spécialisés en matière fi scale, l’interve-
nant attire l’attention sur le fait qu’il y a actuellement un 
certain nombre de places vacantes en raison du départ 
de substituts qui sont nommés et qui ne peuvent dès 
lors être remplacés.

M. Stefaan Van Hecke (Ecolo-Groen !) s’interroge 
quant à la transaction pénale. Comment le montant 
sera-t-il fi xé ? Par le parquet seul ou par celui-ci en 
collaboration avec le fi sc ?

Il est important de rechercher des solutions afi n de 
motiver les différents fonctionnaires, tels que les as-

– mogelijkheid voor bepaalde kansspelinrichtingen 
om hun kansspelen via nieuwe informatica-instru-
menten (zoals het internet) aan te bieden via een 
aanvullende vergunning;

– uitbreiding van de bevoegdheden van de Kans-
spelcommissie (invoering van een boetesys-
teem).

II.  —  BESPREKING

De heer Thierry Giet (PS) geeft aan dat het Actie-
plan beoogt sectorale comités op te richten binnen de 
Commissie voor de bescherming van de persoonlijke 
levenssfeer. Met welke taak zouden die sectorale comi-
tés worden belast ?

De spreker schaart zich achter het voorstel van de 
staatssecretaris om een strafregister voor rechtsperso-
nen in te stellen.

In het Actieplan wordt geopperd de organisatoren 
van fraudemechanismen en de adviseurs die hen met 
hun deskundigheid bijstaan, burgerrechtelijk aanspra-
kelijk te stellen. Zou men hen niet tevens strafrechtelijk 
aansprakelijk kunnen stellen ? Is die maatregel voorts 
ook van toepassing op de « opdrachtgevers », meer 
bepaald de personen die hun voordeel doen met zwart-
werk en mensenhandel ?

Ook met betrekking tot de bouwsector zijn soortge-
lijke vragen aan de orde.

Gesteld dat het toepassingsveld van de minnelijke 
schikking in strafzaken wordt verruimd, kan men dan 
nog steeds spreken van een « billijke behandeling », 
een begrip dat impliceert dat het begrip « fraude » op 
verschillende gebieden op dezelfde wijze wordt inge-
vuld en bestraft ?

Met betrekking tot het vraagstuk van de benoeming 
en de status van de in strafzaken gespecialiseerde 
substituten, wijst het lid erop dat momenteel een aantal 
betrekkingen vacant zijn omwille van het vertrek van 
benoemde substituten, die dus niet worden vervan-
gen.

De heer Stefaan Van Hecke (Ecolo-Groen !) heeft 
bedenkingen bij de minnelijke schikking in strafzaken. 
Hoe zal het bedrag daarvan worden vastgesteld ? Zal 
het parket dat op eigen houtje doen, of zal het daarvoor 
samenwerken met de fi scus ?

Het is van belang dat wordt gezocht naar oplossin-
gen om de verschillende ambtenaren, zoals de fi scaal 
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sistants fi scaux, à aider les services de police dans la 
lutte contre la fraude.

M. Bert Schoofs (VB) pense qu’il ne sera vraiment 
pas évident de réaliser l’ensemble des points prévus 
par le présent plan d’action, au vu de l’effi cacité de tra-
vail dont fait preuve l’actuel gouvernement.

La Belgique est un des pays avec une des plus gran-
des pressions fi scales au monde, nécessitant un systè-
me fi scal complexe. Il ne sera absolument pas évident 
de simplifi er ce système.

Mme Clotilde Nyssens (cdH) souligne que la struc-
ture mise en place est impressionnante et témoigne de 
la volonté du gouvernement d’attaquer sérieusement la 
fraude fi scale et sociale.

Il y a-t-il des mesures imposées par l’Union euro-
péenne, qu’il serait nécessaire de prendre en comp-
te ?

La réalisation de ce plan nécessitera énormément 
de personnel qualifi é, qui semble malheureusement 
faire défaut. Il n’y a effectivement pas assez de profes-
sionnels spécialisés en matière fi scale, notamment au 
sein de la magistrature. Est-ce que des mesures vont 
être prises au niveau de la formation du personnel, ain-
si qu’au niveau des jeunes, en incitant par exemple le 
suivi de ces matières à l’université ?

Mme Carina Van Cauter (Open Vld) constate que ce 
plan vise à apporter un début de réponse aux préoccu-
pations exprimées par les personnes entendues par la 
commission d’enquête pour la Fraude fi scale.

En ce qui concerne le champ d’application de la tran-
saction pénale, est-ce que cette possibilité est réser-
vée aux délits sanctionnés par une amende ou s’agit-il 
d’une possibilité générale de régularisation, permettant 
un abandon des poursuites pénales ?

Par rapport à la responsabilité des conseillers et ex-
perts, ne sont-ils pas à l’heure actuelle déjà pénale-
ment responsables ?

Mme Marie-Christine Marghem (MR) remarque l’ap-
proche transversale et pluridisciplinaire du plan d’ac-
tion. Si ce plan s’avère ambitieux, il convient toutefois 
de faire attention, car au plus la structure mise en place 
est grande, au plus elle sera dure à gérer. Or, l’impor-
tant est de rester effi cace.

assistenten, ertoe aan te zetten de politiediensten te 
helpen bij de fraudebestrijding.

Volgens de heer Bert Schoofs (VB) is het, in het licht 
van de effi ciëntie waarvan de werkzaamheden van 
deze regering blijk geven, verre van evident alle in het 
voorliggende Actieplan opgenomen punten te verwe-
zenlijken.

België behoort tot de landen met de hoogste fi scale 
druk ter wereld, wat ook meebrengt dat er een com-
plexe fi scale regeling is ingesteld. Het zal niet vanzelf-
sprekend zijn die regeling te vereenvoudigen.

Mevrouw Clotilde Nyssens (cdH) beklemtoont dat de 
ingestelde structuur indrukwekkend is, en geeft aan dat 
de regering echt werk wil maken van de bestrijding van 
de fi scale en de sociale fraude.

Bestaan er door de Europese Unie opgelegde maat-
regelen waarmee rekening moet worden gehouden ?

De uitvoering van dit Actieplan zal heel veel gekwali-
fi ceerd personeel vergen, maar jammer genoeg schijnt 
dat te ontbreken. Met name de magistratuur kampt im-
mers met een tekort aan specialisten in fi scale zaken. 
Komen er maatregelen om het personeel, inclusief het 
jongere personeel, op te leiden door hen er bijvoor-
beeld toe aan te zetten die materies aan de universiteit 
te volgen ?

Mevrouw Carina Van Cauter (Open Vld) stelt vast 
dat het Actieplan een begin van antwoord biedt op de 
bekommeringen die werden geuit door de mensen die 
door de onderzoekscommissie Fiscale Fraude werden 
gehoord.

Wat de toepassingssfeer van de minnelijke schikkin-
gen in strafzaken betreft, wenst ze te vernemen of die 
mogelijkheid wordt voorbehouden voor de misdrijven 
die met een geldboete worden bestraft, dan wel of het 
om een algemene regularisatiemogelijkheid gaat die 
inhoudt dat wordt afgezien van strafrechtelijke vervol-
ging.

Wat de aansprakelijkheid van de consulenten en ex-
perts betreft, vraagt ze of die nu al niet strafrechtelijk 
aansprakelijk zijn.

Mavrouw Marie-Christine Marghem (MR) wijst op 
het transversale en multidisciplinaire aspect van het 
Actieplan. Het plan is ambitieus, maar oplettendheid is 
geboden, want hoe groter de opgezette structuur, hoe 
moeilijker ze te beheren is. Toch is het zaak doeltref-
fend te zijn.
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En terme de prévention, il y aura toujours des per-
sonnes qui arriveront à des montages pour éviter la loi 
ou qui plus simplement décideront de l’ignorer. Il est 
dès lors essentiel d’apporter une attention toute parti-
culière aux méthodes de poursuite.

Un des problèmes essentiels est celui de la compé-
tence du personnel. Il est nécessaire d’avoir au SPF 
Finances, au parquet, ainsi qu’au sein des forces de 
l’ordre des spécialistes en matière fi scale.

Il faut également des connexions entre les différents 
acteurs, pour qu’ils puissent être sur la même longueur 
d’onde. Que peut faire le Secrétaire d’État pour faciliter 
la collaboration entre eux ?

Mme Mia De Schamphelaere (CD&V), présidente 
de la commission de la Justice, se réjouit que ce plan 
représente une première volonté de coordination de la 
fraude fi scale.

La transparence de la législation améliore aussi bien 
les mécanismes de contrôle que l’opinion des citoyens. 
Cette mission de simplifi cation de la législation est dès 
lors nécessaire.

Dans quelle mesure le présent plan d’action pourra-
t-il être réalisé ? Existe-t-il une volonté politique au sein 
du gouvernement en la matière ?

Sur ce dernier point, M. Carl Devlies, Secrétaire 
d’État à la Coordination de la lutte contre la fraude, 
adjoint au Premier ministre, et Secrétaire d’État, ad-
joint au ministre de la Justice, rappelle que la rédaction 
du présent plan d’action était prévue dans l’accord de 
gouvernement. Par ailleurs, le Comité ministériel pour 
la lutte contre la fraude fi scale et sociale et composé 
d’un très grand nombre de ministres. Le plan d’action a 
été adopté par le gouvernement. Il reste toutefois à le 
mettre en œuvre.

Le casier judiciaire des personnes morales sera re-
pris dans la Banque carrefour des Entreprises. 

Au niveau de la responsabilité pénale des personnes 
morales, ainsi que des donneurs d’ordre, l’article 66 du 
Code pénal s’applique.

Concernant les transactions, il s’agit d’une propo-
sition générale. Un groupe de travail est actuellement 
occupé à la détailler. L’objectif est d’apporter une aide 
à la justice, qui doit traiter trop d’affaires, ce qui nuit à 
son effi cacité.

Inzake preventie zullen er altijd mensen zijn die 
structuren opzetten om de wet te omzeilen, of die de 
wet gewoon naast zich neer zullen leggen. Daarom is 
het essentieel bijzondere aandacht te besteden aan de 
vervolgingsmethoden.

Een van de sleutelproblemen is de bekwaamheid 
van het personeel. De FOD Financiën, het parket en 
de ordediensten hebben nood aan specialisten in fi s-
cale zaken.

Tevens moeten die verschillende actoren met elkaar 
communiceren, opdat ze op dezelfde golfl engte zou-
den blijven werken. Wat kan de staatssecretaris doen 
om hun onderlinge samenwerking te bevorderen ?

Voorzitster Mia De Schamphelaere (CD&V) vindt het 
positief dat het Actieplan een eerste uiting vormt van de 
wil de bestrijding van de fi scale fraude te coördineren.

De transparantie van de wetgeving komt zowel de 
controlemechanismen als de visie van de burger dien-
aangaande ten goede. Vandaar dat de vereenvoudiging 
van de wetgeving onontbeerlijk is.

In hoeverre kan dit Actieplan concreet gestalte krij-
gen ? Is daartoe binnen de regering de nodige politieke 
wil aanwezig ?

 
De heer Carl Devlies, staatssecretaris voor de Co-

ordinatie van de fraudebestrijding, toegevoegd aan de 
Eerste minister, en staatssecretaris toegevoegd aan 
de minister van Justitie, stipt in verband met dat laat-
ste punt aan dat het regeerakkoord in de redactie van 
het voorliggende Actieplan voorziet. Bovendien bestaat 
het Ministerieel Comité voor de strijd tegen de fi scale 
en sociale fraude uit heel veel ministers. Dit Actieplan 
werd goedgekeurd door de regering. Er moet echter 
nog toepassing worden aan verleend.

Het strafblad van de rechtspersonen zal in de Kruis-
puntbank van de ondernemingen worden opgenomen.

Inzake de strafrechtelijke aansprakelijkheid van de 
rechtspersonen en van de opdrachtgevers is artikel 66 
van het Strafwetboek van toepassing.

Wat de minnelijke schikkingen betreft, gaat het om 
een algemeen voorstel. Een werkgroep werkt het thans 
uit. Bedoeling is het gerecht te steunen omdat het te 
veel zaken moet behandelen, wat afbreuk doet aan zijn 
doeltreffendheid.
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Er zijn concrete voorstellen om het probleem van de 
in fi scale aangelegenheden gespecialiseerde substitu-
ten op te lossen.

Inzake de terbeschikkingstelling van de ambtenaren 
van de fi scus moet een onderscheid worden gemaakt 
tussen de gevallen waarvoor ze worden ingezet. Die 
ambtenaren mogen bijvoorbeeld niet worden ingezet 
als deskundigen in het kader van een gerechtelijk on-
derzoek.

Er zijn weliswaar tal van werkgroepen, maar men 
mag niet uit het oog verliezen dat ze bestaan uit amb-
tenaren die aan de slag zijn. Die werkgroepen bieden 
hun overigens de mogelijkheid hun doeltreffendheid te 
vergroten. De activiteiten van die werkgroepen zijn op-
genomen in het voortgangsrapport.

De internationale en Europese aspecten komen niet 
in het Actieplan 2008-2009 aan bod. Dat is voor het 
volgend plan.

Wat de vereenvoudiging van de wetgeving betreft, 
heeft het college van de ambtenaren professor Van Is-
tendaele gehoord. Het college heeft dat aspect bespro-
ken. De minister van Financiën heeft nota genomen 
van hun opmerkingen en hij heeft zich ertoe verbonden 
daar werk van te maken.

De heer Stefaan Van Hecke (Ecolo-Groen !) wenst te 
vernemen of er wel voldoende fi scale substituten zijn ? 
Hij heeft namelijk opgevangen dat voornamelijk in fail-
lissementdossiers geen gevolg wordt gegeven aan het 
verslag dat de curator moet opstellen.

Voorts wil het lid weten of de staatssecretaris kan 
duiden hoeveel zijn plan zal opbrengen ?

De heer Bert Schoofs (VB) stelt vast dat de door de 
staatssecretaris opgestelde actieplannen uitgevoerd 
moeten worden door de diverse ministers. Het is de 
taak van het Parlement om die uitvoering te controle-
ren.

Betreffende de verjaring in fraudezaken wenst het lid 
te vernemen hoeveel geld er in het verleden is verloren 
gegaan ?

De staatssecretaris stipt aan dat er momenteel, ver-
spreid over de hoven van beroep, 16 fi scale substitu-
ten zijn. Het is belangrijk dat als een fi scale substituut 
naar een andere rechtbank gaat, hij als fi scaal substi-
tuut vervangen wordt. Er dient over gewaakt te worden 
dat er effectief 16 fi scale substituten zijn. Er zijn echter 
geen indicaties dat dit aantal onvoldoende zou zijn.

Par rapport au problème des substituts spécialisés 
en matière fi scale, il existe des propositions concrètes 
afi n d’y remédier.

Sur la mise à disposition des fonctionnaires du fi sc, 
il convient de distinguer les cas auxquels ils sont af-
fectés. Ces fonctionnaires ne peuvent par exemple pas 
être utilisés comme experts dans le cadre d’une en-
quête judiciaire.

S’il est vrai qu’il existe de nombreux groupes de tra-
vail, il ne faut pas oublier qu’ils sont composés de fonc-
tionnaires déjà en place. Ces groupes leur permettent 
par ailleurs d’accroître leur effi cacité. Le travail de ces 
groupes est repris dans le rapport de suivi.

Le plan d’action 2008-2009 ne traite pas des as-
pects internationaux et européens. Le plan suivant s’en 
chargera.

En ce qui concerne la simplifi cation de la législation, 
le collège des fonctionnaires à entendu le professeur 
Van Istendaele et en a discuté. Le ministre des Finan-
ces a pris note des remarques et s’est engagé à y tra-
vailler.

M. Stefaan Van Hecke (Ecolo-Groen !) demande s’il 
y a suffi samment de substituts fi scaux. Il a en effet ap-
pris qu’il n’était pas donné suite au rapport obligatoire-
ment établi par le curateur, surtout dans les affaires de 
faillite.

Le membre souhaite également savoir si le secré-
taire d’État peut indiquer ce que rapportera son plan.

M. Bert Schoofs (VB) constate que les plans d’action 
du secrétaire d’État doivent être appliqués par plusieurs 
ministres. Le contrôle de leur mise en œuvre incombe 
au Parlement.

Concernant la prescription en matière de fraude, le 
membre souhaite connaître le montant perdu par le 
passé.

Le secrétaire d’État souligne qu’il y a actuellement 
16 substituts fi scaux répartis sur l’ensemble des cours 
d’appel. Il est important que lorsqu’un substitut fi scal va 
dans un autre tribunal, il soit remplacé en sa qualité de 
substitut fi scal. Il faut veiller à ce qu’il y ait effectivement 
16 substituts fi scaux. Rien n’indique cependant que ce 
nombre serait insuffi sant.
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Heel wat faillissementen zijn frauduleus. Er zou hier-
tegen moeten opgetreden worden. In dergelijke zaken 
is echter eerder een substituut gespecialiseerd in han-
delszaken vereist dan een fi scale substituut. Het actie-
plan pleit er dan ook voor om in een aantal substituten 
gespecialiseerd in handelszaken te voorzien. Hij wijst 
er voorts op dat de curatoren zelf het voorwerp zijn van 
een van de punten van het actieplan in de zin dat voor-
gesteld wordt om de curatoren te verplichten om de so-
ciale verplichtingen op administratief vlak ten aanzien 
van de werknemers volledig na te komen.

De staatssecretaris wijst erop dat het Parlement een 
wetgevende bevoegdheid heeft en derhalve dit plan of 
gedeelten ervan kan omzetten in wetgevende initiatie-
ven.

Hij merkt op dat de verjaring verband houdt met een 
veelheid van factoren. De fraudebestrijding is een ket-
ting. De verjaring kan het gevolg zijn van een fout die 
zich in het begin van die ketting heeft voorgedaan. Jus-
titie, als laatste schakel van de ketting, draagt vaak de 
gevolgen van de fouten die in het begin zijn gemaakt. 
Het eerste actieplan poogt dan ook om deze ketting te 
versterken.

De spreker is uitermate tevreden over de samenwer-
king met Justitie. Hij onderlijnt dat de aanwezigheid van 
de procureurs-generaal op de vergadering van het col-
lege voor de strijd tegen de fi scale en sociale fraude 
ten zeerste op prijs wordt gesteld. Er is een goede wis-
selwerking met de verschillende sociale administraties, 
de fi scus, de politie, de fi nanciële informatie en het de-
partement economie.

De staatssecretaris meent dat op korte termijn grote 
vooruitgang moet kunnen worden geboekt. Het pro-
bleem van de verjaring zal in de toekomst veel minder 
worden.

De cijfers voor 2009 zijn terug te vinden in de be-
groting, het betreft 140 miljoen euro. Het is echter on-
mogelijk om te bepalen wat de opbrengst op termijn 
zal bedragen. De staatssecretaris is er evenwel van 
overtuigd dat tegen het einde van de legislatuur men 
mag verwachten dat jaarlijks ongeveer een miljard euro 
gerecupereerd zal worden.

Mevrouw Marie-Christine Marghem (MR) komt terug 
op de documenten die de evolutie van de werkzaam-
heden van de betreffende werkgroepen weergeven. 
Zijn dit interne documenten of kunnen ze meegedeeld 
worden aan het Parlement ? Heeft de staatssecretaris 
de intentie om het Parlement regelmatig te informeren 
over de stand van zaken ? 

De nombreuses faillites sont frauduleuses. Il faudrait 
sévir contre cette pratique. De telles affaires exigent 
néanmoins plutôt un substitut spécialisé en affaires 
commerciales qu’un substitut fi scal. Le plan d’action 
plaide dès lors pour que l’on prévoie plusieurs subs-
tituts spécialisés en affaires commerciales. Il souligne 
ensuite que les curateurs font eux-mêmes l’objet d’un 
des points du plan d’action en ce sens qu’il est proposé 
d’obliger les curateurs à respecter entièrement les obli-
gations sociales sur le plan administratif à l’égard des 
travailleurs.

Le secrétaire d’État souligne que le Parlement pos-
sède une compétence législative et qu’il peut dès lors 
traduire ce plan ou des parties de ce plan en initiatives 
législatives.

Il fait remarquer que la prescription est liée à de 
nombreux facteurs. La lutte contre la fraude constitue 
une chaîne. La prescription peut résulter d’une faute 
qui s’est produite au début de cette chaîne. La justice, 
qui est le dernier maillon de la chaîne, subit souvent 
les conséquences des fautes commises au début. Le 
premier plan d’action tend dès lors à renforcer cette 
chaîne.

L’intervenant est extrêmement satisfait de la collabo-
ration avec la Justice. Il souligne que la présence des 
procureurs généraux à la réunion du collège pour la 
lutte contre la fraude fi scale et sociale est fortement 
appréciée. Il y a une très bonne interaction avec les 
différentes administrations sociales, le fi sc, la police, 
les informations fi nancières et le département de l’éco-
nomie.

Le secrétaire d’État estime que l’on doit pouvoir réa-
liser de grands progrès à court terme. Le problème de 
la prescription se posera beaucoup moins à l’avenir.

Les chiffres pour 2009 fi gurent dans le budget, il 
s’agit de 140 millions d’euros. Il est toutefois impossible 
de déterminer à combien s’élèvera le produit à terme. 
Le secrétaire d’État est néanmoins persuadé que, d’ici 
la fi n de la législature, on peut s’attendre à récupérer 
environ un milliard d’euros chaque année. 

Madame Marie Christine Marghem (MR) revient à 
la question des documents qui refl ètent l’évolution des 
travaux dans les groupes de travail concernés. S’agit-il 
de documents internes ou est-ce qui’ils peuvent être 
communiqués au Parlement ? Le secrétaire d’état in-
formera-t-il régulièrement le Parlement sur l’évolution 
des travaux ?
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De heer Renaat Landuyt (sp.a+Vl. Pro) wenst te ver-
nemen op welke manier het succes van het actieplan 
2008-2009 gemeten zal worden ? Hoe worden de doel-
stellingen cijfermatig berekend ? Wat gebeurt er con-
creet op het terrein ?

De staatssecretaris antwoordt dat het actieplan in 
wezen een coördinatieplan is. Het begint met het ef-
fi ciënt werken van de diensten.

De fraude kan onmogelijk in kaart worden gebracht; 
er werden wel ramingen gemaakt. Het actieplan beoogt 
om op een effi ciënte wijze de structuren te verbeteren. 
De concrete voorbeelden van acties die genomen zul-
len worden, tonen aan dat door een verbetering van 
het gerechtelijk apparaat als onderdeel van de strijd 
tegen de fraude, er belangrijke effecten zullen zijn. Dit 
kan men evenwel niet in detail becijferen. Voor het jaar 
2009 bestaan er cijfers die gerelateerd zijn tot dit plan 
(140 miljoen euro). Hij herhaalt dat op het einde van het 
jaar ervan uit mag worden gegaan dat jaarlijks onge-
veer een miljard euro gerecupereerd zal worden.

Verwijzend naar de vraag van mevrouw Marghem 
antwoordt de staatssecretaris dat er een driemaande-
lijks opvolgingsrapport wordt opgesteld. Hij is bereid 
om op elk ogenblik het Parlement te informeren over 
de voortgang van de werkzaamheden van elk project. 
Teneinde effectieve resultaten te kunnen voorleggen, 
stelt hij voor om dit midden juni te doen.

Mevrouw Marie-Christine Marghem (MR) is van oor-
deel dat alleen al het onder de aandacht brengen van 
deze problematiek preventief kan werken.

De staatssecretaris beaamt dit en wijst erop dat hij 
net daarom gevraagd heeft aan de voorzitter van de 
commissie voor de Justitie om het plan te kunnen ko-
men toelichten.

 De voorzitter, De rapporteur,
 
 Mia DE SCHAMPHELAERE Sabien LAHAYE-BATTHEU

M. Renaat Landuyt (sp.a+Vl. Pro) souhaite savoir de 
quelle manière le succès du Plan d’action 2008-2009 
sera mesuré ? Comment les objectifs chiffrés sont-ils 
calculés ? Que se passe-t-il concrètement sur le ter-
rain ?

Le secrétaire d’État répond que le plan d’action est 
véritablement un plan de coordination. Il commence 
par le fonctionnement effi cace des services.

Il est impossible de cerner le problème de la fraude. 
Des estimations ont néanmoins été faites. Le plan d’ac-
tion vise à améliorer effi cacement les structures. Les 
exemples concrets d’actions qui seront prises montrent 
qu’une amélioration de l’appareil judiciaire, qui consti-
tue un pan de la politique de lutte contre la fraude, aura 
des effets importants. Il est cependant impossible de 
les chiffrer de manière détaillée. Pour l’année 2009, on 
dispose de chiffres liés à ce plan (140 millions d’euros). 
Le secrétaire d’État rappelle qu’à la fi n de cette année, 
on peut considérer qu’un montant d’environ un milliard 
d’euros sera récupéré annuellement.

En réponse à la question de Mme Marghem, le se-
crétaire d’État indique qu’un rapport de suivi sera établi 
trimestriellement. Il est à tout moment disposé à venir 
informer le Parlement de l’avancement des travaux de 
chaque projet. Afi n de pouvoir présenter des résultats 
effectifs, il propose de revenir au Parlement à la mi-
juin.

Mme Marie-Christine Marghem (MR) considère que 
le seul fait d’attirer l’attention sur cette problématique 
peut déjà avoir un effet préventif.

Le secrétaire d’État partage ce point de vue et in-
dique que c’est précisément pour cette raison qu’il a 
demandé au président de la commission de la Justice 
à pouvoir présenter le plan.

 La présidente, La rapporteuse,

 Mia DE SCHAMPHELAERE Sabien LAHAYE-BATTHEU
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MESDAMES, MESSIEURS,

Votre commission a examiné la Section 13 — Ser-
vice public fédéral Intérieur et la Section 17 — Police 
fédérale et Fonctionnement intégré du projet de Budget 
général des dépenses pour l’année budgétaire 2009, 
ainsi que les notes de politique générale concernées 
(DOC 52 1529/023, 025 et 026) au cours de ses réu-
nions du 26 novembre et du 3 décembre 2008.

I.  —  VICE-PREMIER MINISTRE ET 
MINISTRE DE L’INTÉRIEUR

A.  —  EXPOSÉ INTRODUCTIF DE 
M. PATRICK DEWAEL, 

VICE-PREMIER MINISTRE ET 
MINISTRE DE L’INTÉRIEUR

M. Patrick Dewael, vice-premier ministre et ministre 
de l’Intérieur, souligne que le thème de la « sécurité » 
constitue le fi l rouge de sa note de politique générale. 
La sécurité est un thème qui constitue une préoccupa-
tion cruciale pour les citoyens et les institutions à une 
époque en rapide évolution. C’est en outre l’une des 
missions essentielles de chaque État.

1.  Centre de crise

Le Centre de crise joue un rôle sans cesse plus 
important pour la garantie de cette sécurité. Il assure 
entre autres la sécurité des sommets européens et 
des événements à risques ayant un impact direct sur 
la sécurité publique: les manifestations de masse, les 
rallyes automobiles, les catastrophes naturelles, mais 
aussi les rejets de substances dangereuses et les inci-
dents nucléaires. 

En ce qui concerne ces derniers, le ministre renvoie 
à l’incident survenu à l’Institut des radioéléments (IRE) 
à Fleurus. Dans ce contexte, une évaluation de l’acti-
vation des plans d’urgence dans le cadre de ce type 
d’incident est d’ailleurs en cours.

Le ministre indique qu’il accordera en 2009 une at-
tention accrue à d’autres plans d’urgence nationaux, 
notamment dans le secteur de l’aviation, pour les pan-
nes d’électricité et pour les inondations. La communi-
cation, en ce compris l’information de la population, 
constitue un point crucial à cet égard.

2.  Institutions et Population
 
En ce qui concerne le domaine « Institutions et Po-

pulation », il attire l’attention de la commission sur les 

DAMES EN HEREN, 

Uw commissie heeft de Sectie 13 — Federale Over-
heidsdienst Binnenlandse Zaken en Sectie 17 — Fede-
rale Politie en Geïntegreerde Werking van het ontwerp 
van Algemene Uitgavenbegroting voor het begrotings-
jaar 2009, alsook de betrokken beleidsnota’s (DOC 52 
1529/023, 025 en 026) besproken tijdens haar verga-
deringen van 26 november en 3 december 2008.

I.  —  VICE-EERSTE MINISTER EN
MINISTER VAN BINNENLANDSE ZAKEN

A.  —  INLEIDENDE UITEENZETTING
VAN DE HEER PATRICK DEWAEL,

VICE-EERSTE MINISTER EN MINISTER
VAN BINNENLANDSE ZAKEN

De heer Patrick Dewael, vice-eersteminister en minis-
ter van Binnenlandse Zaken, benadrukt dat het thema 
« veiligheid » als een rode draad door zijn beleidsnota 
loopt. Veiligheid is een thema dat in snel veranderende 
tijden een cruciale bezorgdheid voor burgers en instel-
lingen vormt. Het is bovendien een van de kerntaken 
van elke staat.

1.  Crisiscentrum

Het Crisiscentrum speelt een steeds belangrijkere rol 
voor het garanderen van die veiligheid. Het staat onder 
meer in voor de beveiliging van de Europese toppen 
en risico-evenementen met een directe weerslag op de 
openbare veiligheid : massamanifestaties, autorally’s, 
natuurrampen, maar ook lozingen van gevaarlijke stof-
fen of nucleaire incidenten.

Wat dat laatste betreft, verwijst de minister naar het 
incident met het Instituut voor Radio-elementen (IRE) 
in Fleurus. In dat verband werd trouwens begonnen 
met een evaluatie met betrekking tot de activering van 
het noodplan in het kader van soortgelijke incidenten.

De minister zegt in 2009 meer aandacht te zullen 
besteden aan andere nationale noodplannen, onder 
meer in de luchtvaartsector, bij elektriciteitspannes of 
bij overstromingen. Communicatie, met inbegrip van 
de informatie van de bevolking, is daarbij een cruciaal 
punt.

2.  Instellingen en Bevolking

Aangaande het domein « Instellingen en Bevolking » 
vestigt hij de aandacht op de elektronische identiteits-
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documents d’identité électroniques, la gestion des re-
gistres de la population, le Registre national et les pro-
chaines élections (des parlements des entités fédérées 
et du Parlement européen) du 7 juin 2009.

Le ministre déclare qu’au 22 septembre 2008, 
8  125  265 cartes d’identité électroniques ont été pro-
duites, dont 7  404  511 cartes actives.

Compte tenu du rythme de production (à raison de 
140  000, bientôt 170  000 par mois), l’objectif de couvrir 
l’ensemble de la population d’ici fi n 2009 sera atteint 
plus tôt que prévu. 

En collaboration avec le ministre pour l’Entreprise 
et la Simplifi cation, une tournée de présentation de la 
carte d’identité électronique sera organisée dans les 
communes. 

Enfi n, on teste actuellement une nouvelle puce élec-
tronique dotée d’une plus grande capacité de mémoire. 
Si les tests s’avèrent favorables, elle pourrait être inté-
grée dans les nouvelles cartes d’identité électroniques 
à partir de la fi n du second trimestre. 

La politique relative à la gestion des registres de la 
population sera maintenue. Cette politique vise à indi-
quer de manière aussi exacte que possible la situation 
de résidence de la personne inscrite. Ainsi, il convient 
notamment de continuer à faire en sorte que le nombre 
de personnes rayées d’offi ce soit réduit à un minimum. 
De plus, une analyse est en cours depuis janvier 2006 
afi n d’examiner s’il ne serait pas préférable que ce soit 
la commune où la naissance, le mariage ou le décès 
s’est produit qui procède à l’enregistrement, plutôt que 
celle aux registres de laquelle les personnes concer-
nées sont inscrites. À la fi n de l’année 2007, le nombre 
des communes ayant déjà intégré leurs logiciels « état 
civil » et « population » à cet effet s’élevait à 158. Ce 
processus se poursuit actuellement.

Le ministre annonce ensuite des projets visant à 
renforcer le rôle de fi chier de référence du Registre na-
tional pour tout ce qui concerne les informations liées à 
l’identifi cation des personnes physiques.

Les projets déjà entamés seront poursuivis et fi nali-
sés. Ils poursuivent les trois objectifs ci-après: 

—   renforcer le principe selon lequel le Registre na-
tional est la source primaire et authentique des don-
nées en ce qui concerne l’identifi cation des personnes 
physiques. À cet égard, les banques de données sup-
plémentaires devront se conformer aux décisions pri-
ses par le Registre national sur ce point;

documenten, het beheer van de bevolkingsregisters, 
het Rijskregister en de nakende verkiezingen (voor de 
deelstaatparlementen en het Europees Parlement) van 
7 juni 2009.

De minister geeft aan dat er op 22 september 2008 
8 125 265 elektronische identiteitskaarten (e-Id) ver-
vaardigd zijn, waarvan 7 404 511 actieve kaarten.

Rekening houdende met het productieritme (a rato 
van 140 000, binnenkort 170 000 per maand), zal de 
doelstelling om tegen einde 2009 de volledige bevol-
king te bestrijken, vroeger dan voorzien behaald wor-
den.

In samenwerking met de minister voor Ondernemen 
en Vereenvoudigen zal in de gemeenten een « e-Id 
roadshow » worden georganiseerd.

Ten slotte wordt op dit ogenblik een nieuwe chip met 
meer geheugen getest. Als de tests gunstig blijken te 
zijn, zou deze vanaf het einde van het tweede trimester 
in de nieuwe e-Id kunnen worden geïntegreerd.

Het beleid met betrekking tot het beheer van de be-
volkinsgregisters zal worden gehandhaafd. Dat beleid 
heeft tot doel om de verblijfssituatie van de ingeschre-
ven personen zo exact mogelijk weer te geven. Zo moet 
men zich onder meer blijven inspannen om het aantal 
personen dat ambtshalve werd geschrapt, tot een mini-
mum te beperken. Bovendien is er sinds juli 2006 een 
analyse bezig, waarbij nagegaan wordt of het niet beter 
is dat de gemeente, waarin de geboorte, het huwelijk 
of het overlijden plaatsvindt, overgaat tot de registratie, 
eerder dan de gemeente waarin de betrokken perso-
nen zijn ingeschreven. Eind 2007 hadden daartoe al 
158 gemeenten hun software « burgerlijke stand » en 
« bevolking » geïntegreerd. Dat proces wordt voortge-
zet.

De minister kondigt voorts projecten aan tot verster-
king van de rol van het Rijksregister als referentiebe-
stand voor alles wat te maken heeft met gegevens ter 
identifi catie van natuurlijke personen.

De projecten waarmee al werd begonnen, worden 
voortgezet en beëindigd. Zij strekken ertoe :

—  het principe te versterken volgens welk het Rijks-
register de authentieke en eerste bron is voor de iden-
tifi catie van natuurlijke personen. De aanvullende da-
tabanken zullen zich daarbij moeten schikken naar de 
beslissingen die het Rijksregister met betrekking tot dit 
punt neemt;
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—  faire jouer un rôle actif au Registre national dans 
la simplifi cation administrative; 

—  conférer au Registre national le rôle d’intermé-
diaire privilégié en ce qui concerne l’échange de don-
nées relatives à l’identifi cation des personnes physi-
ques.

Un avant-projet de loi est préparé en ce sens. Il doit 
mettre en place le cadre légal qui autorise la mise en 
œuvre d’une politique harmonisée en matière de docu-
ments d’identité et de documents personnels.

3.  Élections

Un projet de loi sera prochainement déposé au Par-
lement en vue d’intégrer les améliorations qui avaient 
déjà été apportées pour le renouvellement du Parle-
ment fédéral (élections du 10 juin 2007), pour les élec-
tions du 7 juin 2009 relatives au Parlement européen et 
aux Parlements de Région et de Communauté.

Ces améliorations concernent principalement :

—  la transmission par la voie digitale des coordon-
nées des membres des bureaux électoraux ainsi que 
des procès-verbaux dressés par ces bureaux;

—  la numérotation des candidats tant sur les bul-
letins de vote traditionnels que sur les écrans de vote 
automatisé;

—  l’inscription sur la liste des électeurs de leur nu-
méro d’identifi cation au Registre national, afi n de faci-
liter les opérations de pointage des électeurs lorsqu’ils 
se présentent au bureau de vote pour y exprimer leur 
suffrage;

—  l’agrément des logiciels utilisés pour la transmis-
sion digitale des résultats de l’élection par un organis-
me de contrôle agréé;

—  la reconnaissance dans la loi électorale des ob-
servateurs délégués par les organisations internatio-
nales pour contrôler la régularité des élections ou le 
caractère approprié des nouvelles technologies mises 
en œuvre pour le vote ou le dépouillement automatisé 
des suffrages;

—  l’assouplissement des modalités du vote par 
procuration pour les électeurs qui invoquent un séjour 
d’agrément à l’étranger à la date de l’élection;

—  het Rijksregister een actieve rol te laten spelen bij 
de administratieve vereenvoudiging;

—  het Rijksregister de rol te geven van volwaardige 
tussenpersoon inzake de uitwisseling van gegevens 
betreffende de identifi catie van de natuurlijke perso-
nen.

Met het oog daarop wordt een voorontwerp van wet 
voorbereid. Dat moet een wettelijk kader scheppen om 
een geharmoniseerd beleid inzake identiteits- en per-
soonsgebonden documenten te kunnen voeren.

3.  Verkiezingen

Eerstdaags zal er in het Parlement een wetsontwerp 
worden ingediend dat de verbeteringen, die al werden 
ingevoerd voor de hernieuwing van het federaal Par-
lement (verkiezingen van 10 juni 2007), ook opneemt 
voor de verkiezingen van 7 juni 2009 voor het Euro-
pees Parlement en de Parlementen van de gemeen-
schappen en de gewesten.

Die verbeteringen hebben voornamelijk betrekking 
op :

—  het digitaal doorsturen van de contactgegevens 
van de leden van de kiesbureaus en van de door die 
bureaus opgestelde processen-verbaal;

—  de toekenning van een volgnummer aan de kan-
didaten, zowel op de traditionele stembrieven als op de 
schermen van stemcomputers;

—  de vermelding van het Rijksregisternummer van 
de kiezers op de kiezerslijsten om het afkruisen te ver-
gemakkelijken van de kiezers die komen stemmen;

—  de erkenning van de computerprogramma’s die 
worden gebruikt voor de digitale overzending van de 
verkiezingsresultaten door een erkende controle-in-
stantie;

—  de erkenning, in de kieswet, van de vertegen-
woordigers van de internationale organisaties die toe-
zien op de regelmatigheid van de verkiezingen of op de 
adequaatheid van de nieuwe technologieën waarvan 
gebruik wordt gemaakt voor de stemming of voor de 
geautomatiseerde telling;

—  de versoepeling van de nadere regels voor het 
stemmen bij volmacht voor kiezers die zich beroepen 
op een recreatieverblijf in het buitenland op de dag van 
de verkiezingen;
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—  enfi n, l’avant-projet de loi vise à donner une 
réponse adéquate à l’arrêt de la Cour d’arbitrage du 
14 décembre 2005 en ce qui concerne la privation du 
droit de vote consécutive à une condamnation pénale : 
selon cet arrêt, cette privation ne peut plus être auto-
matique comme c’est le cas actuellement, mais elle doit 
être prononcée par le juge pénal qui en fi xera lui-même 
la durée en tenant compte de la gravité de l’infraction 
commise par le condamné.

Trois projets spécifi ques seront mis en œuvre lors de 
ces élections :

—  le premier a trait à un nouveau système de 
transmission digitale des résultats électoraux et des 
procès-verbaux y relatifs, il vise à rendre encore plus 
performante la diffusion des résultats durant la nuit des 
élections, tant à destination des médias que du grand 
public;

—  le deuxième vise à expérimenter l’utilisation de 
la carte d’identité électronique pour contrôler l’identité 
des électeurs lorsqu’ils se présentent au bureau de 
vote pour y exprimer leur suffrage, il sera testé à Wo-
luwe-Saint-Pierre;

—  le troisième concerne le développement d’une 
plate-forme d’e-learning visant à rendre plus attractives 
les instructions qui sont adressées tant aux membres 
des bureaux électoraux principaux qu’aux membres 
des bureaux de vote et de dépouillement.

Le ministre souligne qu’après l’adoption d’une réso-
lution relative à l’instauration d’un système de vote élec-
tronique amélioré par la Chambre des représentants 
(DOC 52 1278/006) et par le Sénat en juillet dernier, 
les 201 communes où les élections du 10 juin 2007 se 
sont déroulées automatiquement, ont déclaré vouloir à 
nouveau utiliser le système de vote électronique le 7 juin 
2009.

Il signale que le contrôle du hardware des systèmes 
de vote automatisé a globalement donné des résultats 
satisfaisants. La société IBM étudie à l’heure actuelle la 
manière de remédier aux défauts constatés.

4.  La sécurité civile

4.1.  La réforme de la sécurité civile

En ce qui concerne la réforme de la sécurité civile, 
le ministre veut continuer à donner la priorité à la mise 
en œuvre de la loi du 15 mai 2007 relative à la sécu-
rité civile, la loi de réforme. Cette loi entend garantir 
une meilleure couverture des risques liés à la sécurité 

—  tot slot beoogt het wetsontwerp een passend ant-
woord te geven op het arrest van het Arbitragehof van 
14 december 2005 in verband met de ontneming van 
het stemrecht als gevolg van een strafrechtelijke ver-
oordeling : volgens dat arrest mag die ontneming niet 
meer automatisch gebeuren, zoals nu het geval was, 
maar moet ze worden uitgesproken door de rechter, 
die zelf de duur ervan zal bepalen naar gelang van de 
ernst van de door de veroordeelde gepleegde inbreuk.

Ter gelegenheid van die verkiezingen zal aan drie 
specifi eke projecten uitvoering worden verleend :

—  het eerste is een nieuw systeem van digitale 
overzending van de resultaten van de verkiezingen en 
van de daaraan gerelateerde processen-verbaal. Het 
strekt ertoe tijdens de verkiezingsnacht de verspreiding 
van de resultaten nog, zowel onder de media als aan 
het grote publiek, vlotter te doen verlopen;

—  het tweede project beoogt het testen van het ge-
bruik van de elektronische identiteitskaart om de identi-
teit van de kiezers te controleren wanneer zij hun stem 
komen uitbrengen in het stembureau. Dat proefexperi-
ment zal worden uitgevoerd te Sint-Pieters-Woluwe;

—  het derde project betreft de ontwikkeling van een 
e-learningplatform teneinde de onderrichtingen aan de 
leden van de kieshoofdbureaus, alsook van de stem- 
en stemopnemingsbureaus, aantrekkelijker voor te 
stellen.

De minister wijst erop dat, na de goedkeuring van 
een resolutie betreffende de invoering van een verbe-
terd elektronisch stemsysteem in de Kamer van volks-
vertegenwoordigers (DOC 52 1278/006) en de Senaat 
in juli, de 201 gemeenten waar de verkiezingen van 
10 juni 2007 automatisch verlopen zijn, verklaard heb-
ben het elektronische stemsysteem op 7 juni 2009 op-
nieuw te willen gebruiken.

Hij zegt dat de controle van de hardware van de hui-
dige geautomatiseerde stemsystemen globaal gezien 
bevredigende resultaten heeft gegeven. De fi rma IBM 
bestudeert op dit ogenblik op welke manier de vastge-
stelde defecten kunnen worden hersteld.

4.  De civiele veiligheid

4.1.  De hervorming van de civiele veiligheid

Wat de hervorming van de civiele veiligheid betreft, 
wil de minister bij voorrang verder werken aan de uit-
voering van de wet van 15 mei 2007 betreffende de 
civiele veiligheid, de hervormingswet. Deze wet wil 
waarborgen bieden voor een betere dekking van de ve-
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auxquels sont exposés les citoyens et les entreprises. 
L’arrêté royal relatif aux zones de secours est soumis 
à l’avis du Conseil d’État, pour être ensuite à nouveau 
présenté au Conseil des ministres. L’arrêté royal créant 
une commission d’accompagnement de la réforme 
a déjà fait l’objet d’un avis du Conseil d’État et sera 
présenté dans les prochaines semaines à la signature 
royale.

Les principaux arrêtés d’exécution qui doivent être 
promulgués concernent les limites des zones, la dota-
tion fédérale par zone, les critères de la dotation com-
munale, le cadre du personnel minimal par zone et les 
matériels et équipements minimaux par intervention (et 
donc par zone).

Le ministre indique par ailleurs qu’il faut travailler au 
statut du personnel professionnel et volontaire. Un projet 
de note contenant des lignes de force a été élaboré à 
cette fi n. Il y a globalement 26 aspects pour lesquels des 
concertations intenses doivent avoir lieu avec d’autres 
ministres. Cette étape franchie, il entamera les discus-
sions avec les syndicats. Pour le ministre, il va de soi que 
les villes et communes, en tant qu’employeurs actuels et 
futurs, feront partie du groupe de travail.

Eu égard à la situation budgétaire diffi cile dans la-
quelle nous nous trouvons, il sera malaisé de trouver 
un équilibre entre les demandes légitimes des salariés, 
d’une part, et un statut dont le coût doit rester accepta-
ble, d’autre part. Le ministre veut à cet égard procéder 
à des estimations fi ables et réalistes. C’est pour ce mo-
tif qu’il a demandé que son administration soit informée 
des chiffres du personnel les plus récents.

Le ministre attache beaucoup d’importance au pro-
blème du fi nancement des zones (qui a lieu par le biais 
des arrêtés royaux portant sur les dotations fédérales 
et communales et sur les exigences minimales en ma-
tière de matériel et de personnel pour chaque zone). 
L’engagement de ne pas faire payer globalement aux 
villes et communes davantage que leur apport actuel 
n’est pas remis en question pas le gouvernement ac-
tuel.

L’intervenant souligne qu’il a obtenu, outre les crédits 
réguliers, une provision départementale d’un montant 
de 10 millions d’euros, exclusivement destinée à cou-
vrir les dépenses exposées dans le cadre de la réforme 
de la sécurité civile. Cette augmentation de 10 % est un 
premier pas sur le sentier de croissance que le Premier 
ministre a annoncé dans sa déclaration de politique.

ligheidsrisico’s waaraan de burgers en bedrijven wor-
den blootgesteld. Het koninklijk besluit met betrekking 
tot hulpverleningszones werd voor advies aan de Raad 
van State voorglegd, nadien zal het opnieuw aan de 
Ministerraad worden voorgelegd. Het koninklijk besluit 
voor de oprichting van een begeleidingscommissie van 
de hervorming werd geadviseerd door de Raad van 
State en zal de komende weken aan de Koning ter on-
dertekening worden voorgelegd.

De belangrijkste uitvoeringsbesluiten die moeten uit-
gevaardigd worden, hebben betrekking op de grenzen 
van de zones, de federale dotatie per zone, de crite-
ria voor de gemeentelijke dotatie, het minimaal per-
soneelskader per zone en het minimaal materieel en 
uitrusting per interventie (en dus per zone).

Daarnaast stelt de minister dat er moet gewerkt 
worden aan het statuut van het beroeps- en vrijwillig 
personeel. Daarvoor werd een ontwerp van nota met 
krachtlijnen opgemaakt. Er zijn in globo 26 aspecten 
waarvoor een intens overleg met andere vakministers 
nodig is. Eens dat gebeurd is, zal hij met de vakbonden 
een gesprek aanknopen. Voor de minister spreekt het 
vanzelf dat ook de steden en gemeenten, als huidige 
en toekomstige werkgevers, deel van de werkgroep 
zullen uitmaken.

Gelet op de budgettair moeilijke situatie, is het een 
uitdaging om een evenwicht te vinden tussen de ge-
rechtvaardigde werknemerseisen en de betaalbaar-
heid van het statuut. Hij wil in dat verband betrouwbare 
en realistische ramingen maken en heeft daarom de 
opdracht gegeven om zijn administratie op de hoogte 
te brengen van de recentste personeelscijfers.

De minister hecht veel belang aan het probleem 
van de fi nanciering van de zones (dat gebeurt via de 
koninklijke besluiten inzake federale en gemeentelijke 
dotaties en inzake minimale vereisten aan materieel en 
personeel per zone). Het engagement dat de steden en 
gemeenten globaal gezien niet méér moeten betalen 
dan hun huidige inbreng, blijft ook voor deze regering 
onverkort gelden.

Spreker stipt aan dat hij, bovenop de reguliere kre-
dieten, een departementale provisie ten belope van 
10 miljoen euro heeft verkregen. Zij is uitsluitend be-
stemd voor uitgaven in het kader van de hervorming 
van de civiele veiligheid. Deze stijging van 10 % is een 
eerste stap in het groeipad dat de eerste minister in zijn 
beleidsverklaring heeft vooropgesteld.
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Bien que le ministre comprenne parfaitement que 
les bourgmestres et les administrations locales se po-
sent des questions sur l’aspect fi nancier, il estime que 
la formation des zones doit d’abord avoir lieu. Ce n’est 
qu’ensuite que les autres arrêtés d’exécution (notam-
ment en matière de dotations) seront pris. Il souligne 
également que la principe de l’annualité n’autorise pas 
le gouvernement à fi xer d’ores et déjà de manière défi -
nitive les dotations fédérales des prochaines années.

Dès que l’arrêté royal relatif à la formation des zones 
sera devenu défi nitif, la mise en œuvre sur le terrain 
pourra commencer. Le ministre pense que plusieurs 
pistes sont envisageables à cet égard. Il songe notam-
ment à la création d’une task force, ou à l’adaptation 
des commissions et comités de gestion techniques 
existants. (Ces organes pourraient d’ailleurs également 
assurer le travail préparatoire nécessaire). L’interve-
nant estime que le gouverneur pourrait jouer un rôle de 
coordination en la matière.

4.2.  Formation

L’attention est attirée sur le fait que la sécurité civile 
comporte également un aspect « formation ». À partir 
de septembre 2009, le ministre lancera dans l’ensei-
gnement secondaire, en concertation avec ses collè-
gues des Communautés, des projets-pilotes en vue 
d’une formation intégrée « métiers de la sécurité ». Les 
jeunes ayant suivi cette formation auront un accès im-
médiat aux fonctions de gardien de la paix, d’agent de 
gardiennage, de pompier et de steward de football, et 
ils seront mieux préparés aux épreuves de sélection 
organisées par les services de police.

4.3.  Dispatching

Le ministre estime que la gestion de l’appel est la 
première étape déterminante de l’optimalisation des 
délais d’intervention. La loi de réforme prévoit de fai-
re passer le personnel des centres 100 — qui relève 
aujourd’hui du niveau communal – au niveau fédéral. 
Une partie des membres de ce personnel deviendront 
des gestionnaires d’appel (« calltakers ») neutres qui 
géreront les appels au 112 et relèvement de la compé-
tence de l’Agence. Une autre partie du personnel sera 
affectée au dispatching des services d’incendie et relè-
vera de la compétence de l’Intérieur. D’importants prin-
cipes d’organisation et de fonctionnement ont déjà été 
élaborés pour le futur dispatching d’incendie. Ce point 
sera précisé dans un arrêté royal qui peut être attendu 
dans le courant de l’année 2009.

Hoewel de minister veel begrip heeft voor de burge-
meesters en de lokale besturen die vragen hebben bij 
het fi nanciële luik, meent hij dat de zonevorming eerst 
moet gebeuren. Pas dan kunnen de andere uitvoe-
ringsbesluiten (onder meer inzake de dotaties) worden 
vastgelegd. Hij wijst er ook nog op dat het annaliteits-
principe niet toelaat dat de regering nu al defi nitief zou 
beslissen over de federale dotaties van de opeenvol-
gende jaren.

Eens het koninklijk besluit met betrekking tot de zo-
nevorming defi nitief is, kan begonnen worden met de 
uitvoering op het terrein. Daar zijn volgens de minister 
verschillende pistes mogelijk. Hij denkt onder meer aan 
de oprichting van een task force of de aanpassing van 
de bestaande technische commissies en beheersco-
mités. (Die organen zouden trouwens ook de nodige 
voorbereidingen kunnen doen). Volgens spreker kan de 
gouverneur daarbij een coördinerende rol spelen.

4.2.  Opleiding

Er wordt op gewezen dat de civiele veiligheid ook 
een aspect « opleiding » omvat. Vanaf september 2009 
zal de minister, in overleg met zijn collega’s van de 
gemeenschappen, in het secundair onderwijs piloot-
projecten voor een geïntegreerde opleiding « veilig-
heidsberoepen » opstarten. Met deze opleiding zullen 
de jongeren onmiddellijk toegang hebben tot de func-
tie van gemeenschapswachten, bewakingsagenten, 
brandweer en voetbalstewards en beter voorbereid 
worden op de selectieproeven bij de politiediensten.

4.3.  Dispatching

Volgens de minister is het beheer van de oproep 
de eerste cruciale schakel in het optimaliseren van de 
interventietijden. De hervormingswet voorziet dat het 
personeel van de 100-centra, dat momenteel gemeen-
tepersoneel is, federaal personeel wordt. Een deel van 
hen zal « neutrale calltakers » worden die 112-oproe-
pen zullen aannemen, onder de bevoegdheid van het 
Agentschap. Een ander deel wordt brandweerdispat-
cher, onder Binnenlandse Zaken. Er zijn al belangrijke 
organisatie- en werkingsprincipes uitgewerkt met be-
trekking tot de toekomstige brandweerdispatching. Dit 
zal verder gepreciseerd worden in een koninklijk besluit 
dat in de loop van 2009 mag verwacht worden.
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4.4.  Prévention incendie

En matière de prévention incendie, l’annexe 6 de 
l’arrêté royal du 7 juillet 1994 fi xant les normes de base 
en matière de prévention contre l’incendie et l’explo-
sion, auxquelles les bâtiments nouveaux doivent satis-
faire sera soumise au Roi dans les semaines à venir. 
Jusqu’à présent, aucun texte ne réglait la prévention 
incendie dans les bâtiments industriels. Les services 
d’incendie locaux jouaient un rôle important dans ce 
domaine, si bien que des entreprises identiques étaient 
traitées différemment selon la commune où elles étaient 
établies. Grâce à ce texte, les mesures de prévention 
seront identiques pour tous.

4.5.  Calamités

Le ministre termine la partie « sécurité civile » par un 
exposé sur les réalisations et les objectifs en matière de 
calamités. Il indique que les pouvoirs publics disposent 
aujourd’hui d’assez d’informations pour évaluer, en 
2009, la couverture de quelques catastrophes naturel-
les automatiquement couvertes par la police d’assuran-
ce incendie depuis le 1er mars 2007. Il prévoit en outre 
une révision et une actualisation de la loi du 12 juillet 
1976 relative aux calamités naturelles. Il est prévu de 
déposer un projet de loi dans ce sens début 2009.

5.  Sécurité et prévention

Pour le ministre, la sécurité et la prévention consti-
tuent des éléments essentiels d’une politique de sécu-
rité intégrale. La police ne constitue en effet pas le seul 
partenaire dans le domaine de la sécurité.

5.1.  Partenaires privés

Toutes sortes de formes de partenariat entre la po-
lice et d’autres services publics ou avec des services 
de sécurité privés, des citoyens ou des entreprises qui 
prennent leur coresponsabilité dans le domaine de la 
sécurité au sérieux jouent un rôle de plus en plus im-
portant à cet égard. En 2009, le ministre entend pour-
suivre sa politique en la matière avec fermeté.

La sécurité relève de la responsabilité de chacun, en 
particulier au niveau des mesures préventives. Il appar-
tient à l’autorité fédérale de sensibiliser et d’encourager 
chacun au maximum, y compris sur le plan fi nancier. Le 
ministre renvoie à cet égard à la mesure prévoyant une 
déduction pour investissement accrue (20,5 %) pour 
les investissements en matière de sécurité réalisés par 
des indépendants et à l’extension de la mesure aux dé-
penses relatives aux services fournis par des fi rmes de 
sécurité spécialisées à partir du 1er janvier 2009. Les 

4.4.  Brandpreventie

Op het vlak van de brandpreventie wordt « bijlage 6 » 
in het koninklijk besluit van 7 juli 1994 tot vaststelling 
van de basisnormen voor de preventie van brand en 
ontploffi ng waaraan de nieuwe gebouwen moeten vol-
doen de komende weken aan de Koning voorgelegd. Tot 
op heden bestond er geen tekst voor de brandpreventie 
in industriële gebouwen. De lokale brandweer had hier 
een belangrijke impact op, waardoor gelijke fi rma’s ver-
schillend behandeld werden naargelang de gemeente 
waar ze zich gingen vestigen. Met deze tekst worden 
de preventiemaatregelen voor iedereen dezelfde.

4.5.  Rampenschade

De minister besluit het onderdeel « civiele veilig-
heid » met een toelichting over de verwezenlijkingen 
en doelstellingen met betrekking tot het aspect ram-
penschade. Hij zegt dat de overheid thans thans over 
voldoende gegevens beschikt om de dekking van en-
kele natuurrampen, sinds 1 maart 2007 automatisch 
opgenomen in de verzekeringspolis brand, in 2009 te 
evalueren. Tegelijk voorziet hij een herziening en actu-
alisering van de wet van 12 juli 1976 betreffende ram-
penschade. Het is de bedoeling een wetsontwerp in die 
zin begin 2009 in te dienen.

5.  Veiligheid en preventie

Veiligheid en preventie zijn voor de minister essen-
tiële onderdelen van een integraal veiigheidsbeleid. 
Voor hem is de politie immers niet de enige partner in 
het veiligheidsgebeuren. 

5.1.  Private partners

Allerlei vormen van partnerschap tussen politie en 
andere overheidsdiensten, of met private veiligheids-
diensten, burgers of ondernemingen die hun mede-ver-
antwoordelijkheid op het vlak van de veiligheid ernstig 
nemen, spelen op dit vlak een steeds grotere rol. In 
2009 wil de minister zijn beleid terzake krachtig verder 
zetten.

Zeker op het vlak van preventieve maatregelen is 
veiligheid ieders verantwoordelijkheid. Het is de rol 
van de federale overheid iedereen te sensibiliseren en 
maximaal te stimuleren, ook fi nancieel. De minister ver-
wijst in dat verband naar de maatregel tot verhoogde 
investeringsaftrek (20,5 %) voor veiligheidsinvesterin-
gen door zelfstandigen en de uitbreiding naar uitgaven 
voor dienstverrichtingen door gespecialiseerde beveili-
gingsfi rma’s vanaf 1 januari 2009. Particulieren kunnen 
rekenen op een gelijkaardige stimulans voor uitgaven 
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particuliers bénéfi cient eux aussi d’un incitant fi scal si-
milaire pour les dépenses destinées à sécuriser leur 
habitation privée contre le cambriolage et l’incendie. À 
partir du 1er janvier 2009, le montant maximum de cette 
réduction d’impôt passe de 130 à 500 euros. Outre ces 
mesures générales, des mesures de prévention spé-
cifi ques sont élaborées avec un certain nombre de 
secteurs à risques (médecins généralistes, bijoutiers, 
pharmaciens, secteur du bâtiment).

5.2.  Groupes de malfaiteurs itinérants

S’intéressant ensuite au phénomène des groupes 
de malfaiteurs itinérants, le ministre souligne que de 
nombreux vols peuvent être imputés à de tels groupes. 
Au cours des dernières années, ils ont, à plusieurs re-
prises, déplacé leur terrain d’action. Ce phénomène 
fi gure toujours au rang des priorités dans le nouveau 
Plan national de sécurité. La double approche qui as-
socie prévention et répression sera poursuivie et, où 
cela s’avère possible, renforcée. 

5.3.  Sanctions administratives

Sur le plan législatif, on examine la possibilité d’ins-
taurer, pour la SNCB, un système de sanctions admi-
nistratives pour les infractions légères et les contraven-
tions.

5.4.  Football

Le ministre souligne que, depuis de nombreuses an-
nées, la sécurité lors des matchs de football est un pro-
blème épineux pour les services d’ordre. Pour lui, deux 
points sont prioritaires: il convient de viser les fauteurs 
de troubles et d’intervenir de manière immédiate et ap-
propriée à leur égard. En outre, toutes les mesures qui 
vont à l’encontre d’une ambiance positive et familiale 
lors des matchs de football doivent disparaître progres-
sivement. La politique de la verbalisation systématique 
des fauteurs de troubles, qui va de pair avec une sécu-
risation plus importante de l’infrastructure des stades 
ainsi qu’avec le rôle et la fonction des responsables de 
la sécurité et des stewards, porte ses fruits. La forte 
baisse, d’environ 35 %, du nombre d’incidents et de 
policiers mobilisés sur ces quatre dernières saisons en 
témoigne. Cette politique sera poursuivie en 2009. Les 
modifi cations légales apportées en 2007 ont encore ac-
cru l’effi cacité de la loi sur le football.

Il consacrera enfi n une attention particulière à la ré-
forme des compétitions, en partant du postulat que le 
nombre de policiers déployés ne peut pas augmenter. 
Sur le plan international, le ministre se concentrera 
spécifi quement sur la collaboration avec l’Ukraine et 
la Pologne en vue du CE 2012, la préparation de la 

ter beveiliging van hun privé-woning tegen inbraak en 
brand. Per 1 januari 2009 wordt het maximumbedrag 
van deze belastingvermindering verhoogd van 130 
naar 500 euro. Naast deze algemene maatregelen 
worden met een aantal risicosectoren (huisartsen, ju-
weliers, apothekers, bouwsector) specifi eke preventie-
maatregelen uitgewerkt.

5.2.  Rondtrekkende dadergroepen

De minister staat even stil bij het fenomeen van de 
rondtrekkende dadergroepen.Vele diefstallen zijn op re-
kening van dergelijke groepen te schrijven. Zij hebben 
hun actieterrein de voorbije jaren herhaaldelijk verlegd. 
Dit fenomeen blijft een prioriteit in het nieuwe Nationale 
Veiligheidsplan. De dubbele aanpak, een combinatie 
van preventie en repressie, zal worden voortgezet, en 
waar mogelijk, versterkt.

5.3.  Administratieve sancties

Op wetgevend vlak wordt de mogelijkheid onder-
zocht om voor de NMBS een systeem van adminis-
tratieve sancties in te voeren voor lichte inbreuken en 
overtredingen.

5.4.  Voetbal

De minister stipt aan dat de voetbalveiligheid sinds 
vele jaren een heikel punt voor ordehandhavers is. Voor 
hem staan twee aandachtspunten centraal : onruststo-
kers moeten geviseerd en onmiddellijk en passend 
aangepakt worden. Daarnaast moeten alle maatrege-
len die een positieve en familiale voetbalsfeer verpes-
ten geleidelijk verdwijnen. Het beleid van consequente 
verbalisering van onruststokers, gekoppeld aan een 
veiligere stadioninfrastructuur en de rol en functie van 
veiligheidsverantwoordelijken en stewards, werpt zijn 
vruchten af. Een forse daling van het aantal incidenten 
en van de politie-inzet (met circa 35 % over de afge-
lopen vier seizoenen) is het gevolg. Deze politiek zal 
in 2009 verder gezet worden. De wetswijzigingen van 
2007 hebben de slagkracht van de voetbalwet nog ver-
hoogd.

Hij zal ten slotte bijzondere aandacht hebben voor 
de competitiehervorming. Het uitgangspunt daarbij is 
dat de politie-inzet niet mag stijgen. Op internationaal 
vlak zal de minister zich specifi ek concentreren op de 
samenwerking met Oekraïne en Polen voor het EK 
2012, het voorbereiden van het EU-voorzitterschap in 
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présidence européenne en 2010 et la candidature de 
la Belgique et des Pays-Bas pour la Coupe du Monde 
2018.

5.5.  Entreprises et services de sécurité privée

Le secteur de la sécurité privée joue un rôle de plus 
en plus important dans le domaine de la sécurité en 
général. Il importe par conséquent de veiller en per-
manence au sérieux et à la fi abilité du secteur. Une 
attention particulière sera consacrée, à cet égard, aux 
services de gardiennage dans le monde du divertisse-
ment. En 2009, des mesures seront prises afi n d’avoir 
une meilleure prise sur ce secteur, de sorte que les 
usages impropre de la violence et les formations illé-
gales en gardiennage puissent être abordés avec une 
plus grande effi cacité.

Le ministre renvoie encore brièvement aux points 
suivants qui ont trait à ce sujet : 

—  en 2009, les réformes des formations en matière 
de gardiennage privé battront leur plein. Le Selor orga-
nise depuis 2008 les tests psycho-sociaux et les exa-
mens pour les branches juridiques;

—  il est prévu de déposer au Parlement, encore en 
2009, un projet de loi visant à une révision globale de 
la loi sur les détectives; 

—  il est prévu de concrétiser le « point de contact 
pour les systèmes d’alarme » annoncé en 2007;

—  la priorité sera donné à la simplifi cation admi-
nistrative et à l’accroissement de la qualité du service 
offert au citoyen, aux entreprises et aux services, par 
le biais d’un usage optimal des possibilités d’informa-
tisation; 

—  il y aura une proposition de réforme de la Direc-
tion Sécurité privée. Avec cette mesure, le ministre a 
pour objectif de répondre à la critique récurrente de la 
Cour des Comptes concernant l’utilisation des crédits 
et des soldes du fonds de gardiennage.

5.6.  Partenaires publics

En ce qui concerne la partie « Partenaires publics » 
de sa note de politique générale, le ministre attend 
beaucoup des initiatives contractuelles prises avec les 
villes et communes. Depuis le 1er janvier 2007, les nou-
veaux plans stratégiques de sécurité et de prévention 
ont été concrétisés. À cet égard, il a été opté pour un 
pilotage stratégique et des accords axés sur les résul-

2010 en de kandidatuurstelling van België en Neder-
land voor het WK 2018.

5.5.  Private veiligheidsfi rma’s en veiligheidsdien-
sten

De rol van de private veiligheidssector in het globaal 
veiligheidsgebeuren wordt almaar groter. Daarom is het 
belangrijk dat er voortdurend gewaakt wordt over de 
ernst en betrouwbaarheid van de private veiligheids-
sector. Bijzondere aandacht zal daarbij gaan naar de 
bewakingsdiensten in het uitgangsleven. In 2009 zul-
len er maatregelen genomen worden om meer vat te 
krijgen op die sector, zodat ongewenste gewelduitoe-
fening en illegale bewakingsvorming met een grotere 
effi ciëntie kunnen aangepakt worden.

De minister wijst ook nog kort op de volgende pun-
ten die verband houden met dit onderdeel :

—  de hervormingen van de opleidingen inzake pri-
vate bewaking zullen in 2009 hun volle beslag krijgen. 
Selor organiseert sinds 2008 de psycho-technische 
proeven en de examens voor de juridische vakken;

—  er wordt beoogd om nog in 2009 een wetsont-
werp tot globale herziening van de detectivewet in het 
Parlement in te dienen;

—  er is het voornemen om het in 2007 aangekon-
digde « meldpunt alarmsystemen » in gebruik te laten 
nemen;

—  er zal voorrang worden gegeven aan adminis-
tratieve vereenvoudiging en verhoging van de kwaliteit 
van de dienstverlening aan de burger en de onderne-
mingen en diensten. Dat kan door middel van een opti-
maal gebruik van de informatiseringsmogelijkheden;

—  er zal een voorstel tot hervorming van de Direc-
tie Private Veiligheid worden gedaan. Daarmee beoogt 
de minister tegemoet te komen aan de immer weerke-
rende kritiek van het Rekenhof inzake aanwending van 
kredieten en saldi van het bewakingsfonds.

5.6.  Publieke partners

Wat betreft het onderdeel « publieke partners » van 
zijn beleidsnota, verwacht de minister veel van de con-
tractuele initiatieven met steden en gemeenten. Sinds 
1 januari 2007 werden de nieuwe strategische veilig-
heids- en preventieplannen geconcretiseerd. Hierbij 
werd gekozen voor een strategische sturing en re-
sultaatgerichte afspraken over een periode van vier 



187DOC 52 1527/008

CHAMBRE · 3e SESSION DE LA 52e LÉGISLATUREKAMER · 3e ZITTING VAN DE 52e ZITTINGSPERIODE 20092008

tats pour une période de 4 ans. Les moyens fi nanciers 
ont aussi été renforcés et le contrôle fi nancier a été 
modernisé. Ces mesures doivent permettre de créer 
un cadre plus stable, caractérisé par une responsabi-
lité accrue pour les communes et une diminution de la 
charge de planifi cation.

Ici aussi, la priorité réside dans une poursuite de 
la simplifi cation administrative par l’utilisation d’appli-
cations ICT. Les communes pourront compléter leurs 
décomptes fi nanciers et leurs tableaux de bord en ligne 
via cette plate-forme et un ‘moment d’évaluation’ sera 
également disponible.

Au dernier trimestre de 2008 et début 2009, une at-
tention particulière sera accordée aux premières éva-
luations des résultats des plans précités. Ce premier 
bilan pourra certainement servir de base pour établir 
de nouvelles perspectives applicables à la période 
« post-2007-2010 ».

Le ministre indique par ailleurs que le diagnostic lo-
cal de sécurité a été accueilli avec enthousiasme par les 
communes concernées. Après cette première évalua-
tion, le manuel relatif au diagnostic local de sécurité 
sera enrichi d’exemples pertinents et d’instruments 
plus pragmatiques.

Le ministre évoque aussi les réalisations et les me-
sures envisagées en ce qui concerne les gardiens de la 
paix. La loi de 2007 offre un cadre légal unique permet-
tant d’harmoniser et de réglementer toutes les fonctions 
de surveillance non policières dans le domaine public 
et de distinguer les gardiens de la paix des services de 
police et du secteur de la sécurité privée.

En vue de permettre une transition facile vers ce 
nouveau cadre et en vue de faire ressentir au plus vite 
ses effets en pratique, une série de modifi cations ponc-
tuelles ont été opérées en 2008. Dans une deuxième 
phase, en concertation avec les Régions et Commu-
nautés, il sera procédé à une évaluation approfondie 
de la loi en vue de détecter encore d’éventuelles diffi -
cultés générales d’application et, le cas échant, d’en-
core modifi er la loi. 

Les arrêtés d’exécution en matière de formation et 
d’uniforme pour ces gardiens de la paix seront publiés 
aussi rapidement que possible.

jaar. Ook de fi nanciële middelen werden versterkt en 
de fi nanciële controle gemoderniseerd. Dit moet een 
stabieler kader creëren met meer verantwoordelijkheid 
voor de gemeenten en een vermindering van de plan-
ningslast.

Ook hier is een verdere administratieve vereenvou-
diging door gebruik van ICT-toepassingen prioritair. 
De gemeenten zullen hun fi nanciële afrekeningen en 
boordtabellen online kunnen invullen via dit informati-
caplatform en er zal eveneens een « evaluatieruimte » 
beschikbaar zijn.

In het laatste kwartaal van 2008 en begin 2009 zal 
bijzondere aandacht besteed worden aan de eerste 
resultaatgerichte evaluaties van de eerder genoemde 
plannen. Deze eerste balans zal zeker kunnen dienen 
als basis voor het uittekenen van nieuwe perspectie-
ven die van toepassing zijn op de periode « na 2007-
2010 ».

Daarnaast wordt vermeld dat de lokale veiligheids-
diagnostiek door de betrokken gemeenten enthousiast 
werd onthaald. Na deze eerste evaluatie zal de handlei-
ding hiervoor worden aangevuld met goede voorbeel-
den en meer pragmatische instrumenten.

De verwezenlijkingen en voorgenomen maatregelen 
in verband met de gemeenschapswachten worden ook 
aangehaald. De wet van 2007 biedt een uniek wettelijk 
kader om alle publieke niet-politionele veiligheidsberoe-
pen op het openbaar domein op elkaar af te stemmen 
en te reglementeren en de gemeenschapswachten te 
onderscheiden van de politiediensten en de sector van 
de private veiligheid.

Voor een vlotte overgang naar dit nieuwe kader en 
om deze wet in de praktijk zo vlug mogelijk haar volle 
effect te laten ressorteren, werd in 2008 een aantal 
punctuele wijzigingen doorgevoerd. In een tweede fase 
wordt, in overleg met de gewesten en gemeenschap-
pen, een diepgaandere evaluatie van de wet voorzien, 
om nog eventuele algemene toepassingsmoeilijkheden 
te detecteren en, in voorkomend geval, de wet aan te 
passen.

De uitvoeringsbesluiten inzake opleiding en uniform 
voor de gemeenschapswachten zullen zo snel mogelijk 
gepubliceerd worden.
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6.  Organe de coordination pour l’analyse de la me-
nace (OCAM)

Il est, selon le ministre, inutile de rappeler l’importance 
de l’OCAM.

L’analyse et l’évaluation des renseignements dans 
le cadre du terrorisme, de l’extrémisme et du radica-
lisme, de façon ponctuelle ou stratégique, sont tout 
simplement indispensables. Les effectifs ont dès lors 
été renforcés pour atteindre leur niveau maximum, tant 
au niveau des membres du personnel détachés qu’en 
ce qui concerne les douze analystes recrutés sur le 
propre budget de l’OCAM. Il convient à présent de fai-
re travailler tous ces membres du personnel dans des 
conditions optimales. Tel est le projet pour 2009.

Cet objectif suppose de disposer des moyens bud-
gétaires nécessaires dans un certain nombre de do-
maines :

—  premièrement, en matière de crédits de fonction-
nement (la responsabilité de rédiger des analyses stra-
tégiques suppose également que l’on puisse organiser 
des séminaires, des études, des groupes de discussion 
internationaux et des réunions de travail);

—  un réseau de communication multifonctionnel sé-
curisé. Les huissiers et les estafettes doivent pouvoir 
être remplacés par des méthodes plus rationnelles : la 
mise en place du réseau BINII doit se poursuivre;

—  la gestion documentaire. L’extension des domai-
nes de responsabilité, à savoir, en plus du terrorisme, 
l’extrémisme et le radicalisme, et de surcroît la rédac-
tion d’analyses stratégiques, requièrent évidemment 
une base documentaire solide, performante et actua-
lisée;

—  le logement. En 2009, l’OCAM a déménagé vers 
un site plus fonctionnel. Il faudra par ailleurs veiller à 
prendre les dispositions nécessaires en matière de sé-
curité.

7.  Institutions biculturelles

En ce qui concerne les institutions biculturelles, le 
ministre énumère trois points primordiaux :

—  un nouveau protocole pour le Théâtre royal de la 
Monnaie;

—  un nouveau contrat de gestion pour le Palais des 
Beaux-Arts;

6.  Coördinatieorgaan voor de Dreigingsanalyse 
(OCAD)

Het belang van het OCAD behoeft voor de minister 
niet meer te worden benadrukt.

Analyses en evaluaties van inlichtingen inzake ter-
rorisme, extremisme en radicalisme, punctueel dan wel 
strategisch, zijn gewoon onontbeerlijk. Derhalve werd 
het personeelsbestand uitgebreid naar maximale ge-
talsterkte, zowel qua gedetacheerde personeelsleden 
als wat de eigen aangeworven twaalf analisten betreft. 
Het komt er nu op aan om al die personeelsleden in de 
meest optimale omstandigheden te laten werken. Dat 
is het uitgangspunt voor 2009.

Dat uitgangspunt veronderstelt de nodige budget-
taire mogelijkheden in een aantal domeinen :

—  vooreerst inzake werkingskredieten (de verant-
woordelijkheid om strategische analyses op te stellen, 
veronderstelt ook dat seminaries, studies, internatio-
nale gespreksgroepen en werkvergaderingen mogelijk 
zijn);

—  een beveiligd multifunctioneel communicatienet-
werk. Bodes en estafettes moeten kunnen vervangen 
worden door meer rationele methodes : daarom dat de 
uitbouw van het BINII-netwerk moet worden voortge-
zet;

—  het documentatiebeheer. De uitbreiding van de 
verantwoordelijkheidsdomeinen, namelijk terrorisme 
en extremisme en radicalisme, met daarenboven het 
opstellen van strategische analyses, vergt uiteraard 
een gedegen documentatiebasis, performant en geac-
tualiseerd;

—  de huisvesting. In 2009 wordt naar een functione-
lere locatie verhuisd. Daarbij zal men oog hebben voor 
de nodige veiligheidsvoorzieningen.

7.  Biculturele instellingen

De minister somt in verband met de biculturele in-
stellingen drie punten op die primordiaal zijn :

—  een nieuw protocol voor de Koninklijke Munt-
schouwburg;

—  een nieuwe beheersovereenkomst voor het Pa-
leis voor Schone Kunsten (PSK);
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—  un renouvellement du statut du personnel de 
l’Orchestre national de Belgique.

Il faudra par ailleurs suivre étroitement les travaux 
de rénovation des toitures sud du Palais des Beaux-
Arts et la première pierre sera posée pour la construc-
tion d’un nouveau restaurant, rattaché au Palais des 
Beaux-Arts. 

8.  Agence fédérale de contrôle nucléaire 
(AFCN)

Le ministre indique que l’AFCN est toujours aux pri-
ses avec les conséquences de la crise de l’IRE des 23 
et 24 août 2008, incident lors duquel de l’iode radioactif 
s’est échappé de manière incontrôlée des installations 
de l’IRE à Fleurus. Cet incident peut assurément être 
considéré comme l’incident nucléaire le plus grave sur-
venu dans notre pays depuis la catastrophe nucléaire 
de Tchernobyl en 1986. Pour la première fois, le plan 
d’urgence nucléaire et radiologique a dû être déclen-
ché.

Lors de la réunion conjointe du 3 septembre 2008 de 
la commission de l’Intérieur, des Affaires générales et 
de la Fonction publique et de celle de la Santé publique, 
de l’Environnement et du Renouveau de la société, les 
ministres compétents en la matière ont promis divers 
audits et évaluations. Leurs résultats seront transmis 
en temps utile à la sous-commission parlementaire ré-
cemment créée.

La résolution visant à améliorer le fonctionnement 
de l’Agence fédérale de contrôle nucléaire, adoptée par 
l’assemblée plénière de la Chambre le 26 avril 2007 
(DOC 51 3089/003), a constitué au cours des dix-huit 
derniers mois le point de départ d’une série d’initiati-
ves de l’Agence destinées à développer plus avant et à 
professionnaliser sa politique de sûreté.

À la suite au récent incident de rejet à l’IRE, la Cham-
bre a annoncé, dans une motion de recommandation 
adoptée le 16 octobre 2008 (DOC 52 1512/001), la re-
constitution d’une sous-commission « Sûreté nucléaire », 
chargée d’assurer le suivi des recommandations de 2007 
ainsi que des divers audits sur le récent incident de rejet 
et de formuler de nouvelles recommandations afi n d’amé-
liorer la sûreté nucléaire. Le ministre et l’Agence (sur la-
quelle il exerce sa tutelle) se tiennent à la disposition de 
la sous-commission. 

Enfi n, L’incident de l’IRE a aussi suscité un certain 
nombre de questions quant à l’utilité et l’effi cacité du 
réseau de mesure automatique Telerad, dès lors que 

—  een vernieuwing van het statuut van het perso-
neel van Nationaal Orkest van België;

Daarnaast moeten de renovatiewerken aan de zui-
delijke daken van het PSK van nabij opgevolgd worden 
en zal de eerste steen gelegd worden voor de bouw 
van een nieuw restaurant, verbonden aan het Paleis 
voor Schone Kunsten.

8.  Federaal Agentschap voor Nucleaire Controle 
(FANC)

De minister stelt dat het FANC nog met de nasleep 
van de IRE-crisis van 23 en 24 augustus 2008 wor-
stelt. Toen ontsnapte uit de installaties van het IRE te 
Fleurus op ongecontroleerde wijze radioactief jodium. 
Het was wellicht het ernstigste incident met een milieu-
impact dat zich in ons land heeft voorgedaan sinds de 
kernramp van Tsjernobyl in 1986. Voor het eerst moest 
het noodplan voor nucleaire en radiologische risico’s in 
werking worden gesteld.

Tijdens de bijeenkomst van de verenigde Commis-
sies voor de Binnenlandse Zaken, de Algemene Za-
ken en het Openbaar Ambt en van Volksgezondheid, 
Leefmilieu en Maatschappelijke Hernieuwing op 3 sep-
tember 2008 hebben de ter zake bevoegde ministers 
diverse doorlichtingen en evaluaties in het vooruitzicht 
gesteld. De resultaten ervan zullen te gepasten tijde 
aan de nieuw opgerichte parlementaire subcommissie 
worden bezorgd.

De resolutie met het oog op de verbetering van de 
werking van het Federaal Agentschap voor Nucleaire 
Controle, aangenomen door de voltallige Kamer op 
26 april 2007 (DOC 51 3089/003), vormde de voorbije 
18 maanden het uitgangspunt van tal van initiatieven 
van het Agentschap voor de verdere ontwikkeling en 
professionalisering van zijn veiligheidsbeleid.

Naar aanleiding van het recente lozingsincident bij 
het IRE heeft de Kamer op 16 oktober 2008 een mo-
tie van aanbeveling aangenomen (DOC 52 1512/001), 
waarin de wederoprichting werd aangekondigd van een 
subcommissie Nucleaire Veiligheid. Die kreeg als op-
dracht de aanbevelingen van 2007 en de audits van het 
recente lozingsincident op te volgen en nieuwe aanbe-
velingen te formuleren teneinde de nucleaire veiligheid 
te verbeteren. De minister houdt zich, samen met het 
Agentschap (waarover hij het toezicht uitoefent) ter be-
schikking van de subcommissie.

Ten slotte heeft het IRE-incident ook enige vragen 
doen rijzen over het nut en de doeltreffendheid van 
het automatisch Telerad-meetnet, aangezien de meet-
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les balises n’ont pas détecté le rejet d’iode radioactif. La 
question est à l’étude de savoir si des investissements 
supplémentaires ne permettraient pas d’améliorer les 
possibilités de détection de ces rejets accidentels.

*
*     *

Le vice-premier ministre et ministre de l’Intérieur 
commente ensuite la note de politique générale de la 
police fédérale et du fonctionnement intégré.

Il déclare que c’est là une mission bien agréable, dès 
lors que l’accord Octopus et la loi sur la police intégrée 
qui en a résulté ont dix ans. 

L’on peut commémorer cet anniversaire en consta-
tant que le fonctionnement des services de police du 
pays s’est amélioré de manière générale. Les objectifs 
visés ont été atteints. L’effi cacité de l’intervention poli-
cière a été augmentée et les résultats présentés sont 
positifs. Ce qui n’empêche pas certains problèmes de 
persister.

À la lumière de ce qui précède, le ministre estime 
que le moment est venu de procéder à une évaluation. 
Il a chargé le Conseil fédéral de la police de procéder à 
cet exercice d’évaluation, dont les résultats feront l’ob-
jet d’un débat et permettront d’en déduire les conclu-
sions qui s’imposent en matière de politique à suivre.

En même temps, il faut garder les yeux fi xés sur 
l’avenir, en ce qui concerne plus particulièrement 
l’exécution du Plan national de Sécurité (PNS) pour 
les années 2008-2011. Ce plan vise, entre autres, à 
améliorer le fonctionnement des services de police et 
est donc complémentaire au résultat de l’évaluation 
de la réforme faite par le Conseil fédéral de police. La 
présente note énumère les accents spécifi ques qui se-
ront concrétisés en 2009 dans le cadre du PNS 2008-
2011.

Le ministre ajoute que le PNS constitue le plan de 
gestion policière des ministres de l’Intérieur et de la 
Justice. Il a pour but de garantir une approche globale 
et intégrée de la sécurité et d’assurer une action cohé-
rente de la police locale et de la police fédérale.

Les objectifs opérationnels et les accents de la police 
fédérale prévoient huit défi s stratégiques pour lesquels 
elle fournira, les prochaines années, un effort supplé-
mentaire et pour lesquels elle poursuivra, chaque fois, 
un objectif stratégique, concret et mesurable.

stations de lozing aan radioactief jodium niet habben 
opgemerkt. De vraag ligt ter studie of, via bijkomende 
investeringen, de detectiemogelijkheid van zulke lo-
zingsincidenten niet kan verbeterd worden.

*
*     *

Vervolgens geeft de vice-eersteminister en minister 
van Binnenlandse Zaken een uiteenzetting omtrent de 
beleidsnota van de federale politie en de geïntegreerde 
werking.

Hij zegt dat dit een aangename opdracht is, gelet op 
de tiende verjaardag van het Octopusakkoord en de 
daaruit voortvloeiende wet op de geïntegreerde politie. 

Bij de herdenking van deze verjaardag kan men 
vaststellen dat de werking van de politiediensten in het 
land er in het algemeen op is vooruitgegaan. De doel-
stellingen zijn bereikt. De politie treedt effi ciënter op en 
kan goede resultaten voorleggen. Toch resten nog een 
aantal problemen.

In het licht van het voorgaande meent de minister 
dat het moment voor een evaluatie is aangebroken. Hij 
heeft de Federale Politieraad de opdracht gegeven om 
een evaluatieoefening te maken. Het resultaat daarvan 
zal worden besproken en zal de kans bieden om er 
conclusies voor het beleid uit te trekken.

Tegelijk moet de blik op de toekomst worden gericht, 
met name in het raam van de uitvoering van het Nati-
onaal Veiligheidsplan (NVP) 2008-2011. Dat plan is er 
onder meer op gericht de werking van de politiedien-
sten te verbeteren, en sluit dus aan bij de evaluatie die 
de federale politieraad van de hervorming zal maken. 
De beleidsnota somt de punten op waarop in 2009 de 
nadruk zal worden gelegd in het raam van de uitvoering 
van het NVP 2008-2011.

De minister stipt voorts aan dat het NVP het poli-
tiebeleidsplan is van de respectieve ministers van Bin-
nenlandse Zaken en Justitie. Het plan moet een om-
vattende en geïntegreerde aanpak van de veiligheid 
waarborgen, alsmede een coherent optreden van de 
lokale en de federale politie.

De operationele doelstellingen en accenten van de 
federale politie voor 2009 omvatten acht strategische 
uitdagingen waarvoor zij de komende jaren een extra 
inspanning zal doen en, voor elk ervan, een strategi-
sche, concrete en meetbare doelstelling wil nastreven.
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Le ministre commente ensuite brièvement quelques 
accents particuliers de ce plan pour 2009 :

—  Approche des phénomènes criminels prioritaires. 
Les directions judiciaires déconcentrées consacreront 
une attention prioritaire aux phénomènes et aux grou-
pes d’auteurs qui sont repris dans le PNS 2008-2011. 
L’arrondissement de Bruxelles doit aborder 10 priori-
tés par projet, les autres grands arrondissements au 
minimum 5, les arrondissements de taille moyenne au 
minimum 3 et les plus petits arrondissements au mini-
mum 1.

—  Service de qualité. La possibilité d’augmenter la 
visibilité et l’accessibilité de la police des chemins de 
fer, de la police aéronautique et de la police de la navi-
gation, constitue un souci permanent. En collaboration 
avec le ministère public et, si possible, avec les juges 
d’instruction, un management de la recherche sera éla-
boré, fondé sur la politique pénale du parquet fédéral 
et de l’arrondissement, en vue d’harmoniser la recher-
che et les poursuites et d’éviter ainsi du travail inutile. 
En même temps, la police judiciaire fédérale proposera 
des mesures pour le traitement des dossiers d’infor-
mation et d’instruction dans le cadre de la criminalité 
organisée, qui devront permettre d’améliorer la qualité 
de ces dossiers.

—  Gestion de l’information optimale. L’achèvement 
de la Banque nationale des données (BNG) sera pour-
suivi dans le cadre d’un plan pluriannuel et dans la 
continuité du Projet Information Opérationnelle (PIO). 
L’objectif consiste à optimaliser la collecte, le traitement 
et l’exploitation de l’information et l’exploitation de la 
BNG.

Ce plan précisera également les directives, les sys-
tèmes et les procédures en matière d’échange d’infor-
mations internationales et la directive MFO-3 sera en 
outre complétée par un livre 4 relatif à la privacy. Un 
service de gestion intégrée de l’information non opé-
rationnelle prépare la mise en place du nouveau sys-
tème EPIS composé des volets en matière de gestion 
du personnel, de la logistique et des fi nances.

—  Appui. Le corps d’intervention a été créé en exé-
cution des décisions du conseil spécial des ministres 
du 30-31 mars 2004 en vue de fournir un appui à la po-
lice locale. La deuxième tranche de 200 membres du 
personnel est mise en place selon le rythme suivant : 
141 membres du personnel depuis le 1er juin 2007 et 
59 policiers en fonction de la reprise (probablement 
courant 2009) de certaines tâches par le corps de sé-
curité. Le ministre précise qu’il s’inscrit dans les ini-
tiatives qui ont été prises en matière de contrôle des 

De minister geeft vervolgens kort duiding bij enkele 
bijzondere accenten ervan voor 2009 :

—  Aanpak van de prioritaire criminaliteitsverschijn-
selen. De gedeconcentreerde gerechtelijke directies 
zullen prioritaire aandacht besteden aan de verschijn-
selen en de dadergroepen die zijn opgenomen in het 
NVP 2008-2011. Het arrondissement Brussel moet 
10 dergelijke prioriteiten projectmatig bestrijden, de 
andere grote arrondissementen minstens 5, de mid-
delgrote minstens 3 en de kleinere arrondissementen 
minstens 1.

—  Kwaliteitsvolle dienstverlening. Het vergoten 
van de zichtbaarheid en de aanspreekbaarheid van 
de spoorwegpolitie, de luchtvaartpolitie en de scheep-
vaartpolitie is een permanent zorgpunt. In samenwer-
king met het openbaar ministerie en zo mogelijk met de 
onderzoeksrechters wordt een recherchemanagement 
uitgewerkt, op basis van het strafrechtelijk beleid van 
het federaal en het arrondissementeel parket, om de 
opsporing en de vervolging op elkaar af te stemmen 
en zo nodeloos werk te voorkomen. Voor de afhande-
ling van de opsporings- en gerechtelijke dossiers in het 
raam van de georganiseerde criminaliteit zal de federa-
le gerechtelijke politie tegelijk maatregelen voorstellen 
om de kwaliteit van deze dossiers te verbeteren.

—  Optimaal informatiebeheer. De Algemene Natio-
nale Gegevensbank (ANG) wordt verder uitgebouwd in 
het raam van een meerjarenplanning, in het verlengde 
van het Project Operationele Informatie (POI). Het ligt 
in de bedoeling de verzameling, de verwerking en het 
gebruik van de gegevens, alsook de exploitatie van de 
ANG te optimaliseren.

In dat plan worden tevens de richtlijnen, systemen 
en procedures betreffende de internationale informa-
tie-uitwisseling verduidelijkt en wordt de richtlijn MFO-3 
met een boek-4 — betreffende de privacy — aange-
vuld. Een dienst voor geïntegreerd beheer van niet-
operationele informatie bereidt de ingebruikneming 
van het nieuwe EPIS-systeem voor, dat de onderdelen 
personeel, logistiek en fi nancieel beheer omvat.

—  Steunverlening. Het interventiekorps werd opge-
richt ter ondersteuning van de lokale politie, ter uitvoe-
ring van de beslissingen van de bijzondere Ministerraad 
van 30-31 maart 2004. De tweede schijf van 200 per-
soneelsleden wordt uitgevoerd als volgt : sinds 1 juni 
2007 kwamen er 141 personeelsleden bij, en 59 poli-
tiemensen zullen worden ingezet naargelang het vei-
ligheidskorps bepaalde taken (vermoedelijk in de loop 
van 2009) zal overnemen. De minister preciseert dat hij 
zich kan vinden in initiatieven inzake de grenscontrole 
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frontières et de l’immigration, avec l’appui de fonds 
européens.

Dans ce contexte, l’achat de livescans supplémen-
taires est planifi é pour permettre l’échange d’emprein-
tes digitales avec entre autres l’Offi ce des Étrangers. 
Les directions judiciaires centrales inventorieront, pour 
février 2009, les besoins justifi és dans le cadre de la 
lutte contre les phénomènes prioritaires au sein de la 
police intégrée et en formuleront une offre.

—  Utilisation de nouvelles technologies. De concert 
et en coopération entre les SPF de l’Intérieur, de la Mo-
bilité, des Finances et le Secrétariat d’État pour l’In-
formatisation de l’État, la police intégrée utilisera des 
terminaux de paiement pour la perception électronique 
des amendes de circulation. En 2009, les investisse-
ments dans le traitement informatisé des PV en ma-
tière de vitesse seront poursuivis.

Le programme d’investissement pour le Federal 
Computer Crime Unit (FCCU) et les Regional Compu-
ter Crime Units (RCCU) continuera à être assuré dans 
le cadre des possibilités budgétaires.

En guise de conclusion, le ministre annonce qu’avec 
le soutien du Conseil fédéral de police, il va déposer un 
projet de loi sur les « structures zonales ».

Dans la poursuite de la régionalisation des insti-
tutions communales, la loi sur la police intégrée sera 
adaptée afi n de tenir compte d’une échelle élargie des 
zones de police. La gestion fi nancière et la comptabilité 
des zones de police constituent par ailleurs un thème 
diffi cile mais important et urgent. Une étude approfon-
die du fi nancement des zones aidera à continuer ce 
projet en 2009.

B.  —  DISCUSSION

1.  Questions et observations des membres

M. Eric Thiébaut (PS) souscrit aux grandes lignes 
des deux notes de politique.

Il s’attarde en premier lieu sur celle du SPF Inté-
rieur.

Le volume de cette note de politique donne à penser 
qu’il s’agit davantage d’une brochure d’information que 
d’un aperçu des initiatives prévues pour 2009. De plus, 
une lecture attentive permet de constater que certains 

en de immigratie die met de steun van Europese fond-
sen worden genomen.

In die context is bovendien de aankoop gepland van 
bijkomende livescans om gedigitaliseerde vingerafdruk-
ken met onder meer de Dienst Vreemdelingenzaken te 
kunnen uitwisselen. De centrale gerechtelijke directies 
zullen tegen februari 2009 de verantwoorde behoeften 
inzake steunverlening in het raam van de aanpak van 
de prioriteiten binnen de geïntegreerde politie in kaart 
brengen, en een offerte in dat verband opstellen.

—  Gebruik van nieuwe technologieën. In overleg 
en in onderlinge samenwerking met de FOD’s Binnen-
landse Zaken, Mobiliteit, Financiën en het staatsse-
cretariaat voor de Informatisering van de Staat zal de 
geïntegreerde politie betaalterminals in gebruik nemen 
om verkeersboetes elektronisch te innen. In 2009 zal 
verder worden geïnvesteerd in de geautomatiseerde 
afhandeling van de PV’s wegens snelheidsovertredin-
gen.

Het investeringsprogramma voor de Federal Com-
puter Crime Unit (FCCU) en de Regional Computer 
Crime Units (RCCU) wordt verder binnen de budget-
taire mogelijkheden uitgevoerd.

Afsluitend geeft de minister aan dat hij, daarin on-
dersteund door de Federale Politieraad, een wetsont-
werp « zonale structuren » zal indienen.

Bij de verdere regionalisering van de gemeentelijke 
instellingen zal de wet in verband met de geïntegreerde 
politie worden aangepast om rekening te houden met 
een grotere schaal van de politiezones. Het fi nancieel 
beheer en de comptabiliteit van de politiezones zijn 
trouwens een moeilijk, maar belangrijk en spoedeisend 
thema. Een grondig onderzoek van de fi nanciering van 
de zones zal er voor zorgen dat dat plan in 2009 kan 
worden voortgezet.

B.  —  BESPREKING

1.  Vragen en opmerkingen van de leden

De heer Eric Thiébaut (PS) onderschrijft de grote lij-
nen van de beide beleidsnota’s.

In de eerste plaats staat hij stil bij deze over de FOD 
Binnenlandse Zaken.

Gezien het volume van deze beleidsnota kan hij zich 
niet van de indruk ontdoen dat het hier eerder gaat om 
een informatiebrochure dan over een overzicht van de 
voor 2009 voorziene initiatieven. Daarenboven blijkt uit 
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sujets ne sont abordés que très brièvement, alors que 
pour d’autres sujets, la note va beaucoup plus loin que 
l’accord de gouvernement.

En ce qui concerne le projet d’arrêté royal sur l’aug-
mentation du nombre de données reprises dans la 
Banque de données générale nationale, l’intervenant 
se réjouit de l’annonce de la tenue d’un débat parle-
mentaire. Il déplore toutefois que la note de politique 
du SPF Intérieur et celle du SPF Justice restent toutes 
deux muettes à cet égard, alors que le débat annoncé a 
son importance. En effet, il est permis de se demander 
si l’enregistrement de certaines données comme, par 
exemple, la description du physique, la composition de 
famille, les données fi nancières, les habitudes de vie, 
les affi liations, les opinions politiques et religieuses, les 
profi ls de consommation et la situation professionnelle 
est-il véritablement nécessaire pour que les services de 
police puissent fonctionner. L’intervenant estime en tout 
état de cause que l’on franchit, en l’espèce, la frontière 
entre protection de la vie privée et sécurité publique.

En ce qui concerne le Registre national, l’intervenant 
demande davantage d’explications au sujet de l’inten-
tion du vice-premier ministre de stocker également les 
données biométriques, ainsi qu’au sujet de la nature de 
ces données et de l’objectif poursuivi par cette initia-
tive. Dans le même contexte, il demande ce qu’il en est 
de l’annonce de la possibilité de donner aux personnes 
physiques et morales — moyennant certaines condi-
tions — accès au dossier d’un tiers conservé dans le 
Registre national.

En outre, il craint que la proposition visant à per-
mettre à la commune où un événement se produit, tel 
qu’une naissance ou un décès, de mettre elle-même à 
jour le dossier de l’intéressé, menace l’autonomie de la 
« commune de gestion ». 

En ce qui concerne l’application de la loi sur les ar-
mes, l’intervenant s’enquiert des mesures prises pour 
palier la pénurie de personnel auprès des autorités 
provinciales et les problèmes auxquels est confronté le 
registre central des armes et pour encadrer les servi-
ces sur le terrain. Une circulaire visant à harmoniser les 
instructions en la matière serait la bienvenue. 

Dans le cadre de la réforme des services d’incendie, 
il reste encore beaucoup à faire. De nombreux points, 
tels que le statut des pompiers, la délimitation des zo-
nes, le fi nancement et la commission d’accompagne-
ment, doivent en effet encore être clarifi és. En ce qui 
concerne le fi nancement de la réforme, l’intervenant 
s’étonne qu’il n’y ait encore eu qu’une circulaire visant 

een nauwkeurige lezing ervan dat deze beleidsnota 
snel over een aantal items heen stapt terwijl zij inzake 
andere items veel verdere gaat dan in het Regeerak-
koord werd voorzien.

Betreffende het ontwerp van koninklijk besluit over 
de verruiming van de Algemene Nationale Gegevens-
bank verheugt de spreker zich over het aangekondigde 
parlementair debat. Hij betreurt evenwel te moeten 
vaststellen dat noch de beleidsnota van de FOD Bin-
nenlandse Zaken noch deze van de FOD Justitie hier-
over met enig woord reppen. Het aangekondigde debat 
is echter niet onbelangrijk in het licht van de vraag of 
de registratie van bepaalde gegevens, zoals — bijvoor-
beeld — de beschrijving van het uiterlijk, de gezinssa-
menstelling, de fi nanciële gegevens, de levensgewoon-
ten, de lidmaatschappen, de politieke en religieuze 
opinies, de consumptieprofi elen en de beroepssituatie, 
werkelijk noodzakelijk is voor de werking van de politie-
diensten. Hij is in ieder geval de mening toegedaan dat 
hierbij de grens tussen de privacy en de veiligheid van 
de Staat overschreden werd.

Met betrekking tot het Rijksregister vraagt de spre-
ker meer uitleg over het voornemen van de vice-eer-
steminister om ook biometrische gegevens op te slaan 
in het algemeen en over de aard van deze gegevens 
en het doel van dit initiatief in het bijzonder. In dezelfde 
context informeert hij naar de aangekondigde mogelijk-
heid dat — mits bepaalde voorwaarden — fysieke en 
rechtspersonen toegang zou verleend worden tot het 
in het Rijksregister bijgehouden dossier van een derde 
persoon.

Verder vreest hij dat het voorstel om voortaan de ge-
meente waar een gebeurtenis, zoals een geboorte of 
een overlijden, plaats vindt, in staat te stellen zelf het 
dossier van de betrokkene bij te werken, de autono-
mie van de « gemeente van beheer » in het gedrang 
brengt.

Inzake de toepassing van de wapenwet informeert 
de spreker naar de maatregelen om het personeelsge-
brek bij de provinciale overheden, om de problemen op 
het niveau van het Centraal Wapenregister het hoofd 
te bieden en om de diensten op het terrein te begelei-
den. Een rondzendbrief om de instructies hieromtrent 
te harmoniseren zou welkom zijn.

In het raam van de brandweerhervorming is er nog 
veel werk aan de winkel. Talrijke punten, zoals het sta-
tuut van de brandweerlieden, de afbakening van de 
zones, de fi nanciering en de begeleidingscommissie, 
wachten immers nog op opheldering. Inzake de fi nan-
ciering van de hervorming verwondert de spreker er 
zich over dat men nog niet verder gekomen is dan een 
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à déterminer les coûts actuels des services d’incendie. 
Il estime, en outre, que le « cofi nancement » annoncé 
va à l’encontre de ce qui a été convenu dans l’accord 
de gouvernement. Il demande des précisions sur la 
composition et le fonctionnement de la commission 
d’accompagnement, du Centre d’expertise, des « task 
forces » et de l’Agence 112. En ce qui concerne le sta-
tut des pompiers, il estime qu’il serait opportun d’offi -
cialiser le groupe de travail afi n qu’il puisse se mettre 
directement au travail.

En deuxième lieu, M. Thiébaut commente la note de 
politique générale sur la police fédérale et le fonction-
nement intégré. 

À cet égard, il relève que cette note de politique ne 
fait aucunement état d’embauches supplémentaires, 
comme, par exemple, pour le corps d’intervention. Au 
contraire, les dépenses prévues diminuent même de 
4 %, si bien que l’on assistera non seulement à la perte 
de 184 emplois mais aussi à la réduction, voire à l’an-
nulation d’achats et de projets divers. À l’instar de la 
Cour des comptes, il fait dès lors observer que cela est 
en totale contradiction avec l’attribution de nouvelles 
missions de surveillance à la police fédérale. 

En ce qui concerne la police locale, la note de po-
litique ne souffl e mot du remplacement de la « norme 
KUL » actuelle. Compte tenu des problèmes considé-
rables que rencontrent actuellement bon nombre de 
communes wallonnes, il s’impose de revoir d’urgence 
la loi de fi nancement, de régler la question des zones 
de police surnuméraires et d’adapter la dotation à l’in-
dex. Sans ces mesures, la police communale, pierre 
angulaire de la police intégrée, risque d’être mise en 
péril.

Toujours en ce qui concerne la police locale, on at-
tend avec intérêt les conclusions du Conseil fédéral de 
police au sujet des adaptations éventuelles des limites 
des structures zonales, à la lumière, notamment, de la 
régionalisation des institutions communales.

Enfi n, M. Thiébaut déplore que la note de politique 
ne parle pas de la nécessité d’examiner — en concer-
tation avec les communautés — un fi nancement sup-
plémentaire des gardiens de la paix.

*
* *

M. Jan Peeters (sp.a-Vl.Pro) limite son intervention 
à la réforme des services d’incendie et au fi nancement 
des zones de police. Il estime, en effet, qu’une discus-
sion approfondie du budget est en réalité un gaspillage 

rondzendbrief waarin gepeild wordt naar de huidige 
kosten van de brandweerdiensten. Verder meent hij dat 
de aangekondigde « co-fi nanciering » ingaat tegen wat 
in het Regeerakkoord overeengekomen werd en wenst 
hij meer inzicht in de samenstelling en werking van de 
begeleidingscommissie, het Kenniscentrum, de zoge-
naamde « task forces » en het Agentschap 112. Inzake 
het statuut van de brandweerlieden meent hij dan weer 
dat het opportuun zou zijn de werkgroep een offi cieel 
karakter te geven zodat hij aan de slag kan gaan.

In de tweede plaats belicht de heer Thiébaut de be-
leidsnota over de federale politie en de geïntegreerde 
werking.

Hij wijst er hierbij op dat deze beleidsnota geen ge-
wag maakt van bijkomende aanwervingen zoals — bij-
voorbeeld — voor het Interventiekorps. Integendeel, de 
voorziene uitgaven dalen zelfs met 4 % zodat er niet 
alleen 184 betrekkingen verloren zullen gaan maar dat 
ook de aankopen en verschillende projecten terugge-
schroefd of zelfs geannuleerd zullen worden. Samen 
met het Rekenhof wordt dan ook opgemerkt dat dit in 
schril contrast staat met het toevertrouwen van nieuwe 
toezichtopdrachten aan de federale politie.

Met betrekking tot de lokale politie vermeldt de 
beleidsnota niets over de vervanging van de huidige 
« KUL-norm ». In het licht van de grote problemen waar-
mee talrijke Waalse gemeenten momenteel te kampen 
hebben, zijn de spoedige herziening van de fi nancie-
ringswet, de regeling van de boventallige politiezones 
en de aanpassing van de dotatie aan de index evenwel 
meer dan nodig. Zonder deze maatregelen dreigt de 
gemeenschapspolitie, hoeksteen van de geïntegreerde 
politiewerking, immers in het gedrang te komen.

Eveneens met betrekking tot de lokale politie wordt 
met aandacht uitgekeken naar de bevindingen van de 
Federale Politieraad over eventuele aanpassingen van 
de grenzen van de zonale structuren, inzonderheid in 
het licht van de regionalisering van de gemeentelijke 
instellingen.

Ten slotte betreurt de heer Thiébaut dat de beleids-
nota zwijgt over de noodzaak om — in samenspraak 
met de gemeenschappen — een bijkomende fi nancie-
ring van de gemeenschapswachten te onderzoeken.

*
*     *

De heer Jan Peeters (sp.a-Vl.Pro) beperkt zijn tus-
senkomst tot de aspecten brandweerhervorming en 
fi nanciering van de politiezones. Hij is immers van oor-
deel dat een grondige bespreking van de begroting ei-
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de temps et d’énergie et il se sent conforté dans cette 
position par le groupe du vice-premier ministre et mi-
nistre de l’Intérieur qui affi rme, lui aussi, que le budget 
à l’examen ne répond plus à la réalité. Par ailleurs, il 
rappelle les nombreuses considérations fondamenta-
les de la Cour des comptes sur l’exactitude des chiffres 
fi gurant dans les documents budgétaires.

En ce qui concerne la réforme des services d’incen-
die, l’intervenant affi rme que les travaux n’ont guère 
progressé en six mois.

La note de politique décrit bien les activités des 
différents groupes de travail créés, mais pas la stra-
tégie qu’ils élaborent pour l’avenir. Concrètement, elle 
reste particulièrement vague sur le statut du personnel 
des services d’incendie, les critères qui seront pris en 
compte pour le calcul des dotations aux zones d’incen-
die, et les principes relatifs au cadre minimal du per-
sonnel et à l’équipement minimal de ces zones.

La provision de 10 millions d’euros pour le Centre 
d’expertise fait exception à cette règle sans qu’il ne soit 
toutefois indiqué de quelle manière cette provision sera 
utilisée ou à quoi elle sera affectée. Cette observation 
a par ailleurs également été formulée par la Cour des 
comptes.

Bien que la délimitation des zones de secours sem-
ble être pratiquement achevée, il n’a pas été précisé 
clairement si le vice-premier ministre a l’intention d’ef-
fectivement procéder à leur installation sans que les 
communes ne connaissent les implications fi nancières 
de cette installation.

En revanche, l’idée des task forces provinciales – au 
sein desquelles des personnes dispensées prépare-
ront concrètement les zones de secours — semble être 
une bonne idée. L’expérience acquise lors de la créa-
tion des zones de police a en effet montré que celle-ci 
donnait beaucoup de travail pratique. Il semble toute-
fois souhaitable que cette préparation ait lieu au niveau 
des futures zones.

Ensuite, l’intervenant s’intéresse au fi nancement 
des zones de police.

Il a observé que l’augmentation des crédits était in-
férieure à celle des rémunérations. Cela signifi e que la 
part des communes dans le coût de la police locale ne 
fait qu’augmenter. Le vice-premier ministre dispose-t-il 
de chiffres concrets à ce propos et quelles perspec-
tives peut-il offrir aux communes en ce qui concerne 
l’augmentation de la dotation fédérale ?

genlijk verloren tijd en energie is en hij voelt zich daarin 
gesteund door de fractie van de vice-eersteminister en 
minister van Binnenlandse Zaken die ook poneert dat 
de voorliggende begroting niet meer aan de werkelijk-
heid beantwoordt. Daarenboven herinnert hij aan de 
talrijke fundamentele bedenkingen van het Rekenhof 
bij de juistheid van de in de begrotingsdocumenten op-
genomen cijfergegevens.

Met betrekking tot de brandweerhervorming stelt de 
spreker dat men nu nog niet veel verder staat dan een 
half jaar geleden.

De beleidsnota beschrijft wel de activiteiten van de 
verschillende werkgroepen die in het leven werden ge-
roepen, maar niet de toekomstvisie die daar ontwikkeld 
wordt. In concreto blijft zij bijzonder vaag over zowel 
het statuut van het brandweerpersoneel, de criteria die 
zullen gehanteerd worden bij de berekening van de 
dotaties aan de brandweerzones als over de principes 
inzake zowel het minimale personeelskader als de mi-
nimale uitrusting van deze zones.

Een uitzondering daarop is de provisie van 10 mil-
joen euro voor het Kenniscentrum zonder dat hierbij 
evenwel duidelijk gemaakt wordt hoe en waarvoor men 
deze wil aanwenden. Dit wordt ten andere ook door het 
Rekenhof opgemerkt.

Alhoewel de afbakening van de hulpverleningszones 
zo goed als rond schijnt te zijn, is het niet duidelijk of de 
vice-eersteminister van plan is deze zones ook daad-
werkelijk te installeren zonder dat de gemeenten zicht 
hebben op de fi nanciële weerslag ervan.

De provinciale task forces, waarin vrijgestelden de 
hulpverleningszones concreet zullen voorbereiden, 
lijkt daarentegen wél een goede zaak. De ervaringen 
met de oprichting van de politiezones hebben destijds 
immers aangetoond dat daar heel wat praktisch werk 
bij komt kijken. Het lijkt evenwel aangewezen dat deze 
voorbereiding op het niveau van de toekomstige zone 
zou gebeuren.

In tweede instantie staat de spreker stil bij de fi nan-
ciering van de politiezones.

Hierbij is hem opgevallen dat de stijging van de kre-
dieten lager ligt dat dan de stijging van de lonen. Dit 
betekent dat het aandeel van de gemeenten in de kost-
prijs van de lokale politie almaar toeneemt. Heeft de 
vice-eersteminister hierover concrete cijfers en welk 
perspectief kan hij de gemeenten bieden inzake de stij-
ging van de federale dotatie ?
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Enfi n, M. Peeters demande des éclaircissements sur 
l’observation de la Cour des comptes selon laquelle les 
crédits demandés auraient été grossièrement sous-es-
timés de manière générale et au sujet de la critique 
selon laquelle aucun crédit n’aurait même été prévu, 
en particulier, pour la revalorisation du personnel Ca-
log, les recrutements supplémentaires déjà décidés, le 
développement du moteur salarial et l’augmentation du 
pécule de vacances

*
* *

M. Josy Arens (cdH) souhaiterait d’abord intervenir à 
propos de la réforme des services d’incendie. 

La circulaire fi nancière qui a été envoyée aux com-
munes se base sur les données de 2007, alors que, 
depuis 2007, plusieurs communes ont fourni des ef-
forts substantiels afi n de satisfaire aux différentes obli-
gations tant sur le plan du personnel que du matériel. 

Il espère que la task force qui va être mise en place 
pour la province de Luxembourg sera capable de faire 
face à tous les problèmes qui se posent. 

Il insiste pour que l’Agence 112 prenne à son compte 
le dispatching tant des services d’incendie que d’am-
bulance. En outre, il demande si les coûts salariaux de 
cette agence fi gurent dans la répartition 50/50 entre le 
niveau fédéral et communal. 

En ce qui concerne les aspects techniques et opé-
rationnels, il demande que l’on consacre suffi sam-
ment d’attention, lors de la détermination des normes 
minimales par type d’intervention, à la spécifi cité des 
régions rurales. Il cite la Grande-Bretagne en tant 
qu’exemple en la matière. 

Il se réjouit de la modernisation de la formation de 
technicien en prévention de l’incendie. L’élément impor-
tant, à cet égard, est que l’unique brevet est remplacé 
par différents brevets spécialisés. De plus, il convient de 
tenir compte de l’aspect de la distance dans la forma-
tion de base. Lorsqu’il faut procéder à une accréditation 
ou à une certifi cation d’experts, il convient de conclure 
des accords clairs sur la répartition des tâches. 

Dans le cadre du rapport relatif à l’année 2008 
concernant le programme d’investissement pour le 
matériel, l’intervenant se demande si les chiffres qui y 
sont mentionnés sont les chiffres de l’année budgétaire 

Ten slotte wenst de heer Peeters meer uitleg over de 
opmerking van het Rekenhof als zouden de gevraagde 
kredieten schromelijk onderschat zijn in het algemeen 
en over de kritiek als zouden er met betrekking tot de 
herwaardering van het CaLogpersoneel, de reeds be-
sliste bijkomende aanwervingen, de ontwikkeling van 
de loonmotor en de verhoging van het vakantiegeld 
zelfs helemaal geen kredieten voorzien zijn, in het bij-
zonder.

*
*     *

De heer Josy Arens (cdH) wenst vooreerst tussen te 
komen over de brandweerhervorming.

De fi nanciële omzendbrief die aan de gemeenten 
werd bezorgd, richt zich op de gegevens over 2007 
terwijl een aantal gemeenten zich sedert 2007 sub-
stantiële inspanningen getroost heeft om zowel op het 
personele als het materiële vlak aan de verschillende 
verplichtingen te voldoen.

Hij drukt de hoop uit dat de task force die voor de 
provincie Luxemburg in de plaats gesteld zal worden, 
in staat zal zijn om het hoofd te bieden aan al de pro-
blemen die zich voordoen.

Hij dringt erop aan dat het Agentschap 112 de dispat-
ching van zowel de brandweer- als de ambulancedien-
sten voor zijn rekening neemt. Daarenboven informeert 
hij of de loonkosten van dit agentschap opgenomen 
zijn in de 50/50-verdeling tussen het federale en het 
gemeentelijke niveau.

Inzake de operationele en technische aspecten 
vraagt hij bij de bepaling van de minimale normen per 
type interventie de nodige aandacht voor de eigenheid 
van landelijke gebieden. Hiervoor wordt Groot-Brittan-
nië als voorbeeld aangehaald.

De modernisering van de opleiding technicus-brand-
voorkoming wordt toegejuicht. Belangrijk hierbij is dat 
het enig brevet vervangen wordt door verschillende 
gespecialiseerde brevetten. Daarenboven dient bij de 
basisopleiding het aspect afstand in rekening gebracht 
te worden. Wanneer er dan al dient te worden overge-
gaan tot een accreditatie of certifi cering van deskun-
digen, dienen duidelijke afspraken gemaakt te worden 
over de taakverdeling.

In het kader van het verslag over het werkjaar 2008 
betreffende het investeringsprogramma voor materieel 
vraagt de spreker zich af of de daar vermelde cijfers 
slaan op het begrotingsjaar 2008 die in de lente van 
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2008 qui ont été examinés par les gouverneurs de pro-
vince au printemps de la même année, ou s’il s’agit des 
promesses de crédit pour 2007.

L’intervenant se penche ensuite sur la politique de 
sécurité et les services de sécurité.

Dans ce contexte, il se réjouit du soutien octroyé aux 
bourgmestres.

Sans vouloir anticiper sur le débat concernant l’éva-
luation des services de police, M. Arens souhaiterait 
tout de même savoir clairement qui assume le paie-
ment de la prime de fi n d’année augmentée, du pécule 
de vacances augmenté et des sauts d’index du person-
nel de la police.

*
* *

M. Marc Verhaegen (CD&V) s’attarde sur le volet 
« Sécurité civile » de la note de politique du SPF In-
térieur.

En ce qui concerne la réforme des services d’incen-
die, il rappelle le principe de la protection égale pour 
tous les citoyens, qui doit être mis en œuvre globale-
ment sans augmentation des coûts pour les commu-
nes. Il rappelle ensuite que le groupe de l’intervenant 
préfère une régionalisation des services d’incendie, car 
ceux-ci relèvent de la Régie Travail des sapeurs pom-
piers des pouvoirs locaux, d’une part, et car l’encadre-
ment normatif est une matière régionale, d’autre part. 
Dans le même contexte, il met en garde contre une trop 
forte pression qui serait exercée sur l’autonomie locale, 
entraînant la perte de l’ancrage local et du volontariat 
dans les services d’incendie. En outre, le vice-premier 
ministre est invité à rendre le Centre de connaissances, 
le Centre fédéral de formation, l’Inspection générale et 
la Protection civile les plus performants possible, étant 
donné que leurs coûts sont prélevés selon le système 
50/50. Il faudra également veiller à répartir le travail 
de manière rationnelle entre la Protection civile et les 
services d’incendie. Il faudra également — avec la ré-
forme des polices qui est encore toute fraîche dans nos 
mémoires — veiller à ce que la réforme des services 
d’incendie aboutisse non seulement à une extension 
d’échelle, mais également à des économies d’échelle. 
La commission d’accompagnement devra à cet égard 
offrir un soutien aux communes. Lors de la création du 
nouveau statut des sapeurs pompiers, il faudra être 
particulièrement attentif aux volontaires et à l’organisa-
tion socialement responsable du temps de travail des 
professionnels. À cet égard, les différentes formations, 
à organiser de préférence de manière uniforme, sont 
primordiales.

datzelfde jaar door de provinciegouverneurs onder-
zocht werden, of de kredietbeloften voor 2007 betref-
fen.

Vervolgens buigt de spreker zich over het veilig-
heidsbeleid en de veiligheidsdiensten.

In deze context verheugt hij zich over de aan de bur-
gemeesters toegezegde ondersteuning.

Zonder op het debat over de evaluatie van de po-
litiediensten te willen vooruitlopen, wenst heer Arens 
toch meer duidelijkheid over de wie nu instaat voor de 
betaling van zowel de verhoogde eindejaarspremie, het 
verhoogde vakantiegeld als de indexsprongen van het 
politiepersoneel.

*
*     *

De heer Marc Verhaegen (CD&V) staat stil bij het 
luik « Civiele Veiligheid » van de beleidsnota voor de 
FOD Binnenlandse Zaken.

Inzake de brandweerhervorming herinnert hij aan het 
principe van de gelijke bescherming voor alle burgers 
dat bereikt moet worden zonder toename van de kosten 
in globo voor de gemeenten. Verder wordt eraan herin-
nerd dat de fractie van de spreker de voorkeur geeft 
aan een regionalisering van de brandweerdiensten om-
dat deze ressorteren onder de regie Brandweerwerk 
van de lokale besturen, enerzijds, en omdat de brand-
weernormering een gewestmaterie is, anderzijds. In de-
zelfde context waarschuwt hij voor een al te grote druk 
op de lokale autonomie met het verlies van de lokale 
verankering en van de vrijwilligerswerking bij de brand-
weerdiensten als gevolg. Daarnaast wordt de vice-eer-
steminister verzocht het Kenniscentrum, het Federaal 
Opleidingscentrum, de Algemene Inspectie en de Civie-
le Bescherming zo performant mogelijk te maken aan-
gezien de kosten hiervoor vooraf genomen worden op 
de 50/50-regeling. Ook dient er voldoende aandacht te 
worden besteed aan een gestroomlijnde werkverdeling 
tussen de Civiele Bescherming en de brandweerdien-
sten. Tevens zal men — met de politiehervorming nog 
vers in het geheugen — erover moeten waken dat de 
brandweerhervorming niet alleen een schaalvergroting 
maar ook schaalvoordelen moet opleveren. De bege-
leidingscommissie zal hierbij een werkelijke ondersteu-
ning moeten bieden aan de gemeenten. Bij het creëren 
van het nieuw statuut van de brandweerlieden moet bij-
zondere aandacht gaan naar de vrijwilligers en naar de 
maatschappelijk verantwoorde invulling van de werktijd 
voor de beroepsmensen. Hierbij zullen de verschillende 
opleidingen, die bij voorkeur uniform georganiseerd die-
nen te worden, primordiaal zijn.
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Il est temps que les efforts réalisés pour l’Agen-
ce 112, avec des calltakers neutres pour les applica-
tions destinées aux services de police, d’incendie et 
médicaux, commencent à porter leurs fruits. Les cen-
trales d’appel équipées d’un dispatching par discipline 
sont en effet la seule option opérationnelle si on veut 
mettre en pratique le principe de l’aide adéquate la plus 
rapide possible. On notera toutefois qu’aux côtés des 
calltakers neutres, qui seront des membres du person-
nel fédéral, des personnes dotées d’un autre statut fe-
ront également partie de cette agence, avec tous les 
éventuels problèmes que cette situation peut engen-
drer sur le terrain. L’intervenant se demande également 
dans quelle mesure le « Projet-733 » pourrait contre-
carrer ces initiatives.

Le membre demande en outre que l’on attache da-
vantage d’attention à la problématique des services 
privés d’ambulance et au fi nancement des services 
d’ambulance liés aux services d’incendie.

En ce qui concerne les calamités, l’intervenant de-
mande si la couverture obligatoire par les assureurs 
des catastrophes naturelles a entraîné une diminution 
des interventions du Fonds des calamités. 

En ce qui concerne le volet « Institutions et Popula-
tion », il demande instamment la prolongation du déta-
chement des membres du personnel des entreprises 
publiques autonomes, à la lumière de la mise en place 
de la carte d’identité électronique et d’autres docu-
ments d’identité électroniques.

M. Verhaegen conclut son intervention par les ques-
tions ponctuelles suivantes :

—  a-t-on déjà une idée du coût de la statutarisation 
du personnel du SPF Intérieur ?

—  dans un futur proche, le coût des interventions de 
la police pourra-t-il être facturé à des tiers ?

—  l’étude relative au nombre de policiers progres-
se-t-elle ?

—  les institutions biculturelles seront-elles transfé-
rées aux communautés ?

*
* *

M. Denis Ducarme (MR) se réjouit des diverses 
initiatives annoncées en ce qui concerne l’octroi du 
droit de vote aux Belges établis à l’étranger, tout en 

Het wordt tijd dat de inspanningen die men zich 
getroost heeft voor het Agentschap 112 met neutrale 
calltakers voor de politie-, brandweer en medische toe-
passingen, resultaten beginnen af te werpen. Centrale 
meldkamers met een dispatching per discipline zijn 
immers de enige werkbare optie wil men het principe 
van de snelst mogelijke adequate hulp in de praktijk 
brengen. Er wordt evenwel opgemerkt dat er naast de 
neutrale calltakers, die federale personeelsleden zullen 
zijn, ook personen met een ander statuut van dit agent-
schap deel zullen uitmaken met alle mogelijke proble-
men op het terrein van dien. Ook vraagt de spreker zich 
af in hoeverre het « Project-733 » deze initiatieven zou 
kunnen doorkruisen.

Verder wordt aandacht gevraagd voor de problema-
tiek van de privé-ambulancediensten en voor de fi nan-
ciering van de ambulancediensten die aan de brand-
weerdiensten gekoppeld zijn.

Inzake de rampenschade zou de spreker graag ver-
nemen of de verplichte dekking van de natuurrampen 
door de verzekeraars geleid heeft tot een verminderde 
tussenkomst van het Rampenfonds.

Met betrekking tot het luik « Instellingen en bevol-
king » dringt hij aan op het verder zetten van de de-
tachering van de personeelsleden van de autonome 
overheidsbedrijven in het licht van de uitrol van zowel 
de elektronische identiteitskaart als van de andere 
elektronische identiteitsdocumenten.

De heer Verhaegen sluit zijn tussenkomst af met de 
volgende punctuele vragen :

—  is er reeds enig zicht op kosten van de statuta-
risering van de personeelsleden van de FOD Binnen-
landse Zaken ?

—  zullen in de naaste toekomst de kosten voor het 
inzetten van de politie aan derden kunnen doorgere-
kend worden ?

—  is er enige vooruitgang aangaande de bench-
markstudie over het aantal politiemensen ?

—  zullen de biculturele instellingen naar de ge-
meenschappen overgeheveld worden ?

*
*     *

De heer Denis Ducarme (MR) verheugt zich welis-
waar over de verschillende aangekondigde initiatieven 
inzake het verlenen van het stemrecht aan de Belgen 
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regrettant l’absence d’une approche globale dans ce 
dossier. Dans le même contexte, il réclame en outre 
une amélioration de l’information des intéressés. Étant 
donné que le gouvernement considère que les initia-
tives parlementaires déjà prises à la Chambre et au 
Sénat doivent être menées à terme, il insiste pour que 
les propositions de loi déposées par son groupe en la 
matière soient inscrites le plus rapidement possible à 
l’ordre du jour. 

En ce qui concerne le Centre de crise, l’intervenant 
souligne que les activités qu’il développe prouvent 
clairement qu’il répond à une demande. En ce qui 
concerne les initiatives envisagées pour 2009, il se 
réjouit de l’attention accordée à la protection des in-
frastructures critiques. Il n’en demeure pas moins qu’il 
y a lieu de vérifi er si la communication de crise s’est 
déroulée de manière optimale par le passé. En effet, 
tant pour la menace terroriste à la fi n de l’année der-
nière que pour l’incident à l’IRE, les informations n’ont 
pas été transmises avec la même rapidité à toutes les 
communes concernées. Une évaluation a posteriori se 
recommande dès lors. Il soutient à cet égard l’idée du 
benchmarking international du Centre de crise que l’on 
envisage. 

En ce qui concerne l’AFCN, l’intervenant est impa-
tient de voir la sous-commission Sécurité nucléaire dé-
marrer ses travaux. Elle permettra en effet de tirer les 
leçons qui s’imposent des événements du passé.

Enfi n, M. Ducarme s’enquiert de l’évolution de l’en-
quête sur le hacking de sites Internet belges par les 
services publics chinois. 

*
* *

M. Bruno Steegen (Open Vld) se penche d’abord sur 
le budget du SPF Intérieur.

Il constate qu’en dépit du contexte fi nancier étriqué, 
les moyens prévus pour 2009 augmentent légèrement. 
C’est le cas pour la direction Institutions et Population, 
la sécurité civile, l’Offi ce des étrangers, la prévention 
et la sécurité, le Conseil d’État et le conseil du conten-
tieux des étrangers.

En ce qui concerne le Centre de crise, il note que 
les plans d’urgence existants continueront à être mise 
en œuvre et que, dans le cadre d’un éventuel attentat 
terroriste, il y a une concertation permanente entre le 
centre, d’une part, et l’OCAM, les différents services de 
police, les services de renseignement et les autorités 

die zich in het buitenland hebben gevestigd maar hij 
betreurt tegelijkertijd de afwezigheid van een globale 
aanpak op dit vlak. Daarnaast dringt hij in diezelfde 
context aan op een nog betere informatie van de be-
trokkenen. Omdat de regering van oordeel is dat de 
reeds in Kamer en Senaat ingediende parlementaire 
demarches hun beslag moeten krijgen, dringt hij dan 
ook aan op een zo snel mogelijke agendering van de 
door zijn fractie ingediende wetsvoorstellen ter zake.

Met betrekking tot het Crisiscentrum wijst de spreker 
erop dat de activiteiten die het ontplooit, duidelijk bewij-
zen dat het centrum aan een vraag beantwoordt. Inza-
ke de voor 2009 in het vooruitzicht gestelde initiatieven 
wordt met name de aandacht voor de bescherming van 
de kritieke infrastructuur toegejuicht. Dit neemt even-
wel niet weg dat er moet worden nagegaan of de crisis-
communicatie in het verleden wel optimaal is verlopen. 
Inderdaad, bij zowel de terroristische dreiging rond de 
jaarwende als bij het IRE-incident werd de nodige in-
formatie niet even snel aan al de betrokken gemeenten 
bezorgd. Een evaluatie achteraf lijkt dan ook aangewe-
zen. De voorgenomen internationale benchmarking van 
het Crisiscentrum kan daarbij op zijn steun rekenen.

Inzake het FANC wacht de spreker vol ongeduld tot 
de subcommissie Nucleaire Veiligheid van start kan 
gaan. Zij zal het immers mogelijk maken uit de gebeur-
tenissen uit het verleden de nodige lessen te trekken.

Ten slotte informeert de heer Ducarme naar de evo-
lutie van het onderzoek naar de hacking door Chinese 
openbare diensten van Belgische websites. 

*
*     *

De heer Bruno Steegen (Open Vld) staat in de eerste 
plaats stil bij de begroting voor de FOD Binnenlandse 
Zaken.

Hierbij stelt hij vast dat — ondanks de krappe fi -
nanciële context — de voor 2009 voorziene middelen 
lichtjes toenemen. Dit is met name het geval voor de 
directie Instellingen en Bevolking, de civiele veiligheid, 
de vreemdelingenzaken, de preventie en veiligheid, de 
Raad van State en voor de Raad voor Vreemdelingen-
betwistingen.

Met betrekking tot het Crisiscentrum noteert de spre-
ker dat de bestaande noodplannen verder geoperatio-
naliseerd zullen worden en dat er in het kader van een 
eventuele terroristische aanslag permanent overleg is 
tussen het centrum, enerzijds, en het OCAD, de ver-
schillende politiediensten, de inlichtingendiensten en 
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administratives et judiciaires compétentes, d’autre part. 
Il se réjouit également de l’attention accrue accordée 
aux nouveaux risques susceptibles d’avoir des consé-
quences transfrontalières.

En ce qui concerne la carte d’identité électronique, 
M. Steegen retient que le déploiement sera achevé en 
2009 et que les postes diplomatiques et consulaires 
recevront également l’équipement nécessaire pour dé-
livrer ces documents. Il approuve en outre les efforts 
déployés pour étendre les possibilités offertes par cette 
carte.

L’intervenant indique par ailleurs que le système pro-
posé pour le vote électronique offrira une plus grande 
sécurité juridique, notamment dès lors que le citoyen 
pourra effectivement vérifi er son vote. Il espère que 
l’adjudication pourra être achevée en février 2009.

M. Steegen est convaincu que la réforme, en cours, 
de la sécurité civile en général et des services d’in-
cendie en particulier, sera la principale préoccupation 
de la commission l’année prochaine. On insiste, à cet 
égard, sur la nécessité de ne surtout pas perdre de 
vue l’expérience acquise lors de la réforme de la po-
lice pour la concrétisation de cette réforme. On rappelle 
également à cet égard que la formation des zones est 
pratiquement achevée et que ce travail a été effectué 
en concertation avec les gouverneurs de province et 
les bourgmestres. La formation des zones sera ensuite 
concrétisée au sein des futures task forces provincia-
les. Il ne faut pas non plus sous-estimer l’importance 
du débat sur le nouveau statut des pompiers. Il faudra 
être particulièrement attentif, à cet égard, aux atten-
tes des milliers de volontaires que compte la Belgique. 
Enfi n, les efforts déployés dans ce cadre pour aboutir 
à une analyse solide des risques et le développement 
du centre d’expertise ne peuvent pas être mis sous le 
boisseau.

En matière de prévention de la criminalité, l’inter-
venant constate que plusieurs nouveaux accents sont 
donnés. Il salue notamment l’introduction de la boîte à 
outils de prévention destinée aux médecins généralis-
tes et aux pharmaciens, ainsi que le renforcement de la 
promotion de l’offre techno-préventive au niveau local.

Ensuite, M. Steegen s’arrête sur le budget de la po-
lice fédérale et du fonctionnement intégré.

L’une des principales priorités, à cet égard, sera 
l’élaboration du Plan national de sécurité en général, 
et de la lutte contre les infractions violentes graves en 
particulier. Cela devra bien sûr avoir lieu en concerta-
tion avec le ministre de la Justice.

de bevoegde bestuurlijke en gerechtelijke overheden, 
anderzijds. Tevens wordt de toegenomen aandacht 
voor de nieuwe risico’s die grensoverschrijdende ge-
volgen kunnen hebben, toegejuicht.

Inzake de elektronische identiteitskaart neemt de 
heer Steegen mee dat de uitrol in 2009 volledig zal 
zijn en dat ook de diplomatieke en consulaire posten 
de nodige uitrusting zullen ontvangen om deze docu-
menten af te leveren. Ook worden de inspanningen ter 
verruiming van de mogelijkheden die deze kaart biedt, 
onderschreven.

De spreker meent verder dat het voorgestelde sys-
teem voor de automatische stemming — mede omdat 
de burger zijn stem daadwerkelijk zal kunnen verifi ëren 
— meer rechtszekerheid zal bieden. Hij hoopt dat de 
toewijzing in februari 2009 kan worden afgerond.

De heer Steegen is ervan overtuigd dat de op stapel 
staande hervorming van de civiele veiligheid in het al-
gemeen en van de brandweerdiensten in het bijzonder 
tijdens het komende jaar het belangrijkste aandachts-
punt van de commissie zal zijn. In dit kader wordt erop 
aangedrongen om vooral de ervaringen van de politie-
hervorming niet uit het oog te verliezen bij de concrete 
invulling van deze hervorming. In ditzelfde kader wordt 
er nog aan herinnerd dat de zonevorming omzeggens 
afgerond is en dat dit gebeurde in samenspraak met 
de provinciegouverneurs en de burgemeesters. Deze 
zonevorming zal vervolgens in de schoot van de op te 
richten provinciale task forces concreet gestalte worden 
gegeven. Daarnaast kan het belang van het debat over 
het nieuwe statuut van de brandweerlieden niet onder-
schat worden. Hierbij zal bijzondere aandacht moeten 
gaan naar de verzuchtingen van de duizenden vrijwil-
ligers die België rijk is. Ten slotte mogen de in deze 
context geleverde inspanningen om tot een gedegen 
risicoanalyse te komen en de ontwikkeling van het Ken-
niscentrum niet onder de korenmaat gezet worden.

Op het vlak van de criminaliteitspreventie stelt de 
spreker vast dat een aantal nieuwe accenten worden 
gelegd. Met name de invoering van de toolbox met pre-
ventie-initiatieven voor huisartsen en apothekers en de 
versterkte promotie van het techno-preventief aanbod 
op lokaal vlak worden toegejuicht.

Vervolgens staat de heer Steegen stil bij de begroting 
voor de federale politie en de geïntegreerde werking.

Een van de voornaamste prioriteiten zal hierbij zijn 
de uitwerking van het Nationaal Veiligheidsplan in het 
algemeen en de strijd tegen de ernstige geweldmisdrij-
ven in het bijzonder. Dit zal vanzelfsprekend dienen te 
gebeuren in samenspraak met de minister van Justitie.
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Par ailleurs, l’intervenant attend avec impatience 
les résultats de l’évaluation de la réforme des polices. 
Dans ce contexte, il rappelle le rôle de pionnier joué 
par la Belgique dans l’intégration de ses services de 
police, en comparaison, par exemple, avec la France 
où l’on ne semble toujours pas être prêt à entamer ce 
débat. Il espère aussi fermement, à cet égard, que les 
imperfections révélées récemment n’empêcheront pas 
les plus de 40  000 policiers de continuer à assurer leur 
tâche à la satisfaction de tous. Il souligne également 
que son groupe continuera à demander que l’on consa-
cre suffi samment d’attention à la fonction de police de 
base, par exemple par le biais d’une promotion active 
du travail de quartier et en ne confi ant plus de tâches 
impropres aux agents de quartier. 

Les nouvelles règles claires concernant la forma-
tion des agents des sociétés de gardiennage privées 
contribueront à faire de ces agents des partenaires à 
part entière des services de police publics, sans toute-
fois viser à une privatisation de la sécurité.

En guise de conclusion, M. Steegen salue la pour-
suite de la mise en œuvre de la réglementation relative 
aux gardiens de la paix, qui permettra de clarifi er tant 
leur statut que leur rôle dans la collectivité. 

*
* *

Mme Karine Lalieux (PS) souhaiterait, dans le cadre 
des deux budgets, aborder deux aspects qui concer-
nent concrètement Bruxelles. 

Elle demande tout d’abord des explications de la 
part du vice-premier ministre et ministre de l’Intérieur 
concernant l’observation de la Cour des comptes se-
lon laquelle il n’aurait pas été tenu compte, lors de la 
détermination du crédit inscrit au titre de dotation au 
profi t de la ville de Bruxelles, du taux de fl uctuation de 
l’indice moyen des prix à la consommation. Le crédit 
en question serait dès lors sous-estimé de 3,4 millions 
d’euros.

L’intervenante craint par ailleurs que le budget 2009 
ne prévoie pas suffi samment de moyens pour le Fonds 
destiné au fi nancement de certaines dépenses liées à 
la sécurité découlant de l’organisation des sommets 
européens à Bruxelles. La Cour des comptes semble 
partager cette crainte. En effet, on peut lire dans ses 
observations que « La Cour des comptes a déjà fait 
remarquer auparavant que les crédits de liquidation 
inscrits à charge du fonds n’étaient pas suffi sants pour 
couvrir l’arriéré, malgré l’existence de moyens disponi-
bles sur le fonds. » (DOC 52 1527/002 — p. 30).

Daarnaast wacht de spreker met spanning op de 
resultaten van de evaluatie van de politiehervorming. 
In deze context wordt herinnerd aan de voortrekkersrol 
die België speelt bij de integratie van zijn politiediensten 
in vergelijking met — bijvoorbeeld — Frankrijk waar 
men nog steeds niet aan dit debat schijnt toe te zijn. 
Hij drukt hierbij ook de stellige hoop uit dat de recent 
aan het licht gekomen onvolkomenheden de meer dan 
40 000 politiemensen er niet van zullen weerhouden 
om hun taken naar eenieders tevredenheid te blijven 
vervullen. Tevens wijst hij erop dat zijn fractie voldoen-
de aandacht zal blijven vragen voor de basispolitiezorg. 
Dit kan gebeuren door — bijvoorbeeld — een actieve 
promotie van de wijkwerking en door de wijkagent niet 
langer met oneigenlijke taken te belasten.

De nieuwe en duidelijke regels inzake de opleiding 
van de agenten van de private bewakingsmaatschap-
pijen zullen bijdragen tot het inschakelen van deze 
agenten als volwaardige partners van de publieke po-
litiediensten zonder evenwel de veiligheid te willen pri-
vatiseren.

Ten besluite verwelkomt de heer Steegen de verdere 
implementering van de regelgeving betreffende de ge-
meenschapswachten waardoor zowel hun statuut als 
hun rol in de gemeenschap verduidelijkt zullen worden.

*
*     *

Mevrouw Karine Lalieux (PS) wenst in het kader van 
de beide begrotingen stil te staan bij die aspecten die 
concreet Brussel aanbelangen.

Hierbij vraagt zij in de eerste plaats enige verdui-
delijking vanwege de vice-eersteminister en minister 
van Binnenlandse Zaken over de opmerking van het 
Rekenhof dat er bij de bepaling van het krediet dat 
is ingeschreven als dotatie ten voordele van de stad 
Brussel geen rekening zouden zijn gehouden met de 
procentuele verandering van het gemiddeld indexcijfer 
van de consumptieprijzen. Het desbetreffende krediet 
zou zodoende met 3,4 miljoen euro onderschat zijn.

Verder vreest de spreekster dat de begroting voor 
2009 het Fonds ter fi nanciering van sommige uitgaven 
die verbonden zijn met de veiligheid voortvloeiend uit 
de organisatie van de Europese toppen te Brussel van 
onvoldoende middelen voorziet. Het Rekenhof blijkt 
deze vrees te delen waar het in zijn opmerkingen stelt 
dat het « reeds eerder <heeft> opgemerkt dat de ten 
laste van dit fonds ingeschreven vereffeningskredieten 
ontoereikend zijn om de achterstallen weg te werken 
ofschoon er voldoende middelen zijn op het fonds » 
(DOC 52 1527/002 — blz. 30).
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En ce qui concerne la réforme des services d’incen-
die, l’intervenante voudrait savoir s’il existe oui ou non 
un groupe de travail chargé du volet bruxellois de cette 
réforme.

Enfi n, Mme Lalieux demande que l’attention néces-
saire soit accordée aux problèmes d’ordre pratique que 
pose la délivrance de la carte d’identité électronique 
aux étrangers. Alors que les communes peuvent faire 
appel au personnel détaché des entreprises publiques 
pour délivrer une carte d’identité électronique à un 
Belge ou à un ressortissant de l’Union européenne, il 
n’en va pas de même lorsque le destinataire de cette 
carte est un étranger hors Union européenne. Cet état 
de fait provoque des fi les immenses aux guichets des 
administrations communales bruxelloises.

*
* *

M. Michel Doomst (CD&V) commente le volet police 
et prévention.

La progression de l’individualisme, de la mondialisa-
tion et de la matérialisation du contexte sociétal nous 
contraignent a fournir constamment des efforts en vue 
de maintenir à jour la politique de sécurité. Il y a dix 
ans, il a été décidé que cette politique serait mise en 
œuvre par le biais d’un service de police intégré à deux 
niveaux. À cette occasion, les autorités ont été char-
gées d’orienter correctement cette politique.

À cet égard, l’évaluation prévue de la réforme des 
polices revêt une importance considérable. L’interve-
nant insiste dès lors pour que cette évaluation ne soit 
pas réalisée hâtivement et pour que les personnes 
compétentes aient l’occasion de s’exprimer dans ce 
cadre. En effet, ce n’est que de cette manière que les 
autorités seront en mesure de tirer les bonnes conclu-
sions et de mettre la future politique en matière de sé-
curité sur les rails pour les dix années à venir. Concrè-
tement, M. Doomst demande encore de quelle façon le 
vice-premier ministre et ministre de l’Intérieur entend 
organiser cette évaluation.

Par ailleurs, M. Doomst souligne que les autorités 
sont confrontées à la demande d’étendre la politique de 
sécurité et d’accorder davantage d’attention à l’aspect 
préventif de cette politique. À cet égard, l’intervenant 
voudrait savoir dans quelle mesure le ministre permet-
tra aux Communautés et aux Régions de s’exprimer 
dans le cadre de la politique de sécurité. Il demande 
également quel sera le degré de priorité accordé à la 
prévention des vols commis par des groupes de mal-
faiteurs itinérants. En effet, les petits commerces et les 
personnes privées sont de plus en plus souvent victi-

Inzake de brandweerhervorming wenst zij uitsluitsel 
over het al dan niet bestaan van een werkgroep die 
zich met het Brusselse luik van deze hervorming zou 
bezighouden.

Ten slotte vraagt mevrouw Lalieux de nodige aan-
dacht voor de praktische problemen die gepaard gaan 
met de uitreiking van de elektronische identiteitskaart 
aan vreemdelingen. In tegenstelling tot de uitreiking 
van deze kaart aan de Belgen en de ingezetenen van 
de Europese Unie, kunnen de gemeenten hiervoor 
geen beroep doen op uit de overheidsbedrijven gede-
tacheerde personeelsleden. Dit leidt bij de Brusselse 
gemeentebesturen dagelijks tot ellenlange wachtrijen 
van vreemdelingen die hun kaart in ontvangst willen 
nemen.

*
*     *

De heer Michel Doomst (CD&V) belicht het luik poli-
tie en preventie.

De voortschrijdende individualisering, globalisering 
en materialisering van de maatschappelijke context no-
pen tot voortdurende inspanningen die het veiligheids-
beleid up to date moeten houden. Tien jaar geleden 
werd geopteerd om dit beleid door middel van een ge-
integreerde politiedienst op twee niveaus uit te voeren 
waarbij de overheden de taak kregen toebedeeld om dit 
veiligheidsbeleid op een correcte manier aan te sturen.

In dit licht kan het belang van de in het vooruitzicht 
gestelde evaluatie van de politiehervorming niet over-
schat worden. De spreker dringt er derhalve op aan 
voor deze evaluatie de nodige tijd uit te trekken en de 
juiste mensen aan het woord te laten. Slechts zo zullen 
de overheden immers in staat zijn om de juiste con-
clusies te trekken en het toekomstige veiligheidsbeleid 
voor een volgend decennium op de rails te zetten. In 
concreto informeert de heer Doomst dan ook naar de 
manier waarop de vice-eerste minister en minister van 
Binnenlandse Zaken zich voorneemt deze evaluatie te 
organiseren.

Daarnaast wijst de heer Doomst erop dat de overhe-
den geconfronteerd worden met de vraag om het vei-
ligheidsbeleid te verbreden en nog meer aandacht te 
hebben voor het preventieve aspect ervan. In dit raam 
informeert de spreker naar de mate waarin de minister 
de gewesten en gemeenschappen inspraak zal verle-
nen in het veiligheidsbeleid. Ook informeert hij naar de 
mate waarin het voorkomen van diefstallen door rond-
trekkende dadergroepen hoger aan de agenda zal wor-
den geplaatst. Mede door het succes van de beveiliging 
van de geldtransporten worden kleinhandelszaken en 
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mes de ce type de criminalité, en raison, notamment, 
du succès de la sécurisation des transports de fonds. 
Il est absolument indispensable d’accorder une atten-
tion accrue au niveau local, et en particulier aux phar-
maciens et aux médecins généralistes. Il s’indiquerait 
sans doute également d’envisager, ici aussi, une action 
de grande envergure comme celles organisées en ma-
tière de contrôle d’alcoolémie. Il convient aussi de te-
nir compte des possibilités offertes par la surveillance 
par caméras, ainsi que par les fi rmes de gardiennage 
privées. Les initiatives législatives qui s’imposent dans 
ce contexte devront faire l’objet d’une concertation effi -
cace entre le Parlement et le gouvernement.

L’intervenant insiste également pour que les pres-
tations des policiers soient correctement mesurées. Il 
suggère d’organiser à cet égard une évaluation fonc-
tionnelle, afi n que la pensée, l’évaluation et la rémuné-
ration fonctionnelles prennent le pas sur les incitants 
actuels que constituent les primes.

En ce qui concerne le fi nancement de la police locale, 
l’intervenant demande quel est l’état d’avancement de 
ce dossier et quel est le timing prévu pour l’évaluation 
de la « norme KUL ». Des corrections des délimitations 
de zones actuelles pourraient-elles être envisagées, et 
qui devrait prendre l’initiative en la matière?

L’intervenant attire aussi l’attention sur l’aggravation 
constante de la menace ICT.

En ce qui concerne la sécurité dans les transports en 
commun, l’intervenant demande si des initiatives sont 
également attendues dans des sociétés autres que la 
SNCB, et si le Comité permanent P a déjà signalé des 
problèmes dans ce domaine.

L’intervenant plaide également pour qu’il soit remé-
dié au manque de personnel chronique affectant la po-
lice des chemins de fer, la police aéronautique, la po-
lice de la navigation et la réserve générale qui, d’après 
ce qu’on dit, ne seraient pas en mesure de faire face à 
court terme à des événements de grande ampleur.

L’intervenant souhaite également qu’une attention 
suffi sante soit accordée à la formation.

Enfi n, M. Doomst demande si l’OCAM est vraiment 
tout à fait opérationnel et s‘il est actuellement en me-
sure de remplir effi cacement ses missions.

*
* *

privé-personen immers steeds vaker het slachtoffer 
van dergelijke misdrijven. Een verhoogde aandacht 
voor het lokale niveau, inzonderheid naar apothekers 
en huisartsen toe, lijkt daarbij ten zeerste aanbevolen. 
Wellicht is ook hier een mega-actie zoals die in verband 
met de alcoholcontroles aangewezen. Tevens dient re-
kening gehouden worden met de mogelijkheden die 
zowel camerabewaking als privé-bewakingsfi rma’s 
kunnen bieden. Betreffende de wetgevende initiatieven 
die zich in deze context opdringen, dienen duidelijke 
werkafspraken te worden gemaakt tussen het Parle-
ment en de regering.

Eveneens wordt aangedrongen op een afdoende 
meting van de prestaties van de politiemensen. Er 
wordt gesuggereerd om deze de vorm van een functio-
nele evaluatie te laten aannemen zodat het functionele 
denken, evalueren en verlonen de bovenhand zouden 
halen op de huidige premiegedreven impulsen.

Inzake de fi nanciering van de lokale politie wordt 
geïnformeerd naar zowel de stand van zaken als naar 
de timing betreffende de evaluatie van de zogenaamde 
KUL-norm. Behoren correcties van de huidige zone-
afbakeningen hierbij tot de mogelijkheden en wie zou 
daartoe het initiatief moeten nemen ?

Ook wordt gewezen op de steeds sterker wordende 
ICT-dreiging.

Betreffende de veiligheid op het openbaar vervoer 
wenst de spreker te vernemen of er ook bij andere 
maatschappijen dan de NMBS initiatieven verwacht 
worden en of het Vast Comité P hieromtrent reeds pro-
blemen heeft gemeld.

Ook breekt de spreker een lans voor het wegwerken 
van de chronische onderbezetting bij de spoorwegpo-
litie, de lucht- en scheepvaartpolitie en de algemene 
reserve die, zo wordt gefl uisterd, niet in staat zou zijn 
om op korte termijn grote evenementen het hoofd te 
bieden.

Verder wordt gepleit voor voldoende aandacht voor 
het aspect opleiding.

Ten slotte vraagt de heer Doomst of het OCAD wer-
kelijk volledig operationeel is en of het nu in staat is om 
zich op afdoende wijze van zijn taken te kwijten.

*
*     *
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Mme Jacqueline Galant (MR) s’informe tout d’abord 
de la possibilité pour la commission de visiter le Centre 
de crise.

Elle passe ensuite en revue la note de politique gé-
nérale relative au SPF Intérieur.

À propos de la carte d’identité électronique, elle 
demande des précisions quant à l’intention d’équiper 
celle-ci d’une puce électronique plus puissante, d’une 
part, et quant à la possibilité d’y intégrer le permis de 
conduire, d’autre part. Dans le même ordre d’idées, 
elle remercie le Vice premier ministre et ministre de 
l’Intérieur pour ses efforts en vue d’assurer la générali-
sation de ces documents dans des conditions optima-
les. Force lui est toutefois de souligner qu’il n’est pas 
toujours facile pour le citoyen de comprendre pourquoi 
il doit faire remplacer contre paiement une carte encore 
valide par une carte d’identité électronique. 

Elle assure ensuite du soutien de son groupe le pro-
jet de système de vote automatisé à condition qu’il offre 
toutes les garanties démocratiques et pratiques possi-
ble afi n de permettre au citoyen d’émettre son vote de 
façon fi able et transparente.

En ce qui concerne la réforme de la sécurité civile, 
elle souhaite formuler les observations suivantes :

—  les mandataires locaux ont, dans le cadre de la 
confection des budgets communaux, un besoin urgent 
de disposer d’informations plus transparentes sur l’inci-
dence fi nancière de cette réforme. Elle insiste dès lors 
sur la nécessité d’une publication rapide du rapport de 
la commission d’accompagnement qui était annoncée 
pour la fi n de cette année.

—  Le nouveau statut des pompiers ne peut — 
contrairement à celui des policiers — être conçu de 
façon à favoriser la course aux primes.

—  Lors de la mise en place des task forces, il 
convient de ne pas oublier les communes rurales.

L’intervenante demande ensuite pourquoi il faut at-
tendre la septième année pour pouvoir suivre la forma-
tion « métiers de sécurité ».

Elle s’enquiert également de la portée précise du 
passage « Enfi n, dans un souci d’uniformisation et 
de cohérence des différentes mesures en matière de 
prévention de la criminalité, l’intégration du dispositif 
Contingent complémentaire APS/Gardiens de la Paix 
et l’aspect prévention développé par les communes 

Mevrouw Jacqueline Galant (MR) informeert vooraf 
naar de mogelijkheid voor de commissie om het Crisis-
centrum te bezoeken.

Daarnaast overloopt zij de beleidsnota betreffende 
de FOD Binnenlandse Zaken.

Hierbij wenst zij in het kader van de elektronische 
identiteitskaart meer uitleg over het voornemen om 
deze met een krachtiger chip uit te rusten, enerzijds, en 
over de mogelijkheid om er het rijbewijs in te integreren, 
anderzijds. In ditzelfde kader dankt zij de vice-eerste 
minister en minister van Binnenlandse Zaken voor zijn 
inspanningen om de uitrol van deze documenten in op-
timale omstandigheden te laten verlopen. Toch meent 
zij erop te moeten wijzen dat het voor de burger niet al-
tijd duidelijk is waarom hij een nog geldige kaart tegen 
betaling moet laten vervangen door een elektronische 
identiteitskaart.

Vervolgens zegt zij de steun van haar fractie toe 
aan het voorgestelde systeem van geautomatiseerde 
stemming op voorwaarde dat dit alle mogelijke demo-
cratische en praktische garanties biedt om de burger 
zijn stem op een betrouwbare en transparante wijze te 
laten uitbrengen.

Inzake de hervorming van de civiele veiligheid wenst 
zij de volgende opmerkingen te formuleren :

—  de lokale mandatarissen hebben in het raam 
van de opmaak van de gemeentebegrotingen dringend 
nood aan meer transparante informatie over de fi nan-
ciële weerslag van deze hervorming. Er wordt dan ook 
aangedrongen op de spoedige publicatie van het ver-
slag van de begeleidingscommssie die voor het einde 
van dit jaar was aangekondigd;

—  het nieuwe statuut van de brandweerlieden mag 
— in tegenstelling tot dit van de politiemensen — niet 
premiegedreven worden opgevat;

—  bij de opstart van de task forces dient voldoende 
aandacht te worden opgebracht voor de landelijke ge-
meenten.

Verder vraagt de spreekster waarom tot het zevende 
jaar gewacht moet worden om de opleiding « veilig-
heidsberoepen » te kunnen volgen.

Voorts wenst zij de precieze draagwijdte te vernemen 
van de passage « Opdat de verschillende maatregelen 
inzake criminaliteitspreventie uniform en coherent zou-
den zijn, wordt beoogd om het dispositief bijkomend 
Contingent Stadswachten/Gemeenschapswachten en 
het preventie-aspect dat door de gemeenten werd ont-
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dans le cadre du Fonds Sommets européen dans les 
Plans stratégiques de Sécurité et Prévention sera en-
visagée. » de la note de politique générale (DOC 52 
1529/023 — p. 79).

En ce qui concerne le Fonds destiné au fi nancement 
de certaines dépenses liées à la sécurité découlant 
de l’organisation des sommets européens à Bruxelles, 
l’intervenante s’informe sur l’état de la question concer-
nant les pièces justifi catives non encore validées des 
années antérieures et sur les perspectives d’inscrire 
ces crédits dans les plans stratégiques pour 2009, tout 
en sachant que se pose le problème des communes 
qui ne disposent pas d’un tel plan stratégique.

Mme Galant s’informe ensuite de l’évolution de la 
concertation, prévue dans l’accord de gouvernement, 
avec les Régions et les Communautés en ce qui 
concerne les gardiens de la paix.

Le niveau fédéral prévoit-il des efforts supplémen-
taires en faveur du fi nancement des zones de police et 
se concertera-t-il avec les Communautés en vue d’as-
souplir la norme de fi nancement des zones de police ? 
En tout cas, les coûts liés à la police augmenteront en 
Wallonie plus rapidement que ne le prévoit le maximum 
imposé par les autorités régionales, si la police veut 
remplir toutes les missions qui lui sont confi ées.

L’intervenante demande également quelle est la pro-
cédure à suivre en cas de déclenchement d’une alar-
me dans un bâtiment public, maintenant que la police 
locale ne peut plus intervenir dans ces circonstances.

Elle souhaite par ailleurs recevoir une réponse aux 
questions concrètes suivantes :

—  le ministre prendra-t-il les dispositions nécessai-
res pour que les organisateurs soient tenus de prendre 
en charge les frais supplémentaires de surveillance po-
licière dans le cadre de leurs événements ?

—  les problèmes au niveau de la délivrance de la 
carte de légitimation au nouveau personnel des ser-
vices de gardiennage appartiendront-ils bientôt au 
passé ?

—  le ministre prévoit-il un effort spécial pour la tra-
duction des documents dans les communes ayant un 
statut linguistique particulier ?

—  l’arriéré du Fonds des calamités qui, pour la pro-
vince de Hainaut, est actuellement de 800 dossiers, 
sera-t-il résorbé dans le courant de 2009 ?

wikkeld in het kader van het Fonds van de Europese 
Toppen te integreren in de Strategische Veiligheids- 
en Preventieplannen » van de beleidsnota (DOC 52 
1529/026 — blz. 79).

Betreffende het Fonds ter fi nanciering van sommige 
uitgaven die verbonden zijn met de veiligheid voort-
vloeiend uit de organisatie van de Europese toppen te 
Brussel wordt geïnformeerd naar de stand van zaken 
aangaande de nog niet gevalideerde bewijsstukken 
voor de voorbije jaren en de vooruitzichten om deze 
kredieten voor 2009 in de strategische plannen in te 
schrijven waarbij zich het probleem stelt van de ge-
meenten die niet over een dergelijk plan beschikken.

Vervolgens vraagt mevrouw Galant naar de evolutie 
van het in het Regeerakkoord voorziene overleg met 
de gewesten en gemeenschappen over de gemeen-
schapswachten.

Voorziet het federaal niveau bijkomende inspannin-
gen voor de fi nianciering van de politiezones en zal het 
met de gemeenschappen overleg plegen om de fi nan-
cieringsnorm van de politiezones te versoepelen ? In 
ieder geval in Wallonië zullen de kosten voor de politie 
immers sneller toenemen dan het door de regionale 
overheid opgelegde maximum indien de polite al de 
haar opgelegde taken wil uitvoeren.

Ook wenst de spreekster een antwoord op de vraag 
wat er dient te gebeuren bij het afgaan van een alarm 
in een openbaar gebouw nu de lokale politie hierbij niet 
meer mag optreden.

Verder wenst zij nog een antwoord op de volgende 
concrete vragen :

—  zal de minister de nodige schikkingen treffen zo-
dat organisatoren zullen moeten instaan voor de extra-
kosten van de politiebewaking bij hun evenementen ?

—  zullen de problemen bij het uitreiken van de le-
gitimatiekaart aan het nieuwe personeel van de bewa-
kingsdiensten weldra tot het verleden behoren ?

—  voorziet de minister een speciale inspanning voor 
het vertalen van de documenten in gemeenten met een 
bijzonder taalstatuut ?

—  zal de achterstand bij het Rampenfonds, die voor 
de provincie Henegouwen momenteel 800 dossiers 
bedraagt, in de loop van 2009 worden weggewerkt ?
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—  Les armes restituées à tort, qui sont actuellement 
entreposées dans les commissariats de police, pour-
ront-elles être rendues aux propriétaires légitimes ?

Enfi n, Mme Galant se penche sur la note de poli-
tique générale sur la police fédérale et le fonctionne-
ment intégré.

En ce qui concerne le Plan national de sécurité 
2008-2011 et l’approche orientée résultats des phéno-
mènes de criminalité prioritaires qui y est prônée, elle 
souligne que la Note Sécurité intégrale n’est toujours 
pas parue. Dans ce contexte, elle s’enquiert également 
des pistes suivies, en général, et des initiatives envisa-
gées afi n d’accroître la sécurité dans les gares SNCB 
et les stations de métro, en particulier.

Concernant le volet « Service de qualité », l’interve-
nante souhaite quelques éclaircissements sur le pas-
sage dans lequel le ministre annonce que « en collabo-
ration avec le ministère public et, si possible, avec les 
juges d’instruction, un management de la recherche, 
également fondé sur la politique pénale du parquet fé-
déral et de l’arrondissement, sera élaboré afi n d’har-
moniser la recherche et les poursuites et d’éviter ainsi 
un travail inutile » (DOC 52 1529/025 — p. 8).

En conclusion, Mme Galant demande que soit or-
ganisé un débat parlementaire sur la gestion optimale 
des données policières. La réunion commune prévue 
des commissions de l’Intérieur et de la Justice consti-
tue un bon point de départ dans cette optique.

2.  Réponses de M. Patrick Dewael, vice-premier 
ministre et ministre de l’Intérieur

M. Patrick Dewael, vice-premier ministre et ministre 
de l’Intérieur, s’attarde en premier lieu sur les ques-
tions et observations concernant la réforme de la sé-
curité civile.

Cette réforme constitue un de ses objectifs prioritai-
res pour 2009. Il est vrai que le cadre législatif de cette 
réforme date du 15 mai 2007, mais du fait de la durée 
prolongée de la formation du gouvernement, l’exécu-
tion de cette loi n’a pu être entamée que lors de l’en-
trée en fonction du gouvernement actuel, à partir du 
21 mars de cette année.

C’est précisément en raison de l’importance qu’il at-
tache à l’implication locale et à l’ancrage local de cette 

—  zullen de ten onrechte ingeleverde wapens die 
momenteel in de politiecommissariaten opgeslagen 
zijn, aan de rechtmatige eigenaars teruggegeven kun-
nen worden ?

Ten slotte staat mevrouw Galant stil bij de beleids-
nota over de federale politie en de geïntegreerde wer-
king.

Met betrekking tot het Nationaal Veiligheidsplan 
2008-2011 en de daarin gepropageerde resultaatge-
richte aanpak van de prioritaire criminaliteitsfenomenen 
wordt erop gewezen dat de Nota Integrale Veiligheid 
nog steeds niet verschenen is. Ook wordt geïnformeerd 
naar de in deze context gevolgde pistes in het alge-
meen en naar de voorgenomen initiatieven ten aanzien 
van een verhoogde veiligheid in de NMBS- en metro-
stations en in het bijzonder.

Bij het luik « Kwaliteitsvolle dienstverlening » wenst 
de spreekster enige verduidelijking nopens van de pas-
sage waarin de minister aankondigt dat er « in samen-
werking met het openbaar ministerie en zo mogelijk 
met de onderzoeksrechters (…) een recherchema-
nagement <wordt> uitgewerkt, mede gesteund op het 
strafrechtelijk beleid van het federaal en van het arron-
dissementeel parket, om de opsporing en de vervol-
ging op elkaar af te stemmen en zo nutteloos werk te 
vermijden » (DOC 52 1529/025 — blz. 8).

Ten besluite vraagt mevrouw Galant een parlemen-
tair debat over het optimaal beheer van de politionele 
gegevens. De in het vooruitzicht gestelde gemeen-
schappelijke vergadering van de commissies voor de 
Binnenlandse Zaken en de Justitie is daartoe een goe-
de aanzet.

2.  Antwoorden van de heer Patrick Dewael, vice-
eerste minister en minister van Binnenlandse Za-
ken

De heer Patrick Dewael, vice-eerste minister en mi-
nister van Binnenlandse Zaken, staat in eerste instan-
tie stil bij de vragen en opmerkingen betreffende de 
hervorming van de civiele veiligheid.

Deze hervorming is één van zijn prioritaire projecten 
voor 2009. Het wetgevend kader ervoor dateert welis-
waar van 15 mei 2007 maar door de langdurige rege-
ringsvorming kon de uitvoering van deze wet maar bij 
de start van de huidige regering, vanaf 21 maart van dit 
jaar, aangevat worden.

Precies omwille van het belang dat hij hecht aan de 
lokale betrokkenheid en de lokale verankering van deze 
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réforme que fut créée, à l’époque, la commission Pau-
lus, au sein de laquelle étaient représentées les villes et 
les communes. Celles-ci ont également été associées 
à la poursuite de la mise en œuvre de la réforme et 
le vice-premier ministre souhaite continuer dans cette 
voie. Chaque proposition qui est avancée est discutée 
avec les fédérations de sapeurs-pompiers et avec les 
associations des villes et communes. Le choix d’une 
méthode de travail basée sur le dialogue assure en ef-
fet une assise, mais demande du temps. L’intervenant 
dit toutefois préférer cette approche à des décisions 
imposées d’en haut. 

Le vice-premier ministre souhaite également pro-
céder à une concertation concernant l’affectation de 
la provision de 10 millions d’euros inscrite au budget, 
et — conjointement avec les fédérations de sapeurs-
pompiers et les associations des villes et communes — 
fi xer des priorités. Pour que les choses se déroulent de 
manière encore plus structurée, la commission d’ac-
compagnement sera d’ailleurs prochainement consti-
tuée.

En ce qui concerne les questions sur la formation 
des zones, le ministre peut être bref. Une longue pro-
cédure d’avis a eu lieu. Chaque bourgmestre a eu la 
possibilité de participer au débat. Cette procédure dé-
mocratique a eu lieu dans chaque province. Ensuite, un 
comité national de conseil a formulé son avis fi nal. La 
seule remarque du comité portait sur la zone compre-
nant les communes de la Communauté germanophone 
et, comme il a déjà été expliqué dans la commission 
de l’Intérieur, le gouvernement a tenu compte de cet-
te remarque. Pour l’instant, le projet d’arrêté royal se 
trouve toujours chez le Conseil d’État. Après son avis, 
cet arrêté sera présenté pour une seconde lecture au 
gouvernement.

Cet arrêté royal revêt surtout une importance sym-
bolique pour les fédérations de sapeurs-pompiers. Au 
sens strict, il y a peu de choses qui changent — pro-
visoirement en tout cas — sur le terrain. Les zones 
n’acquièrent en effet la personnalité juridique que si les 
conditions légales prévues à l’article 220 de la loi sont 
remplies, à savoir :

—  la circonscription territoriale de la zone doit être 
fi xée;

—  l’effectif et le matériel minimum de la zone doi-
vent être déterminés;

—  la dotation fédérale doit être fi xée;

hervorming werd destijds de zogenaamde « commis-
sie-Paulus » opgericht waarin de steden en gemeenten 
vertegenwoordigd waren. Zij werden ook bij de verdere 
uitvoering betrokken en de vice-eerste minister wil dit 
blijven doen. Elk voorstel dat op tafel komt, is doorge-
sproken met de brandweerfederaties en met de vereni-
gingen van steden en gemeenten. De keuze voor een 
manier van werken op basis van dialoog zorgt immers 
voor een draagvlak, maar kost wel tijd. De spreker stelt 
evenwel deze aanpak te verkiezen boven beslissingen 
die van bovenaf opgelegd worden.

Ook over de besteding van de provisie van 10 mil-
joen euro die in de begroting ingeschreven is, wenst de 
vice-eerste minister overleg te plegen en — samen met 
de brandweerfederaties en de verenigingen van steden 
en gemeenten — prioriteiten te stellen. Om dit nog op 
een meer gestructureerde wijze te laten verlopen, zal 
ten andere binnenkort de begeleidingscommissie sa-
mengesteld worden.

Over de vragen in verband met de zonevorming kan 
de minister kort zijn. Er is een lange adviesprocedure 
geweest. Alle burgemeesters hebben aan het debat 
kunnen deelnemen. Die democratische procedure 
heeft in elke provincie plaatsgehad. Vervolgens heeft 
een nationaal raadgevend comité advies uitgebracht. 
De enige opmerking van het comité betrof de zone be-
staande uit de gemeenten van de Duitstalige Gemeen-
schap. Zoals reeds in de commissie voor de Binnen-
landse Zaken, de Algemene Zaken en het Openbaar 
Ambt werd aangegeven, heeft de regering met die op-
merking rekening gehouden. Het ontwerp van koninklijk 
besluit is nog altijd bij de Raad van State. Nadat die zijn 
advies zal hebben uitgebracht, zal dat besluit in tweede 
lezing aan de regering worden voorgelegd.

Dit koninklijk besluit is vooral van symbolisch belang 
voor de brandweerfederaties. Strikt genomen verandert 
er — voorlopig dan toch — niet veel op het terrein. De 
zones krijgen immers maar rechtspersoonlijkheid als 
de wettelijke voorwaarden van artikel 220 van de wet 
ingevuld zijn, namelijk :

—  het territoriale ambtsgebied van de zone moet 
vastgesteld zijn;

—  de minimale personeelsbezetting en het minima-
le materieel van de zone moet vastgesteld worden;

—  de federale dotatie van de zone moet bepaald 
worden;
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—  les dotations des communes de la zone doivent 
être inscrites dans les budgets communaux.

M. Dewael regretterait dès lors que les zones adop-
tent une attitude attentiste. 

De plus, il compte encourager le développement de 
diverses initiatives visant à assurer un dialogue et une 
coopération croissants entre les communes d’une fu-
ture zone. Au rang de celles-ci, fi gure la création d’une 
structure de coordination informelle au sein de chaque 
zone, une task force. Celle-ci aura vocation à préparer 
la mise en place de la zone. L’objectif est de disposer 
d’une équipe sur le terrain et de préparer l’organisation 
des postes de secours. La task force constituera donc 
un organe coordinateur. Par la collecte d’éléments 
concrets sur le terrain pour la création des structures, 
tels que — par exemple — l’analyse des moyens hu-
mains et matériel disponibles au sein de la future zone, 
une pré-analyse et un inventaire des risques présents 
sur le territoire, elle doit devenir un point de contact 
pour le Centre de connaissances. Pour cette structure 
de coordination, le ministre souhaite qu’une personne 
soit désignée par zone au plus vite. Cette personne 
sera alors détachée pour travailler dans le cadre de la 
future zone et le coût en sera supporté par le SPF In-
térieur.

Sur le plan fi nancier également, le vice-premier mi-
nistre souhaite que les zones soient soutenues par 
l’autorité fédérale. Il va de soi que les zones rurales 
ne seront pas oubliées à cet égard. La marge de ma-
noeuvre est cependant étroite. Les critères sont inscrits 
dans la loi. Le système doit être transparent et simple. 
Lors de sa tournée dans les provinces, le ministre n’a 
cessé de répéter que l’on n’imposerait pas purement 
et simplement le nouveau système aux futures zones. 
Une période de transition sera prévue dans le système. 
Celle-ci reste toutefois subordonnée aux accords que 
concluraient les communes d’une même zone entre 
elles. Ainsi, on a déjà élaboré une clé de répartition 
au sein de la future zone « Vlaamse Ardennen », clé 
qui est déjà appliquée actuellement pour des dépenses 
supracommunales. 

Un élément novateur de la réforme est l’analyse des 
risques qui — dans chaque zone de secours — met-
tra en balance les risques sur le terrain et les moyens 
humains et fi nanciers disponibles. Le point de départ 
utilisé à cet effet est une liste qui — par type d’interven-
tion — défi nit les moyens adéquats minimums. Cette 
liste formera sans aucun doute la base de l’analyse 
des risques. Il importe que cette problématique ne soit 
pas examinée par poste individuel, mais tienne compte 

—  de dotaties van de gemeenten van de zone moe-
ten ingeschreven worden in de gemeentebegrotingen.

De heer Dewael zou een afwachtende houding van 
de zones dan ook betreuren.

Voorts is de minister van plan de totstandkoming 
van diverse initiatieven aan te moedigen die beogen 
te zorgen voor meer dialoog en samenwerking tussen 
de gemeenten van een toekomstige zone. Een daarvan 
is de oprichting van een informele coördinatiestructuur 
binnen elke zone, een task-force. Die zal de totstandko-
ming van de zone moeten voorbereiden. Bedoeling is te 
beschikken over een team in het veld en de organisatie 
van de hulpposten voor te bereiden. De task-force zal 
dus een coördinerend orgaan zijn. Ze moet een con-
tactpunt worden voor het Kenniscentrum door in het 
veld concrete gegevens in te zamelen voor de creatie 
van de structuren, zoals bijvoorbeeld de analyse van 
de beschikbare personele en materiële middelen bin-
nen de toekomstige zone, een preanalyse en een in-
ventaris van de op het grondgebied aanwezige risico’s. 
De minister wenst dat voor die coördinatiestructuur per 
zone zo spoedig mogelijk iemand wordt aangewezen. 
Die persoon zal dan worden gedetacheerd om in het 
kader van de toekomstige zone te werken; de kosten 
ervan komen voor rekening van de FOD Binnenlandse 
Zaken.

Ook op fi nancieel vlak wil de vice-eersteminister, 
vanuit de federale overheid, de zones niet in de kou 
laten staan en uiteraard zullen hierbij de landelijke zo-
nes niet vergeten worden. Veel manoeuvreerruimte is 
er echter niet. De criteria liggen vast in de wet. Het sys-
teem moet transparant en eenvoudig zijn. Tijdens zijn 
rondgang in de provincies heeft hij telkens gesteld dat 
de toekomstige zones het nieuwe systeem niet zomaar 
opgelegd kunnen krijgen. Een overgangsperiode zal 
in het systeem ingebouwd worden. Deze blijft evenwel 
ondergeschikt aan de akkoorden die de gemeenten 
van een zone zelf onderling zouden sluiten. Zo werd 
in de schoot van de toekomstige hulpverleningszone 
« Vlaamse Ardennen » reeds een interne verdeelsleu-
tel ontwikkeld die nu reeds voor bovengemeentelijke 
uitgaven toegepast wordt.

Een vernieuwend element van de hervorming is de 
risicoanalyse die — in elke hulpverleningszone — een 
afweging zal maken tussen de risico’s op het terrein 
en de beschikbare mensen en middelen. Uitgangspunt 
hiervoor is een lijst die — per type interventie — de 
minimale adequate middelen bepaalt. Deze lijst zal on-
getwijfeld de basis vormen voor de risicoanalyse. Het 
is belangrijk dat deze problematiek niet per individuele 
post bekeken wordt, maar dat er rekening wordt gehou-
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de l’ensemble du personnel et du matériel disponibles 
au sein de la zone. Ce n’est qu’ainsi que la rationali-
sation qui constitue l’un des objectifs de cette réforme 
pourra prendre forme.

Si la loi prévoit des cadres minimums en termes de 
personnel et de matériel, il faut néanmoins réexaminer 
ce point dans le contexte de la nouvelle loi. Les ca-
dres minimums dépendent de l’analyse de risques que 
réalisera chaque zone. En effet, il est évident que la 
zone de secours Luxembourg ne requiert pas le même 
effectif, ni le même matériel que la zone d’Anvers avec 
son industrie et son port. Aussi le ministre préconise-t-
il, en tout état de cause, des cadres adaptés à la taille 
de chaque zone et au type de risques propres à cha-
que zone. 

En ce qui concerne le statut du personnel des zones 
de secours, il est renvoyé à l’exposé introductif. La note 
sur les lignes de force relative aux 26 principes de base 
est actuellement débattue au sein du gouvernement. 
Elle sera suivie d’une concertation informelle avec les 
syndicats, après quoi le groupe de travail « Statut » 
transposera ces lignes de force dans une réglementa-
tion relative à la position juridique. 

En ce qui concerne la rémunération des pompiers, 
en général, et les primes, en particulier, le vice-premier 
ministre est très clair : tout comme pour les négocia-
tions en vue de l’accord sectoriel pour la police, une 
rémunération fonctionnelle est envisagée, la fonction 
exercée servant alors de base et une juste pondéra-
tion des fonctions devant conduire à une rémunération 
équilibrée et correcte. 

La Protection civile est d’abord un service utilisant 
un matériel très spécialisé. Outre qu’elle poursuit 
également une mission logistique, la Protection civile 
est — contrairement aux pompiers qui dispensent les 
soins de base — par essence une « unité d’appui ». 
Elle fait appel à des volontaires qui peuvent soutenir 
les pompiers locaux dans le cadre d’interventions de 
grande ampleur nécessitant des effectifs considérables 
comme, par exemple, les inondations.

En ce qui concerne la réforme de la sécurité civile 
à Bruxelles, l’intervenant peut être bref. La réforme y a 
déjà été instaurée par la loi spéciale de 1989. En trans-
férant cette compétence à la Région de Bruxelles-Ca-
pitale, Bruxelles est devenue un exemple pour le reste 
du pays depuis plus de 15 ans. La loi du 15 mai 2007 
ne prévoit pas de dotation fédérale pour la « zone de 
secours Bruxelles ». Ces dernières années, le service 
d’incendie bruxellois recevait 2 à 3 millions d’euros sur 
base annuelle, puisés dans le budget de la sécurité ci-
vile. Il va de soi que lorsqu’une région se voit confi er 

den met het volledige personeel en materieel dat bin-
nen de zone beschikbaar is. Alleen op die manier kan 
de rationalisering, die één van de doelstellingen van 
deze hervorming is, immers gestalte krijgen.

De wet voorziet in minimumkaders voor personeel en 
materieel. Dit moet evenwel in de context van de nieu-
we wet bekeken worden. De minimale kaders zijn af-
hankelijk van de risicoanalyse die elke zone zal maken. 
Het spreekt immers voor zich dat de hulpverlenings-
zone Luxemburg niet dezelfde personeelsbezetting en 
hetzelfde materieel behoeft als de zone Antwerpen met 
haar industrie en haven. De minister pleit derhalve al-
leszins voor kaders op maat van de omvang van en de 
risico’s binnen elke zone.

Voor het statuut voor het personeel van de hulpverle-
ningszones wordt naar de inleidende uiteenzetting ver-
wezen. De krachtlijnennota rond de 26 basisprincipes 
wordt momenteel besproken in de schoot van de re-
gering; nadien zal er informeel overleg met de vakbon-
den zijn en daarna zal de werkgroep « Statuut » deze 
krachtlijnen in een rechtspositieregeling omzetten.

Over de verloning van de brandweer in het algemeen 
en over de premies in het bijzonder is de vice-eerste-
minister zeer duidelijk : net als bij de onderhandelingen 
voor het sectoraal akkoord voor de politie wordt een 
functionele verloning voorop gesteld waarbij de uitge-
oefende functie als basis dient en een correcte weging 
van functies tot een evenwichtig en correct loon moet 
leiden.

De Civiele Bescherming is in de eerste plaats een 
dienst met heel gespecialiseerd materieel. Naast het 
feit dat de Civiele Bescherming ook een logistieke op-
dracht heeft, is zij — in tegenstelling tot de brandweer 
die instaat voor de basiszorg — in essentie een « steu-
neenheid ». Zij beschikt over vrijwilligers die de lokale 
brandweerlieden kunnen ondersteunen bij grootscha-
lige interventies die veel mankracht vergen, zoals — 
bijvoorbeeld — wateroverlast.

Over de hervorming van de civiele veiligheid in Brus-
sel kan de spreker kort zijn. De hervorming werd daar 
met de bijzondere wet van 1989 reeds ingevoerd. Door 
deze bevoegdheid aan het Brussels Hoofdstedelijk Ge-
west over te dragen, is Brussel al meer dan 15 jaar een 
voorbeeld voor de rest van het land. De wet van 15 mei 
2007 voorziet geen federale dotatie voor de « hulpver-
leningszone Brussel ». De voorbije jaren ontving de 
Brusselse brandweer op jaarbasis 2 à 3 miljoen euro 
uit de begroting civiele veiligheid. Het spreekt voor zich 
dat, wanneer een gewest geresponsabiliseerd wordt 
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la responsabilité d’une compétence particulière, il faut 
l’inscrire dans la loi de fi nancement et éviter que des 
systèmes de fi nancement parallèles coexistent.

Les calltakers neutres, les dispatchings policiers, 
médicaux et pompiers seront intégrés dans un même 
centre d’appel et fonctionneront chacun sous un statut 
différent. La loi du 15 mai 2007 relative à la sécurité 
civile prévoit, en effet, non seulement que l’ensemble 
du personnel des centres 100 devient fédéral mais 
également qu’il continue de relever des administrations 
compétentes concernées. Cela signifi e que le SPF In-
térieur sera in fi ne le seul compétent pour les dispat-
chings pompiers. Les dispatchings médicaux relève-
ront en effet du SPF Santé publique. Il va de soi qu’une 
concertation interviendra tant avec le SPF Santé publi-
que qu’avec la police fédérale et, ultérieurement, avec 
l’Agence 112 afi n d’harmoniser au mieux les différents 
statuts.

L’appel au numéro 112 est techniquement possible 
depuis 1992. Toutefois, il est actuellement redirigé vers 
les centres 100 qui le transfèrent aux services non po-
liciers lorsqu’il s’agit d’un appel au secours ou aux cen-
tres 101 (CIC) lorsqu’il s’agit d’un appel aux services de 
police. La mise au point d’un centre de gestion unique 
de l’appel, via le numéro 112, sera réalisée en deux 
étapes. La première phase vise à réunir les préposés 
100 et 101 dans le même bâtiment et à utiliser le même 
CAD Astrid. Cette première phase est déjà réalisée à 
Gand et est en cours à Louvain. La deuxième phase, 
c’est-à-dire la fusion effective des numéros d’appel 
100 et 101 en un numéro d’urgence unique, le 112, 
ne pourra être mise en œuvre que lorsque les projets 
de dispatching pompier et médical auront été défi nis 
et que l’on aura élaboré les protocoles concernant la 
prise en charge et la transmission des appels.

Ensuite, M. Patrick Dewael, vice-premier ministre et 
ministre de l’Intérieur, répond aux questions et aux ob-
servations concernant la police fédérale.

Certaines questions ont trait à l’évaluation de dix ans 
Octopus. À plusieurs reprises, le ministre a déclaré être 
partisan d’un débat sur cette évaluation en commis-
sion. Actuellement, cette évaluation est préparée par le 
Conseil fédéral de police où les zones de police locale 
sont représentées par la Commission Permanente de 
la Police Locale.

voor een bepaalde bevoegdheid, dit opgenomen moet 
worden in de fi nancieringswet en dat er geen parallelle 
fi nancieringssystemen naast elkaar moeten blijven be-
staan. 

De neutrale calltakers, de politiedispatchers, de me-
dische dispatchers en de brandweerdispatchers zullen 
in een zelfde oproepcentrum elk onder een ander sta-
tuut werken. De wet van 15 mei 2007 betreffende de ci-
viele veiligheid stelt immers niet alleen dat het volledige 
personeel van de 100-centra federaal wordt maar ook 
dat het onder de betrokken bevoegde administraties 
blijft ressorteren. Dit betekent dat de FOD Binnenland-
se Zaken uiteindelijk enkel bevoegd zal zijn voor de 
brandweerdispatchers. De medische dispatchers zullen 
immers onder de bevoegdheid van de FOD Volksge-
zondheid ressorteren. Vanzelfsprekend zal er overleg 
gepleegd worden met zowel de FOD Volksgezondheid 
als met de federale politie en — in de toekomst — met 
het Agentschap-112 zodat de verschillende statuten 
zoveel mogelijk op elkaar afgestemd worden.

Sinds 1992 is het technisch mogelijk het nummer 112 
op te roepen. Thans wordt men echter doorverwezen 
naar de 100-centra, die de oproep doorsturen naar de 
niet-politionele diensten als het om een noodoproep 
gaat of naar de 101-centra (CIC) als het om een op-
roep voor de politiediensten gaat. De totstandkoming 
van een enig centrum voor het beheer van de oproep, 
via het nummer 112, zal in twee stappen worden ver-
wezenlijkt. De eerste strekt ertoe de personeelsleden 
van de 100 en van de 101 bijeen te brengen in een-
zelfde gebouw en gebruik te maken van dezelfde CAD 
Astrid. Die eerste stap is al achter de rug in Gent en is 
aan de gang in Leuven. De tweede fase, namelijk de 
daadwerkelijke fusie van de 100- en de 101-oproepen 
in het enige noodnummer 112, zal pas geïmplemen-
teerd kunnen worden wanneer de projecten van de 
brandweer- en de medische dispatching uitgetekend 
zijn en wanneer de protocollen omtrent de aanname 
en doorgave van de oproepen uitgewerkt zijn.

In tweede instantie beantwoordt de heer Patrick De-
wael, vice-eerste minister en minister van Binnenland-
se Zaken, de vragen en opmerkingen betreffende de 
federale politie.

Sommige vragen hebben betrekking op de evaluatie 
van tien jaar Octopus. De minister heeft herhaaldelijk 
aangegeven dat hij er voorstander van is dat over die 
evaluatie een debat wordt gevoerd in commissie. Die 
evaluatie wordt thans voorbereid door de Federale po-
litieraad, waarin de lokale politiezones worden verte-
genwoordigd door de Vaste Commissie van de lokale 
politie.
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Un éventuel redécoupage des zones de police sera 
également abordé dans le cadre de cette évaluation. 
La demande, pertinente, d’un benchmarking avec 
d’autres pays sera également traitée dans le contexte 
de cette évaluation. Cette comparaison doit cependant 
être effectuée de manière correcte. Chaque pays a en 
effet son propre système de sécurité policière, privée 
ou civile, ce qui ne facilitera pas les choses.

La police intégrée compte actuellement quelque 
48 000 travailleurs. Cela semble suffi sant. L’opération 
de calogisation n’est en outre pas encore terminée. Les 
policiers opérationnels doivent pouvoir se concentrer 
pleinement sur le travail policier proprement dit. C’est 
pour cette raison que les agents de police ont vu leurs 
compétences s’accroître.

Dans le cas d’un incident important, la police fédéra-
le peut recourir, outre à ses effectifs et moyens spécia-
lisés propres tels que les autopompes et la cavalerie, 
au corps d’intervention et à la capacité hypothéquée 
dans les zones de police. La demande formulée — es-
sentiellement — par les zones de police bruxelloises 
de créer à nouveau une grande « réserve générale » 
au niveau national fera également l’objet des discus-
sions d’évaluation au sein du conseil fédéral de police. 
Cette problématique doit également être considérée 
à la lumière de la capacité disponible à Bruxelles, où 
des efforts considérables ont été réalisés au cours des 
dernières années. La capacité actuellement disponible 
à Bruxelles doit permettre de rassembler rapidement 
les effectifs nécessaires en cas d’incidents de grande 
envergure.

Le rapport de recherche sur le fi nancement des zo-
nes de police est actuellement en train d’être fi nalisé 
et, après sa fi nalisation, il sera transmis au Parlement.

Il ressort cependant d’un examen préliminaire de 
ce rapport fi nal au sein de la commission qui encadre 
l’étude scientifi que :

—  qu’il sera diffi cile d’effectuer une comparaison 
transparente des chiffres entre zones en raison de l’uti-
lisation de normes différentes;

—  que certaines conclusions (partielles) semblent 
prouver le contraire des nombreuses plaintes enten-
dues jusqu’à présent;

—  que de nombreuses administrations locales dé-
sinvestissent dans la police. L’évolution moyenne de la 
part de l’ensemble des dépenses communales consa-
crée à la police pour l’ensemble des zones a diminué 

In het kader van die evaluatie zal ook een eventuele 
hertekening van de politiezones aan bod komen. De 
terechte vraag naar een benchmarking met andere lan-
den wordt eveneens binnen de context van deze eva-
luatie behandeld. Deze vergelijking moet evenwel op 
een correcte wijze gebeuren. Elk land heeft immers zijn 
eigen systeem voor politionele, private of civiele veilig-
heid hetgeen de zaken er niet gemakkelijker op maakt.

De geïntegreerde politie telt nu ongeveer 
48 000 werk nemers. Dat lijkt voldoende. De « Calo-
giseringsoperatie » is bovendien nog niet afgerond. 
Operationele politiemensen moeten zich volop op het 
eigenlijk politiewerk kunnen concentreren. Daarom ook 
kregen de agenten van politie meer bevoegdheden.

In geval van een groot incident kan de federale po-
litie — naast de eigen gespecialiseerde mensen en 
middelen zoals waterkanonnen en cavalerie — een 
beroep doen op het interventiekorps en op de gehy-
pothekeerde capaciteit in de politiezones. De vraag uit 
— vooral — de Brusselse politiezones om opnieuw op 
nationaal niveau een grotere « algemene reserve » uit 
te bouwen, is eveneens onderwerp van de evaluatie-
besprekingen in de Federale Politieraad. Deze proble-
matiek moet ook bekeken worden in het licht van de 
in Brussel beschikbare capaciteit waarvoor de jongste 
jaren grote inspanningen werden geleverd. Met de hui-
dige capaciteit in Brussel moet het mogelijk zijn om bij 
grootschalige incidenten snel de nodige effectieven te 
verzamelen.

Thans wordt de laatste hand gelegd aan het rapport 
over de fi nancieringswijze van de politiezones, dat na-
derhand aan het parlement zal worden overgezonden.

Uit een voorbespreking van dit eindrapport in de 
commissie die het wetenschappelijk onderzoek bege-
leidt, blijkt echter dat :

—  een transparante vergelijking van de cijfers tus-
sen zones moeilijk zal zijn wegens het gebruik van ver-
schillende standaarden;

—  sommige (deel)conclusies het omgekeerde lijken 
te bewijzen van tot nu toe veel gehoorde klachten;

—  vastgesteld kan worden dat tal van lokale be-
sturen desinvesteren in politie. De gemiddelde evolu-
tie van het aandeel politie binnen het geheel van de 
gemeentelijke uitgaven voor alle zones samen vermin-
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de 1,17 % l’an dernier. Tant dans le sens positif que né-
gatif, on constate à cet égard des pointes importantes.

Il est en tout cas clair qu’en raison de la divergence 
de certaines constatations, une étude complémentaire 
s’impose avant de pouvoir poursuivre le développe-
ment d’un nouveau mécanisme de fi nancement. Une 
loi de fi nancement générale sera rédigée sur la base 
des résultats de la totalité de l’étude scientifi que. Idéa-
lement, les multiples dotations seront alors regroupées 
en un ensemble synoptique, prenant en compte tous 
les éléments, comme l’indexation et l’aide en nature.

En ce qui concerne les préoccupations de certains 
membres concernant la situation fi nancière actuelle 
des zones, en général, et les problèmes à la suite de 
l’augmentation du pécule de vacances et de la prime 
de fi n d’année et des trois indexations successives, en 
particulier, le ministre ne peut que rappeler ses décla-
rations antérieures. Pour le pécule de vacances, il n’y 
a pas d’ajustement des dotations (cf. la discussion au 
sein du Conseil consultatif des bourgmestres). Il en va 
de même pour la prime de fi n d’année. Conformément 
aux accords conclus en 2002 avec les associations des 
villes et communes, la dotation de base sera en revan-
che indexée. Il avait en effet été convenu à l’époque 
que l’indexation de la dotation fédérale devait s’opé-
rer de manière identique que pour le reste du budget, 
étant entendu que complémentairement, mais a pos-
teriori, une réindexation de la dotation de base aurait 
lieu sur la base de l’indice des prix à la consommation 
effectivement atteint au cours du mois de décembre de 
l’année concernée. Cet ajustement sera effectué lors 
du contrôle budgétaire. À cet égard, il ne faut pas per-
dre de vue que, même sans réforme de la police, il y 
aurait eu cette année des indexations et que le pécule 
de vacances ou la prime de fi n d’année des membres 
de la gendarmerie, de la police judiciaire et de la po-
lice communale aurait probablement aussi fait l’objet 
d’ajustements. Il n’est donc pas correct de vouloir tout 
ramener à un surcoût à fi nancer par le pouvoir fédéral. 
Par ailleurs, conformément à l’accord gouvernemental, 
les administrations locales ont été associées en tant 
que partenaires à part entière aux dernières négocia-
tions sectorielles; elles n’ont donc pas été placées de-
vant un fait accompli. Qui plus est, le Conseil consultatif 
des bourgmestres a indiqué qu’il marquait son accord 
sur l’augmentation de la prime de fi n d’année et du pé-
cule de vacances, alors que ce même Conseil a fait 
savoir, dans le passé, qu’il ne pouvait accepter de nom-
breuses autres propositions qu’à condition que celles-
ci soient fi nancées par le pouvoir fédéral. Il est donc 
bel et bien tenu compte des préoccupations fi nancières 
des administrations locales.

derde het voorbije jaar met 1,17 %. Zowel in positieve 
als in negatieve zin zijn er hierbij wel sterke uitschieters 
vast te stellen.

Alleszins is duidelijk dat — omwille van het uiteen-
lopen van een aantal bevindingen — bijkomend onder-
zoek noodzakelijk is alvorens er verder kan gewerkt 
worden aan een nieuw fi nancieringsmechanisme. Op 
basis van de resultaten van de totaliteit van het we-
tenschappelijk onderzoek zal een algemene fi nancie-
ringswet opgesteld worden. Idealiter wordt de veelheid 
van dotaties dan samengebracht in één overzichtelijk 
geheel waarbij alle elementen, zoals de indexatie en de 
hulp in natura, in rekening worden gebracht.

Betreffende de bezorgdheid van een aantal leden 
over de huidige fi nanciële toestand van de zones in het 
algemeen en over de problemen ingevolge de verhoging 
van het vakantiegeld, de eindejaarstoelage en de drie 
opeenvolgende indexeringen in het bijzonder, kan de 
minister slechts herinneren aan zijn eerdere verklarin-
gen. Voor het vakantiegeld is er — met verwijzing naar 
de bespreking in de Adviesraad van Burgemeesters 
— geen aanpassing van de dotaties. Hetzelfde geldt 
voor de eindejaarstoelage. Overeenkomstig de afspra-
ken met de verenigingen voor steden en gemeenten uit 
2002 wordt de basisdotatie echter wel geïndexeerd. Er 
werd destijds immers overeengekomen dat de indexa-
tie van de federale dotatie op identiek dezelfde wijze 
zou gebeuren als de rest van de begroting waarbij aan-
vullend, doch a posteriori, een herindexering van de 
basisdotatie zou gebeuren op basis van de effectief 
bereikte index van de consumptieprijzen in de maand 
december van het betrokken jaar. Deze aanpassing zal 
bij de begrotingscontrole worden uitgevoerd. Men mag 
hierbij niet over het hoofd zien dat er dit jaar ook zonder 
de politiehervorming indexeringen zouden zijn geweest 
en dat het vakantiegeld of de eindejaarstoelage van de 
leden van de rijkswacht, de gerechtelijke politie én de 
gemeentepolitie vermoedelijk aanpassingen zouden 
hebben gekend. Het is dus niet correct alles onder een 
door de federale overheid te fi nancieren meerkost te 
willen brengen. Daarnaast werden — overeenkomstig 
het regeerakkoord — de lokale besturen als volwaar-
dige partners bij de laatste sectorale onderhandelingen 
betrokken; zij werden dus niet voor een voldongen feit 
geplaatst. Daarenboven liet de Adviesraad van Burge-
meesters weten zich te kunnen vinden in de verhoging 
van de eindejaarstoelage en het vakantiegeld terwijl 
deze Raad in het verleden liet weten slechts met talrijke 
andere voorstellen te kunnen instemmen op voorwaar-
de dat de federale overheid zou fi nancieren. Er wordt 
dus wel degelijk rekening gehouden met de fi nanciële 
bekommernissen van de lokale besturen.
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En ce qui concerne une éventuelle révision à la bais-
se, pour des raisons budgétaires, des ambitions de la 
politique pour la police fédérale, inscrites dans le Plan 
national de sécurité 2008-2011, le ministre considère 
que celle-ci n’aura pas lieu. Il attend en effet du mana-
gement de la police fédérale que celui-ci fasse preuve, 
dans les limites du cadre budgétaire, de la créativité 
et de l’inventivité requises pour réaliser sa part de la 
politique intégrale de sécurité. C’est d’ailleurs pourquoi 
il est important que l’on œuvre tant à l’amélioration du 
fonctionnement des services de police qu’à l’applica-
tion de l’approche globale et intégrée de la sécurité, 
par une interaction cohérente entre la police locale et 
la police fédérale, comme le prévoit le Plan national de 
sécurité 2008-2011.

En réponse à l’inquiétude concernant les effectifs 
de la police fédérale, en général, et ceux de la police 
de la route, de la police des chemins de fer et de la 
police maritime, en particulier, M. Dewael assure que 
l’accroissement de la visibilité et de l’accessibilité de 
ces trois services demeure son souci permanent. Étant 
donné la situation budgétaire, cela nécessitera cepen-
dant une certaine créativité. L’affectation de personnel 
supplémentaire pour ces services passera dès lors 
plutôt par la poursuite de la rationalisation. Dans le 
contexte général de cette rationalisation, un contact a 
été noué avec les syndicats afi n de commenter les me-
sures qui permettront de maintenir à niveau l’effi cacité 
opérationnelle globale de la police fédérale. Concrète-
ment, cela signifi e que l’on recourra, plus que par le 
passé, à des réaffectations internes, à des transferts 
internes au sein de la police fédérale même. Ainsi, le 
coût salarial restera stable, tout en créant une fl exibi-
lité opérationnelle. Il n’est cependant pas question de 
licenciements à la police fédérale. Le chiffre d’un dé-
graissement de 184 ETP qui a récemment circulé avait 
simplement pour but d’indiquer à quoi correspond 1 % 
des coûts de personnel. Concrètement, on vérifi era s’il 
est possible — entre autres par l’automatisation et la 
simplifi cation de procédures — d’optimiser les métho-
des de travail, de manière à ce que le personnel ainsi 
libéré puisse être affecté à d’autres tâches. On exa-
minera aussi quelles missions sont susceptibles d’être 
sous-traitées. De ce fait, il est possible que les départs 
à la retraite ne soient pas remplacés.

L’objectif d’engager également 1 350 recrues en 
2009 est maintenu. Il est cependant fonction des pos-
sibilités budgétaires, étant entendu que c’est surtout 
l’engagement des zones de police en vue de répon-
dre à leurs besoins locaux de personnel de police qui 
sera déterminant. Les inspecteurs seront sélectionnés 
et formés par la police fédérale. Cela signifi e que d’un 
point de vue budgétaire, ils seront pendant un an à 
charge de la police fédérale. Cette année, 1 350 aspi-

Inzake een eventuele bijsturing naar beneden om-
wille van budgettaire redenen van de ambitie voor het 
politiebeleid voor de federale politie, zoals opgenomen 
in het Nationaal Veiligheidsplan 2008-2011, gaat de mi-
nister ervan uit dat dit niet het geval zal zijn. Hij verwacht 
van het management van de federale politie immers dat 
het binnen de budgettaire ruimte de nodige creativiteit 
en inventiviteit aan de dag zal leggen om zijn deel van 
het integraal veiligheidsbeleid te realiseren. Daarom is 
het trouwens belangrijk dat er werk wordt gemaakt van 
de verbetering van de werking van de politiediensten 
net zoals van de globale en geïntegreerde aanpak van 
de veiligheid door een coherente interactie tussen de 
lokale en federale politie, zoals gesteld in het Nationaal 
Veiligheidsplan 2008-2011.

In antwoord op de ongerustheid over de effectieven 
van de federale politie in het algemeen en over deze 
van de wegpolitie, de spoorwegpolitie en de scheep-
vaartpolitie in het bijzonder verzekert de heer Dewael 
dat het vergroten van de zichtbaarheid en de aan-
spreekbaarheid van deze drie diensten zijn permanen-
te zorg blijft. Gelet op de budgettaire toestand zal dit 
evenwel enige creativiteit vergen. Extra-personeel voor 
die diensten zal dan ook eerder moeten voortspruiten 
uit een verdere rationalisering. In de algemene context 
van deze rationalisering werden er met de vakbonden 
gesprekken aangeknoopt om de maatregelen toe te 
lichten die ervoor zullen zorgen dat de globale opera-
tionele slagkracht van de federale politie op peil blijft. 
Concreet komt het erop neer dat meer dan vroeger een 
beroep zal worden gedaan op interne reaffectaties, in-
terne verschuivingen binnen de federale politie zelf. Zo 
blijft de loonkost stabiel en komt er toch een operatio-
nele fl exibiliteit. Er is echter geen sprake van ontslagen 
bij de federale politie. Het cijfer van een afvloeiing van 
184 FTE’s, dat recent circuleerde, had enkel als doel 
de omvang van 1 % op de personeelskost te duiden. 
Concreet zal worden nagegaan of — onder meer door 
automatisering en vereenvoudiging van procedures — 
werkmethoden kunnen worden geoptimaliseerd waar-
door het vrijgekomen personeel voor andere taken 
kan worden ingezet. Ook zal worden onderzocht welke 
opdrachten voor uitbesteding in aanmerking komen. 
Daarbij bestaat de mogelijkheid dat afvloeiingen inge-
volge pensionering niet worden vervangen.

Het streefdoel om ook in 2009 1 350 nieuwe rekruten 
te werven blijft behouden. Het staat evenwel in functie 
van de budgettaire mogelijkheden waarbij vooral het 
engagement van de politiezones om hun lokale be-
hoeften aan politiepersoneel in te vullen bepalend zal 
zijn. De inspecteurs worden geselecteerd en opgeleid 
door de federale politie. Dit betekent dat zij budgettair 
één jaar ten laste zijn van de federale politie. Dit jaar 
hebben 1 350 aspiranten de opleiding aangevat. Dat 
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rants ont commencé la formation. Ce nombre a été fi xé 
sur la base d’une défi nition des besoins de la police 
intégrée pour les années à venir, et ce, compte tenu 
notamment de la pyramide des âges. Ce n’est que si 
le ministre a la certitude que le plus grand demandeur 
d’inspecteurs, à savoir les 196 zones de police, conti-
nuera à « prendre » des aspirants dans ces proportions 
qu’il poursuivra l’effort. Sinon, le nombre doit être recti-
fi é afi n d’éviter que la police fédérale soit confrontée à 
un coût salarial supplémentaire.

L’article 90 de la loi du 7 décembre 1998 dispose 
que le conseil communal ou le conseil de police peut 
arrêter un règlement relatif à la perception d’une rétri-
bution pour des missions de police administrative de la 
police locale, de manière à ce que les prestations de 
police puissent être répercutées sur les organisateurs 
d’événements. Le projet d’arrêté d’exécution nécessai-
re à cette réglementation a été une nouvelle fois repris. 
Il sera soumis au cours des prochaines semaines au 
Conseil consultatif des bourgmestres. Cette probléma-
tique ne peut pas être dissociée du débat sur les tâ-
ches essentielles. Début 2009, le ministre présentera 
une proposition au Conseil des ministres.

Non seulement pour la police locale, mais également 
pour la police fédérale, la police de proximité constitue 
un axe prioritaire. Dans ce contexte, il est rappelé des 
cinq piliers de cette politique : l’orientation externe, l’ap-
proche orientée vers les solutions, le partnership, l’en-
dossement de la responsabilité (l’« accountability »), et 
l’engagement (l’« empowerment »). En effet, il ne s’agit 
pas seulement d’une question d’effectifs, mais aussi 
d’une question de mentalité pour appréhender adéqua-
tement et solutionner les problèmes de sécurité.

En troisième lieu, le vice-premier ministre répond 
aux questions et observations relatives à l’Organe de 
Coordination pour l’Analyse de la Menace (OCAM).

Le cadre du personnel de l’OCAM étant complet, cet 
organe est en effet pleinement opérationnel à l’heure 
actuelle. Toutefois, il faut encore qu’il atteigne sa vites-
se de croisière sur le plan fonctionnel, que ce soit en 
matière de terrorisme, d’extrémisme ou de radicalisme, 
et tant en ce qui concerne ses choix ponctuels qu’en 
termes stratégiques.

Il souligne ensuite les efforts qui ont été faits pour 
que ce service soit installé dans de meilleures condi-
tions. En 2009, l’OCAM pourra en effet déménager, et 
ce déménagement contribuera également à améliorer 
son fonctionnement.

En quatrième lieu, M. Dewael répond aux questions 
et observations relatives aux élections.

getal kwam er na een behoeftenbepaling voor de ko-
mende jaren voor de geïntegreerde politie en dit gelet 
op onder meer de leeftijdspiramide. Slechts wanneer 
de minister de zekerheid heeft dat de grootste afnemer 
van inspecteurs, te weten de 196 politiezones, in die 
orde aspiranten zullen blijven « afnemen », zal hij de 
inspanning verder zetten. Zo niet moet het aantal wor-
den bijgesteld om te voorkomen dat de federale politie 
met een extra-loonkost blijft zitten.

Het artikel 90 van de wet van 7 december 1998 be-
paalt dat de gemeente- of politieraad een reglement 
kan vaststellen betreffende de inning van een vergoe-
ding voor opdrachten van bestuurlijke politie van de 
lokale politie zodat politieprestaties aan organisatoren 
van evenementen kunnen worden doorverrekend. Het 
ontwerp van uitvoeringsbesluit dat voor deze regeling 
noodzakelijk is, werd opnieuw opgenomen. Het wordt 
in de komende weken voorgelegd aan de Adviesraad 
van Burgemeesters. Deze problematiek kan niet los 
gezien worden van het kerntakendebat. Begin 2009 zal 
de minister de Ministerraad vatten met een voorstel.

Niet alleen voor de lokale, maar ook voor de federale 
politie is een politie die dicht bij de burger staat een 
prioritaire krachtlijn. Tegen die achtergrond wordt herin-
nerd aan de vijf pijlers van dat beleid : gerichtheid op 
de buitenwereld, een oplossingsgerichte aanpak, part-
nership, accountability en empowerment. Om de veilig-
heidsproblemen op passende wijze aan te pakken en 
op te lossen, gaat het immers niet alleen om het aantal 
manschappen, maar ook om een mentaliteitskwestie.

In derde instantie staat de vice-eerste minister stil bij 
de vragen en opmerkingen betreffende het OCAD.

De personeelseffectieven zijn volledig ingevuld zodat 
het OCAD momenteel inderdaad op maximale sterkte 
is. Nu moet het nog functioneel op kruissnelheid ko-
men zowel op het vlak van terrorisme, extremisme en 
radicalisme en dit zowel in punctuele als in strategische 
benaderingen.

Daarnaast wordt er gewezen op inspanningen om 
de dienst beter te huisvesten. In 2009 zal het OCAD 
immers kunnen verhuizen hetgeen ook zal bijdragen 
tot een verbetering van de werking.

Ten vierde antwoordt de heer Dewael op de vragen 
en opmerkingen betreffende de verkiezingen.
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Pour ce qui concerne le droit de vote des Belges ré-
sidant à l’étranger, le ministre souligne qu’il appartient 
à la commission de déterminer elle-même son agenda 
pour la poursuite de cet examen.

Les questions relatives à la continuation du vote 
électronique et aux garanties démocratiques que ce 
mode de vote présente, ont été abordées dans le détail 
lors du débat qui s’est tenu au Parlement sur le vote 
automatisé durant les mois de juin et juillet 2008. La ré-
solution qui a été adoptée en des termes identiques à 
la Chambre et au Sénat à l’issue de ce débat consacre 
le principe de subsidiarité. Cette résolution mentionne, 
en effet, explicitement que les communes qui sont ac-
tuellement automatisées auront la possibilité de retour-
ner au vote papier si elles le souhaitent. Entretemps, 
les 201 communes qui ont utilisé des systèmes de vote 
automatisé lors des élections du 10 juin 2007 ont tou-
tes fait savoir qu’elles souhaitaient encore utiliser de 
tels systèmes lors des élections du 7 juin 2009. En 
application de l’accord de coopération entre l’autorité 
fédérale avec la Région fl amande, et conformément à 
la résolution susmentionnée, un marché public a été 
lancé à la fi n du mois d’août en vue du développement 
d’un nouveau système de vote automatisé. Ce systéme 
doit permettre à l’électeur de contrôler, à l’aide d’un do-
cument papier, que le vote qu’il a exprimé sur l’écran 
a été correctement enregistré par le système. Les Mi-
nistres-Présidents des gouvernements wallon et de 
Bruxelles-Capitale ont été invités à suivre l’exécution 
de ce marché. Avant d’être mis en place au niveau des 
communes, le prototype de ce nouveau système sera 
soumis à des tests approfondis notamment quant aux 
garanties démocratiques qu’il présentera pour l’élec-
teur. Les résultats de ces tests seront présentés au 
Parlement et il appartiendra à celui-ci de se prononcer 
quant à la généralisation de son utilisation.

Le ministre de l’Intérieur répond ensuite aux ques-
tions et observations relatives à la carte d’identité élec-
tronique (e-ID).

L’intervention fédérale dans les besoins en personnel 
des communes pour la délivrance des e-ID a été cal-
culée à l’époque sur la base de la capacité maximale 
des communes, soit 240 000 cartes par mois pour tou-
tes les communes belges réunies. À l’heure actuelle, la 
production se situe à environ 170 000 cartes par mois. 
Il doit donc être possible de délivrer avec le même 
contingent de personnel les Kids-ID et la carte électro-
nique pour étrangers. De gros efforts ont été consentis 
afi n de soutenir de façon optimale les communes au 
niveau de la délivrance de la e-ID. Ainsi, 16 travailleurs 

In verband met het stemrecht voor in het buitenland 
verblijvende Belgen onderstreept de minister dat het 
commissie toekomt zelf haar agenda voor de voortzet-
ting van die bespreking te bepalen.

De vraagstukken over de voortzetting van het elek-
tronisch stemmen en van de democratische waarbor-
gen met betrekking tot die stemwijze, zijn in alle bij-
zonderheden aan bod gekomen tijdens het debat dat 
in de maanden juni en juli 2008 in het parlement heeft 
plaatsgevonden over de geautomatiseerde stemming. 
In de identiek gestelde resolutie die in Kamer en Se-
naat na afl oop van dat debat is aangenomen, wordt 
het subsidiariteitsbeginsel gehuldigd. Die resolutie 
geeft namelijk uitdrukkelijk aan dat de gemeenten die 
thans geautomatiseerd stemmen, de mogelijkheid zul-
len hebben indien gewenst opnieuw op papier te stem-
men. Inmiddels hebben de 201 gemeenten die bij de 
verkiezingen van 10 juni 2007 systemen voor geau-
tomatiseerde stemming hebben gebruikt, laten weten 
dat zij dergelijke systemen ook bij de verkiezingen van 
7 juni 2009 willen aanwenden. Met toepassing van de 
samenwerkingsovereenkomst tussen de federale over-
heid en het Vlaams Gewest, alsmede overeenkomstig 
de bovenvermelde resolutie, werd eind augustus een 
overheidsopdracht uitgeschreven voor de ontwikkeling 
van een nieuw systeem voor geautomatiseerde stem-
ming. De kiezer zal bij dat systeem kunnen nagaan of 
de stem die hij op het scherm heeft uitgebracht, correct 
is geregistreerd; daartoe krijgt hij een afdruk op papier. 
De ministers-presidenten van het Waals Gewest en het 
Brussels Hoofdstedelijk Gewest werden uitgenodigd 
de uitvoering van die opdracht te volgen. Vooraleer het 
prototype van dat nieuw systeem bij de gemeenten 
wordt geïnstalleerd, zal het aan grondige tests worden 
onderworpen, meer bepaald met betrekking tot de de-
mocratische waarborgen die het voor de kiezer biedt. 
De resultaten van die tests zullen worden voorgelegd 
aan het parlement, dat zich zal moeten uitspreken over 
het veralgemeende gebruik ervan.

Vervolgens antwoordt de minister van Binnenlandse 
Zaken op de vragen en opmerkingen inzake de elektro-
nische identiteitskaart (e-ID).

De federale tussenkomst in de personeelsbehoeften 
van de gemeenten voor de uitreiking van de e-ID werd 
destijds berekend op basis van de maximumcapaciteit 
van de gemeenten, zijnde 240 000 kaarten per maand 
voor alle Belgische gemeenten samen. Momenteel ligt 
de productie op ongeveer 170 000 kaarten per maand. 
Het moet dus mogelijk zijn om met hetzelfde perso-
neelscontingent ook de Kids-ID en de elektronische 
vreemdelingenkaart uit te reiken. Er werden zware in-
spanningen geleverd om de gemeenten bij de uitrei-
king van de e-ID optimaal te ondersteunen. Zo worden 
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bénéfi ciant d’une convention de premier emploi dans le 
cadre du Plan Rosetta et 10 travailleurs détachés sont 
actuellement mis à la disposition des 19 communes 
bruxelloises. Sur le plan fi nancier également, le SPF 
Intérieur consent des efforts considérables via la prise 
en charge temporaire des coûts en personnel. Les tra-
vailleurs bénéfi ciant d’une convention de premier em-
ploi ne coûtent rien aux communes pendant 36 mois 
mais aucune prolongation n’est possible, et la prise 
en charge des personnels défi nitivement déplacés est 
également prolongée de 18 mois après les premiers 
36 mois. Le SPF Intérieur indique que les communes 
n’ont jusqu’ici fait état d’aucun problème spécifi que.

Une attention constante doit être prêtée aux aspects 
de sécurité et aux améliorations apportées à la e-ID. 
Dans ce contexte, les préparatifs nécessaires sont en 
cours afi n de passer à une nouvelle puce plus rapide 
dont la mémoire est plus grande afi n de permettre l’uti-
lisation de clefs plus longues. Des données supplé-
mentaires ou différentes comme — par exemple — des 
données biométriques supplémentaires pour les titres 
de séjours électroniques pour étrangers ou une nouvel-
le structure d’adresse devront également être prévues. 
Une plus grande capacité de mémoire permet égale-
ment d’ajouter d’autres fonctionnalités, ce qui accroît le 
nombre d’applications possibles. Des extensions, telles 
que le permis de conduire, seront de ce fait possibles. 
Les tests auxquels la nouvelle puce est actuellement 
soumise ne seront terminés qu’à la fi n 2008. Si les ré-
sultats de ces tests s’avèrents positifs, le projet devrait 
être lancé à la fi n du deuxième trimestre 2009.

La Banque carrefour de la Sécurité sociale a pro-
grammé, durant le premier trimestre de 2009, une 
étude de faisabilité sur l’intégration de l’e-ID et de la 
carte SIS. Cette banque carrefour ressortit toutefois à 
la compétence de la ministre des Affaires sociales. Il 
n’empêche que M. Dewael souscrit pleinement au prin-
cipe de l’intégration de l’e-ID et de la carte SIS parce 
que cela implique une simplifi cation administrative visi-
ble pour le citoyen. Moyennant des précisions et l’éla-
boration des modalités pratiques en ce domaine, l’e-ID 
est prête pour cette intégration.

Par ailleurs, en réponse aux questions relatives au 
Registre national, le ministre stipule que ce régistre 
offre toutes les garanties nécessaires en matière de 
sécurité et de confi dentialité pour la collecte et l’enre-
gistrement de données biométriques telles que les em-
preintes digitales.

Cette procédure est d’ailleurs déjà imposée par l’Eu-
rope pour les titres de séjour en faveur de ressortissants 
de pays tiers. Dans l’optique de l’identifi cation d’étran-

op dit ogenblik 16 « Rosetta-startbaners » en 10 ge-
detacheerde personeelsleden ter beschikking gesteld 
van de negentien Brusselse gemeenten. Ook fi nanci-
eel levert de FOD Binnenlandse Zaken hiervoor aan-
zienlijke inspanningen via het tijdelijk op zich nemen 
van de personeelskost. De startbaners zijn kosteloos 
voor de gemeenten gedurende 36 maanden maar er 
is geen verlenging mogelijk, en de tenlasteneming van 
de defi nitief overgeplaatste personeelsleden wordt na 
de eerste 36 maanden bijkomend met 18 maanden 
verlengd. De FOD Binnenlandse Zaken meldt dat de 
gemeenten tot op heden geen specifi eke problemen 
gemeld hebben.

Er moet blijvend aandacht gaan naar de veiligheids-
aspecten en naar de aan de e-ID aangebrachte verbe-
teringen. Tegen die achtergrond zijn de noodzakelijke 
voorbereidingen aan de gang om over te schakelen op 
een snellere chip met een groter geheugen, teneinde 
langere sleutels te kunnen gebruiken. Voorts zal moe-
ten worden voorzien in bijkomende of verschillende 
gegevens zoals — bijvoorbeeld — aanvullende bio-
metrische gegevens voor de elektronische verblijfsver-
gunningen voor vreemdelingen, dan wel een nieuwe 
adresstructuur. Een grotere geheugencapaciteit biedt 
ook de mogelijkheid nog andere functies toe te voe-
gen, hetgeen het aantal mogelijke toepassingen ver-
groot. Uitbreidingen, zoals het rijbewijs, worden aldus 
mogelijk. De tests waaraan de nieuwe chip thans wordt 
onderworpen, zullen pas eind 2008 rond zijn. Indien de 
resultaten van die tests gunstig blijken uit te vallen, zou 
het project op het einde van het tweede kwartaal van 
2009 van start kunnen gaan.

De Kruispuntbank van de Sociale Zekerheid heeft tij-
dens het eerste trimester van 2009 een haalbaarheids-
studie gepland betreffende de integratie van de e-ID en 
de SIS-kaart. Deze kruispuntbank ressorteert evenwel 
onder de Minister van Sociale Zaken. Dit neemt niet 
weg dat de heer Dewael ten volle het principe van in-
tegratie van e-ID en SIS-kaart onderschrijft omdat dit 
een zichtbare administratieve vereenvoudiging voor de 
burger inhoudt. Mits precisering en uitwerking van de 
praktische modaliteiten ter zake is de e-ID klaar voor 
deze integratie.

In antwoord op de verschillende vragen over het 
Rijksregister geeft de minister voorts aan dat dat re-
gister alle nodige waarborgen inzake veiligheid en ver-
trouwelijkheid biedt voor de vergaring en registratie van 
biometrische gegevens zoals de vingerafdrukken.

Overigens wordt dit laatste door Europa reeds opge-
legd voor verblijfstitels voor onderdanen van derde lan-
den. Voor de identifi catie van vreemdelingen die over 
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gers qui ne disposent d’aucun document d’identité et 
dont l’identifi cation repose uniquement sur une décla-
ration, les données biométriques restent le seul moyen 
d’éviter qu’ils ne se présentent dans une ou plusieurs 
communes sous plusieurs identités. L’enregistrement 
des empreintes digitales dans une base de données 
sécurisée, en l’occurrence le Registre national qui est 
le document de référence pour l’identifi cation des per-
sonnes, est donc prévu dans un avant-projet de loi. La 
commission aura dès lors encore l’occasion de débat-
tre de ce sujet.

Le ministre y ajoute qu’une photo est également une 
donnée biométrique. La reprise de photos dans la ban-
que centrale des cartes d’identité a déjà été réglée de 
manière législative. 

En ce qui le Centre de crise, le vice-premier ministre 
répète que, en ce qui concerne la planifi cation d’urgen-
ce en matière d’inondations, ce Centre se base sur une 
longue expérience de collaboration avec les services 
hydrologiques régionaux. Dans ce contexte, le Centre 
a pu s’appuyer sur cette collaboration pour rédiger le 
Plan national calamités naturelles. Actuellement, cette 
collaboration avec les Régions se voit de manière plus 
large, notamment dans le cadre de l’impact socio-éco-
nomique des inondations sur d’autres compétences 
des entités fédérées. Dans un cadre encore plus lar-
ge, le Centre de crise poursuit sa réfl exion avec les 
entités fédérées dans les cas où leurs compétences 
sont susceptibles d’être impactées en cas de situation 
d’urgence. En effet, si les entités fédérées n’ont pas de 
compétences en matière de planifi cation d’urgence et 
de gestion de crise, il convient de les impliquer lorsque 
leurs compétences sont concernées. Une approche en 
deux temps est actuellement en cours avec la Région 
fl amande et avec la Région wallonne et celle-ci sera 
poursuivie avec les autres entités fédérées : une ré-
fl exion globale sur la coopération s’appuyant sur une 
collaboration relative aux thèmes prioritaires fi xés de 
commun accord comme — par exemple — les inonda-
tions, la problématique Seveso, le GIS et la transposi-
tion des directives européennes.

Un exemple d’un tel scénario est le plan d’urgence 
« Infl uenza » en cas de pandémie de grippe aviaire, 
dans lequel les administrations sanitaires régionales 
doivent également jouer un rôle important. Le plan « In-
fl uenza » fi xe clairement à cet égard les missions et le 
rôle de chacun.

Il est évident qu’il faut également tirer des leçons de 
l’incident IRE au niveau du Centre de crise. Ce Centre 
constate que les différentes actions de communication 
ont permis d’informer largement la population. Il s’agit 

geen enkel identiteitsdocument beschikken en waar-
van de identifi catie enkel op een verklaring berust, blij-
ven biometrische gegevens de enige mogelijkheid om 
te voorkomen dat zij zich in één of meerdere gemeen-
ten onder meerdere identiteiten aanbieden. De opna-
me van vingerafdrukken in een beveiligde databank, 
met name het Rijksregister dat het referentiebestand is 
voor de identifi catie van personen, is aldus voorzien in 
een voorontwerp van wet. De commissie krijgt derhalve 
nog de gelegenheid om hierover te debatteren.

De minister voegt daaraan toe dat ook een foto een 
biometrisch gegeven is. De opname van foto’s in de 
centrale databank van de identiteitskaarten is reeds bij 
wet geregeld.

In verband met het Crisiscentrum herhaalt de vice-
eersteminister dat dat Centrum voor de noodplanning 
bij overstromingen kan bogen op een langdurige sa-
menwerking met de gewestelijke hydrologische dien-
sten. In die context kon het Centrum op die samenwer-
king steunen voor de opmaak van het Nationaal Plan 
Natuurrampen. Momenteel wordt die samenwerking 
met de gewesten in een ruimer kader bekeken, met 
name binnen het raam van de sociaal-economische 
weerslag van overstromingen op andere bevoegdhe-
den van de deelgebieden. In een nóg ruimer kader 
zet het Crisiscentrum zijn refl ectie met de deelgebie-
den voort over de gevallen waarin hun bevoegdheden 
mogelijkerwijs in het geding zijn in een noodsituatie. 
Hoewel de deelgebieden geen bevoegdheden heb-
ben inzake noodplanning en crisisbeheer, is het im-
mers wel wenselijk ze bij de zaak te betrekken indien 
hun bevoegdheden in het geding zijn. Een tweefasige 
aanpak is momenteel in de maak in samenwerking met 
het Vlaams en met het Waals Gewest. Die aanpak zal 
worden voortgezet met de andere deelgebieden. Er zal 
met name worden nagedacht over een totaalbenade-
ring van de samenwerking, die uitgaat van samenwer-
king rond de in onderling overleg bepaalde prioritaire 
thema’s zoals — bijvoorbeeld — overstromingen, de 
Seveso-problematiek, de SIG en de omzetting van de 
Europese richtlijnen.

Een voorbeeld van zo’n reeds uitgewerkt scenario 
is het noodplan « Infl uenza » in geval van een vogel-
grieppandemie waarin ook de regionale gezondheids-
administraties een belangrijke rol te vervullen hebben. 
Het « Infl uenza »-plan legt hierbij duidelijke taken en 
afspraken vast.

Het ligt voor de hand dat men uit het incident bij 
het IRE ook lessen moet trekken met betrekking tot 
het Crisiscentrum. Dat Centrum stelt vast dat het met 
de verschillende communicatieacties mogelijk was de 
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de communiqués de presse quotidiens, de conféren-
ces de presse aux moments clés, d’informations identi-
ques sur les sites web des autorités concernées, d’une 
lettre d’information aux habitants concernés et de deux 
sessions d’information organisées par les autorités 
concernées. Le Centre de crise lancera prochainement 
un appel d’offre européen pour un call center fédéral 
de crise auquel les autorités concernées pourront faire 
appel en situation d’urgence, comme lors de l’incident 
avec l’IRE. En outre, il peut lancer des messages ur-
gents à la population via la presse et via un système 
« Crisis Alert ». Enfi n, en 2009, une campagne d’in-
formation préventive de la population sur le risque nu-
cléaire sera organisée par le SPF Intérieur.

S’agissant des responsables de l’AFCN, une sous-
commission Sécurité nucléaire a été créée au sein de 
la commission avec pour mission non seulement d’exa-
miner les améliorations possibles en ce qui concerne 
l’incident-response, mais également d’analyser le rôle 
et les responsabilités de l’AFCN et des autres acteurs 
du secteur nucléaire. 

En réponse à la question relative au Fonds des cala-
mités, le ministre stipule que, en province de Hainaut, 
il reste seize dossiers concernant des calamités pu-
bliques à traiter. Environ 800 dossiers concernant des 
calamités agricoles sont en attente. Le gouverneur de 
province relève toutefois pour ces dossiers du ministre 
qui a l’Agriculture dans ses compétences et pas du mi-
nistre de l’Intérieur.

Le problème des dossiers agricoles ne se posant 
pas que dans la province du Hainaut, le Conseil des 
ministres, sur proposition de la ministre de l’Agriculture, 
a décidé de recruter plusieurs gestionnaires de dos-
siers à la charge du Fonds des calamités.

L’obligation de prévoir les inondations dans la police 
« incendie-risques simples » entraîne bien évidemment 
une diminution du nombre de dossiers et donc une di-
minution des montants versés par le Fonds des calami-
tés. Pour en calculer l’incidence précise, il faudrait vé-
rifi er auprès de chaque sinistré le montant des dégâts 
subis et s’il aurait introduit un dossier auprès du Fonds 
des calamités si les dégâts n’avaient pas été couverts 
par son assurance. Il faut attendre que les gouverneurs 
aient fi ni de traiter les dossiers des catastrophes recon-
nues après le 1er mars 2007 pour disposer de calculs 
fi ables.

bevolking goed te informeren. Het gaat om dagelijkse 
perscommuniqués, persconferenties op de belangrijk-
ste tijdstippen, identieke informatiepagina’s op de web-
sites van de betrokken bestuursniveaus, een informa-
tiebrief aan de betrokken bewoners en twee door de 
betrokken bestuursniveaus georganiseerde informa-
tiesessies. Het Crisiscentrum zal binnenkort een Euro-
pese aanbesteding uitschrijven voor een federaal cri-
siscallcenter waarop de betrokken bestuursniveaus in 
geval van nood een beroep zullen kunnen doen, zoals 
bij het IRE-incident. Bovendien kan het Crisiscentrum 
via de pers en een « Crisis Alert »-systeem onder de 
bevolking spoedberichten verspreiden. Tot slot zal de 
FOD Binnenlandse Zaken in 2009 voor de bevolking 
een preventieve informatiecampagne over kernrisico’s 
voeren. 

Op het niveau van de verantwoordelijkheden van het 
FANC werd in de schoot van de commissie een sub-
commissie nucleaire veiligheid opgericht waarin niet 
enkel zal bekeken worden wat er verbeterd kan worden 
inzake de incident-response, maar waar tevens de rol 
en de verantwoordelijkheden van het FANC en de an-
dere spelers in de nucleaire sector tegen het licht zul-
len worden gehouden.

In antwoord op de vraag in verband met het Ram-
penfonds stipt de minister aan dat er in de provincie 
Henegouwen nog zestien dossiers over algemene 
rampen op behandeling wachten. Over landbouwram-
pen liggen er nog ongeveer 800 dossiers te wachten. 
De provinciegouverneur ressorteert voor die dossiers 
evenwel onder de minister van Landbouw en niet onder 
de minister van Binnenlandse Zaken.

Omdat het probleem van de landbouwdossiers zich 
niet alleen in de provincie Henegouwen voordoet, heeft 
de Ministerraad, op voorstel van de minister van Land-
bouw beslist om ten laste van het Rampenfonds een 
aantal dossierbehandelaars bij aan te werven.

De verplichte opname van overstromingen in de polis 
« brand-eenvoudige risico’s » brengt vanzelfsprekend 
een vermindering van het aantal dossiers met zich mee 
waardoor dus ook het uitgekeerde bedrag ten laste van 
het Rampenfonds vermindert. Om de juiste weerslag 
hiervan te berekenen zou men bij elke geteisterde 
moeten nagaan hoeveel schade hij heeft opgelopen 
en of hij een dossier bij het Rampenfonds zou hebben 
ingediend indien de schade niet onder zijn verzekering 
zou vallen. Betrouwbare berekeningen zullen maar 
mogelijk zijn wanneer alle gouverneurs de behandeling 
van de dossiers hebben afgewerkt van rampen die na 
1 maart 2007 zijn erkend. 
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En ce qui concerne le transfert de l’Orchestre natio-
nal de Belgique vers les Communautés, M. Dewael met 
en garde contre une attitude qui consisterait à consi-
dérer cet orchestre comme une instance distincte. Si 
l’on ouvre cette discussion, il faut également y asso-
cier le statut du Théâtre royal de la Monnaie, du Palais 
des Beaux-Arts et de beaucoup d’autres institutions 
scientifi ques, comme par exemple le Musée royal des 
Beaux-Arts et la Bibliothèque royale. Cela semble dès 
lors une problématique qui s’inscrit davantage dans le 
cadre du dialogue communautaire que dans celui des 
discussions du budget fédéral. En outre, il convient 
également de tenir compte du fait que certaines de ces 
institutions sont également très importantes pour le 
prestige national de notre pays.

En concertation avec les régions et les communau-
tés, la loi sur les gardiens de la paix sera évaluée et 
d’éventuelles modifi cations seront suggérées.

Le ministre ajoute que la loi ne règle ni le fi nance-
ment de ces fonctionnaires, ni leur statut en droit social 
et en droit du travail afi n de ne pas interférer avec les 
compétences des régions et des communautés, com-
me le signalait d’ailleurs aussi à l’époque le Conseil 
d’État. Comme l’autorité fédérale ne peut pas interve-
nir dans le régime de subventions des régions et des 
communautés, elle ne peut pas non plus prendre des 
initiatives législatives concernant le statut juridique des 
fonctionnaires concernés.

Il existe d’ailleurs une large subvention fédérale 
payée par les SPF Intérieur et Emploi. Ce régime de 
subventions restera en vigueur.

Les villes et communes qui disposent d’un contrat 
de sécurité et de prévention stratégique pourront en-
suite faire appel à ces subventions pour le fi nancement 
des uniformes et des formations.

Par ailleurs, la loi n’entraîne aucun « nouveau » coût 
étant donné que le personnel des communes portait 
déjà des uniformes et qu’il suivait pour la plupart déjà 
des formations.

Il est certain que dans le domaine de la prévention, 
un rôle important est réservé aux citoyens et aux in-
dépendants. Chacun doit en effet se soucier de la 
sécurité, l’autorité ne pouvant le faire seule. Une po-
litique sécuritaire couronnée de succès suppose dès 
lors que chacun apporte sa pierre à l’édifi ce. En effet, 
mieux vaut prévenir que guérir. Ce fut aussi l’enjeu de 
la concertation régulière organisée avec les différentes 

Inzake het overhevelen van het Nationaal Orkest 
van België naar de gemeenschappen waarschuwt de 
heer Dewael ervoor om dit orkest als een op zichzelf 
staande instantie te bekijken. Als men deze discussie 
aangaat, dient men immers eveneens het statuut van 
de Koninklijke Muntschouwburg, van het Paleis voor 
Schone Kunsten en van de vele andere wetenschap-
pelijke instellingen, zoals bijvoorbeeld het Koninklijk 
Museum voor Schone Kunsten en de Koninklijke Bi-
bliotheek, in de discussie te betrekken. Dit lijkt dan ook 
eerder een problematiek die in het kader van de com-
munautaire dialoog dan in het kader van de federale 
begrotingsbesprekingen aangesneden moet worden. 
Bovendien dient men er ook rekening mee te houden 
dat bepaalde van deze instellingen zeer belangrijk zijn 
voor het nationaal prestige van het land.

In overleg met de gewesten en de gemeenschappen 
zal de wet in verband met de gemeenschapswachten 
worden geëvalueerd, en zullen eventuele wijzigingen 
worden gesuggereerd.

De minister voegt hieraan toe dat de wet de fi nancie-
ring van deze beambten noch hun arbeids- en sociaal-
rechtelijk statuut regelt teneinde — zoals trouwens ook 
de Raad van State destijds aanstipte — niet te interfe-
reren met de bevoegdheden van de gewesten en de 
gemeenten. Aangezien de federale overheid niet kan 
tussenkomen in de subsidieregeling van de gewesten 
en gemeenschappen, kan zij ook geen wetgevende 
initiatieven nemen aangaande de rechtspositie van de 
betrokken beambten.

Er bestaat trouwens een ruime federale subsidie be-
taald door de FOD Binnenlandse Zaken en de FOD 
Werkgelegenheid, Arbeid en Sociaal Overleg. Die sub-
sidieregeling zal van kracht blijven.

De steden en gemeenten die beschikken over een 
strategisch veiligheids- en preventiecontract zullen ver-
der op deze toelagen een beroep kunnen doen voor de 
fi nanciering van de uniformen en opleidingen.

Voorts brengt de wet geen « nieuwe » kosten mee, 
aangezien het personeel van de gemeenten al unifor-
men droeg en grotendeels reeds opleidingen volgde.

Zeker op preventief vlak is een belangrijke rol wegge-
legd voor de burgers en zelfstandigen. Iedereen moet 
immers met veiligheid begaan zijn, de overheid kan dit 
niet alleen. Een succesvol veiligheidsbeleid veronder-
stelt dan ook dat iedereen zijn steentje bijdraagt. Het is 
immers altijd beter te voorkomen dan te genezen. Dit is 
ook de inzet geweest van het regelmatig overleg met 
de verschillende betrokken partijen. Het spreekt voor 
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parties concernées. Il va de soi que le niveau local sera 
également associé aux actions en faveur des phar-
maciens et des médecins généralistes. Au printemps 
2009, une soirée d’information sera organisée pour les 
pharmaciens de la capitale en collaboration avec les 
zones de police bruxelloises. On examinera également 
avec les zones de police bruxelloises dans quelle me-
sure les conseillers en technoprévention peuvent don-
ner des conseils spécifi ques aux pharmaciens. En ce 
qui concerne les médecins généralistes, la toolbox sera 
diffusée par le biais des cercles locaux de médecins 
généralistes. Toutes les zones de police locales les re-
cevront également. La question sur les avantages que 
présente un recours à des entreprises privées pour la 
surveillance par caméras suppose une adaptation de 
la loi si elle concerne l’installation de caméras par des 
fi rmes autorisées. Actuellement, la loi ne prévoit en ef-
fet aucune autorisation pour les entreprises qui placent 
des caméras de surveillance. En ce qui concerne le 
visionnement d’images de caméras en temps réel, il 
est rappelé que le personnel des entreprises privées 
peut se charger de tâches de surveillance par caméras 
dans les endroits où il est compétent pour surveiller le 
comportement des citoyens, comme des complexes de 
cinémas, des parcs d’attraction, des campus universi-
taires, des hôpitaux, des galeries commerciales et des 
grandes surfaces. Ce n’est pas le cas des lieux publics, 
sauf exceptionnellement, par exemple lors d’évène-
ments. Grâce à la loi sur les gardiens de la paix, le lé-
gislateur a voulu en outre délimiter clairement les com-
pétences entre le secteur privé de la surveillance et 
les autorités publiques non policières de contrôle, les 
gardiens de la paix. Ces derniers sont compétents pour 
surveiller le domaine public ou les lieux publics. Les 
entreprises de gardiennage peuvent intervenir dans le 
domaine privé.

En ce qui concerne la sécurité dans les transports 
en commun, diverses mesures ont également été dis-
cutées avec les partenaires concernés. Un appui et un 
soutien suffi sants de la part des partenaires constituent 
en effet les éléments essentiels d’une bonne politique 
sécuritaire. Dès lors, toutes les sociétés régionales 
de transport sont évidemment associées aux actions 
concernant la sécurité dans les transports en commun. 
On peut citer à cet égard la plate-forme de concertation 
existante « sécurité transports en commun » à laquelle 
l’ensemble des sociétés de transport, des services de 
police, du secteur de la prévention et des autorités ad-
ministratives et judiciaires est associé. Actuellement, 
les sanctions administratives fédérales sont unique-
ment réservées à la SNCB. Les sociétés régionales 
peuvent recourir aux possibilités instaurées par décret. 
En proposant des sanctions administratives fédérales, 
nous entendons combler cette lacune au niveau fédé-
ral. En ce qui concerne le cadre légal des services de 

zich dat ook het lokale niveau betrokken zal worden 
in de acties naar de apothekers en huisartsen toe. In 
het voorjaar van 2009 zal er — in samenwerking met 
de Brusselse politiezones — een info-avond georga-
niseerd worden voor de Brusselse apothekers. Ook 
zal met de Brusselse politiezones nagegaan worden 
in welke mate de technopreventieve adviseurs speci-
fi eke adviezen kunnen leveren aan de apothekers. Wat 
de huisartsen betreft, zal de toolbox verspreid worden 
via de lokale huisartsenkringen. Ook alle lokale poli-
tiezones zullen deze ontvangen. De vraag naar de 
voordelen van het inschakelen van privé-bedrijven bij 
de camerabewaking veronderstelt een aanpassing van 
de wet indien zij betrekking heeft op de installatie van 
camera’s door geautoriseerde fi rma’s. De wet voorziet 
momenteel immers geen toelating voor bedrijven die 
bewakingscamera’s plaatsen. Wat het bekijken van ca-
merabeelden in real time betreft, wordt eraan herinnerd 
dat het personeel van privé-bedrijven taken van came-
rabewaking op zich kan nemen op die plaatsen waar 
het de bevoegdheid heeft toe te zien op het gedrag 
van medeburgers zoals bioscoopcomplexen, pretpar-
ken, universitaire campussen, ziekenhuizen, winkel-
galerijen en grootwarenhuizen. Dit is niet het geval op 
openbare plaatsen tenzij in de uitzonderingsgevallen, 
bijvoorbeeld bij evenementen. Met de wet op de ge-
meenschapswachten heeft de wetgever bovendien een 
duidelijke bevoegdheidsafbakening gewild tussen de 
private bewakingssector en de niet-politionele publie-
ke toezichthouders, de gemeenschapswachten. Deze 
laatsten zijn bevoegd voor het toezicht op het openbaar 
domein of openbare plaatsen, op privaat domein kun-
nen de bewakingsondernemingen optreden.

Betreffende de veiligheid op het openbaar vervoer 
worden met de betrokken partners verschillende maat-
regelen besproken. Een voldoende draagvlak en on-
dersteuning door de partners zijn immers cruciale ele-
menten in een goed veiligheidsbeleid. Uiteraard worden 
dan ook alle regionale vervoersmaatschappijen betrok-
ken bij acties rond veiligheid in het openbaar vervoer. 
Er kan hierbij verwezen worden naar het bestaande 
overlegplatform « veiligheid openbaar vervoer » waarin 
alle vervoermaatschappijen, politiediensten, preven-
tiesector, bestuurlijke en gerechtelijke overheden be-
trokken worden. De federale administratieve sancties 
richten zich momenteel enkel op de NMBS. De regio-
nale maatschappijen kunnen over bij decreet ingestel-
de mogelijkheden beschikken. Met het voorstel van de 
federale administratieve sancties wil men deze leemte 
ook op federaal niveau invullen. Wat het wettelijk kader 
van de bijzondere veiligheidsdiensten betreft, wordt er-
aan herinnerd dat niet enkel de NMBS maar ook de re-
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sécurité particuliers, il est rappelé que non seulement 
la SNCB, mais également les sociétés de transport 
régionales STIB et De Lijn se sont inscrites dans ce 
cadre, ce qui leur permet de développer un service de 
sécurité afi n de garantir la sécurité du personnel et des 
voyageurs. Jusqu’à présent, seule la société régionale 
TEC n’a pas encore fait usage de cette possibilité.

Le SPF Intérieur a pris des initiatives pour stimuler 
une formation spécialisée de sécurité dans l’enseigne-
ment secondaire. L’organisation concrète relève tou-
tefois des communautés. Le SPF Intérieur y joue uni-
quement un rôle de coordination. Des contacts ont été 
noués avec les écoles intéressées, ainsi qu’avec les 
ministres des communautés compétents pour l’Ensei-
gnement. Il est nécessaire que les personnes qui en-
tament ces formations aient une certaine maturité pour 
assimiler cette matière de la manière souhaitée. Un 
test psychotechnique auquel il est impossible de sou-
mettre un candidat trop jeune est en outre prévu pour 
ce qui concerne la partie agent de gardiennage. C’est 
la raison pour laquelle les ministres communautaires 
compétents ont jugé qu’il s’indiquait que cette spéciali-
sation soit organisée pendant la septième année.

Les communications d’alarme doivent passer par le 
numéro d’urgence (101/112) qui s’occupe du call-ta-
king, puis du dispatching vers la police locale. Selon la 
réglementation actuelle, les communications d’alarme 
directes concernant tant des biens que des personnes 
peuvent être adressées aux services de police locaux. 
Si le CIC constate qu’il s’agit bien d’un cambriolage, 
il transmettra l’appel à la police locale. Celle-ci devra 
donc toujours se rendre sur place. Cette mesure a été 
prise car il y a toujours entre 95 % et 98 % d’alarmes 
qui s’avèrent être fausses, ce qui, surtout pour les corps 
de police locaux, représente une lourde charge. Ac-
tuellement, ceux-ci doivent en effet souvent intervenir 
pendant la nuit, le week-end et les vacances, lorsque 
leur capacité d’intervention est déjà limitée et alors que 
les vrais appels d’urgence doivent pendant ce temps 
attendre.

Quant’aux sommets européens, une décision défi -
nitive sera bientôt prise relative à la subvention pour 
les comptes 2004 pour le volet « prévention ». Compte 
tenu du manque de directives fi nancières claires et l’in-
sécurité qui en découle, le ministre se propose de révi-
ser le contrôle des frais de fonctionnement des années 
2004, 2005 et 2006. Les directives fi nancières qui sont 
d’application sur les plans stratégiques de Sécurité et 
de Prévention serviront de référence de base.

gionale vervoersmaatschappijen MIVB en De Lijn zich 
in dit kader hebben ingeschreven hetgeen hen toelaat 
een veiligheidsdienst uit te bouwen om de veiligheid 
van het personeel en de reizigers te waarborgen. En-
kel de regionale maatschappij TEC heeft tot op heden 
deze mogelijkheid niet benut.

De FOD Binnenlandse Zaken heeft initiatieven ge-
nomen om een gespecialiseerde opleiding veiligheid 
in het secundair onderwijs te stimuleren. De concrete 
organisatie behoort echter tot de bevoegdheden van 
de gemeenschappen. De FOD Binnenlandse Zaken 
speelt er alleen een coördinatierol. Er zijn met geïn-
teresseerde scholen contacten gelegd, alsook met de 
voor Onderwijs bevoegde gemeenschapsministers. 
Het is noodzakelijk dat de personen die deze opleidin-
gen aanvatten, over een zekere maturiteit beschikken 
om zich deze materie op de gewenste manier eigen 
te maken. Bovendien wordt — voor wat het onderdeel 
bewakingsagent betreft — een psychotechnische test 
voorzien die onmogelijk op te jonge leeftijd afgenomen 
kan worden. Daarom hebben de bevoegde gemeen-
schapsministers geoordeeld dat het aangewezen is dat 
deze specialisatie georganiseerd wordt in het zevende 
jaar.

Alarmmeldingen moeten gebeuren via het nood-
nummer (101/112). Van hieruit wordt de calltaking en 
de verdere dispatching naar de lokale politie gedaan. 
Volgens de huidige reglementering zijn rechtstreekse 
alarmmeldingen voor zowel goederen- als persoon-
salarmen naar lokale politiediensten verboden. Indien 
op niveau van het CIC blijkt dat er daadwerkelijk een in-
braak is, zal het de oproep doorverbinden naar de loka-
le politie. De lokale politie zal dus nog altijd ter plaatse 
gaan. Deze maatregel is er gekomen omdat nog steeds 
tussen de 95 % en 98 % van de alarmmeldingen vals 
blijken te zijn hetgeen vooral voor de lokale politiekorp-
sen een zware last is. Die moeten nu immers vaak ’s 
nachts, in het weekend en tijdens vakanties uitrukken 
wanneer de interventiecapaciteit al beperkt is terwijl in-
tussen echte noodoproepen moeten wachten.

Wat de Europese toppen betreft, wordt binnenkort 
een defi nitieve beslissing verwacht over de subsidie 
voor de rekeningen 2004 inzake het aspect « preven-
tie ». Rekening houdend met het gebrek aan duide-
lijke fi nanciële richtlijnen en de onzekerheid die daaruit 
voortvloeit, stelt de minister voor de controle van de 
werkingskosten van de jaren 2004, 2005 en 2006 te 
herzien. De fi nanciële richtlijnen die van toepassing zijn 
op de strategische plannen voor Veiligheid en Preven-
tie zullen als referentiebasis dienen.
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À cet égard, on partira d’une interprétation large du 
cadre réglementaire qui s’applique aux sommets euro-
péens, et des directives fi nancières relatives aux plans 
stratégiques de sécurité et de prévention.

En ce qui concerne les moyens pour 2008, les pro-
positions d’arrêtés royaux ont été envoyées à la minis-
tre compétente en date du 8 juillet 2008 afi n qu’elle les 
soumette au Comité de coopération. Pour l’instant, ce 
comité n’a pas encore communiqué sa décision.

L’objectif est d’intégrer, à partir de 2010, les mesures 
de prévention des sommets européens dans l’envelop-
pe budgétaire et dans la philosophie des Plans straté-
giques de sécurité et de prévention. Cela implique un 
pilotage stratégique et des accords davantage axés sur 
les résultats sur la base d’un diagnostic local de sécu-
rité pour une période de quatre ans. Dans cette opti-
que, l’arrêté royal du 6 décembre 2007 constitue une 
première étape. À partir de 2007, en effet, les directives 
et les procédures fi nancières des Plans stratégiques 
de sécurité et de prévention seront également applica-
bles aux accords « volet de prévention des sommets 
européens ». Cette mesure s’inscrit dans l’objectif de 
simplifi cation administrative. 

De manière générale, la délimitation d’une straté-
gie, d’objectifs à atteindre et de résultats attendus pour 
l’ensemble des subsides alloués aux communes per-
mettrait tant au niveau fédéral qu’au niveau local de 
gérer et d’évaluer de manière plus effi cace l’impact 
des mesures mises en place et la cohérence des po-
litiques locales. Une telle intégration ne peut toutefois 
être autorisée que moyennant l’accord du Comité de 
coopération et la disponibilité et pérennité du Fonds.

En ce qui concerne la législation sur les armes, le 
ministre souligne d’abord que celle-ci relève de la com-
pétence du ministre de la Justice. Un projet de circu-
laire, décrivant le fl ux documentaire et le rôle d’enco-
dage des unités, les provinces et les polices locales, 
est en cours de rédaction au SPF Justice. Depuis la 
loi du 8 juin 2006, les services des gouverneurs sont 
chargés de l’administration de tous les dossiers « auto-
risation armes ». Ces services sont débordés, ce qui a 
pour conséquence un retard signifi catif, non seulement 
dans le traitement des demandes d’autorisation ou de 
renouvellement, mais également dans l’encodage des 
armes au Registre central des armes. La fi abilité de 
ce Registre dépend de la mise en œuvre du nouveau 
Registre central des armes. Le développement de la 
nouvelle application est actuellement en cours. Sa fi n 
est prévue pour septembre 2009. Vu que la loi sur les 

Hierbij zal uitgegaan worden van een ruime interpre-
tatie van het reglementair kader dat van toepassing is 
op de Europese Toppen, en van de fi nanciële richtlijnen 
betreffende de Strategische Veiligheids- en Preventie-
plannen.

Wat de middelen voor 2008 aangaat, werden de 
voorstellen voor koninklijke besluiten op 8 juli 2008 
naar de bevoegde minister gestuurd, opdat zij die zou 
voorleggen aan het Samenwerkingscomité. Tot dusver 
heeft dat Comité zijn beslissing nog niet meegedeeld.

Het is de bedoeling om vanaf 2010 de preventie-
maatregelen van de Europese Toppen te integreren 
in de budgetenveloppe en de fi losofi e van de Strate-
gische Veiligheids- en Preventieplannen. Dit betekent 
een strategische sturing en meer resultaatgerichte af-
spraken op basis van een lokale veiligheidsdiagnostiek 
over een periode van vier jaar. Een eerste stap hierbij is 
het koninklijk besluit van 6 december 2007. Vanaf 2007 
zijn de fi nanciële richtlijnen en procedures van de stra-
tegische veiligheids- en preventieplannen immers ook 
van toepassing op de overeenkomsten « preventieluik 
Europese Toppen ». Deze maatregel past in het stre-
ven naar administratieve vereenvoudiging.

In het algemeen zou de impact van de genomen 
maatregelen en de samenhang van de lokale beleids-
keuzes zowel op federaal als op lokaal niveau effi ciën-
ter kunnen worden beheerd en geëvalueerd door een 
strategie, de te behalen doelstellingen en de verwachte 
resultaten uit te tekenen voor alle subsidies die aan de 
gemeenten worden toegekend. Een soortgelijke inte-
gratie kan evenwel alleen worden toegestaan als het 
Samenwerkingscomité daarmee instemt; bovendien 
moet het Fonds beschikbaar zijn én bestendigd wor-
den.

Met betrekking tot de wapenwetgeving beklemtoont 
de minister eerst en vooral dat die onder de bevoegd-
heid van de minister van Justitie ressorteert. De FOD 
Justitie werkt momenteel aan een voorstel van om-
zendbrief, die de documentaire stroom en de code-
ringstaak van de eenheden (provincies en lokale po-
litie) omschrijft. Sinds de inwerkingtreding van de wet 
van 8 juni 2006 zijn de diensten van de gouverneurs 
belast met de administratieve verwerking van alle dos-
siers over de wapenvergunningen. Deze diensten zijn 
overbelast, waardoor een aanzienlijke achterstand is 
ontstaan, niet alleen bij de behandeling van de vergun-
nings- of hernieuwingsaanvragen, maar eveneens bij 
het coderen van de wapens bij het Centraal Wapen-
register. De betrouwbaarheid van dat Register valt of 
staat met de uitbouw ervan. Momenteel wordt gewerkt 
aan de uitwerking van het nieuwe instrument; het einde 
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armes relève de la compétence du ministre de la Jus-
tice, il appartient à celui-ci de marquer son accord sur 
la mise en place effective de ce nouveau registre. Vu la 
situation budgétaire, le gouvernement fédéral n’a pas 
encore pris de décision par rapport à la demande de 
prévoir 54 FTE supplémentaires.

Enfi n, M. Dewael souligne que le SPF Intérieur sous-
crit également à l’objectif du gouvernement qui vise à 
améliorer l’effi cacité de l’administration fédérale par 
le remplacement sélectif des agents qui s’en vont: les 
agents bénéfi ciant d’une haute qualifi cation seraient 
quasiment tous remplacés, alors que, dans les services 
dont les processus sont automatisés, le remplacement 
intégral n’est pas toujours indiqué. D’autre part, une 
politique sérieuse en matière de personnel doit égale-
ment veiller à améliorer, dans la mesure du possible, la 
position des collaborateurs. C’est ainsi que les agents 
contractuels qui réussissent les sélections comparati-
ves sur la base de leurs compétences, connaissances 
et aptitudes ne peuvent se voir refuser la possibilité 
d’être nommés dans leur fonction si le plan de person-
nel le permet.

3.  Répliques

M. Josy Arens (cdH) plaide encore en faveur d’une 
augmentation de la dotation fédérale aux zones de po-
lice afi n de leur permettre de procéder sans diffi culté 
au paiement de la prime de fi n d’année majorée, du 
pécule de vacances majoré et des indexations du per-
sonnel de police. Ces trois augmentations ont en effet 
été décidées par le gouvernement fédéral par-dessus 
la tête des communes.

M. Patrick Dewael, vice-premier ministre et ministre 
de l’Intérieur, répète que la dotation fédérale aux zones 
de police est adaptée conformément à un système d’in-
dexation prévu dans la loi et qu’il est procédé à cette 
adaptation dans le cadre du contrôle budgétaire. Pour 
ce qui concerne les policiers locaux, les trois augmen-
tations précitées seront dès lors à charge des zones 
de police locale. Pour les agents de la police fédérale, 
ces suppléments de dépenses sont du reste à charge 
du budget fédéral. C’est l’une des conséquences du 
fait que tous les policiers bénéfi cient du même statut. 
En ce qui concerne la participation des communes, il 
est renvoyé à la discussion au Conseil consultatif des 
bourgmestres.

M. Josy Arens (cdH) fait cependant observer qu’un 
certain nombre de membres de ce Conseil consultatif 

van de werkzaamheden is voorzien voor september 
2009. Aangezien de wapenwet onder de bevoegdheid 
van de minister van Justitie ressorteert, komt het die 
minister toe zijn goedkeuring te verlenen aan de daad-
werkelijke ingebruikname van dat nieuwe Register. Ge-
zien de budgettaire toestand heeft de federale regering 
nog geen beslissing genomen over het verzoek om te 
voorzien in 54 bijkomende personeelsleden (in voltijds 
equivalent).

Tot slot bendrukt de heer Dewael ook de FOD Bin-
nenlandse Zaken de doelstelling van de regering on-
derschrijft om de effi ciëntie van de federale adminis-
tratie te verhogen door de ambtenaren die vertrekken, 
op selectieve wijze te vervangen : ambtenaren met een 
hoge scholingsgraad zouden bijna allemaal vervangen 
worden terwijl voor de diensten waarvan de processen 
geautomatiseerd zijn, een volledige vervanging niet al-
tijd aangewezen is. Anderzijds dient een gedegen per-
soneelsbeleid er ook op gericht te zijn om de positie 
van de medewerkers in de mate van het mogelijke te 
verbeteren. Zo kan aan contractuele medewerkers die 
slagen voor vergelijkende selecties op basis van hun 
competenties, kennis en vaardigheden de mogelijkheid 
niet ontzegd worden in hun functie benoemd te worden 
indien het personeelsplan dit toelaat.

3.  Replieken

De heer Josy Arens (cdH) pleit alsnog voor een ver-
hoging van de federale dotatie aan de politiezones ten 
einde deze in staat te stellen de uitbetaling van de ver-
hoogde eindejaarspremie, van het verhoogde vakantie-
geld en van de indexsprongen van het politiepersoneel 
zonder problemen te kunnen doorvoeren. Deze drie 
verhogingen werden immers over de hoofden van de 
gemeenten heen door de federale regering beslist.

De heer Patrick Dewael, vice-eerste minister en mi-
nister van Binnenlandse Zaken, herhaalt dat de fede-
rale dotatie aan de politiezones volgens een in de wet 
voorzien indexsysteem wordt aangepast en dat deze 
aanpassing in het kader van de begrotingscontrole 
wordt doorgevoerd. De drie hierboven aangehaalde 
verhogingen zullen dus wat de lokale politiemensen 
betreft ten laste vallen van de lokale politiezones. Voor 
de federale politieambtenaren zijn deze extra-uitgaven 
ten andere ten laste van de federale begroting. Dit is 
een van de gevolgen van het feit dat al de politiemen-
sen hetzelfde statuut genieten. Met betrekking tot de 
inspraak van de gemeenten wordt verwezen naar de 
bespreking in de Adviesraad van Burgemeesters.

De heer Josy Arens (cdH) stelt evenwel dat een aan-
tal leden van deze Adviesraad hem heeft meegedeeld 
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lui ont dit ne pas être informés de cette mesure. Aussi 
demande-t-il à pouvoir disposer d’une copie de la déci-
sion en question de ce conseil.

*
*     *

M. Michel Doomst (CD&V) souhaiterait savoir si 
l’évaluation de la réforme des polices fait partie des 
priorités du vice-premier ministre pour 2009 et si le 
rapport relatif à la norme de fi nancement adaptée peut 
être attendu dans le courant de l’année prochaine.

L’intervenant demande également s’il est possible 
d’entendre l’OCAM en ce qui concerne son évaluation 
de la menace terroriste actuelle.

M. Patrick Dewael, vice-premier ministre et ministre 
de l’Intérieur, répond que les deux initiatives sont at-
tendues pour février 2009. Il met cependant en garde 
contre le risque que de nouvelles pistes de fi nancement 
créent des attentes qui ne pourront être satisfaites eu 
égard à la situation fi nancière actuelle. 

L’OCAM pourrait éventuellement être entendu en 
même temps que le Centre de crise.

*
*     *

M. Daniel Ducarme (MR) prend acte de la volonté 
du gouvernement de faire régler la problématique du 
droit de vote des Belges à l’étranger au moyen d’une 
initiative parlementaire. Il insiste dès lors pour que les 
propositions de loi de son groupe en la matière soient 
examinées.

En ce qui concerne la gestion des incidents récents, 
l’intervenant souligne ensuite l’importance de la com-
munication, de l’information, de l’ouverture à l’expé-
rience des autres et de la volonté de collaborer dans le 
cadre de la gestion de crise.

Enfi n, il demande quel est l’état de la situation en ce 
qui concerne la lutte contre l’espionnage informatique. 

*
*     *

M. Marc Verhaegen (CD&V) revient sur les questions 
qu’il a posées au sujet des services d’ambulance privés, 
du fi nancement des services d’ambulances couplés 

van deze maatregel niet op de hoogtre te zijn. Hij vraagt 
dan ook een afschrift van de betrokken beslissing van 
deze raad te kunnen bekomen.

*
*     *

De heer Michel Doomst (CD&V) wenst te vernemen 
of de evaluatie van de politiehervorming tot de priori-
teiten van de vice-eersteminister voor 2009 behoort 
en of het verslag betreffende de aangepaste fi nancie-
ringsnorm in de loop van volgend jaar verwacht kan 
worden.

Daarnaast informeert de spreker naar de mogelijk-
heid om het OCAD te horen over zijn inschatting van 
de huidige terreurdreiging.

De heer Patrick Dewael, vice-eerste minister en mi-
nister van Binnenlandse Zaken, antwoordt dat de beide 
initiatieven voor februari 2009 worden ingewacht. Hij 
waarschuwt evenwel voor het risico dat nieuwe fi nan-
cieringspistes verwachtingen zouden scheppen die in 
het licht van de huidige fi nanciële toestand niet ingelost 
zullen kunnen worden.

Het OCAD zou eventueel samen met het Crisiscen-
trum kunnen gehoord worden.

*
*     *

De heer Daniel Ducarme (MR) neemt akte van de wil 
van de regering om de problematiek van het stemrecht 
voor Belgen in het buitenland door middel van een par-
lementair initiatief te laten regelen. Hij vraagt dan ook 
met aandrang dat de wetsvoorstellen van zijn fractie 
dienaangaande ter bespreking worden voorgelegd.

Voorts wijst de spreker naar aanleiding van het be-
heer van de incidenten uit het recente verleden op het 
belang van de communicatie, de informatie, de open-
heid ten aanzien van de ervaring van anderen en de wil 
tot samenwerking in het kader van het crisisbeheer.

Ten slotte informeert hij naar de stand van zaken be-
treffende de strijd tegen de informaticaspionage.

*
*     *

De heer Marc Verhaegen (CD&V) komt terug op zijn 
vragen over de privé-ambulancediensten en de fi nan-
ciering van de ambulancediensten die aan de brand-
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aux services d’incendie et de l’intégration éventuelle de 
la Protection civile dans les services d’incendie.

*
*     *

Mme Jacqueline Galant (MR) répète l’appel qu’elle a 
lancé afi n que la représentation des petites communes 
ne soit pas oubliée dans le cadre de la réforme de la 
sécurité civile.

Elle répète également sa demande de coopération 
avec — en tout cas — la Région wallonne afi n que les 
zones de police de cette région puissent boucler leurs 
budgets respectifs.

En outre, elle prend acte du projet du vice-premier 
ministre et ministre de l’Intérieur d’exécuter l’article 90 
de la loi du 7 décembre 1998 afi n que les organisateurs 
d’événements supportent les frais supplémentaires en-
gendrés par le recours aux forces de police.

L’intervenante souscrit aux choix faits par le gouver-
nement en ce qui concerne le vote électronique.

Elle s’enquiert ensuite des modalités concrètes de 
la mise en circulation de la carte e-ID équipée d’une 
puce adaptée.

Mme Galant confi rme par ailleurs que les huit cents 
dossiers de catastrophe naturelle sont bloqués au ni-
veau du gouverneur de la Province de Hainaut dès lors 
qu’il n’a pas assez de personnel pour les traiter.

Elle prend également acte de la communication du 
vice-premier ministre selon laquelle les alarmes qui se 
déclenchent dans les bâtiments publics seront désor-
mais transmis à la police locale au travers des CCI.

Enfi n, elle souhaite obtenir une réponse à la ques-
tion de savoir si le ministre prévoit un effort particulier 
pour la traduction des documents dans les communes 
dont le statut linguistique est particulier.

*
*     *

M. Jan Peeters (sp.a-Vl.Pro) souhaiterait encore que 
le ministre réagisse aux observations formulées par 
la Cour des comptes en ce qui concerne, de manière 
générale, la sous-estimation fl agrante des crédits de-
mandés et, en particulier, l’amélioration du statut qui 

weerdiensten gekoppeld zijn en over een eventuele in-
tegratie van de Civiele Bescherming in de brandweer-
diensten.

*
*     *

Mevrouw Jacqueline Galant (MR) herhaalt haar op-
roep om in het kader van de hervorming van de civiele 
veiligheid de vertegenwoordiging van de kleine ge-
meenten niet uit het oog te verliezen.

Zij herhaalt eveneens haar vraag naar samenwer-
king met — in ieder geval — het Waals Gewest ten-
einde de politiezones uit dit gewest in staat te stellen 
hun begroting rond te krijgen.

Voorts neemt zij akte van het voornemen van de 
vice-eerste minister en minister van Binnenlandse Za-
ken om het artikel 90 van de wet van 7 december 1998 
uit te voeren zodat extra-kosten voor het inzetten van 
politie op de organisatoren van evenementen verhaald 
kunnen worden.

De spreekster onderschrijft de door de regering ge-
maakte keuzes met betrekking tot de geautomatiseer-
de stemming.

Zij informeert vervolgens naar de concrete modali-
teiten betreffende het in omloop brengen van de e-ID 
met de aangepaste chip.

Tevens bevestigt mevrouw Galant dat de 800 dos-
siers in verband met rampenschade bij de provincie-
gouverneur van Henegouwen geblokkeerd worden om-
dat deze over onvoldoende personeel beschikt voor de 
verwerking ervan.

Zij neemt ook akte van de mededeling van de vice-
eerseminister dat een alarm in een openbaar gebouw 
voortaan via de CIC’s naar de lokale politie zal worden 
doorgestuurd.

Ten slotte wenst zij een antwoord op haar vraag of 
de minister een speciale inspanning voorziet voor het 
vertalen van de documenten in gemeenten met een bij-
zonder taalstatuut.

*
*     *

De heer Jan Peeters (sp.a-Vl.Pro) wenst alsnog een 
reactie op de opmerkingen van het Rekenhof in verband 
met de schromelijke onderschatting van de gevraagde 
kredieten in het algemeen en met de toegezegde sta-
tuutverbetering zonder daarvoor de nodige kredieten te 
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a été promise sans prévoir les crédits nécessaires à 
cet effet. Cela signifi e que la police fédérale devra ainsi 
compenser quelque 7,2 millions d’euros sur son fonc-
tionnement interne au cours de l’année 2009. 

L’intervenant s’enquiert enfi n de la faisabilité éven-
tuelle de la régionalisation des services d’incendie.

*
*     *

M. Patrick Dewael, vice-premier ministre et minis-
tre de l’Intérieur, précise que la prime de fi n d’année 
majorée, le pécule de vacance majoré et le paiement 
des sauts d’index résultent d’accords conclus. Il répète 
que les provisions prévues à cet effet sont classées 
dans des enveloppes qui ne sont pas limitées aux fonc-
tionnaires de police et que celles-ci peuvent donc être 
revues, le cas échéant, lors du prochain contrôle bud-
gétaire.

La Protection civile, qui est considérée comme un 
service d’appui des services d’incendie, n’est pas visée 
par la réforme de la sécurité civile en tant que telle.

En vertu de l’article 10 de la loi du 15 mai 2007 re-
lative à la sécurité civile, la mise en place de services 
ambulanciers relève de l’ensemble des missions des 
zones de secours. L’article 67 de la même loi règle le 
fi nancement. Il y a évidemment lieu de tenir compte, 
dans ce cadre, des compétences de la ministre de la 
Santé publique.

En ce qui concerne la lutte contre la criminalité in-
formatique, le ministre renvoie au renforcement de la 
FCCU de la police fédérale.

*
*     *

M. Josy Arens (cdH) demande avec insistance à 
pouvoir disposer d’une copie de la décision litigieuse 
du Conseil consultatif des bourgmestres. Il craint en ef-
fet, en l’occurrence, un désinvestissement du gouver-
nement fédéral dans le niveau local, ce qui conduira à 
une diminution de la présence de la police sur le ter-
rain.

M. Patrick Dewael, vice-premier ministre et minis-
tre de l’Intérieur, rappelle que les investissements des 
communes dans la police diminuent globalement de 
1,7 pour cent. Il ne lui semble dès lors pas indiqué que 
le niveau fédéral compense cette diminution. En outre, 

voorzien in het bijzonder. Dit betekent dat de federale 
politie zodoende over 2009 zo’n 7,2 miljoen euro zal 
moeten compenseren op haar interne werking.

Spreker informeert ten slotte naar de eventuele haal-
baarheid van de regionalisering van de brandweer.

*
*     *

De heer Patrick Dewael, vice-eerste minister en mi-
nister van Binnenlandse Zaken, verduidelijkt dat de 
verhoogde eindejaarspremie, het verhoogde vakantie-
geld en de betaling de indexsprongen het gevolg zijn 
van gemaakte afspraken. Hij herhaalt dat de desbetref-
fende voorzieningen in enveloppes zijn ondergebracht 
die niet tot de politieambtenaren zijn beperkt, en dat 
deze desgevallend bij de eerstvolgende begrotingscon-
trole kunnen worden herzien

De Civiele Bescherming, die als een steundienst 
voor de brandweerdiensten wordt beschouwd, maakt 
geen deel uit van de hervorming van de civiele veilig-
heid als dusdanig.

Het inrichten van ambulacediensten behoort krach-
tens artikel 10 van de wet van 15 mei 2007 betreffende 
de civiele veiligheid tot het takenpakket van de hulpver-
leningszones. Artikel 67 van deze wet regelt de fi nan-
ciering. Er dient in dit raam vanzelfsprekend rekening 
te worden gehouden met de bevoegdheden van de mi-
nister van Volksgezondheid ter zake.

Inzake de strijd tegen de informaticacriminaliteit 
wordt verwezen naar de versterkingvan de FCCU van 
de federale politie.

*
*     *

De heer Josy Arens (cdH) dringt aan om een afschrift 
van de litigieuze beslissing van de Adviesraad van 
Burgemeesters te kunnen beschikken. Hij vreest hier 
immers voor een desinvestering vanwege de federale 
regering ten aanzien van het lokaal niveau hetgeen zal 
leiden tot een vermindering van de aanwezigheid van 
de politie op het terrein.

De heer Patrick Dewael, vice-eerste minister en mi-
nister van Binnenlandse Zaken, herinnert eraan dat de 
investeringen van gemeenten in de politie globaal met 
1,7 % afnemen. Het lijkt hem dan ook niet aangewezen 
dat het federaal niveau dit zou compenseren. Daaren-



227DOC 52 1527/008

CHAMBRE · 3e SESSION DE LA 52e LÉGISLATUREKAMER · 3e ZITTING VAN DE 52e ZITTINGSPERIODE 20092008

il souligne à nouveau que tous les policiers bénéfi cient 
du statut unique depuis la réforme des polices.

M. Jan Peeters (sp.a-Vl.Pro) indique que les don-
nées du ministre concernant le désinvestissement glo-
bal des communes dans la police ne correspondent 
pas aux données diffusées par les associations des 
villes et communes.

M. Patrick Dewael, vice-premier ministre et ministre 
de l’Intérieur, précise que ses données proviennent 
d’une étude sur le fi nancement qui sera présentée en 
février 2009. Elles pourront alors être confrontées à 
d’autres chiffres éventuels.

II.  —  MINISTRE DE LA POLITIQUE DE 
MIGRATION ET D’ASILE

A.  —  EXPOSÉ INTRODUCTIF DE MME ANNEMIE 
TURTELBOOM, MINISTRE DE LA POLITIQUE DE 

MIGRATION ET D’ASILE

Mme Annemie Turtelboom, ministre de la Politique de 
Migration et d’Asile, rappelle qu’elle a déposé sa pre-
mière note de politique il y a sept mois à peine. Depuis, 
le monde a cependant subi des changements incroya-
bles, dont les conséquences se font également sentir 
sur la politique de migration. À titre d’illustration, elle 
fait référence au gouvernement britannique qui, jusqu’il 
y a peu, était le champion de la migration économique 
et de la libre circulation des travailleurs en Europe et 
qui souhaite, à présent, mettre un terme à la migration 
économique et maintenir les restrictions imposées aux 
Roumains et aux Bulgares.

Sur le fond, cette deuxième note de politique est for-
tement marquée par des accents européens. En ce qui 
concerne la forme, la note est structurée différemment, 
dans le respect de la logique d’une politique de migra-
tion organisée. Elle aborde d’abord l’asile et les autres 
canaux de migration, expose ensuite la politique d’éloi-
gnement et de retour avant de s’attacher brièvement à 
la politique de prévention.

Cela fait en effet quelques années que l’Union euro-
péenne (UE) est effectivement le principal moteur de la 
politique de migration. Cela vaut pour l’ensemble des 
États membres et, plus particulièrement, pour la Bel-
gique.

Il suffi t de considérer l’accélération du rythme de tra-
vail pour ce qui concerne la politique d’asile et de mi-

boven wijst hij andermaal op het feit dat al de politie-
mensen sinds de politiehervorming het eenheidssta-
tuut genieten.

De heer Jan Peeters (sp.a-Vl.Pro) stelt dat de gege-
vens van de minister in verband met de globale desin-
vestering van de gemeenten in de politie niet stroken 
met deze die door de verenigingen van steden en ge-
meenten worden verspreid.

De heer Patrick Dewael, vice-eerste minister en mi-
nister van Binnenlandse Zaken, verduidelijkt dat zijn 
gegevens afkomstig zijn uit de studie over de fi nancie-
ring van de zones die in februari 2009 zal worden voor-
gelegd. Zij zullen op dat ogenblik met eventuele andere 
cijfers geconfronteerd kunnen worden.

II.  —  MINISTER VAN MIGRATIE-
EN ASIELBELEID

A.  —  INLEIDENDE UITEENZETTING VAN 
MEVROUW ANNEMIE TURTELBOOM, MINISTER 

VAN MIGRATIE- EN ASIELBELEID

Mevrouw Annemie Turtelboom, minister van Migra-
tie- en Asielbeleid, herinnert eraan dat zij nauwelijks 
zeven maanden geleden haar eerste beleidsnota voor-
legde. Sedertdien is de wereld echter op een ongeloof-
lijke manier veranderd en de gevolgen hiervan laten 
zich ook voor het migratiebeleid voelen. Als voorbeeld 
verwijst zij naar de Britse regering die tot voor kort de 
kampioen van economische migratie en van het vrij 
verkeer van arbeidskrachten binnen Europa was, en 
die nu de economische migratie wil stopzetten en de 
restricties tegen Roemenen en Bulgaren wil handha-
ven.

Deze tweede beleidsnota heeft qua inhoud een sterk 
Europees accent. Qua vorm werd zij op een andere 
manier, met name in de logica van een georganiseerd 
migratiebeleid, gestructureerd. Hierbij worden voor-
eerst het asiel en de andere migratiekanalen behan-
deld, daarna wordt het verwijderings- en terugkeerbe-
leid belicht en ten slotte wordt kort stil gestaan bij het 
preventiebeleid.

De Europese Unie (EU) is sedert een paar jaar in-
derdaad de sterkste motor achter het migratiebeleid. 
Dat geldt voor alle lidstaten en zeker voor een land als 
België.

Dat blijkt alleen al uit het feit dat voor het asiel- en 
migratiebeleid steeds sneller wordt gewerkt. Richtlijn na 
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gration. En effet, directive après directive, la législation 
nationale est infl uencée. Les nouvelles lois sur l’asile 
et sur l’accueil portent la marque de respectivement la 
directive sur la reconnaissance du statut de réfugié et 
de protection subsidiaire et de celle relative aux nor-
mes minimales en matière d’accueil des demandeurs 
d’asile. Les discussions menées en Belgique sur le 
regroupement familial et sur un meilleur contrôle des 
abus des « visas étudiants » découlent également de 
directives européennes. De plus, les discussions sur la 
migration économique seront également guidées par 
la récente directive « carte bleue ». Et le débat sur la 
responsabilité solidaire, à l’arrêt depuis de longs mois, 
sera sans doute relancé à partir de l’Europe par le biais 
de la directive prévoyant des sanctions à l’égard des 
employeurs de ressortissants de pays tiers en séjour 
illégal. La politique migratoire est désormais organisée 
au niveau européen et cela est une bonne chose parce 
que c’est la seule dimension pertinente pour une action 
effi cace.

L’UE souhaite simplifi er les procédures d’octroi de 
permis de travail et de séjour pour les travailleurs étran-
gers et mettre en place rapidement un guichet unique. 
Toutefois, en Belgique, l’octroi de permis de travail est 
une compétence régionale alors que l’attribution du 
permis de séjour relève du niveau fédéral. 

De plus, en 2009, le système d’information VIS de-
viendra opérationnel. Il s’agit d’une base de données 
visa pour tous les États membres de l’Union.

Par ailleurs, début 2009, un Bureau d’appui euro-
péen sera mis en place afi n de renforcer la coopération 
opérationnelle entre les instances d’asile.

L’UE fi nance également la lutte contre l’immigration 
irrégulière, avec ses fonds frontières et retour.

L’Union a également son mot à dire en ce qui concer-
ne la régularisation, en général, et en ce qui concerne 
la régularisation économique, en particulier. Dans ce 
contexte, la ministre répond à ceux qui plaident pour un 
régime beaucoup plus souple pour l’octroi de permis de 
travail pour les étrangers en séjour illégal depuis des 
années sur le territoire qu’il est impossible d’accorder 
à des ressortissants de pays tiers des conditions d’en-
trée et de séjour sur le territoire belge plus favorables 
que pour les citoyens de l’Union et ainsi les favoriser 
par rapport notamment aux ressortissants roumains ou 
bulgares.

richtlijn wordt de nationale wetgeving aldus bijgestuurd. 
De nieuwe wetgeving inzake asiel en opvang draagt 
de stempel van respectievelijk de richtlijn inzake de er-
kenning van de vluchtelingenstatus en de subsidiaire 
bescherming en van de richtlijn inzake de minimumnor-
men voor de opvang van asielzoekers. Ook de in België 
gevoerde debatten over de gezinshereniging en een 
beter toezicht op het misbruik van « studentenvisa » 
vloeien voort uit Europese richtlijnen. Voorts zal ook 
het debat over de economische migratie worden aan-
gestuurd door de recente richtlijn inzake de « blauwe 
kaart ». Bovendien zal het Europese beleidsniveau het 
debat over de hoofdelijke aansprakelijkheid, dat maan-
denlang stillag, ongetwijfeld nieuw leven inblazen door 
een richtlijn uit te vaardigen waarbij sancties worden 
opgelegd aan werkgevers die illegale onderdanen uit 
derde landen in dienst nemen. Dat het migratiebeleid 
voortaan op Europees niveau wordt georganiseerd, is 
een goede zaak, omdat alleen op Europese schaal ef-
fi ciënt actie kan worden ondernomen.

De EU streeft ernaar de procedures voor de toeken-
ning van arbeids- en verblijfsvergunningen aan buiten-
landse werknemers te vereenvoudigen; bovendien wil 
ze snel werk maken van een enig loket. De toekenning 
van een arbeidsvergunning is in België evenwel een 
gewestbevoegdheid, terwijl de verblijfsvergunningen 
een federale bevoegdheid zijn.

In 2009 wordt ook het visa-informatiesysteem (VIS) 
operationeel. Dat systeem bestaat uit een visa-gege-
vensbank voor alle EU-lidstaten.

Begin 2009 zal voorts een Europees bureau voor 
ondersteuning worden ingesteld om de operationele 
samenwerking tussen de asielinstanties aan te scher-
pen.

De EU fi nanciert tevens de bestrijding van de onwet-
tige immigratie aan de hand van de Fondsen « buiten-
grenzen » en « terugkeer ».

Voorts heeft de Unie ook inspraak in het regularisa-
tiebeleid in het algemeen en in de regularisatie om eco-
nomische redenen in het bijzonder. In dat verband gaat 
de minister in op het pleidooi van sommigen voor een 
veel soepeler procedure voor de toekenning van een 
verblijfsvergunning aan vreemdelingen die sinds jaren 
illegaal op het grondgebied verblijven. Zij stelt dat het 
niet mogelijk is onderdanen van derde landen betere 
voorwaarden te bieden inzake binnenkomst en verblijf 
op het Belgische grondgebied dan de EU-burgers. Die 
onderdanen uit derde landen zouden aldus worden be-
voordeeld, meer bepaald ten aanzien van Roemeense 
of Bulgaarse onderdanen.
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Outre la dimension européenne, la ministre continue 
également — comme ses collègues des autres États 
membres de l’Union européenne — à élaborer au quo-
tidien, sur le terrain, une migration organisée.

Le 15 septembre 2008, un service chargé des mi-
grations économiques a été créé à l’Offi ce des étran-
gers. Ce service veille à ce que les visas d’affaires et 
de travail soient délivrés dans les cinq jours, comme 
c’est déjà le cas pour certains travailleurs au niveau 
régional. La Belgique est devenue l’un des États mem-
bres les plus rapides de l’Union dans ce domaine. Il 
reste néanmoins un problème au niveau communal. 
C’est pourquoi les communes ont été informées des 
nouvelles possibilités. À ce propos, la ministre a été 
agréablement surprise d’apprendre que la ville de Liè-
ge avait devancé tout le monde dans ce domaine.

De plus, les enfants ont été retirés des centres fer-
més conformément à l’accord de gouvernement. Il ne 
s’agit certes, à l’heure actuelle, que d’une expérience, 
mais les résultats obtenus sont encourageants. La mi-
nistre indique à ce propos qu’elle espère que les cho-
ses vont continuer à progresser dans ce sens. Cette 
expérience indique que chaque famille met l’hypothèse 
de son retour en balance avec son insécurité d’exis-
tence, des loyers élevés et son assujettissement à des 
employeurs impitoyables et à des avocats sans scrupu-
les. Trois maisons sont aujourd’hui disponibles à Zulte. 
Cinq appartements viendront bientôt s’y ajouter. On 
s’efforce de coopérer au maximum avec les communes 
dans ce dossier sans faire appel inutilement à la police. 
L’intérêt que suscite ce projet au niveau international 
montre qu’il ne passe pas inaperçu : Jacques Barrot, 
William Swing, directeur général de l’Organisation in-
ternationale pour les migrations, plusieurs membres du 
Conseil européen et plusieurs ONG qui s’intéressent 
spécifi quement au sort des enfants souhaitent visiter 
ces maisons.

La politique de retour est également en plein ajus-
tage. Dans le cadre de la capacité d’accueil limitée 
des centres fermés, les actions sont ainsi plus axées 
sur certains groupes cibles. Cette méthode de travail 
a été récemment appliquée à Ostende et elle vise 
aujourd’hui, en particulier, les dealers de drogue à An-
vers. Ces opérations ont chaque fois été menées à bien 
en collaboration avec le bourgmestre.

Ensuite, on travaille également à l’humanisation 
des centres fermés. Début 2009, la construction d’un 
nouveau centre 127 sera entamée à Zaventem. À Bru-
ges, Merksplas, Vottem et Steenokkerzeel, des travaux 
d’amélioration sont effectués et les dégâts résultant de 
l’incendie du centre 127bis à la fi n août sont presque 
réparés. 

Naast deze Europese dimensie blijft de minister — 
net als haar collega’s uit de andere lidstaten van de EU 
— ook dagelijks op het terrein werken aan de uitbouw 
van een georganiseerde migratie.

Op 15 september 2008 werd er in de schoot van de 
Dienst Vreemdelingenzaken een dienst Economische 
Migratie opgericht. Die zorgt ervoor dat visa voor za-
kenlui en arbeidskrachten binnen vijf dagen in orde 
zijn zoals dat reeds met sommige arbeidskaarten bij 
de gewesten het geval is. België is op dat vlak één van 
de snelste van de Unie geworden. Wel zit er nog een 
probleem bij de gemeenten. Daarom werd hun op de 
nieuwe mogelijkheden gewezen. In dit raam was de mi-
nister aangenaam verrast te vernemen dat de stad Luik 
hier iedereen in is voorgegaan.

Verder werden de kinderen uit de gesloten centra ge-
haald zoals het regeerakkoord voorzag. Het gaat welis-
waar nog maar om een experiment maar de resultaten 
zijn hoopgevend. De minister drukt hierbij de hoop uit 
dat deze evolutie mag voortduren. Uit dit experiment 
blijkt dat de optie om terug te keren door elk gezin in 
een balans wordt gelegd waarin deze wordt afgewo-
gen tegen de bestaansonzekerheid, de hoge huishu-
ren, de onderwerping aan meedogenloze werkgevers 
en gewetensloze advocaten. Er zijn op dit ogenblik drie 
huizen in Zulte beschikbaar. Daar komen binnenkort 
vijf appartementen bij. Hierbij wordt gepoogd om maxi-
maal met de gemeenten samen te werken zonder de 
politie nodeloos te belasten. Dat deze aanpak niet on-
opgemerkt blijft, blijkt uit de internationale belangstel-
ling voor het project : Jacques Barrot, William Swing, 
de directeur-generaal van de IOM, een aantal leden 
van de Europese Ministerraad en een aantal NGO’s die 
zich specifi ek het lot van kinderen aantrekken, willen 
de huizen bezoeken.

Ook is men volop bezig met het stroomlijnen van het 
terugkeerbeleid. Binnen de geplafonneerde capaciteit 
van de gesloten centra worden zodoende de acties 
meer op doelgroepen gericht. Recent werd deze werk-
wijze in Oostende gehanteerd en nu worden in Antwer-
pen specifi ek drugdealers geviseerd. Telkens gebeurde 
dit in goede samenwerking met de burgemeester.

Vervolgens wordt ook aan de humanisering van de 
gesloten centra gewerkt. Begin 2009 wordt de bouw 
van een nieuw centrum 127 in Zaventem aangevat. In 
Brugge, Merksplas, Vottem en Steenokkerzeel zullen 
verbeteringswerken worden uitgevoerd en de schade 
na de brandstichting in het centrum 127bis van eind 
augustus is bijna hersteld.
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La lutte contre l’immigration de transit et la traite des 
êtres humains, qui a lieu conjointement avec la police et 
la justice, est rendue possible grâce à la création d’une 
task force. Étant donné que, ces dernières semaines, 
c’était surtout des Indiens qui étaient concernés, des 
accords ont été conclus avec le gouvernement britanni-
que en vue d’une identifi cation plus rapide et un projet 
de prévention sera mis sur pied l’année prochaine dans 
le Punjab. On tente de parvenir à des accords avec 
l’Inde elle-même concernant le retour de ses ressor-
tissants. 

Dans l’intervalle, la Belgique mène toujours une 
politique de régularisation qui, selon les normes in-
ternationales, peut même être qualifi ée de vaste : 
12 000 reconnaissances par an sur la base d’une lon-
gue procédure d’asile et pour des raisons humanitaires 
et médicales. Par ailleurs, 15 000 visas pour regroupe-
ment familial sont octroyés, 2 000 demandeurs d’asile 
sont reconnus, un peu moins de 3 000 étudiants sont 
admis et les Régions attribuent des dizaines de milliers 
de permis de travail.

La Belgique pratique donc une politique de migration 
généreuse. C’est ce qui ressort de toutes les statisti-
ques internationales. Cela ne devrait pas poser problè-
me à condition que les abus puissent être supprimés 
du système et que l’affl ux chaotique d’illégaux puisse 
être endigué.

C’est pour cette raison, d’ailleurs, que la ministre se 
réjouie, sans être véritablement surprise, par le récent 
communiqué du Centre pour l’égalité des chances et 
de la lutte contre le racisme qui a affi rmé que la majo-
rité des demandeurs d’asile ne sont pas des migrants 
économiques. C’est non seulement exact mais aussi 
logique. En effet, précisément grâce à la réforme de 
la politique d’asile mise en place par le prédécesseur 
de la ministre et dans la lignée de ce que l’Europe a 
fait, la procédure d’asile sert à nouveau son objectif 
initial et original, même si certains essayent, une fois 
de plus, de la miner par des demandes d’asile multi-
ples qui sont traitées en quelques jours et souvent re-
jetées. En ce sens, l’analyse selon laquelle la plupart 
des demandeurs d’asile émanent de pays en guerre 
est correcte. Il n’est, dès lors, pas exclus que la crise 
mondiale mène à de nouveaux confl its et à de nouvel-
les situations d’urgence et qu’il faudra faire face à une 
nouvelle augmentation des demandes d’asile dans les 
mois et années à venir.

Mais il s’agira alors généralement de demandes 
fondées, sur lesquelles le Commissariat général aux 
Réfugiés et aux Apatrides statuera en toute indépen-

Samen met de politie en het gerecht wordt de strijd 
tegen de transit-migratie en de mensenhandel opge-
voerd door de oprichting van een task force. Aangezien 
de jongste weken vooral Indiërs hierbij betrokken wa-
ren, werden met de Britse regering afspraken gemaakt 
over een snellere identifi catie en wordt er volgend jaar 
in de Punjab een preventieproject opgezet. Met India 
zelf wordt gepoogd om tot afspraken te komen over de 
terugkeer van zijn onderdanen.

Ondertussen wordt nog steeds een regularisatiebe-
leid gevoerd dat naar internationale normen zelfs ruim 
genoemd kan worden : 12 000 erkenningen per jaar 
op basis van een langdurige asielprocedure en omwil-
le van humanitaire en medische redenen. Daarnaast 
worden 15 000 visa voor gezinshereniging aanvaard, 
worden 2 000 asielzoekers erkend, worden een kleine 
3 000 studenten binnengelaten en verlenen de gewes-
ten vele tienduizenden arbeidskaarten.

België is dus genereus in zijn migratie. Dat blijkt uit 
alle internationale statistieken. Dit mag geen proble-
men opleveren op voorwaarde dat de misbruiken uit 
het systeem geweerd kunnen worden en dat de chaos 
van de illegale toestroom kan worden teruggedrongen.

Dat is trouwens de reden waarom de minister in-
genomen is met het recente communiqué van het 
Centrum voor gelijkheid van kansen en voor racisme-
bestrijding waarin bevestigd werd dat de meeste asiel-
zoekers geen economische migranten zijn. Dat verrast 
haar niet echt. Het klopt niet alleen, het is ook een lo-
gisch gegeven. Precies net dankzij de hervorming van 
het asielbeleid die de voorganger van de minister heeft 
doorgevoerd en in het verlengde van het door de EU 
gevoerde beleid, wordt de asielprocedure immers weer 
aangewend waarvoor ze aanvankelijk en oorspronkelijk 
bedoeld was, ook al kunnen sommigen het nog altijd 
niet laten die procedure te ondergraven door meer-
voudige asielaanvragen in te dienen, die dan in enkele 
dagen tijd worden behandeld, en vaak verworpen. De 
analyse waaruit blijkt dat de meeste asielzoekers af-
komstig zijn uit landen waar een oorlog woedt, is in die 
zin correct. Derhalve kan dan ook niet worden uitge-
sloten dat de wereldwijde crisis tot nieuwe confl icten 
en nieuwe noodtoestanden leidt, en dat men opnieuw 
rekening zal moeten houden met een toename van de 
asielaanvragen in de komende maanden en jaren.

Maar dat zullen dan grotendeels oprechte aanvra-
gen zijn die in alle onafhankelijkheid door het Commis-
sariaat-generaal voor de Vluchtelingen en de Staatlo-



231DOC 52 1527/008

CHAMBRE · 3e SESSION DE LA 52e LÉGISLATUREKAMER · 3e ZITTING VAN DE 52e ZITTINGSPERIODE 20092008

dance et qui permettra à la Belgique de remplir son 
devoir humanitaire.

La procédure d’asile réformée prouve précisément 
que celle-ci est acceptée plus rapidement du fait de 
l’organisation de la migration et augmente ainsi les 
chances pour les immigrés.

Cela ne signifi e aucunement qu’il n’y a plus de mi-
grants économiques, mais que ces immigrés — plutôt 
que d’essayer de pénétrer dans notre pays via la procé-
dure d’asile — optent d’emblée pour le séjour irrégulier. 
Ils viennent en effet pour travailler. La ministre soutient 
dès lors que l’on ne peut résoudre cette problématique 
en se bornant à distribuer des papiers aux gens, il faut 
également leur donner un véritable avenir dans notre 
pays. C’est la raison pour laquelle la langue et le travail 
sont si importants.

B.  —  DISCUSSION

1.  Questions et observations des membres

M. Filip De Man (Vlaams Belang) demande s’il faut 
toujours, dans le cadre de la politique d’asile, multiplier 
le nombre de demandes par 1,3 pour arriver au nom-
bre de personnes concernées. 

En ce qui concerne la politique de migration, l’inter-
venant s’enquiert des critères qu’utilisera la ministre 
dans le cadre du regroupement familial pour évaluer 
le critère d’intégration, et de la raison pour laquelle le 
plupart des États membres de l’Union européenne re-
fusent le partenariat comme motif de séjour afi n de ne 
pas s’exposer, contrairement à la Belgique, au phéno-
mène de partenariats blancs. Concernant la migration 
économique, il s’informe de la raison pour laquelle les 
mesures de transition à l’égard des nouveaux États 
membres doivent être abrogées pour le 30 avril 2009 
au plus tard et demande si l’octroi exceptionnel d’un 
permis de travail à quiconque peut prouver qu’il sé-
journe en Belgique depuis le 31 mars 2007 ne revient 
pas de facto à une régularisation générale. En ce qui 
concerne la régularisation pour des raisons humanitai-
res, il demande quelle sera l’instance compétente pour 
apprécier la notion « d’ancrage local durable ».

En ce qui concerne la politique d’éloignement utili-
sée à Anvers, M. De Man s’étonne que seuls sont visés 
les illégaux trafi quants de drogue, et non l’ensemble 
des illégaux. Ce n’est pas de cette manière que l’on 
mettra un terme à l’actuel laxisme en matière de re-
cherche des illégaux et l’on peut craindre, en outre, un 
sentiment néfaste d’impunité parce que ces trafi quants 
de drogues ne devront plus comparaître devant leur 

zen beoordeeld zullen worden en waarbij België zijn 
humanitaire plicht zal vervullen.

Precies de hervormde asielprocedure bewijst dat 
deze door het organiseren van de migratie sneller aan-
vaard wordt en dat zodoende de kansen voor migran-
ten stijgen.

Dit betekent niet dat er nu geen economische mi-
granten meer zijn maar dat deze migranten — in plaats 
van via de asielprocedure het land pogen binnen te ko-
men — rechtstreeks voor het irregulier verblijf kiezen. 
Zij komen immers voor een job. De minister blijft er dan 
ook bij dat die problematiek niet opgelost kan worden 
door die mensen gewoon papieren geven, men moet 
hun immers ook een echte toekomst geven in ons land. 
Daarom zijn de aspecten taal en werk zo belangrijk.

B.  —  BESPREKING

1.  Vragen en opmerkingen van de leden

De heer Filip De Man (Vlaams Belang) vraagt inzake 
het asielbeleid of het aantal aanvragen nog steeds met 
1,3 vermenigvuldigd moet worden om aan het aantal 
betrokken personen te komen.

Inzake het migratiebeleid vraagt de spreker in het 
kader van de gezinshereniging naar de criteria die de 
minister zal hanteren om de integratievereiste te be-
oordelen en naar de reden waarom de meeste EU-
lidstaten het partnerschap niet aanvaarden als ver-
blijfsgrond zodat zíj — in tegenstelling tot België — niet 
geconfronteerd worden met het verschijnsel van de 
schijnpartnerschappen. Aangaande de economische 
migratie polst hij naar de reden waarom de overgangs-
maatregelen ten aanzien van de nieuwe lidstaten, 
überhaupt op 30 april 2009 moeten worden opgeheven 
en of het uitzonderlijk verlenen van een arbeidsvergun-
ning aan wie kan bewijzen dat hij/zij sedert 31 maart 
2007 in België verblijft, niet de facto neerkomt op een 
algemene regularsatie. Bij de regularisatie omwille van 
humanitaire redenen wil hij weten welke instantie zal 
instaan voor de beoordeling van de notie « duurzame 
lokale verankering ».

Inzake het in Antwerpen gehanteerde verwijderings-
beleid verwondert de heer De Man er zich over dat 
slechts de illegale drugdealers en niet al de illegalen 
geviseerd worden. Hiermee komt er immers geen ein-
de aan het huidige lakse opsporingsbeleid van illegalen 
en er kan daarenboven gevreesd worden voor een ne-
fast gevoel van straffeloosheid omdat deze drugdealers 
niet langer voor hun rechter zullen moeten verschijnen. 
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juge. En ce qui concerne la politique d’éloignement à 
Charleroi, l’intervenant demande depuis combien de 
temps celle-ci est en vigueur et quels ont été ses ré-
sultats. Enfi n, il s’informe des intentions d’étendre cette 
politique à d’autres villes. Dans ce même contexte, 
l’intervenant n’est pas seulement en total désaccord 
avec l’approche de la ministre consistant à installer les 
familles avec enfants dans des logements et des ap-
partements mais, en outre, l’infrastructure disponible 
lui semble insuffi sante. Il demande en outre ce que la 
ministre compte faire si les « coaches » ne réussissent 
pas à convaincre les familles concernées de partir de 
leur plein gré.

Enfi n, il demande si le gouvernement se propose de 
subordonner l’aide au développement ou l’aide accor-
dée dans le cadre d’accords bilatéraux à la volonté des 
pays concernés à conclure des accords de réadmis-
sion.

*
*     *

Mme Zoé Genot (Ecolo-Groen !) pense que la note 
de politique générale à l’examen insiste plutôt sur la 
lutte contre toutes les formes d’abus au lieu d’attirer 
l’attention sur ceux qui ont besoin de protection ou 
ceux qui ont l’intention de s’établir défi nitivement en 
Belgique.

En ce qui concerne la politique d’asile, l’intervenante 
s’étonne que cette note ne dit mot de l’évaluation de la 
loi récente, même si celle-ci est prévue par la loi. Dans 
le cadre de la politique européenne en matière d’asile, 
l’intervenante s’informe de l’objectif des « profi ls spéci-
fi ques des demandeurs d’asile » et de la mesure dans 
laquelle la notion de « régions soumises à forte pres-
sion » vise des régions européennes ou non. Enfi n, elle 
s’enquiert, dans ce cadre, de l’ampleur exacte de l’ar-
riéré au Conseil d’État.

En ce qui concerne la politique de migration, Mme 
Genot s’étonne tout d’abord que la politique en matière 
de visa ne prévoie rien pour les grands-parents qui 
viennent rendre visite à leurs (petits-)enfants, ni pour 
les collaborateurs d’ONG qui souhaitent assister à des 
séminaires, ni pour les artistes qui souhaitent se pro-
duire dans le cadre de concerts internationaux. À ce 
propos, l’intervenante s’enquiert de la teneur concrète 
de la notion de « voyageurs de bonne foi ». Toujours 
dans le même contexte, il est renvoyé aux efforts que 
la Belgique déploie pour enregistrer les données bio-
métriques, alors que le Parlement européen s’y est dit 
opposé. La membre s’informe par ailleurs des données 
dont la ministre disposerait concernant les abus du 

Inzake het verwijderingsbeleid in Charleroi wil de spre-
ker weten hoelang dit reeds in voege is en tot welke re-
sultaten het geleid heeft. Ten slotte informeert hij naar 
de inzichten om dit beleid naar andere steden uit te 
breiden. In diezelfde context is hij het niet alleen fun-
damenteel oneens met de aanpak van de minister om 
gezinnen met kinderen in woningen en appartementen 
onder te brengen maar lijkt de beschikbare infrastruc-
tuur hem onvoldoende. Daarenboven vraagt hij naar 
wat de minister zal doen indien de coaches er niet in 
slagen de betrokken gezinnen ervan te overtuigen om 
vrijwillig te vertrekken.

Ten slotte wil hij weten of de regering zich voorneemt 
om de ontwikkelingshulp of de hulp in het kader van 
bilaterale akkoorden te laten afhangen van de bereid-
willigheid van de betrokken landen om terugnameak-
koorden af te sluiten.

*
*     *

Mevrouw Zoé Genot (Ecolo-Groen !) meent dat de 
voorliggende beleidsnota eerder de strijd tegen aller-
hande misbruiken benadrukt dan dat zij de aandacht 
vestigt op wie bescherming nodig heeft of op wie van 
plan is om zich defi nitief in België te vestigen.

Met betrekking tot het asielbeleid verwondert spreek-
ster er zich over dat deze nota geen melding maakt 
van de evaluatie van de recente wet ook al wordt deze 
evaluatie in de wet voorzien. Daarnaast wordt in het 
kader van het Europees asielbeleid geïnformeerd naar 
het doel van de « specifi eke profi elen van asielaanvra-
gers » en naar de mate waarmee met de notie « regio’s 
die onder zware druk staan » Europese dan wel niet-
Europese gebieden bedoeld worden. Ten slotte wil zij in 
dit kader weten hoe groot de achterstand bij de Raad 
van State nog precies is.

Met betrekking tot het migratiebeleid valt het me-
vrouw Genot vooreerst op dat er bij de visumpolitiek 
niets voorzien wordt voor grootouders die hun (klein)
kinderen komen bezoeken, noch voor NGO-medewer-
kers die seminaries willen bijwonen, noch voor arties-
ten die op internationale concerten willen optreden. In 
ditzelfde kader wordt geïnformeerd naar de concrete 
inhoud van de notie « bona fi de reizigers ». Nog in deze 
context wordt gewezen op de inspanningen van België 
om de biometrische gegevens op te nemen terwijl het 
Europees Parlement zich hiertegen heeft uitgesproken. 
Verder wordt gepeild naar de gegevens waarover de 
minister zou beschikken inzake het misbruik van het 
samenlevingscontract. Verder meent spreekster dat de 
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contrat de cohabitation. L’intervenante estime égale-
ment que la déchéance de la nationalité belge par suite 
de l’annulation d’un mariage de complaisance ou d’une 
cohabitation de complaisance représente une double 
punition. Eu égard au coût des tests ADN, qui doivent 
être supportés par le demandeur, il est demandé qu’ils 
soient uniquement imposés lorsque aucun document 
ne peut être présenté. Pour ce qui est des étudiants, 
elle se demande comment on vérifi era concrètement si 
les intéressés réussissent effectivement leurs études. 
Elle se félicite en revanche de l’intention de la ministre 
de renforcer les postes diplomatiques de Casablanca 
et de Kinshasa, de telle sorte que les demandes de 
visa d’étudiant seront désormais traitées plus rapi-
dement. Étant donné qu’aucun crédit ne s’avère par 
contre être prévu pour une régularisation, l’évolution 
future de ce dossier fait naître des craintes. La sensibi-
lisation des villes et communes, limitée pour l’instant à 
la migration économique, pourrait être étendue à l’en-
semble de la problématique de la migration. Enfi n, elle 
s’enquiert des changements précis qui sont intervenus, 
dès lors qu’il s’avère que certains postes diplomatiques 
délivrent plus rapidement qu’avant des visas pour des 
motifs économiques.

En ce qui concerne le passage du chapitre relatif à 
la politique d’éloignement, selon lequel l’organisation 
d’un vol sécurisé a un effet positif sur les autres étran-
gers en séjour illégal, qui sont alors plus disposés à 
quitter le territoire volontairement et sans montrer de 
résistance, Mme Genot demande s’il est réellement 
nécessaire de terroriser ainsi « ceux qui restent ». Elle 
espère par ailleurs que la collaboration avec Feda-
sil sera réorganisée afi n que la police ne doive plus 
emmener des personnes manu militari. Des préci-
sions sont également demandées tant au sujet des 
protocoles d’accord convenus entre le ministre et les 
transporteurs qu’au sujet des MoU conclus et de l’état 
d’avancement du système d’information européen sur 
les visas (VIS). Enfi n, il est fait observer que les espa-
ces pour les « régimes individuels » prévus dans les 
centres fermés ne sont pas indiqués pour accueillir des 
personnes souffrant de problèmes psychiatriques. L’in-
tervenante s’informe également du nombre d’enfants 
refoulés ayant séjourné au centre de Steenokkerzeel 
durant l’été 2008 et de la durée de tous ces séjours. En 
ce qui concerne le projet de coaching, la membre s’in-
forme non seulement du nombre et du profi l des mé-
nages qui y ont participé, mais également de sa nature 
juridique et de ses modalités concrètes. Enfi n, Mme 
Genot demande quels projets de prévention la ministre 
entend organiser en collaboration avec l’OIM.

*
*     *

vervallenverklaring van de Belgische nationaliteit in-
gevolge de nietigverklaring van een schijnhuwelijk of 
-samenwoonst een dubbele straf inhoudt. Er wordt in 
het licht van de kostprijs van de DNA-testen, die door 
de aanvrager moet worden betaald, gevraagd dat deze 
enkel zouden worden opgelegd indien geen enkel do-
cument kan worden voorgelegd. Inzake het verblijf van 
studenten vraagt zij zich af hoe concreet zal worden 
nagegaan of betrokkenen daadwerkelijk slagen in hun 
studies. Zij juicht daarentegen het voornemen van de 
minister toe om de diplomatieke posten van Casa-
blanca en Kinshasa te versterken zodat aanvragen 
voor studentenvisa voortaan sneller afgewikkeld zullen 
worden. Aangezien er voor een regularisatie dan weer 
geen krediet voorzien blijkt te zijn, wordt gevreesd voor 
de verdere evolutie van dit dossier. De sensibilisering 
van de steden en gemeenten, die vooralsnog beperkt 
is tot de economische migratie, zou tot de volledige mi-
gratieproblematiek mogen uitgebreid worden. Ten slotte 
vraagt zij wat er precies veranderd is omdat bepaalde 
diplomatieke posten sneller dan vroeger visa voor eco-
nomische doeleinden blijken uit te reiken.

Met betrekking tot de passage uit het hoofdstuk over 
de verwijderingspolitiek waarin gesteld wordt dat het 
organiseren van een beveiligde vlucht een positief ef-
fect heeft op de illegale vreemdelingen die meer be-
reid zijn het grondgebied vrijwillig en zonder weerstand 
te verlaten, vraagt mevrouw Genot of het echt nodig 
is om de « achterblijvers » zo te terroriseren. Verder 
hoopt zij dat de samenwerking met Fedasil op een an-
dere leest geschoeid zal worden zodat de politie niet 
langer personen manu militari zal moeten meenemen. 
Ook wordt verduidelijking gevraagd over zowel de pro-
tocolakkoorden die de minister met de vervoerders is 
overeengekomen, over de afgesloten MoU’s als over 
de stand van zaken betreffende het Europees visa-
informatiesysteem, VIS. Vervolgens wordt benadrukt 
dat de ruimten voor « individuele regimes » in gesloten 
centra niet de aangewezen plaatsen zijn om mensen 
met psychiatrische problemen in onder te brengen. 
Tevens wordt gepolst naar het aantal teruggedreven 
kinderen dat tijdens 2008 in het centrum van Steenok-
kerzeel verbleven heeft en hoelang dit verblijf telkens 
duurde. Bij het coaching-project wordt niet alleen ge-
peild naar het aantal en het profi el van de gezinnen die 
eraan deelnemen, maar ook naar de juridische grond 
en de concrete modaliteiten ervan. Ten slotte wenst 
mevrouw Genot te vernemen welke preventieprojecten 
de minister zich voorneemt te organiseren in samen-
werking met de OIM.

*
*     *



234 DOC 52 1527/008

CHAMBRE · 3e SESSION DE LA 52e LÉGISLATUREKAMER · 3e ZITTING VAN DE 52e ZITTINGSPERIODE 20092008

Mme Leen Dierick (CD&V) précise que le débat sur 
l’asile et l’immigration n’a jamais été facile. Ce débat 
est en effet fortement chargé émotionnellement, ce qui 
empêche parfois toute approche rationnelle et juridi-
que. En outre, depuis la suppression des frontières in-
tra-européennes, il ne s’agit plus d’un débat purement 
belge. C’est la raison pour laquelle il est primordial 
que la Belgique collabore à l’élaboration d’une politi-
que européenne commune en matière d’asile et d’im-
migration et que le Pacte européen sur l’immigration 
et l’asile soit correctement mis en œuvre par tous les 
États membres. 

La Belgique doit mener une politique globale, ce qui 
implique que les mesures nécessaires soient prises en 
ce qui concerne non seulement le regroupement fa-
milial et les mariages de complaisance, le régime de 
résidence des étudiants étrangers, mais aussi la lé-
gislation sur la nationalité et les régularisations. En ce 
qui concerne ce dernier point, l’intervenante souligne 
que les régularisations visent à répondre à une situa-
tion particulière que le législateur ne peut prévoir expli-
citement. La liberté d’appréciation tant des instances 
compétentes que de la ministre dans ce cadre n’est 
pas remise en cause. Tel était en effet le souhait du 
législateur. Tout cela ne doit cependant pas empêcher 
la ministre de défi nir clairement les éléments et les cri-
tères sur la base desquels la politique de régularisa-
tion sera menée, afi n de ne pas susciter l’impression 
que cette politique est fondée sur des motifs ambigus 
et même arbitraires. Le groupe de l’intervenante n’est 
en tout cas pas favorable à une régularisation collec-
tive. Les dossiers de régularisation individuels doivent 
être traités de manière transparente et équilibrée, sans 
créer un nouveau canal d’immigration ou un effet d’as-
piration incontrôlable.

Dans le cadre de la politique d’asile, l’intervenante 
préconise la mise en place d’une procédure rapide et 
d’une politique d’expulsion humaine mais effi cace.

Dans le cadre de la politique d’immigration, Mme 
Dierick rappelle, en ce qui concerne le regroupement 
familial, la nécessité d’inscrire l’engagement d’intégra-
tion dans la loi. L’apprentissage de la langue jouera un 
grand rôle à cet égard — y compris pour les femmes. 
Les connaissances linguistiques sont en effet un atout 
important sur le marché du travail et elles constituent 
un instrument d’émancipation important. Il appartiendra 
évidemment aux Communautés de mettre en oeuvre 
cette politique concrètement. Le développement d’un 
système d’immigration économique doit inciter à la pru-
dence. À cet égard, il ne faut pas, en effet, uniquement 
examiner la contribution de ce canal à la résolution du 
problème du vieillissement, mais il faut que l’immigra-
tion continue à s’inscrire dans le climat économique. 

Mevrouw Leen Dierick (CD&V) stelt dat het debat 
over asiel en migratie nooit gemakkelijk is geweest. Het 
is nu eenmaal doorspekt met emotionele aspecten die 
een rationele en juridische benadering soms in de weg 
staan. Daarenboven is het na het wegvallen van de Eu-
ropese binnengrenzen niet langer een louter Belgisch 
debat. Daarom zijn de medewerking van België aan een 
gemeenschappelijk Europees asiel- en migratiebeleid 
en de correcte uitvoering van het Europees Asiel- en 
Migratiepact door alle lidstaten primordiaal.

België dient een globaal beleid te voeren. Dit houdt 
in dat de nodige maatregelen genomen worden aan-
gaande niet alleen de gezinshereniging en de schijnhu-
welijken, de regeling van het verblijf van buitenlandse 
studenten maar ook aangaande de nationaliteitswetge-
ving en de regularisaties. Met betrekking tot dit laatste 
punt wordt benadrukt dat regularisaties bedoeld zijn 
als antwoord op een bijzondere situatie waarin de wet-
gever niet uitdrukkelijk kan voorzien. De beoordelings-
vrijheid van zowel de bevoegde instanties als van de 
minister in dit kader wordt niet in vraag gesteld. Dit was 
immers de wens van de wetgever. Een en ander mag 
echter niet verhinderen dat de minister duidelijk dient 
te maken op basis van welke elementen en criteria het 
regularisatiebeleid gevoerd wordt om te vermijden dat 
men de indruk zou krijgen dat dit beleid op onduidelijke 
en zelfs willekeurige gronden gestoeld is. De fractie van 
spreekster pleit in ieder geval niet voor een collectieve 
regularisatie. Individuele regularisatiedossiers dienen 
op een transparante en evenwichtige manier behan-
deld te worden zonder een nieuw migratiekanaal of een 
onbeheersbaar aanzuigeffect te creëren.

In het raam van het asielbeleid is spreekster voor-
standster van een snelle procedure en een humaan 
maar effectief uitwijzingsbeleid.

In het raam van het migratiebeleid herinnert me-
vrouw Dierick bij de gezinshereniging aan de nood-
zaak om een engagement tot integratie in de wet in te 
schrijven. Het aanleren van de taal zal daarbij — ook 
voor vrouwen — een grote rol spelen. Taalkennis is im-
mers een belangrijke troef op de arbeidsmarkt en zij 
vormt een belangrijk emancipatie-instrument. Uiteraard 
zal het de taak van de gemeenschappen zijn om dit 
concreet uit te werken. Bij de uitbouw van een systeem 
van economische immigratie wordt tot voorzichtigheid 
aangemaand. Hierbij moet inderdaad niet alleen de 
bijdrage van dit kanaal tot het oplossen van de ver-
grijzing worden onderzocht maar het moet ook blijven 
passen in het economische klimaat. Daarenboven kan 
economische immigratie verworden tot een zeer selec-
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En outre, l’immigration économique peut aboutir à une 
immigration très sélective, qui peut entraîner une fuite 
des cerveaux dans les pays d’origine. On ne pourra 
donc pas tenir compte du seul intérêt de la Belgique 
dans le débat sur cette forme d’immigration.

*
*     *

Mme Karine Lalieux (PS) constate tout d’abord que 
la problématique concernée est abordée tant au niveau 
européen qu’au niveau belge. Au niveau européen, cet-
te problématique fait l’objet d’une approche de plus en 
plus répressive et restrictive. Au niveau belge, la mi-
nistre va — en fonction de ses propres opinions — sur 
certains points plus loin que ce qui est convenu dans 
l’accord de gouvernement.

S’agissant de la politique d’asile, l’intervenante se 
réjouit bien entendu de la nouvelle procédure, qui est 
plus rapide. Elle demande toutefois une simplifi cation 
du questionnaire qui est transmis aux demandeurs 
dans le cadre de la protection subsidiaire. Elle plaide 
également pour que tant le Conseil du Contentieux des 
Etrangers que le Commissariat général aux Réfugiés 
et aux Apatrides disposent de suffi samment d’informa-
tions sur les pays d’origine afi n de traiter de façon sa-
tisfaisante les demandes de protection subsidiaire. Le 
Pacte européen sur l’immigration et l’asile vise à une 
harmonisation d’ici 2012. Ce texte doit être un texte 
équilibré et les parlements nationaux doivent avoir la 
possibilité d’en débattre au préalable et en profondeur. 
Par ailleurs, les parlements nationaux doivent rester 
particulièrement attentifs à la transposition des direc-
tives européennes en droit national. Enfi n, l’interve-
nante s’informe, dans ce contexte, sur la manière dont 
l’Union européenne compte aborder la problématique 
des « réfugiés environnementaux ».

En ce qui concerne la politique migratoire, l’interve-
nante soutient certes la lutte contre les mariages de 
complaisance mais elle se demande aussi si la dé-
chéance de la nationalité belge n’est pas une double 
peine. S’agissant de la politique en matière de visas, 
elle souligne les diffi cultés qu’éprouvent désormais cer-
taines personnes alors que ce n’était pas le cas dans le 
passé. C’est pourquoi elle insiste sur la nécessité non 
seulement d’une transparence accrue mais aussi d’une 
notifi cation de la motivation du refus. En ce qui concer-
ne l’immigration économique, elle met en garde contre 
la fuite des immigrants qualifi és, d’une part, et contre 
la limitation des droits sociaux de ces travailleurs im-
migrés, d’autre part. à propos de la régularisation des 
sans papiers, l’intervenante constate qu’aucun progrès 
structurel n’a été enregistré au cours des derniers dix-
huit mois. Il est pourtant évident qu’il faut mettre fi n à 

tieve immigratie die in de landen van herkomst tot een 
braindrain kan leiden. Bij het debat over deze vorm van 
migratie zal dus niet alleen rekening mogen worden ge-
houden met het belang van België.

*
*     *

Mevrouw Karine Lalieux (PS) constateert vooreerst 
dat de voorliggende problematiek op zowel het Euro-
pese als het Belgische niveau wordt aangepakt. Op 
het Europese niveau wordt deze problematiek almaar 
repressiever en beperkender aangepakt. Op het Bel-
gische niveau gaat de minister — in functie van haar 
eigen opvattingen — op bepaalde vlakken verder dan 
wat in het Regeerakkoord overeengekomen werd.

In verband met het asielbeleid juicht spreekster van-
zelfsprekend de nieuwe en snellere procedure toe. Toch 
vraagt zij een vereenvoudiging van de vragenlijst die in 
het raam van de subsidiaire bescherming aan de aan-
vragers wordt overhandigd. Tevens pleit zij ervoor dat 
zowel de Raad voor Vreemdelingenbetwistingen als het 
Commissariaat-generaal voor de Vluchtelingen en de 
Staatlozen over voldoende informatie over de landen 
van herkomst zouden beschikken om de aanvragen 
voor subsidiaire bescherming afdoende te behandelen. 
Het Europees Asiel- en Migratiepact beoogt tegen 2012 
een harmonisatie. Dit pact moet een evenwichtige tekst 
worden waarbij ook de nationale parlementen in staat 
gesteld moeten worden om hierover voorafgaand en 
grondig te debateren. Daarnaast moeten de nationale 
parlementen bijzonder aandachtig blijven bij de omzet-
ting in nationaal recht van de Europese richtlijnen. Ten 
slotte informeert de spreekster in deze context naar de 
manier waarop de EU de « milieu-vluchtelingen » be-
oogt aan te pakken.

In verband met het migratiebeleid steunt spreekster 
weliswaar de strijd tegen de schijnhuwelijken maar zij 
vraagt zich tegelijkertijd af of de vervallenverklaring 
van de Belgische nationaliteit niet een dubbele straf 
betekent. Betreffende het visabeleid wordt gewezen 
op de moeilijkheden die bepaalde personen nu blijken 
te ondervinden terwijl dit in het verleden niet het ge-
val was. Daarom wordt aangedrongen op niet alleen 
meer transparantie maar ook op het bekendmaken 
van de motivering tot weigering. Bij de economische 
migratie wordt gewaarschuwd voor een braindrain van 
hooggeschoolde migranten, enerzijds, en voor het in-
perken van de sociale rechten ten aanzien van deze 
economische migranten, anderzijds. Met betrekking 
tot de regularisatie van de « sans papiers » werd er in 
het laatste anderhalf jaar geen structurele vooruitgang 
geboekt. Het is echter overduidelijk dat er een einde 
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l’incertitude actuelle qui tend à l’arbitraire — avec tou-
tes les conséquences que cela implique pour la sécuri-
té juridique. De concert avec le Collège des médiateurs 
fédéraux, elle constate en outre qu’une discrimination 
risque d’apparaître dans ce contexte entre les person-
nes prêtes à faire la grève de la faim et les autres.

Seule une circulaire énumérant une liste de critères 
clairs peut apporter une solution au problème. En tout 
cas, le groupe de l’intervenante est favorable à une ré-
gularisation individuelle des personnes qui sont bien 
intégrées. Mme Lalieux demande par ailleurs où en est 
l’enquête, demandée par la Chambre, du Collège des 
médiateurs fédéraux sur la présence d’enfants dans 
des centres fermés. Elle a en effet appris que des mi-
neurs d’âge refoulés étaient toujours enfermés dans 
ces centres.

En ce qui concerne la politique d’éloignement, Mme 
Lalieux demande dans quelle mesure la ministre est-
elle disposée à suivre les recommandations du récent 
rapport de l’ONU et si les étrangers refoulés et expul-
sés sont encore poursuivis dans leur pays d’origine.

*
*     *

M. Bruno Steegen (Open Vld) souligne l’importance 
d’une politique européenne d’asile et d’immigration en 
général et d’un consensus avec les pays voisins en 
particulier.

En ce qui concerne la politique d’asile, il rappelle le 
long chemin qui a été parcouru entre l’an 2000, époque 
où l’on enregistrait encore près de 40 000 demandes 
d’asile par an, et aujourd’hui. La modifi cation de la pro-
cédure d’asile réalisée par le prédécesseur de la minis-
tre y a joué un grand rôle.

S’agissant de la politique d’immigration, l’intervenant 
est favorable à une lutte sévère contre les abus au ni-
veau du regroupement familial et à l’idée de prononcer 
la déchéance de la nationalité belge en cas de condam-
nation pour mariage ou cohabitation de complaisance. 
Il se réjouit également de la proposition de mobilité des 
étudiants au sein de l’l’Union européenne, à condition 
qu’un contrôle satisfaisant de ces visas d’étudiant soit 
organisé. En ce qui concerne l’immigration économi-
que, il réclame une fl exibilité suffi sante dans l’optique 
de la situation économique actuelle. En matière de ré-
gularisations, qui doivent encore toujours être opérées 
sur une base individuelle faute d’accord sur les critères 
à appliquer, il espère une percée dans un proche ave-

moet gemaakt worden aan de huidige onduidelijkheid 
die — met alle gevolgen van dien voor de rechtszeker-
heid — zelfs naar het arbitraire neigt. Samen met het 
College van federale ombudsmannen wordt daarenbo-
ven vastgesteld dat er in deze context een discriminatie 
dreigt tussen diegenen die bereid zijn om hiervoor in 
hongerstaking te gaan en de anderen.

Alleen een rondzendbrief met duidelijke criteria kan 
hierin voor een oplossing zorgen. In ieder geval is de 
fractie van spreekster voorstander van een individuele 
regularisatie van personen die goed geïntegreerd zijn. 
Voorts informeert mevrouw Lalieux of er enig nieuws is 
over het door de Kamer gevraagde onderzoek van het 
College van federale ombudsmannen naar de aanwe-
zigheid van kinderen in gesloten centra. Zij verneemt 
immers dat teruggedreven minderjarigen nog altijd in 
dergelijke centra opgesloten zouden worden.

In verband met de verwijderingspolitiek informeert 
mevrouw Lalieux naar de mate waarin de minister be-
reid is om de aanbevelingen uit het recente VN-rapport 
op te volgen en of de teruggedreven en uitgewezen 
vreemdelingen in hun land van herkomst nog opge-
volgd worden.

*
*     *

De heer Bruno Steegen (Open Vld) wijst op het be-
lang van een Europees asiel- en migratiebeleid in het 
algemeen en op een consensus met de buurlanden in 
het bijzonder.

Aangaande het asielbeleid wordt herinnerd aan de 
lange weg die werd afgelegd tussen 2000, toen er nog 
zo’n 40 000 asielaanvragen per jaar werden ingediend, 
en nu. De door de voorganger van de minister door-
gevoerde wijziging van de asielprocedure heeft daarin 
een grote rol gespeeld.

Aangaande het migratiebeleid onderschrijft spre-
ker de strenge aanpak van misbruiken bij de gezins-
hereniging en het voornemen om bij een veroordeling 
wegens schijnhuwelijk of -samenwoonst ook de verval-
lenverklaring van de Belgische nationaliteit uit te spre-
ken. Verder juicht hij de voorgestelde studentenmobi-
liteit binnen de EU toe op voorwaarde dat er op deze 
studentenvisa een afdoende toezicht wordt georgani-
seerd. Bij de economische migratie dringt hij aan op 
voldoende fl exibiliteit met het oog op de huidige econo-
mische toestand. Inzake de regularisatie die nog altijd 
op individuele basis moet gebeuren wegens het gebrek 
aan een akkoord over de te hanteren criteria, hoopt hij 
op een doorbraak in de naaste toekomst waarbij voor 
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nir, et pour le groupe de l’intervenant, la volonté d’inté-
gration au niveau de la langue et de l’emploi seront des 
facteurs essentiels à cet égard.

S’agissant de la politique d’éloignement, il souligne 
la nécessité de prendre des mesures effectives, mais 
cohérentes et humaines.

*
*     *

En ce qui concerne la politique d’asile, Mme Clo-
tilde Nyssens (cdH) demande des explications sur les 
mesures que compte prendre la ministre pour résorber 
l’arriéré actuel qu’ont accumulé les autorités compé-
tentes, sur les initiatives législatives qui seront prises 
pour accélérer certaines catégories de dossiers d’asile 
et sur l’état d’avancement du statut annoncé des apa-
trides. Elle souhaite également savoir si le bureau 
d’appui dont la création est annoncée collaborera — 
notamment dans la rédaction des profi ls d’emplois — 
avec d’autres services publics fédéraux.

En ce qui concerne la politique de migration, l’inter-
venante demande si, dans le cadre du regroupement 
familial, les gouvernements des entités fédérées se-
ront consultés au sujet de la détermination des moyens 
d’existence réguliers et suffi sants dont doivent dis-
poser les ressortissants de pays étrangers à l’Union 
européenne. En ce qui concerne les visas d’étudiant, 
elle voudrait savoir si une concertation a été organisée 
avec les gouvernements des entités fédérées. Pour ce 
qui est de la migration économique des ressortissants 
de pays tiers, la membre ne perçoit pas clairement la 
plus-value des mesures annoncées, étant donné que 
la carte de travail et le permis de séjour sont déjà liés 
entre eux. L’analyse du Collège des médiateurs fédé-
raux concernant le séjour pour raisons humanitaires 
semble juridiquement étayée et ad rem : tant ses ob-
servations quant à la légalité et à l’insécurité juridique 
que ses recommandations paraissent particulièrement 
intéressante. L’intervenante forme donc le vœu qu’il 
sera rapidement mis fi n à l’insécurité dans laquelle les 
intéressés se trouvent, et que la circulaire précisant les 
critères de régularisation verra le jour sous peu.

En ce qui concerne la politique d’éloignement, elle 
demande si les reconduites effectuées en application 
de la Convention de Dublin tiendront compte de l’unité 
de la famille de l’intéressé. Elle s’enquiert en outre du 
nombre et de la nature des familles qui peuvent être 
hébergées dans les appartements loués, du fonde-
ment juridique de cette expérience, du choix des fa-
milles concernées et du statut des coaches.

de fractie van de spreker de wil tot integratie qua taal 
en tewerkstelling essentieel zijn.

Aangaande het verwijderingsbeleid dringt hij aan op 
effectieve maar consequente en humane maatregelen.

*
*     *

Mevrouw Clotilde Nyssens (cdH) wenst met betrek-
king tot het asielbeleid meer uitleg over de maatregelen 
die de minister wil nemen om de huidige achterstand bij 
de bevoegde overheden weg te werken, over de wet-
gevende initiatieven die genomen zullen worden om 
bepaalde categorieën van asieldossiers te versnellen 
en over de stand van zaken aangaande het aangekon-
digde statuut van staatloze. Ook wil zij vernemen of het 
aangekondigde ondersteuningsbureau — inzonderheid 
bij het opstellen van de werkgelegenheidsprofi elen — 
zal samenwerken met andere federale overheidsdien-
sten.

Met betrekking tot het migratiebeleid informeert 
spreekster in het raam van de gezinshereniging of de 
deelregeringen inspraak zullen hebben bij het bepa-
len van de regelmatige, voldoende en toereikende be-
staansmiddelen waarover een niet EU-onderdaan moet 
beschikken. Inzake de studentenvisa wil zij vernemen 
of er hierover met de deelregeringen overleg gepleegd 
werd. Betreffende de economische migratie van de zo-
genaamde « derdelanders » is het niet duidelijk welke 
meerwaarde de aangekondigde maatregelen hebben 
aangezien de arbeidskaart en de verblijfsvergunning 
nu reeds aan elkaar gekoppeld zijn. De analyse van 
het College van federale ombudsmannen over het ver-
blijf om humanitaire redenen lijkt bijzonder ad rem en 
juridisch onderbouwd : zowel zijn opmerkingen over de 
wettelijkheid en de rechtsonzekerheid als zijn aanbe-
velingen lijken bijzonder belangwekkend. Spreekster 
drukt dan ook de hoop uit dat er snel een einde komt 
aan de onzekerheid waarin betrokkenen zich bevinden, 
en dat de rondzendbrief met de regularisatiecriteria 
eerstdaags het licht ziet.

Met betrekking tot het verwijderingsbeleid wordt ge-
vraagd of er bij de terugleidingen met toepassing van 
het Verdrag van Dublin rekening gehouden wordt met 
de eenheid van het gezin van betrokkene(n). Voorts 
wordt geïnformeerd naar het aantal en de aard van 
de gezinnen die in de gehuurde woningen en appar-
tementen kunnen worden ondergebracht, de juridische 
basis van dit experiment, de keuze van de betrokken 
gezinnen en naar het statuut van de coaches.
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En ce qui concerne les fonds européens, elle de-
mande quels pourcentages de ces fonds seront res-
pectivement affectés aux expulsés qui regagneront vo-
lontairement leur pays et à ceux qui feront l’objet d’un 
retour forcé.

*
*     *

M. Fouad Lahssaini (Ecolo-Groen !) se réjouit bien 
sûr des mesures annoncées en matière de lutte contre 
la traite des êtres humains. Dans le cadre de l’amé-
lioration de la situation du personnel de maison dans 
le milieu diplomatique, il s’était cependant attendu à 
une attitude plus courageuse. Il espère également une 
extension de ces mesures à l’ensemble du personnel 
des ambassades, d’une part, et à celui des institutions 
internationales, d’autre part.

Il rejette ensuite l’idée selon laquelle l’immigration de 
personnes hautement qualifi ées ferait partie de l’aide 
au développement. Il y a longtemps, les pays occiden-
taux pouvaient se permettre de prendre les matières 
premières aux pays en développement. Maintenant 
que ce n’est plus possible, ils leur enlèvent leurs jeu-
nes éléments les plus prometteurs. Ces derniers sont 
alors mis au travail ici et on s’attend à ce qu’ils rentrent 
ensuite tout simplement dans leur pays. Ce système 
ne tient en effet absolument pas compte de ce que ces 
pays ont investi dans les personnes concernées. Dans 
ce cadre, il ne comprend pas le sens de l’accord conclu 
avec le Maroc concernant le retour de ce pays des ré-
fugiés qui sont arrivés là-bas.

*
*     *

Mme Jacqueline Galant (MR) souscrit aux efforts 
fournis par le ministre dans le cadre de la lutte contre 
les mariages blancs et les cohabitations fi ctives. L’as-
sociation d’une déchéance de la nationalité belge à ces 
pratiques lui semble dès lors être une mesure perti-
nente. 

En ce qui concerne les étudiants, l’intervenante ré-
clame une politique vaste et transparente qui s’inscrive 
dans le cadre de l’aide au développement où la Belgi-
que se distingue par son ouverture. Il n’empêche qu’il 
faut intensifi er la lutte contre les abus dans ce domaine. 
La politique de la France peut servir d’exemple en la 
matière.

En ce qui concerne l’immigration économique, l’ac-
cent est d’abord mis sur le caractère incomplet de la 
liste des métiers en pénurie. Ensuite, elle plaide en fa-
veur d’une politique visant à rendre l’Europe attrayante 

Met betrekking tot de Europese Fondsen wenst zij te 
vernemen hoeveel procent van deze fondsen gebruikt 
wordt voor respectievelijk de uitgewezenen die vrijwillig 
terugkeren en hen die gedwongen terugkeren.

*
*     *

De heer Fouad Lahssaini (Ecolo-Groen !) juicht 
de aangekondigde maatregelen in de strijd tegen de 
mensenhandel vanzelfsprekend toe. In het raam van 
de verbetering van de situatie van het huispersoneel in 
het diplomatieke milieu had hij evenwel een moediger 
houding verwacht. Tevens hoopt hij op een uitbreiding 
van deze maatregelen tot het volledige personeel van 
de ambassades, enerzijds, en tot dit van de internatio-
nale instellingen, anderzijds.

Verder verwerpt hij de idee dat de migratie van hoog-
geschoolden een onderdeel zou zijn van de ontwikke-
lingshulp. Lange tijd geleden konden de westerse lan-
den het zich veroorloven om in de ontwikkelingslanden 
de grondstoffen weg te halen. Nu dit niet meer mogelijk 
is, halen zij er de meest belovende jonge elementen 
weg. Deze worden dan hier aan het werk gezet en men 
verwacht dat zij daarna gewoon naar hun land terugke-
ren. Dit systeem houdt immers absoluut geen rekening 
met hetgeen deze landen in betrokkenen geïnvesteerd 
hebben. In dit kader begrijpt hij de zin niet van het ak-
koord dat met Marokko werd afgesloten betreffende de 
terugkeer uit dit land van de vluchtelingen die daar zijn 
aangekomen.

*
*     *

Mevrouw Jacqueline Galant (MR) onderschrijft de 
inspanningen van de minister in de strijd tegen de 
schijnhuwelijken en -samenwoonsten. De koppeling 
van vervallenverklaring van de Belgische nationaliteit 
lijkt haar dan ook een terechte maatregel.

Betreffende de studenten roept spreekster op tot een 
ruim en transparant beleid dat kadert in een ontwikke-
lingshulp waarin België zich door zijn openheid onder-
scheidt. Dit neemt evenwel niet weg dat de strijd tegen 
misbruiken op dit vlak dienen te worden opgevoerd. De 
politiek van Frankrijk kan hierbij als voorbeeld gelden.

Betreffende de economische migratie wordt voor-
eerst gewezen op de slechts onvolledige lijst van knel-
puntberoepen. Daarnaast wordt gepleit voor een beleid 
waardoor Europa aantrekkelijk gemaakt wordt voor 
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pour les travailleurs étrangers. Cette politique doit tenir 
compte tant de la demande sur le marché du travail 
que de l’activation des chômeurs et des secteurs en 
diffi culté. Étant donné le morcellement des compéten-
ces en la matière, ce ne sera pas une sinécure! Elle 
se félicite de la régularisation unique de l’immigration 
économique clandestine en projet et espère que le mi-
nistre de l’Emploi veillera strictement au respect des 
contrats et offres de travail invoqués à cet égard. Les 
abus devront être punis pénalement. En l’occurrence 
également, il est renvoyé à l’exemple français. Une ré-
gularisation collective est inadmissible à cet égard: les 
régularisations individuelles ont prouvé et prouvent en-
core leur utilité. Sur ce point, il est demandé d’associer 
les bourgmestres à l’évaluation de l’ancrage local des 
demandeurs. 

En ce qui concerne l’octroi d’un permis de séjour 
électronique, il est souligné que la Belgique dispose 
ainsi d’une arme puissante pour lutter contre les frau-
des diverses dans ce domaine.

En ce qui concerne la politique d’éloignement, Mme 
Galant demande où en est la concertation avec la 
ministre de l’Intégration sociale, des Pensions et des 
Grandes villes sur la problématique du retour volon-
taire dans les différents centres ouverts.

2.  Réponses de Mme Annemie Turtelboom, mi-
nistre de la Politique de migration et d’asile

Mme Annemie Turtelboom, ministre de la Politique 
de migration et d’asile, répond, concernant le regrou-
pement familial, que:

—  les moyens d’existence requis se situent au 
niveau du revenu d’intégration et s’élèvent donc à 
972 euros pour un ménage;

—  les Communautés sont naturellement compéten-
tes pour l’élaboration des conditions en matière d’inté-
gration.

Les problèmes relatifs à la cohabitation fi ctive se 
produisent parce qu’en Belgique, la cohabitation légale 
est assimilée à un mariage.

Un groupe de travail technique se penche actuelle-
ment sur la coordination des différentes initiatives des 
autorités concernées en matière de visas d’étudiants. 
Entre-temps, on a agi avec succès sur le terrain contre 
les « fi lières d’étudiants » qui avaient été découvertes. 
Les deux approches, c’est-à-dire la prise de mesures 
légales effi caces et l’intervention sur le terrain, se sont 
donc avérées nécessaires. La ministre répète que les 

buitenlandse werknemers. Dit beleid dient rekening te 
houden met zowel de vragen op de arbeidsmarkt als de 
activering van de werklozen en de sectoren in moeilijk-
heden. Gezien de versnippering van de bevoegdheden 
ter zake zal dit geen sinecure zijn ! De voorgenomen 
eenmalige regularisatie van de clandestiene econo-
mische migratie verdient alle lof en gehoopt dient te 
worden dat de minister van Werk strikt zal toezien op 
de hierbij ingeroepen arbeidsovereenkomsten en -aan-
biedingen. Misbruiken zullen strafrechtelijk moeten be-
straft worden. Ook hier wordt verwezen naar het Franse 
voorbeeld. Een collectieve regularisatie is hierbij uit den 
boze : de individuele regularisaties hebben hun nut be-
wezen en doen dat nog steeds. Hierbij wordt opgeroe-
pen om de burgemeesters in te schakelen in de beoor-
deling van de lokale verankering van de aanvragers.

Betreffende de uitreiking van de elektronische ver-
blijfskaart wordt erop gewezen dat België hiermee over 
een krachtig wapen beschikt om op te treden tegen al-
lerhande fraude op dit vlak.

Betreffende het verwijderingsbeleid informeert me-
vrouw Galant naar de stand van zaken in verband met 
het overleg met de minister van Maatschappelijke In-
tegratie, Pensioenen en Grote Steden over de proble-
matiek van de vrijwillige terugkeer in de verschillende 
open centra.

2.  Antwoorden van mevrouw Annemie Turtel-
boom, minister van Migratie- en Asielbeleid

Mevrouw Annemie Turtelboom, minister van Migra-
tie- en Asielbeleid, antwoordt betreffende de gezins-
hereniging dat :

—  de vereiste bestaansmiddelen op het niveau van 
het leefl oon liggen en voor een gezin dus 970 euro be-
dragen;

—  voor de uitwerking van de integratievereisten 
vanzelfsprekend de gemeenschappen bevoegd zijn.

De problemen met de schijnsamenwoonsten duiken 
op omdat de wettelijke samenwoonst in België nu een-
maal gelijkgeschakeld wordt met een huwelijk.

Een technische werkgroep buigt zich momenteel 
over de coördinatie van de verschillende initiatieven 
van de betrokken overheden inzake van de studenten-
visa. Daarnaast werd er op het terrein succesvol op-
getreden tegen de « studentenfi lières » die waren op-
gedoken. De beide manieren van aanpak, met name : 
het nemen van afdoende wettelijke maatregelen en het 
optreden op het terrein, zijn dus nodig gebleken. Her-
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mesures envisagées ont uniquement pour but de pré-
venir les abus et d’accélérer les procédures pour les 
étudiants de bonne foi.

Le protocole conclu avec Fedasil vise à créer la pos-
sibilité de pouvoir régler entièrement la procédure sur 
le terrain.

Un accord n’a toujours pas pu être atteint sur la régu-
larisation. Il n’en demeure pas moins que 12 000 dos-
siers sont traités sur une base annuelle selon les critères 
en vigueur. Pour rappel, ces critères sont les suivants: 
les régularisations pour raisons médicales, la longue 
durée d’une procédure et les régularisations humani-
taires, comme celle des parents d’enfants belges.

À l’heure actuelle, une seule famille refoulée avec 
enfants séjourne dans un centre fermé. En effet, il n’y 
a pas encore d’alternative pour de tels cas. La durée 
d’un séjour de ce type est normalement limitée à une 
ou deux semaines.

Les habitations et appartements loués sont desti-
nés aux familles qui se trouvent dans la « procédure 
de Dublin » et aux familles qui se trouvent dans une 
situation illégale. D’un point de vue statistique, les huit 
unités actuellement disponibles suffi sent, mais si cette 
offre devait quand même s’avérer insuffi sante, de nou-
velles unités seraient immédiatement louées. Jusqu’à 
présent, six familles y ont été logées, dont quatre se 
trouvant dans la « procédure de Dublin » et deux, en 
situation illégale. Quatre de ces familles sont déjà par-
ties volontairement en collaboration avec l’OIM. Selon 
l’accord, il faut qu’un membre au moins de la famille 
soit toujours présent dans l’unité. Les coaches sont 
disponibles 24 heures sur 24 et sept jours sur sept et 
conçoivent leurs tâches de manière très large et inven-
tive. L’expérience est cependant encore trop récente 
pour pouvoir en tirer des données statistiques fi ables. 
Le cadre juridique n’étant pas clair, un arrêté royal sera 
pris par mesure de précaution.

La construction du nouveau centre fermé commen-
cera en février 2009 et sera achevée dans les deux 
ans.

Les zones réservées aux « régimes individuels » 
dans les centres fermés ne sont pas destinées aux per-
sonnes ayant des problèmes psychiatriques, mais aux 
cas diffi ciles individuels, comme les (ex-)toxicomanes, 
qui causent de nombreux ennuis et nuisances.

Les revendeurs de drogue en séjour illégal arrêtés 
à Anvers et à Charleroi ne bénéfi cieront pas d’un trai-
tement de faveur. Cette méthode de travail est en effet 

haald wordt dat de voorgenomen maatregelen enkel de 
bedoeling hebben om misbruiken te voorkomen en om 
de procedures voor bona fi da studenten sneller te laten 
verlopen.

Het protocol met Fedasil beoogt de mogelijkheid te 
creëren om op het terrein de procedure volledig te kun-
nen afwikkelen.

Er kon nog steeds geen akkoord worden bereikt over 
de regularisatie. Dit heeft evenwel niet belet om op jaar-
basis volgens de geldende criteria 12 000 dossiers te 
behandelen. Ter herinnering : deze criteria zijn : de re-
gularisaties om medische redenen, de lange duur van 
een procedure en de humanitaire regularisaties, zoals 
— bijvoorbeeld — de ouders van Belgische kinderen.

Er verblijft momenteel één teruggedreven gezin met 
kinderen in een gesloten centrum. Voor dergelijke ge-
vallen is er immers nog geen alternatief. De duur van 
een dergelijk verblijf is normaal beperkt tot één tot twee 
weken.

De gehuurde woningen en appartementen zijn be-
stemd voor gezinnen in de « Dublin-procedure » en 
voor gezinnen die zich in een illegale situatie bevin-
den. Statistisch volstaan de huidige acht beschikbare 
eenheden maar, indien dit aanbod toch onvoldoende 
zou blijken, zullen er onmiddellijk nieuwe eenheden ge-
huurd worden. Tot dusver werden er zes gezinnen in 
ondergebracht, vier die zich in de « Dublin-procedure » 
bevonden en twee illegale. Vier van deze gezinnen zijn 
reeds vrijwillig vertrokken in samenwerking met IOM. 
De afspraak is dat er altijd ministens één gezinslid in 
de eenheid aanwezig is. De coaches zijn 24/7 beschik-
baar en zij interpreteren hun takenpakket zeer ruim en 
inventief. Het experiment is echter nog te jong voor be-
trouwbare statistische gegevens. Het juridisch kader is 
niet duidelijk, daarom wordt er — als voorzorgsmaatre-
gel — een koninklijk besluit genomen.

De bouw van het nieuwe gesloten centrum worden 
in februari 2009 aangevat en zal binnen twee jaar af 
zijn.

De ruimten voor « individuele regimes » in gesloten 
centra zijn niet bedoeld voor mensen met psychiatri-
sche problemen maar voor individuele moeilijke geval-
len, zoals — bijvoorbeeld — (ex-)drugsverslaafden, die 
veel last en overlast veroorzaken.

De in Antwerpen en Charleroi opgepakte illegale 
drugdealers krijgen geen voorkeursbehandeling. Deze 
werkwijze is immers uitsluitend van praktische aard en 
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exclusivement de nature pratique et est mise en oeuvre 
en collaboration avec les instances compétentes sur le 
terrain. Le but est de tenir compte, dans le cadre des 
actions locales, de la capacité disponible à ce moment 
dans les centres fermés. Les parquets sont naturelle-
ment aussi associés à ces actions. En effet, les inté-
ressés sont présentés d’abord — si nécessaire — au 
juge. Pour un complément d’informations à ce propos, 
la ministre renvoie au ministre de la Justice.

Il va sans dire que la situation sur le marché belge du 
travail jouera un rôle dans la mise en oeuvre concrète 
de la migration économique.

En ce qui concerne l’intervention des fonds euro-
péens, la ministre indique que la proportion de retours 
volontaires et forcés est de 50/50.

La suggestion relative à la modifi cation des prescrip-
tions concernant le paiement des tests ADN est prise 
en compte. Elle sera examinée lors du prochain contrô-
le budgétaire.

Avec certains pays, il faut signer un « protocole d’ac-
cord » dès lors qu’ils ne veulent signer de réels « ac-
cords » qu’avec l’Union européenne. Ces protocoles 
vont parfois au-delà de simples modalités de retour. En 
effet, ils visent toujours à mettre en place une situation 
bénéfi que aux deux parties.

La transposition de la directive de l’Union européen-
ne en droit national donne toujours lieu à un débat par-
lementaire.

Plusieurs recommandations du rapport de l’ONU se-
ront inscrites dans le projet de loi portant les disposi-
tions diverses non urgentes. 

Le rapport du Collège des médiateurs fédéraux indi-
que que le principe constitutionnel d’égalité n’a pas été 
violé. Les grévistes de la faim étaient en effet tellement 
affaiblis qu’ils ont obtenu un titre de séjour provisoire 
sur la base d’un certifi cat médical. Ensuite, la ministre 
souligne qu’elle n’a nullement l’intention d’exécuter la 
première recommandation de ce collège.

Le bureau de soutien européen veille à ce que les 
autres États membres de l’Union européenne dispo-
sent des données nécessaires pour que l’on puisse 
aboutir — à terme — à une harmonisation de la po-
litique.

Les profi ls évoqués ne sont pas les profi ls d’emploi 
mais les profi ls des réfugiés.

gebeurt in samenwerking met de op het terrein bevoeg-
de instanties. De bedoeling is om bij de lokale acties 
rekening te houden met de op dat moment beschikbare 
capaciteit in de gesloten centra. De parketten zijn van-
zelfsprekend ook betrokken partij. Betrokkenen worden 
immers — indien nodig — eerst voor de rechter geleid. 
Voor verdere inlichtingen hierover wordt naar de minis-
ter van Justitie verwezen.

Vanzelfsprekend zal de toestand op de Belgische 
arbeidsmarkt een rol spelen bij de concrete uitwerking 
van de economische migratie.

Met betrekking tot de tussenkomst door de Europe-
se fondsen wordt gesteld dat de verhouding tussen de 
vrijwillige en de gedwongen terugkeer 50/50 is.

De suggestie om de voorschriften inzake de bekos-
tiging van de DNA-testen te wijzigen, wordt meegeno-
men. Zij zal tijdens de volgende begrotingscontrole ter 
bespreking worden voorgelegd.

Met bepaalde landen dient een Memorandum of Un-
derstanding of MoU te worden afgesloten omdat deze 
landen uitsluitend met de EU akkoorden als dusdanig 
willen afsluiten. Deze MoU’s omvatten soms meer dan 
loutere terugkeermodaliteiten, er wordt immers steeds 
gestreefd naar een win-win-situatie.

De omzetting van een EU-richtlijn in nationaal recht 
geeft altijd aanleiding tot een parlementair debat.

Een aantal aanbevelingen van het VN-verslag zal 
opgenomen worden in het wetsontwerp houdende de 
niet-dringende diverse bepalingen.

Het verslag van het College van federale ombuds-
mannen stelt dat het grondwettelijk gelijkheidsbeginsel 
niet geschonden werd. De hongerstakers waren im-
mers dermate verzwakt dat zij op basis van een me-
disch getuigschrift een voorlopige verblijfstitel hebben 
verkregen. Daarnaast benadrukt de minister dat zij 
geenszins van plan is om de eerste aanbeveling van dit 
college uit te voeren.

Het Europees ondersteuningsbureau zorgt ervoor 
dat de andere EU-lidstaten over de nodige gegevens 
beschikken waardoor men — op termijn — tot een har-
monisering van het beleid kan komen.

De profi elen waarover sprake, zijn niet de tewerk-
stellings- maar de vluchtelingenprofi elen.
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La problématique de la traite des êtres humains re-
lève de la compétence du ministre de la Justice.

La ministre estime également que le couplage de la 
politique de la migration à la coopération au dévelop-
pement va trop loin.

Le projet mis sur pied au Maroc vise à aider les 
autorités marocaines — à leur demande — à organi-
ser l’éloignement des migrants qui arrivent de manière 
illégale au Maroc.

Les statistiques relatives aux retours provenant des 
différents centres seront communiquées à la commis-
sion.

Enfi n, il est confi rmé que le nombre de dossiers doit 
toujours être multiplié par 1,3 pour obtenir le nombre 
de personnes concernées.

III.  —  AVIS

La commission émet, par 10 voix contre 2, un avis 
favorable sur la section 13 — « SPF Intérieur » du pro-
jet de budget général des dépenses pour l’année bud-
gétaire 2009.

La commission émet, par 9 voix contre 2, un avis 
favorable sur la section 17 — « Police fédérale et Fonc-
tionnement intégré » du projet de budget général des 
dépenses pour l’année budgétaire 2009.

 Le rapporteur, Le président,

 Josy ARENS André FRÉDÉRIC

Voor de problematiek van de mensenhandel is de 
minister van Justitie bevoegd.

De koppeling van het migratiebeleid aan de ontwik-
kelingssamenwerking gaat ook de minister een stap te 
ver.

Het in Marokko opgezette project beoogt de Marok-
kaanse overheden — op hun vraag — te steunen bij de 
organisatie van de verwijdering van de migranten die 
illegaal in Marokko aankomen.

De statistieken in verband met de terugkeer uit de 
verschillende centra worden aan de commissie be-
zorgd.

Ten slotte wordt bevestigd dat het aantal dossiers 
nog steeds met 1,3 vermenigvuldigd moet worden om 
bij het aantal betrokken personen uitte komen.

III.  —  ADVIEZEN

De commissie brengt met 10 tegen 2 stemmen een 
gunstig advies uit over sectie 13 — FOD Binnenlandse 
Zaken van het ontwerp van algemene uitgavenbegro-
ting voor het begrotingsjaar 2009.

De commissie brengt met 9 tegen 2 stemmen een 
gunstig advies uit over sectie 17 — Federale Politie en 
Geïntegreerde Werking van het ontwerp van algemene 
uitgavenbegroting voor het begrotingsjaar 2009.

 De rapporteur, De voorzitter,

 Josy ARENS André FRÉDÉRIC
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AVIS

sur la section 14  —  SPF Affaires 
étrangères, Commerce extérieur et 

Coopération au Développement
—

Partim : Affaires étrangères et
Commerce extérieur

RAPPORT

FAIT AU NOM DE LA COMMISSION
DES RELATIONS EXTÉRIEURES

PAR
M. Georges DALLEMAGNE

ADVIES

over sectie 14  —  FOD Buitenlandse 
Zaken, Buitenlandse Handel en 
Ontwikkelingssamenwerking

—
Partim : Buitenlandse Zaken en 

Buitenlandse Handel

VERSLAG

NAMENS DE COMMISSIE
VOOR DE BUITENLANDSE BETREKKINGEN

UITGEBRACHT DOOR
DE HEER Georges DALLEMAGNE

A. — Vaste leden/Membres titulaires   :

CD&V : Ingrid Claes, Roel Deseyn, Nathalie Muylle 

MR : Xavier Baeselen, François-Xavier de Donnea, Daniel 
Ducarme 

PS : Guy Coëme, André Flahaut, Patrick Moriau 
Open Vld : Herman De Croo, Hilde Vautmans 

VB : Alexandra Colen, Francis Van den Eynde 
sp.a+Vl.Pro : Bruno Tuybens, Dirk Van der Maelen 
Ecolo-Groen! : Wouter De Vriendt 
cdH : Georges Dallemagne

B. — Plaatsvervangers/Membres suppléants :

Gerald Kindermans, Herman Van Rompuy, Stefaan Vercamer, Hilâl 
Yalçin 
François Bellot, Corinne De Permentier, Pierre-Yves Jeholet, Olivier 
Maingain 
Jean Cornil, Yvan Mayeur, N., N.
Katia della Faille de Leverghem, Willem-Frederik Schiltz, Geert 
Versnick 
Rita De Bont, Peter Logghe, Bruno Valkeniers 
Hans Bonte, Maya Detiège, N.
Meyrem Almaci, Juliette Boulet 
Christian Brotcorne, Brigitte Wiaux

Samenstelling van de commissie op datum van indiening van het verslag/
Composition de la commission à la date de dépôt du rapport :

Voorzitter/Président : Hilde Vautmans 

C. — Niet-stemgerechtigde leden/Membres sans voix délibérative :

N-VA : Bart De Wever.
LDD : Martine De Maght.
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MESDAMES, MESSIEURS,

Votre commission a examiné la section 14 — SPF 
Affaires étrangères, Commerce extérieur et Coopéra-
tion au Développement (partim : Affaires étrangères et 
Commerce extérieur) pour l’année budgétaire 2009, 
ainsi que la note de politique générale du ministre des 
Affaires étrangères (DOC 52 1529/006) au cours de sa 
réunion du 19 novembre 2008.

I.  —  EXPOSÉ DU MINISTRE
DES AFFAIRES ÉTRANGÈRES

Il est renvoyé au document 1529/006, dont M. Karel 
De Gucht, ministre des Affaires étrangères, a résumé 
les grandes lignes devant la commission. 

II.  —  EXPOSÉ DU SECRÉTAIRE D’ÉTAT AUX 
AFFAIRES ÉTRANGÈRES,

CHARGÉ DE LA PRÉPARATION
DE LA PRÉSIDENCE EUROPÉENNE,

ADJOINT AU MINISTRE
DES AFFAIRES ÉTRANGÈRES 

M. Olivier Chastel, secrétaire d’État aux Affaires 
étrangères, chargé de la préparation de la Présidence 
européenne, a développé le chapitre de la note de po-
litique traitant de la Présidence de l’Union européenne 
(pp. 8 et 9) par les considérations suivantes.

« ACTIONS ENTREPRISES POUR LA PRÉPARA-
TION DE LA PRÉSIDENCE BELGE

INTRODUCTION

Conformément à son mandat, le secrétaire d’État 
s’est attelé dès sa prise de fonction à la confection 
d’une note qui fi xe la méthode pour préparer de la ma-
nière la plus effi cace possible la présidence belge de 
2010.

Cette note a été approuvée par le Conseil des minis-
tres du 4 juillet. Elle constitue la feuille de route pour la 
préparation de la présidence belge en 2010.

Une préparation précoce était nécessaire, compte 
tenu des incertitudes qui entourent l’entrée en vigueur 
du Traité de Lisbonne, des obligations de la présidence 
en équipe avec l’Espagne et la Hongrie et enfi n, de la 
complexité de la consultation belgo-belge.

DAMES EN HEREN, 

Uw commissie heeft tijdens haar vergadering van 
19 november 2008 sectie 14 — FOD Buitenlandse 
Zaken, Buitenlandse Handel en Ontwikkelingssamen-
werking (partim : Buitenlandse Zaken en Buitenlandse 
Handel) van de Algemene Uitgavenbegroting voor het 
begrotingsjaar 2009 besproken, alsmede de beleids-
nota van de minister van Buitenlandse Zaken (DOC 52 
1529/006).

I.  —  UITEENZETTING VAN DE MINISTER VAN 
BUITENLANDSE ZAKEN

De heer Karel De Gucht, minister van Buitenland-
se Zaken, vat de krachtlijnen van zijn beleidsnota sa-
men. Hij verwijst voor het overige naar zijn beleidsnota 
(DOC 52 1529/006).

II.  —  UITEENZETTING VAN DE 
STAATSSECRETARIS VOOR BUITENLANDSE 
ZAKEN, BELAST MET DE VOORBEREIDING 
VAN HET EUROPESE VOORZITTERSCHAP, 

TOEGEVOEGD AAN DE MINISTER VAN 
BUITENLANDSE ZAKEN

De heer Olivier Chastel, staatssecretaris voor Bui-
tenlandse Zaken, belast met de voorbereiding van het 
Europese Voorzitterschap, gaat dieper in op het hoofd-
stuk van de beleidsnota in verband met het Europese 
Voorzitterschap (DOC 52 1529/006, blz. 8-9). 

« ACTIES TER VOORBEREIDING VAN HET BEL-
GISCHE VOORZITTERSCHAP

INLEIDING

In overeenstemming met zijn mandaat is de staats-
secretaris van bij het opnemen van zijn functie begon-
nen met de opmaak van een nota over de voorberei-
ding van het Belgische voorzitterschap in 2010.

Op 4 juli heeft de Ministerraad die nota goedge-
keurd, met het daarin opgenomen stappenplan voor de 
voorbereiding van het voorzitterschap in 2010.

Die vroege voorbereiding is nodig omdat heel wat 
zaken een impact zullen hebben. Zo zijn er de inwer-
kingtreding van het Verdrag van Lissabon, het groeps-
voorzitterschap met Spanje en Hongarije en de com-
plexiteit van het interne Belgische overleg.
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Il va de soi que le Sénat, la Chambre, le Comité 
d’avis fédéral chargé des questions européennes et les 
parlementaires belges du Parlement européen doivent 
être pleinement associés à l’exercice de préparation.

Préparer la présidence, c’est répondre à plusieurs 
défi s :

1.  Un exercice qui doit rester cohérent

Dans les trois organes de travail prévus pour prépa-
rer la présidence (le Groupe de suivi, le comité exécu-
tif chargé de gérer la Task Force, le groupe de travail 
chargé de la préparation du budget), nous veillons à 
associer les exécutifs des régions et des communautés 
aux représentants du gouvernement fédéral.

Le groupe de suivi que préside le secrétaire d’État 
fait offi ce d’organe de concertation mais aussi d’orga-
ne de décision. Il s’est réuni trois fois (le 17 juillet, le 
4 septembre et le 23 octobre). La prochaine réunion est 
prévue le 16 janvier 2009. Les principales échéances 
sont :

—  Adopter un budget pour 2009, 2010 et 2011.

—  Communiquer sur l’Europe grâce au forum de 
discussion jusque fi n décembre 2008, (ce dernier sera 
suivi par d’autres initiatives à partir de 2009).

—  Élaborer le programme de la présidence belge 
qui devra être inséré dans le programme commun de 
la présidence en équipe en 2009.

L’atmosphère est constructive. Il y a, par exemple, 
une ouverture des régions et des communautés pour 
ce qui concerne la participation au budget de la prési-
dence.

2.  Les incertitudes liées au Traité de Lisbonne 

Au début de la présidence française, on espérait 
encore que la ratifi cation du Traité de Lisbonne serait 
achevée avant la campagne électorale pour les élec-
tions européennes. 

Nous savons, depuis, que le Traité n’entrera vrai-
semblablement pas en vigueur avant 2010 … s’il entre 
en vigueur. Quel que soit le cas de fi gure, la présidence 
belge devra faire face à un problème institutionnel :

Het spreekt vanzelf dat de Senaat, de Kamer, het 
Federaal Adviescomité voor Europese Zaken en de 
Belgische Europarlementsleden bij die voorbereiding 
moeten worden betrokken.

Er wachten ons verschillende uitdagingen :

1.  Een oefening in coherentie

In de drie werkgroepen voor de voorbereiding van 
het voorzitterschap (de follow-upgroep, het uitvoerend 
sturend comité van de Task Force, de werkgroep bud-
get) letten we erop dat de regeringen van de gewesten 
en gemeenschappen samenzitten met de vertegen-
woordigers van de federale regering.

De follow-upgroep die de staatssecretaris voorzit, 
is een overleg- maar ook een beslissingsorgaan. Hij 
is drie keer bijeengekomen (17 juli, 4 september en 
23 oktober). De volgende vergadering is gepland voor 
16 januari 2009. De belangrijkste doelstellingen zijn :

—  Een budget voor 2009, 2010 en 2011 goedkeu-
ren.

—  Communiceren over Europa dankzij een discus-
sieforum tot eind 2008 en andere initiatieven vanaf 
2009.

—  Het programma van het Belgische voorzitter-
schap uitwerken. Dat programma moet later ingepast 
worden in het gemeenschappelijk programma van het 
groepsvoorzitterschap in 2009.

De sfeer is constructief. Zo merkt de staatssecretaris 
bereidheid van de gewesten en de gemeenschappen 
om tot het budget van het voorzitterschap bij te dra-
gen.

2.  Onzekerheid rond het Verdrag van Lissabon

Bij het begin van het Franse voorzitterschap hoopte 
men nog dat de goedkeuring van het Verdrag van Lis-
sabon achter de rug zou zijn voor de verkiezingscam-
pagne voor de Europese verkiezingen.

We weten ondertussen dat het Verdrag waarschijn-
lijk niet in werking zal treden voor 2010 … als het al in 
werking treedt. In elk geval zal het Belgische voorzit-
terschap te maken krijgen met een institutioneel pro-
bleem.
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—  soit le Traité sera entré en vigueur juste avant 
notre présidence et nous serons chargés de le mettre 
en œuvre;

—  soit il ne pourra pas entrer en vigueur et la prési-
dence belge devra alors en sauver les parties qui peu-
vent l’être.

Dans un cas comme dans l’autre, nous ouvrirons la 
voie et ce que nous ferons servira de référence pour 
les présidences suivantes.

La note approuvée par le Conseil des ministres était 
basée sur l’hypothèse de l’entrée en vigueur du Traité 
de Lisbonne (sauf pour les aspects budgétaires).

3.  Le budget

À partir des besoins exprimés par chaque départe-
ment fédéral, un budget global est en cours d’élabo-
ration pour les années 2009, 2010 et 2011. Il s’agira 
d’une provision interdépartementale inscrite au budget 
des Affaires étrangères. 

La répartition du crédit provisionnel entre les dépar-
tements concernés se fera par un arrêté royal. 

Les concertations sont en cours pour examiner si et 
dans quelle mesure les communautés et les régions 
participeront aux frais de la préparation de la prési-
dence.

Les besoins de 2009 pour la préparation de la prési-
dence belge couvrent pour l’essentiel :

—  le recrutement de personnel temporaire supplé-
mentaire;

—  la rénovation de bâtiments mis à disposition pour 
la présidence;

—  des frais de voyage de service pour consulter les 
partenaires de la présidence en équipe.

À l’issue du conclave budgétaire, le budget 2009 a été 
plafonné à 8,1 millions d’euros, dont 1,6 million d’euros 
pour la réfection extérieure du Palais d’Egmont. 

Pour ce qui concerne l’année 2010, les besoins ont 
été estimés à environ 70 millions d’euros. Cette estima-
tion est basée sur l’hypothèse que le Traité de Lisbonne 
n’entrera pas en vigueur et que les frais liés à la repré-

—  Ofwel zal het Verdrag net voor ons voorzitter-
schap in werking zijn getreden en moeten wij zorgen 
voor de uitvoering ervan.

—  Ofwel zal het niet in werking kunnen treden en 
dan moet het Belgische voorzitterschap de onderdelen 
redden die kunnen worden gered.

In beide gevallen zullen we het pad moeten effenen 
en zal wat wij doen als referentie dienen voor de vol-
gende voorzitterschappen.

De door de Ministerraad goedgekeurde nota is ge-
baseerd op de veronderstelling dat het Verdrag van Lis-
sabon in werking is getreden (uitgezonderd de budget-
taire aspecten). 

3.  Het budget

Er wordt een algemeen budget opgemaakt voor de 
jaren 2009, 2010 en 2011 op basis van de behoeften 
die de verschillende FOD’s hebben aangegeven. Het 
zal gaan om een interdepartementale provisie die is 
opgenomen in de begroting van Buitenlandse Zaken.

Dat voorlopig krediet zal via een koninklijk besluit 
over de verschillende betrokken departementen wor-
den verdeeld.

Er wordt overleg gepleegd met de gewesten en 
gemeenschappen na te gaan in welke mate zij zullen 
bijdragen in de kosten van de voorbereiding van het 
voorzitterschap.

De behoeften voor 2009 inzake de voorbereiding 
van het voorzitterschap omvatten vooral :

—  de indienstneming van bijkomend tijdelijk perso-
neel;

—  de renovatie van gebouwen die ter beschikking 
worden gesteld van het voorzitterschap;

—  kosten voor dienstreizen voor overleg met de 
partners van het groepsvoorzitterschap.

Na afl oop van het begrotingsconclaaf werd het bud-
get 2009 beperkt tot 8,1 miljoen euro, waarvan 1,6 mil-
joen euro voor de buitenrestauratie van het Egmont-
paleis.

Voor 2010 worden de behoeften geschat op on-
geveer 70 miljoen euro. Die schatting gaat uit van de 
veronderstelling dat het Verdrag van Lissabon niet in 
werking zal treden en de kosten voor de externe ver-
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sentation extérieure de l’Union resteront à la charge de 
la présidence tournante.

4.  Le défi  de la communication

Le point de départ de l’effort spécial que la Belgique 
compte accomplir à l’occasion de la présidence belge 
se trouve dans l’accord gouvernemental adopté en 
mars 2008 lors de la formation du présent gouverne-
ment. La nécessité de rendre le projet européen tangi-
ble et accessible au citoyen y fi gure en bonne place.

L’échec du referendum irlandais, qui s’ajoute aux 
échecs de 2005 (referenda en France et aux Pays-
Bas), confi rme la fracture entre le citoyen et les institu-
tions européennes.

C’est pour répondre à ce défi  que la Task Force a été 
conçue. Qu’est-ce que la Task Force ?

Un vaste exercice d’association de la société civile 
à la préparation de la présidence. Cet exercice com-
prendra :

—  La sollicitation de tous les organes consultatifs 
offi ciels de Belgique à qui il sera demandé de fournir, 
dans leur domaine de compétence respectif, leurs vues 
sur des thèmes européens dans la perspective de la 
présidence belge.

—  L’organisation de séminaires qui permettront aux 
citoyens de procéder à un débat contradictoire sur les 
grands thèmes européens en présence des ministres 
belges compétents.

—  Un forum de discussion sur internet a été ouvert. 
Ce forum donne la possibilité aux citoyens d’émettre di-
rectement des opinions sur la construction européenne 
dans la perspective de la présidence belge.

Cet exercice d’association sera complété par des 
actions plus traditionnelles comme : 

—  L’information du public à travers le réseau « Eu-
rope direct » dans les provinces, des démarches dans 
les écoles.

—  Des actions de promotion avec l’octroi du label 
« Présidence belge 2010 » à certaines initiatives pu-
bliques ou privées pendant la présidence belge qui ne 
relèvent pas du programme offi ciel de la présidence.

—  L’ouverture d’un site « Présidence belge » des-
tiné à informer le public sur le déroulement de la prési-
dence à partir du 1er juillet 2010.

tegenwoordiging van de Unie ten laste blijven van het 
roterend voorzitterschap.

4.  De communicatie-uitdaging 

In het regeerakkoord van maart 2008 werd vastge-
legd dat België op communicatievlak een bijzondere in-
spanning zou leveren. De noodzaak om het Europees 
project dichter bij de burger te brengen en tastbaarder 
te maken, vormt daar een groot deel van.

De mislukking van het Ierse referendum, die boven-
op de mislukkingen van 2005 (referenda in Frankrijk en 
Nederland) komt, is een nieuw bewijs van de kloof tus-
sen de burger en de Europese instellingen.

Om hierop een antwoord te bieden werd de Task 
Force bedacht. Wat is nu die Task Force ?

Het is een uitgebreide oefening om het middenveld 
te betrekken bij de voorbereiding van het voorzitter-
schap. Dat houdt in :

—  Het raadplegen van alle Belgische offi ciële over-
legorganen om hen te vragen wat, in het kader van het 
Belgische voorzitterschap, hun standpunten zijn over 
Europese thema’s in hun respectieve bevoegdheidsdo-
mein.

—  Het organiseren van seminaries tijdens welke 
de burgers kunnen debatteren over de grote Europese 
thema’s in aanwezigheid van de bevoegde Belgische 
ministers.

—  Het lanceren van een discussieforum op internet. 
Dat forum zal de burgers de mogelijkheid bieden recht-
streeks hun mening te geven over het Europese bouw-
werk in het kader van het Belgische voorzitterschap.

Die oefening zal nog worden aangevuld met traditio-
nelere acties zoals :

—  voorlichting door het « Europe direct »-netwerk in 
de provincies, alsook acties in de scholen.

—  Promotieacties met toekenning van het « Belgi-
sche voorzitterschap 2010 »-label aan sommige publie-
ke of privé-initiatieven die tijdens dat voorzitterschap 
worden genomen, maar die geen deel uitmaken van 
het offi ciële programma ervan.

—  De lancering van een website « Belgisch voorzit-
terschap » om het grote publiek te informeren over het 
verloop van het voorzitterschap vanaf 1 juli 2010.
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Cet effort de communication ne sera effi cace que si 
nous pouvons bénéfi cier du relais des élus. Les par-
lementaires européens mais aussi les parlementaires 
fédéraux et régionaux ont ici un rôle important à jouer. 
Les provinces, les villes, voire les communes, doivent 
également être associées à cet exercice pour que l’in-
formation sur l’Europe percole jusqu’au citoyen.

5.  Précisions sur le mode de fonctionnement du 
forum 

Le forum est ouvert jusqu’à fi n décembre.

Sur la base des informations recueillies durant cette 
première phase, un travail de synthèse sera effectué 
pour identifi er les thèmes récurrents correspondant aux 
préoccupations principales exprimées par les citoyens. 

Dans une deuxième phase, le forum pourrait être 
utilisé comme plate-forme pour des débats spécifi ques 
sur des thèmes précis avec la possibilité d’intervenir de 
la part de l’autorité publique compétente.

Pour éviter le risque de détournement du forum à 
des fi ns politiciennes à l’occasion de la campagne 
électorale pour le parlement européen (qui coïncidera, 
en Belgique, avec les élections régionales), ce forum 
sera suspendu à partir de mars 2009.

Le site est accessible en 4 langues (néerlandais, 
français, allemand et anglais). 

Il s’agit d’un forum ouvert et interactif. Les interve-
nants dialoguent entre eux sur la base d’un petit nom-
bre de questions. Ils ont aussi la possibilité de lancer 
eux-mêmes des thèmes de réfl exion.

Dans le texte d’introduction au forum, il est précisé 
qu’il s’agit d’un lieu d’échange entre citoyens et que les 
pouvoirs publics ne répondront pas aux messages pos-
tés. De même, pour ne pas susciter de faux espoirs, 
on rappelle les limites imposées par le processus de 
décision (proposition de la Commission, délibérations 
du Conseil et du Parlement) ainsi que celles liées à 
l’obligation de mettre en œuvre ce qui fi gure dans le 
« pipeline » européen. 

Les internautes qui désirent participer au forum sont 
invités à s’enregistrer lors de leur première visite.

La modération n’interviendra qu’après la publication 
des messages. Les modérateurs devront intervenir 
pour supprimer tous les messages contraires à la loi 
(diffamation, propos racistes et xénophobes …) ainsi 

De communicatie-inspanning zal maar doeltreffend 
zijn als we kunnen rekenen op de netwerken van de 
volks vertegenwoordigers. De Europarlementsleden 
maar ook de federale en gewestelijke volksvertegen-
woordigers hebben hier een belangrijke rol te spelen. 
Ook de provincies, de steden en zelfs de gemeenten 
moeten bij die oefening worden betrokken, opdat de 
informatie over Europa doorsijpelt tot bij de burger.

5.  Meer details over de werking van het forum

Het forum is open tot eind december.

Er zal een synthese worden gemaakt van de infor-
matie die in deze eerste fase verzameld werd, om de 
thema’s te bepalen die steeds terugkomen en die over-
eenkomen met de voornaamste bekommeringen van 
de burgers. 

In een tweede fase zal dat forum kunnen worden 
gebruikt als platform voor debatten rond specifi eke the-
ma’s, met de mogelijkheid voor de bevoegde overheid 
om ook deel te nemen.

Om te voorkomen dat het forum wordt misbruikt voor 
politieke doeleinden tijdens de verkiezingscampagne 
voor het Europees Parlement (die samenvalt met de 
regionale verkiezingen in België), zal het opgeschort 
worden vanaf maart 2009.

De site is toegankelijk in vier talen (Nederlands, 
Frans, Duits, en Engels). 

Het gaat om een open en interactief forum. De deel-
nemers discussiëren onder elkaar op basis van een 
beperkt aantal vragen. Ze kunnen ook zelf discus-
siethema’s aanbrengen.

In de inleidende tekst van het forum wordt verdui-
delijkt dat het om een debatruimte voor burgers gaat 
en dat de overheden niet zullen antwoorden op de ge-
poste berichten. Tevens wordt, om geen valse hoop te 
wekken, herhaald wat de beperkingen zijn die de me-
debeslissingsprocedure oplegt (voorstel van de Com-
missie, beraadslagingen in de Raad en het Parlement), 
alsook dat we verplicht zijn uit te voeren wat al in de 
Europese « pipeline » zit.

 
Internetgebruikers die willen deelnemen aan dit fo-

rum, moeten zich bij hun eerste bezoek registreren.

Het modereren zal pas na de publicatie van de be-
richten gebeuren. De moderatoren moeten enkel tus-
senbeide komen om berichten te verwijderen die in 
strijd zijn met de wet (laster, racistische en xenofobe 
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que les messages envoyés dans une autre langue que 
celles retenues ci-dessus.

Deux modérateurs s’assurent du respect des condi-
tions d’utilisation du forum.

Quatre personnes sont adjointes à la Direction gé-
nérale Europe pour observer et synthétiser les messa-
ges et l’évolution des débats interactifs.

Une fois clôturé, le forum sera toujours accessible 
sous une forme archivée.

Outre la possibilité de donner la parole au citoyen 
et donc d’utiliser l’internet de façon positive vis-à-vis 
de l’Europe, le forum permettra de déceler certaines 
des attentes de l’opinion publique à l’égard de l’Europe 
et d’y répondre avant notre présidence par certaines 
infl exions dans notre programme.

Pour la population qui n’a pas accès à l’internet (en-
viron 20 %), un système de consultation est organisé 
grâce à une adresse postale.

Cette nouvelle initiative offre les avantages sui-
vants :

—  Elle répond au souci général de nos citoyens 
d’avoir accès aux débats relatifs à la construction euro-
péenne.

—  Elle permet d’équilibrer les rôles en matière de 
communication sur l’Europe. Les efforts de la commis-
sion et du Parlement européen doivent être relayés au 
niveau national y compris par les parlements natio-
naux.

—  Elle réduit le risque pour le pays exerçant la pré-
sidence de passer à côté des préoccupations majeures 
de ses propres citoyens.

Cet exercice n’est pas sans risques :

—  Si le dialogue avec les citoyens n’est pas as-
sez structuré et que le lien entre ce dialogue délibéra-
tif et l’élaboration des politiques, voire des priorités de 
la présidence reste trop fl ou, on risque d’accroître les 
sentiments de frustration.

—  Au contraire, si une trop large place lui est accor-
dée, la délibération publique avec les citoyens pourrait 
aggraver la crise de légitimité des élus et des institu-
tions nationales et européennes.

uitlatingen, …) of in een andere taal zijn opgesteld dan 
de hierboven vermelde.

Twee moderatoren waken erover dat de gebruiks-
voorwaarden worden nageleefd.

Er werden vier mensen toegevoegd aan het Directo-
raat-generaal Europa om de berichten en het verloop 
van het interactieve debat te observeren en er een syn-
these van te maken.

Na het afsluiten van het forum zal het beschikbaar 
blijven in gearchiveerde vorm.

Naast de mogelijkheid om de burger het woord te 
geven en dus het internet op een positieve manier in te 
schakelen voor Europa, zal het forum ook en beeld ge-
ven van sommige verzuchtingen van de bevolking ten 
aanzien van Europa en het mogelijk maken daar vooraf 
op in te spelen door in het programma van ons voorzit-
terschap bepaalde accenten te leggen.

Voor de bevolking zonder internettoegang (ongeveer 
20 %) wordt een overlegsysteem georganiseerd met 
een postadres.

Dit nieuwe initiatief biedt de volgende voordelen :

—  Het geeft een antwoord op een algemene be-
hoefte van onze burgers om toegang te hebben tot de 
debatten over de Europese constructie.

—  Het schept ruimte voor een evenwicht in de com-
municatie rond Europa. De inspanningen van de Com-
missie en het Parlement moeten een verlengstuk krij-
gen op nationaal vlak en ook de nationale parlementen 
moeten erbij betrokken worden.

—  Het vermindert het risico dat landen die het voor-
zitterschap uitoefenen, belangrijke bekommeringen 
van hun eigen burgers uit het oog verliezen.

Die oefening brengt ook risico’s met zich mee :

—  Als de dialoog met de burgers onvoldoende ge-
structureerd verloopt en als de band tussen die dialoog 
en de beleidsuittekening, in de vorm van de prioriteiten 
van het voorzitterschap, te vaag is, loopt men het risico 
de frustratiegevoelens nog aan te scherpen.

—  als daarentegen een te grote plaats aan de open-
bare dialoog met de burgers wordt toegekend, kan dat 
de legitimiteit van de vertegenwoordigers van het volk 
en de nationale en Europese instellingen nog verder 
ondergraven.
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6.  La présidence en équipe 

À ce jour, deux réunions ministérielles ont eu lieu, la 
première le 8 mai à Bruxelles et la seconde le 24 sep-
tembre à Madrid.

La présidence en équipe est une pratique qui existe 
déjà. Si le Traité de Lisbonne entre en vigueur, cette 
pratique sera davantage institutionnalisée. L’idée der-
rière la présidence en équipe est de garantir une plus 
grande continuité (18 mois) du Conseil face à la Com-
mission et au Parlement (mandat de 5 ans).

Les consultations avec nos partenaires espagnols et 
hongrois visent 2 objectifs :

—  l’élaboration d’un programme commun pour 
18 mois;

—  des actions symboliques communes.

A.  L’élaboration du programme en commun 

Les trois pays présenteront un programme commun 
au Conseil des ministres des Affaires étrangères en 
novembre 2009. L’élaboration du programme requiert :

—  un exercice interne dans chacun des trois pays 
pour identifi er les priorités nationales;

—  un exercice de coordination entre les trois par-
tenaires pour s’accorder sur les lignes directrices du 
programme commun;

—  une concertation avec la Commission, compte 
tenu de son droit d’initiative, et une autre avec le Parle-
ment européen en raison de son rôle de co-législateur.

Compte tenu des élections parlementaires et de la 
nomination de la nouvelle Commission, l’élaboration du 
programme commun en 2009 ne sera pas simple.

Nous avons listé les 10 thèmes qui devraient consti-
tuer le programme stratégique, dont une première ver-
sion devrait être disponible pour le début de l’année 
2009.

a)  La réforme institutionnelle

Comme indiqué plus haut, la présidence en équipe 
comportera un volet institutionnel important, soit pour 
mettre en œuvre le Traité de Lisbonne, soit pour sauver 

6.  Het groepsvoorzitterschap

Tot op vandaag hebben twee ministeriële bijeenkom-
sten plaatsgevonden. De eerste op 8 mei in Brussel en 
de tweede op 24 september in Madrid.

De praktijk van het groepsvoorzitterschap bestaat nu 
reeds. Als het Verdrag van Lissabon in werking treedt, 
wordt ze nog verder geïnstitutionaliseerd. Het idee ach-
ter een groepsvoorzitterschap is om in de Raad een 
grotere continuïteit (18 maanden) te garanderen ten 
opzichte van de Commissie en het Parlement (man-
daat van 5 jaar).

Het overleg met onze Spaanse en Hongaarse part-
ners heeft twee doelen :

—  de opstelling van een gemeenschappelijk pro-
gramma voor 18 maanden;

—  symbolische gezamenlijke acties.

A.  De opstelling van een gemeenschappelijk pro-
gramma

De drie landen zullen in november 2009 een geza-
menlijk programma voorstellen aan de Raad van mi-
nisters van Buitenlandse Zaken. Het opstellen van het 
programma vereist :

—  een interne oefening in elk van de drie landen om 
de nationale prioriteiten te bepalen;

—  een coördinatieoefening tussen de drie partners 
om de grote lijnen van het gemeenschappelijk pro-
gramma uit te zetten;

—  overleg met de Commissie, wegens haar initia-
tiefrecht, en overleg met het Europees Parlement, we-
gens zijn rol als medewetgever.

Het opstellen van het gemeenschappelijk program-
ma in 2009 zal geen gemakkelijk klus zijn, gelet op de 
Europese parlementsverkiezingen en de aanstelling 
van een nieuwe Commissie.

We hebben de tien thema’s op een rij gezet die in het 
strategisch programma zeker aan bod moeten komen. 
Een eerste versie daarvan zou begin 2009 beschikbaar 
moeten zijn.

a)  De institutionele hervorming

Zoals al vermeld, zal het groepsvoorzitterschap een 
belangrijk institutioneel onderdeel omvatten, hetzij om 
het Verdrag van Lissabon uit te voeren, hetzij om te red-
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ce qui peut l’être si le Traité ne peut entrer en vigueur. 
La Belgique a conscientisé ses partenaires espagnols 
et hongrois. Il est vrai que nous avons de l’expérience 
dans ce domaine. C’est la présidence belge de 1993 
qui avait dû mettre en œuvre le Traité de Maastricht 
après l’échec du referendum danois.

b)  La stratégie de Lisbonne

Adoptée en 2000 et modifi ée en 2005 (avec des 
cycles de 3 ans), la stratégie de Lisbonne fera l’objet 
d’une évaluation de la Commission et d’une réfl exion 
d’un Groupe de Sages présidé par Felipe Gonzales at-
tendues pour la fi n du premier semestre de 2010. C’est 
sous présidence belge que débuteront les négocia-
tions sur le « processus » qui remplacera la Stratégie 
de Lisbonne.

Dans ce cadre, des thèmes comme les améliora-
tions nécessaires dans la formation, les progrès à ac-
complir en matière de recherche et de développement 
(évaluation à mi-parcours de l’achèvement des objec-
tifs prévus par le 7ème programme-cadre en matière de 
recherche), l’approfondissement du marché intérieur 
seront abordés.

c)  Agenda social

Le nouvel agenda social constituera un thème à part 
entière. 2010 sera déclarée année de la lutte contre la 
pauvreté. Des sujets comme les progrès à accomplir 
dans la non-discrimination entre hommes et femmes, 
et la lutte contre la violence à l’égard des femmes se-
ront aussi traités.

d)  Justice et affaires intérieures : la suite après 
le programme de La Haye

Si le Traité de Lisbonne entre en vigueur, la prési-
dence en équipe sera occupée par l’adoption de nou-
veaux actes législatifs dans les domaines de la justice 
et des affaires intérieures rendus possibles par les 
modifi cations des bases juridiques et des procédures 
prévues par le nouveau Traité.

Même si le Traité de Lisbonne n’entre pas en vigueur, 
la présidence en équipe devra lancer les travaux de 
mise en œuvre du programme quinquennal 2010-2014 
qui fera suite à celui de La Haye. 

den wat er te redden valt als het niet in werking treedt. 
België heeft zijn Spaanse en Hongaarse partners hier-
van bewust gemaakt. Wij hebben immers wat erva-
ring op dat vlak. Het Belgische voorzitterschap heeft 
namelijk uitvoering moeten geven aan het Verdrag van 
Maastricht, na het mislukte Deense referendum.

b)  De Lissabonstrategie

De Lissabonstrategie werd aanvaard in 2000 en 
gewijzigd in 2005 (met cycli van 3 jaar). Een evaluatie 
ervan door de Commissie en een comité van wijzen 
onder leiding van Felipe Gonzales wordt verwacht voor 
het einde van het eerste semester van 2010. De onder-
handelingen over het « proces » dat de Lissabonstra-
tegie zal opvolgen, zullen aanvangen onder het Belgi-
sche voorzitterschap. 

In dat kader zullen thema’s worden aangesneden 
zoals de noodzakelijke verbeteringen bij opleidingen, 
de benodigde vooruitgang inzake onderzoek en ont-
wikkeling (halftijdse evaluatie van de doelstellingen uit 
het zevende kaderprogramma voor onderzoek) en de 
verdieping van de interne markt.

c)  Sociale agenda

De nieuwe sociale agenda zal een volledig apart 
thema vormen. 2010 wordt het jaar van de strijd tegen 
armoede. Er zal gesproken worden over de vooruitgang 
die moet worden geboekt in de gelijkberechtiging van 
mannen en vrouwen en de strijd tegen geweld tegen 
vrouwen.

 
d)  Het « post-Den Haag »-programma voor justi-

tie en binnenlandse zaken

Als het Verdrag van Lissabon in werking treedt, zal 
het groepsvoorzitterschap zich bezighouden met het 
goedkeuren van nieuwe wetteksten op het vlak van jus-
titie en binnenlandse zaken. Een en ander zal mogelijk 
zijn dankzij de wijzigingen aan de juridische grondslag 
en de nieuwe procedures die in het Verdrag zijn opge-
nomen.

Maar zelfs als het Verdrag van Lissabon niet in wer-
king treedt, zal het groepsvoorzitterschap moeten be-
ginnen met de uitvoering van het vijfjarenprogramma 
2010-2014, dat na dat van Den Haag komt.
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e)  Climat et énergie : le programme post-Kyoto

S’agissant du paquet climat/énergie présenté au 
début de l’année 2008 par la Commission, beaucoup 
dépendra :

1.  de la capacité des présidences française et tchè-
que à obtenir un accord en première lecture avec le 
Parlement européen avant la fi n de la présente légis-
lature;

2.  des résultats de la conférence internationale sur 
le changement climatique prévue à Copenhague en 
novembre 2009.

L’énergie constituera certainement un sujet impor-
tant pour notre présidence. Ce thème sera abordé sous 
divers aspects : effi cacité énergétique, indépendance 
énergétique, diversifi cation des sources d’énergie, 
sans oublier l’intensifi cation des débats relatifs aux 
transports plus écologiques.

f)  L’élargissement

En fonction des progrès réalisés dans les négocia-
tions et de la mise en œuvre par Zagreb des réformes 
promises, l’adhésion de la Croatie sera à l’agenda de 
la présidence en équipe.

 En fonction des progrès accomplis par rapport aux 
critères d’adhésion et de la stratégie de l’UE, le pro-
cessus de l’adhésion de la Turquie et de l’ARYM sera 
également abordé.

Sur ces dossiers spécifi ques ainsi que sur la pers-
pective européenne des États balkaniques (la Serbie 
en particulier), ce sont plus que des nuances qui exis-
tent entre la Hongrie, pour qui l’élargissement s’impose 
en soi comme instrument de politique extérieure, et 
l’Espagne et la Belgique, qui insistent sur le lien avec la 
nécessité d’un approfondissement tel que prévu dans 
les réformes inscrites dans le Traité de Lisbonne.

g)  La politique de voisinage

Consensus au sein de la présidence en équipe pour 
que l’Union européenne se montre active tant à l’égard 
de ses voisins du pourtour méditerranéen que de ceux 
qui sont au-delà de son fl anc oriental.

La Belgique a mis ses partenaires en garde contre la 
volonté de certains de transformer la volonté commu-
ne d’une coopération approfondie en une perspective 
d’adhésion.

e)  Klimaat en energie : het « post-Kyoto »-pro-
gramma

Voor het klimaat/energiepakket, dat begin 2008 door 
de Commissie werd voorgesteld, zal veel afhangen 
van :

1.  het vermogen van de Franse en Tsjechische voor-
zitterschappen om een akkoord in eerste lezing met 
het Europees Parlement te verkrijgen vóór het einde 
van de huidige zittingsperiode;

2.  de resultaten van de internationale klimaatveran-
deringconferentie in Kopenhagen in november 2009.

Energie zal zeker een belangrijk onderwerp worden 
voor ons voorzitterschap. De verschillende deelaspec-
ten zullen aan bod komen : energie-effi ciëntie, ener-
gieonafhankelijkheid, spreiding van de energiebronnen 
en, last but not least, het debat over meer ecologische 
transportwijzen.

f)  De uitbreiding

De toetreding van Kroatië kan op de agenda van het 
groepsvoorzitterschap komen, afhankelijk van de ge-
boekte vooruitgang in de onderhandeling en het uitvoe-
ren van de beloofde hervormingen door Zagreb.

Naar gelang van de geboekte vooruitgang op het 
stuk van de toetredingscriteria en de strategie van de 
EU zal ook gesproken worden over het toetredingspro-
ces van Turkije en FYROM. 

Over die specifi eke dossiers en over het Europees 
perspectief voor de Balkanstaten (en vooral Servië) 
bestaan toch meer dan gewoon wat nuanceverschil-
len tussen Hongarije, dat de uitbreiding ziet als een 
instrument van buitenlands beleid an sich, en Spanje 
en België, die de klemtoon leggen op de band met de 
noodzakelijke verdieping die in uitzicht wordt gesteld 
door de in het Verdrag van Lissabon vervatte hervor-
mingen.

g)  Het nabuurschapsbeleid

Er bestaat een consensus binnen het groepsvoorzit-
terschap dat de Europese Unie actief in dialoog moet 
treden met zijn buren uit het Middellandse Zeegebied 
en met die aan zijn oostelijke fl ank.

België heeft zijn partners gewaarschuwd voor de 
wens van sommigen om de gedeelde wil voor een ster-
ke samenwerking om te zetten in een toetredingsper-
spectief.
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h)  Relations extérieures de l’UE

Les relations transatlantiques seront dominées par 
l’arrivée d’une nouvelle administration à Washington. 
Avec la Russie, les relations seront dominées par la 
recherche d’un nouveau partenariat.

Divers sommets bilatéraux et bi-régionaux seront 
prévus pendant toute la période de la présidence en 
équipe. L’organisation de ces rencontres dépendra 
beaucoup de la mise en place des instruments prévus 
par le nouveau Traité. D’une manière générale, l’impact 
de l’entrée en vigueur du Traité de Lisbonne sera parti-
culièrement sensible en matière de conduite des rela-
tions extérieures.

i)  Les perspectives fi nancières : la revue à mi-
parcours

Il appartiendra à la Belgique et à la Hongrie de s’as-
surer des intentions de la nouvelle Commission par 
rapport aux enseignements de la revue à mi-parcours 
des perspectives fi nancières 2007-2013. De même, il 
conviendra d’interroger la Commission sur les proposi-
tions qu’elle entend déposer pour l’après-2013.

j)  Questions fi nancières

La crise fi nancière que traverse l’Union aura des 
répercussions importantes sur le travail législatif du 
Conseil pour ce qui concerne la règlementation et la 
régulation de la fi nance.

Les dix thèmes évoqués ci-dessus viendront imman-
quablement sur la table du Conseil et seront donc iné-
vitablement traités par les trois pays de la présidence 
en équipe.

B.  Actions symboliques communes

Au-delà du programme, plusieurs actions symboli-
ques sont prévues.

a)  La création d’un logo présidentiel commun

Pour exprimer la responsabilité commune dans la 
préparation de la présidence en équipe, la Belgique tra-
vaille à la création d’un logo présidentiel commun. Ce 
logo commun réunirait à la fois le symbole européen et 
les couleurs nationales de l’Espagne, de la Belgique et 
de la Hongrie.

À la suggestion de la Belgique, un concours est lan-
cé dans chacun des trois pays. Des jurys nationaux sé-
lectionneront les 10 meilleurs projets. Les 30 meilleurs 

h)  Externe betrekkingen van de EU

De trans-Atlantische betrekkingen zullen overheerst 
worden door het aantreden van een nieuwe regering in 
Washington. Die met Rusland zullen gekenmerkt wor-
den door het zoeken naar een nieuw partnerschap.

Er zijn verschillende bilaterale en biregionale toppen 
gepland tijdens de periode van het groepsvoorzitter-
schap. De organisatie van die ontmoetingen zal sterk 
worden bepaald door het al dan niet van kracht zijn van 
de instrumenten uit het nieuwe Verdrag. In het alge-
meen zal de inwerkingtreding van het Verdrag van Lis-
sabon een duidelijk voelbare impact hebben op de ma-
nier waarop de externe betrekkingen gevoerd worden. 

i)  Het fi nancieel kader : de halftijdse herziening

Het zal de taak van België en Hongarije zijn om te 
weten te komen wat de plannen van de nieuwe Com-
missie zijn met betrekking tot de halftijdse herziening 
van het fi nancieel kader 2007-2013. Ook zal de Com-
missie moeten worden gevraagd wat zij na 2013 van 
plan is.

j)  Financiële vraagstukken

De fi nanciële crisis die de Unie momenteel door-
maakt, zal een grote weerslag hebben op het wetge-
vend werk van de Raad qua reglementering en regule-
ring van de fi nanciële sector.

De tien vermelde thema’s zullen onvermijdelijk op de 
tafel van de Raad belanden en dus behandeld moeten 
worden door de drie landen van het groepsvoorzitter-
schap.

B.  Symbolische gezamenlijke acties

Naast het programma zijn nog verscheidene symbo-
lische acties gepland :

a)  De creatie van een gemeenschappelijk voor-
zitterschapslogo

Om de gezamenlijke verantwoordelijkheid bij de 
voorbereiding van het groepsvoorzitterschap te sym-
boliseren, wordt werk gemaakt van een gemeenschap-
pelijk voorzitterschapslogo. In dat logo zouden het Eu-
ropese symbool en de nationale kleuren van Spanje, 
België en Hongarije worden gecombineerd.

Op voorstel van België wordt een wedstrijd geor-
ganiseerd in de drie landen. Nationale jury’s zullen de 
10 beste ontwerpen selecteren. De 30 ontwerpen zullen 
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projets seront soumis à un jury dans lequel siégeront 
les représentants de la présidence en équipe qui sélec-
tionneront le logo commun. 

b)  La mise en place d’un site présidence en équi-
pe commun

Compte tenu de la similitude des « sites présiden-
ces » et pour assurer une continuité pendant la prési-
dence de 18 mois, les experts des trois pays se pen-
cheront sur la possibilité d’élaborer un site commun qui 
annoncera les activités de chaque présidence pendant 
18 mois.

c)  L’échange de fonctionnaires dès la phase de 
préparation 2009

Outre la présence d’un diplomate dans les adminis-
trations centrales des deux autres pays, il sera pos-
sible, pour les ministères spécialisés, d’accueillir des 
experts provenant d’autres pays.

d)  La division du travail 

Avec la généralisation de la procédure de codécision, 
l’idée a été émise qu’un des pays de la présidence en 
équipe mette un « expert » à la disposition des prési-
dences des deux autres pays partenaires pour assis-
ter de manière continue les trois présidents successifs 
pour un dossier particulier. Cet expert serait placé sous 
l’autorité de la présidence en exercice.

De plus, un membre de la présidence en équipe 
pourrait solliciter ses partenaires pour présider un 
groupe de travail pour lequel il estime ne pas disposer 
de l’expertise ou du personnel nécessaire. ».

 
III.  —  QUESTIONS ET

OBSERVATIONS DES MEMBRES

Au vu de l’actualité politique des derniers jours, 
M. Dirk Van der Maelen (sp.a+Vl.Pro) demande quelle 
est en fi n de compte la ligne politique du gouvernement 
vis-à-vis de la République démocratique du Congo : 
tout en adoptant des démarches diamétralement op-
posées, les ministres des Affaires étrangères et de la 
Coopération au Développement ont tous deux clamé 
dans la presse que leur action représentait le point de 
vue du gouvernement. Il est d’autant plus surréaliste 
de lire dans le chapitre de la note de politique géné-
rale consacré à la consolidation de la paix (pp. 43-44) 
que le gouvernement entend continuer à renforcer « la 

worden voorgelegd aan een jury waarin vertegenwoor-
digers van het groepsvoorzitterschap zitting hebben. 
Die kiezen dan het uiteindelijke gemeenschappelijke 
logo.

b)  De lancering van een gemeenschappelijk 
groepsvoorzitterschapssite

Aangezien de verschillende « voorzitterschapssi-
tes » vrij gelijkvormig zijn en om de continuïteit te ga-
randeren, zullen experts van de drie landen zich buigen 
over de mogelijkheid een gemeenschappelijk site uit te 
werken waarop elk voorzitterschap 18 maanden lang 
zijn activiteiten kan aankondigen.

c)  De uitwisseling van ambtenaren vanaf de 
voorbereidingsfase in 2009

Er zal een diplomaat aanwezig zijn in de centrale 
administraties van de twee andere landen. Daarnaast 
zal het voor de specifi ek bevoegde ministeries mogelijk 
zijn experts uit de andere landen te ontvangen.

d)  De werkverdeling

Met het veralgemeende gebruik van de medebeslis-
singsprocedure werd de idee geopperd dat een land 
van het groepsvoorzitterschap een « expert » ter be-
schikking zou stellen van het voorzitterschap van de 
twee andere partnerlanden om op continue wijze de 
drie opeenvolgende voorzitterschappen te ondersteu-
nen voor een bepaald dossier. Die expert zou onder 
de bevoegdheid vallen van het fungerende voorzitter-
schap.

Bovendien zou een lid van het groepsvoorzitterschap 
zijn partners kunnen vragen een werkgroep voor te zit-
ten wanneer het zelf meent niet over de nodige exper-
tise of het nodige personeel te beschikken. ».

III.  —  VRAGEN EN
OPMERKINGEN VAN DE LEDEN

In het licht van de politieke actualiteit van de jongste 
dagen vraagt de heer Dirk Van der Maelen (sp.a+Vl. 
Pro) hoe de regering zich nu uiteindelijk opstelt ten 
aanzien van de Democratische Republiek Congo : hoe-
wel ze in hun benadering diametraal tegenover elkaar 
staan, hebben zowel de minister van Buitenlandse Za-
ken als die van Ontwikkelingssamenwerking in de me-
dia verkondigd dat ze met hun actie het standpunt van 
de regering uitdroegen. Helemaal surrealistisch wordt 
het wanneer men in het aan de vredesopbouw gewijde 
hoofdstuk van de beleidsnota (blz. 43-44) leest dat de 
regering van plan is de « structurele samenwerking tus-
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coopération structurelle entre les Affaires étrangères, 
la Coopération au Développement et la Défense ».

La politique du gouvernement n’est pas davantage 
cohérente en ce qui concerne les opérations militaires. 
Non seulement la diminution par le ministre de la Dé-
fense de la contribution belge à l’opération EUSEC et 
à l’intervention internationale au Liban ne semble-t-elle 
guère compatible avec la ligne politique prônée dans la 
note de politique du ministre des Affaires étrangères, 
mais les propos de ce dernier sont eux aussi parfois 
contradictoires, par exemple en ce qui concerne l’envoi 
de militaires belges au Congo.

L’intervenant relève par ailleurs que la note de poli-
tique est empreinte d’une vision éminemment libérale. 
La diplomatie économique y occupe une place cen-
trale.

Certes, on ne peut nier l’importance des intérêts 
économiques dans les relations internationales, mais 
il n’en est pas moins paradoxal, à l’heure où tous re-
connaissent que la politique de ces dernières années 
a accru de manière dramatique la fracture entre riches 
et pauvres, qu’il ne soit pas fait mention de la moin-
dre conséquence négative de la mondialisation. Au 
contraire, il est question dans la note de lutter contre 
les entraves au commerce et aux investissements (par 
exemple, par la création du business council — p. 45); 
or il ne fait guère de doute que les aspects sociaux et 
environnementaux seront perçus comme des « entra-
ves ». Il est clair que le ministre veut donner à sa diplo-
matie économique une orientation très unilatérale.

L’orateur s’étonne que la formulation de la note vis-
à-vis de la Géorgie d’une part et de l’Ukraine d’autre 
part (p. 22) ne soit pas parallèle : faut-il en conclure que 
c’est seulement dans le cas de l’Ukraine qu’une pers-
pective d’adhésion à l’Union européenne est exclue ?

En ce qui les opérations de l’OTAN en Afghanistan 
et au Kosovo, la note souligne que « ces deux opé-
rations de l’OTAN cadrent avec les objectifs proposés 
par l’ONU et s’appuyent sur des résolutions de l’ONU » 
(pp. 32-34). Comment justifi er alors que tant les F16 
que les AWACS puissent, dans certains cas, intervenir 
en soutien de l’opération « Enduring Freedom », qui n’a 
pas reçu l’approbation de l’ONU ?

Enfi n, comment le ministre justifi e-t-il la récente abs-
tention belge à l’Assemblée générale de l’ONU sur la 
commande d’une étude sur les effets sur la santé des 

sen Buitenlandse Zaken, Ontwikkelingssamenwerking 
en Defensie » verder te versterken.

Ook met betrekking tot de militaire operaties is het 
regeringsbeleid al even onsamenhangend. Niet alleen 
blijkt het terugschroeven door de minister van Defensie 
van de Belgische bijdrage aan de operatie EUSEC en 
aan de internationale interventie in Libanon geenszins 
te sporen met de beleidlijn die in de nota van de minis-
ter van Buitenlandse Zaken wordt voorgestaan, maar 
spreken ook de uitlatingen van laatstgenoemde elkaar 
af en toe tegen, bijvoorbeeld wat het zenden van Belgi-
sche militairen naar Congo betreft. 

Voorts wijst de spreker erop dat de beleidsnota door-
drongen is van een bij uitstek liberale visie. De econo-
mische diplomatie neemt daarin een centrale plaats in.

Het gewicht van de economische belangen in de 
economische betrekkingen kan weliswaar niet wor-
den ontkend, maar het is daarom niet minder een pa-
radoxaal gegeven, op een ogenblik waarop iedereen 
erkent dat het beleid de jongste jaren de kloof tussen 
arm en rijk dramatisch heeft verbreed. Daarbij hebben 
we het dan nog niet eens over ook maar het geringste 
ongunstige gevolg van de mondialisering. Wel integen-
deel : in de beleidsnota heeft men het over het tegen-
gaan van de handelsbelemmeringen en over de inves-
teringen (bijvoorbeeld de oprichting van de business 
council — blz. 45); het lijdt evenwel nauwelijks twijfel 
dat de sociale en ecologische aspecten zullen worden 
gepercipieerd als « belemmeringen ». Het is duidelijk 
dat de minister zijn diplomatie een erg unilaterale koers 
wil laten varen.

Het verbaast de spreker dat de in de beleidsnota 
gehanteerde formuleringen ten aanzien van enerzijds 
Georgië en anderzijds Oekraïne niet gelijklopend zijn 
(blz. 22); moet daaruit worden geconcludeerd dat al-
leen in het geval van Oekraïne het vooruitzicht op toe-
treding tot de Europese Unie uitgesloten is ?

In verband met de NAVO-operaties in Afghanistan en 
Kosovo wordt in de beleidsnota onderstreept dat « dat 
beide NAVO-operaties passen in objectieven die door 
de VN werden naar voren geschoven en dat ze gestoeld 
zijn op VN-resoluties » (blz. 32-34). Hoe valt het dan 
te rechtvaardigen dat zowel de F-16’s als de AWACS-
toestellen in bepaalde gevallen kunnen optreden ter 
ondersteuning van de « Enduring Freedom »-operatie, 
die geen VN-goedkeuring heeft gekregen ?

Hoe verantwoordt de minister ten slotte de recente 
onthouding van België in de Algemene Vergadering 
van de VN over het bestellen van een studie over de 
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armes à uranium appauvri ? Ceci est d’autant plus pa-
radoxal que notre pays est critique sur l’emploi de telles 
armes, puisqu’il s’est doté d’une législation interdisant 
les systèmes d’armement à l’uranium appauvri (loi du 
11 mai 2007).

*
*     *

M. Xavier Baeselen (MR) approuve l’importance 
accordée à la préparation experte et ambitieuse de la 
Présidence belge de l’Union européenne, ainsi que la 
volonté d’y associer les citoyens.

En ce qui concerne les relations belgo-congolaises, 
l’intervenant souligne que, pour le groupe politique 
auquel il appartient, il est essentiel que la Belgique soit 
consciente de ses responsabilités et de l’importance 
du rôle qu’elle a à jouer en Afrique centrale. Il est dès 
lors essentiel d’en arriver à une normalisation et, pour 
ce faire, de saisir toutes les opportunités de contacts 
bilatéraux qui se présentent. La Belgique doit aussi agir 
via le cadre multilatéral, au sein duquel — il ne faut pas 
l’oublier — nombreux sont ceux qui se tournent vers 
notre expertise en ce qui concerne l’Afrique centrale.

Par rapport à la mission de la MONUC, a-t-on prévu 
des moyens budgétaires suffi sants en 2009 ? Une mo-
difi cation dans les allocations budgétaires vient en effet 
d’être nécessaire dans le cadre du budget 2008, afi n de 
soutenir tant l’action du PAM dans l’Est de la RDC que 
la MONUC. Par ailleurs, le soutien à la MONUC entraî-
nera-t-il des conséquences pour d’autres politiques ? Il 
faut d’autre part faire le nécessaire à l’ONU pour que 
le mandat de la MONUC soit élargi et que la mission 
de protéger les civils soit effectivement mise en œuvre. 
À l’heure actuelle, il ne paraît en effet pas certain que 
tous les pays contributeurs de troupes dans cette opé-
ration soient prêts à respecter tous les engagements 
découlant du mandat.

*
*     *

M. Francis Van den Eynde (VB) constate que, vis-à-
vis de l’Afrique centrale, les prises de position au sein 
du gouvernement semblent bel et bien traduire deux 
visions politiques différentes.

L’intervenant relève par ailleurs que, particulière-
ment dans le chapitre traitant de l’Union européenne, 
la note de politique témoigne d’un véritable défi cit dé-
mocratique. Ainsi, il y a toujours une volonté affi chée 

gevolgen voor de gezondheid van wapens met verarmd 
uranium ? Zulks is des te tegenstrijdiger daar ons land 
kritisch staat tegenover het gebruik van dergelijke wa-
pens; het heeft zich immers toegerust met wetgeving 
die wapens met verarmd uranium verbiedt (wet van 
11 mei 2007).

*
*     *

De heer Xavier Baeselen (MR) is het ermee eens 
dat belang wordt gehecht aan de deskundige en ambi-
tieuze voorbereiding van het Belgische voorzitterschap 
van de Europese Unie, alsmede aan de bereidheid de 
burgers daarbij te betrekken.

In verband met de Belgisch-Congolese betrekkin-
gen onderstreept de spreker dat het voor zijn fractie 
essentieel is dat België zich van zijn verantwoordelijk-
heden bewust is alsook van de belangrijke rol die het 
in Centraal-Afrika te spelen heeft. Het is dan ook van 
cruciaal belang te komen tot een normalisering en, met 
dat doel, alle gelegenheden voor bilaterale contacten 
die zich aandienen, aan te grijpen. België moet ook via 
het multilaterale raamwerk optreden, waarbinnen — la-
ten we dit niet vergeten — velen hun toevlucht nemen 
tot onze deskundigheid inzake Centraal-Afrika.

Is met betrekking tot de MONUC-opdracht in vol-
doende begrotingsmiddelen voor 2009 voorzien ? Een 
wijziging in de begrotingsallocaties is immers zopas 
nodig geweest in het kader van de begroting 2008, ten-
einde zowel het PAM-optreden in het oosten van de 
DRC als de MONUC te steunen. Zal de steun voor de 
MONUC trouwens gevolgen hebben voor andere be-
leidsmaatregelen ? Overigens moet ook het nodige 
worden gedaan binnen de VN om ervoor te zorgen dat 
het mandaat van de MONUC wordt verruimd en de op-
dracht de burgers te beschermen daadwerkelijk con-
creet vorm krijgt. Momenteel lijkt het immers niet zeker 
dat alle landen die een troepenmacht voor die operatie 
leveren bereid zijn alle uit dat mandaat voortvloeiende 
verbintenissen in acht te nemen.

*
*     *

De heer Francis Van den Eynde (VB) constateert dat 
de standpunten over Centraal-Afrika binnen de rege-
ring twee verschillende politieke visies blijken te ver-
tolken.

De spreker wijst er voorts op dat, in het bijzonder wat 
het hoofdstuk over de Europese Unie betreft, de be-
leidsnota blijk geeft van een echt democratisch defi cit. 
Zo wordt nog steeds aangegeven dat men het Verdrag 
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de faire entrer en vigueur le Traité de Lisbonne, alors 
que ce Traité a en fait cessé d’exister depuis le ré-
férendum irlandais. De même, « dans le cas où des 
principes fondamentaux concernant l’État de droit, la 
protection des minorités et la démocratie ne seraient 
pas respectés » par la Turquie, la note n’envisage pour 
sanction que « la suspension des négociations » (p. 9) : 
des manquements aussi graves appellent en fait l’arrêt 
des négociations plutôt que leur suspension; il est clair 
qu’il y a là une volonté — non démocratique aux yeux 
de l’intervenant — d’intégrer envers et contre tout la 
Turquie à l’Europe.

*
*     *

M. Georges Dallemagne (cdH) déplore que la crise 
au sein de la famille libérale sur la manière de mener la 
politique étrangère affaiblisse le rôle de la Belgique, la-
quelle est déjà fragilisée sur la scène internationale par 
ses problèmes intérieurs. Il faut noter que cette crispa-
tion concerne une fois de plus l’Afrique centrale, ce qui 
montre que cette région du monde constitue toujours 
un dossier majeur pour notre pays. L’intervenant de-
mande que l’on en revienne à une diplomatie effi cace 
et cohérente, qui doit être portée par un seul ministre 
des Affaires étrangères, s’exprimant au nom de l’en-
semble du gouvernement.

L’orateur regrette par ailleurs que la note de politique, 
visiblement rédigée il y a déjà quelques semaines, n’ait 
pas été actualisée. Il l’aurait également souhaitée plus 
factuelle et davantage chiffrée. Il regrette l’absence de 
toute référence aux discussions sur la scène fi nancière 
internationale et à la question de la nouvelle gouver-
nance; il n’est par exemple nulle part question de la 
position que la Belgique adoptera au sein du FMI.

En ce qui concerne la future Présidence belge de 
l’Union, l’intervenant déplore que, si de nombreux 
points sont énumérés, on n’ait pas mis en évidence 
quelques priorités. Pour sa part, il souhaite un agenda 
social fort, car il va falloir répondre à un défi  social, à la 
suite de la crise économique et fi nancière.

L’intervenant approuve par ailleurs la volonté de 
promouvoir un multilatéralisme accru et de s’engager 
résolument dans un certain nombre de grandes organi-
sations internationales. Il souhaite que l’on conserve un 
équilibre entre ces organisations internationales dans 
les opérations de maintien de la paix : la délégation de 
la commission qui vient de se rendre à l’ONU à New 

van Lissabon in werking wil doen treden, terwijl dat ver-
drag sedert het Ierse referendum niet langer bestaat. 
« Indien fundamentele beginselen betreffende bijvoor-
beeld de rechtsstaat, de bescherming van minderhe-
den en democratie met de voeten getreden worden » 
door Turkije, overweegt men voorts in de beleidsnota 
als sanctie alleen de « opschorting van de onderhan-
delingen » (blz. 9); dusdanig ernstige tekortkomingen 
vergen in feite een stopzetting van de onderhandelin-
gen in plaats van de opschorting ervan. Duidelijk be-
staat daarbij de — in de ogen van de spreker onde-
mocratische — wil Turkije uit alle macht in Europa te 
integreren.

*
*     *

De heer Georges Dallemagne (cdH) betreurt dat de 
crisis binnen de liberale familie over de wijze waarop 
het buitenlands beleid moet worden gevoerd, leidt tot 
een verzwakking van de rol van België; ons land is op 
het internationale toneel al verzwakt door zijn binnen-
landse problemen. Er zij op gewezen dat die kramp-
achtigheid eens te meer betrekking heeft op Centraal-
Afrika, hetgeen aantoont dat die regio van de wereld 
nog steeds een belangrijk dossier is voor ons land. De 
spreker vraagt dat men zou terugkeren tot een doeltref-
fende en samenhangende diplomatie, die moet worden 
gedragen door één enkele minister van Buitenlandse 
Zaken, die zich namens de hele regering uitspreekt.

Voorts betreurt de spreker dat de beleidsnota, die 
duidelijk al enkele weken geleden werd opgesteld, niet 
bij de tijd is gebracht. Hij had ook graag gehad dat ze 
meer feiten en cijfers bevatte. Hij vindt het jammer dat 
volstrekt niet wordt verwezen naar de besprekingen op 
het internationale fi nanciële toneel en naar het vraag-
stuk van de nieuwe governance; zo heeft men het bij-
voorbeeld nergens over het standpunt dat België bin-
nen het IMF inneemt.

In verband met het toekomstige EU-voorzitterschap 
betreurt de spreker dat, hoewel heel wat punten wor-
den opgesomd, niet de klemtoon werd gelegd op een 
aantal prioriteiten. Persoonlijk wenst hij een sterke so-
ciale agenda, want die zal tegemoet moeten komen 
aan een sociale uitdaging ingevolge de economische 
en fi nanciële crisis.

De spreker schaart zich voorts achter het voorne-
men meer multilateralisme te bevorderen en zich reso-
luut te engageren voor een aantal grote internationale 
organisaties. Hij wenst dat een onderling evenwicht 
tussen die internationale organisaties wordt bewaard 
bij de vredehandhavingsoperaties : de commissiede-
legatie die zopas naar de VN in New York is gereisd, 
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York s’y est vu demander le maintien d’une présence 
militaire belge au Liban. Notre crédibilité est un aspect 
qui doit toujours être pris en considération.

S’agissant de la MONUC, la Belgique est-elle prête à 
porter ce dossier à l’ONU, pour que cette opération soit 
enfi n effi cace ? Il ne s’agit pas seulement de plaider 
la reconduction du mandat, il faut aussi que les forces 
présentes dans l’opération mettent ce mandat en œu-
vre sans s’abriter derrière des caveats. Contrairement 
à ce donnent à penser ces réticences de certains des 
États contributeurs, il s’agit d’une opération d’imposi-
tion de la paix, menée sous chapitre VII.

En ce qui concerne la diplomatie économique, l’in-
tervenant approuve le fait de vouloir défendre la « mar-
que belge », mais demande quel bilan le ministre tire 
de son action dans ce domaine jusqu’à présent.

*
*     *

M. Wouter De Vriendt (Ecolo-Groen !) s’étonne que 
la note de politique n’accorde quasi aucune attention à 
un événement aussi majeur que la crise fi nancière. 

L’intervenant constate que, si le ministre est claire-
ment cohérent par rapport à la politique qu’il a menée 
jusqu’à présent, il y a en revanche un problème de co-
hérence au sein du gouvernement. Ceci est d’autant 
plus déplorable que les conséquences de ces divisions 
ne peuvent qu’être négatives pour la situation de la po-
pulation congolaise. Quel est en fi n de compte le point 
de vue du gouvernement belge vis-à-vis des présidents 
congolais et rwandais ? En tout état de cause, ceux-ci 
ont désormais une excuse pour ne pas écouter ce que 
leurs disent les différents ministres belges. Conclusion : 
notre action en Afrique centrale est réduite à zéro.

Sur le confl it israélo-palestinien, l’intervenant estime 
qu’il n’y a guère de propositions constructives. Com-
ment le ministre entend-il agir vis-à-vis de ce dossier 
en 2009 ?

Le chapitre relatif à la mondialisation lui paraît ex-
trêmement libéral dans sa philosophie. Tant la mon-
dialisation elle-même que les négociations au sein de 
l’OMC font l’objet d’une appréciation totalement po-
sitive, alors qu’il apparaît sans aucun doute possible 
qu’une partie de la population mondiale aura à en subir 
les conséquences négatives. Il apparaît indispensable 
que les négociations au sein de l’OMC débouchent sur 

kreeg het verzoek een Belgische militaire aanwezig-
heid in Libanon te handhaven. Onze geloofwaardigheid 
is een aspect dat steeds in aanmerking dient te worden 
genomen.

Is België bereid het MONUC-dossier aan de VN 
voor te leggen opdat die operatie eindelijk doeltreffend 
wordt ? Het is niet genoeg te pleiten voor een verlen-
ging van het mandaat, maar de bij dat mandaat inge-
zette strijdkrachten moeten ook voor de implementatie 
daarvan zorgen zonder zich achter caveats te verschui-
len. In tegenstelling tot wat de aarzelingen van sommi-
ge troepen leverende landen doen uitschijnen, gaat het 
om een vredesoperatie die plaatsvindt overeenkomstig 
hoofdstuk VII van het VN-Handvest.

Wat de economische diplomatie betreft is de spre-
ker het eens met het oogmerk het « merk België » te 
verdedigen; wel vraagt hij welke balans de minister tot 
dusver van die aangelegenheid opmaakt.

*
*     *

De heer Wouter De Vriendt (Ecolo-Groen !) is ver-
baasd dat in de beleidsnota haast geen aandacht gaat 
naar een dusdanig belangrijk evenement als de fi nan-
ciële crisis.

De spreker stelt vast dat de minister de lijn aanhoudt 
van zijn tot nog toe gevoerde beleid, maar dat de rege-
ring daarentegen een probleem van samenhang ver-
toont. Dat is des te betreurenswaardiger, aangezien de 
gevolgen van dat optreden in gespreide slagorde voor 
de levensomstandigheden van de Congolese bevolking 
alleen maar negatief kunnen zijn. Wat is uiteindelijk het 
standpunt van de Belgische regering ten aanzien van 
de Congolese en de Rwandese president ? Die hebben 
hoe dan ook voortaan een excuus om niet te luisteren 
naar wat de diverse Belgische ministers hun zeggen. 
Het besluit is dat de Belgische actie in Centraal-Afrika 
tot niets wordt herleid. 

Aangaande het Israëlisch-Palestijnse confl ict vindt 
de spreker dat er nauwelijks constructieve voorstellen 
zijn. Hoe denkt de minister in dat dossier in 2009 op te 
treden ? 

Het hoofdstuk over de mondialisering lijkt hem ui-
terst liberaal van opvatting. Zowel de mondialisering 
als de onderhandelingen in de WTO worden positief 
beoordeeld, zonder enig voorbehoud, terwijl het toch 
geen twijfel lijdt dat een deel van de wereldbevolking er 
de negatieve gevolgen van zal moeten dragen. Het lijkt 
nodig dat de onderhandelingen in de WTO in andere 
overeenkomsten moeten uitmonden, aangezien het 
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d’autres accords, car le cadre actuel ne permettra pas 
aux économies des pays pauvres de sortir sans dom-
mage de la confrontation avec les économies des pays 
développés.

Enfi n, le membre déplore que la note de politique 
ne fasse nulle part mention du suivi donné par le gou-
vernement aux résolutions adoptées par la Chambre 
durant la dernière session.

*
*     *

M. André Flahaut (PS) estime que la note de politi-
que générale pour 2009 présente beaucoup de conti-
nuité avec les précédentes. Elle traduit la volonté de 
mener une politique active dans un cadre multilatéral 
et européen, tout en mettant l’accent, plus encore que 
les années précédentes, sur la diplomatie économique. 
Pour l’intervenant, il aurait fallu davantage d’accent sur 
la solidarité et sur les pays du Maghreb, mais ces deux 
insuffi sances restent corrigibles.

En ce qui concerne la préparation de la Présidence 
belge de l’Union européenne, l’orateur constate que, 
quel que soit le bien-fondé des projets proposés, il y 
aura un effort énorme à faire pour réconcilier la popula-
tion avec l’UE. La mise sur pied d’un forum ne sera pas 
suffi sante. Il ne faut en outre pas perdre de vue qu’une 
période électorale approche : y a t-il des garanties suf-
fi santes que l’effort de communication qui va être mené 
n’empiétera pas sur cette période délicate ?

Sur la politique africaine, l’intervenant attend le dé-
pôt d’une note globale, qui associerait les volets Af-
faires étrangères, Coopération au Développement et 
Défense. Cette note devrait porter sur l’ensemble du 
continent africain.

En ce qui concerne la RDC, il est temps d’effectuer 
une remise en ordre dans notre politique; il s’agit que 
le gouvernement parle tout entier d’une même voix. 
L’intervenant se montre inquiet de la détérioration du 
climat, qui ne fait que s’aggraver et qui risque d’avoir 
des conséquences irréversibles. Pour sa part, il pro-
pose de confi er à des groupes de confi ance, travaillant 
dans la discrétion, la rédaction d’une nouvelle Charte 
des relations entre le Congo et la Belgique pour les 
prochaines années.

*
*     *

huidige kader het de economieën van de arme landen 
niet mogelijk zal maken zonder schade uit de confron-
tatie met de economieën van de ontwikkelde landen te 
komen. 

Tot slot betreurt de spreker dat de beleidsnota ner-
gens melding maakt van de opvolging door de regering 
van de tijdens de vorige zitting door de Kamer aange-
nomen resoluties.

*
*     *

De heer André Flahaut (PS) vindt dat de algemene 
beleidsnota voor 2009 veel continuïteit vertoont met 
de vorige nota’s. Die tekst vertolkt de wil tot het voe-
ren van een actief beleid in een multilateraal en Euro-
pees kader, met evenwel meer nadruk dan de vorige 
jaren op economische diplomatie. Voor de spreker zou 
het accent meer op solidariteit en op de landen uit de 
Maghreb hebben mogen liggen, maar die twee onvol-
komenheden kunnen nog worden rechtgezet. 

Met betrekking tot de voorbereiding van het Belgi-
sche voorzitterschap van de Europese Unie stelt de 
spreker vast dat er ongeacht de gegrondheid van de 
voorgestelde projecten een enorme inspanning nodig 
zal zijn om de bevolking opnieuw in de EU te doen ge-
loven. Een forum opstarten zal niet volstaan. Men mag 
bovendien niet uit het oog verliezen dat er een verkie-
zingsperiode op komst is : zijn er voldoende garanties 
dat die de geplande communicatie-inspanning niet zal 
doorsijpelen in die delicate periode ?

Aangaande het Afrikabeleid verwacht de spreker 
de indiening van een algemene nota waarin de delen 
Buitenlandse Zaken, Ontwikkelingssamenwerking en 
Landsverdediging samen worden behandeld. Die nota 
zou op het hele Afrikaanse continent betrekking moe-
ten hebben. 

Meer specifi ek met betrekking tot de DRC is het tijd 
om in ons beleid orde op zaken te stellen; het komt 
erop aan dat de regering met één stem spreekt. De 
spreker is verontrust over de verslechterende contac-
ten; de zaken worden almaar erger en dreigen onher-
roepelijke gevolgen te hebben. Zelf is hij er voorstander 
van groepen vertrouwelingen die in alle discretie wer-
ken, de opdracht te geven een nieuw handvest op te 
stellen over de betrekkingen tussen Congo en België in 
de komende jaren.

*
*     *
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Mme Ingrid Claes (CD&V) estime que la Présidence 
belge de l’UE, qui aura lieu en 2010, soit cinq ans avant 
la date-butoir pour la réalisation des Objectifs du Mil-
lénaire pour le Développement, doit être l’occasion de 
promouvoir vigoureusement ceux-ci dans la politique 
européenne. Une priorité toute particulière doit être 
accordée au sixième et au huitième OMD (objectif 6 : 
combattre le VIH/Sida, le paludisme et d’autres mala-
dies — objectif 8 : mettre en place un partenariat mon-
dial pour le développement).

S’agissant des relations bilatérales entre la Belgique 
et la Fédération de Russie, l’intervenante constate que 
la note de politique fait de leur normalisation un objectif 
important. Or, au vu d’évolutions récentes et inquiétan-
tes (interprétation limitative du retrait à opérer par les 
troupes russes en Géorgie, persistance des violations 
des Droits de l’Homme et des atteintes à la liberté de la 
presse, menace de déployer missiles dans l’enclave de 
Kaliningrad), n’est-il pas prématuré de vouloir une nor-
malisation de nos relations avec la Russie ? Il est cer-
tes question dans la note de politique de suivre avec 
attention la situation des Droits de l’Homme en Russie, 
mais est-ce suffi sant ?

L’intervenante regrette par ailleurs que la journée 
d’étude sur les relations belgo-russes qui sera organi-
sée au Parlement le 26 novembre donne le champ libre 
à l’ambassade de la Fédération de Russie pour faire 
l’apologie de la Russie et de sa politique.

Enfi n, l’intervenante s’inquiète du risque de proliféra-
tion d’armes de destruction massive au Moyen-Orient, 
en particulier depuis le récent test par l’Iran d’un mis-
sile susceptible d’atteindre le sud de l’Europe.

*
*     *

M. François-Xavier de Donnea (MR) fait observer 
que le risque que l’Union européenne reste bloquée 
au Traité de Nice sur le plan institutionnel n’est pas né-
gligeable, car il n’y a aucune certitude que le Traité de 
Lisbonne sera ratifi é (ainsi, si les conservateurs reve-
naient au pouvoir en Grande-Bretagne, ils pourraient 
organiser un référendum …). Cette éventualité fait-elle 
l’objet d’une réfl exion ?

En ce qui concerne l’Afrique, il est évidemment im-
portant que la Belgique parle d’une seule voix, d’autant 
que, à différents niveaux, elle a toujours un pouvoir 
d’infl uence. Il est impératif de trouver une solution mul-
tilatérale pour l’est du Congo. Il faut dès lors poursui-

Mevrouw Ingrid Claes (CD&V) vindt dat het Belgische 
voorzitterschap van de Europese Unie, dat in 2010 zal 
plaatshebben, dat wil zeggen vijf jaar vóór de uiterste 
datum van de realisatie van de Millenniumdoelstellin-
gen (Millennium Development Goals), de gelegenheid 
moet zijn om die sterk in het Europees beleid te pro-
moten. Heel bijzondere voorrang verdienen de zesde 
en de achtste doelstelling (MDG 6 : het uitbannen van 
HIV/AIDS, malaria en andere ziekten — MDG 8 : het 
ontwikkelen van een wereldwijde samenwerking voor 
ontwikkeling).

Aangaande de bilaterale betrekkingen tussen België 
en de Russische Federatie stelt de spreekster vast dat 
de beleidsnota van de normalisatie van die betrekkin-
gen een belangrijke doelstelling maakt. Maar is het in 
het licht van recente en onrustwekkende ontwikkelin-
gen (enge interpretatie van de terugtrekking van de 
Russische troepen uit Georgië, blijvende schending 
van de mensenrechten en inbreuken op de persvrij-
heid, dreiging tot het opstellen van raketten in de encla-
ve Kaliningrad) niet voorbarig een normalisatie van die 
betrekkingen met Rusland te willen ? De beleidsnota 
stelt weliswaar dat de toestand van de mensenrechten 
in Rusland aandachtig zal worden gevolgd, maar vol-
staat dat ? 

De spreekster betreurt voorts dat de studiedag over 
de Belgisch-Russische betrekkingen in het parlement 
op 26 november de ambassade van de Russische Fe-
deratie vrij spel geeft om Rusland en zijn beleid goed 
te praten. 

Tot slot maakt de spreekster zich zorgen over het 
risico van een proliferatie van massavernietigingswa-
pens in het Midden-Oosten, in het bijzonder sinds de 
recente test door Iran van een raket die Zuid-Europa 
kan bereiken.

*
*     *

De heer François-Xavier de Donnea (MR) acht het 
risico dat de Europese Unie op institutioneel vlak in 
het Verdrag van Nice verstrikt blijft, niet te veronacht-
zamen, aangezien er geen enkele zekerheid is dat het 
Verdrag van Lissabon zal worden geratifi ceerd (als de 
conservatieven in het Verenigd Koninkrijk opnieuw aan 
de macht komen, zouden ze een referendum kunnen 
organiseren …). Is aan die mogelijkheid gedacht ?

Met betrekking tot Afrika is het uiteraard belangrijk 
dat België met één stem spreekt, te meer daar het 
op verschillende vlakken nog altijd invloedrijk is. Voor 
Oost-Congo moet absoluut een multilaterale oplossing 
worden gevonden. België moet dus voort in internatio-
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vre notre action dans les enceintes internationales, en 
concertation avec des représentants africains; une in-
termédiation africaine est en effet indispensable.

L’intervenant souligne que les Belges sont toujours 
perçus à l’étranger comme des experts ou des pilotes 
sur les dossiers relatifs à l’Afrique centrale. Il appa-
raît dès lors éminemment nécessaire de prendre des 
contacts avec la nouvelle administration américaine, 
afi n que celle-ci parte dans une bonne direction dès 
sa mise en place. Un autre point essentiel est de viser 
à une formule organisant et assurant la répartition des 
ressources régionales, de manière à ce que toutes les 
populations de la région en bénéfi cient.

Au Moyen-Orient, l’intervenant estime qu’il n’y a 
malheureusement aucune chance d’aboutir à un Trai-
té de paix dans un avenir prévisible. La division des 
Territoires en deux entités palestiniennes distinctes 
n’a fait que compliquer la donne. Dans ce contexte, la 
première priorité doit être de s’occuper de l’Iran, qui 
contrôle le Hamas. Il est impératif d’écarter tout risque 
d’armement nucléaire de la part de ce pays, qu’Israël 
n’hésitera pas à frapper si ce risque se précise.

À cela doit s’ajouter la normalisation des relations 
avec la Syrie, susceptible d’amener à une décrispation 
au Liban.

L’intervenant espère que les États-Unis vont main-
tenant sortir de leur cadre de référence « post-guerre 
froide » : il est important de cesser de voir la Russie 
comme un ennemi potentiel; la normalisation des rela-
tions avec ce pays doit être un objectif prioritaire de la 
nouvelle administration américaine. Le meilleur signe 
de détente serait que l’OTAN et la Russie s’associent 
pour mettre sur pied un bouclier antimissile contre les 
menaces potentielles. Il convient de persuader les 
États-Unis de la pertinence de cette analyse.

*
*     *

Mme Alexandre Colen (VB) estime que le chapitre 
consacré aux Droits de l’Homme (pp. 35 et 36) déve-
loppe insuffi samment certains aspects, qui devraient 
pourtant faire l’objet d’une priorité, comme la persécu-
tion des minorités ou la lutte contre la traite des êtres 
humains.

En revanche, elle n’est pas convaincue qu’il soit 
nécessaire de renforcer, « par exemple sous la forme 
d’une convention », le cadre juridique de la lutte contre 
la violence faite aux femmes dans des situations de 
confl it. Il existe en réalité déjà de nombreux instruments 

nale kringen blijven werken, in overleg met Afrikaanse 
vertegenwoordigers; Afrikaanse bemiddeling is immers 
onontbeerlijk.

De spreker onderstreept dat de Belgen in het buiten-
land nog altijd worden gezien als experts of instanties 
die met betrekking tot de dossiers over Centraal-Afrika 
navolging verdienen. Het ogenblik is dus meer dan ooit 
gekomen om contact op te nemen met de nieuwe Ame-
rikaanse regering, zodat die van bij de start de goede 
richting uitgaat. Een ander essentieel punt is een for-
mule te beogen waarbij de verdeling van de regionale 
rijkdommen wordt georganiseerd en verzekerd, zodat 
alle volkeren in dat gebied er voordeel bij hebben.

In het Midden-Oosten is er volgens de spreker helaas 
geen enkele kans op een vredesverdrag voor de nabije 
toekomst. De opdeling van het Palestijnse grondgebied 
in twee afzonderlijke entiteiten heeft de situatie alleen 
maar ingewikkelder gemaakt. In die context moet de 
eerste prioriteit erin bestaan zich bezig te houden met 
Iran, dat Hamas controleert. Het is absoluut noodzake-
lijk elk risico op kernbewapening door dat deel van het 
land te voorkomen, want Israël zal niet nalaten Iran te 
treffen als het risico scherper wordt.

Daarnaast is er nog de normalisatie van de betrek-
kingen met Syrië, die mogelijk tot minder spanningen 
in Libanon kan leiden. 

De spreker hoopt dat de Verenigde Staten nu uit hun 
post-Koude Oorlogdenkkader gaan treden : het is be-
langrijk Rusland niet langer te zien als een mogelijke 
vijand; de normalisatie van de betrekkingen met dat 
land moet een prioritaire doelstelling van de nieuwe 
Amerikaanse regering zijn. Het beste detentesignaal 
zou zijn dat de NAVO en Rusland samenwerken bij het 
opstellen van een antiraketschild tegen mogelijke be-
dreigingen. De Verenigde Staten moeten ervan worden 
overtuigd dat die analyse relevant is.

*
*     *

Mevrouw Alexandra Colen (VB) vindt dat in het 
hoofdstuk in verband met de mensenrechten (blz. 35 
en 36) onvoldoende aandacht wordt besteed aan be-
paalde aspecten die nochtans prioritair zouden moeten 
zijn, zoals de vervolging van minderheden of de bestrij-
ding van mensensmokkel.

Ze is er daarentegen niet van overtuigd dat het ju-
ridisch kader van de bestrijding van geweld tegen 
vrouwen in confl ictsituaties « bijvoorbeeld in de vorm 
van een conventie » moet worden aangescherpt. In 
de praktijk zijn daarvoor reeds tal van juridische in-
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juridiques à cet effet, mais peut-être faudrait-il envisa-
ger d’instaurer des sanctions effectives contre les États 
dans lesquels se commettent de telles violences.

Dès lors que la note de politique fait allusion au 
60ème anniversaire de la Déclaration universelle des 
Droits de l’Homme, il est important d’en rappeler le 
principe d’universalité, d’autant que l’on constate de 
plus en plus souvent la volonté de se référer plutôt au 
Traité du Caire et donc de faire des Droits de l’Homme 
une interprétation à la carte.

L’intervenante demande par ailleurs comment le 
ministre entend concilier sa volonté de développer la 
diplomatie économique et la promotion des Droits de 
l’Homme, que certains tiennent parfois pour une en-
trave au commerce. Elle souhaite que cet aspect soit 
systématiquement abordé, par exemple dans les mis-
sions menées dans les pays du Moyen-Orient.

S’agissant précisément des missions économiques, 
elle s’interroge sur l’effi cacité des missions condui-
tes par le Roi ou par le prince héritier. Cette effi cacité 
fait-elle l’objet d’une évaluation ? Le ministre pour-
rait-il communiquer au Parlement un rapport sur ces 
missions économiques, de même que sur les visites 
d’État ? Par ailleurs, comment s’effectue le choix des 
pays ? Certains des pays visités ne sont en effet pas 
des modèles en matière de Droits de l’Homme.

*
*     *

M. Bruno Tuybens (sp.a+Vl.Pro) constate que la 
note de politique générale se limite à décrire la situa-
tion; elle ne contient ni vision ni propositions de choix 
politiques.

Ainsi, au sujet de l’OTAN, aucune proposition politi-
que n’est formulée; il n’est question que de célébrer le 
60ème anniversaire de l’Organisation.

De même, la transposition des directives européen-
nes ne donne pas lieu à d’autres commentaires que 
« Nous prêterons donc une attention particulière à pou-
voir réaliser la norme européenne de 1 % en vigueur 
en matière de transposition dès le 1er janvier 2009 » 
(p. 11). Il serait préférable de fi xer un objectif à attein-
dre, avec une échéance (par exemple, la fi n 2009).

D’autres aspects de l’actualité politique, pourtant 
fondamentaux, sont quasiment oubliés, comme la cri-
se économique et le constat que le monde a changé. 
Au contraire, la note de politique fait l’éloge de la mon-

strumenten voorhanden; wellicht moet echter worden 
overwogen effectieve straffen uit te vaardigen tegen de 
Staten waarin soortgelijk geweld plaatsvindt.

Aangezien de beleidsnota verwijst naar de 60e ver-
jaardag van de Universele Verklaring voor de Rechten 
van de Mens, is het belangrijk te herinneren aan het 
universaliteitsbeginsel van die Verklaring, temeer daar 
steeds vaker wordt vastgesteld dat men zich veeleer 
baseert op het Verdrag van Caïro, en de Rechten van 
de Mens dus interpreteert naargelang van het geval.

De spreekster vraagt zich overigens af hoe de mi-
nister zijn voornemen om de economische diplomatie 
uit te bouwen, wil verzoenen met de bevordering van 
de rechten van de mens, die in bepaalde gevallen door 
sommigen als een handelsbelemmering worden be-
schouwd. Zij had graag gezien dat dit aspect systema-
tisch aan bod komt, bijvoorbeeld in het kader van de 
missies in de landen van het Midden-Oosten.

Met betrekking tot de economische missies heeft 
de spreekster bedenkingen bij de effi ciëntie van de 
missies die worden geleid door de Koning of door de 
kroonprins. Wordt die effi ciëntie geëvalueerd ? Kan de 
minister het parlement een rapport bezorgen over die 
economische missies en over de staatsbezoeken ? 
Hoe worden overigens de te bezoeken landen uitge-
kozen ? Sommige van die bezochte landen nemen het 
immers niet zo nauw met de mensenrechten.

*
*     *

De heer Bruno Tuybens (sp.a+Vl.Pro) constateert 
dat de beleidsnota louter een beschrijving van de toe-
stand geeft, maar verder geen visie bevat of mogelijke 
beleidskeuzes naar voren schuift.

Zo wordt met betrekking tot de NAVO niet het minste 
beleidsvoorstel gedaan; in de beleidsnota wordt louter 
gewag gemaakt van de viering van de 60e verjaardag 
van die Verdragsorganisatie.

Over de omzetting van de Europese richtlijnen wordt 
alleen opgemerkt dat « daarom (…) bijzondere aan-
dacht [zal] worden besteed met het oog op het behalen 
van de Europese 1 % norm inzake de omzetting vanaf 
1 januari 2009 » (blz. 11 van de beleidsnota). Het ware 
beter een doelstelling voorop te stellen, met inbegrip 
van een streefdatum (bijvoorbeeld eind 2009).

Andere aspecten van de politieke actualiteit (zoals 
de economische crisis en de vaststelling dat de we-
reld is veranderd) worden, hoewel zij van fundamenteel 
belang zijn, zo goed als buiten beschouwing gelaten. 
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dialisation et il y est même déclaré (p. 10) que « nous 
œuvrons pour un commerce mondial plus libre » — 
alors que c’est précisément cette liberté débridée qui a 
conduit à la crise actuelle. Au contraire il est plus que 
temps de s’engager dans la voie indiquée à l’occasion 
de la récente réunion du G20 et d’œuvrer en faveur de 
plus de régularisation, de moins d’économie libéralisée 
et de davantage de mécanismes de contrôle du secteur 
fi nancier. Le gigantesque accroissement des inégalités 
est également laissé de côté dans la note.

S’agissant des Droits de l’Homme, l’intervenant dé-
plore qu’ils soient conçus dans la note de politique de 
manière trop restrictive : il n’y est question que des 
droits civils et politiques, les droits sociaux, économi-
ques et culturels restant apparemment oubliés. Cette 
conception étroite des Droits de l’Homme permet un 
discours comme celui tenu par l’intervenante précé-
dente, qui a fait l’apologie des Droits de l’Homme, alors 
qu’elle appartient à un parti où le principe du « Eigen 
volk eerst » est jugé supérieur aux Droits de l’Homme. 

Quand on défend le principe de l’universalité des 
Droits de l’Homme, il faut aussi en admettre le carac-
tère indivisible : les droits économiques, sociaux et 
culturels font clairement partie des Droits de l’Homme. 
Il est d’autant plus regrettable que la note de politique 
ne dise rien sur leur mise en œuvre.

S’agissant de la Russie, vis-à-vis de laquelle la note 
de politique prône un dialogue critique sans tabou, 
comment la question des Droits de l’Homme sera-t-elle 
abordée sur le plan concret : parlera-t-on de la tutelle 
des autorités russes sur les ONG, qui vise à interdire 
celles-ci ?

Quant à la Chine, avec laquelle le ministre se félicite 
de l’excellence de ses contacts pré-olympiques, le mi-
nistre peut-il revendiquer un quelconque effet de ces 
conversations ? En réalité, la bonne situation économi-
que de la Chine n’apporte aucune garantie de respect 
des Droits de l’Homme dans ce pays où les violations 
sont très nombreuses et le fossé social entre riches 
et pauvres considérable. Le ministre compte-t-il main-
tenant utiliser la préparation d’Europalia pour aborder 
ces questions ?

*
*     *

De beleidsnota steekt daarentegen de loftrompet over 
de mondialisering, en verklaart zelfs dat « we [ijveren] 
voor een vrijere (…) wereldhandel » (blz. 6), terwijl pre-
cies die ongebreidelde vrijheid de huidige crisis heeft 
doen ontstaan. Het is daarentegen de hoogste tijd 
dat we de weg bewandelen die de recente G20-Top 
heeft aangegeven, en dat we werk maken van meer 
regulering, minder geliberaliseerde economie en meer 
controlemechanismen voor de fi nanciële sector. De be-
leidsnota laat bovendien volledig buiten beschouwing 
dat de ongelijkheden enorm zijn toegenomen.

De spreker betreurt dat de rechten van de mens in 
de beleidsnota al te strikt worden opgevat; alleen de 
burgerrechten en de politieke rechten komen aan bod, 
kennelijk zonder gewag te maken van de sociale, eco-
nomische en culturele rechten. Die enge opvatting van 
de rechten van de mens effent de weg voor een dis-
cours zoals dat van de vorige spreekster : hoewel zij 
de mensenrechten verheerlijkt, behoort zij tot een partij 
die het beginsel « eigen volk eerst » hoger aanslaat 
dan de rechten van de mens.

Wanneer men het universaliteitsbeginsel van de 
rechten van de mens verdedigt, moet men ook erken-
nen dat die rechten ondeelbaar zijn : de economische, 
sociale en culturele rechten maken onmiskenbaar deel 
uit van de rechten van de mens. Het is des te betreu-
renswaardiger dat de beleidsnota met geen woord rept 
van de tenuitvoerlegging ervan.

De beleidsnota pleit ervoor met Rusland een kriti-
sche dialoog zonder taboes aan te gaan. De spreker 
vraagt zich af hoe het vraagstuk van de rechten van de 
mens concreet zal worden benaderd : zal men het heb-
ben over het bevoogdende beleid van de Russische 
autoriteiten jegens de ngo’s, met als doel die organisa-
ties te verbieden ?

De minister is ingenomen met de uitstekende con-
tacten die hij in China heeft gelegd in de aanloop naar 
de Olympische Spelen. Kan hij enige impact daarvan 
aantonen ? In de praktijk garandeert de goede econo-
mische toestand in China geenszins dat de mensen-
rechten er in acht worden genomen; de mensenrechten 
worden er zeer vaak geschonden, en er is een grote 
sociale kloof tussen arm en rijk. Overweegt de minister 
de voorbereiding van Europalia aan te grijpen om die 
aspecten aan te kaarten ?

*
*     *
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M. Daniel Ducarme (MR) approuve l’action entre-
prise par le secrétaire d’État pour activer la Présidence 
belge de l’Union européenne.

En ce qui concerne la transposition des directives, 
il demande une action vigoureuse, car le classement 
de la Belgique en ce domaine n’est guère fl atteur. Il 
serait du reste bon d’accomplir un nouvel effort non 
seulement pour transposer les directives en Belgique 
mais aussi, au niveau européen, pour en standardiser 
la transposition.

L’intervenant développe par ailleurs un plaidoyer 
pour la valorisation du rôle de Bruxelles, tant en ce qui 
concerne les références urbanistiques dans le quartier 
européen que l’établissement des fonctionnaires euro-
péens à Bruxelles. Le rôle de Bruxelles doit être davan-
tage pris en compte. 

Il souhaite par ailleurs que la Présidence belge soit 
clairement un événement, ce qui implique qu’il doit 
également y avoir un aspect culturel, qui devra aussi 
être pris en charge.

En ce qui concerne l’OTAN, quel est le point de vue 
belge avant les prochains sommets prévus, particuliè-
rement en ce qui concerne la réforme de la Charte ? Y 
aura-t-il — comme le souhaite l’intervenant — un plus 
grand engagement dans le sens européen ? Où en est 
la concertation entre les ministres des Affaires étrangè-
res et de la Défense ?

Dans le domaine de la sécurité européenne et inter-
nationale, l’intervenant constate que les dossiers évo-
luent selon la dynamique impulsée. En la matière, il faut 
saluer le rôle actif joué par la France. Pour sa part, la 
Belgique ne pourrait-elle pas mener une politique plus 
affi rmée pour promouvoir l’état-major unique (qui serait 
établi à Bruxelles), pour augmenter et développer son 
infl uence et pour apporter sa contribution à de nouvel-
les politiques, comme la rédaction du livre blanc sur la 
Défense du Haut Représentant Solana ?

S’agissant de la RDC, l’orateur est d’avis que ce qui 
se passe pour l’instant en Belgique est à la fois détesta-
ble et coupable politiquement. Il est impératif que le mi-
nistre des Affaires étrangères renoue le dialogue avec 
les autorités congolaises, qu’il se rende pour ce faire 
en RDC et qu’il reprenne la rédaction du programme 
quinquennal, qu’il faudra ensuite évaluer. Faute d’une 
telle initiative, la Belgique n’aurait plus aucune crédi-
bilité internationale sur ce dossier. L’orateur demande 

De heer Daniel Ducarme (MR) is ingenomen met 
de stappen die de staatssecretaris heeft gezet om het 
Belgisch voorzitterschap van de Europese Unie een 
actieve invulling te geven. 

Met betrekking tot de omzetting van de richtlijnen 
wenst hij dat ons land krachtdadig optreedt, aangezien 
België op dat vlak achteraan bengelt. Voor het overige 
ware het aangewezen opnieuw een inspanning te leve-
ren, niet alleen om de richtlijnen in Belgisch recht om te 
zetten, maar ook op Europees niveau, om de omzetting 
te standaardiseren.

Voorts pleit de spreker ervoor de rol van Brussel op 
te waarderen, zowel op het vlak van de stedenbouw-
kundige referenties in de Europese wijk als bij de ves-
tiging van de Europese ambtenaren in Brussel. De rol 
van Brussel moet meer in de verf worden gezet.

Bovendien had hij het Belgisch voorzitterschap 
graag zien uitgroeien tot een groots evenement. Zulks 
kan niet zonder dat tevens sprake is van een cultureel 
onderdeel, een aspect waar we ook voor zullen moeten 
zorgen.

Vooraleer de volgende topvergaderingen in NAVO-
verband plaatsvinden, zal België zijn standpunt moe-
ten bepalen, in het bijzonder over de hervorming van 
het Handvest. Wat is het Belgische standpunt terzake ? 
Zal ons land zich — naar de wens van de spreker — 
meer inzetten voor de Europese zaak ? Hoe staat het 
met het overleg tussen de ministers van Buitenlandse 
Zaken en van Landsverdediging ?

Wat de Europese en de internationale veiligheid be-
treft, stelt de spreker vast dat de dossiers volgens plan 
evolueren. Terzake moet de actieve rol van Frankrijk 
worden toegejuicht. De spreker wenst te weten of het 
Belgische beleid niet meer druk kan uitoefenen om een 
eenheidsstaf op te richten (die in Brussel zou worden 
gevestigd), de invloed van ons land op te voeren en uit 
te bouwen, en een bijdrage te leveren tot de ontwikke-
ling van nieuwe beleidslijnen, zoals het opstellen van 
het Witboek over Defensie van de Hoge Vertegenwoor-
diger Solana.

Met betrekking tot de DRC meent de spreker dat de 
huidige Belgische handelwijze niet alleen verfoeilijk, 
maar politiek ook schandelijk is. De minister van Buiten-
landse Zaken moet naar de DRC afreizen, de dialoog 
met de Congolese autoriteiten herstellen en voort werk 
maken van het vijfjarenprogramma, dat vervolgens 
moet worden geëvalueerd. Als België nalaat een soort-
gelijk initiatief te nemen, zou het alle internationale ge-
loofwaardigheid in dit dossier verliezen. Om die reden 
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dès lors que des initiatives soient prises avant que le 
présent projet de budget ne soit discuté en séance plé-
nière.

Enfi n, l’intervenant demande quelles instructions le 
ministre donnera à l’Ambassadeur de Belgique chargé 
de suivre la session d’automne du Congrès des pou-
voirs locaux et régionaux du Conseil de l’Europe, où 
doit avoir lieu le débat sur une éventuelle procédure 
de monitoring vis-à-vis de la Belgique. Certes, le débat 
lui- même sera le fait de représentants parlementaires, 
mais comment sera t-il suivi ?

*
*     *

Mme Nathalie Muylle (CD&V) demande comment, 
concrètement, le ministre envisage la revalorisation de 
la carrière diplomatique.

Comment faut-il par ailleurs comprendre la volonté 
d’élever le débat sur l’élargissement du Conseil de Sé-
curité au niveau des capitales en nommant un Envoyé 
spécial (p. 40) ?

L’intervenante se déclare particulièrement inquiète 
à la perspective des élections israéliennes de février 
prochain, dont pourrait émerger le Likoud, qui déclare 
ne pas se sentir engagé par les entretiens déjà menés 
dans les groupes de travail.

*
*     *

Mme Hilde Vautmans (Open Vld) déplore que l’Eu-
rope ait été quelque peu absente dans le dossier de 
la crise fi nancière. Il lui paraît impératif d’agir sur ce 
terrain au niveau européen.

Elle rejoint les propos de l’une des intervenantes 
précédentes, pour demander si les OMD pourront être 
intégrés dans les priorités de la Présidence belge. En 
ira-t-il de même du Traité relatif à la non-prolifération 
des armements nucléaires, qui doit précisément faire 
l’objet d’une révision en 2010 ?

Il lui paraît par ailleurs indispensable de réformer les 
Nations Unies. Plus particulièrement, en ce qui concer-
ne le département des opérations de maintien de la 
paix, il faut plaider pour que les pays contributeurs de 
troupes appliquent réellement le mandat encadrant 

verzoekt de spreker initiatieven te nemen vooraleer het 
ter bespreking voorliggende Ontwerp van begroting in 
de plenaire vergadering wordt besproken.

Voorts wenst de spreker te weten welke instructies 
de minister zal geven aan de Belgische ambassadeur 
die belast is met het opvolgen van de herfstzitting van 
het Congres van de plaatselijke en regionale besturen 
van de Raad van Europa, waar het instellen van een 
mogelijke monitoringprocedure ten aanzien van België 
zal worden besproken. Het spreekt vanzelf dat de par-
lementaire vertegenwoordigers de eigenlijke bespre-
king voor hun rekening zullen nemen, maar hoe zal die 
bespreking worden opgevolgd ?

*
*     *

Mevrouw Nathalie Muylle (CD&V) vraagt aan de mi-
nister hoe hij de herwaardering van de diplomatieke 
loopbaan concreet wil verwezenlijken.

De beleidsnota maakt gewag van het streven om 
de bespreking van de uitbreiding van de Veiligheids-
raad « op het niveau van de hoofdsteden te brengen » 
(blz. 40) door een Speciaal gezant aan te stellen. Kan 
de minister daaromtrent nadere toelichting geven ?

De spreekster is bijzonder verontrust over de ver-
kiezingen in Israël van februari eerstkomend omdat 
de Likoud-partij, die heeft aangegeven dat zij zich niet 
gebonden voelt door de gesprekken die reeds in de 
werkgroepen hebben plaatsgehad, aan de macht zou 
kunnen komen.

*
*     *

Mevrouw Hilde Vautmans (Open Vld) betreurt dat 
Europa een beetje afwezig is geweest in het dossier 
van de fi nanciële crisis. Het lijkt haar absoluut nood-
zakelijk dat in dat domein op Europees niveau wordt 
opgetreden.

Samen met een van de vorige spreeksters vraagt 
ze of de MOD’s zullen kunnen worden opgenomen in 
de prioriteiten van het Belgische voorzitterschap. Zal 
dat ook gelden voor het non-proliferatieverdrag, dat in 
2010 moet worden herzien ?

Voorts lijkt het haar onontbeerlijk de Verenigde Na-
ties te hervormen. Meer bepaald wat het departement 
vredeshandhavingsoperaties betreft, moet ervoor wor-
den gepleit dat de landen die troepen ter beschikking 
stellen het mandaat dat voor elke operatie een kader 
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chaque opération. En tout état de cause, il faut des pré-
cisions sur les règles d’engagement. Ainsi, dans le cas 
de la MONUC, celles-ci doivent à la fois permettre de 
protéger la population et répondre au défi  de l’exploita-
tion des richesses naturelles. 

Il apparaît que le premier déplacement à l’étranger 
du président Obama sera pour l’OTAN. Dès lors que 
cela implique une visite à Bruxelles, y aura-t-il égale-
ment un aspect bilatéral à ce déplacement ? Que va 
dire la Belgique si on lui demande d’augmenter le nom-
bre de troupes en Afghanistan ?

Sur le plan de Droits de l’Homme, l’oratrice approuve 
les considérations développées par le ministre. La Bel-
gique suit-elle l’exemple d’un certain nombre d’autres 
États, qui envoient des observateurs pour suivre les 
procès suscitant des craintes sur ce plan ?

L’intervenante s’inquiète par ailleurs de la situation, 
en ce début d’hiver, des déplacés victimes du confl it 
géorgien.

Enfi n, s’agissant des résolutions adoptées par la 
Chambre, elle rappelle que l’article 111 du Règlement 
prévoit que les notes de politique exposent la manière 
dont les ministres y donnent suite et demande que cet-
te disposition soit respectée à l’avenir.

IV.  —  RÉPONSES

A.  —  RÉPONSE DU MINISTRE
DES AFFAIRES ÉTRANGÈRES

La République Démocratique du Congo

Les grandes lignes de la politique belge vis-à-vis de 
la RDC sont déterminées par l’accord de gouverne-
ment. Les décisions s’inscrivant dans les contours ainsi 
déterminés sont prises en comité ministériel restreint 
(kern). Comme pour les autres dossiers de politique 
étrangère, la politique vis-à-vis de la RDC est portée 
vers le monde extérieur par le premier ministre et le 
ministre des Affaires étrangères. 

Sur le contenu de la politique vis-à-vis de la RDC, il 
n’y a pas à proprement parler de divergences d’opinion 
au sein du gouvernement, puisque cette politique est 
ancrée dans l’accord de gouvernement. Du reste, une 
même convergence dans les analyses semble exister 
au Parlement, comme l’a encore montré le débat qui 

schept ook echt uitvoeren. Er moeten in ieder geval 
preciseringen komen over de « rules of engagement ». 
Zo moeten die in het geval van de MONUC enerzijds 
de mogelijkheid bieden de bevolking te beschermen en 
moeten ze anderzijds beantwoorden aan de uitdaging 
van de ontginning van de natuurlijke rijkdommen.

De NAVO zal president Obama’s eerste buitenland-
se reis worden. Aangezien dat een bezoek aan Brussel 
impliceert, rijst de vraag of die reis ook een bilateraal 
aspect zal hebben. Wat zal België antwoorden op het 
verzoek om meer soldaten in te zetten in Afghani-
stan ?

De spreekster is het eens met de beschouwingen 
van de minister in verband met de mensenrechten. 
Volgt België het voorbeeld van een aantal andere Sta-
ten, die waarnemers sturen om de processen te volgen 
die op humanitair vlak een en ander doen vrezen ?

De spreekster is voorts verontrust over de situatie 
van de vluchtelingen die het slachtoffer zijn van het 
confl ict in Georgië nu de winter begint.

Wat de door de Kamer aangenomen resoluties be-
treft, herinnert ze eraan dat artikel 111 van het Regle-
ment bepaalt dat de beleidsnota’s een toelichting bevat-
ten bij de wijze waarop de ministers gevolg geven aan 
de door de Kamer goedgekeurde resoluties. Ze vraagt 
dat die bepaling voortaan in acht wordt genomen.

IV.  —  ANTWOORDEN

A.  —  ANTWOORDEN VAN DE MINISTER VAN 
BUITENLANDSE ZAKEN

De Democratische Republiek Congo

De krachtlijnen van het Belgische beleid ten aan-
zien van Congo zijn bepaald in het regeerakkoord. Het 
kernkabinet neemt de beslissingen die binnen de aldus 
aangegeven contouren passen. Net als voor de andere 
dossiers betreffende het buitenlandbeleid wordt het 
beleid ten aanzien van de DRC uitgedragen door de 
eerste minister en door de minister van Buitenlandse 
Zaken.

Binnen de regering zijn er geen uiteenlopende 
standpunten over de inhoud van het beleid ten aan-
zien van de DRC aangezien dat beleid in het regeer-
akkoord is vastgelegd. Overigens bestaat binnen het 
parlement een zelfde gelijkgerichtheid in de analyses, 
zoals gebleken is uit het debat dat op 12 november in 
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a eu lieu dans la commission le 12 novembre dernier 
(voir CRIV-CRABV 52 COM 367).

Au demeurant, les éléments à prendre en considé-
ration pour analyser le dossier congolais ne sont pas 
multiples, puisque ce pays ne constitue pas un objec-
tif géo-stratégique pour notre pays et qu’il ne présente 
qu’un intérêt économique limité. L’essentiel est donc 
de faire en sorte que les acquis engrangés ces der-
nières années soient préservés et développés. Pour ce 
faire, la bonne gouvernance est requise — ou à tout 
le moins, la gouvernance effi cace, — mais ceci doit 
être envisagé de manière évolutive : l’instauration de 
la bonne gouvernance est en fait un processus, qui 
doit se développer dans une démocratie encore fragile. 
L’État doit pouvoir assurer un certain nombre de fonc-
tions de base; ainsi, les forces armées doivent garantir 
la souveraineté nationale et assurer la sécurité de la 
population.

C’est pour cette raison que la Belgique a contribué 
à la formation de plusieurs unités des forces armées 
congolaises. Cette formation a été positive, mais cet 
apparent succès n’a malheureusement pas empêché 
certaines des brigades ainsi formées de se désagréger 
avant même d’atteindre la zone où elles devaient être 
déployées. Les raisons de cet échec doivent être cher-
chées dans le non-paiement des soldes aux hommes 
de troupe, qui ne sont en outre pas casernés. Le pré-
cédent ministre belge de la Défense avait bien essayé 
que soit mise en place une formule dissociant la chaîne 
de paiement de la chaîne de commandement, mais 
cette tentative s’était heurtée à l’opposition des autori-
tés congolaises. Les Européens de l’opération EUSEC 
avaient alors été chargés d’assurer un paiement direct 
des soldes, mais cette opération n’a pas été prolon-
gée, en raison, ici aussi, des réticences des autorités 
congolaises. Dans leurs contacts avec les autorités 
congolaises, les représentants belges ne manquent 
jamais, depuis des années, de demander que des me-
sures soient prises pour que les soldes cessent d’être 
détournées par la hiérarchie militaire congolaise, mais 
ils n’ont jamais été écoutés.

La Belgique plaide également — mais tout aussi 
vainement — pour la reprise d’une coopération écono-
mique entre le Congo et ses voisins orientaux dans la 
CEPGL. La Commission européenne a d’ailleurs prévu 
un crédit de 150 millions d’euros pour la relance de 
cette Communauté économique des Pays des Grands 
Lacs, mais les autorités congolaises entravent cette re-
lance en refusant de nommer leurs représentants dans 
la CEPGL.

Conséquences de tous ces blocages, les troubles et 
les violences dans l’est du Congo constituent le plus 

de commissie heeft plaatsgehad (zie CRIV-CRABV 52 
COM 367).

De elementen die in aanmerking moeten worden ge-
nomen om het Congolese dossier te analyseren, zijn 
trouwens niet zo talrijk aangezien dat land voor België 
geen geostrategisch doel is en het slechts een beperkt 
economisch belang heeft. Het gaat er dus vooral om 
ervoor te zorgen dat het acquis van de jongste jaren 
wordt gevrijwaard en uitgebouwd. Dat vereist goed be-
stuur — of op zijn minst doeltreffend bestuur —, maar 
dat moet evolutief worden gezien : de invoering van 
goed bestuur is een proces, dat zich moet voltrekken 
in een nog kwetsbare democratie. De Staat moet voor 
een aantal basisfuncties kunnen zorgen; zo moeten de 
strijdkrachten de nationale soevereiniteit en de veilig-
heid van de bevolking kunnen waarborgen.

Daarom heeft België bijgedragen aan de opleiding 
van verschillende eenheden van de Congolese strijd-
krachten. Die opleiding is positief geweest, maar dat 
ogenschijnlijke succes heeft jammer genoeg niet ver-
hinderd dat sommige van de aldus opgeleide brigades 
werden ontbonden nog vóór ze waren aangekomen in 
het gebied waar ze moesten worden ingezet. Het feit 
dat de soldaten niet werden betaald en dat ze niet ge-
kazerneerd zijn, zijn de oorzaken van die mislukking. 
De vorige Belgische defensieminister heeft wel gepro-
beerd de betaling los te koppelen van de bevelvoering, 
maar de Congolese overheid heeft zich daartegen ver-
zet. De Europeanen van de operatie EUSEC werden er 
toen mee belast de soldijen rechtstreeks uit te betalen, 
maar die aanpak werd niet voortgezet, andermaal als 
gevolg van de terughoudendheid van de Congolese 
overheid. De Belgische vertegenwoordigers vragen in 
hun contacten met de Congolese overheid dat maat-
regelen worden genomen opdat de soldijen niet langer 
door de Congolese legertop zouden worden verduis-
terd, maar ze hebben nooit gehoor gekregen.

België pleit ook — maar even vruchteloos — voor 
de hervatting van economische samenwerking tussen 
Congo en zijn oostelijke buurlanden in de CEPGL. De 
Europese Commissie heeft trouwens een krediet van 
150 miljoen euro uitgetrokken om die Economische Ge-
meenschap van de Landen van de Grote Meren nieuw 
leven in te blazen, maar de Congolese overheid belet 
dat door te weigeren haar vertegenwoordigers binnen 
de CEPGL aan te wijzen.

Als gevolg van als die blokkeringen zijn de onlusten 
en de geweldplegingen in het oosten van Congo het 
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grand confl it et le plus grand désastre humanitaire de-
puis la fi n de la deuxième guerre mondiale.

Pour tenter d’éviter de retomber dans le confl it mili-
taire que l’on sentait en préparation, la Belgique a durci 
son message : c’était là l’objet du discours prononcé 
par le ministre dans les jardins de l’Ambassade de Bel-
gique à Kinshasa en avril dernier. Il faut souligner que 
cette approche avait la pleine approbation des trois mi-
nistres présents et du gouvernement belge tout entier.

À ceux qui ont critiqué la manière, il faut faire ob-
server que le colloque singulier avait été largement 
pratiqué avec le Président congolais, mais sans avoir 
jamais le moindre résultat. D’où, en avril dernier, la vo-
lonté de prendre publiquement position en faveur d’une 
approche politique.

L’analyse politique du ministre est très largement 
partagée dans les milieux internationaux. Il faut noter 
que c’est entre autres le cas à l’échelon européen, où 
le commissaire en charge de l’Aide au Développement 
s’est déclaré pleinement d’accord. 

Le ministre juge dès lors déloyal le comportement 
de son collègue le ministre de la Coopération au Dé-
veloppement, qui s’est départi de la ligne approuvée 
par tous. 

En ce qui concerne l’envoi de troupes européennes 
en complément à la MONUC, il faut relever que la ré-
fl exion a évolué au niveau européen. On y a envisagé 
une opération militaire à but humanitaire centrée sur 
Goma d’une part et sur le dégagement d’un certain 
nombre de corridors permettant l’acheminement de 
l’aide d’autre part. En Belgique, le Conseil des ministres 
a marqué son accord de principe pour la participation 
de troupes belges à une telle opération européenne. 
Au niveau européen, on a ensuite envisagé une inter-
vention plus spécifi quement militaire, avec une couver-
ture suffi sante. Cela étant, on n’est encore nulle part, 
car personne ne veut prendre la position de pilote sur 
ce dossier — et la Belgique, pour sa part, n’est pas en 
situation de le faire. Tous les contributeurs potentiels 
sont déjà à la limite de leurs capacités de déploiement 
avec les autres opérations militaires internationales. 
Par ailleurs, il faudrait à une intervention européenne 
un mandat de l’ONU — ce qui amène à envisager une 
autre option, celle du renforcement du mandat de la 
MONUC. La position européenne est de toute manière 
affaiblie par le fait que les Européens demandent que 
la MONUC déploie des troupes de combat, alors même 

grootste confl ict en de grootste humanitaire ramp sinds 
het einde van de Tweede Wereldoorlog.

In een poging te verhinderen dat men opnieuw ver-
zeild raakt in een militair confl ict, waarvan men kon 
voorvoelen dat het werd voorbereid, heeft België zijn 
boodschap krachtdadiger geformuleerd : dat was pre-
cies de bedoeling van de toespraak van de minister in 
de tuin van de Belgische ambassade in Kinshasa in 
april jongstleden. Er zij op gewezen dat die aanpak de 
volle steun heeft gekregen van de drie aanwezige mi-
nisters en van de hele Belgische regering.

Ter attentie van zij die kritiek hebben uitgebracht op 
de manier van formuleren moet erop worden gewezen 
dat met de Congolese president tal van vertrouwelijke 
gesprekken werden gevoerd, maar dat die nooit wat 
hebben opgeleverd. Vandaar de wil, in april jongstle-
den, om publiekelijk stelling te nemen voor een poli-
tieke aanpak.

In internationale kringen wordt de politieke analyse 
van de minister in zeer ruime mate gedeeld. Dat is on-
der meer het geval op Europees vlak aangezien de 
met Ontwikkelingssamenwerking belaste commissaris 
heeft aangegeven dat hij het met zienswijze volkomen 
eens is.

De minister acht het gedrag van zijn collega van Ont-
wikkelingssamenwerking, die afstand heeft genomen 
van de door allen goedgekeurde gedragslijn, dan ook 
deloyaal.

Wat het sturen van Europese troepen ter aanvulling 
van de MONUC betreft, moet worden opgemerkt dat 
de refl ectie op Europees niveau een ontwikkeling heeft 
doorgemaakt. Men heeft er een militaire operatie met 
humanitair doel overwogen die enerzijds zou worden 
toegespitst op Goma en anderzijds op de vrijmaking 
van een aantal corridors voor hulptransport. In België 
heeft de Ministerraad zijn principieel akkoord gegeven 
voor een deelname van Belgische troepen aan zo’n Eu-
ropese operatie. Op Europees niveau heeft men vervol-
gens een meer specifi ek militair optreden overwogen, 
met een voldoende dekking. Wij zijn echter nog nergens 
want niemand wil in dat dossier het voortouw nemen — 
en België verkeert niet in de situatie om dat te doen. 
Alle landen die militair zouden kunnen participeren, 
hebben reeds de limieten van hun inzetcapaciteit be-
reikt door de andere internationale militaire operaties. 
Voorts zou een Europees optreden een VN-mandaat 
vereisen. Dat leidt ertoe een andere optie voor ogen 
te houden, met name de versterking van het mandaat 
van de MONUC. De Europese positie is in ieder geval 
verzwakt door het feit dat de Europeanen vragen dat 
de MONUC gevechtstroepen inzet, terwijl ze in geval 
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qu’ils ne veulent pas s’inscrire, dans le cas d’une opé-
ration strictement européenne, dans la logique de l’en-
voi de troupes de combat. Cette contradiction déforce 
évidemment la position européenne.

Malgré tous ces blocages, la Belgique se veut réso-
lument active sur le dossier congolais. Ainsi, le ministre 
se rendra à New York la semaine prochaine pour ten-
ter d’obtenir du Conseil de Sécurité le renforcement du 
mandat de la MONUC.

Le ministre souhaite la normalisation des relations 
belgo-congolaises. Ceci implique que le nouvel ambas-
sadeur belge désigné reçoive l’agrément des autorités 
congolaises; que les deux consulats généraux belges 
fermés par les autorités congolaises soient rouverts; 
que le « comité des partenaires » destiné à program-
mer l’aide à apporter au Congo puisse travailler; que 
chacune des deux parties décide librement de l’interlo-
cuteur mandaté pour parler avec l’autre partie.

L’Union européenne

Certains des intervenants dans la discussion ont 
fait une analyse trop négative de l’état d’avancement 
de la procédure de ratifi cation du Traité de Lisbonne. 
En fait, la ratifi cation par l’Irlande est le seul problème 
réellement épineux qui demeure. Ainsi, en Pologne, le 
Parlement a approuvé le Traité; le Président de la Ré-
publique semble maintenant enclin à abandonner son 
attitude négative et a récemment déclaré qu’il ne s’op-
poserait plus à la poursuite de la procédure. Un certain 
nombre d’indications donnent à espérer une évolution 
similaire en République tchèque. 

On ne peut que se réjouir que ces pays n’aient pas 
procédé par référendum; il y a donc place pour plus de 
souplesse.

D’une manière générale, il faut noter que la crise 
économique qui se profi le pourrait amener une évolu-
tion des esprits, y compris en Irlande. Les craintes sus-
citées par cette crise sont en effet un argument pour ne 
pas rester en dehors de l’Union. En témoigne d’ailleurs 
la volonté de certains Islandais que leur pays, dure-
ment touché par la crise fi nancière, adopte l’euro — ce 
qui nécessite évidemment au préalable une adhésion 
à l’UE.

Au sein du gouvernement irlandais, certains ont es-
timé qu’il devrait être possible d’obtenir une adhésion 
si le pays obtenait la garantie d’avoir un commissaire 
dans la Commission qui sera installée en 2014. Il se-

van een louter militaire operatie niet willen aansluiten 
bij de logica van het sturen van gevechtstroepen. Die 
contradictie verzwakt uiteraard de Europese positie.

België wil ondanks al die blokkeringen resoluut ac-
tief blijven in dat Congolese dossier. Zo zal de minister 
volgende week naar New York reizen om van de Veilig-
heidsraad te verkrijgen dat het mandaat van de MO-
NUC wordt versterkt.

De minister wenst dat de betrekkingen tussen Bel-
gië en Congo zich normaliseren. Dat impliceert dat 
de zopas benoemde Belgische ambassadeur door de 
Congolese overheid wordt erkend, dat de twee door 
de Congolese overheid gesloten consulaten-generaal 
worden heropend, dat het « comité des partenaires » 
dat de hulp aan Congo moet programmeren zijn werk 
kan doen en dat elke partij vrij de gevolmachtigde ge-
sprekspartner kan kiezen om met de andere partij te 
praten.

De Europese Unie

Sommige sprekers hebben een te negatieve ana-
lyse gemaakt van de voortzetting van de procedure tot 
bekrachtiging van het Verdrag van Lissabon. In feite is 
de bekrachtiging door Ierland het enige echt heikele 
probleem dat nog overblijft. Het Poolse Parlement heeft 
het Verdrag goedgekeurd en de President van de Repu-
bliek lijkt geneigd zijn negatieve houding te laten varen. 
Hij heeft onlangs aangegeven dat hij zich niet langer 
zou verzetten tegen de voortzetting van de procedure. 
Volgens een aantal aanwijzingen mag een soortgelijke 
ontwikkeling worden gehoopt in de Tsjechische Repu-
bliek.

Men mag er zich over verheugen dat in die landen 
geen referendum werd gehouden. Er is dus ruimte voor 
meer souplesse.

Meer in het algemeen moet erop worden geatten-
deerd dat de economische crisis die zich aftekent een 
evolutie van de geesten met zich zou kunnen brengen, 
ook in Ierland. De vrees welke die crisis veroorzaakt, is 
immers een argument om niet buiten de Unie te blijven. 
Dat blijkt trouwens uit het feit dat sommige IJslanders, 
wier land zwaar wordt getroffen door de economische 
crisis, wensen dat het gebruik maakt van de euro — 
wat uiteraard vereist dat het eerst toetreedt tot de Eu-
ropese Unie.

Binnen de Ierse regering hebben sommigen geoor-
deeld dat het mogelijk zou moeten zijn een toetreding 
te verkrijgen, mocht het land de garantie krijgen een 
commissaris te hebben in de Commissie die in 2014 
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rait évidemment dangereux que les autres Européens 
multiplient les promesses en ce sens, mais on pour-
rait peut-être étudier la formule de commissaires-ad-
joints sans droit de vote. Par ailleurs, un certain nombre 
de responsables politiques européens estiment que 
l’Union ne peut se permettre d’attendre deux ou trois 
ans pour régler la question de la ratifi cation du Traité de 
Lisbonne : accepter un tel délai reviendrait à accepter 
la mort du Traité. Il faudra voir ce qui sera décidé lors 
du Sommet de décembre.

S’agissant de la transposition des directives, l’ob-
jectif est d’en transposer 55 avant la fi n du mois de 
juin. Ceci ne sera possible que si un changement inter-
vient dans la manière de procéder. Force est toutefois 
de constater que notre architecture institutionnelle ne 
nous ne facilite pas la tâche — ce qui explique que, 
paradoxalement, un certain nombre d’État membres 
étiquetés eurosceptiques s’acquittent mieux que nous 
de cette tâche de transposition. Cela étant, nous avons 
pu quelque peu résorber notre retard dans la transposi-
tion des directives, mais il est incontestable qu’il faudra 
encore progresser.

En ce qui concerne l’installation de l’état-major euro-
péen, la Belgique y est évidemment favorable. Il faut 
souligner que l’existence de cette structure faciliterait 
l’organisation d’une opération militaire européenne 
en RDC. À l’heure actuelle, seules la France et l’Alle-
magne disposent de la structure ad hoc mais, dans le 
cas d’une opération au Congo, elles ne sont ni l’une ni 
l’autre en position d’assurer ce leadership. 

La Russie

Il est indispensable d’avoir une politique réaliste vis-
à-vis de ce grand pays, qui est et restera notre voisin.

Il faut ne sans doute pas s’attendre à ce que la Rus-
sie devienne de si tôt une démocratie à l’occidentale. 
Nous ne partageons pas non plus les mêmes valeurs, 
mais nous pouvons nous retrouver autour d’intérêts 
communs. Evidemment, ce constat d’intérêts communs 
à défendre ne doit pas nous dispenser d’insister sur la 
nécessité de respecter les Droits de l’Homme et les 
procédures démocratiques. 

Pour sa part, le ministre estime que la Russie est 
maintenant davantage prête à un certain nombre de 
concessions sur la question des approvisionnements 
énergétiques.

zal aantreden. Het zou uiteraard gevaarlijk zijn dat de 
andere Europeanen nog meer beloften doen in die zin. 
Men zou misschien de formule van de adjunct-com-
missarissen zonder stemrecht kunnen onderzoeken. 
Voorts zijn een aantal Europese politieke gezagsdra-
gers van oordeel dat de Unie zich niet kan veroorloven 
twee of drie jaar te wachten om de kwestie van de be-
krachtiging van het Verdrag van Lissabon te regelen : 
een dergelijk uitstel accepteren, zou erop neerkomen 
in te stemmen met het einde van het Verdrag. We moe-
ten afwachten wat tijdens de Top van december zal 
worden beslist.

Het is de bedoeling vóór eind juni 55 richtlijnen om te 
zetten. Dat kan alleen als een en ander verandert in de 
werkwijze. Vastgesteld moet echter worden dat onze 
institutionele structuur de taak niet vergemakkelijkt — 
wat verklaart waarom, paradoxaal genoeg, een aantal 
als eurosceptisch bestempelde landen het inzake om-
zetting beter doen dan wij. Dat neemt niet weg dat wij 
onze achterstand inzake de omzetting van richtlijnen 
enigszins hebben kunnen wegwerken. We moeten ech-
ter ongetwijfeld nog vooruitgang maken.

België is uiteraard voorstander van de totstandko-
ming van de Europese staf. Er zij op gewezen dat het 
bestaan van die structuur het organiseren van een Eu-
ropese militaire operatie in de DRC zou vergemakke-
lijken. Thans beschikken alleen Frankrijk en Duitsland 
over een ad-hocstructuur, maar in het geval van een 
operatie in Congo kan geen van beide het leiderschap 
op zich nemen.

Rusland

Het is een onontbeerlijk een realistisch beleid te 
hebben ten aanzien van dat reusachtige land, dat ons 
buurland is en blijft.

Het valt wellicht niet te verwachten dat Rusland snel 
een democratie naar westers model zal worden. Onze 
landen delen evenmin dezelfde waarden, maar het is 
mogelijk over zaken van gemeenschappelijk belang tot 
overeenstemming te komen. Het feit dat er gemeen-
schappelijke belangen zijn, betekent natuurlijk niet dat 
ons land er niet op moet wijzen dat de rechten van de 
mens en de democratische procedures in acht moeten 
worden genomen.

Op het stuk van de energievoorziening meent de mi-
nister van zijn kant dat Rusland thans meer tot toege-
vingen bereid is.
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Par ailleurs, sur un certain nombre de besoins de 
sécurité, un dialogue avec la Russie devrait être parfai-
tement possible. Il faudra tenter d’en convaincre la nou-
velle administration américaine. Il faut faire comprendre 
à celle-ci qu’il est temps de discuter de l’architecture 
européenne de sécurité. 

Dans le dialogue à engager avec la Russie, il faudra 
également parler des défi s communs.

Il faudrait ainsi pouvoir parler d’un bouclier antimissi-
le ouvert. L’annonce par la Russie qu’elle allait déployer 
des missiles à Kaliningrad trouve en effet sa source 
dans une irritation qui n’est pas dénuée de fondement : 
au moment de l’élargissement de l’OTAN vers l’est, l’Al-
liance s’était engagée à ne pas installer de structure 
militaire lourde dans les nouveaux État membres; il est 
clair que les accords passés par les États-Unis avec la 
Pologne et la République tchèque sont contraires à cet 
engagement. Des discussions doivent dès lors être en-
gagées, tant qu’avec les États-Unis qu’avec la Russie, 
pour construire la nouvelle architecture européenne de 
sécurité — dans laquelle l’apport des Européens de-
vrait pouvoir être plus grand qu’il ne l’était du temps de 
la guerre froide. 

L’Ukraine et la Géorgie

Contrairement à ce qu’a pu donner à penser la for-
mulation de la note de politique, notre ligne politique 
est identique vis-à-vis de ces deux États. À l’heure ac-
tuelle, il n’est aucunement question d’une éventuelle 
adhésion à l’Union européenne.

La Commission européenne publiera sous peu 
des propositions concernant les voisins orientaux de 
l’Union. Un ensemble d’avantages leur sera vraisembla-
blement proposé (zone de libre-échange, allègement 
des procédures en matière de visa, …), mais rien de 
cela ne sera proposé dans une perspective d’adhésion. 
Il n’empêche que, dans la pratique, ces différentes for-
mules s’apparentent à de nombreuses mesures pro-
posées dans le cadre des stratégies de pré-adhésion. 
En l’occurrence, toutefois, il n’y a aucun consensus au 
sein de l’UE pour envisager une éventuelle adhésion. À 
beaucoup plus longtemps terme, cela dépendra tant de 
leur évolution propre que de l’évolution de l’Union elle-
même. À l’heure actuelle, la question n’est tout simple-
ment pas à l’ordre du jour, même s’il est incontestable 
que certains des nouveaux États membres, comme 
la Pologne et les États baltes, ont sur cette question 
une perception considérablement différente de celle 
des autres Européens; cette divergence d’appréciation 
n’est cependant pas encore près de disparaître. 

Voorts zou een dialoog met Rusland over een aan-
tal behoeften inzake veiligheid volstrekt mogelijk moe-
ten zijn. Het is zaak de nieuwe Amerikaanse regering 
daarvan te overtuigen en deze te doen inzien dat het 
tijd is de veiligheidsarchitectuur voor Europa ter tafel te 
brengen.

In de dialoog met Rusland zullen ook de gemeen-
schappelijke uitdagingen aan bod moeten komen.

Zo zou een open rakettenschild ter sprake moeten 
kunnen komen. De aankondiging door Rusland dat 
het raketten zal stationeren in Kaliningrad, spruit voort 
uit een zekere ergernis, die niet onterecht is : toen de 
NAVO zich oostwaarts uitbreidde, verbond de alliantie 
er zich toe geen zware militaire structuur op te zetten in 
de nieuwe lidstaten; de akkoorden tussen de Verenigde 
Staten enerzijds en respectievelijk Polen en de Tsje-
chische Republiek anderzijds staan duidelijk haaks op 
die verbintenis. Zowel met de Verenigde Staten als met 
Rusland moeten dan ook gesprekken worden aange-
vat over het uitbouwen van de nieuwe Europese vei-
ligheidsarchitectuur, waarin de Europese landen een 
grotere inbreng zouden moeten kunnen hebben dan 
ten tijde van de Koude Oorlog. 

Oekraïne en Georgië

Anders dan de beleidsnota mogelijkerwijze deed 
uitschijnen, volgt ons land een zelfde beleidskoers ten 
aanzien van beide landen. Momenteel is er hoege-
naamd geen sprake van een eventuele toetreding tot 
de Europese Unie.

De Europese Commissie zal binnenkort voorstel-
len bekendmaken met betrekking tot de landen die in 
het oosten aan de Unie grenzen. Hoogstwaarschijnlijk 
zal hen een aantal voordelen worden voorgesteld (vrij-
handelszone, soepelere visumprocedures enz.), maar 
geen enkel voorstel zal worden gedaan met het oog op 
een eventuele toetreding. Niettemin hebben die diverse 
formules in de praktijk veel weg van talrijke maatrege-
len in het raam van de pretoetredingsstrategie. In dit 
specifi eke geval bestaat er binnen de Europese Unie 
evenwel geen enkele overeenstemming om een even-
tuele toetreding te overwegen. Op heel lange termijn 
zal een en ander afhangen van de ontwikkelingen in 
zowel die landen als in de Europese Unie zelf. Op dit 
ogenblik staat het punt gewoon niet op de agenda, al 
lijdt het geen twijfel dat sommige nieuwe EU-lidstaten, 
zoals Polen en de Baltische Staten, op dat vraagstuk 
een heel andere kijk hebben dan de andere lidstaten; 
dat verschil in perceptie zal nog wel een tijdje blijven 
bestaan. 
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L’Afghanistan

Tout le monde est d’accord pour constater qu’il fau-
dra investir dans la reconstruction de ce pays, mais il 
faut être réaliste : cette reconstruction ne sera tout sim-
plement pas possible sans la garantie d’un minimum 
de sécurité.

Sur ce plan, on est malheureusement très loin du 
compte. Même les Allemands, qui opèrent dans la ré-
gion plus calme de Kunduz et qui n’y ont pas ménagé 
leurs efforts dans la reconstruction — ce pour quoi ils 
n’ont pas hésité à accepter de très larges concessions 
aux traditions locales — sont désormais confrontés à 
des sabotages et des actes de terrorisme.

Il n’y a malheureusement pas de solution évidente. 
Si les occidentaux devaient se retirer de ce pays, il ne 
fait aucun doute que l’Afghanistan serait à nouveau li-
vré aux talibans; la production d’opium continuera de 
plus belle.

Quant aux quatre avions F-16 belges, ils opèrent 
dans le cadre de l’ISAF. Ce n’est que dans des situa-
tions de danger mortel qu’un soutien, limité à un déga-
gement des troupes, peut être apporté à des militaires 
alliés opérant dans le cadre de l’opération Enduring 
Freedom. Pas plus que les autres contributeurs à l’ISAF, 
la Belgique ne peut refuser cette solidarité envers des 
troupes alliées dans une situation d’urgence. De toute 
manière, la clef d’un éventuel soutien belge reste entre 
nos mains (système du Red Flag).

Quant aux AWACS, la Belgique n’en possède pas. 
Le ministre est toutefois favorable à ce que nous met-
tions des hommes à la disposition de ceux de nos al-
liés qui en possèdent, car cela ne peut qu’augmenter 
la sécurité de nos hommes présents sur le terrain. L’en-
gagement d’AWACS entre du reste dans le cadre de la 
mission de l’ISAF.

Pour ce qui est des règles d’engagement, c’est au 
sein de la Commission spéciale du suivi des missions 
à l’étranger qu’il convient d’en discuter.

Le confl it israélo-palestinien

Le ministre rappelle avoir été quasi le seul orateur 
devant l’Assemblée générale de l’ONU à s’être opposé 
à la poursuite de la politique d’implantation de colonies. 
Il estime pour sa part qu’aucun progrès réel ne sera 
possible aussi longtemps que se poursuivra cette po-
litique. 

Afghanistan

Iedereen is het erover eens dat moet worden geïn-
vesteerd in de wederopbouw van dat land, maar re-
alisme is geboden : wederopbouw is eenvoudigweg 
uitgesloten als de veiligheid niet minimaal kan worden 
gewaarborgd.

Op dat vlak staat men helaas zo goed als nergens. 
Zelfs de Duitsers, die in de rustigere regio van Kun-
duz gelegerd zijn en fors aan de wederopbouw hebben 
bijgedragen — waarvoor zij bereid zijn geweest grote 
toegevingen te doen om tegemoet te komen aan de 
lokale gebruiken —, krijgen te maken met sabotage en 
terreurdaden. 

Een pasklare oplossing ontbreekt jammer genoeg. 
Als de westerse landen zich uit Afghanistan terugtrek-
ken, is het land binnen de kortste keren opnieuw over-
geleverd aan de Taliban; de opiumproductie zal weer 
hoogtij vieren.

De vier Belgische F-16-vliegtuigen, dan weer, ma-
ken deel uit van de ISAF-missie. Alleen in levensbe-
dreigende situaties mag aan de geallieerde troepen die 
in het kader van de operatie Enduring Freedom opere-
ren, luchtsteun worden gegeven, en dan nog alleen om 
die troepen de nodige tijd te geven zich in veiligheid 
te brengen. Evenmin als de andere landen die aan de 
ISAF-missie deelnemen, kan België weigeren solidair 
te zijn met geallieerde troepen die in een noodsituatie 
verkeren. Hoe dan ook houdt ons land zelf de sleutel 
in handen om al dan niet luchtsteun te verlenen (Red 
Flag-principe).

België beschikt niet over AWACS-toestellen. De mi-
nister is er evenwel voorstander van dat ons land men-
sen ter beschikking stelt van de bondgenoten die wel 
over dergelijke vliegtuigen beschikken; het zal de veilig-
heid voor onze mensen ter plaatse alleen maar vergro-
ten. Het inzetten van AWACS-toestellen past overigens 
binnen het raam van de ISAF-missie.

De rules of engagement, dan weer, moeten worden 
besproken binnen de Bijzondere commissie voor de 
opvolging van buitenlandse missies.

Confl ict Israël-Palestina

De minister stipt aan dat hij vrijwel de enige spreker 
was die er zich voor de Algemene Vergadering van de 
Verenigde Naties tegen verzette dat Israël zijn neder-
zettingenbeleid zou voortzetten. Volgens hem is échte 
vooruitgang pas mogelijk als dat beleid wordt stopge-
zet. 
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L’OTAN

À l’agenda de la réunion du Conseil de l’OTAN pré-
vue pour le début décembre fi gure la question du MAP 
(Membership Action Plan) à accorder à l’Ukraine et à 
la Géorgie.

Le gouvernement belge n’a pas encore adopté de 
position sur cette question. Cependant, d’une manière 
générale, on peut dire que la Belgique souhaite que 
l’on prenne son temps et que l’on en reste à une si-
tuation intermédiaire, où ce MAP ne serait pas encore 
accordé. 

Il paraît indispensable de discuter au préalable, tant 
au niveau européen qu’au niveau atlantique, du vaste 
chantier de l’architecture de défense et de sécurité en 
Europe. Donner déjà une réponse défi nitive à ces deux 
États qui ont fait acte de candidature hypothéquerait le 
lancement-même de cette réfl exion plus globale mais 
si nécessaire. 

Non-prolifération, contrôle des armes et désar-
mement, sécurité humaine

Il est clair qu’il faut maintenir la pression sur l’Iran, 
afi n d’éviter la prolifération des armes nucléaires. Il 
est en effet désormais indéniable que les progrès des 
Iraniens en matière nucléaire comportent également 
un certain nombre de fi nalités militaires. Force est de 
constater que les accords de collaboration avec l’Inde 
en matière de nucléaire ont donné des arguments aux 
Iraniens.

La situation est d’autant plus dangereuse qu’il ap-
paraît certain qu’Israël n’acceptera jamais que l’Iran 
puisse se doter d’une capacité nucléaire militaire. Le 
ministre juge par ailleurs que même une nouvelle offre 
américaine ne fera pas évoluer la position iranienne; 
aucune évolution ne lui paraît possible sans change-
ment, sinon de régime, en tout cas de dirigeants.

Sur la question des armes à l’uranium appauvri, le 
ministre communique la réponse suivante :

Le ministre tient à expliquer les raisons pour lesquel-
les notre pays s’est abstenu lors du vote d’une résolu-
tion des Nations Unies relative aux effets des armes à 
uranium appauvri sur la santé.

L’année dernière également, la Belgique avait tenu 
compte, en s’abstenant, du point de vue de la grande 
majorité des partenaires de l’UE; d’autres éléments ont 
également joué un rôle dans la prise de position de la 
Belgique. 

NAVO

De Raad van de NAVO die begin december plaats-
vindt, zal zich onder meer buigen over de toekenning 
van een Membership Action Plan (MAP) aan Oekraïne 
en Georgië. 

De Belgische regering heeft daarover nog geen 
standpunt ingenomen. Algemeen kan evenwel worden 
gesteld dat men van België zijn tijd mag nemen en het 
mag laten bij deze tussentijdse situatie, waarin het 
MAP nog niet zou worden toegekend. 

Het lijkt noodzakelijk om vooraf, zowel op Europees 
niveau als op het niveau van de NAVO, te spreken over 
het alomvattende project van een verdedigings- en vei-
ligheidsarchitectuur voor Europa. Die meer algemene, 
maar absoluut noodzakelijke discussie zou in het ge-
drang komen mocht al een defi nitief antwoord worden 
gegeven aan die twee kandidaat-landen. 

Non-proliferatie, wapencontrole en ontwapening, 
burgerveiligheid

Het is duidelijk dat de druk op Iran moet worden ge-
handhaafd om de verspreiding van kernwapens tegen 
te gaan. Voortaan staat het vast dat de nucleaire voor-
uitgang van Iran ook past binnen de militaire doelein-
den van dat land. Men kan er niet omheen dat de ak-
koorden inzake nucleaire samenwerking met India de 
Iraniërs in hun overtuiging hebben gesterkt.

De situatie is des te gevaarlijker omdat Israël nooit 
zal aanvaarden dat Iran over nucleaire militaire capa-
citeit beschikt. De minister meent overigens dat een 
nieuw Amerikaans voorstel niets zal afdoen aan het 
Iraanse standpunt; geen enkele evolutie lijkt hem mo-
gelijk, tenzij er een wissel komt van het regime of op 
zijn minst van de leiders van het land.

Aangaande de wapens met verarmd uranium ant-
woordt de minister het volgende :

De minister wenst de redenen uit te leggen waarom 
ons land zich onthouden heeft bij de stemming over 
een VN-resolutie over de gezondheidseffecten van wa-
pens met verarmd uranium.

Ook verleden jaar had België, door zich te onthou-
den, rekening gehouden met het standpunt van de 
overgrote meerderheid van EU partners; bij de positie-
bepaling van België speelden nog andere elementen.
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L’élément déterminant fut la considération que les 
recommandations fi gurant dans la résolution n’étaient 
pas de nature à donner des résultats concrets dans un 
délai prévisible. Le ministre était également persuadé 
que le moment n’était pas encore venu de mettre ce 
thème à l’agenda international de manière productive. 

Aucune de ces deux considérations ne semble être 
obsolète cette année.

La résolution contient un seul élément opérationnel: 
conformément au paragraphe 1er, il a été demandé au 
Secrétaire général des Nations Unies de s’informer de 
l’opinion des États membres et des organisations in-
ternationales concernées sur les effets des armes à 
uranium appauvri sur la santé. La Belgique est l’un des 
dix-sept acteurs qui ont communiqué leur point de vue. 
Les réponses de l’Agence internationale de l’énergie 
atomique et de l’Organisation mondiale de la santé 
permettent d’ailleurs de se faire une idée assez claire 
des constatations déjà effectuées, de l’ampleur du pro-
blème et des mesures qui devraient être prises selon le 
cas. Le ministre renvoie plus précisément aux recom-
mandations de l’Organisation mondiale de la santé, qui 
mentionne une série de mesures préventives (contrôle 
des zones contaminées et conscientisation de la po-
pulation). Par ailleurs, les deux contributions affi rment 
que, dans l’ensemble, le risque résultant de l’utilisation 
civile ou militaire d’uranium appauvri est limité.

Dans sa réponse, la Belgique a mis l’accent sur l’im-
portance du principe de précaution, qui est à la base 
de notre législation interne, en vertu de laquelle les ar-
mes à uranium appauvri ont été interdites sur le terri-
toire belge. La Belgique ne s’oppose donc aucunement 
à l’accroissement de la recherche scientifi que sur les 
effets des armes à uranium, ni d’ailleurs, à un nouveau 
débat en la matière au sein des Nations unies. Toute-
fois, cela n’a du sens de placer ce point à l’ordre du 
jour que si la manière de le faire permet d’aboutir à des 
résultats concrets.

D’autre part, la loi belge n’entrera en vigueur que 
le 20 juin 2009. Les parlementaires estimaient en ef-
fet que le temps n’était pas encore venu de prendre 
des initiatives politiques et diplomatiques sur le plan 
international. En outre, on a préféré que la diplomatie 
belge se consacre plutôt aux priorités internationales 
concernant la « sécurité humaine ». Ainsi, notre pays a 
fourni de nombreux efforts diplomatiques afi n de mener 
à bien les négociations de la Convention sur les sous-
munitions. Ces efforts doivent maintenant être poursui-
vis afi n d’assurer l’entrée en vigueur de la Convention 

Doorslaggevend was de beschouwing dat de aanbe-
velingen die in de resolutie vervat lagen, niet van aard 
waren om tot concrete resultaten binnen een voorspel-
bare termijn te leiden. De minister was ook overtuigd 
dat het momentum nog niet aangebroken was om dit 
thema op productieve wijze op de internationale agen-
da te plaatsen.

Geen van deze twee overwegingen lijkt dit jaar voor-
bijgestreefd te zijn. 

De resolutie bevatte één operationeel element : over-
eenkomstig paragraaf 1, was de Secretaris generaal 
van de Verenigde Naties verzocht om de mening van 
de Lidstaten en de relevante internationale organisaties 
te bevragen over de gezondheidseffecten van wapens 
met verarmd uranium. België is één van de zeventien 
actoren die hun standpunt bekendgemaakt hebben. De 
antwoorden van het Internationaal Atoomagentschap 
en van de Wereldgezondheidsorganisatie geven ove-
rigens een vrij duidelijk beeld over de reeds gedane 
vaststellingen, over de omvang van het probleem en de 
maatregelen die, naargelang het geval, zouden dienen 
te worden genomen. De minister verwijst meer bepaald 
naar de aanbevelingen van de Wereldgezondheidsor-
ganisatie, die melding maakt van een aantal preven-
tieve maatregelen (toezicht op gecontamineerde zones 
en bewustmaking van de bevolking). Anderzijds stel-
len beide bijdragen dat, in het geheel, het risico voort-
vloeiend uit het civiele of militair gebruik van verarmd 
uranium beperkt is.

België heeft in zijn antwoord de nadruk gelegd op 
het belang van het voorzorgsprincipe, dat aan de basis 
ligt van onze interne wetgeving, waarbij wapens met 
ver armd uranium verboden werden op Belgisch grond-
gebied. België heeft dus geen enkel bezwaar noch te-
gen meer wetenschappelijk onderzoek naar de effecten 
van uraniumwapens, noch trouwens tegen een verder 
debat in de VN over dit onderwerp. Wel heeft het al-
leen maar zin dit punt op de agenda te plaatsen op een 
wijze die concrete resultaten binnen bereik brengt. 

Anderzijds zal de Belgische wet pas op 20 juni 2009 
in werking treden. De parlementsleden waren immers 
van mening dat de tijd nog niet gekomen was om po-
litieke en diplomatieke initiatieven op internationaal 
vlak te nemen. Daarbij werd de voorkeur geuit opdat 
de Belgische diplomatie zich veeleer zou toespitsen 
op de internationale prioriteiten inzake « human se-
curity ». Zo heeft ons land heel veel diplomatieke in-
spanningen geleverd om de onderhandelingen van de 
Conventie inzake clustermunitie tot een goed eind te 
brengen. Deze inspanningen moeten nu verder worden 



275DOC 52 1527/008

CHAMBRE · 3e SESSION DE LA 52e LÉGISLATUREKAMER · 3e ZITTING VAN DE 52e ZITTINGSPERIODE 20092008

et son application par un nombre de pays aussi élevé 
que possible. 

Un autre dossier très important concerne les dis-
cussions sur un futur traité général sur le commerce 
des armes, l’Arms Trade Treaty. La Belgique souhaite 
jouer un rôle de pionnier en la matière. Tout le monde 
doit savoir clairement quelles sont les conséquences 
dramatiques pour la population civile de pratiques ir-
responsables sur le plan du commerce des armes. Ce-
lui-ci doit être soumis de toute urgence à des normes 
internationales claires.

Comme le ministre l’a déjà dit dans le passé, en se 
profi lant de manière débridée sur des dossiers comple-
xes de maîtrise des armements, la diplomatie de notre 
pays court un gros risque de se disperser, ce qui serait 
fi nalement contre-productif.

Commerce extérieur et diplomatie économique

En ce domaine, tout en respectant les compétences 
de chacun, une intervention concertée et renforcée de 
la part des services fédéraux et régionaux est néces-
saire. Le ministre se réjouit de constater une évolution : 
cette collaboration est de mieux en mieux acceptée et 
elle fonctionne également mieux sur le terrain.

D’autre part, dans la réfl exion sur la carrière diplo-
matique qui a été entamée, il faudra veiller à ce que 
nos diplomates développent à nouveau des réfl exes 
plus économiques, alors que, ces dernières années, 
ils avaient été contraints d’adopter sur ce plan une atti-
tude plus en retrait.

En ce qui concerne l’architecture des institutions 
fi nancières internationales, il est évident que celle-ci 
devrait tenir compte des évolutions intervenues sur le 
plan économique. Il faut toutefois bien être conscient 
qu’un tel remodelage signifi era pour la Belgique une 
perte de poids et d’infl uence. Pour sa part, le ministre 
est assez favorable à la formule du G20, qui accorde un 
poids important à l’Union européenne, alors que l’ac-
tuel G8 conforte la formule d’un directoire des grands. 
Désormais, dans le cadre des nouvelles formules envi-
sagées, on peut s’attendre à des pressions de la part 
des autres État membres, pour une représentation de 
l’Union en temps que telle. 

En ce qui concerne les négociations au sein de 
l’OMC, la nouvelle réunion ministérielle prévue à Ge-
nève au début décembre est peut-être programmée à 
un moment intéressant, avant que les États-Unis ne 

gezet om de inwerkingtreding en de toepassing van de 
Conventie door een zo groot mogelijk aantal landen te 
verzekeren. 

Een ander zeer belangrijk dossier betreft de discus-
sies rond een toekomstig algemeen verdrag over de 
wapenhandel, of Arms Trade Treaty. België wenst op 
dit vlak een voortrekkersrol te spelen. Het moet voor 
iedereen duidelijk zijn welke de dramatische gevolgen 
zijn voor de burgerbevolking van onverantwoordelijke 
praktijken op het vlak van de wapenhandel. Deze dient 
dringend aan duidelijke internationale normen te wor-
den onderworpen.

Zoals de minister reeds in het verleden zei, houdt 
een ongebreidelde profi lering in complexe wapenbe-
heersingsdossiers een sterk risico in dat de diploma-
tieke effi ciëntie van ons land « overstretched » geraakt, 
wat uiteindelijk contraproductief zou zijn. 

Buitenlandse handel en economische diploma-
tie

De federale en de gewestelijke diensten moeten ter-
zake sterker optreden, in overleg en met inachtneming 
van ieders bevoegdheden. De minister is tevreden dat 
een en ander evolueert : die samenwerking wordt hoe 
langer hoe meer aanvaard en werkt ook beter in de 
praktijk.

Voorts mag de aangevatte refl ectie over de diploma-
tieke loopbaan niet voorbijgaan aan het feit dat onze 
diplomaten hun taak opnieuw een meer economische 
invulling moeten geven; de jongste jaren werden ze 
verplicht in economische dossiers terughoudend op te 
treden.

In verband met de structuren van de internationale 
fi nanciële instellingen spreekt het voor zich dat reke-
ning zal moeten worden gehouden met de economi-
sche verschuivingen. Men kan er echter niet omheen 
dat een dergelijke bijsturing inhoudt dat België aan 
gewicht en invloed zal inboeten. De minister staat vrij 
positief tegenover de uitbouw van de G20, waarin een 
belangrijke rol is weggelegd voor de Europese Unie, 
want de bestaande G8 bekrachtigt de formule waarbij 
de grote landen het voor het zeggen hebben. In het 
licht van de vooropgestelde nieuwe formules zullen 
naar verwachting ook de andere lidstaten druk uitoefe-
nen om de Unie as such vertegenwoordigd te zien. 

Wat de WTO-onderhandelingen betreft, komt de voor 
begin december in Genève geprogrammeerde nieuwe 
ministeriële vergadering misschien wel op een interes-
sant ogenblik, vóór de Verenigde Staten een nieuwe 
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soient représentés par une nouvelle Administration dé-
mocrate, traditionnellement plus protectionniste. 

Tant dans les négociations organisées dans le cadre 
multilatéral de l’OMC que dans la négociation des ac-
cords de partenariat économique (APE) avec les pays 
ACP (accords critiqués par certains des intervenants, 
mais qui constituent la réponse obligée de l’UE aux 
critiques de l’OMC), la Belgique continuera à veiller à 
ce que la dimension de développement soit largement 
prise en compte.

B.  —  RÉPONSE DU
SECRÉTAIRE D’ÉTAT 

Le secrétaire d’État a pris note des demandes for-
mulées.

Il lui paraît toutefois prématuré, avant que ne soient 
connus les résultats de la large concertation populaire 
entamée, de déjà déterminer les thèmes qui constitue-
ront les priorités de la Présidence belge — sauf bien 
entendu, pour les thèmes « inévitables », c’est-à-dire 
ceux que le calendrier international pour 2010 impose 
d’ores et déjà.

Il n’y a par ailleurs aucun danger que la consultation 
de la population « contamine » la campagne électorale 
du printemps prochain, puisqu’elle sera terminée bien 
avant (le forum sera clôturé à la fi n du mois de décem-
bre).

V.  —  OBSERVATIONS COMPLÉMENTAIRES 

Sur la question de la situation en RDC, M. Daniel 
Ducarme (MR) prend note de ce que le ministre sou-
haite une intervention plus forte de la communauté in-
ternationale. Il lui demande de faire une conférence de 
presse en ce sens à New York.

M. Xavier Baeselen (MR) relève que le ministre ne 
s’oppose nullement à un dialogue avec le président Ka-
bila. Est-il prêt, en tant que porte-parole du gouverne-
ment belge pour la politique étrangère, à entamer des 
discussions quand les portes s’ouvrent ?

M. Georges Dallemagne (cdH) déclare partager 
l’analyse que le ministre a faite de la situation au 
Congo. Cela étant, l’important est désormais de sauver 
des vies et, pour ce faire, il est temps de faire taire les 
divergences entre egos.

Democratische regering krijgen, want die partij volgt 
doorgaans een meer protectionistische agenda. 

België zal erop toezien dat echt rekening wordt ge-
houden met het aspect ontwikkelingssamenwerking, 
zowel bij de multilaterale WTO-onderhandelingen als 
bij het overleg over de economische partnerschapsak-
koorden (EPA) met de ACP-landen (sommige sprekers 
maakten kanttekeningen bij die akkoorden, maar die 
akkoorden vormen het verplichte antwoord van de EU 
op de kritiek van het WTO).

B.  —  ANTWOORDEN VAN DE 
STAATSSECRETARIS 

De staatssecretaris heeft akte genomen van wat 
werd gevraagd. 

Hij acht het echter voorbarig om vooruit te lopen op 
de resultaten van de grootschalig opgevatte volksbe-
vraging; het is nog te vroeg om nu al te bepalen welke 
thema’s voor het Belgische voorzitterschap prioritair 
zullen zijn (uiteraard zijn er « onvermijdelijke » thema’s, 
dus wat zich nu al opdringt op de internationale kalen-
der tegen 2010).

Voorts is het uitgesloten dat die bevraging in het 
vaarwater kan komen van de verkiezingscampagne in 
de lente 2009, want die bevraging zal veel eerder zijn 
afgerond (eind december 2008 wordt het forum afge-
sloten). 

V.  —  BIJKOMENDE OPMERKINGEN 

De heer Daniel Ducarme (MR) geeft in verband met 
de DRC aan dat de minister streeft naar een doortas-
tender ingrijpen van de internationale gemeenschap. 
Het lid verzoekt de minister dat standpunt naar buiten 
te brengen op een persconferentie in New York.

De heer Xavier Baeselen (MR) onderstreept dat de 
minister geenszins is gekant tegen een dialoog met 
president Kabila. Is de minister, die optreedt als de 
persoon die namens de Belgische regering het bui-
tenlands beleid voert, bereid overleg aan te vatten als 
daartoe mogelijkheden ontstaan ? 

De heer Georges Dallemagne (cdH) schaart zich 
achter de analyse van de minister over de toestand in 
Congo. Voorts komt het er nu op aan levens te red-
den; het moet nu dan ook afgelopen zijn met botsende 
ego’s.
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Le ministre des Affaires étrangères déclare que, 
même s’il a été tenu au courant des démarches effec-
tuées par d’autres membres du gouvernement, il n’en 
désapprouve pas moins le recours à une diplomatie 
parallèle : alors que le premier ministre cherche vaine-
ment depuis six mois à entrer en contact avec le Prési-
dent congolais, l’initiative du ministre de la Coopération 
au Développement ne sert pas la position de la Belgi-
que à Kinshasa.

VI.  —  AVIS

La commission émet un avis favorable sur la note de 
politique générale du ministre des Affaires étrangères 
et sur les crédits afférents aux Affaires étrangères et au 
Commerce extérieur inscrits à la section 14 du projet 
de budget général des dépenses pour 2009 par 9 voix 
contre 2.

 Le rapporteur, Le président,

Georges DALLEMAGNE Hilde VAUTMANS

De minister van Buitenlandse Zaken verklaart dat hij 
weliswaar in kennis werd gesteld van de stappen die 
andere leden van de regering hebben ondernomen, 
maar dat hij zich met klem verzet tegen parallelle di-
plomatie. Terwijl de eerste minister nu al zes maanden 
lang vruchteloos contact wil leggen met de Congolese 
president, leidt het initiatief van de minister voor Ont-
wikkelingssamenwerking niet echt tot een versterking 
van de positie van België in Kinshasa.

VI.  —  ADVIES

Met 9 tegen 2 stemmen brengt de commissie een 
gunstig advies uit over de beleidsnota van de minister 
van Buitenlandse Zaken en over de kredieten met be-
trekking tot Buitenlandse Zaken en Buitenlandse Han-
del, opgenomen in sectie 14 van het ontwerp van Alge-
mene Uitgavenbegroting voor het begrotingsjaar 2009. 

 De rapporteur, De voorzitter,

Georges DALLEMAGNE Hilde VAUTMANS
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AVIS

sur la section 14  —  SPF Affaires 
étrangères, Commerce extérieur et 

Coopération au Développement
—

Partim  : Coopération au Développement

RAPPORT

FAIT AU NOM DE LA COMMISSION
DES RELATIONS EXTÉRIEURES

PAR
M. Xavier BAESELEN

ADVIES

over sectie 14  —  FOD Buitenlandse 
Zaken, Buitenlandse Handel en 
Ontwikkelingssamenwerking

—
Partim : Ontwikkelingssamenwerking

VERSLAG

NAMENS DE COMMISSIE
VOOR DE BUITENLANDSE BETREKKINGEN

UITGEBRACHT DOOR
DE HEER Xavier BAESELEN

A. — Vaste leden/Membres titulaires :

CD&V : Ingrid Claes, Roel Deseyn, Nathalie Muylle 

MR : Xavier Baeselen, François-Xavier de Donnea, Daniel 
Ducarme 

PS : Guy Coëme, André Flahaut, Patrick Moriau 
Open Vld : Herman De Croo, Hilde Vautmans 

VB : Alexandra Colen, Francis Van den Eynde 
sp.a+Vl.Pro : Bruno Tuybens, Dirk Van der Maelen 
Ecolo-Groen! : Wouter De Vriendt 
cdH : Georges Dallemagne

B. — Plaatsvervangers/Membres suppléants :

Gerald Kindermans, Herman Van Rompuy, Stefaan Vercamer, Hilâl 
Yalçin 
François Bellot, Corinne De Permentier, Pierre-Yves Jeholet, Olivier 
Maingain 
Jean Cornil, Yvan Mayeur, N., N.
Katia della Faille de Leverghem, Willem-Frederik Schiltz, Geert 
Versnick 
Rita De Bont, Peter Logghe, Bruno Valkeniers 
Hans Bonte, Maya Detiège, N.
Meyrem Almaci, Juliette Boulet 
Christian Brotcorne, Brigitte Wiaux

Samenstelling van de commissie op datum van indiening van het verslag/
Composition de la commission à la date de dépôt du rapport :

Voorzitter/Président : Hilde Vautmans 

C. — Niet-stemgerechtigde leden/Membres sans voix délibérative :

N-VA : Bart De Wever.
LDD : Martine De Maght.
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MESDAMES, MESSIEURS,

Votre commission a examiné la section 14 — SPF 
Affaires étrangères, Commerce extérieur et Coopéra-
tion au Développement (partim  : Coopération au Dé-
veloppement) du budget général des dépenses pour 
l’année budgétaire 2009 ainsi que la note de politique 
générale du ministre de la Coopération au développe-
ment (DOC 52 1529/015) au cours de sa réunion du 
26 novembre 2008.

I.  —  EXPOSÉ INTRODUCTIF DU MINISTRE
DE LA COOPÉRATION AU DÉVELOPPEMENT

M. Charles Michel, ministre de la Coopération au 
Développement, souligne l’objectif ambitieux de sa 
note de politique générale et du budget prévu pour la 
mise en œuvre de celle-ci, tant sur le plan quantitatif 
que sur le plan qualitatif.

Sur le plan quantitatif, le budget pour 2009 s’inscrit 
résolument dans la logique de la piste de croissance 
intégrée dans notre législation en 2002 (cf. Note de so-
lidarité — DOC 52 1526/001, pp. 85-86).

Grâce à une augmentation importante du budget de 
la Coopération au Développement, aux efforts supplé-
mentaires demandés aux autorités non fédérales (le 
gouvernement fédéral demande aux régions et com-
munautés, aux provinces et aux villes et communes 
de porter leurs efforts pour la coopération au dévelop-
pement en 2009 à 5 % du total de l’aide publique au 
développement) et aux allégements des dettes de la 
République Démocratique du Congo et de l’Irak, l’APD 
s’élèvera à 0,6 % du PIB en 2009.

Il faut observer que le budget de la Coopération au 
Développement ne représente que quelque 60 % de ce 
volume total, le reste étant le fait soit d’autres niveaux 
de pouvoir soit d’autres départements fédéraux.

Un autre point très positif à souligner est l’exécution 
quasi complète en 2008 de la part de l’APD ressortis-
sant au budget de la Coopération au Développement.

Pour être complet, il convient de reconnaître que ce 
volume d’aide publique au développement intègre une 
opération, en l’occurrence une annulation de dette en 
faveur de la RDC, qui reste tributaire des tractations 
entre cet État et le FMI (voir note de politique, page 8).

Sur le plan qualitatif, le ministre entend poursuivre 
résolument l’amélioration du rapport qualité-prix de 
l’aide belge au développement. Les lignes de force de 

DAMES EN HEREN, 

Uw commissie heeft tijdens haar vergadering van 
26 november 2008 sectie 14 — FOD Buitenlandse 
Zaken, Buitenlandse Handel en Ontwikkelingssamen-
werking (partim : Ontwikkelingssamenwerking) van 
de algemene uitgavenbegroting voor het begrotings-
jaar 2009 besproken, alsmede de beleidsnota van de 
minister van Ontwikkelingssamenwerking (DOC 52 
1529/015).

I.  —  INLEIDENDE UITEENZETTING DOOR DE 
MINISTER VAN ONTWIKKELINGSSAMENWERKING

De heer Charles Michel, minister van Ontwikkelings-
samenwerking, onderstreept dat zijn beleidsnota, als-
mede de begroting voor de erin vervatte maatregelen, 
ambitieuze doelen stelt, zowel kwantitatief als kwalita-
tief.

Kwantitatief is de begroting voor 2009 volstrekt in 
overeenstemming met het groeipad dat in 2002 bij 
wet werd vastgelegd (zie Solidariteitsnota — DOC 52 
1526/001, blz. 85-86).

De offi ciële ontwikkelingshulp (ODA) bedraagt in 
2009 0,6 % van het BBP, dankzij een forse verhoging 
van de begroting van Ontwikkelingssamenwerking, 
de bijkomende inspanningen die de federale regering 
vraagt aan de niet-federale overheden (de gewesten, 
gemeenschappen, provincies, steden en gemeenten 
wordt gevraagd in 2009 5 % van de totale Belgische 
ontwikkelingshulp voor hun rekening te nemen) en de 
kwijtschelding van de schulden van de Democratische 
Republiek Congo en Irak.

Overigens maakt de begroting van Ontwikkelingssa-
menwerking slechts zo’n 60 % uit van de totale ontwik-
kelingshulp, waarbij de rest voor rekening is van andere 
bevoegdheidsniveaus of andere federale departemen-
ten.

Voorts moet worden onderstreept dat de DGOS-be-
groting in het raam van de ODA in 2008 vrijwel volledig 
werd uitgevoerd.

Volledigheidshalve zij aangestipt dat de totale ont-
wikkelingshulp ook rekening houdt met de verwachte 
kwijtschelding ten gunste van de DRC, waarover dat 
land en het IMF evenwel nog onderhandelen (zie be-
leidsnota, blz. 8).

Kwalitatief wil de minister resoluut streven naar een 
betere prijs-kwaliteitverhouding van de Belgische ont-
wikkelingshulp. De krachtlijnen van de maatregelen in 
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cette action intègrent largement les conclusions des 
différentes réunions au sommet qui se sont déroulées 
en 2008 (voir pp. 4 et 5), auxquelles la Belgique a très 
largement participé.

Cela étant, la situation économique mondiale risque 
d’amener la communauté internationale à être bien-
tôt confrontée, comme cela a déjà été le cas à la fi n 
des années septante, à la question de savoir comment 
continuer à soutenir la politique d’aide au développe-
ment.

Les pays donateurs devront-ils envisager de limiter 
leurs interventions ou, au contraire, faire en sorte que 
l’actuelle crise économique et fi nancière devienne pour 
les pays en développement une véritable opportunité ? 
C’est cette dernière option qui a la préférence du mi-
nistre.

Le gouvernement a la volonté de poursuivre en 2009 
ses efforts en faveur d’un certain nombre de thémati-
ques :

—  le développement durable, ce qui implique que 
les changements climatiques doivent être intégrés 
dans notre politique;

—  la sécurité alimentaire, qui constitue un enjeu 
majeur dans l’actuel contexte de crise alimentaire;

—  la lutte contre le travail des enfants, ancrée dans 
la note stratégique sur les droits de l’enfant déposée au 
Parlement en mars 2008 (voir DOC 52 1403/001), qui 
verra se poursuivre le projet pilote sur la lutte contre le 
travail des enfants dans le secteur du cacao;

—  l’amélioration structurelle et durable de la qualité 
des soins de santé, en particulier en ce qui concerne la 
lutte contre la malaria et le sida;

—  l’objectif transversal de l’égalité entre les hom-
mes et les femmes (ainsi, 50 % des bourses d’études 
ou de stage seront réservées aux femmes);

—  une meilleure insertion du secteur privé en tant 
que moteur de croissance et de développement, pas-
sant entre autres par le développement de l’action de 
BIO, la Société belge d’Investissement pour les Pays 
en Développement.

dat verband zullen grotendeels stroken met de conclu-
sies van de diverse topontmoetingen daarover in 2008 
(zie blz. 4 en 5), waaraan België actief heeft bijgedra-
gen.

Niettemin zal de internationale gemeenschap als 
gevolg van de wereldwijde economische toestand bin-
nenkort, net als op het einde van de jaren zeventig, 
moeten uitmaken hoe zij het ontwikkelingssamenwer-
kingsbeleid wil blijven ondersteunen.

Moeten de donorlanden een beperking van hun bij-
drage overwegen, of er integendeel voor zorgen dat de 
huidige fi nanciële en economische crisis de ontwikke-
lingslanden echte kansen biedt ? De minister vindt dat 
laatste.

De regering wil in 2009 haar inspanningen op een 
aantal gebieden voortzetten :

—  duurzame ontwikkeling, wat inhoudt dat de kli-
maatverandering moet worden opgenomen in het be-
leid;

—  de voedselveiligheid, die in de huidige context 
van de voedselcrisis aan belang wint;

—  de strijd tegen kinderarbeid, die is verankerd in 
de Strategienota over de rechten van het kind die in 
maart 2008 aan het Parlement werd overgezonden 
(zie DOC 52 1403/001), en in verband waarmee het 
proefproject inzake de strijd tegen kinderarbeid in de 
cacaonijverheid wordt voortgezet;

—  de structurele en duurzame verbetering van de 
kwaliteit van de gezondheidszorg, met name in de strijd 
tegen malaria en aids;

—  de transversale doelstelling van een gelijke be-
handeling van mannen en vrouwen (zo zal 50 % van 
de studie- en stagebeurzen voorbehouden zijn voor 
vrouwen);

—  een grotere rol voor de privésector als motor voor 
groei en ontwikkeling, onder meer via een versterkt op-
treden van de Belgische Investeringsmaatschappij voor 
Ontwikkelingslanden (BIO).
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II.  —  QUESTIONS ET
OBSERVATIONS DES MEMBRES

M. Herman De Croo (Open Vld), déclare approuver 
les lignes de force proposées par le ministre.

Il attire l’attention sur le danger — souligné du reste 
par le ministre — que la crise économique n’ait des 
répercussions négatives sur le développement, à la 
fois parce que les pays développés pourraient vouloir 
limiter les moyens fi nanciers consacrés à l’aide au dé-
veloppement et parce qu’ils pourraient être tentés de 
transférer un certain nombre de risques — environne-
mentaux, par exemple — aux pays pauvres.

Il ne faut par ailleurs pas perdre de vue que, même à 
l’heure actuelle, le volume total de l’APD « offerte » par 
l’ensemble des pays riches ne s’élève qu’à un tiers des 
sommes renvoyées dans leur pays d’origine par les 
migrants issus des pays en développement. Ce phé-
nomène d’émigration est parfois perçu comme négatif 
(parce qu’il constitue un « brain drain »), mais il a aussi 
des implications positives.

Le membre s’inquiète également de la fragmenta-
tion de l’aide internationale. Ceci se constate même au 
niveau de la seule aide belge, pour laquelle il n’existe 
aucun inventaire de l’ensemble des actions menées.

Sur le plan de l’analyse politique, il estime qu’il fau-
drait davantage prendre en considération le développe-
ment sud-sud, dont des pays comme la Chine, le Brésil 
ou l’Inde sont les moteurs. En effet, le monde change et 
nous devons être davantage conscients du rôle de ces 
nouveaux acteurs qui, aux yeux des pays aidés, pré-
sentent « l’avantage » de ne pas trop leur demander de 
comptes. Il va de soi que le fonctionnement démocrati-
que de nos institutions requiert que nous demandions 
des comptes à nos partenaires, mais il nous faut nous 
garder de tout paternalisme et ne pas imposer une in-
fl ation de procédures.

Le membre estime par ailleurs qu’il convient de da-
vantage intégrer le secteur privé, de mieux coordonner 
notre action avec celle de la Commission européenne 
et de veiller à éviter tout sentiment de supériorité oc-
cidentale, faute de quoi notre aide ne pourra qu’être 
repoussée.

*
*     *

M. François-Xavier de Donnea (MR), approuve la vo-
lonté du gouvernement d’accorder une priorité au ren-
forcement des États fragiles. L’absence de capacités 
de gouvernance d’un État qui n’arrive pas à assumer 

II.  —  VRAGEN EN OPMERKINGEN
VAN DE LEDEN

De heer Herman De Croo (Open Vld) stemt in met 
de krachtlijnen die de minister heeft voorgesteld.

Hij wijst — net als de minister overigens — op het 
gevaar dat de economische crisis negatieve gevolgen 
kan hebben voor de ontwikkelingssamenwerking, niet 
alleen omdat de rijke landen misschien minder geld 
zullen willen geven aan ontwikkelingssamenwerking, 
maar ook omdat zij geneigd zouden kunnen zijn be-
paalde risico’s, milieurisico’s bijvoorbeeld, over te dra-
gen naar de arme landen.

Voorts mag men niet uit het oog verliezen dat de 
offi ciële ontwikkelingshulp (ODA) die alle rijke landen 
samen « bieden », slechts een derde bedraagt van de 
sommen die migranten uit de ontwikkelingslanden naar 
hun land van oorsprong overmaken. Emigratie staat 
soms in een slecht daglicht (wegens « braindrain »), 
maar heeft ook een positieve zijde.

Het lid is ook verontrust over de versnippering van 
de internationale hulp, waar zelfs de Belgische hulp on-
der te lijden heeft : er bestaat geen enkel overzicht van 
alle gevoerde acties.

Uit politiek oogpunt moet volgens het lid meer reke-
ning worden gehouden met de Zuid-Zuid-ontwikkelings-
samenwerking, waarvan landen als China, Brazilië en 
India de drijvende krachten zijn. De wereld verandert 
en men moet zich meer bewust zijn van de rol van die 
nieuwe spelers, die in de ogen van de hulpbehoevende 
landen het « voordeel » hebben dat ze hen niet te veel 
rekenschap vragen. De democratische werking van 
onze instellingen vereist uiteraard dat wij onze partners 
rekenschap vragen, maar we mogen ons niet bezon-
digen aan paternalisme of almaar meer procedures 
opleggen.

Voorts vindt het lid, wil men voorkomen dat onze 
hulp vroeg of laat wordt afgeslagen, dat de privésector 
een grotere rol moet kunnen spelen, dat ons beleid be-
ter moet zijn afgestemd op dat van de Europese Com-
missie en dat elk westers meerderwaardigheidsgevoel 
moet worden voorkomen.

*
*     *

De heer François-Xavier de Donnea (MR) vindt net 
als de regering dat de prioriteit bij de versterking van 
de fragiele Staten moet worden gelegd. Als een Staat 
is verstoken van een regerende instantie en aldus zijn 
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ses fonctions régaliennes rend en effet tout développe-
ment impossible.

Où en est-on sur ce plan dans le programme de ren-
forcement du pouvoir judiciaire en RDC ? Il faut bien 
être conscient que, faute d’un meilleur fonctionnement 
de son pouvoir judiciaire, il sera diffi cile au Congo de 
lutter contre la corruption.

L’intervenant estime qu’il faut également renforcer 
les capacités d’action des parlements des pays en dé-
veloppement, car ils sont souvent très ignorants de ce 
qui se fait dans les programmes de coopération dont 
bénéfi cie leur pays. Comment, dans ces conditions, le 
contrôle parlementaire pourrait-il s’exercer ? L’Union 
interparlementaire a dès lors développé un program-
me d’assistance à cet effet, qui doit donc contribuer à 
améliorer la gouvernance. Le ministre est-il disposé à 
cofi nancer ce type d’initiative ?

L’intervenant est d’avis que la solution à la tragédie 
qui frappe à nouveau l’Est du Congo doit passer par 
un accord international sur le partage des ressources 
régionales et leur commercialisation. Où en est-on 
dans les projets de coopération régionale ? Il faut être 
conscient que la CEPGL (Communauté Economique 
des Pays des Grands Lacs) est devenue une coquille 
vide; elle est du reste un véhicule insuffi sant, dès lors 
qu’un certain nombre d’acteurs régionaux importants 
(Tanzanie, Ouganda, Kenya …) n’en font pas partie. Le 
ministre a-t-il des projets pour renforcer la coopération 
régionale dans cette partie de l’Afrique ?

Dans un certain nombre de pays partenaires de no-
tre coopération bilatérale, la Belgique ne dispose pas 
d’ambassade, alors que des sections de coopération 
importantes y sont présentes. Ne pourrait-on rebaptiser 
« ambassades » certaines de ces sections, l’attaché de 
la coopération se voyant octroyer le titre de « chargé 
d’affaires », voire d’ambassadeur ? Ce changement de 
dénomination n’aurait pas de conséquences budgétai-
res, alors qu’il aurait un impact politique et psychologi-
que non négligeable.

*
*     *

M. Wouter De Vriendt (Ecolo-Groen !), reconnaît que 
la volonté du ministre de renouer avec la piste de crois-
sance, qui avait été abandonnée en 2006 et en 2007, 
est louable. Il s’interroge toutefois sur le réalisme des 
chiffres avancés. Quels sont les autres départements 
fédéraux concernés et qu’ont-ils effectivement prévu 
pour apporter leur contribution au chiffre de 0,6 % du 
PIB ? Des accords ont-ils déjà été conclus avec les 

regale taken niet kan vervullen, is elke ontwikkeling im-
mers onmogelijk.

Hoe staat het op dat vlak met het programma ter 
versterking van de rechterlijke macht in de DRC ? We 
moeten ons er terdege van bewust zijn dat Congo 
moeilijk de corruptie kan bestrijden als het gerechtelijk 
apparaat aldaar niet beter functioneert.

Tevens vindt de spreker dat de parlementen in de 
ontwikkelingslanden meer armslag moeten krijgen, 
want zij zijn nu vaak amper op de hoogte van de ont-
wikkelingsprogramma’s ten behoeve van hun land. Hoe 
kan de parlementaire controle onder die omstandighe-
den zijn beslag krijgen ? Precies daarom heeft de Inter-
parlementaire Unie een bijstandsprogramma ontwik-
keld, dat dus moet bijdragen tot een beter bestuur. Is 
de minister bereid dergelijke initiatieven te steunen ?

De spreker is ook van mening dat een oplossing 
voor de tragedie die opnieuw Oost-Congo treft, maar 
mogelijk is als er een internationaal akkoord over de 
verdeling en de commercialisering van de regionale 
grondstoffen komt. Hoever staat het met de plannen 
voor regionale samenwerking ? We mogen daarbij niet 
vergeten dat de Economische Gemeenschap van de 
Landen van de Grote Meren (CEPGL) een lege doos 
is geworden en bovendien als instrument ook ontoe-
reikend is omdat een aantal grote regionale actoren, 
zoals Tanzania, Oeganda en Kenia, er geen deel van 
uitmaken. Heeft de minister plannen om de regionale 
samenwerking in dat deel van Afrika te versterken ?

In een aantal partnerlanden van de Belgische bila-
terale samenwerking heeft ons land geen ambassade, 
hoewel belangrijke afdelingen van onze samenwerking 
er actief zijn. Kunnen bepaalde van die afdelingen niet 
worden omgedoopt tot « ambassades », waarbij de 
attaché voor internationale samenwerking de titel van 
« zaakgelastigde » of zelfs « ambassadeur » zou krij-
gen ? Die naamswijziging zou geen budgettaire gevol-
gen hebben, maar politiek en psychologisch valt ze niet 
te onderschatten.

*
*     *

De heer Wouter De Vriendt (Ecolo-Groen !) looft 
weliswaar de wil van de minister om opnieuw met een 
groeitendens aan te knopen, een doelstelling die in 
2006 en 2007 niet meer werd gevolgd, maar vraagt zich 
wel af of de naar voren geschoven cijfers realistisch 
zijn. Welke andere federale departementen worden bij 
een en ander betrokken en wat zullen ze daadwerke-
lijk bijdragen om het bedrag op 0,6 % van het BBP te 
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pouvoirs décentralisés afi n que leur apport dans la coo-
pération au développement s’élève à 5 % de l’APD ? 
Pour atteindre ce volume, pourront-ils allouer leur aide 
en pleine autonomie ou le niveau fédéral attend-il d’eux 
qu’ils agissent de manière cohérente avec sa propre 
intervention ?

En ce qui concerne la RDC, l’intervenant approuve 
les efforts consentis par notre coopération, mais esti-
me qu’on ne porte pas suffi samment attention à la lutte 
contre le pillage des ressources naturelles, alors que 
cette question joue un rôle-clef dans le confl it actuel 
et serait, si cette hypothèque était levée, un puissant 
levier de développement. Le ministre envisage-t-il de 
faire quelque chose sur le plan de la protection des res-
sources naturelles ?

Comment réagit-il au récent rapport de Human 
Rights Watch sur les violations des droits de l’homme 
en RDC ?

Par ailleurs, le ministre a certes fait référence à une 
partie des recommandations contenues dans le rapport 
du professeur Van Ypersele, mais de manière sélec-
tive. Le ministre ne compte-t-il pas donner suite à la re-
commandation d’« encadrer strictement les projets de 
protection forestière » ou à celle de « maintenir l’esprit 
originel du Mécanisme pour un développement propre 
(MDP) » ? Il mentionne certes l’adaptation au change-
ment climatique par le transfert de connaissances et 
de technologies (p. 14), mais de quoi s’agit-il concrè-
tement et comment ces actions sont-elles fi nancées ? 
Va-t-on recourir aux droits d’émission ?

Sur un plan plus général, l’intervenant estime que 
les actions de coopération au développement sont hy-
pothéquées par les évolutions internationales dans le 
domaine du commerce. Les actuelles règles du jeu ne 
laissent aucune chance aux économies les plus faibles. 
Or le ministre, s’il réaffi rme la volonté du gouvernement 
d’atteindre l’objectif de 0,7 % du PIB, ne remet aucune-
ment en cause le cadre institutionnel et régulatoire de 
l’économie et du commerce. Ne faudrait-il pas que la 
politique défendue dans la note prenne aussi en consi-
dération la nécessité d’instaurer des rapports économi-
ques et commerciaux équitables ?

Pour l’intervenant, le fi nancement du développe-
ment doit passer par le recours à de nouveaux outils, 
dont la note de politique ne fait pas mention. Il plaide 
dès lors pour que l’on reparle de l’introduction d’une 
taxe Tobin et que l’on réagisse à l’évasion des moyens 
fi nanciers vers les paradis fi scaux. Ces considérations 
doivent être pleinement intégrées dans les discussions 

helpen brengen ? Werden er reeds akkoorden geslo-
ten met de gedecentraliseerde bevoegdheidsniveaus, 
opdat hun bijdrage tot de ontwikkelingssamenwerking 
5 % van de ODA zou bedragen ? Kunnen zij, om die 
doelstelling te bereiken, autonoom kiezen hoe zij steun 
bieden of verwacht het federale beleidsniveau dat die 
steun coherent is met zijn eigen inbreng ?

Wat de DRC betreft, is de spreker het eens met de 
inspanningen die onze samenwerking levert, al vindt 
hij dat te weinig aandacht wordt besteed aan de strijd 
tegen de plundering van de natuurlijke rijkdommen. 
Nochtans vormt die praktijk een sleutelelement in het 
huidige confl ict en kan de stopzetting ervan een heuse 
hefboom voor ontwikkeling betekenen. Is de minister 
van plan iets te ondernemen om de natuurlijke rijkdom-
men te beschermen ?

Hoe reageert hij op het recente rapport van Human 
Rights Watch over de schendingen van de mensen-
rechten in de DRC ? 

Voorts heeft de minister — zij het selectief — ver-
wezen naar een deel van de aanbevelingen uit het rap-
port van professor Van Ypersele. Denkt de minister er 
niet aan gevolg te geven aan de aanbeveling de bos-
bouwprojecten strikt te begeleiden of nog trouw te blij-
ven aan de oorspronkelijke logica van het mechanisme 
voor schone ontwikkeling (CDM) ? Weliswaar vermeldt 
hij de aanpassing aan de klimaatverandering door de 
overdracht van kennis en technologieën (blz. 14), maar 
wat betekent dat concreet en hoe worden die acties 
gefi nancierd ? Is het de bedoeling gebruik te maken 
van de emissierechten ?

Meer in het algemeen vindt de spreker dat de ini-
tiatieven in verband met ontwikkelingssamenwerking 
worden gehypothekeerd door de internationale han-
delsevoluties. De huidige spelregels laten de zwakste 
economieën geen kans. De minister mag dan wel de wil 
van de regering herbevestigen om 0,7 % van het BBP 
aan ontwikkelingssamenwerking te besteden, maar te-
gelijk verzuimt hij vraagtekens te plaatsen bij het insti-
tutioneel en regelgevend raamwerk voor de economie 
en de handel. Moet het in de beleidsnota verdedigde 
beleid geen rekening houden met de noodzaak te ko-
men tot eerlijke economische relaties en handelsrela-
ties ?

In de ogen van de spreker moet voor de fi nancie-
ring van de ontwikkeling gebruik worden gemaakt van 
nieuwe instrumenten, waar de nota echter geen ge-
wag van maakt. Daarom pleit hij ervoor dat opnieuw 
wordt gepraat over de invoering van een Tobin-taks 
en dat wordt opgetreden tegen de kapitaalvlucht naar 
de belastingparadijzen. Die aspecten moeten ten volle 
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qui vont avoir lieu à Doha dans la conférence du suivi 
sur le fi nancement du développement.

S’agissant des États fragiles, l’intervenant s’inquiète 
de ce que la note de politique mentionne la possibilité 
que la Coopération belge puisse « être amenée à mettre 
en place des programmes d’urgence et de stabilisation 
dans des pays non partenaires où la Belgique dispose, 
par exemple, de troupes dans le cadre d’opérations de 
maintien de la paix ou de stabilisation » (page 19). Il 
lui paraît dangereux de pratiquer un tel mélange des 
genres et d’envoyer des coopérants là où nous partici-
pons à une opération militaire pas toujours bienvenue, 
comme c’est par exemple le cas en Afghanistan. De 
toute manière, quels sont les critères envisagés par le 
ministre pour ce type d’intervention ?

*
*     *

M. Georges Dallemagne (cdH), approuve tant les 
priorités proposées que l’augmentation des moyens 
budgétaires, particulièrement en ce qui concerne l’aide 
bilatérale et la facilitation de la collaboration avec les 
ONG.

Il estime qu’il serait toutefois utile que soit dévelop-
pée une vision d’ensemble, incluant également les ap-
ports des autres départements : alors que le volume de 
ces Rapports est parfois très substantiel, le Parlement 
n’en a pas une connaissance précise.

Il estime par ailleurs que, si les chiffres budgétaires 
pour 2009 paraissent crédibles, on peut s’interroger sur 
le réalisme de ce que le ministre envisage pour 2010. Il 
craint pour sa part qu’il n’y ait là qu’un effet d’annonce.

En ce qui concerne l’appel aux entités fédérées pour 
qu’elles portent leur contribution à 5 % du volume to-
tal de l’APD, l’intervenant, tout en se réjouissant de la 
réponse positive d’ores et déjà donnée par la Commu-
nauté française, redoute que l’on ouvre ainsi la voie à 
une défédéralisation larvée. Il réclame à tout le moins 
une grande vigilance sur le plan de la coordination.

Pour ce qui est des opérations de remise de dette, il 
rappelle que 2009 sera la dernière année où on pourra 
largement faire appel à ce type d’opération. En outre, 
en ce qui concerne l’opération envisagée vis-à-vis de 
la RDC, tout dépendra de la décision du FMI. De ses 
contacts avec cette institution, le ministre a-t-il déjà 
des indications sur l’évaluation que fait le FMI de cette 

aan bod komen in de besprekingen die in Doha zullen 
plaatsvinden, tijdens de opvolgingsconferentie over de 
fi nanciering van de ontwikkeling.

In verband met de fragiele Staten verontrust het de 
spreker dat in de beleidsnota de mogelijkheid wordt 
geopperd dat de Belgische Samenwerking zou wor-
den gevraagd « urgentie- en stabilisatieprograma’s uit 
te werken in niet-partnerlanden, waar België bijvoor-
beeld beschikt over troepen in het kader van vredes-
handhavings- of stabilisatieoperaties » (blz. 19). Het 
lijkt hem gevaarlijk dergelijke aspecten door elkaar te 
halen en ontwikkelingswerkers te sturen naar gebieden 
waar België deelneemt aan een militaire operatie die 
ter plaatse niet altijd positief wordt onthaald, bijvoor-
beeld in Afghanistan. Hoe dan ook wenst de spreker 
te vernemen welke criteria de minister voor dat type 
interventies denkt te hanteren.

*
*     *

De heer Georges Dallemagne (cdH) is het eens met 
zowel de voorgestelde prioriteiten als de verhoging van 
de budgettaire middelen, zeker wat de bilaterale hulp 
en de bevordering van de samenwerking met de ngo’s 
betreft. 

Wel zou hij het nuttig vinden, mocht een algemene 
visie worden ontwikkeld die eveneens rekening houdt 
met de inbreng van de andere departementen : het 
Parlement heeft geen goed zicht op die inbreng, hoe-
wel die soms substantieel is.

Voorts acht hij de begrotingscijfers voor 2009 ge-
loofwaardig, al vraagt hij zich af of de plannen van de 
minister voor 2010 wel realistisch zijn. Hij vreest dat de 
minister met deze aankondigen vooral wil scoren in de 
media.

Wat het verzoek aan de deelgebieden betreft dat zij 
hun bijdrage aan de ODA zouden opvoeren met 5 %, is 
de spreker enerzijds ingenomen met het positieve ant-
woord dat de Franse Gemeenschap al heeft gegeven, 
maar anderzijds is hij beducht dat dit de aanzet wordt 
voor een verkapte defederalisering. Hij vindt dat er op 
zijn minst nood is aan grote waakzaamheid op het stuk 
van de coördinatie.

Wat de schuldkwijtscheldingen betreft, herinnert hij 
eraan dat 2009 het laatste jaar zal zijn waarin dat soort 
transacties op grote schaal mogelijk is. Bovendien zal 
de geplande transactie met betrekking tot Congo nog 
de toets van het IMF moeten doorstaan. Heeft de minis-
ter via zijn contacten met die instelling al aanwijzingen 
gekregen over het oordeel van het IMF ? Tevens wenst 
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question ? Par ailleurs, les opérations d’allégement 
prévues pour 2009 concernent-elles la dette bilatérale 
ou la dette multilatérale ?

L’intervenant estime que la note de politique témoi-
gne d’une réelle cohérence interne. Il souhaite cepen-
dant que cette cohérence s’étende aux politiques me-
nées par les différents départements et rappelle que le 
gouvernement doit communiquer une note globale sur 
l’Afrique.

Il approuve le fait que la lutte contre le sida reste 
une priorité, mais s’inquiète de la ligne budgétaire qui 
devrait permettre sa mise en œuvre.

L’orateur fait observer que la situation des forêts pri-
maires est entrée dans une phase cruciale. Il lui pa-
raît dès lors qu’il faut aller au-delà des propositions sur 
l’adaptation aux changements climatiques contenues 
dans la note pour résolument s’engager en faveur de la 
protection durable de ces forêts.

Il estime que l’éducation, qui connaît une crise grave 
en Afrique, doit rester une priorité.

Il déplore par ailleurs que la note confonde commer-
ce équitable — qu’il conviendrait d’encadrer par une 
législation spécifi que — et commerce durable.

Sur la question des modalités opératoires, il approu-
ve la volonté du ministre de raccourcir les procédures 
mais demande qu’il soit également porté attention à 
la prévisibilité des décaissements. Comme le premier 
intervenant, il regrette l’existence de trop d’instruments 
et de trop d’opérateurs différents dans le champ de 
l’aide au développement. Il y a là une restructuration à 
faire, avant d’envisager la réduction du nombre de pays 
partenaires.

Sur ce dernier point, il rappelle que cette diminution 
ne constitue pas une priorité à ses yeux. On peut mo-
difi er la composition de la liste sans nécessairement 
diminuer le nombre de partenaires.

*
*     *

Mme Ingrid Claes (CD&V) axe la première partie de 
son intervention sur le secteur de la santé.

Elle relève que, selon la note de politique, la lutte 
contre le sida est, depuis une dizaine d’années, une 
priorité pour la coopération belge, laquelle poursui-
vra ses efforts en ce sens (page 13). Cette priorité est 
d’autant plus justifi ée que cette épidémie, qui touche 

hij te vernemen of de voor 2009 geplande schuldver-
lichtingen betrekking hebben op de bilaterale of op de 
multilaterale schuld.

Volgens de spreker getuigt de beleidsnota van een 
echte interne coherentie. Toch had hij graag gezien dat 
die coherentie ook het beleid zou behelzen dat de ver-
schillende andere departementen voeren. Hij herinnert 
eraan dat de regering een algemene Afrikanota moet 
bezorgen.

Hij is het ermee eens dat de strijd tegen aids een 
prioriteit blijft, maar heeft bedenkingen bij de daarvoor 
uitgetrokken begrotingsmiddelen.

De spreker stipt aan dat de oerbossen een cruciale 
fase doormaken. Bijgevolg is hij van mening dat verder 
moet worden gegaan dan de in de nota opgenomen 
voorstellen inzake de aanpassing aan de klimaatveran-
dering. De oerbossen zijn dringend aan een duurzame 
bescherming toe.

Het onderwijssysteem in Afrika, dat met een ernstige 
crisis kampt, moet volgens hem een prioriteit blijven.

Voorts vindt hij het jammer dat in de beleidsnota ver-
warring bestaat tussen eerlijke handel (waarvoor een 
specifi ek wettelijk raamwerk zou moeten worden ge-
creëerd) en duurzame handel.

In verband met de nadere werkingsregels staat hij 
achter het streven van de minister om de procedures 
in te korten, maar vraagt hij dat wel rekening wordt 
gehouden met de voorzienbaarheid van de uitbetalin-
gen. Net als de eerste spreker betreurt hij dat er inzake 
ontwikkelingssamenwerking teveel verschillende in-
strumenten en operatoren bestaan. Dat vraagt om een 
herstructurering vooraleer wordt overwogen het aantal 
partnerlanden te verlagen.

Wat het eerste punt betreft, herinnert de spreker er-
aan dat die verlaging in zijn ogen niet prioritair is. De 
samenstelling van de lijst kan worden gewijzigd zonder 
noodzakelijkerwijs het aantal partners te verminderen.

*
*     *

Mevrouw Ingrid Claes (CD&V) spitst het eerste deel 
van haar betoog toe op de gezondheidszorg.

Zij wijst erop dat aidsbestrijding volgens de beleids-
nota sedert een tiental jaar prioritair is voor de Belgi-
sche ontwikkelingssamenwerking, die haar inspannin-
gen terzake zal voortzetten (bladzijde 13). Die prioriteit 
is des te meer verantwoord omdat die epidemie, die 
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principalement les couches les plus jeunes de la popu-
lation et, parmi celles-ci, un grand nombre de femmes, 
n’est pas seulement une tragédie mais a en outre un 
impact très négatif sur le développement économique 
des pays les plus affectés, principalement en Afrique 
sub-saharienne.

L’intervenante regrette que, malgré la priorité ainsi 
affi chée, il ne semble pas que la coopération belge ap-
porte un soutien actif, direct ou indirect, à la recherche 
d’un vaccin. Ceci est d’autant plus regrettable que la 
Belgique ne manque pas d’atouts scientifi ques pour 
jouer un rôle dans cette recherche.

Le même chapitre de la note mentionne la lutte 
contre la malaria. Ici aussi, l’intervenante demande si 
suffi samment de moyens sont effectivement mis en 
œuvre.

L’oratrice plaide également pour que plus d’attention 
soit portée à la lutte contre la tuberculose, qui conti-
nue à faire des ravages (2 millions de morts par an) et 
qui, en Afrique sub-saharienne, se combine souvent de 
manière mortelle avec le sida.

Elle demande également qu’une place plus impor-
tante soit accordée à la lutte contre les différentes cau-
ses de cécité, très présentes en Afrique de l’Ouest, 
alors que quelque 80 % des cas seraient facilement 
évitables.

Dans un deuxième domaine, celui des OMD, l’inter-
venante approuve l’engagement de la Belgique, mais 
demande qu’une attention particulière aille à trois d’en-
tre eux : les objectifs 5 (lutter contre la mortalité mater-
nelle et améliorer la santé maternelle), 6 (combattre le 
VIH/sida, le paludisme et d’autres maladies) et 8 (met-
tre en place un partenariat mondial pour le développe-
ment). Ce dernier OMD, qui constitue un engagement 
des pays du Nord en faveur des droits sociaux et du 
travail décent, est particulièrement important.

L’intervenante demande que la Belgique intègre ces 
trois objectifs du millénaire pour le développement 
dans les priorités de sa présidence de l’Union euro-
péenne en 2010.

Enfi n, tout en approuvant l’engagement du ministre 
de jouer un rôle moteur sur les plans de la promotion 
de l’agriculture et de la lutte contre la crise alimentaire, 
elle demande des précisions sur les mesures que le 
ministre compte prendre en ce domaine en 2009. Com-

vooral de jongste bevolkingslagen treft — van wie heel 
wat vrouwen —, niet alleen een tragedie is, maar ook 
een erg ongunstige weerslag heeft op de economische 
ontwikkeling van de meest getroffen landen, vooral in 
Afrika ten zuiden van de Sahara.

De spreekster vindt het jammer dat ondanks de al-
dus expliciet gestelde prioriteit, de Belgische ontwik-
kelingssamenwerking geen actieve directe of indirecte 
steun blijkt te verlenen aan onderzoek naar een vaccin. 
Dat is des te betreurenswaardiger omdat het België 
geenszins ontbreekt aan troeven om bij dat onderzoek 
een rol te spelen.

In hetzelfde hoofdstuk komt malariabestrijding aan 
bod. Ook in dat geval vraagt de spreekster of wel vol-
doende middelen worden geïmplementeerd.

Voorts pleit de spreekster ervoor dat meer aandacht 
zou gaan naar de bestrijding van tuberculose, die nog 
altijd ravages aanricht (2 miljoen doden per jaar) en 
die, in Afrika ten zuiden van de Sahara, in een dodelijke 
combinatie vaak gepaard gaat met aids.

Bovendien vraagt zij dat een prominentere plaats 
wordt ingeruimd voor de bestrijding van verschillende 
vormen van blindheid, die erg vaak voorkomen in West-
Afrika, terwijl 80 % van de gevallen gemakkelijk zou 
kunnen worden voorkomen.

In een tweede domein, dat van de MDG’s, staat de 
spreekster weliswaar achter de door België aangegane 
verbintenis, maar vraagt ze wel dat bijzondere aandacht 
zou worden besteed aan drie van die MDG’s : doel-
stelling 5 (de moedersterfte bestrijden en de gezond-
heid van moeders verbeteren), doelstelling 6 (hiv/aids, 
malaria en andere ziekten bestrijden) en doelstelling 8 
(een wereldpartnerschap voor ontwikkeling opzetten). 
Die laatste MDG, die een verbintenis inhoudt van de 
landen uit het noorden ten voordele van de sociale 
rechten en behoorlijk werk, is bijzonder belangrijk.

De spreekster vraagt dat België die drie millennium-
doelstellingen voor ontwikkeling zou opnemen in de 
prioriteiten van het voorzitterschap van de Europese 
Unie in 2010.

Tot slot is het lid het eens met de verbintenis van 
de minister om een drijvende kracht te vormen ach-
ter de plannen ter bevordering van de landbouw en ter 
bestrijding van de voedselcrisis. Toch vraagt zij meer 
inlichtingen over de maatregelen die de minister in die 
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ment les moyens supplémentaires annoncés seront-ils 
alloués ?

*
*     *

Mme Alexandra Colen (VB) met en avant le rapport 
sur la mise en œuvre par la CTB de ses tâches de ser-
vice public que la Cour des comptes vient de communi-
quer au Parlement. Ce rapport contient de nombreuses 
remarques, qui soulignent principalement l’impossibi-
lité d’évaluer les résultats de la politique menée. À cela 
s’ajoutent l’absence d’actualisation des notes stratégi-
ques depuis 2002 et le constat que les manquements 
observés, y compris au cours des missions d’audit sur 
le terrain, se répètent d’année en année pour la plupart 
des pays partenaires.

L’intervenante réclame du ministre qu’il réagisse 
aux nombreuses lacunes dénoncées par la Cour des 
comptes. Elle demande par ailleurs que la commission 
débatte de cette problématique, car il est indispensa-
ble, avant d’élaborer une nouvelle politique pour l’ave-
nir, de s’interroger sur l’effi cacité de la politique menée 
jusqu’à présent.

Elle souligne par ailleurs que, à l’étranger, la coo-
pération belge se doit d’avoir une attitude exemplaire. 
Qu’en est-il dès lors lorsque du personnel local est en-
gagé ? Veille-t-on à respecter parfaitement les obliga-
tions légales ?

L’oratrice demande que, d’une manière générale, 
l’exécution de la politique se fasse de manière exem-
plaire et dans la plus parfaite transparence, non seu-
lement vis-à-vis de nos propres institutions mais aussi 
vis-à-vis des pays partenaires.

*
*     *

M. Fouad Lahssaini (Ecolo-Groen !), constate que, 
contrairement au chiffre annoncé lors de l’élaboration 
du budget 2008, l’objectif chiffré de 0,5 % du PIB ne 
sera pas atteint cet exercice. Dès lors, peut-on croire 
le gouvernement, quand il annonce que le volume de 
0,6 % sera atteint en 2009 ? Cet objectif implique de 
toute manière que soit réalisée l’opération de remise 
de dette envers la RDC, qui est tributaire d’une décision 
encore à prendre par les instances fi nancières interna-

aangelegenheid denkt te nemen in 2009. Hoe zullen de 
aangekondigde extra middelen worden toegekend ?

*
*     *

Mevrouw Alexandra Colen (VB) richt haar aandacht 
op het verslag dat het Rekenhof zopas aan het parle-
ment heeft bezorgd over de wijze waarop de BTC con-
creet vorm geeft aan haar taken van openbare dienst-
verlening. Dat verslag bevat tal van opmerkingen, die 
hoofdzakelijk onderstrepen dat het onmogelijk is de 
resultaten van het gevoerde beleid te evalueren. Daar 
komt nog bij dat de strategienota’s sinds 2002 niet zijn 
bijgewerkt en dat de vastgestelde tekortkomingen (ook 
tijdens de doorlichtingsopdrachten in het veld), zich 
jaarlijks kennelijk telkens opnieuw voordoen voor de 
meeste partnerlanden.

De spreekster eist dat de minister reageert op de 
vele door het Rekenhof aangeklaagde lacunes. Voorts 
vraagt zij dat de commissie dat vraagstuk zou bespre-
ken, want alvorens een nieuw beleid voor de toekomst 
uit te stippelen, is het onontbeerlijk zich vragen te stel-
len over het tot dusver gevoerde beleid.

Bovendien onderstreept het lid dat de Belgische ont-
wikkelingssamenwerking het aan zichzelf verplicht is in 
het buitenland een voorbeeldige attitude aan de dag 
te leggen. Hoe staat het daarmee wanneer plaatselijk 
personeel in dienst wordt genomen ? Wordt erop toe-
gezien dat de wettelijke verplichtingen ten volle in acht 
worden genomen ?

Over het algemeen vraagt de spreekster dat de ten-
uitvoerlegging van het beleid op voorbeeldige, volko-
men transparante wijze gebeurt, niet alleen ten aan-
zien van onze eigen instellingen, maar ook jegens onze 
partnerlanden.

*
*     *

De heer Fouad Lahssaini (Ecolo-Groen !) consta-
teert dat de cijferdoelstelling van 0,5 % van het BBP, 
in tegenstelling tot het bij de opmaak van de begroting 
2008 aangekondigde cijfer, niet gehaald zal worden 
voor dit begrotingsjaar. Hoe kan dan aan de regering 
geloof worden gehecht wanneer zij aankondigt dat in 
2009 een percentage van 0,6 % zal worden gehaald ? 
Die doelstelling impliceert in elk geval dat de schuldver-
minderingsoperatie ten gunste van de DRC wordt door-
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tionales. L’objectif est donc d’ores et déjà hypothéqué, 
avant même le début de l’exercice.

Comme l’intervenante précédente, l’orateur se réfè-
re au rapport de la Cour des comptes au Parlement sur 
la mise en œuvre par la CTB de ses tâches de service 
public. Il se déclare particulièrement inquiet de la non-
actualisation des notes stratégiques qui doivent guider 
l’accomplissement de sa mission par la CTB. Dans un 
monde en pleine mutation, cette absence d’actualisa-
tion — ou, comme dans le cas de la note stratégique 
sur le Maroc, cette actualisation toute relative — ne 
laisse pas d’inquiéter.

L’orateur relève que la Cour des comptes a égale-
ment épinglé le retard dans l’évaluation des projets, 
alors qu’il s’agit là d’un aspect auquel il convient impé-
rativement de réserver du temps.

Plus graves encore sont les manquements relevés 
par la Cour des comptes sur la réglementation relative 
aux marchés publics. Notre coopération se doit d’être 
exemplaire, et il doit en aller de même pour ce qui est 
du respect des réglementations sociale et fi scale.

En ce qui concerne l’Afrique, le membre plaide pour 
que l’Union africaine soit considérée comme notre 
premier partenaire pour le réinvestissement dans les 
capacités de production agricole. Toute nouvelle qu’el-
le soit, cette institution internationale régionale est à 
même de jouer un rôle important pour la stabilisation 
du continent africain.

Dans le domaine du soutien à l’agriculture, l’inter-
venant déclare qu’il faut impérativement veiller à ne 
pas répéter les erreurs commises dans les années 80, 
quand la transformation des capacités de production 
s’est faite aux dépens des cultures vivrières. On voit 
maintenant les effets pervers de cette politique, où les 
produits agricoles subventionnés provenant de l’agri-
culture du nord minent les marchés du sud. Laisser le 
champ libre au seul marché n’engendre pas le déve-
loppement. L’approche libérale doit être proscrite; sur 
ce plan, on ne peut que s’inquiéter de l’absence dans 
la note de politique de toute considération sur l’impact 
systémique de la dérégulation économique et fi nanciè-
re, que cette dérégulation résulte des négociations à 
l’OMC ou de l’imposition par l’Union européenne à ses 
partenaires du Sud d’accords de partenariat économi-
que (APE).

gevoerd; die is immers schatplichtig aan een beslissing 
die de internationale fi nanciële instanties nog moeten 
nemen. De doelstelling komt dus nu al in gevaar, vóór 
de aanvang van het begrotingsjaar.

Zoals de vorige spreekster verwijst het lid naar het 
verslag van het Rekenhof aan het parlement over de 
wijze waarop de BTC concreet vorm geeft aan haar ta-
ken van openbare dienstverlening. Het verontrust hem 
zeer dat de strategienota’s, die de BTC bij het vervul-
len van haar taak tot leidraad moeten dienen, niet wer-
den bijgewerkt. In een volop veranderende wereld is 
dat gebrek aan enige bijwerking — dan wel, zoals bij 
de strategienota over Marokko, die heel betrekkelijke 
bijwerking — hoe dan ook verontrustend.

De spreker wijst erop dat het Rekenhof ook de vin-
ger heeft gelegd op de vertraging bij de evaluatie van 
de projecten, terwijl net voor dat aspect absoluut tijd 
zou moeten worden uitgetrokken.

Erger nog zijn de tekortkomingen die het Rekenhof 
aanstipt in verband met de regelgeving inzake over-
heidsopdrachten. Onze ontwikkelingssamenwerking is 
het aan zichzelf verplicht voorbeeldig te zijn, ook voor 
de inachtneming van de sociale en fi scale reglemen-
teringen.

Met betrekking tot Afrika pleit het lid ervoor dat de 
Afrikaanse Unie zou worden beschouwd als onze be-
langrijkste partner om opnieuw in landbouwproduc-
tiecapaciteit te investeren. Hoe nieuw die regionale 
internationale instelling ook zij, toch is zij in staat een 
belangrijke stabiliserende rol te spelen voor het Afri-
kaanse continent.

In verband met de ondersteuning van de landbouw 
verklaart de spreker dat er hoe dan ook op moet wor-
den toegezien dat niet opnieuw dezelfde fouten als in 
de jaren ’80 worden begaan, toen de omvorming van 
de productiecapaciteit ten koste is gegaan van de voed-
selteelten. Vandaag zijn de kwalijke gevolgen van dat 
beleid merkbaar, en is met name een situatie ontstaan 
waarbij de gesubsidieerde landbouwproducten uit het 
noorden de markten in het zuiden ondermijnen. Alleen 
de markt vrij spel gunnen, leidt niet tot ontwikkeling. 
De liberale aanpak moet worden gebannen; op dat vlak 
is het hoe dan ook verontrustend dat de beleidsnota 
hoegenaamd geen enkele beschouwing bevat over de 
systemische weerslag van economische en fi nanciële 
deregulering. Daarbij maakt het niet uit of die deregule-
ring het gevolg is van de WTO-onderhandelingen, dan 
wel van het feit dat de Europese Unie ze oplegt aan 
de partners die ze in het zuiden heeft via de Europese 
Partnerschapsovereenkomsten (EPA’s).
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La note ne fournit par ailleurs aucune indication sur 
le fi nancement de la lutte contre le sida, pourtant pro-
clamée « priorité ».

Il est également permis de s’interroger sur la réa-
lisation effective de la piste de croissance, lorsqu’il 
n’existera plus de possibilités de remise de dette, alors 
que la situation économique imposera sans doute un 
carcan budgétaire.

Où en est-on par ailleurs dans la préparation du pro-
jet de loi qui doit réviser la loi du 25 mai 1999 relative 
à la coopération internationale belge ? Le silence sur 
ce plan contraste avec la mise en place de facto d’un 
certain nombre d’éléments de réforme.

Dès lors que les dépenses en faveur de FEDASIL 
sont comptabilisées au titre d’APD, l’intervenant sou-
haite des précisions sur la méthode de calcul.

S’agissant de l’effort demandé aux entités fédérées, 
il demande si, à part la Communauté française, celles-
ci ont déjà réagi.

L’orateur s’inquiète particulièrement du changement 
climatique. Il lui paraît impératif que la Task Force en 
fasse une priorité et trouve des moyens pour répondre 
à ce défi .

Quels sont les États qui vont bénéfi cier de l’augmen-
tation signifi cative des prêts d’État ? Le membre sou-
haiterait que les conventions relatives à ces opérations 
soient communiquées au Parlement.

Enfi n, il relève que, si la note mentionne la lutte 
contre le sida et celle contre le paludisme, on ne voit 
guère quels sont les moyens budgétaires prévus.

*
*     *

M. Roel Deseyn (CD&V), souhaite qu’une attention 
toute particulière soit accordée à la promotion du tra-
vail décent. Cet aspect lui paraît trop négligé dans la 
note de politique.

Ainsi, il juge que, pour lutter effi cacement contre le 
travail des enfants, il est impératif d’en tenir compte 
dans nos négociations avec les pays partenaires. Il doit 
en aller de même pour ce qui est de la lutte contre l’in-
sécurité du travail et l’absence de normes. D’une ma-

In de beleidsnota wordt al evenmin op enigerlei wijze 
ingegaan op de fi nanciering van aids-bestrijding, die 
nochtans wordt aangemerkt als « prioritair ».

Voorts kunnen vraagtekens worden geplaatst bij 
de daadwerkelijke verwezenlijking van de aanpak via 
groei wanneer niet langer schulverminderingsmogelijk-
heden voorhanden zullen zijn, terwijl de economische 
toestand toch ongetwijfeld een begrotingskeurslijf zal 
vergen.

Hoe staat het overigens met de voorbereiding van 
het wetsontwerp dat moet leiden tot een aanpassing 
van de wet van 25 mei 1999 betreffende de Belgische 
internationale samenwerking ? Het stilzwijgen omtrent 
dat plan staat in schril contrast met de feitelijke tenuit-
voerlegging van een aantal hervormingsaspecten.

Aangezien de uitgaven voor FEDASIL als ODA wor-
den geboekt, wenst de spreker nadere bijzonderheden 
te vernemen over die berekeningswijze.

In verband met de van de deelgebieden gevergde 
inspanning vraagt hij zich af of behalve de Franse Ge-
meenschap nog andere deelgebieden hebben gerea-
geerd.

De spreker is bijzonder verontrust over de klimaat-
verandering. Het lijkt hem absoluut noodzakelijk dat de 
taskforce daar een prioriteit van maakt en de middelen 
vindt om die uitdaging aan te gaan.

Welke Staten zullen recht hebben op de betekenis-
volle verhoging van de leningen van Staat tot Staat ? 
De spreker wenst dat de overeenkomsten in verband 
met die verrichtingen aan het parlement worden mee-
gedeeld. 

Tot slot merkt hij op dat de beleidsnota wel de strijd 
tegen malaria en aids vermeldt, maar dat nauwelijks te 
bespeuren is in welke budgettaire middelen daartoe is 
voorzien.

*
*     *

De heer Roel Deseyn (CD&V) wenst dat bijzondere 
aandacht wordt besteed aan de bevordering van fat-
soenlijk werk. Dat aspect lijkt hem in de beleidsnota te 
weinig aan bod te komen.

Zo vindt hij dat om kinderarbeid doeltreffend te be-
strijden, men daar in onze onderhandelingen met de 
partnerlanden absoluut mee rekening moet houden. 
Hetzelfde moet gelden inzake de strijd tegen werkon-
zekerheid en het gebrek aan normen. Algemeen be-
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nière générale, il convient de mieux veiller à promou-
voir le travail décent, payé décemment. Ces différents 
aspects doivent être mieux intégrés dans la politique 
de coopération.

Encore plus choquant est l’esclavage, qui perdure 
malheureusement dans un certain nombre de pays : 
Niger, Mali, Mauritanie, Soudan; rien que pour les deux 
premiers pays cités, on estime à quelque 50 000 le 
nombre de personnes toujours réduites en esclavage. 
Dès lors que deux de ces pays fi gurent dans la liste 
des pays partenaires de notre coopération au dévelop-
pement, l’intervenant demande que ce problème soit 
abordé systématiquement dans nos contacts bilaté-
raux avec les autorités de ces pays et que les situa-
tions critiquées fassent l’objet d’un suivi. D’une manière 
générale, la lutte contre l’esclavage doit faire partie des 
priorités de notre politique de coopération.

L’orateur réclame également une plus grande vigi-
lance de la communauté internationale pour la lutte 
contre la corruption. Il lui paraît particulièrement scan-
daleux qu’il n’ait été que faiblement réagi aux trafi cs qui 
étaient le fait des casques bleus de la MONUC.

Si l’on veut que la progression vers l’objectif de 
consacrer 0,7 % de l’APD au PIB reste porté par l’opi-
nion publique, il lui paraît primordial de mettre en lu-
mière les succès de la coopération.

Sur la base du constat que de nombreux pays restent 
handicapés par un manque de capacités, l’orateur juge 
important que les projets de coopération fassent l’objet 
d’un suivi critique. Cela étant, il faut être conscient de 
ce que, si l’on va vers davantage d’aide budgétaire, il 
se posera un problème de substitution.

Le membre approuve l’attention que le ministre en-
tend apporter au développement de l’agriculture et à la 
situation des petits producteurs. Il relève toutefois que 
la défense des intérêts de ceux-ci n’est guère prise en 
compte dans les accords de partenariat économique 
que l’UE conclut avec les pays en développement.

L’évolution des négociations au sein de l’OMC fait 
craindre la persistance de cette attitude. L’intervenant 
se déclare dès lors inquiet de ce que rien ne semble 
tenté pour rééquilibrer les rapports entre commerce et 
développement.

Cette situation risque d’hypothéquer le dévelop-
pement des États fragiles, malgré l’affi rmation par la 

hoort men fatsoenlijke en behoorlijk betaalde arbeid te 
bevorderen. Die verschillende aspecten moeten beter 
in het ontwikkelingssamenwerkingsbeleid worden op-
genomen. 

Nog schokkender is de slavernij, die helaas blijft 
bestaan in een aantal landen : Niger, Mali, Mauritanië 
en Soedan. Alleen al voor de eerste twee schat men 
het aantal tot slavernij gedoemde mensen op 50 000. 
Omdat twee van die landen zijn opgenomen in de lijst 
van partnerlanden van de Belgische Coöperatie, vraagt 
de spreker dat dit vraagstuk stelselmatig wordt aange-
kaart in de bilaterale contacten met de overheid van 
die landen en dat kritieke situaties worden opgevolgd. 
Algemeen moet de bestrijding van slavernij deel uitma-
ken van de prioriteiten van de Belgische ontwikkelings-
samenwerking. 

De spreker vraagt ook meer waakzaamheid van de 
internationale gemeenschap in de bestrijding van cor-
ruptie. Hij vindt het bijzonder schandalig dat er maar 
zwakjes is gereageerd op het gesjacher bij de blauw-
helmen van de MONUC. 

Als men wil dat de publieke opinie instemt met gro-
tere inspanningen om de ODA-doelstelling (offi ciële 
ontwikkelingshulp van 0,7 % van het BBP) te bereiken, 
dan lijkt het hem primordiaal het succes op het vlak van 
ontwikkelingssamenwerking in het licht te stellen. 

Op grond van de vaststelling dat talrijke landen ge-
handicapt blijven door een gebrek aan capaciteit, vindt 
de spreker het belangrijk dat de samenwerkingsprojec-
ten kritisch worden gevolgd. Men moet er zich deson-
danks van bewust zijn dat als men voor meer budget-
taire steun kiest, er een probleem zal rijzen over wat er 
in de plaats komt. 

De spreker waardeert de aandacht die de minister 
gaat besteden aan de ontwikkeling van landbouw en 
de situatie van de kleine landbouwers. Hij merkt ech-
ter op dat met de verdediging van hun belangen nau-
welijks rekening wordt gehouden in de economische 
partnerschapsakkoorden die de Europese Unie met de 
ontwikkelingslanden sluit. 

De evolutie van de onderhandelingen in de WTO 
doet vrezen dat die houding zal blijven duren. Het ver-
ontrust de spreker dan ook dat kennelijk niets wordt 
ondernomen om de betrekkingen tussen handel en 
ontwikkeling opnieuw in evenwicht te brengen. 

Die toestand dreigt de ontwikkeling van de fragiele 
Staten te hypothekeren, ondanks de bewering van de 
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communauté internationale de sa volonté de veiller au 
développement de ces États.

Quant à la création d’un Centre du Commerce pour 
le Développement (page 23), le membre n’aperçoit pas 
clairement si la Belgique agira seule ou si ce nouvel 
organe s’intégrera dans les structures internationales.

Comment le ministre entend-il défendre concrète-
ment au sein de l’OMC les États les plus pauvres ? 
Quelles conséquences socio-économiques faut-il at-
tendre des négociations qui ont lieu dans cette encein-
te ?

S’agissant du renouvellement du Fonds belge de 
Survie, l’intervenant demande qu’il soit tenu compte 
des demandes de l’ensemble des acteurs.

En ce qui concerne la collaboration avec le dépar-
tement de la Défense, l’intervenant ne partage pas les 
objections de certains des orateurs précédents, qui re-
doutent la perte de la neutralité de la Coopération. Pour 
sa part, il estime que la politique n’est jamais neutre. 
De toute manière, dans un certain nombre de pays, la 
mise en place d’une aide au développement n’est pas 
possible aussi longtemps que n’existe pas une certaine 
sécurité. Il y a là une évaluation à faire.

Au premier orateur, qui avait demandé la réalisation 
d’un inventaire de tout ce qui se fait en Belgique sur le 
plan de la coopération au développement, l’orateur fait 
observer qu’il s’agit de tenir compte également des ini-
tiatives émanant des écoles, des syndicats, etc., voire 
de toutes les initiatives isolées : il est important de les 
soutenir. Un guichet devrait d’ailleurs être créé au sein 
de l’administration pour apporter à ces initiatives iso-
lées le soutien logistique dont elles ont besoin.

*
*     *

M. Patrick Moriau (PS), constate que la note de po-
litique reprend les thèmes connus, selon des logiques 
traditionnelles.

Sur le plan des chiffres, il se déclare sceptique quant 
à la possibilité d’atteindre en 2009 l’objectif de 0,6 % 
du PIB.

Il estime d’ailleurs que les chiffres mentionnés man-
quent parfois quelque peu de rigueur, comme en té-
moigne le tableau fi gurant à la page 9 de la note de 
politique : ce tableau est présenté comme permettant 
une comparaison, alors qu’il n’en est rien, puisque les 

internationale gemeenschap dat zij op de ontwikkeling 
van die staten zal toezien. 

Aangaande de oprichting van een Centrum voor 
Handel en Ontwikkeling is het de spreker niet duide-
lijk of België alleen zal optreden dan wel of dit nieuwe 
orgaan zal deel uitmaken van de internationale struc-
turen.

Hoe denkt de minister binnen de WTO de armste 
landen concreet te verdedigen ? Welke sociaalecono-
mische gevolgen moet men verwachten van de onder-
handelingen die in die organisatie zullen plaatsheb-
ben ?

Met betrekking tot de hernieuwing van het Belgisch 
Overlevingsfonds vraagt de spreker dat rekening wordt 
gehouden met de vragen van alle betrokkenen. 

In verband met de samenwerking met het depar-
tement Landsverdediging kan de spreker niet instem-
men met de bezwaren van sommige vorige sprekers 
die vrezen dat Ontwikkelingssamenwerking op die ma-
nier aan neutraliteit inboet. Voor hem is politiek immers 
nooit neutraal. In een bepaald aantal landen is ontwik-
kelingssteun uitbouwen hoe dan ook niet mogelijk zo-
lang de veiligheid er niet is gegarandeerd. Zoiets moet 
worden geëvalueerd. 

Ten aanzien van de eerste spreker, die een inventaris 
had gevraagd van al wat in België op het vlak van ont-
wikkelingssamenwerking wordt verricht, merkt de heer 
Deseyn op dat het er ook om gaat rekening te houden 
met initiatieven van scholen, vakbonden enzovoort, en 
zelfs met alle afzonderlijke initiatieven : het is belangrijk 
die te steunen. Er zou bij het bestuur trouwens een lo-
ket moeten worden opgericht om die afzonderlijke initi-
atieven de nodige logistieke steun te kunnen bieden.

*
*     *

De heer Patrick Moriau (PS) stelt vast dat de be-
leidsnota bekende thema’s behandelt, volgens traditi-
onele patronen.

Wat de cijfers betreft, is hij sceptisch over de moge-
lijkheid om in 2009 een ODA-doelstelling van 0,6 % van 
het BBP te halen.

Overigens vindt hij de opgegeven cijfers soms on-
voldoende nauwkeurig, zoals blijkt uit de tabel op blz. 9 
van de beleidsnota. Die tabel wordt voorgesteld alsof 
ze vergelijkingen mogelijk maakt, maar niet is minder 
waar : de cijfers van de eerste twee kolommen (2006 
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chiffres des deux premières colonnes (2006 et 2007) 
représentent des réalisations, alors que les autres co-
lonnes présentées en regard ne sont en fait que des 
estimations budgétaires — dont on sait qu’elles sont 
toujours supérieures à la réalité.

En ce qui concerne la lutte contre le travail des en-
fants, il s’interroge sur le choix du seul secteur du ca-
cao. Le propos devrait en tout état de cause être élargi 
et il devrait être fait référence aux réglementations et 
aux actions de l’OIT, à la campagne 11.11.11 et aux 
initiatives d’un certain nombre d’ONG.

L’orateur déclare ne pas être convaincu par l’affi r-
mation selon laquelle les relations plus diffi ciles que 
la Belgique a connues ces derniers mois avec la RDC 
n’auront pas d’impact sur l’aide à destination de ce 
pays.

Il est encore moins convaincu par la volonté de voir 
dans le commerce international le moteur de la crois-
sance et du développement (page 21). Il estime que ce 
lien n’a jamais été démontré. Il s’agit là d’une théorie 
qui avait cours il y a une quarantaine d’années, mais, 
depuis lors, de nombreux économistes ont démontré 
que croissance et développement étaient des réalités 
différentes.

L’orateur, qui a participé à une réunion internatio-
nale sur les bio-carburants à Saô Paulo, met en garde 
contre le risque de vouloir développer le secteur des 
bio-carburants sans l’encadrer sur le plan social et 
environnemental. On referait là les erreurs qui ont été 
commises dans le secteur agricole dans les années 80, 
à la suite des interventions du FMI. Les bio-carburants 
peuvent certes jouer un rôle utile, mais il est indispen-
sable que les produits utilisés pour ce faire ne mettent 
pas en danger la sécurité alimentaire, faute de quoi on 
peut d’ores et déjà prédire qu’à un succès économique 
temporaire succédera une crise brutale.

De la même manière, le membre souligne que la 
volonté de promouvoir la politique d’« aid for trade » 
doit impérativement être encadrée par une régulation 
sociale et environnementale bien déterminée.

*
*     *

Mme Martine De Maght (LDD), déclare pouvoir 
souscrire à bon nombre des concepts qui sous-tendent 
la note (lutte contre le travail des enfants, politique de 
santé, principe de solidarité …), mais n’en avoir pas 
moins un certain nombre d’observations à formuler sur 
la mise en œuvre de l’aide.

en 2007) staan voor realisaties, terwijl de andere ko-
lommen daartegenover in feite maar budgettaire ra-
mingen zijn, waarvan men weet dat ze altijd groter zijn 
ingeschat dan de werkelijkheid. 

Inzake de bestrijding van kinderarbeid heeft hij vra-
gen bij de uitsluitende keuze van de cacaosector. De 
aanpak zou in ieder geval moeten worden verbreed en 
men zou ook moeten verwijzen naar de reglementerin-
gen en acties van de IAO, de campagne 11.11.11 en 
de initiatieven van een aantal ngo’s. 

De spreker verklaart zich niet overtuigd door de 
bewering dat de moeilijkere betrekkingen die België 
de jongste maanden met de DRC heeft gehad, geen 
weerslag zullen hebben op de steun aan dat land.

Nog minder overtuigd is hij door het feit dat men in 
de internationale handel absoluut de motor van groei 
en ontwikkeling wil zien (blz. 21). Volgens hem is die 
band nooit bewezen. Het gaat om een theorie die een 
veertigtal jaar geleden opgang maakte, maar sindsdien 
is door talrijke economen aangetoond dat groei en ont-
wikkeling verschillende gegevenheden zijn.

De spreker heeft in Saô Paulo deelgenomen aan 
een internationale vergadering over biobrandstoffen en 
waarschuwt voor het risico die sector te willen ontwik-
kelen zonder het nodige fl ankerend beleid op sociaal 
en milieuvlak. Men zou daarmee opnieuw de fouten 
begaan die in de jaren 80 in de landbouwsector zijn 
begaan als gevolg van de IMF-interventies. Bio-brand-
stoffen kunnen zeker een nuttige rol spelen, maar de 
producten die daarvoor worden gebruikt mogen de 
voedselveiligheid geenszins in gevaar brengen; anders 
kan men nu al voorspellen, dat er na een tijdelijk eco-
nomisch succes een brutale crisis zal volgen.

Op dezelfde wijze onderstreept de spreker dat het 
streven om het beleid inzake « aid for trade » te pro-
moten, absoluut deel moet uitmaken van een op maat-
schappelijk en milieuvlak welomschreven regulering.

*
*     *

Mevrouw Martine De Maght (LDD) verklaart dat ze 
tal van concepten waarop de nota is gebouwd (be-
strijding van kinderarbeid, gezondheidsbeleid, solida-
riteitsbeginsel enz.) kan onderschrijven, maar dat ze 
niettemin een aantal opmerkingen heeft over de wijze 
waarop die hulp wordt uitgevoerd.
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En ce qui concerne la piste de croissance, l’interve-
nante estime qu’avant de vouloir augmenter le volume 
de l’aide, il faut veiller à ce que les crédits alloués dans 
le cadre du volume actuel soient utilisés de manière ef-
fi cace, et qu’ils aident effectivement les populations qui 
ont besoin d’aide. Pour procéder à pareille évaluation, 
un effort de transparence s’impose.

Des rapports d’évaluation ont bien été promis, mais 
les rapports en soi ne suffi sent pas. Ce qui importe, 
c’est de tirer les leçons de ces évaluations et d’infl échir 
la politique menée dans le but d’augmenter la qualité 
de l’aide.

D’une manière générale, la politique de coopération 
doit être fondée sur les besoins et non sur le budget.

*
*     *

Mme Hilde Vautmans (Open VLD), déclare approu-
ver la note de politique, dans laquelle elle détecte des 
accents libéraux affi rmés. Elle est particulièrement 
satisfaite de la volonté du gouvernement que le pro-
cessus de développement ne puisse « être ravalé au 
rang de simple addition des budgets alloués à l’aide 
publique au développement » (page 5), ainsi que des 
thèmes mis en avant dans la note.

Elle rappelle que, sous la législature précédente, la 
Chambre avait adopté une résolution relative aux en-
seignements à tirer des évaluations de projets de déve-
loppement (DOC 51 3071/004). C’est là une demande 
qui demeure. Du reste, le gouvernement est tenu d’ex-
poser dans les notes de politique la manière dont le 
ministre donne suite aux résolutions adoptées par la 
Chambre (Règlement, article 111).

L’intervenante demande ce qui est prévu concrète-
ment pour augmenter l’effi cacité des fonds envoyés 
dans les pays en développement par les diasporas.

Que fait concrètement notre coopération en RDC ?

Qu’en est-il de la collaboration entre la Coopération 
au Développement et la Défense ?

Enfi n, où en est-on dans le projet de révision de loi 
du 25 mai 1999 ?

In verband met het groeipad vindt de spreekster dat 
alvorens de omvang van de hulp te willen uitbreiden, 
men er moet op toezien dat de in het kader van het 
huidige volume toegewezen kredieten doeltreffend 
worden gebruikt, en dat ze de hulpbehoevende volke-
ren écht helpen. Om dat te kunnen beoordelen, is een 
inspanning op het gebied van transparantie nodig. 

Er zijn wel evaluatierapporten beloofd, maar op zich 
volstaan die niet. Het komt erop aan lering te trekken 
uit die evaluaties en het gevoerde beleid een andere 
wending te geven om de kwaliteit van de hulp op te 
voeren. 

Het beleid inzake ontwikkelingssamenwerking moet 
zijn gestoeld op de behoeften en niet op het budget.

*
*     *

Mevrouw Hilde Vautmans (Open Vld) geeft aan zich 
in de beleidsnota te kunnen vinden; zij ontwaart daarin 
duidelijke liberale accenten. Zij is bijzonder verheugd 
dat « een ontwikkelingsproces [volgens de regering] 
(…) niet herleid [kan] worden tot een optelsom van de 
begrotingen voor offi ciële ontwikkelingshulp » (blz. 5 
van de beleidsnota), en is ingenomen met de thema’s 
die in de beleidsnota aan bod komen.

Zij herinnert eraan dat de Kamer in de vorige zit-
tingsperiode een resolutie had aangenomen betreffen-
de het leren uit evaluaties van ontwikkelingsprojecten 
(DOC 51 3071/004). Dat verzoek aan de regering blijft 
nog steeds overeind. Voor het overige moet de regering 
in de beleidsnota’s de manier toelichten waarop de res-
pectieve ministers gevolg geven aan de resoluties die in 
de Kamer zijn aangenomen (Reglement, artikel 111).

De spreekster wenst te weten welke concrete maat-
regelen werden genomen om de effi ciëntie van de door 
de diaspora naar de ontwikkelingslanden gestuurde 
fondsen te verbeteren.

Wat doet onze Ontwikkelingssamenwerking con-
creet in de DRC ?

Hoe staat het met de samenwerking van Ontwikke-
lingssamenwerking met Landsverdediging ?

Wat is voorts de stand van zaken betreffende de her-
ziening van de wet van 25 mei 1999 ?
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III.  —  RÉPONSE DU MINISTRE

Considérations générales sur les aspects quan-
titatifs

Le ministre note avec plaisir la volonté générale de 
poursuivre la mise en œuvre de la piste de croissance 
et de consacrer encore davantage de moyens à l’aide 
au développement.

Certains intervenants ont certes exprimé des dou-
tes sur la possibilité d’atteindre effectivement l’objectif, 
mais le ministre rappelle avoir lui-même souligné que 
le budget intégrait plusieurs inconnues, principalement 
en ce qui concerne les opérations de remise de dette 
(voir la note de politique, page 8). Sur le résultat des 
discussions entre la RDC et le FMI, on devrait y voir 
plus clair pour mars ou avril 2009.

Cela étant, le ministre déclare être conscient que, 
d’une manière générale, l’objectif de 0,6 % pour 2009 
devra être maintenu face à des « vents contraires ». Il 
faut malgré tout souligner un élément très positif : le fait 
que, pour 2008, les quelque 60 % de l’aide publique au 
développement qui relèvent du budget de la Coopéra-
tion au Développement seront exécutés quasi intégra-
lement.

Pour ce qui est des 40 % de l’APD qui ne ressortis-
sent pas au budget de la Coopération au Développe-
ment, il faut souligner que, quelle que soit l’autorité en 
cause (autres départements fédéraux, entités fédérées 
ou pouvoirs subordonnés), les mêmes règles, détermi-
nées par le CAD de l’OCDE, s’appliquent à tous.

Enfi n, il est évident qu’il faut garder à l’esprit l’hypo-
thèque que fait peser la crise fi nancière. Pour le minis-
tre, cette nouvelle donnée doit en fait être utilisée pour 
accélérer le développement des pays du sud et non 
pour le freiner, voire le geler.

Considérations générales relatives aux aspects 
qualitatifs

Sur ce plan également, le ministre relève avec sa-
tisfaction la volonté exprimée par tous les intervenants 
d’améliorer la qualité de la coopération.

Il convient de traduire sur le plan opérationnel un 
certain nombre de concepts, mis en avant dans les 
différents rendez-vous internationaux de ces dernières 
années, et qui sont parfois encore un peu théoriques. 
Le ministre souligne sa volonté que les différentes for-

III.  —  ANTWOORD VAN DE MINISTER

Algemene beschouwingen inzake de kwantita-
tieve aspecten

De minister neemt verheugd kennis van het feit dat 
elkeen ernaar streeft de ontwikkelingshulp aan te zwen-
gelen en daar nog meer middelen aan te besteden.

Hoewel bepaalde sprekers kennelijk betwijfelen of 
het doel effectief kan worden bereikt, herinnert de mi-
nister eraan dat hij er zelf heeft op gewezen dat de be-
groting een aantal onbekende factoren bevat, voorna-
melijk inzake de terugbetaling van schuldvorderingen 
(zie de beleidsnota, blz. 8). Op grond van de uitkomst 
van de besprekingen tussen de DRC en het IMF zou 
er tegen maart of april 2009 meer klaarheid moeten 
komen.

Desondanks is de minister er zich van bewust dat de 
doelstelling van 0,6 % voor 2009 over het algemeen zal 
moeten worden gehandhaafd, ondanks de tegenkan-
ting. Ondanks alles is er één lichtpunt in de hele zaak, 
namelijk het feit dat de zowat 60 % van de offi ciële ont-
wikkelingshulp die ressorteert onder de begroting van 
Ontwikkelingssamenwerking (ODA), in 2008 bijna vol-
ledig werd aangewend.

Wat de 40 % van de ODA betreft die niet in de begro-
ting van Ontwikkelingssamenwerking is opgenomen, 
moet worden beklemtoond dat, ongeacht de overheid 
die erbij betrokken is (andere federale overheidsdien-
sten, deelentiteiten of ondergeschikte besturen), voor 
elkeen dezelfde regels gelden; die werden vastgesteld 
door het DAC bij de OESO.

Tot slot spreekt het vanzelf dat men niet mag ver-
geten dat de fi nanciële crisis zwaar weegt. Volgens 
de minister is dat nieuwe gegeven geen reden om de 
ontwikkeling van het Zuiden af te remmen of zelfs te 
bevriezen, maar is het veeleer een aansporing om die 
ontwikkeling aan te zwengelen.

Algemene beschouwingen over de kwalitatieve 
aspecten

Ook op dat vlak is de minister tevreden dat blijkbaar 
alle sprekers de kwaliteit van de samenwerking willen 
verbeteren.

Een aantal concepten, die in de diverse internationa-
le bijeenkomsten van de jongste jaren naar voren wer-
den geschoven en soms nog bijlange niet verwezenlijkt 
zijn, moet operationeel worden gemaakt. De minister 
beklemtoont dat hij ernaar streeft de uiteenlopende 
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mes revêtues par la Coopération belge au Dévelop-
pement soient aussi opérationnelles que possible. De 
là, les propositions très précises à cet effet énoncées 
dans la note de politique.

Ceci vaut pour tous les canaux empruntés par la Coo-
pération belge au Développement, qu’il s’agisse de la 
coopération bilatérale, pour laquelle un certain nombre 
de dispositions ont été prises ou sont en préparation 
pour raccourcir les procédures, ou de la coopération 
indirecte, vis-à-vis de laquelle une large concertation 
a été engagée afi n de moderniser également ce vec-
teur. L’objectif est en effet que tous les acteurs de la 
coopération s’inscrivent dans la philosophie de la Dé-
claration de Paris. C’est précisément pour obtenir cet 
engagement de tous qu’il est veillé à ce que la société 
civile soit également présente à l’occasion des grandes 
réunions internationales, comme cela a encore été le 
cas à Accra.

Le ministre redit par ailleurs sa conviction que l’aide 
au développement constitue un levier certes important 
mais non le seul levier susceptible d’engendrer le déve-
loppement. Ce dernier résulte également de la création 
d’un contexte favorable à l’initiative privée, susceptible 
de générer de l’emploi et de transformer les sociétés 
concernées (par exemple, en permettant l’apparition 
d’une classe moyenne).

Le renforcement des capacités

Comme l’a souligné l’un des intervenants, la possibi-
lité, pour un État en développement, d’assurer les prin-
cipales fonctions régaliennes est un élément détermi-
nant, parce que conditionnant la sécurité et la stabilité 
et donc les possibilités de développement.

Dans cette logique, la Belgique appuie le projet Re-
jusco au Congo, dans lequel elle s’est impliquée avec 
d’autres bailleurs. La coopération militaire ressortit à la 
même approche.

Le renforcement des capacités des parlements des 
pays partenaires, proposé par l’un des intervenants, 
n’est pas perdu de vue : des discussions sont d’ailleurs 
en cours avec l’Union Interparlementaire, pour appor-
ter le soutien de la coopération belge à un certain nom-
bre des projets initiés par l’UIP.

Avec l’appui de la DGCD et de la CTB, il est égale-
ment prévu d’organiser une formation régulière sur les 

wijzen waarop de Ontwikkelingssamenwerking wordt 
ingevuld, zo snel mogelijk operationeel te maken. Dat 
is ook de reden waarom de beleidsnota zeer precieze 
voorstellen in dat verband omvat.

Zulks geldt voor alle kanalen die de Belgische Ont-
wikkelingssamenwerking gebruikt, ongeacht of het 
gaat om de bilaterale samenwerking, waarvoor een 
aantal maatregelen is genomen of in voorbereiding 
is om de procedures te bekorten, dan wel om de in-
directe samenwerking, waarvoor een breed overleg 
werd opgestart om ook dat onderdeel te moderniseren. 
Het ligt immers in de bedoeling dat alle actoren van de 
samenwerking handelen in de geest van de Verklaring 
van Parijs. Precies om elkeen die verbintenis te doen 
aangaan, wordt erop toegezien dat ook het middenveld 
deelneemt aan de internationale topvergaderingen, zo-
als dat in Accra het geval was.

De minister herhaalt voorts dat de ontwikkelingshulp 
in zijn overtuiging weliswaar een belangrijke hefboom 
is, maar dat het niet de enige is die de ontwikkeling kan 
stimuleren. Dat kan eveneens worden verwezenlijkt 
door een context te creëren waarin privé-initiatieven 
goed gedijen, zodat werkgelegenheid kan worden ge-
creëerd en de betrokken samenlevingen kunnen ver-
anderen (bijvoorbeeld door het ontstaan van een mid-
denklasse mogelijk te maken).

« Capacity building »

Zoals één van de sprekers reeds heeft aangegeven, 
is het vermogen van een Staat in wording om de be-
langrijkste regale functies te waarborgen, een door-
slaggevend element, omdat het een voorwaarde is voor 
veiligheid en stabiliteit, en dus voor de mogelijkheid om 
zich te ontwikkelen.

Daarom steunt België het Rejusco-project in Congo, 
samen met andere geldschieters. Ook de militaire sa-
menwerking moet in dat verband worden gezien.

De versterking van de slagkracht van de parlemen-
ten van de partnerlanden, die werd voorgesteld door 
een van de sprekers, wordt niet uit het oog verloren; er 
zijn trouwens besprekingen aan de gang met de Inter-
parlementaire Unie, om na te gaan hoe de Belgische 
ontwikkelingssamenwerking een aantal door de IPU 
opgestarte projecten kan steunen.

Met de steun van de DGOS en de BTC zal ten be-
hoeve van de parlementsleden van de partnerlanden 
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projets réalisés par la coopération belge, à l’usage des 
parlementaires des pays partenaires.

La coordination avec d’autres départements

Renforcer la coopération entre les sections de coo-
pération au développement et les postes diplomatiques 
est une piste intéressante, mais qui se heurte pour l’ins-
tant à des obstacles statutaires. Pour surmonter ceux-
ci, il est envisagé de renforcer le tronc commun entre 
les différentes carrières extérieures. Un rapprochement 
des statuts devrait alors être possible, mais cette voie 
n’a pas encore trouvé son aboutissement.

Dans l’intervalle, un certain nombre de solutions 
concrètes peuvent toutefois être d’ores et déjà ten-
tées.

*
*     *

M. François-Xavier de Donnea (MR) fait observer que 
la formule qu’il propose, c’est-à-dire le commissionne-
ment d’un attaché de la Coopération en tant qu’ambas-
sadeur, ne devrait pas nécessiter de modifi cation des 
statuts, car la nomination par le Roi d’un ambassadeur 
ne confère pas de droits statutaires complémentaires 
à l’intéressé.

*
*     *

Dans le cadre de la politique de cohérence entre dif-
férents départements, le ministre a proposé (note de 
politique, page 19) que la Coopération belge puisse 
mettre en place des programmes d’urgence et de sta-
bilisation dans des pays non-partenaires, où la Belgi-
que dispose de troupes, dans le cadre d’opérations de 
maintien de la paix ou de stabilisation. Il est vrai que, 
comme l’ont fait remarquer des intervenants, il s’agit 
là de deux métiers différents. Le ministre est toutefois 
d’avis qu’il importe avant tout d’être pragmatique et 
que, dans certaines circonstances, il est souhaitable 
que les deux volets fassent l’objet d’un travail mené en 
collaboration. Comme l’a souligné l’un des orateurs, 
la neutralité de la coopération est, dans les faits, un 
concept théorique.

Les changements climatiques

Comme indiqué dans la note (pp. 13 et 14), le mi-
nistre entend bien donner suite au rapport remis par 
le professeur Van Ypersele. Afi n de mettre en œuvre 
les recommandations contenues dans ce rapport, une 

tevens geregeld in opleidingssessies worden voorzien 
over de projecten die door de Belgische ontwikkelings-
samenwerking worden uitgevoerd.

Coördinatie met andere overheidsdiensten

Het ware interessant de samenwerking tussen de 
afdelingen van Ontwikkelingssamenwerking en de di-
plomatieke posten te versterken, maar die optie stuit 
momenteel op hindernissen van statutaire aard. Om 
die knelpunten weg te werken, wordt overwogen werk 
te maken van de raakpunten tussen de verschillende 
loopbanen in het buitenland. Hoewel het dus mogelijk 
zou moeten zijn de statuten beter op elkaar af te stem-
men, heeft zulks zijn beslag nog niet gekregen.

In de tussentijd zou men evenwel een aantal con-
crete oplossingen kunnen uittesten.

*
*     *

De heer François-Xavier de Donnea (MR) merkt op 
dat zijn voorstel om een attaché van Ontwikkelings-
samenwerking als ambassadeur aan te stellen geen 
wijziging van de statuten vereist, omdat de benoeming 
door de Koning van een ambassadeur de betrokkene 
geen aanvullende statutaire rechten verleent.

*
*     *

In het kader van het beleid om de coherentie tus-
sen verschillende departementen te versterken, heeft 
de minister voorgesteld de Belgische (Ontwikkelings)
samenwerking te belasten met het uitwerken van ur-
gentie- en stabilisatieprograma’s in niet-partnerlanden, 
waar België beschikt over troepen in het raam van vre-
deshandhavings- of stabilisatieoperaties (beleidsnota 
blz. 19). Net als een aantal sprekers meent hij dat het 
om twee verschillende taken gaat. Volgens de minister 
komt het er evenwel in de eerste plaats op aan prag-
matisch op te treden; in bepaalde omstandigheden is 
het wenselijk dat de beide onderdelen in onderlinge 
samenwerking worden verwezenlijkt. De minister is het 
eens met de spreker die stelde dat ontwikkelingssa-
menwerking in de praktijk een theoretisch gegeven is.

Klimaatveranderingen

Zoals de minister in de beleidsnota (blz. 13 en 14) 
heeft aangegeven, is hij wel degelijk van plan gevolg te 
geven aan het rapport dat professor van Ypersele heeft 
voorgelegd. Om de aanbevelingen van dat rapport ten 
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Task force chargée d’élaborer un plan d’action concret 
a été mise en place au sein de la DGCD. Il s’agit donc 
d’effectuer avec l’administration une analyse concrète 
des mesures à prendre pour mieux intégrer cette di-
mension dans les projets de développement à l’avenir.

D’ores et déjà, les crédits alloués à celles des ins-
titutions de l’ONU qui s’occupent de cette thématique 
ont été augmentés. Cette politique (qui a par exemple 
permis d’intensifi er l’effort vis-à-vis du déboisement) 
sera poursuivie.

La lutte contre la malaria et le sida

Contrairement à ce qu’ont cru décerner certains in-
tervenants, les moyens affectés à cette lutte n’ont nulle-
ment été diminués. Un certain nombre de glissements 
ont été opérés, mais l’enveloppe totale octroyée à la 
lutte contre le sida a augmenté de quelque 35 millions 
d’euros.

La situation dans l’Est du Congo

Comme l’a souligné l’un des intervenants, il est es-
sentiel de promouvoir une coopération régionale, afi n 
d’apporter une réponse structurelle à l’instabilité. De 
4 millions d’euros en 2008, le crédit destiné à soutenir 
la coopération régionale passe à 15 millions d’euros 
dans le budget pour 2009.

La Belgique continue à soutenir la CEPGL, qui est 
un levier de coopération régionale. Force est toutefois 
de constater que ce levier est en panne, faute de jouir 
de la bonne volonté de tous les acteurs régionaux. Il 
conviendra peut-être d’envisager d’autres types d’en-
ceintes.

Il faut par ailleurs rappeler que le gouvernement 
belge est particulièrement attaché à la protection des 
ressources naturelles dans cette région; c’est l’un des 
points sur lesquels il voudrait voir renforcer le mandat 
de la MONUC.

La lutte contre l’esclavage et pour la promotion 
d’un travail décent

Via un dialogue politique à mener dans un maximum 
d’enceintes politiques, le gouvernement a la volonté de 
continuer à appuyer ce combat.

uitvoer te leggen, werd in de DGOS een taskforce op-
gericht, die werd gelast een concreet actieplan uit te 
werken. Het ligt derhalve in de bedoeling om, samen 
met de administratieve diensten, concreet na te gaan 
welke maatregelen moeten worden genomen om dat 
aspect beter te integreren in de toekomstige ontwikke-
lingsprojecten.

Er werden hogere kredieten uitgetrokken voor de 
VN-instanties die meewerken aan de bestrijding van de 
klimaatopwarming. Dat beleid (waarbij nu bijvoorbeeld 
meer inspanningen worden geleverd om ontbossing te-
gen te gaan) zal worden voortgezet.

De bestrijding van malaria en aids 

De middelen die daarvoor worden ingezet, vallen 
hoegenaamd niet lager uit, hoewel diverse sprekers 
een daling meenden te ontwaren. Er werden weliswaar 
een aantal verschuivingen doorgevoerd, maar men 
mag niet uit het oog verliezen dat het totale bedrag dat 
naar aidsbestrijding gaat, met zowat 35 miljoen euro 
stijgt.

De situatie in Oost-Congo

Zoals een van de sprekers terecht heeft opgemerkt, 
is het van wezenlijk belang dat werk wordt gemaakt 
van regionale samenwerking, om op structurele wijze 
de instabiliteit in die regio aan te pakken. In de begro-
ting 2009 worden de kredieten voor regionale samen-
werking opgetrokken, van 4 miljoen euro (in 2008) naar 
15 miljoen euro volgend jaar.

België blijft onverkort steun verlenen aan de CEPGL 
(Economische Gemeenschap van de Landen van het 
de Grote-Merengebied), een hefboom voor regionale 
samenwerking. Men kan er echter niet omheen dat die 
hefboom momenteel niet functioneert omdat niet alle 
regionale actoren goede wil aan de dag leggen. Mis-
schien moeten ook andere fora in overweging worden 
genomen.

Voorts moet ook worden onderstreept dat de Belgi-
sche regering veel aandacht besteedt aan de bescher-
ming van de natuurlijke rijkdommen in die regio; dat is 
een van de aspecten waarvoor de regering het man-
daat van de MONUC versterkt wil zien.

De bestrijding van slavernij en bevordering van 
decent werk

De regering is vastbesloten daaraan steun te verle-
nen, via een politieke dialoog op zoveel mogelijk poli-
tieke fora.
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Sur le plan des projets concrets, il apparaît toutefois 
nécessaire d’être sélectif. C’est pour cette raison qu’a 
été lancé un projet concernant le secteur du cacao en 
Afrique de l’Ouest.

Il s’agit d’étudier, à partir de situations concrètes, 
comment progresser sur un certain nombre d’objec-
tifs.

L’aide budgétaire

L’aide budgétaire permet certes une plus grande 
responsabilisation des pays partenaires, mais la coo-
pération belge fait preuve de prudence pour s’engager 
dans cette voie.

Il s’agit d’une aide budgétaire sectorale (centrée 
principalement sur les secteurs de la santé et de l’en-
seignement), qui est encadrée par des règles très stric-
tes. Il est recouru à cette formule dans certains pays 
partenaires (Rwanda, Burundi, Mozambique) afi n, 
principalement, de maximaliser l’effi cacité et la prévi-
sibilité de l’aide.

Rapport de la Cour des comptes relatif à la mise 
en œuvre des tâches de service public de la CTB

Le ministre a préparé une réponse à ces observa-
tions. Il tient un document écrit à la disposition de la 
commission.

Application de l’article 111 du Règlement de la 
Chambre

Si la suite donnée aux résolutions adoptées par la 
Chambre ne fait pas l’objet d’un chapitre distinct dans 
la note de politique générale, cette dernière intègre 
toutefois, de manière détaillée, la réponse du gou-
vernement aux demandes formulées par la Chambre 
dans les résolutions « visant à lutter contre les violen-
ces sexuelles à l’égard des femmes dans les zones de 
confl it » (DOC 52 0688/006) et « relative à la mortalité 
maternelle » (DOC 52 1168/004).

IV.  —  AVIS

La commission émet un avis favorable sur la note 
de politique générale du ministre de la coopération au 
Développement et sur les crédits afférents à la Coo-
pération au Développement inscrits à la section 14 du 

Toch past selectiviteit bij het bepalen van concrete 
projecten. Om die reden werd een op de cacaoteelt in 
West-Afrika gericht project opgestart.

Het is de bedoeling dat wordt uitgegaan van con-
crete situaties, om vervolgens na te gaan hoe naar een 
aantal doelstellingen kan worden gewerkt.

Budgettaire hulp

Met budgettaire hulp wordt het uiteraard mogelijk de 
partnerlanden meer te responsabiliseren, maar dat is 
een weg die de Belgische Ontwikkelingssamenwerking 
met de nodige behoedzaamheid wil bewandelen.

Het gaat om sectorale budgettaire hulp (vooral aan 
de sectoren gezondheid en onderwijs), waarvoor uiter-
mate strikte regels gelden. Die formule wordt gebruikt 
voor bepaalde partnerlanden (Rwanda, Burundi, Mo-
zambique); het is in de eerste plaats de bedoeling de 
doeltreffendheid en de voorzienbaarheid van de hulp te 
maximaliseren.

Rapport van het Rekenhof in verband met de ten-
uitvoerlegging van de taken van openbare dienst-
verlening van de BTC

De minister heeft een antwoord op die opmerkingen 
voorbereid. Hij houdt een schriftelijk document ter be-
schikking van de commissie.

Toepassing van artikel 111 van het Reglement 
van de Kamer 

De beleidsnota bevat weliswaar geen afzonderlijk 
hoofdstuk over het gevolg dat werd gegeven aan de 
door de Kamer aangenomen resoluties; toch wordt 
in de beleidsnota gedetailleerd ingegaan op het ant-
woord van de regering op de verzoeken die de Kamer 
heeft geformuleerd in de resolutie ter bestrijding van 
sek sueel geweld tegen vrouwen in confl ictgebieden 
(DOC 52 0688/006), alsook in de resolutie betreffende 
moedersterfte (DOC 52 1168/004).

IV.  —  ADVIES

Met 9 stemmen tegen 1 brengt de commissie een 
gunstig advies uit over de beleidsnota van de minister 
van Ontwikkelingssamenwerking en over de kredieten 
met betrekking tot Ontwikkelingssamenwerking die zijn 
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projet de Budget général des dépenses pour 2009 par 
9 voix contre 1.

 Le rapporteur, La présidente,

 Xavier BAESELEN Hilde VAUTMANS

opgenomen in sectie 14 van de Algemene Uitgavenbe-
groting voor het begrotingsjaar 2009.

 De rapporteur, De voorzitter,

 Xavier BAESELEN Hilde VAUTMANS



301DOC 52 1527/008

CHAMBRE · 3e SESSION DE LA 52e LÉGISLATUREKAMER · 3e ZITTING VAN DE 52e ZITTINGSPERIODE 20092008

SOMMAIRE

I. Exposé introductif du ministre de la Défense na-
tionale ...................................................................

II. Discussion ............................................................

III. Avis .......................................................................

INHOUDSOPGAVE

I. Inleidende uiteenzetting door de minister van 
Landsverdediging .................................................

II. Bespreking ............................................................

III. Advies ...................................................................

AVIS

sur la section 16 — Défense

RAPPORT

FAIT AU NOM DE LA COMMISSION
DE LA DÉFENSE NATIONALE 

PAR
MME Hilde VAUTMANS

ADVIES

over sectie 16  —  Defensie

VERSLAG

NAMENS DE COMMISSIE VOOR DE 
LANDSVERDEDIGING
UITGEBRACHT DOOR

MEVROUW Hilde VAUTMANS

A. — Vaste leden/Membres titulaires   :

CD&V  : Ingrid Claes, Gerald Kindermans, Liesbeth Van der 
Auwera 

MR  : François Bellot, Jean-Luc Crucke, Denis Ducarme 
PS  : André Flahaut, André Frédéric, Patrick Moriau 
Open Vld  : Bart Tommelein, Geert Versnick 
VB  : Luc Sevenhans, Bruno Stevenheydens 
sp.a+Vl.Pro  : David Geerts, Ludwig Vandenhove 
Ecolo-Groen!  : Juliette Boulet 
cdH  : Brigitte Wiaux 

B. — Plaatsvervangers/Membres suppléants  :

Hendrik Bogaert, Roel Deseyn, Nathalie Muylle, Herman Van 
Rompuy 
Valérie De Bue, Daniel Ducarme, Olivier Hamal, Kattrin Jadin 
Alain Mathot, Eric Thiébaut, N., N.
Katia della Faille de Leverghem, Luk Van Biesen, Hilde Vautmans 
Jan Mortelmans, Barbara Pas, Francis Van den Eynde 
Dalila Douifi , Jan Peeters, Freya Van den Bossche 
Wouter De Vriendt, Georges Gilkinet 
Christian Brotcorne, Georges Dallemagne

Samenstelling van de commissie op datum van indiening van het verslag/
Composition de la commission à la date de dépôt du rapport  :

Voorzitter/Président : Ludwig Vandenhove

Blz.

302

302

334

Pages

302

302

334

C. — Niet-stemgerechtigd lid/Membre sans voix délibérative :

N-VA : Jan Jambon.



302 DOC 52 1527/008

CHAMBRE · 3e SESSION DE LA 52e LÉGISLATUREKAMER · 3e ZITTING VAN DE 52e ZITTINGSPERIODE 20092008

MESDAMES, MESSIEURS,

Votre commission a examiné le projet de Budget gé-
néral des Dépenses pour l’année budgétaire 2009 — 
section 16 — Défense, ainsi que la note de politique 
générale du ministre de la Défense (DOC 52 1529/008), 
les 25 novembre et 3 décembre 2008.

I.  —  EXPOSÉ INTRODUCTIF
DE M. PIETER DE CREM,

MINISTRE DE LA DÉFENSE

M. Pieter De Crem, Ministre de la Défense, trace 
les lignes de forces de sa note de politique générale 
(DOC 52 1529/008). 

Afi n de compléter les informations contenues dans 
ce document, le ministre fait observer, à propos de la 
partie relative aux opérations internationales, que les 
opérations proposées pour 2009 ont été soumises, dé-
but novembre 2008, au Conseil des ministres restreint, 
qui les a approuvées. Cette proposition fera également 
l’objet d’un dossier qui sera soumis au prochain Conseil 
des ministres. Un montant de 65 millions d’euros a été 
inscrit au budget initial pour 2009 afi n de couvrir les 
coûts supplémentaires découlant des opérations à 
l’étranger.

II.  —  DISCUSSION

A.  —  QUESTIONS DES MEMBRES

Mme Hilde Vautmans (Open VLD), rapporteur, pose 
une série de questions concernant l’organisation du 
département, le personnel, les investissements et les 
opérations.

—  Organisation du département

Mme Vautmans rappelle que dans sa note d’orien-
tation, le ministre avait annoncé que le département 
serait transformé en véritable SPF. Or, ce projet n’est 
plus repris dans la note de politique générale. Le minis-
tre a-t-il défi nitivement enterré cette idée ? Où en est 
cette réforme ?

Qu’en est-il de la désignation du nouveau CHOD ? 
Mme Vautmans rappelle que son groupe est d’avis que 
le gouvernement doit choisir la personne la plus com-
pétente pour diriger les forces armées dans les années 
à venir. Quels sont les critères de sélection du minis-
tre ?

DAMES EN HEREN, 

Uw commissie heeft tijdens haar vergaderingen 
van 25 november en 3 december 2008 het ontwerp 
van algemene uitgavenbegroting voor het begrotings-
jaar 2009, sectie 16 — Landsverdediging, alsook de 
beleidsnota van de minister van Landsverdediging be-
sproken (DOC 52 1529/008).

I.  —  INLEIDENDE UITEENZETTING DOOR
DE HEER PIETER DE CREM,

MINISTER VAN LANDSVERDEDIGING 

De heer Pieter De Crem, minister van Landsver-
dediging, schetst de krachtlijnen van zijn beleidsnota 
(DOC 52 1529/008).

Ter aanvulling van de inhoud van dit document wijst 
de minister er bij het onderdeel met betrekking tot de in-
ternationale operaties op dat begin november 2008 de 
voor 2009 voorgestelde operaties zijn voorgelegd aan 
en goedgekeurd door het kernkabinet. Dit voorstel zal 
eveneens het voorwerp uitmaken van een dossier dat 
aan de eerstvolgende ministerraad wordt voorgelegd. 
Om de bijkomende kosten te dekken voor de operaties 
in het buitenland, werd een bedrag van 65 miljoen euro 
in de initiële begroting 2009 ingeschreven.

II.  —  BESPREKING

A.  —  VRAGEN VAN DE LEDEN

Mevrouw Hilde Vautmans (Open Vld), rapporteur, 
stelt een reeks vragen over de organisatie van het de-
partement, het personeel, de investeringen en de ope-
raties. 

—  Organisatie van het departement 

Het lid herinnert er de minister aan dat hij in zijn ori-
entatienota had aangekondigd dat hij het departement 
tot een echte FOD zou omvormen. Dat project komt 
echter niet meer voor in de beleidsnota. Heeft de mi-
nister die idee defi nitief begraven ? Hoe staat het met 
die hervorming ?

Hoe staat het met de aanstelling van de nieuwe 
CHOD ? De spreekster herinnert eraan dat haar frac-
tie vindt dat de regering de meest competente persoon 
moet kiezen om de krijgsmacht de komende jaren te 
leiden. Welke selectiecriteria hanteert de minister daar-
bij ?
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—  Le personnel

En ce qui concerne le personnel, le ministre a 
souligné la nécessité d’apporter des corrections à la 
structure unique. Mme Vautmans rappelle que cette 
structure unique a été introduite en 2000 et qu’elle n’a 
suscité que des éloges de la part d’autres pays qui 
l’ont d’ailleurs adoptée. Quelles corrections concrètes 
le ministre souhaite-t-il apporter à la structure unique ? 
Mme Vautmans souligne que son groupe tient à ce que 
la philosophie de la structure unique soit maintenue.

Le ministre annonce la suppression du point d’orien-
tation repris dans la loi du 28 février 2007 fi xant le 
statut des militaires du cadre actif des Forces armées 
(Moniteur belge du 10 avril 2007) (la loi sur la « carrière 
mixte »).

Mme Vautmans rappelle que cette loi a été adop-
tée au parlement l’année dernière et qu’il appartient au 
gouvernement de la mettre en œuvre. Toute modifi ca-
tion de cette loi nécessite le dépôt d’un projet de loi. 
Sera-ce le cas ?

L’intervenante rappelle la nécessité de recruter suf-
fi samment de personnel pour faire face aux nombreux 
défi s futurs. Elle doute que le gouvernement dispose 
des moyens budgétaires suffi sants pour accorder une 
prime de départ comme annoncé dans la note du mi-
nistre. Combien de militaires seraient concernés par 
cette prime ? Quel en sera le coût ? Elle demande à 
pouvoir disposer de l’évaluation des maisons de la dé-
fense. Quels sont les résultats de la cellule de départs 
(exitcel) ? Quels ont été les investissements réalisés 
pour créer les maisons de la défense ?

L’intervenante attire l’attention du ministre sur la né-
cessité, en vue d’un meilleur recrutement des jeunes, 
de moderniser le site web de la Défense qui semble 
dépassé.

La reconnaissance des diplômes permettrait égale-
ment d’attirer les jeunes recrues. Où en est ce projet ?

Qu’en est-il de l’introduction d’un service militaire 
sur base volontaire ?

Qu’en est-il du maintien ou de la fermeture de la 
caserne de Helchteren ? Le ministre a annoncé qu’il 
maintiendrait cette caserne alors que sa fermeture 
avait été décidée en 2001 par un précédent gouverne-
ment. Or, il apparaît que Mme Hilde Crevits, ministre du 
gouvernement fl amand pour les travaux publics, l’éner-

—  Personeel

In verband met het personeel heeft de minister de 
noodzaak onderstreept correcties aan de eenheids-
structuur aan te brengen. De spreekster herinnert er-
aan dat die structuur in 2000 is ingevoerd en dat er uit 
het buitenland alleen maar lof over is geuit; sommige 
andere landen hebben die structuur trouwens overge-
nomen. Welke correcties wenst de minister concreet in 
die eenheidsstructuur aan te brengen ? De spreekster 
onderstreept dat haar fractie de opzet van de eenheids-
structuur wil behouden.

De minister kondigt de afschaffi ng aan van het ori-
entatiepunt, als bepaald in de wet van 28 februari 2007 
tot vaststelling van het statuut van de militairen van het 
actief kader van de Krijgsmacht (de zogenaamde wet 
op de « gemengde loopbaan ; Belgisch Staatsblad van 
10 april 2007).

De spreekster herinnert eraan dat die wet vorig jaar 
in het parlement is aangenomen en dat de regering die 
nu moet uitvoeren. Elke wijziging van de wet vergt de 
indiening van een wetsontwerp. Zal dit het geval zijn ?

De spreekster herinnert eraan dat er voldoende per-
soneel moet komen om de talrijke uitdagingen van de 
toekomst het hoofd te kunnen bieden. Zij twijfelt eraan 
of de regering over voldoende budgettaire middelen 
beschikt voor de toekenning van de vertrekpremie die 
in de nota van de minister is aangekondigd. Hoeveel 
militairen zouden van die premie gebruik maken ? Hoe-
veel zal hij kosten ? Het lid vraagt over de evaluatie van 
de defensiehuizen te kunnen beschikken. Wat zijn de 
resultaten van de exitcel ? Welke investeringen zijn er 
nodig geweest om de defensiehuizen op te richten ?

De spreekster vestigt er de aandacht van de minister 
op dat Landsverdediging met het oog op een betere 
rekrutering van jongeren een moderner website moet 
krijgen; de huidige is kennelijk verouderd.

De erkenning van de diploma’s zou het ook moge-
lijk maken jonge rekruten aan te trekken. Hoe staat het 
met dat project ?

Hoe staat het met de invoering van een militaire 
dienst op vrijwillige basis ?

Blijft de kazerne van Helchteren nu bestaan of wordt 
ze gesloten ? De minister had aangekondigd dat hij 
die kazerne zou behouden, hoewel een vorige rege-
ring er in 2001 toe had besloten ze te sluiten. Mevrouw 
Hilde Crevits, Vlaams minister van Openbare Werken, 
Energie, Leefmilieu en Natuur heeft verklaard dat zij de 
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gie, l’environnement et la nature, déclare avoir besoin 
de l’emplacement de la caserne pour construire une 
déviation. Qu’en est-il exactement ? Le personnel de 
cette caserne est inquiet.

—  Les investissements

De quelle manière le ministre compte-t-il réaliser les 
tranches optionnelles ? Il est important que les trou-
pes qui sont envoyées en mission à l’étranger puissent 
s’entraîner avec le matériel dont elles disposeront sur 
place. À cet égard, des tranches optionnelles supplé-
mentaires sont nécessaires mais aucune décision à 
cet égard n’a encore été prise.

En ce qui concerne le problème des avions de trans-
port Airbus A310, certains experts sont d’avis qu’une 
solution consisterait à prévoir un moteur de réserve. 
Compte tenu de la situation budgétaire, les possibilités 
sont limitées. Quelle est l’option retenue par le minis-
tre ? Qu’en est-il également des avions A400M ?

Est-il exact que la Défense dispose encore d’un nom-
bre suffi sant d’avions F16 qui pourraient très bien faire 
l’objet d’une modernisation à mi-vie (mid life update). 

Au nom de son groupe, Mme Vautmans insiste sur 
l’application du concept de développement durable 
dans les casernes, par exemple l’utilisation de pan-
neaux solaires pour économiser l’énergie. Des études 
ont-elles été réalisées afi n d’envisager le recours à des 
énergies alternatives comme, par exemple, les éolien-
nes ?

—  Opérations

La note du ministre sur les opérations à l’étranger 
sera-t-elle soumise au Conseil des ministres ?

Mme Vautmans propose d’organiser des auditions, 
en commissions réunies des Relations extérieures et 
de la Défense, afi n d’évaluer le suivi des recommanda-
tions de la commission d’enquête « Ruanda » (Sénat). 
Les recommandations prévoyaient une évaluation tous 
les cinq ans et voici dix ans que la commission a dé-
posé ses conclusions.

Toujours dans le cadre des opérations à l’étranger, 
Mme Vautmans déplore le mauvais fonctionnement de 
la commission du Sénat chargée du suivi des missions 
à l’étranger. Elle plaide dès lors pour la création d’une 
commission de suivi à la Chambre.

plaats van de kazerne nodig heeft om een omlegging 
te kunnen bouwen. Wat is daar precies van aan ? Het 
personeel van de kazerne maakt zich zorgen.

—  Investeringen

Hoe neemt de minister zich voor de optionele schij-
ven te realiseren ? Het is belangrijk dat de troepen die 
op missie in het buitenland worden gezonden, kunnen 
oefenen met het materiaal waarover ze ter plaatse zul-
len beschikken. In dat opzicht zijn bijkomende optio-
nele schijven nodig, maar daarover is nog geen enkele 
beslissing genomen.

Wat het probleem van de transportvliegtuigen Air-
bus A310 betreft, zijn sommige deskundigen van 
mening dat een reservemotor een oplossing zou zijn. 
Rekening houdend met de budgettaire situatie zijn de 
mogelijkheden beperkt. Voor welke optie kiest de minis-
ter ? Quid voor de vliegtuigen A400M ?

Klopt het dat Landsverdediging nog over genoeg 
F16’s beschikt die nog in aanmerking zouden kunnen 
komen voor een mid life update ?

Mevrouw Vautmans dringt er in naam van haar fractie 
op aan dat toepassing wordt verleend aan het concept 
duurzame ontwikkeling in de kazernes, bijvoorbeeld 
het gebruik van zonnepanelen om energie te bespa-
ren. Wordt onderzoek gevoerd teneinde het gebruik 
van alternatieve energiebronnen (zoals windmolens) te 
overwegen ?

—  Operaties

Zal de nota van de minister over de operaties in het 
buitenland aan de Ministerraad worden voorgelegd ?

Mevrouw Vautmans stelt voor in de verenigde com-
missies voor de Buitenlandse Betrekkingen en voor de 
Landsverdediging hoorzittingen te houden teneinde de 
follow-up te beoordelen van de aanbevelingen van de 
Rwanda-onderzoekscommissie (Senaat). De aanbeve-
lingen voorzagen in een evaluatie om de vijf jaar en 
het is ondertussen tien jaar geleden dat de commissie 
haar conclusies heeft neergelegd.

Nog in het kader van de operaties in het buitenland 
betreurt mevrouw Vautmans de slechte werking van 
de Senaatscommissie die belast is met de opvolging 
van de buitenlandse missies. Ze pleit dan ook voor de 
oprichting van een commissie voor de voortgangbewa-
king in de Kamer.
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Enfi n, l’intervenante demande des précisions au mi-
nistre sur les menaces terroristes qui ont été proférées 
à l’égard de la présence des troupes belges en Afgha-
nistan.

Mme Juliette Boulet (Ecolo-Groen !) partage l’avis 
de Mme Vautmans en ce qui concerne la nécessité 
d’obtenir des informations plus précises sur le suivi des 
missions à l’étranger. Le ministre peut-il préciser si la 
Belgique participera à une mission au Congo; le cas 
échéant sous quelle forme (pas de troupes au sol mais 
appui aérien, cellules de renseignements, etc.) ?

Le gouvernement va-t-il remettre en cause la déci-
sion prise en 1997 de ne plus envoyer de militaires bel-
ges dans les anciennes colonies ?

Le ministre peut-il donner des précisions sur l’Eu 
battle group dont la Belgique prendra le comman-
dement. De quel battle group s’agit-il ? Combien de 
temps durera ce commandement ? Sera-t-il envoyé au 
Congo ?

En ce qui concerne l’OTAN et la défense européen-
ne, une dépêche AFP du 10 novembre dernier annon-
çait que le ministre avait adhéré aux décisions prises 
par le ministre français de la Défense, M. Hervé Morin, 
d’accroître la capacité militaire notamment au niveau 
aérien mais aussi au niveau naval. La Belgique aurait 
donné son accord sur ces points avec un objectif d’éco-
nomie d’échelle et de rationalisation des ressources. 
Mme Boulet qualifi e d’intéressante cette idée de mise 
en commun du matériel aérien et naval dans un but 
d’inter-opérabilité. Étant donné que la note de politique 
ne parle pas de cet accord, le ministre pourrait-il fournir 
des précisions à cet égard ?

Quelles sont les capacités « niches » dans lesquel-
les les troupes belges pourraient mettre leurs compé-
tences en valeur tant au niveau européen qu’au niveau 
international ?

En ce qui concerne les jeunes, Mme Boulet sou-
haiterait obtenir des détails sur la volonté du ministre 
d’orienter les moyens de communication vers les fem-
mes ou les jeunes issus de l’immigration. Etant donné 
que le ministre souhaite fermer les maisons de la dé-
fense, pourrait-il expliciter sa stratégie de recrutement 
des jeunes ?

En ce qui concerne la mobilité externe, Mme Boulet 
demande si un audit a été réalisé sur les professions 
manquantes à la Défense.

Tot slot vraagt de spreekster aan de minister preci-
seringen over de terroristische dreigingen ten aanzien 
van de aanwezigheid van Belgische troepen in Afgha-
nistan.

Mevrouw Juliette Boulet (Ecolo-Groen !) is het met 
mevrouw Vautmans eens over de noodzaak preciezere 
inlichtingen te verkrijgen over de opvolging van de bui-
tenlandse missies. Kan de minister aangeven of België 
zal deelnemen aan een missie in Congo en in voor-
komend geval onder welke vorm (geen grondtroepen 
maar luchtondersteuning, inlichtingencellen enz.) ?

Zal de regering komaf maken met de in 1997 geno-
men beslissing geen Belgische militairen meer te stu-
ren naar voormalige kolonies ?

Kan de minister preciseringen geven over de EU bat-
tle group waarover België het bevel zal voeren ? Over 
welke battle group gaat het ? Hoelang zal die bevelvoe-
ring duren ? Zal hij naar Congo worden gestuurd ?

Een AFP-bericht van 10 november jongstleden heeft 
in verband met de NAVO en de Europese defensie 
aangekondigd dat de minister het eens was met de 
beslissingen van de Franse minister van Defensie, de 
heer Hervé Morin, de militaire capaciteit te verhogen, 
meer bepaald in de lucht en ter zee. België zou daar-
over zijn akkoord hebben gegeven, met de bedoeling 
te komen tot een schaalvergroting en een rationalisatie 
van zijn middelen. Mevrouw Boulet vindt die idee om 
materiaal van de lucht- en de zeemacht gezamenlijk 
te maken met het oog op interoperabiliteit interessant. 
Zou de minister daarover preciseringen kunnen geven, 
aangezien in de beleidsnota over dat akkoord met geen 
woord wordt gerept ?

In welke nichecapaciteiten zouden de Belgische 
troepen hun kunde kunnen aanwenden, zowel op Eu-
ropees als op internationaal vlak ?

Wat de jongeren betreft, wenst mevrouw Boulet de-
tails over het streven van de minister de communicatie-
middelen toe te spitsen op de vrouwen of de jongeren 
uit de immigratie. De minister wil de defensiehuizen 
sluiten. Kan hij dan zijn strategie voor de rekrutering 
van de jongeren toelichten ?

Met betrekking tot de externe mobiliteit vraagt me-
vrouw Boulet of werd nagegaan of er voor bepaalde 
beroepen bij Landsverdediging tekorten zijn.
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L’intervenante rappelle que l’accord sectoriel pré-
voit une valorisation pour les personnes participant 
aux missions à l’étranger. Elle estime qu’il ne faut pas 
oublier les personnes qui n’ont pas l’occasion de partir 
étant donné que leur présence est requise au sein de 
leur unité ; ces personnes ont également droit à une 
valorisation.

Mme Boulet plaide en faveur d’une politique plus 
cohérente entre les départements de la Défense, des 
Affaires étrangères et de la Coopération au Dévelop-
pement.

Mme Boulet demande au ministre si ses objectifs de 
vente de bâtiments et de matériel ont été atteints. Elle 
soutient l’idée du regroupement d’unités et plaide en 
faveur de bâtiments respectueux de l’environnement.

Enfi n, elle insiste afi n que le personnel puisse re-
courir à une mobilité « douce » qui tienne compte de 
la localisation sur le territoire et des transports en com-
mun.

M. David Geerts (sp.a-Vl.Pro) déplore que la note 
de politique du ministre soit aussi vague que sa note 
d’orientation de juin 2008 et n’indique pas clairement 
quels sont ses choix.

M. Geerts estime que le ministre a raison d’annoncer 
une rationalisation des moyens mais il attend surtout la 
concrétisation de cet objectif. Il concède qu’il est insuf-
fi sant de consacrer seulement 2,5 % du budget global 
de la Défense aux opérations à l’étranger. Toutefois, si 
le ministre souhaite augmenter ce pourcentage, il doit 
s’assurer que les moyens disponibles permettront à la 
Belgique de prendre des engagements sérieux.

En ce qui concerne les opérations, il est clair qu’il 
faudra faire un choix entre les opérations EU, OTAN et 
ONU. Sera-t-il possible que la Belgique s’engage si-
multanément dans les forces de réactions rapides de 
l’Union européenne (European Union Battle Group) et 
de l’OTAN (Nato Response Force — NRF) ? Quels sont 
les moyens prévus à cet effet ?

Dans sa note d’orientation de juin 2008, le ministre 
a annoncé que les moyens seraient optimalisés et que 
les opérations seraient limitées à certaines zones de 
confl its. La note de politique, en ce qu’elle prévoit un 
déploiement des forces belges en Afghanistan (Kanda-

De spreekster herinnert eraan dat het sectoraal ak-
koord voorziet in een valorisering van de personen die 
aan buitenlandse missies deelnemen. Volgens haar 
moet men tevens rekening houden met de personen 
die daartoe niet de kans krijgen omdat hun aanwezig-
heid in hun eenheid vereist is; ook die mensen hebben 
recht op een valorisering.

Het lid pleit ervoor dat de departementen Landsver-
dediging, Buitenlandse Zaken en Ontwikkelingssamen-
werking hun beleid onderling beter op elkaar zouden 
afstemmen.

Mevrouw Boulet vraagt de minister of zijn doelstel-
lingen inzake de verkoop van gebouwen en materiaal 
werden gehaald. Het lid is gewonnen voor de samen-
voeging van eenheden. Ook pleit ze voor milieuvrien-
delijke gebouwen.

Tot slot dringt zij erop aan het personeel de mogelijk-
heid te bieden gebruik te maken van « zachte mobili-
teit », waarbij rekening wordt gehouden met de ligging 
van de werkplek en de beschikbaarheid van openbaar 
vervoer.

De heer David Geerts (sp.a+Vl.pro) betreurt dat de 
beleidsnota van de minister al even vaag blijft als zijn 
oriëntatienota van juni 2008, en dat hij zijn beleidskeu-
zes niet duidelijk uittekent.

Het lid kan zich vinden in de aankondiging van de 
minister om de middelen te rationaliseren, maar ver-
wacht bovenal dat hij die plannen ook uitvoert. Slechts 
2,5 % van het totale budget van Landsverdediging gaat 
naar de buitenlandse operaties; het lid geeft toe dat dat 
bedrag niet volstaat. Als de minister dat percentage 
evenwel wil verhogen, moet hij er zeker van zijn dat 
de beschikbare middelen ons land in staat zal stellen 
ernstige verbintenissen aan te gaan.

Met betrekking tot de operaties is het duidelijk dat 
we een keuze zullen moeten maken tussen de opera-
ties in het kader van de EU, de NAVO en de VN. Is ons 
land bij machte tegelijk deel te nemen aan de snelle-
reactiestrijdkrachten van de Europese Unie (European 
Union Battle Group) en die van de NAVO (Nato Res-
ponse Force — NRF)? Welke middelen werden daar-
voor uitgetrokken?

In zijn oriëntatienota van juni 2008 heeft de minister 
aangekondigd dat de middelen zouden worden geop-
timaliseerd, en dat de operaties tot bepaalde confl ict-
zones beperkt zouden worden. Volgens de beleidsnota 
worden Belgische strijdkrachten in Afghanistan ingezet 
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har, Kaboul et dans le nord du pays), répond-elle aux 
objectifs de la note d’orientation ?

La note de politique ne dit rien de la coopération civi-
lo-militaire (CIMIC) dont un renforcement était annoncé 
dans la note d’orientation. Le ministre est-il convaincu 
de l’utilité de la CIMIC ?

En ce qui concerne le personnel et le diffi cile recru-
tement de jeunes, M. Geerts rappelle que le parlement 
a décidé de réduire les exigences de diplôme afi n d’en-
courager les jeunes à rejoindre l’armée. Or, le ministre 
a l’intention de supprimer les maisons de la Défense et 
d’aller à la rencontre des jeunes sans attendre que les 
jeunes viennent à elle. Comment le ministre compte-t-il 
concrètement aller à la rencontre des jeunes ?

Le ministre souhaite supprimer le point d’orientation 
repris dans la loi sur la carrière mixte du 28 février 2007. 
Cette idée est-elle soutenue par le gouvernement ? De 
quelle manière cette opération sera-t-elle réalisée ? 
Une étude préparatoire a-t-elle été réalisée ?

Quelles mesures concrètes le ministre compte-t-il 
prendre pour améliorer la mobilité externe ? De quelle 
manière compte-t-il tenir compte de l’ancienneté ?

En ce qui concerne l’évaluation des protocoles avec 
le secteur privé, M. Geerts demande si le ministre tien-
dra compte des incompatibilités avec le secteur de la 
construction et des transports ? 

Le ministre a annoncé que, dans le cadre de la di-
minution des dépenses de personnel, l’accord sectoriel 
reprendra les modalités d’introduction d’une mesure de 
suspension volontaire des prestations. Si cette mesure 
paraît plaisante aux yeux des militaires, il ne faut pas 
perdre de vue son coût budgétaire. Il conviendra de 
réaliser un équilibre budgétaire entre ceux qui quittent 
et ceux qui entrent. Des études sur cet aspect ont-elles 
été réalisées ?

En ce qui concerne le soutien médical aux forces 
en opération, M. Geerts rappelle que le projet de loi 
modifi ant le statut des militaires du cadre de réserve, 
adopté par la Chambre le 27 novembre 2008 (DOC 52 
1479/001-004), prévoit des mesures pour faciliter le 
recrutement de médecins. Il signale qu’une étude a 
démontré que si l’on maintenait le niveau actuel des 

(Kandahar, Kaboel en in het noorden van het land). 
Komt de beleidsnota aldus tegemoet aan de doelstel-
lingen van de oriëntatienota ?

De beleidsnota rept met geen woord van de civiel-mi-
litaire samenwerking (CIMIC), hoewel in de oriëntatie-
nota werd aangekondigd dat die zou worden versterkt. 
Is de minister overtuigd van het nut van de CIMIC ?

Met betrekking tot het personeelstekort en het feit 
dat Landsverdediging het moeilijk heeft om jongeren 
aan te trekken, herinnert de heer Geerts eraan dat het 
parlement heeft beslist de diplomavereisten te verla-
gen, om jongeren er toe aan te zetten in dienst te gaan. 
De minister is evenwel van plan de defensiehuizen af te 
schaffen. Het leger zou zelf op de jongeren toestappen, 
veeleer dan te wachten tot de jongeren de stap naar 
het leger zetten. Hoe denkt de minister concreet het 
leger contact te doen leggen met de jongeren ?

De minister wil het oriëntatiepunt afschaffen, dat bij 
de wet van 28 februari 2007 betreffende de gemengde 
loopbaan werd ingesteld. Staat de regering achter dat 
voornemen ? Hoe zal die afschaffi ng worden uitge-
voerd ? Werd een voorbereidende studie gedaan ?

Welke concrete maatregelen denkt de minister te ne-
men om de externe mobiliteit te verbeteren ? Op welke 
wijze zal hij rekening houden met de anciënniteit ?

Met betrekking tot de evaluatie van de protocollen 
die met de privésector werden gesloten, wenst de heer 
Geerts van de minister te vernemen of hij rekening zal 
houden met de onverenigbaarheden met de bouwsec-
tor en de transportsector.

De minister heeft aangekondigd dat het sectoraal 
akkoord, in het raam van de vermindering van de per-
soneelskosten, de nadere regels zal bevatten om een 
maatregel in te stellen met het oog op de vrijwillige op-
schorting van de prestaties. Hoewel die maatregel bij 
de militairen wellicht in de smaak zal vallen, mag men 
de budgettaire kostprijs daarvan niet uit het oog verlie-
zen. Er moet een budgettair evenwicht zijn tussen de 
personen die weggaan en zij die in dienst komen. Werd 
dat aspect onderzocht ?

Met betrekking tot de medische hulp aan onze strijd-
krachten op buitenlandse missie herinnert de heer 
Geerts eraan dat het wetsontwerp tot wijziging van 
het statuut van de militairen van het reservekader, dat 
op 27 november 2008 in de Kamer werd aangenomen 
(DOC 52 1479/001-004), maatregelen bevat om mak-
kelijker artsen te kunnen aantrekken. Hij geeft aan dat 
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uit een studie blijkt dat men, indien het aantal missies 
stabiel blijft, uit de reserve zal moeten putten. Wat is 
daarvan aan ?

Als men er zeker van wil zijn dat bepaalde taken on-
onderbroken worden voortgezet, is het van essentieel 
belang dat in Landsverdediging arbeidsgeneesheren 
aanwezig zijn. Wat is in dat verband het resultaat van 
de inspanningen die de minister heeft beloofd ?

In zijn beleidsnota beklemtoont de minister dat 
Landsverdediging er zal op toezien dat maximaal re-
kening wordt gehouden met wat uit het gendervraag-
stuk kan worden geleerd. Kan de minister dat aspect 
toelichten ?

Wat de investeringen betreft, komen volgens de 
minister de contractueel aangevraagde leveringen op 
kruissnelheid. Werden de optionele schijven al dan 
niet uitgevoerd ? Wat is de vorderingsstaat van de ver-
schillende soorten van investeringen ? Werden de AIV 
DF90’s verkocht ?

Met betrekking tot de hervorming van de Landcom-
ponent vraagt het lid hoe het staat met de tenuitvoer-
legging van het BEST-programma.

De minister heeft verklaard dat de A310-toestellen, 
die versleten zijn, moesten worden vervangen. Volgens 
de heer Geerts moeten die toestellen, omdat ze oud 
zijn, rationeel worden ingezet. In dat verband meent hij 
dan ook dat het niet verantwoord was om met een bijna 
leeg vliegtuig naar India te vliegen in het kader van het 
bezoek van ons vorstenpaar aan dat land.

Het lid wenst van de minister te vernemen hoe hij de 
infrastructuur op korte termijn denkt te rationaliseren. 
Hoe zal hij de vervuilde zones saneren ?

Plant men, met het oog op de duurzame ontwikke-
ling, de gebouwen te voorzien van zonnecelpanelen ?

De minister beklemtoont dat de verbetering van de 
transversaliteit tussen de stafdepartementen de slui-
pende verzuiling van de functionele organisatie moet 
tegengaan. Wat bedoelt de minister precies met « slui-
pende verzuiling » ? Zal de omvorming van het depar-
tement tot een echte FOD worden voortgezet ?

Met betrekking tot het partnerschap van België met 
Europa en de NAVO betreurt de heer Geerts dat een 
vermindering van de Belgische bijdrage tot het Eusec-
plan wordt aangekondigd.

opérations, il allait falloir puiser dans la réserve. Qu’en 
est-il exactement ?

La présence de médecins du travail au sein de la 
Défense est essentielle si l’on veut garantir la poursuite 
de certaines tâches. Quel est, à cet égard, le résultat 
des efforts promis par le ministre ?

Dans sa note, le ministre souligne que la Défense 
veillera à tenir compte au maximum des enseigne-
ments liés à la problématique des sexes. Le ministre 
peut-il expliciter quels sont ces enseignements ?

Le ministre a signalé que dans le domaine des in-
vestissements, les livraisons dans le cadre de contrats 
conclus arrivent à vitesse de croisière. Les tranches 
optionnelles seront-elles levées ou pas ? Quel est l’état 
d’avancement des différents types d’investissements ? 
La vente des AIV DF90 a-t-elle été réalisée ?

En ce qui concerne la transformation de la compo-
sante Terre, M. Geerts demande où en est l’exécution 
du programme BEST.

Le ministre a déclaré que les appareils A310, arri-
vés en fi n de vie, devaient être renouvelés. M. Geerts 
estime que vu la vétusté de ces appareils, il convient 
de les utiliser de manière rationnelle. À cet égard, il est 
d’avis que l’envoi d’un avion presque vide en Inde dans 
le cadre de la visite des souverains ne se justifi ait pas.

M. Geerts demande de quelle manière le ministre 
compte rationaliser les infrastructures à court terme. 
Que compte-t-il faire pour assainir les zones pol-
luées ?

Dans le cadre du développement durable, sera-t-il 
envisagé de placer des panneaux photovoltaïques sur 
les bâtiments ?

Le ministre souligne que l’amélioration de la trans-
versalité entre les départements d’état-major doit em-
pêcher le compartimentage insidieux de l’organisation 
fonctionnelle. Que faut-il entendre par « compartimen-
tage insidieux » ? La transformation du département en 
un véritable SPF sera-t-elle poursuivie ?

En ce qui concerne le partenariat de la Belgique 
avec l’Europe et l’OTAN, M. Geerts déplore la réduction 
annoncée de la contribution belge au plan Eusec.
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Welke plannen heeft de minister met het oog op het 
Belgische voorzitterschap van de Europese Unie in 
2010, in het bijzonder met betrekking tot de oprichting 
van een Europees leger ?

Wanneer zal de nieuwe CHOD worden aangewe-
zen ?

Tot besluit betreurt de heer Geerts dat de beleids-
nota de oriëntatienota van de minister van juni 2008 
niet verwezenlijkt. De beleidsnota is vaag, bevat geen 
indicaties over de beleidskeuzes van de minister en is 
slechts een opsomming van goede voornemens.

Mevrouw Brigitte Wiaux (cdH) meent dat het in de 
huidige economische context belangrijk is een strikt be-
grotingsbeleid te voeren. Ook het departement Lands-
verdediging moet meer inspanningen leveren om de 
middelen te rationaliseren en te optimaliseren.

Mevrouw Wiaux stipt aan dat de modernisering van 
de strijdkrachten prioritair blijft om te komen tot een 
effi ciënter, beter uitgerust en slagvaardiger leger, dat 
op internationaal vlak aldus actiever kan bijdragen aan 
vrede en veiligheid. De minister wil van het Belgisch 
leger een betrouwbaar instrument maken, dat aange-
past is aan buitenlandse opdrachten. De beslissing aan 
een dergelijke opdracht deel te nemen, moet ingege-
ven zijn door realisme; de budgettaire middelen en een 
maximaal gewaarborgde veiligheid van de troepen ter 
plaatse moeten altijd in rekening worden gebracht.

In de beleidsverklaring van 14 oktober 2008 heeft de 
eerste minister gewezen op het belang van multilatera-
lisme en collectieve veiligheid. België moet zijn steentje 
bijdragen aan de vrede en de stabiliteit in de wereld. De 
bijdrage van ons land aan de operaties onder de vlag 
van de VN (Libanon), de NAVO of de Europese Unie 
moet evenwel altijd evenwichtig zijn.

Er zullen moeilijke knopen moeten worden doorge-
hakt, gelet op de beschikbare budgettaire middelen.

Mevrouw Wiaux onderstreept dat de NRF- en KFOR-
opdrachten in Kosovo belangrijk en noodzakelijk zijn 
voor de toekomst van dat nieuwe land.

Zij vraagt toelichting bij de operaties waarmee men 
de piraterij voor de kust van Somalië wil bestrijden en 
waaraan binnenkort ook een Belgisch fregat zal deel-
nemen.

Wat zijn de laatste Europese en internationale be-
slissingen in verband met Congo ? Wat zijn de gevol-

Quels sont les projets du ministre en vue de la pré-
sidence belge européenne en 2010, en particulier, en 
ce qui concerne la constitution d’une armée européen-
ne ?

Quand sera désigné le nouveau CHOD ?

En conclusion, M. Geerts se déclare déçu que la 
note de politique ne soit pas la concrétisation de la note 
d’orientation du ministre de juin 2008. La note de politi-
que est vague, n’indique pas quels seront les choix du 
ministre et ne fait n’énumérer de bonnes intentions. 

Mme Brigitte Wiaux (cdH) estime qu’il est important, 
compte tenu de la situation économique, de mener une 
politique budgétaire rigoureuse. Le département de la 
défense doit, lui aussi multiplier les efforts de rationali-
sation et d’optimalisation des moyens.

Mme Wiaux relève que la modernisation des forces 
armées reste un objectif prioritaire afi n de rendre l’ar-
mée plus effi cace, mieux équipée et plus opérationnel-
le afi n qu’elle puisse oeuvrer plus activement à la paix 
et à la sécurité internationales. Le ministre veut faire de 
l’armée belge un outil fi able et adapté à des missions à 
l’étranger. Toutefois la contribution à ces missions doit 
rester réaliste car il faut tenir compte des moyens bud-
gétaires et garantir la sécurité optimale des troupes sur 
le terrain.

Dans la déclaration gouvernementale du 14 octobre 
2008, le premier ministre a rappelé l’importance du 
multilatéralisme et de la sécurité collective. Il importe 
que la Belgique apporte sa contribution à la paix et à la 
stabilité dans le monde. Toutefois, le pays doit partici-
per de manière équilibrée aux opérations placées sous 
la bannière de l’ONU (Liban), de l’OTAN et de l’Union 
européenne.

Compte tenu des moyens budgétaires disponibles, il 
est clair que des choix diffi ciles s’imposent.

Mme Wiaux souligne qu’en ce qui concerne le Ko-
sovo, les missions NRF et KFOR sont importantes et 
nécessaires pour l’avenir de ce nouveau pays.

Elle demande des précisions sur les opérations an-
ti-pirates qui se déroulent en ce moment au large des 
côtes somaliennes et auxquelles participera prochai-
nement une frégate belge.

Quelles sont les dernières décisions européennes 
et internationales concernant le Congo ? Quelles en 
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seront les conséquences pour le département de la 
Défense belge (soutien aérien ?).

Quelles décisions ont été prises lors de la rencon-
tre du ministre avec ses homologues européens, le 10 
novembre 2008 ? Il semble que l’Union européenne va 
mettre sur pied la première opération navale de son 
histoire pour lutter contre la piraterie au large de la So-
malie et dans le Golfe d’Aden. Cela témoigne de la vo-
lonté de mettre en place une politique européenne de 
la Défense. D’ailleurs, de plus en plus l’ONU confi e des 
missions à l’Europe et non plus à des Etats membres. 
Cette politique de défense devrait contribuer à renfor-
cer le pilier européen au sein de l’OTAN. Mme Wiaux 
déclare que son groupe soutien l’édifi cation de cette 
force européenne ainsi que la coordination et la mise 
en commun des moyens militaires.

Quels sont les résultats de la semaine que le minis-
tre a passée aux États-Unis ?

En ce qui concerne le personnel, Mme Wiaux de-
mande pour quelles raisons le ministre veut fermer les 
maisons de la Défense ainsi que le point d’orientation 
repris dans la loi sur la carrière mixte. Les transferts ex-
ternes se feront-ils bien sur base volontaire ? Pourquoi 
le ministre prévoit-il un délai entre la séance d’informa-
tion sur la mobilité externe et l’inscription effective du 
candidat ?

Mme Wiaux se réjouit qu’une formation à l’interview 
de recrutement soit prévue.

Elle demande de quelle manière fonctionnera le pool 
de mobilité.

Où en est l’évaluation des protocoles conclus avec 
le secteur privé ainsi que l’évaluation des programmes 
de reconversion professionnelle ?

Elle se réjouit également de l’appui médical qui est 
prévu pour le personnel de la Défense tant en ce qui 
concerne les opérations qu’en ce qui concerne la mé-
decine du travail.

En ce qui concerne l’équipement, Mme Wiaux met 
en évidence les efforts qui devront être fournis pour le 
maintien et l’amélioration des capacités tactiques mais 
aussi pour la sécurité tant pendant les entraînements 
que pendant les opérations.

Concernant le plan d’infrastructure, l’intervenante se 
plaît à souligner les efforts réalisés en matière de déve-
loppement durable et d’énergies renouvelables.

gen daarvan voor het departement Landsverdediging; 
zal ons land met name luchtsteun moeten bieden ?

Welke beslissingen zijn er genomen tijdens de ont-
moeting die de minister op 10 november 2008 heeft 
gehad met zijn Europese collega’s ? Het ziet ernaar uit 
dat de Europese Unie, voor het eerst in haar geschie-
denis, een maritieme operatie zal opzetten om de pira-
terij voor de kust van Somalië en in de Golf van Aden 
tegen te gaan. Een en ander maakt duidelijk dat men 
een Europees defensiebeleid tot stand wil brengen. De 
VN kent overigens almaar meer missies toe aan Euro-
pa, en niet langer aan lidstaten. Een dergelijk defensie-
beleid zou de Europese zuil binnen de NAVO moeten 
versterken. Mevrouw Wiaux verklaart dat haar fractie 
de oprichting van die Europese strijdmacht steunt, en 
er voorstander van is dat de militaire middelen worden 
gecoördineerd en gebundeld.

Wat heeft de week die de minister in de Verenigde 
Staten heeft doorgebracht, opgeleverd ?

In verband met het personeel vraagt mevrouw Wiaux 
waarom de minister de defensiehuizen wil sluiten en 
het door de wet op de gemengde loopbaan ingevoerde 
oriëntatiepunt wil afschaffen. Zal de externe mobiliteit 
wel op vrijwillige basis gebeuren ? Waarom voorziet 
de minister in een termijn tussen de informatieverga-
dering over de externe mobiliteit en de daadwerkelijke 
inschrijving door de kandidaat ?

Mevrouw Wiaux is verheugd dat de betrokken mili-
tairen zich zullen kunnen bekwamen in het voeren van 
sollicitatiegesprekken.

Zij vraagt hoe de mobiliteitspool zal werken.

Hoe staat het met de evaluatie van de met de privé-
sector gesloten protocollen en van de beroepsomscha-
kelingsprogramma’s ?

Zij is verheugd over de medische steun voor het per-
soneel van Landsverdediging, zowel tijdens operaties 
als op het vlak van de arbeidsgeneeskunde.

In verband met de uitrusting wijst mevrouw Wiaux op 
de inspanningen die zullen moeten worden gedaan om 
de tactische capaciteit te behouden en te verbeteren, 
en om de veiligheid, zowel tijdens trainingen als tijdens 
operaties, te waarborgen.

Aangaande het infrastructuurplan is de spreekster 
heel tevreden over de inspanningen inzake duurzame 
ontwikkeling en hernieuwbare energie.
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Mme Wiaux souligne la similitude entre la devise 
« United we stand » et celle de la Belgique. Au nom 
de son groupe, elle déclare soutenir l’édifi cation d’une 
force européenne ainsi que la mise en commun des 
moyens des Etats membres; l’Union européenne doit 
continuer à développer une politique européenne com-
mune de sécurité et de défense.

Enfi n, Mme Wiaux demande si la Belgique a tou-
jours l’intention, dans le cadre de la PESD (Politique 
européenne de sécurité et de défense), de rejoindre la 
future coopération structurée permanente qui devrait 
être mise en place dans la foulée de l’entrée en vigueur 
du traité de Lisbonne ? Le ministre peut-il fournir des 
précisions sur la faisabilité de ce projet, notamment 
d’un point de vue budgétaire ?

M. Wouter De Vriendt (Ecolo-Groen !) renvoie à la 
note de politique, qui précise que l’instrument militaire 
n’est que l’un des instruments, outre la diplomatie, le 
développement, la reconstruction, etc. dont la commu-
nauté internationale dispose pour la prévention et la 
solution de crises. Aux yeux de l’intervenant, la préven-
tion de confl its est la première étape toute indiquée, la 
solution militaire étant la dernière qui doit en outre être 
subordonnée aux options civiles et diplomatiques. La 
note de politique aurait dû accorder bien plus d’atten-
tion à cet aspect.

L’intervenant se penche ensuite sur le matériel, le 
rééquipement et l’infrastructure. Selon le budget, le 
total des dettes actives pour les investissements doit 
diminuer. La Cour des comptes constate un progrès 
tout en soulignant que des efforts devront encore être 
consentis dans un avenir proche. La marge disponible 
pour réaliser des investissements supplémentaires de-
meure donc limitée. La Cour fait également observer 
que 24 % des crédits d’investissements se base sur des 
prévisions de vente (estimées à 75 millions d’euros). 
Selon la Cour, par le passé, cette estimation n’a jamais 
été réalisée. En 2008, les ventes prévues étaient esti-
mées à 86,2 millions d’euros, mais elles n’ont en réa-
lité rapporté que 39 millions d’euros. Or, un programme 
d’investissement chargé est en préparation (rempla-
cement de deux avions Airbus, acquisition d’ambulan-
ces tout-terrain, etc.). L’intervenant s’enquiert de l’état 
d’avancement du dossier relatif au remplacement des 
appareils Airbus.

En ce qui concerne le rapport entre les investis-
sements et les économies de personnel, la Cour des 
comptes estime que l’allègement de l’effectif du per-
sonnel n’aura qu’un effet limité sur les dépenses de 
personnel. Quelles en sont les conséquences pour les 
nouveaux investissements ?

Mevrouw Wiaux wijst op de overeenkomst tussen de 
leuze « United we stand » en ’s lands wapenspreuk. 
Namens haar fractie verklaart zij ermee in te stemmen 
dat een Europese strijdmacht wordt opgericht en dat 
de lidstaten hun middelen zouden bundelen; de Euro-
pese Unie moet verder werk maken van een Europees 
veiligheids- en defensiebeleid.

Ten slotte vraagt mevrouw Wiaux zich af of België 
nog altijd van plan is, in het raam van het Europees 
veiligheids- en defensiebeleid (EVDB), deel te nemen 
aan de toekomstige gestructureerde permanente sa-
menwerking die ingevolge de inwerkingtreding van het 
Verdrag van Lissabon zou moeten worden ingesteld ? 
Kan de minister duidelijk maken of dat project haalbaar 
is, met name budgettair ?

De heer Wouter De Vriendt (Ecolo-Groen !) verwijst 
naar de beleidsnota die stelt dat het militair instrument 
slechts één van de instrumenten is naast diplomatie, 
ontwikkeling, wederopbouw, enzovoort waarover de 
internationale gemeenschap beschikt om aan preven-
tie of crisisoplossing te doen. Volgens de visie van de 
spreker is confl ictpreventie dé eerste stap en de mi-
litaire oplossing slechts de allerlaatste die bovendien 
ondergeschikt dient te zijn aan de civiele en diploma-
tieke opties. De beleidsnota had veel meer aandacht 
moeten besteden aan dit aspect.

Vervolgens heeft de spreker het over het materieel, 
de wederuitrusting en de infrastructuur. Volgens de be-
groting moeten de totale uitstaande schulden voor in-
vesteringen dalen. Het Rekenhof stelt vooruitgang vast 
maar wijst erop dat er toch inspanningen nodig zullen 
blijven in de nabije toekomst. Voor bijkomende inves-
teringen blijft bijgevolg maar een beperkte ruimte over. 
Het Rekenhof stelt ook dat 24 % van de investerings-
kredieten steunen op geplande verkopen (geraamd 
op 75 miljoen euro). Volgens het Rekenhof werd die 
raming in het verleden nooit gehaald. In 2008 waren 
de geplande verkopen geraamd op 86,2 miljoen euro, 
maar hebben zij in werkelijkheid slechts 39 miljoen 
euro opgebracht. Terwijl er een zwaar investeringspro-
gramma op komst is (vervanging van de twee Airbus 
vliegtuigen, aanschaf van alleterreinziekenwagens, en-
zovoort). De spreker vraagt naar de stand van zaken 
in het dossier met betrekking tot de vervanging van de 
Airbus toestellen. 

Inzake de verhouding tussen investeringen en per-
soneelsbesparingen zal, volgens het Rekenhof, de af-
bouw van het personeelsbestand slechts een beperkte 
impact hebben op de personeelsuitgaven. Wat zijn de 
gevolgen hiervan voor de nieuwe investeringen ?
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L’intervenant souligne ensuite que la note de politi-
que n’aborde pas suffi samment en tant que tel l’objectif 
de la spécialisation (qui devrait impliquer une économie 
de coûts). La spécialisation offre pourtant un potentiel 
d’engagement de 1 200 hommes à l’étranger, en parti-
culier lorsqu’il peut se situer dans un cadre élargi d’in-
terventions humanitaires. Les F-16 excédentaires et le 
matériel d’artillerie lourde qui peuvent être vendus peu-
vent avoir une incidence positive sur le budget. D’autre 
part, était-il vraiment nécessaire d’acquérir deux fréga-
tes ? Cet achat pèse, à son tour, sur les moyens. L’in-
tervenant se réjouit de la décision qui a été prise de ne 
pas participer au programme Joint strike fi ghter (JSF).

M. De Vriendt renvoie ensuite à la fermeture des 
maisons de la défense et au recrutement. Le principe 
selon lequel c’est la Défense qui ira à la rencontre des 
jeunes est positif. Comment le ministre organisera-t-il 
cela ? Quels sont les projets concrets ?

Le transfert de connaissances à la Défense doit de-
meurer garanti lors du recrutement de jeunes. On ne 
peut concevoir que l’expertise et l’expérience se per-
dent par suite du départ de membres du personnel dis-
posant d’une certaine ancienneté. Existe-t-il des méca-
nismes offrant des garanties en la matière ?

Pour ce qui est du coût des opérations extérieures, 
on ne dispose pas d’informations spécifi ques et dé-
taillées par opération. Un seul montant de 65,2 millions 
d’euros est mentionné pour l’Afghanistan. La Cour des 
comptes fait état d’un montant de 76 millions d’euros 
pour l’Afghanistan et d’un montant total (pour l’ensem-
ble des opérations) de 123,9 millions d’euros, d’autres 
postes de dépenses, tels que l’entraînement, étant 
également pris en considération. Il s’indique que le 
Parlement dispose d’informations détaillées pour pou-
voir se prononcer sur ces opérations.

La note de politique est muette quant à un change-
ment de stratégie en Afghanistan et ne présente aucu-
ne réfl exion à ce sujet. Il ressort de la situation sur le 
terrain que l’approche retenue échoue : en termes de 
sécurité, la situation se détériore et on ne peut abso-
lument pas parler de stabilisation. La solution militaire 
unilatérale n’existe pas. Tant le secrétaire général de 
l’ONU que le commandant en chef des forces améri-
caines plaident pour une stratégie élargie (accroître la 
reconstruction et le développement tout en entamant 
des négociations avec certaines factions des Talibans).
Le gouvernement belge doit jouer un rôle moteur dans 
ce débat, mais il ne le fait pas.

Enfi n, l’intervenant demande un complément d’in-
formations à propos de certaines décisions à prendre 

De spreker wijst er vervolgens op dat de doelstel-
ling van specialisatie (die op een kostenbesparing zou 
moeten neerkomen), als dusdanig onvoldoende aan 
bod komt in de beleidsnota. Specialisatie heeft noch-
tans potentieel om de inzet in het buitenland van 1200 
manschappen te kunnen realiseren zeker wanneer dit 
in een ruimer kader van humanitaire interventies kan 
worden gesitueerd. Overtollige F-16’s en zwaar artil-
leriematerieel die van de hand worden gedaan kunnen 
een gunstige budgettaire weerslag hebben. Anderzijds 
was de aankoop van twee fregatten wel noodzakelijk ? 
Dit bezwaart dan weer de middelen. De spreker vindt 
de beslissing om niet in het Joint strike fi ghter-program-
ma (JSF) te stappen zeer goed.

De heer De Vriendt verwijst vervolgens naar de slui-
ting van de Defensiehuizen en de rekrutering. Het prin-
cipe waarbij Defensie naar de jongeren zelf toegaat is 
goed. Hoe zal de minister dit organiseren ? Welke zijn 
de concrete plannen ? 

Bij de rekrutering van jongeren moet de kennisover-
dracht bij Defensie gegarandeerd blijven. Het mag niet 
gebeuren dat door de uitstroom van personeelsleden 
met een zekere anciënniteit de expertise en ervaring 
verloren zouden gaan. Bestaan daartoe mechanismen 
om dit te waarborgen ? 

Over de kostprijs van de buitenlandse operaties 
wordt geen specifi eke en gedetailleerde informatie, per 
operatie, verstrekt. Voor Afghanistan is één bedrag van 
65,2 miljoen euro vermeld. Het Rekenhof spreekt voor 
Afghanistan over 76 miljoen euro en over een totaalbe-
drag (alle operaties) van 123,9 miljoen euro, omdat het 
ook andere uitgavenposten zoals training in aanmer-
king neemt. Het parlement moet over gedetailleerde 
informatie kunnen beschikken om deze operaties te 
kunnen beoordelen.

De beleidsnota vermeldt niets over een strategiewis-
sel in Afghanistan en biedt geen enkele refl ectie dien-
aangaande. De situatie op het terrein toont aan dat de 
aanpak faalt : de veiligheidssituatie verslechtert en van 
stabilisatie is helemaal geen sprake. De eenzijdige mi-
litaire oplossing bestaat niet. Zowel de secretaris-gene-
raal van de VN als de Amerikaanse opperbevelhebber 
pleiten voor een bredere strategie (meer wederopbouw 
en ontwikkeling én onderhandelingen aangaan met be-
paalde facties binnen de Taliban). De Belgische rege-
ring moet het voortouw nemen in dit debat. Ze doet het 
echter niet.

Tenslotte vraagt de spreker naar bijkomende infor-
matie over een aantal beslissingen die in het verschiet 
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prochainement, notamment concernant le remplace-
ment du chef actuel de la Défense (chief of defence 
(CHOD)), dont le mandat expire le 1er janvier 2009, et 
la transformation du département en un Service public 
fédéral (SPF).

En ce qui concerne la relation entre l’ONU et l’Otan, 
M. De Vriendt estime que le gouvernement belge doit 
défendre l’idée que l’ONU joue un rôle de pionnier. Son 
groupe s’oppose à ce que l’Otan puisse intervenir en 
tant qu’agence militaire de façon autonome et dans le 
monde entier en l’absence de mandat de l’ONU. Toute 
intervention de l’Otan doit s’inscrire dans le cadre d’un 
tel mandat. La note de politique est muette à ce sujet.

En ce qui concerne le recrutement, Mme Ingrid 
Claes (CD&V) renvoie à l’intention du ministre d’aller 
vers les jeunes et de les informer de manière proactive. 
On ferme les maisons de la défense. Quels sont les 
projets concrets du ministre à cet égard ? Quel est le 
sort du personnel occupé au sein de celles-ci ?

La note d’orientation politique (DOC 52 1380/001) 
annonçait qu’une concertation syndicale serait enta-
mée dans le cadre du régime de disponibilité ou de la 
suspension volontaire des prestations de certains mili-
taires. Où en est-on dans ce dossier ?

M. Jean-Luc Crucke (MR) renvoie à la déclaration du 
ministre selon laquelle la capacité maximale en matiè-
re d’envoi de troupes à l’étrangers s’élève à 1 500 uni-
tés. Cette norme peut-elle, à la lumière des besoins 
budgétaires de la Défense, être maintenue ou a-t-elle 
évolué ? L’un des aspects essentiels du budget de la 
Défense réside dans la vente de matériel. Le ministre 
pourrait-il fournir des chiffres actualisés et réalistes en 
la matière ?

En ce qui concerne la fermeture des maisons de la 
défense, son groupe y est également favorable. Quand 
interviendra-t-elle et quel est le rapport avec le rap-
prochement avec les jeunes ? Enfi n, il demande si les 
cadres militaires pourront recourir aux programmes 
d’échange Erasmus en 2009 ?

Mme Brigitte Wiaux (cdH) renvoie aux dispositions 
relatives à la Défense dans le projet de loi portant des 
dispositions diverses (I) (DOC 52 1608/001), aux me-
sures transitoires pour les militaires du cadre actif en 
ce qui concerne leurs droits de pension et aux mesures 
relatives à la structure des âges du personnel militaire. 
Le ministre pourrait-il fournir des précisions à ce su-
jet ?

liggen, zoals met betrekking tot de vervanging van 
de huidige chef Defensie (chief of defence (CHOD)) 
waarvan het mandaat op 1 januari 2009 afl oopt en de 
omvorming van het departement tot een federale over-
heidsdienst (FOD).

In verband met de relatie tussen de VN en de Navo 
is de heer De Vriendt van oordeel dat de Belgische re-
gering dient te pleiten voor een voortrekkersrol van de 
VN. Zijn fractie is er tegen dat de Navo als een militair 
agentschap autonoom en wereldwijd zou kunnen optre-
den zonder een mandaat van de VN. Dergelijk mandaat 
dient er voor elk Navo-optreden te zijn. De beleidsnota 
vermeldt daar niets over.

Mevrouw Ingrid Claes (CD&V) verwijst, in verband 
met de rekrutering, naar de bedoeling van de minister 
om naar de jongeren toe te gaan en hen proactief te 
informeren. De Defensiehuizen worden gesloten. Wel-
ke zijn de concrete plannen van de minister dienaan-
gaande ? Wat gebeurt er met het in de Defensiehuizen 
tewerkgesteld personeel ?

De politieke oriëntatienota (DOC 52 1380/001) kon-
digde aan dat syndicaal overleg zou worden opgestart 
in het kader van de disponibiliteitsregeling of de vrijwil-
lige opschorting van de prestaties van bepaalde militai-
ren. Wat is de stand van zaken in het dossier ?

De heer Jean-Luc Crucke (MR) verwijst naar de uit-
spraak van de minister dat de maximum capaciteit bij 
het zenden van manschappen naar het buitenland op 
1  500 eenheden ligt. Kan deze norm, in het licht van de 
budgettaire behoeften van Defensie, worden behouden 
of is hij geëvolueerd ? Één van de sluitstukken van de 
begroting van Defensie ligt in de verkoop van materieel. 
Kan de minister daarover geactualiseerde, realistische, 
cijfers voorleggen ? 

Wat de sluiting van de Defensiehuizen betreft, ook 
zijn fractie is daar voorstander van. Wanneer zal dit 
plaatshebben en kan het verband met de toenadering 
tot de jongeren worden toegelicht ? Tenslotte vraagt hij 
of in 2009 de militaire kaders gebruik zullen kunnen 
maken van het Erasmus-uitwisselingsprogramma ?

Mevrouw Brigitte Wiaux (cdH) verwijst naar de be-
palingen in verband met Defensie in het wetsontwerp 
houdende diverse bepalingen (I) (DOC 52 1608/001), 
de overgangsmaatregelen voor de militairen van het 
actief kader met betrekking tot hun pensioenrechten en 
de maatregelen betreffende de leeftijdsstructuur van 
het militair personeel. Kan de minister hierover precise-
ringen verstrekken ? 



314 DOC 52 1527/008

CHAMBRE · 3e SESSION DE LA 52e LÉGISLATUREKAMER · 3e ZITTING VAN DE 52e ZITTINGSPERIODE 20092008

Mme Hilde Vautmans (Open Vld), rapporteuse, de-
mande si le ministre pourrait expliciter concrètement la 
communication concernant les maisons de la défense, 
en particulier en ce qui concerne Hasselt.

À propos des opérations, elle s’enquiert des mesu-
res déjà prises par le ministre, sur le plan militaire, en 
vue d’une éventuelle préparation à une mission menée 
dans l’est du Congo. Le volet militaire revêt, pour l’inter-
venante, une importance tout à fait capitale à la lumière 
des conclusions de la Commission Rwanda du Sénat 
et pour éviter les erreurs du passé. 

M. David Geerts (sp.a+Vl.pro) renvoie au program-
me 16.50.5, pour lequel un peu plus de 65 millions 
d’euros de crédits ont été prévus. La Cour des comptes 
avait déjà constaté, lors de l’examen du budget de l’an-
née passée, que l’envoi de 1 200 militaires à l’étranger 
nécessitait un budget d’au moins 100 millions d’euros 
de crédits. Le montant budgétaire prévu pour les mis-
sions internationales n’est toujours pas assez précis. 
Pourquoi le ministre a-t-il dès lors fait inscrire un mon-
tant de 65 millions d’euros ?

La contribution aux états-majors internationaux (pro-
gramme 16.50.51, allocation de base 35.00.03) s’éle-
vait à 8,2 millions d’euros pour 2007. Elle sera progres-
sivement réduite en 2009. L’intervenant souhaiterait 
obtenir des précisions sur ce point.

En ce qui concerne la situation débitrice du compte 
d’ordre de la trésorerie (87.07.01.25), le ministre a re-
connu qu’un problème s’était posé dans le passé. Un 
comité de monitoring a-t-il été créé pour réduire ce 
solde débiteur (que la Cour des comptes évaluait à 
– 66,9 millions d’euros début 2008), et des mesures 
ont-elles été prises en la matière ? Quel est l’état actuel 
de ce dossier ?

La vente de matériel a été estimée globalement à 
89 millions d’euros en 2008 (dont 52 millions prove-
nant de la vente du matériel proprement dit et 34 mil-
lions, de celle de l’infrastructure). En ce qui concerne 
la réalisation de ces actifs, des contrats auraient été 
conclus avec des acheteurs à concurrence de 49 mil-
lions d’euros de ces 52 millions d’euros, et 34 millions 
d’euros auraient été effectivement déboursés. Sur ces 
34 millions d’euros, des contrats auraient été conclus à 
concurrence de 18 millions d’euros, et 16 millions d’ue-
ros auraient été effectivement déboursés. Cinq millions 
auraient été transmis au département de la Défense, 
qui les a affectés au paiement des arriérés de factures. 
Il restait donc un solde impayé de 16 millions d’euros 
(infrastructure), que l’on souhaitait réaliser aussi rapi-
dement que possible. La Cour des comptes a établi un 
état des lieux fi n octobre 2008. Elle constate qu’un taux 

Mevrouw Hilde Vautmans (Open Vld), rapporteur, 
vraagt of de minister concreet de communicatie in ver-
band met de Defensiehuizen kan toelichten meer in het 
bijzonder wat Hasselt betreft. 

In verband met de operaties vraagt zij welke stappen 
de minister reeds heeft ondernomen, op militair gebied, 
met het oog op een eventuele voorbereiding van een 
missie in Oost-Congo ? Het militaire luik is voor de 
spreekster van bijzonder groot belang in het licht van 
de conclusies van de Rwanda-commissie van de Se-
naat en het vermijden van fouten uit het verleden.

De heer David Geerts (sp.a+Vl.pro) verwijst naar 
programma 16.50.5 dat ruim 65 miljoen euro kredieten 
omvat. Het Rekenhof stelde bij de begroting van vorig 
jaar reeds vast dat voor 1  200 militairen in het buiten-
land zeker 100 miljoen euro kredieten moet worden uit-
getrokken. Het begrotingsbedrag voor de internationale 
missies is dan ook nog steeds onvoldoende accuraat. 
Waarom laat de minister dan 65 miljoen opnemen ? 

De bijdrage aan de internationale staven (program-
ma 16.50.51, basisallocatie 35.00.03) bedroeg voor 
2007 8,2 miljoen euro, terwijl zij in 2009 is afgebouwd 
Kan dit worden toegelicht ? 

In verband met de debetstand van de orderekening 
van de thesaurie 87.07.01.25 heeft de minister toege-
geven dat er in het verleden een probleem was. Werd er 
een monitoringcomité ingesteld om die debetstand (die 
begin 2008 door het Rekenhof op – 66,9 miljoen euro 
werd geraamd) terug te dringen en werden maatrege-
len genomen ? Hoe is de huidige stand van zaken ?

De verkoop van materieel werd in 2008 in globo op 
89 miljoen euro geraamd (waarvan 52 miljoen euro af-
komstig van het materieel zelf en 34 miljoen euro van 
infrastructuur). Wat de realisering hiervan betreft, zou-
den er van die 52 miljoen euro ten belope van 49 mil-
joen euro overeenkomsten zijn gesloten met kopers en 
34 miljoen euro effectief zijn betaald, en van de 34 mil-
joen euro zouden er ten belope van 18 miljoen euro 
overeenkomsten bestaan en 16 miljoen euro effectief 
betaald zijn. Vijf miljoen zou zijn overgeschreven aan 
het departement Defensie dat het heeft aangewend 
voor de betaling van de achterstallige facturen. Er was 
bijgevolg nog een openstaand saldo van 16 miljoen 
euro (infrastructuur) dat men zo snel mogelijk wou re-
aliseren. Het Rekenhof maakt een stand van zaken op 
eind oktober 2008 en stelt dat tegenover het begrote 
cijfer van 86,2 miljoen euro een realisatiegraad van 
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de réalisation de plus 39 millions d’euros (35 millions 
d’euros pour le matériel et 5 millions d’euros pour l’in-
frastructure) a été inscrit, alors que le chiffre estimé est 
de 86,2 millions d’euros. Comment peut-on expliquer 
cette différence dans les chiffres ?

L’intervenant souhaite enfi n poser quelques ques-
tions, notamment au sujet de la rémunération et des 
frais de représentation du ministre, qui s’élèvent à 
224 000 euros pour la Défense, alors que dans d’autres 
départements, un montant 215 000 euros a été prévu 
pour ce poste. Le ministre renvoie à la norme d’infl ation 
autorisée en concertation avec le département du Bud-
get. Comment se fait-il que les autres départements 
n’aient pas, eux aussi, procédé à une telle augmenta-
tion? Il en va de même du programme 50.12.12.00.36, 
pour lequel un montant de 9 394 000 euros avait été ins-
crit en 2008, montant porté à 24 304 000 euros en 2009. 
En ce qui concerne l’allocation de base 16.50.02.12.01, 
le crédit s’élevait à 14,7 millions d’euros en 2007, et il 
est passé à 23 millions d’euros en 2009. L’augmenta-
tion observée n’est pas tant due aux frais énergétiques 
qu’aux indemnités allouées pour les déplacements à 
l’étranger.

M. André Flahaut (PS) estime qu’il faut être aussi clair 
que possible sur les opérations menées à l’étranger. 
Les opérations dont fait état le budget sont celles qui, 
comme chacun le sait, sont menées en Afghanistan, au 
Liban, au Kosovo et au Tchad. La mise en place de la 
NRF et le battle group de l’Union européenne ne sont 
toutefois pas compris dans cette catégorie. Les parte-
nariats militaires avec la RDC et le Bénin ne fi gurent 
plus dans la rubrique des opérations mais bien dans 
celle de la formation. Il serait souhaitable de disposer 
d’un tableau des coûts nets et bruts des opérations et 
des partenariats. Cela permettrait de se faire une idée 
claire, globale et complète des montants consacrés par 
la Défense belge à la préparation d’actions militaires et 
aux opérations militaires proprement dites, lesquelles 
relèvent des activités de base du département.

Ensuite, l’intervenant aborde la question des mai-
sons de la défense et de l’annonce de leur fermetu-
re. Procédera-t-on d’abord à une évaluation ? Et par 
quoi seront-elles remplacées ? On parle d’un rappro-
chement avec les jeunes grâce à des manifestations 
sportives. Mais comment cela se passera-t-il concrète-
ment ? Continuera-t-on à organiser les « Journées de 
la Défense » ? Est-il vrai que l’on envisage d’envoyer 
des démarcheurs à toutes sortes de manifestations 
publiques en vue de convaincre des jeunes de s’en-
gager dans l’armée ? Cette formule est peut-être un 
succès aux Etats-Unis, mais on ne peut pas la trans-

ruim 39 miljoen euro staat (35 miljoen euro voor mate-
rieel en 5 miljoen euro voor infrastructuur). Hoe kan dit 
verschil in cijfergegevens worden verklaard ?

Tenslotte heeft de spreker nog enkele concrete vra-
gen zoals met betrekking tot de wedde- en representa-
tiekosten van de minister die bij Defensie 224  000 euro 
bedragen, terwijl bij andere departementen daarvoor 
215  000 euro is uitgetrokken. Men verwijst naar de toe-
gestane infl atienorm overlegd met het departement van 
Begroting. Hoe komt het dat andere departementen dit 
niet hebben verhoogd ? Hetzelfde geldt voor program-
ma 50.12.12.00.36 waarop in 2008 9  394  000 euro 
was ingeschreven en in 2009 een toename tot 
24  304  000 euro. Het kredietbedrag op basisallocatie 
16.50.02.12.01 bedraagt in 2007 14,7 miljoen euro, in 
2009 is dit gestegen tot 23 miljoen euro. De energie-
kosten op zich stijgen niet zozeer, wel de vergoedingen 
voor de verplaatsingen in het buitenland.

De heer André Flahaut (PS) vindt dat over de bui-
tenlandse operaties de grootst mogelijke duidelijkheid 
moet heersen. De operaties die in de begroting zijn 
opgenomen zijn de algemeen bekende in Afghanistan, 
Libanon, Kosovo en Tsjaad. De inwerkingstelling van 
de NRF en de EU battle group zijn hierin evenwel niet 
begrepen. De militaire partnerschappen met de DRC 
en Benin zijn niet meer onder de post operaties opge-
nomen maar onder de post training. Het zou aange-
wezen zijn over een tabel te kunnen beschikken met 
daarin weergegeven de netto én bruto kosten van de 
operaties en de partnerschappen om een duidelijk, 
globaal en volledig beeld te krijgen van de bedragen 
die door de Belgische Defensie worden besteed aan 
de voorbereiding van militaire acties en aan de militaire 
operaties zelf die tot de basisactiviteiten van het depar-
tement behoren.

Vervolgens heeft de spreker het over de Defensie-
huizen en hun aangekondigde verdwijning. Zal er eerst 
een evaluatie plaatshebben ? En wat zal er in de plaats 
komen ? Men spreekt van een toenadering tot de jon-
geren, door middel van sportmanifestaties. Maar hoe 
zal dit in de praktijk in zijn werk gaan ? Behoudt men 
het organiseren van de « Dagen van Defensie » ? Is het 
waar dat eraan gedacht wordt om leurders op het pad 
te sturen bij allerlei openbare manifestaties om jonge-
ren ertoe over te halen tot het leger toe te treden ? Dit 
werkt misschien in de VS, maar dergelijke systemen 
zijn niet zonder meer overplaatsbaar naar ons land. 
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poser telle quelle dans notre pays. Pense-t-on vraiment 
qu’une campagne de recrutement peut réussir de cette 
façon ?

L’intervenant exprime de vives inquiétudes au sujet 
de la carrière mixte. La déclaration gouvernementale 
indique de manière explicite que les dispositions relati-
ves au statut de la carrière mixte seront exécutées. Le 
ministre a toutefois décidé de ne pas le faire, et n’ap-
plique dès lors pas la déclaration gouvernementale. 
Cela souligne l’existence d’un problème au sein de la 
majorité gouvernementale. On ne peut pas perdre de 
vue que les dispositions relatives à la carrière mixte ont 
été préparées longuement et très en profondeur par les 
services du département, ni qu’elles ont été avalisées 
par les organisations syndicales. L’accord formalisé 
dans la déclaration gouvernementale doit dès lors être 
respecté.

Concernant le nouvel accord sectoriel, l’intervenant 
demande s’il s’agit vraiment d’un accord ou s’il s’agit 
plutôt d’un simple engagement politique à l’égard du 
personnel. Les accords sectoriels ont une certaine 
valeur juridique. Il comprend l’hésitation des organisa-
tions syndicales si elles ne sont pas sûres de ce qu’on 
leur propose.

En ce qui concerne l’équipement, l’intervenant esti-
me que la note de politique générale est trop succincte. 
Par exemple, en ce qui concerne la Composante Air, 
elle se borne à signaler le remplacement des appa-
reils Airbus A310. Que doit-il se passer pour le reste 
de l’équipement de cette composante ? Pour la Com-
posante Marine, la note ne mentionne que les frégates 
et quant à la Composante Médicale, elle ne parle que 
des ambulances tous terrains. L’intervenant souhaite 
avoir connaissance du Plan d’investissements pour la 
Sécurité et la Défense (PIDS) qui, réglementairement, 
aurait dû être soumis au Parlement depuis longtemps. 
L’intervenant formule la même demande au sujet des 
plans d’infrastructure. Il souligne, à ce propos, que six 
millions d’euros ont été prélevés dans les caisses des 
services sociaux pour réaliser des travaux d’infras-
tructure horeca au département. Il apparaît cependant 
aujourd’hui que deux millions d’euros suffi sent. Peut-
être le solde peut-il dès lors être reversé aux caisses 
dans lesquelles il a été prélevé.

La déclaration gouvernementale indique par ailleurs 
que le planning relatif à l’instauration de la structure 
unique sera poursuivi. M. Flahaut a l’impression que 
l’on fait maintenant marche arrière. Qu’en est-il ? En-
fi n, il s’enquiert également des premiers résultats des 
plans de lutte contre la pauvreté et d’aide aux sans 
abris durant l’hiver.

Denkt men echt dat een rekruteringscampagne op die 
manier kan slagen ?

Over de gemengde loopbaan is de spreker echt be-
zorgd. In de regeringsverklaring is uitdrukkelijk bepaald 
dat de regeling met betrekking tot het statuut van de 
gemengde loopbaan zal worden uitgevoerd. De mi-
nister beslist echter dit niet te doen en voert de rege-
ringsverklaring bijgevolg niet uit, wat wijst op het be-
staan van een probleem in de regeringsmeerderheid. 
Men mag niet vergeten dat de regelgeving over deze 
gemengde loopbaan gedurende zeer lange tijd en bij-
zonder grondig is voorbereid geweest door de diensten 
van het departement én dat zij het akkoord verkreeg 
van de syndicale organisaties. Het in de regeringsver-
klaring geformaliseerd akkoord moet dan ook worden 
nageleefd.

In verband met het nieuw sectoraal akkoord vraagt 
de spreker of het daadwerkelijk om een akkoord gaat 
of een eenvoudig politiek engagement tegenover het 
personeel. Een sectoraal akkoord heeft een bepaalde 
juridische waarde. Hij begrijpt de aarzeling van de syn-
dicale organisaties wanneer zij niet zeker zijn over wat 
hen wordt voorgesteld.

Aangaande de uitrusting vindt de spreker dat de be-
leidsnota te summier is. Zo heeft men het in verband 
met de Luchtcomponent enkel over de vervanging van 
de Airbus A310 toestellen. Wat dient er te gebeuren 
voor de overige uitrusting van deze component ? Voor 
de marinecomponent werden enkel de fregatten ver-
meld en voor de medische component alleen de alleter-
reinziekenwagens. Spreker wenst kennis te krijgen van 
het Plan voor investeringen in defensie en veiligheid 
(PIDV) dat, zoals overigens reglementair voorgeschre-
ven, reeds lang aan het parlement had moeten voorge-
legd zijn. De spreker vraagt hetzelfde voor de plannen 
met de infrastructuur. In dit laatste verband stipt hij aan 
dat 6 miljoen euro uit de kassen van de sociale dien-
sten werd genomen om horeca-infrastructuurwerken 
bij het departement uit te voeren. Nu blijkt echter dat 
daarvoor slechts 2 miljoen euro nodig is. Misschien kan 
het overtollige geld dan worden teruggestort in de kas-
sen van waaruit het kwam ? 

De regeringsverklaring stelt ook dat de planning met 
betrekking tot de invoering van de eenheidsstructuur 
zou worden voortgezet. De heer Flahaut heeft de in-
druk dat men nu enigszins terug achteruitgaat. Wat is 
daarvan aan ? Tenslotte vraagt hij ook nog hoever het 
staat met de eerste resultaten van de plannen voor de 
strijd tegen de armoede en de hulp aan de daklozen 
tijdens de winter. 
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B.  —  RÉPONSES DU
MINISTRE DE LA DÉFENSE

—  Opérations

Le Conseil des ministres a approuvé le 28 novembre 
2008 les opérations pour 2009. 

Les principales opérations au début de l’année 2009 
se situent au Kosovo, au Liban, en Afghanistan et au 
Tchad. Il n’y aura sans doute plus de nouveau théâtre 
d’opérations au niveau européen après le processus 
décisionnel du 2 décembre 2008.

Au Kosovo, la Défense continue à participer jusque 
fi n 2009 à l’opération KFOR, avec une réduction pro-
gressive éventuelle à partir de septembre 2009, et ce, 
en fonction d’une décision de l’OTAN.

Pour le Liban sont prévus la réduction du Rôle mé-
dical 2 en février 2009 et le maintien de la capacité 
de génie polyvalente au sein de la FINUL jusqu’à fi n 
2009. La Belgique prendra aussi le commandement 
d’une Task Force maritime du mandat FINUL avec une 
frégate de mars à juin 2009. 

En Afghanistan, la participation belge actuelle à 
l’opération OTAN ISAF sera prolongée et, parallè-
lement, sera mise sur pied, à partir de janvier 2009, 
une OMLT, dont l’engagement éventuel avec une unité 
afghane est limité au Nord du pays (caveat). La mission 
de nos 4 F-16 à Kandahar, qui est renouvelable, est 
prolongée jusqu’en septembre 2009 et la participation 
à la mission AWACS de l’OTAN est acceptée, évidem-
ment sous réserve de son approbation par le Conseil 
de l’Atlantique Nord.

Enfi n, le Special Operations Task Group qui fait par-
tie de l’opération de l’Union européenne au Tchad et le 
personnel de ce Task group au sein de la structure de 
commandement de l’opération reviendront en Belgique 
à partir du 15 mars 2009. Les équipes d’entretien pour 
le cantonnement de N’Djamena et d’Abéché resteront 
sur place jusqu’à la reprise de la mission par les Nations 
unies et ce, dans le cadre du mandat MINURCAT.

En plus de ces contributions majeures, la Belgique 
sera présente dans plusieurs opérations de dimensions 
plus réduites. Ainsi, la Composante marine participera 
avec un chasseur de mines aux opérations de l’OTAN 
de déminage de la mer Baltique, tandis que du person-
nel de la Composante marine participera ponctuelle-
ment à des missions opérationnelles à bord de navires 
étrangers. En outre, une frégate belge participera de 
septembre à décembre 2009 à une mission de l’UE de 
lutte contre la piraterie devant la côte somalienne. 

B.  —  ANTWOORDEN VAN DE MINISTER VAN 
LANDSVERDEDIGING

—  Operaties

De Ministerraad heeft op 28 november 2008 de ope-
raties voor 2009 goedgekeurd. 

De voornaamste operaties bij aanvang 2009 situ-
eren zich in Kosovo, Libanon, Afghanistan en Tsjaad. 
Wellicht kondigt er zich na de besluitvorming van 2 de-
cember 2008 op Europees vlak geen nieuw operatie-
toneel aan.

In Kosovo blijft Defensie verder deelnemen tot eind 
2009 aan de operatie KFOR met een eventuele pro-
gressieve afbouw vanaf september 2009, dit in functie 
van een beslissing van de NAVO.

Voor Libanon wordt de afbouw voorzien in februari 
2009 van de medische Rol 2 en het behoud van de po-
lyvalente geniecapaciteit binnen UNIFIL tot eind 2009. 
België zal ook de leiding nemen van een Maritime 
Task Force van de opdracht UNIFIL met een fregat van 
maart tot juni 2009. 

In Afghanistan zal de actuele Belgische deelname 
aan de NAVO-operatie ISAF worden verdergezet, met 
daarnaast het opstarten vanaf januari 2009 van een 
OMLT, waarvan de eventuele inzet met een Afghaan-
se eenheid beperkt is tot het Noorden van het land 
(caveat). De opdracht van onze 4 F-16’s in Kandahar 
wordt, hernieuwbaar, verlengd tot september 2009 en 
de deelname aan de AWACS-opdracht van de NAVO 
wordt aanvaard, uiteraard onder voorbehoud van de 
goedkeuring ervan door de Noord-Atlantische Raad.

Tot slot zal de Special Operations Task Group die 
deel uitmaakt van de EU-operatie in Tsjaad en het per-
soneel van deze taakgroep in de commandostructuur 
van de operatie, naar België terugkeren vanaf 15 maart 
2009. De onderhoudsploegen voor het kantonnement 
in N’Djamena en Abéché blijven ter plaatse tot de over-
name van de opdracht door de VN. Dit binnen het MI-
NURCAT-mandaat

Naast die deelname aan grote missies, zal België 
ook betrokken zijn bij diverse kleinere operaties. Zo zal 
de Marinecomponent met een mijnenjager deelnemen 
aan de ontmijningsoperaties van de NAVO in de Oost-
zee; daarnaast zullen marinepersoneelsleden van tijd 
tot tijd aan operationele missies deelnemen aan boord 
van buitenlandse schepen. Bovendien zal een Belgisch 
fregat van september tot december 2009 deelnemen 
aan een EU-missie die de piraterij voor de kust van So-
malië moet bestrijden. 
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En réponse aux questions de Madame Boulet et 
Madame Vautmans et M. Flahaut il est à noter que la 
Défense poursuivra ses engagements dans le cadre 
du partenariat militaire avec nos partenaires privilégiés 
d’Afrique centrale et du Bénin. Ces activités permettent 
entre autres d’accroître les synergies entre la Défense, 
la Coopération au Développement et les Affaires étran-
gères. Grâce à cette approche « 3D » (diplomatie, dé-
fense et développement), des projets concrets de coo-
pération civilo-militaire (CIMIC) voient le jour en RDC et 
au Bénin, mais également au Liban. 

Enfi n, la Belgique poursuivra également en 2009 ses 
contributions directes et indirectes aux opérations de 
maintien de la paix sur le continent africain telles qu’au 
Sudan où cinq offi ciers font partie de l’UNMIS (United 
Nations Mission in Sudan), ou encore l’appui logistique 
que nous fournissons régulièrement aux bataillons bé-
ninois engagés en Côte d’Ivoire et dans la MONUC et 
bien entendu la participation de sept militaires à la MO-
NUC en RDC. Toujours en RDC, notre contribution à la 
mission EUSEC a subi une révision proportionnelle à 
la réduction des effectifs globaux, mais assure encore 
en une présence belge substantielle dans la structure 
de commandement de l’EUSEC. 

En dehors de toutes ces formes d’engagement effec-
tives, le gouvernement avait déjà approuvé auparavant 
la participation de la Défense au NATO Response For-
ce (NRF) et au European Union Battle Group (EUBG). 
Au sein de ces forces de réaction, la Belgique s’inscrit 
généralement dans certaines capacités niches, c’est-
à-dire des domaines spécifi ques où la Belgique a dé-
veloppé une expertise et où des unités spécialisées, 
éventuellement insérées dans une unité plus importan-
te, peuvent être engagées. Grâce à des périodes d’en-
traînement communes, l’interopérabilité de ces forces 
multinationales est sensiblement augmentée.

Ainsi, pour le premier semestre 2009, la Belgique 
mettra à disposition de la NRF-12 6 avions F-16, une 
frégate et un détachement CBRN (capacité de lutte 
contre les agents chimiques, bactériologiques, radio-
logiques et nucléaires), ce qui représente au total en-
viron 435 personnes. Pour le second semestre 2009, 
la Belgique mettra les moyens suivants à la disposition 
de la NRF 13 : 6 avions F-16, un navire chasseur de 
mines et du personnel au (Maritime) Forward Logistic 
Site (total : environ 250 personnes).

La Belgique prendra pour la première fois le com-
mandement d’un EUBG au cours du second semestre 
2009. Ce projet ambitieux implique l’engagement pos-
sible de 1350 personnes et d’un Force Headquarter. 
Notre pays pourra donc commander un Battle Group 
belgo-français de 2200 hommes qui, en fonction de 

In antwoord op de vragen van de dames Boulet en 
Vautmans en de heer Flahaut zij opgemerkt dat het de-
partement Landsverdediging zijn engagementen in het 
raam van het bevoorrechte militaire partnerschap met 
de Midden-Afrikaanse landen en Benin zal voortzet-
ten. Dat zal zorgen voor een verhoogde synergie tus-
sen Landsverdediging, Ontwikkelingssamenwerking 
en Buitenlandse Zaken. Dankzij die « 3D-benadering » 
(diplomacy-defence-development) zien civiel-militaire 
samenwerkingsprojecten (CIMIC) het licht in de DRC 
en Benin, maar ook in Libanon.

Ten slotte zal België ook in 2009 rechtstreeks en on-
rechtstreeks meewerken aan vredesoperaties op het 
Afrikaanse vasteland : zo maken vijf offi cieren deel uit 
van de VN-missie in Soedan (UNMIS); levert ons land 
geregeld logistieke steun aan de Beninse bataljons die 
in Ivoorkust opereren, alsmede aan de MONUC; en ne-
men zeven Belgische militairen deel aan de MONUC-
missie in de DRC. Ook in de DRC werd onze bijdrage 
aan de EUSEC-missie verhoudingsgewijs aangepast 
aan de inkrimping van de globale getalsterkte, maar 
België is nog altijd substantieel aanwezig in de com-
mandostructuur van de EUSEC. 

Buiten al deze effectieve inzetvormen had de re-
gering eerder ook de deelname van Defensie aan de 
NATO Response Force (NRF) en de European Union 
Battle Group (EUBG) goedgekeurd. Binnen deze reac-
tiestrijdkrachten schrijft België zich doorgaans in be-
paalde « niche-capaciteiten» in, dit zijn specifi eke do-
meinen waar België een expertise in heeft opgebouwd 
en waarbij gespecialiseerde eenheden, eventueel in-
gebed in een grotere eenheid, kunnen worden ingezet. 
Dankzij gezamenlijke trainingsperiodes wordt de inter-
operabiliteit van deze multinationale troepenmachten 
gevoelig verhoogd.

Zo zal België, in het eerste semester van 2009, deel-
nemen aan NRF-12 met 6 vliegtuigen F-16, een fregat 
en een detachement CBRN (bestrijdingscapaciteit te-
gen chemische, biologische, radiologische en nucle-
aire agentia), voor een totaal van ongeveer 435 per-
sonen. Voor het tweede semester van 2009 zal België 
volgende middelen ter beschikking stellen van NRF-
13 : 6 vliegtuigen F-16; een mijnenjager en personeel 
op het (Maritime) Forward Logistic Site, voor een totaal 
van ongeveer 250 personen.

Tijdens het tweede semester 2009 zal België voor 
de eerste maal de leiding van een EUBG opnemen. Dit 
ambitieus project houdt de mogelijke inzet van onge-
veer 1  350 personen en van een Force Headquarter in. 
Ons land zal dus het commando kunnen voeren over 
een 2  200 man sterke Belgisch-Franse Battle Group 
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l’appréciation et des nécessités de la situation, pourrait 
être engagé en partie ou entièrement pour faire face à 
une situation de crise. 

En cas de développement véritable d’une partie ou 
de l’ensemble de ces capacités, la Défense fi nance-
ra les coûts, dans la mesure du possible au sein des 
moyens disponibles prévus au programme « Mise en 
œuvre » de son budget. Les moyens supplémentaires 
nécessaires seront attribués sur décision, au cas par 
cas, par le Conseil des ministres. 

Qu’en est-il de la situation et des options d’interven-
tion militaire dans l’Est de la RDC ? 

Suite à la dégradation ces dernières semaines de 
la situation dans cette région du pays, les NU ont ap-
prouvé le principe du renforcement de la MONUC avec 
3  000 militaires et policiers. Les nations contributrices 
potentielles, dont la Belgique, ont été approchées dans 
ce but. La Défense étudie en ce moment de quel or-
dre et dans quel domaine elle pourrait éventuellement 
contribuer. Suite à la décision du 2 décembre 2008 du 
Conseil des ministres des Affaires étrangères de l’UE, 
le cabinet restreint du 3 décembre 2008 a réitéré son 
engagement de principe concernant la participation à 
l’augmentation de 3  000 effectifs de la Monuc et exami-
ne les différentes possibilités pour les Forces armées 
belges. Une commission technique au sein des Forces 
armées a été instruite d’examiner en quelle mesure et à 
quel montant on peut donner des réponses à des ques-
tions très spécifi ques qui ont été posées par l’ONU.

Une action menée sur base bilatérale en dehors 
d’un cadre multinational n’est en tout cas pas envisa-
geable. 

Outre la question de la nature d’une éventuelle inter-
vention militaire belge se pose également le problème 
des recommandations de la commission Rwanda de 
1997, adaptées en 2004. En substance, le ministre es-
time qu’il n’est pas souhaitable que des unités de com-
bat soient mises à disposition sous mandat de l’ONU 
dans une ancienne colonie, dans laquelle un program-
me de partenariat militaire est en cours de réalisation. 
En l’occurrence, il convient d’établir sans ambiguïté 
dans quelles conditions une intervention éventuelle 
pourrait avoir lieu.

Il faut enfi n observer qu’un tel déploiement peut en-
traîner un coût considérable, dont la Défense n’a pas 
tenu compte dans ses perspectives budgétaires pour 
2009.

die, in functie van de appreciatie van de situatie en van 
de noodwendigheden van de toestand deels of geheel 
ingezet zou kunnen worden om aan een crisissituatie 
het hoofd te bieden.

In geval van werkelijke ontplooiing van een deel of 
het geheel van deze capaciteiten, zal Defensie in de 
mate van het mogelijke er de kosten van fi nancieren 
binnen de beschikbare middelen voorzien op het pro-
gramma « Inzet » van haar begroting. De noodzakelijke 
bijkomende middelen zullen toegekend worden op be-
slissing, geval per geval, door de Ministerraad.

Wat is de stand van zaken in het oosten van de DRC 
en wat zijn de opties voor een militaire interventie al-
daar ?

De situatie in die regio van het land is de voorbije 
weken verslechterd, waardoor de VN het principe heb-
ben goedgekeurd de MONUC-missie met 3 000 militai-
ren en politieagenten te versterken. Mogelijke deelne-
mende landen, waaronder België, zijn in dat verband 
gepolst. Landsverdediging gaat thans na in welke orde 
van grootte en op welk gebied ons land zou kunnen bij-
dragen. Ingevolge de beslissing van 2 december 2008 
van de Raad van ministers van Buitenlandse Zaken van 
de Europese Unie heeft het kernkabinet op 3 decem-
ber 2008 zijn principiële toezegging herhaald om mee 
te werken aan de uitbreiding van de MONUC-missie 
met 3 000 man en gaat het na welke bijdrage de Belgi-
sche strijdkrachten precies kunnen leveren. Een tech-
nische commissie binnen de strijdkrachten onderzoekt 
in welke mate en tegen welke kostprijs de specifi eke 
vragen van de VN kunnen worden beantwoord.

 
Een bilaterale actie zonder enig multinationaal kader 

is hoe dan ook ondenkbaar. 

Naast de vraag met betrekking tot de aard van een 
eventuele Belgische militaire tussenkomst stelt zich 
eveneens het probleem van de aanbevelingen van de 
Rwanda-commissie van 1997, aangepast in 2004. In 
essentie wordt geacht dat het niet wenselijk is dat ge-
vechtseenheden onder VN-bevel beschikbaar worden 
gesteld in een voormalige kolonie, waar tegelijkertijd 
een programma van militair partnerschap doorgaat. 
Er moet hier ondubbelzinnig uitgemaakt worden onder 
welke voorwaarden een eventuele interventie zou kun-
nen plaatsvinden.

Tot slot moet ook nog worden opgemerkt dat een 
dergelijk inzet aanzienlijke kosten met zich kan mee-
brengen die niet door Defensie werden gebudgetteerd 
in de vooruitzichten voor 2009.
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—  Personnel

Répondant aux questions de Mmes Vautmans et 
Wiaux et de MM. Geerts et Flahaut concernant la car-
rière mixte, le ministre confi rme qu’il a en effet décidé 
de supprimer le processus d’orientation. Ce processus, 
qui se déroulait au cours des dernières années de la 
dite  « carrière militaire initiale », visait à déterminer 
si le militaire continuerait sa carrière militaire, poursui-
vrait sa carrière en tant que fonctionnaire au sein de 
la défense (passage interne) ou, moyennant certaines 
mesures d’accompagnement, commencerait une nou-
velle carrière hors de la Défense (passage externe). 
Les concepts de service militaire volontaire et de mo-
bilité externe volontaire doivent en effet permettre d’at-
teindre les mêmes résultats structurels. C’est surtout le 
caractère contraignant du processus d’orientation qui 
est lourd de conséquences. Le fait est que ce proces-
sus jouait un rôle central dans le concept et dans la loi 
qui l’a traduit. Le ministre de la Défense opérera donc 
également cette adaptation au niveau de la loi et le 
Parlement sera associé à cette modifi cation. Il profi tera 
par ailleurs de cette occasion pour examiner si d’autres 
modifi cations ne doivent pas être apportées au concept 
ou à la loi. Dans l’intervalle, la mise en vigueur d’une 
série de dispositions de cette loi sera préparée. Il peut 
être confi rmé que les dispositions nécessaires ont été 
prises pour faire entrer en vigueur l’ensemble du volet 
« pensions » de la loi le 1er janvier 2009. Une disposi-
tion a été insérée à cet effet dans le projet de loi portant 
des dispositions diverses (I) (DOC 52 1608/001).

En ce qui concerne le service militaire volontaire, le 
ministre confi rme qu’un nouveau projet de loi sera ré-
digé et que le dossier est actuellement examiné avec 
les autres départements. Ce service militaire volontaire 
jouera un rôle important dans le rajeunissement de la 
Défense, mais répondra aussi en partie au problème 
du recrutement.

Un autre problème important, étroitement lié au re-
crutement, est celui des départs pendant la formation. 
Les conclusions de l’exit-cel à ce propos devront être 
intégrées. En réponse aux questions de MM Geerts et 
Crucke, le ministre commente partiellement les conclu-
sions de cette cellule. Les causes de départ les plus 
fréquentes sont le contenu de la fonction, la transition 
diffi cile entre la vie civile et l’établissement de forma-
tion, mais aussi entre les organismes de formation et 
les unités, le fait que l’on a donné des informations er-
ronées ou suscité des attentes trop élevées au moment 
du recrutement. Parfois des problèmes physiques et/ou 
médicaux en sont à l’origine. Parfois aussi, le problème 
est lié au trajet entre le domicile et le lieu de travail, qui 

—  Personeel

In antwoord op de vragen van mevrouw Vautmans, 
mevrouw Wiaux en de heren Geerts en Flahaut betref-
fende de gemengde loopbaan, bevestigt de minister dat 
hij inderdaad heeft beslist om het oriëntatieproces af te 
schaffen. Dit proces dat zich situeerde tijdens de laatste 
jaren van de zogenaamde « initiële militaire loopbaan » 
had tot doel te bepalen of de militair zijn militaire loop-
baan zou verder zetten, dan wel zijn loopbaan zou ver-
der zetten als rijksambtenaar binnen Defensie (interne 
overgang) of mits een aantal begeleidingsmaatregelen 
een nieuwe loopbaan zou uitbouwen buiten Defensie 
(externe overgang). Hetzelfde structurele resultaat 
moet namelijk worden bereikt met de concepten van de 
vrijwillige legerdienst en de vrijwillige externe mobiliteit. 
Het is namelijk vooral het dwingend karakter van het 
oriëntatieproces dat zware gevolgen heeft. Het is inder-
daad zo dat dit proces centraal stond in het concept en 
in de wet die het concept vertaalt. Dit betekent dus dat 
de minister van Landsverdediging eveneens op niveau 
van de wet deze aanpassing zal doorvoeren en dat het 
parlement zal worden betrokken bij deze aanpassing. 
Er wordt van de gelegenheid tevens gebruik gemaakt 
om te onderzoeken of er geen andere wijzigingen aan 
het concept en aan de wet moeten worden aange-
bracht. Intussen wordt er ook gewerkt aan het in wer-
king stellen van een reeks bepalingen van deze wet. Zo 
kan worden bevestigd dat de nodige maatregelen wer-
den getroffen om het volledig luik pensioenen van deze 
wet in voege te laten treden op 1 januari 2009. Een 
bepaling hieromtrent is hernomen in het wetsontwerp 
houdende diverse bepalingen (I) (DOC 52 1608/001).

Voor wat de vrijwillige legerdienst betreft bevestigt de 
minister dat een nieuw wetsontwerp wordt opgesteld 
en dat het momenteel met de andere departementen 
wordt besproken. Deze vrijwillige legerdienst zal een 
belangrijke rol spelen bij de verjonging van Defensie 
maar ook een gedeelte van antwoord bieden aan de 
wervingsproblematiek.

Een ander belangrijk probleem nauw gebonden aan 
de werving is de problematiek van de afvloei tijdens 
de vorming. Hierbij zullen de besluiten van de exit-cel 
moeten worden geïntegreerd. In antwoord op de vra-
gen van de heren Geerts en Crucke gaat de minister 
over tot de gedeeltelijke bespreking van de besluiten 
van deze cel. De meest voorkomende oorzaken van 
vertrek zijn de jobinhoud, de moeilijke transitie tussen 
het burgerleven en de vormingsinstelling, maar ook 
tussen de vormingsorganismen en de eenheden, het 
feit dat men verkeerde informatie heeft gekregen bij de 
werving of dat men te hoge verwachtingen heeft gecre-
eerd, soms zijn fysieke en/of medische problemen de 
oorzaak, soms gaat het om de woon-werk verplaatsing 
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est trop long. En ce qui concerne cette dernière cause, 
il faudra donc de nouveau mener une politique d’acti-
vation en matière de trajet entre le domicile et le lieu 
de travail, en ce qui concerne le domicile de l’actuel ou 
futur militaire. La Défense essaie de trouver une répon-
se à tous ces points au moyen d’un nouveau concept 
de recrutement et de formation. Il y a également lieu 
d’observer qu’il faut avoir une idée précise des départs. 
Il n’est ainsi pas question d’un départ, quand un vo-
lontaire quitte l’armée pour commencer une formation 
de sous-offi cier. Des directives afi n de vérifi er ces in-
formations et, le cas échéant, de les corriger ont été 
données.

Un second volet important dans le domaine du 
personnel est la mobilité externe. En répondant aux 
questions de mesdames Wiaux, Vautmans, Boulet et 
de messieurs Geerts et Devriendt, le ministre précise 
que le processus de mobilité externe se déroule en 
plusieurs phases. Il commence par l’ouverture de pla-
ces chez le nouvel employeur, on passe ensuite à une 
séance d’information des militaires intéressés, par leur 
inscription suivie de leur sélection. Lors du projet vers 
la Justice, la séance d’information a eu lieu en juin et la 
sélection a débuté en juillet ce qui fait que le personnel 
a eu très peu de temps pour s’inscrire. Le choix que fait 
le militaire est déterminant pour son avenir et on peut 
dès lors comprendre qu’il faille laisser plus de temps 
au militaire pour effectuer son choix et il en sera tenu 
compte lors de nouveaux projets. Dans le cadre de cet-
te mobilité, la reconnaissance des formations dispen-
sées par la défense est un atout primordial. À ce titre le 
ministre signera d’ici peu un accord bilatéral avec tous 
les ministres communautaires et régionaux compétents 
en la matière. Ces accords comprennent également un 
volet facilitation du recrutement et réintégration sur le 
marché de l’emploi des militaires souhaitant quitter le 
département. Certains obstacles liés au passage de 
militaires vers le secteur public ont également été levés 
suite aux leçons du projet SPF justice. Ainsi il est doré-
navant tenu compte de l’ancienneté de service lors de 
ce passage. L’arrêté royal a été modifi é en ce sens. 

L’initiative de la suspension volontaire des prestations 
sera également lancée. Elle est également concrétisée 
dans la loi portant dispositions diverses (I) (DOC 52 
1608/001). Elle prévoit une rémunération à 75 % du 
militaire concerné et l’application des principes de cu-
mul qui sont valables pour les militaires pensionnés. En 
cas de dépassement des plafonds cette rémunération 
est réduite. Cette initiative permettra d’alléger la charge 
des frais de personnel dans le budget du département. 
Il est évident que pour des raisons organisationnelles 

die te lang is. Wat dit laatste betreft zal dus opnieuw 
een activeringspolitiek moeten worden gevoerd in ver-
band met het woon-werkverkeer en de plaats van te-
werkstelling met betrekking tot de woonplaats van de 
huidige of toekomstige militair. Defensie probeert op 
al die punten een antwoord te vinden met het nieuwe 
werving- en vormingsconcept. Er dient eveneens opge-
merkt te worden dat men ook een duidelijk beeld van 
de afvloei moeten hebben. Een vrijwilliger die het leger 
verlaat om aan een vorming als onderoffi cier te begin-
nen, is geen afvloei. Richtlijnen om dit na te gaan, en 
indien nodig te corrigeren, werden gegeven.

Een tweede belangrijk onderdeel op personeelsvlak 
is de externe mobiliteit. In antwoord op de vragen van de 
dames Wiaux, Vautmans en Boulet en de heren Geerts 
en De Vriendt, preciseert de minister dat het proces in-
zake externe mobiliteit in verscheidene fases verloopt. 
Het vangt aan wanneer bij de nieuwe werkgever ar-
beidsplaatsen vacant worden. Vervolgens vindt voor de 
geïnteresseerde militairen een informatiesessie plaats, 
waarna zij zich inschrijven en worden geselecteerd. Bij 
het project met Justitie heeft de informatiesessie in juni 
plaatsgehad en is de selectie in juli begonnen; daardoor 
heeft het personeel erg weinig tijd gehad om zich in te 
schrijven. De keuze die de militair maakt, is van door-
slaggevend belang voor zijn toekomst; om die reden 
moet hij wat meer tijd krijgen om te kiezen. Bij nieuwe 
projecten zal daarmee ook rekening worden gehouden. 
In het kader van die mobiliteit is de erkenning van de 
door Landsverdediging verstrekte opleidingen een cru-
ciale troef. In dat verband zal de minister binnenkort 
een bilaterale overeenkomst ondertekenen met alle 
terzake bevoegde gemeenschaps- en gewestminis-
ters. Die overeenkomsten omvatten ook een onderdeel 
dat ertoe strekt de werving en herintegratie op de ar-
beidsmarkt te vergemakkelijken van de militairen die 
het departement willen verlaten. Ook sommige hinder-
nissen die inherent zijn aan de overstap van militairen 
naar de overheidssector werden weggewerkt ingevolge 
hetgeen het project met de FOD Justitie heeft geleerd. 
Zo wordt bij die overgang voortaan rekening gehouden 
met de dienstanciënniteit; het desbetreffende koninklijk 
besluit werd in die zin gewijzigd.

Voorts wordt het initiatief genomen voor een vrijwil-
lige opschorting van prestaties. Daaraan wordt tevens 
vorm gegeven bij het wetsontwerp houdende diverse 
bepalingen (I) (DOC 52 1608/001). Dit stelt voor de be-
trokken militair een bezoldiging a rato van 75 % in uit-
zicht, alsmede de toepassing van de cumulatiebegin-
selen welke gelden voor de gepensioneerde militairen. 
Bij overschrijding van de maxima wordt die bezoldiging 
verlaagd. Dankzij dat initiatief zullen in de begroting van 
het departement de personeelskosten kunnen worden 
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et afi n de ne pas mettre en péril l’objectif à réaliser au 
niveau des effectifs le ministre n’ouvrira pas des mil-
liers de places pour la suspension volontaire des pres-
tations. Il sera également tenu compte des métiers cri-
tiques lors de la prise de cette mesure.

Dans le cadre de la mobilité externe le ministre a 
également demandé d’évaluer la politique des cumuls 
aux yeux des résultats obtenus dans le cadre de l’ap-
plication des protocoles d’accord conclus avec les dif-
férents secteurs.

En ce qui concerne l’évolution globale du personnel, 
les chiffres les plus récents montrent que l’on est effec-
tivement sur la bonne voie.

En ce qui concerne l’adaptation du statut de réserve 
et pour répondre aux questions posées notamment par 
M. Geerts, le ministre indique que la possibilité de re-
crutement latéral a été ouverte. Le but est de répondre 
à un éventuel défi cit au niveau du personnel du cadre 
actif, par exemple les médecins. Ces modifi cations aux 
statuts ont d’ailleurs été adoptées lors de la séance 
plénière de la Chambre du 27 novembre 2008.

En ce qui concerne la désignation d’un nouveau 
CHOD, il n’y a pas, hormis les exigences en matière 
de grade, de dispositions légales ou réglementaires qui 
fi xent les critères de sélection du CHOD. Il y a cepen-
dant lieu d’observer que le Chef de la Défense est la 
plus haute autorité militaire et qu’il dépend directement 
du ministre. Il est également le chef du commandement 
général de la Défense. Dans cette optique, il doit dis-
poser tant d’aptitudes au dialogue que de capacités 
de commandement. Le Chef de la Défense est éga-
lement le conseiller du ministre de la Défense en ce 
qui concerne les opérations prévues et en cours. À cet 
égard, il doit donc posséder une expérience militaire 
opérationnelle.

En réponse à la question de M. Geerts relative au 
« genre », le ministre a indiqué que la Défense colla-
bore activement au plan d’action national relatif à la 
résolution 1325 des Nations unies (femmes et paix) 
et à l’exécution de la loi du 12 mars 2007 relative au 
« gender mainstreaming ». Une attention particulière 
est par exemple accordée aux besoins spécifi ques des 
femmes dans le cadre des missions à l’étranger.

teruggedrongen. Het spreekt voor zich dat de minister 
geen duizenden plaatsen voor vrijwillige opschorting 
van prestaties zal openstellen, en wel om organisato-
rische redenen en om de doelstellingen inzake de per-
soneelsformatie niet in gevaar te brengen. Voorts zal 
bij die maatregel rekening worden gehouden met de 
knelpuntberoepen.

In het kader van de externe mobiliteit heeft de minis-
ter bovendien gevraagd het cumulatiebeleid te evalue-
ren in het licht van de resultaten die werden geboekt in 
het kader van de met de verschillende sectoren geslo-
ten protocolovereenkomsten.

Wat de globale personeelsevolutie betreft tonen 
de meest recente cijfers aan dat we wel degelijk « on 
track » zitten.

Voor wat de aanpassing van het statuut van de re-
serve betreft en om de vragen onder andere van de 
heer Geerts te beantwoorden, vermeldt de minister dat 
de mogelijkheid tot laterale werving werd geopend. De 
bedoeling is om tegemoet te komen aan een eventu-
eel tekort bij het personeel van het actief kader zoals 
bij voorbeeld de geneesheren. Deze wijzigingen aan 
het statuut werden overigens tijdens de plenaire ver-
gadering van de Kamer van 27 november 2008 goed-
gekeurd.

Voor wat de aanduiding van een nieuwe CHOD be-
treft, bestaan er, buiten de graadvereisten, geen wette-
lijke of reglementaire bepalingen die de criteria voor de 
selectie van de CHOD bepalen. Er dient wel opgemerkt 
te worden dat de Chef Defensie de hoogste militaire 
autoriteit is die rechtstreeks van de minister afhangt. 
Hij is eveneens de chef van het algemeen commando 
van defensie. In dit opzicht moet hij zowel over dialoog- 
als commandovaardigheden beschikken. De Chef De-
fensie is eveneens de raadgever van de minister van 
Defensie voor wat de geplande en lopende operaties 
betreft. In dit opzicht dient hij over een militaire operati-
onele ervaring te beschikken.

In antwoord op de vraag van de heer Geerts betref-
fende « gender » meldt de minister dat Defensie actief 
meewerkt aan het nationale actieplan betreffende de 
resolutie 1325 van de VN (vrouwen en vrede) en aan 
de uitvoering van de wet van 12 maart 2007 betref-
fende « gender mainstreaming ». Er wordt bijvoorbeeld 
bijzondere aandacht besteed aan de specifi eke noden 
van vrouwen bij buitenlandse opdrachten.
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—  Organisation

En réponse aux questions relatives à l’évolution 
de l’organisation, le ministre souligne que la nouvelle 
structure de la Défense, dans le cadre de laquelle, no-
tamment, la Direction générale Formation et la direction 
générale Image et Relations publiques sont placées 
sous l’autorité du Chef de la Défense, l’Audit interne 
de la Défense est ancré et l’Inspecteur général se voit 
confi er une mission fondamentalement différente, a été 
élaborée dans un projet d’arrêté royal et entrera en vi-
gueur le 1er mars 2009. Cette nouvelle structure de la 
Défense constitue une meilleure base pour procéder 
ultérieurement à la transformation du ministère en ser-
vice public fédéral (SPF). À l’intérieur du département, 
il est toujours tenu compte, dans le traitement des dos-
siers, des modifi cations hiérarchiques précitées en ce 
qui concerne la formation, l’image et les relations pu-
bliques.

—  Matériel

La note d’orientation a déjà indiqué quel program-
mes seront réalisés prioritairement. Il est clair que 
dans le contexte budgétaire actuel, il n’est pas possible 
d’engager des dossiers qui nécessiteront d’importants 
paiements dans les années 2009 et 2010. Un Plan 
d’investissement pour la Défense et la Sécurité (PIDS) 
(PIDV) 2009-2013 a été élaboré par l’État-major et sera 
soumis au Conseil des ministres. Ce plan se fonde sur 
un tableau de faisabilité fi nancière basé sur les moyens 
actuellement accordés et la dette existante.

Le remplacement des Airbus est et reste prioritaire. 
Ces avions ont été achetés en 1997 sur le marché d’oc-
casion. Ils auront bientôt 25 ans et leur remplacement 
était prévu en 2012/2013. Ils sont équipés de moteurs 
dont il n’en reste que 63 — principalement opérés par 
Federal Express — au monde. Suite à la décision de 
Volvo de cesser toutes les activités de maintenance sur 
ce type de moteurs, la seule fi rme qui en assure encore 
l’entretien est Pratt & Whitney Singapore. La fi rme a fait 
savoir qu’elle ne veut que s’engager qu’à ses propres 
conditions commerciales, ce qui a comme conséquen-
ce que la Défense est dans l’impossibilité de garantir la 
disponibilité opérationnelle d’un A310.

De la prospection militaire il est ressorti qu’il est 
indiqué de passer via une phase transitoire avant de 
passer au remplacement de ces avions. L’objectif est 
de conclure un contrat ouvert pluriannuel pour la four-
niture de 2 000 heures annuelles par le biais d’un avion 
de ligne du type « wide-body » opéré par nos propres 
équipages. Ce dossier a déjà reçu l’avis favorable de 

—  Organisatie

Als antwoord op de vragen met betrekking tot de 
evolutie van de organisatie, onderstreept de minister 
dat een nieuwe Defensiestructuur, waarbij onder meer 
de Algemene Directie Vorming en de Algemene Direc-
tie Imago en Publieke Relaties onder het gezag van de 
Chef Defensie worden gebracht, de Interne Audit van 
Defensie wordt verankerd en de Inspecteur-generaal 
een fundamenteel andere opdracht krijgt, in een ont-
werptekst van koninklijk besluit werd uitgewerkt en in 
voege zal treden op 1 maart 2009. Deze nieuwe De-
fensiestructuur vormt een betere basis voor een latere 
transformatie van ministerie tot federale overheids-
dienst (FOD). Intern in het departement wordt met de 
hiervoor vermelde gewijzigde afhankelijkheden met be-
trekking tot de vorming en IPR, bij de behandeling van 
dossiers, reeds rekening gehouden

—  Materieel

In de oriëntatienota werd reeds aangegeven welke 
programma’s prioritair zullen worden gerealiseerd. Het 
is duidelijk dat in de huidige budgettaire context het niet 
mogelijk is om dossiers vast te leggen, die grote be-
talingen vereisen in de jaren 2009 en 2010. Een Plan 
voor Investeringen in Defensie en Veiligheid (PIDV) 
2009-2013 werd door de Staf uitgewerkt en zal aan de 
Ministerraad worden voorgelegd. Dit plan gaat uit van 
een tabel fi nanciële haalbaarheid gebaseerd op de ac-
tueel toegewezen middelen en de bestaande schuld. 

De vervanging van de Airbusvliegtuigen is en blijft 
een prioriteit. De toestellen werden in 1997 tweede-
hands aangekocht. Binnenkort zijn ze 25 jaar oud en 
hun vervanging was gepland voor 2012-2013. Ze zijn 
uitgerust met motoren waarvan er wereldwijd nog maar 
63 in gebruik zijn (voornamelijk in toestellen van Fede-
ral Express). Na de beslissing van Volvo om alle onder-
houdswerken aan dat type motoren stop te zetten, blijft 
er nog slechts één fi rma over die dergelijk onderhoud 
uitvoert : Pratt & Whitney Singapore. De fi rma heeft la-
ten weten dat onderhoud enkel onder haar eigen com-
merciële voorwaarden te willen doen, met als gevolg 
dat Landsverdediging niet bij machte is de operationele 
beschikbaarheid van een A310 te waarborgen.

Uit militaire prospectie is gebleken dat de uiteindelij-
ke vervanging van die toestellen het best met een over-
gangsperiode gepaard gaat. Het is de bedoeling een 
open meerjarenovereenkomst te sluiten voor 2 000 uur 
op jaarbasis, via de terbeschikkingstelling van een lijn-
vliegtuig van het type « wide body » dat door onze ei-
gen crews zou worden bestuurd. Het dossier heeft al 
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l’Inspection des Finances et sera présenté sous peu au 
Conseil des ministres.

En ce qui concerne les dossiers d’achats en cours 
(LMV, MPPV, AIV), la situation se présente comme 
suit :

—  LMV (Light Multirole Vehicle) : ce programme qui 
prévoyait la livraison de 440 véhicules prend fi n. Par 
suite de petits retards dans la mise en œuvre du pro-
gramme, 367 des 440 véhicules seront livrés à la fi n 
2008. La livraison des 73 autres LMV est prévue pour 
janvier et février 2009. 

—  MPPV (Multi Purpose Protected Vehicle) : Des 
220 véhicules repris dans la tranche fi xe 72 ont déjà 
été livrés entre 2006 et 2008. La livraison des autres 
véhicules s’étalera jusqu’en 2011. La commande de 
véhicules supplémentaires devra donc se faire avant 
cette date.

—  AIV (Armoured Infantry Vehicle) : des 138 véhicu-
les prévus dans la tranche fi xe 20 exemplaires ont déjà 
été livrés. La livraison des autres véhicules est contrac-
tuellement prévue jusqu’en 2011. La date ultime pour 
lever les tranches conditionnelles est le 31 décembre 
2010. En ce qui concerne la version AIV DF90, il a déjà 
été indiqué en commission des achats militaires que ce 
type n’est plus acheté. 

Le programme BEST (Belgian Soldier in Transfor-
mation) constitue le thème suivant. Ce programme vise 
à améliorer la protection et l’effi cacité du combattant 
opérant à pied ou débarqué grâce à un système inté-
gré de soldat. Le système comporte des moyens de 
communication individuels, une protection modulaire et 
ergonomique, un équipement et un armement adaptés 
ainsi que des moyens d’observation de jour/nuit. Les 
spécifi cations techniques sont élaborées par l’État ma-
jor. Au stade actuel, toutes les possibilités sont laissées 
ouvertes pour la réalisation, en ce compris une colla-
boration internationale dans le cadre d’une augmenta-
tion d’échelle. 

En ce qui concerne les appareils F-16, ceux-ci ont 
été entièrement modernisés, ce qui permet d’atteindre 
sans problème le niveau d’ambition. Leur remplace-
ment n’est dès lors pas encore à l’ordre du jour. 

—  Infrastructure

La situation du dossier rationalisation de l’infrastruc-
ture préoccupe plusieurs membres de la e commission. 
Mmes Boulet, Vautmans et Wiaux ainsi que M. Geerts 
ont posé des questions à ce sujet. Une rationalisation 

een gunstig advies van de Inspectie van Financiën ge-
kregen en zal binnenkort aan de Ministerraad worden 
voorgelegd.

Wat betreft de lopende aankoopdossiers voertuigen 
(LMV, MPPV, AIV) is de situatie de volgende : 

—  LMV (Light Multirole Vehicle) : dit programma dat 
voorzag in de levering van 440 voertuigen loopt af. Ten 
gevolge kleine vertragingen in het programma zullen 
einde 2008 367 van de 440 voertuigen geleverd zijn. 
De levering van de resterende 73 LMV’s is gepland 
voor januari en februari 2009.

—  MPPV (Multi Purpose Protected Vehicle) : van de 
220 in de vaste schijf hernomen voertuigen werden er, 
tussen 2006 en 2008, reeds 72 geleverd. De levering 
van de resterende voertuigen is voorzien tot 2011. Het 
bestellen van bijkomende voertuigen zal dus dienen te 
gebeuren voor deze datum.

—  AIV (Armoured Infantry Vehicle) : van de 138 in 
de vaste schijf voorziene voertuigen werden al 20 stuks 
geleverd. De resterende leveringen zijn contractueel 
voorzien tot eind 2011. De uiterste datum voor het lich-
ten van de voorwaardelijke schijven is 31 december 
2010. Wat de AIV-versie DF90 betreft, werd in de com-
missie legeraankopen reeds aangegeven dat dit type 
niet meer wordt bijgekocht.

Een volgende item is het programma BEST (Bel-
gian Soldier in Transformation). Dit programma heeft 
tot doel de bescherming en de effectiviteit van de te 
voet optredende of uitgestegen militair te verbeteren 
via een geïntegreerd soldaatsysteem. Het systeem 
omvat individuele communicatiemiddelen, modulaire 
en ergonomische bescherming, aangepaste uitrusting 
en bewapening en dag/nacht waarnemingsmiddelen. 
De technische specifi caties werden door de Staf uitge-
werkt. In het actueel stadium worden voor de realisa-
tie alle mogelijkheden, inbegrepen een internationale 
samenwerking in het kader van een schaalvergroting, 
opengehouden. 

Wat de F-16 toestellen betreft, deze zijn volledig ge-
moderniseerd waardoor probleemloos aan ons ambi-
tieniveau wordt tegemoetgekomen. Hun vervanging is 
bijgevolg nog niet aan de orde.

—  Infrastructuur

Verschillende commissieleden zijn bezorgd over 
de stand van zaken in het dossier betreffende de ra-
tionalisering van de infrastructuur. De dames Boulet, 
Vautmans en Wiaux, alsook de heer Geerts, hebben 



325DOC 52 1527/008

CHAMBRE · 3e SESSION DE LA 52e LÉGISLATUREKAMER · 3e ZITTING VAN DE 52e ZITTINGSPERIODE 20092008

profonde s’impose. Le plan global d’infrastructure an-
noncé dans la note d’orientation a été fi nalisé au ni-
veau de l’État-major et fera l’objet d’un briefi ng dans les 
semaines qui viennent. Les facteurs qui ont été pris en 
compte pour l’élaboration de ce plan sont ceux repris 
dans la même note. Vu la sensibilité de ce sujet, aussi-
bien en interne Défense qu’en externe, il ne semble 
pas indiqué de procéder à la distribution de toutes les 
pistes avancées. Toute décision dans ce dossier sera 
d’ailleurs précédée par une concertation des acteurs 
concernés et en premier lieu le personnel. À titre d’in-
formation une situation de l’exécution du plan actuel 
sera communiquée au parlement.

En ce qui concerne les maisons de la Défense le 
ministre signale que fi n octobre il a approuvé les propo-
sitions du groupe de travail relative à leur fermeture. En 
ce qui concerne les maisons installé dans des infras-
tructures louées, leur fermeture est prévue, en tenant 
compte des délais de préavis repris dans les baux res-
pectifs, entre le 31 décembre 2008 et le 30 septembre 
2009. Les activités dans des immeubles appartenant à 
la Défense seront maintenues jusqu’au 30 septembre 
2009. Ces bâtiments seront après mis en vente.

La maison de la Défense d’Hasselt restera ouverte 
jusqu’au 30 septembre 2009.

—  Revenus provenant des ventes

Un autre thème qui a suscité de nombreuses ques-
tions, et qui rejoint en partie celui de la rationalisation 
des installations, est celui des revenus provenant des 
ventes de biens mobiliers et immobiliers excédentaires. 
La Cour des comptes souligne d’ailleurs dans ses com-
mentaires l’importance de ces revenus.

En ce qui concerne la vente de biens immobiliers, la 
Défense doit procéder par l’intermédiaire des comités 
d’acquisition, dépendants du ministre des Finances. 
Les procédures de vente sont très lourdes, compte tenu 
de tous les niveaux de décision et/ou d’avis (région, 
province, commune) concernés; il suffi t par exemple 
de songer au changement d’affectation d’un domaine. 
L’acquéreur, pour sa part, doit encore prévoir les moy-
ens nécessaires, ce qui peut entraîner des retards ou 
un étalement des revenus dans le temps.

Pour la vente des biens mobiliers, c’est le service de 
vente de la Défense lui-même qui est compétent. Le 
marché du matériel militaire de seconde main est très 
concurrentiel. L’offre est grande et la Défense essaye 
de saisir toutes les opportunités. Dans ce contexte, des 

daarover vragen gesteld. Er is nood aan een grondige 
rationalisering. Het algemeen infrastructuurplan waar-
van sprake in de oriëntatienota is door de Militaire Staf 
afgewerkt en de komende weken zal daarover een 
briefi ng worden gehouden. Bij de opstelling van dat 
plan werd rekening gehouden met de in voormelde 
nota aangehaalde factoren. Aangezien het hier om een 
gevoelig thema gaat, zowel binnen Landsverdediging 
als daarbuiten, lijkt het niet aangewezen nu alle uitge-
stippelde werkpistes uit de doeken te doen. Overigens 
zal elke beslissing in dat dossier worden voorafgegaan 
door overleg met de betrokkenen en in de eerste plaats 
met het personeel. Het parlement zal ter informatie een 
stand van zaken betreffende de tenuitvoerlegging van 
het huidige plan ontvangen.

In verband met de defensiehuizen stipt de minister 
aan dat hij eind oktober de voorstellen van de werk-
groep in verband met de sluiting ervan heeft goedge-
keurd. De defensiehuizen die in huurpanden zijn ge-
vestigd, zullen worden gesloten rekening houdend met 
de opzeggingstermijnen die in de respectieve huur-
overeenkomsten zijn opgenomen, tussen 31 decem-
ber 2008 en 30 september 2009. De defensiehuizen 
in panden van Landsverdediging zullen hun activiteiten 
voortzetten tot 30 september 2009. Daarna zullen die 
panden worden verkocht.

Het Defensiehuis te Hasselt zal worden opengehou-
den tot 30 september 2009.

—  Inkomsten uit verkoop

Een ander onderwerp dat vele vragen uitlokte, en 
dat deels aansluit bij de rationalisatie van de installa-
ties, zijn de inkomsten uit de verkoop van overtollige 
roerende en onroerende goederen. Het Rekenhof be-
nadrukt overigens het belang van deze inkomsten in 
zijn commentaren. 

Inzake de verkoop van onroerende goederen dient 
Defensie te werken via de Aankoopcomités, afhankelijk 
van de minister van Financiën. De verkoopsprocedures 
zijn zeer zwaar, gezien alle beslissing- en/of adviesni-
veau’s (gewest, provincie, gemeente) er bij zijn betrok-
ken; denken we nog maar aan het inkleuren van een 
domein waaraan een bestemming dient te worden ge-
geven. De aankoper van zijn kant dient ook de nodige 
middelen te voorzien wat kan leiden tot vertraging of 
spreiding in de tijd van de inkomsten.

Voor de verkoop van roerende goederen is de ver-
koopdienst van Defensie zelf bevoegd. De markt van 
tweedehands militair materieel is een zeer concurren-
tieel gebeuren. Het aanbod is groot en Defensie tracht 
elke opportuniteit die zich aanbiedt te benutten. Hier 
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retards peuvent se produire dans la réalisation d’un 
contrat de vente lorsque, par exemple, un pays tiers 
doit intervenir dans l’octroi d’une « third party transfer 
authorisation ». Le fait que le calendrier de paiement 
fait partie des négociations contractuelles peut entraî-
ner un étalement dans le temps des recettes prévues. 
Compte tenu de ces facteurs, il convient d’examiner la 
réalisation des recettes dans une perspective plurian-
nuelle.

Au courant de la période 2005-2007 des recettes à 
concurrence de 104,5 millions d’euros ont été réalisées, 
dont 62,3 millions d’euros par la vente d’infrastructure 
et 42,2 millions d’euros par la vente de matériel, ont 
été réalisées.

En 2008 des recettes pour un total de 49 millions 
d’euros sont attendues. Ces 42 millions d’euros pro-
viennent de la vente de matériel et 7 millions d’euros 
de la vente d’infrastructures. Ces chiffres ne tiennent 
pas compte des 13,9 millions d’euros de ventes d’in-
frastructure qui ont été réalisées mes qui sont en at-
tente de versement au ministère des Finances.

Pour la période 2009-2011 la Défense se fi xe com-
me objectif de réaliser des recettes à concurrence de 
200 millions d’euros; 100 millions d’euros par la vente 
de matériel excédentaire et 100 millions par la vente de 
biens immobiliers. La commission sera tenue au cou-
rant de la réalisation de cet objectif.

—  Accord sectoriel

Le ministre annonce qu’un nouvel accord sectoriel 
va être signé incessamment.

—  Coût des opérations

Le coût net des opérations s’élève à 68,8 mil lions 
d’euros. Les compensations internes se chiffrent à 
67 millions d’euros. Le coût salarial est d’environ 
35 millions d’euros. Le coût total est par conséquent de 
171 millions d’euros. 

Six pour cent des coûts des opérations sont compris 
dans le budget global. Ce montant ne tient pas compte 
de l’amortissement du matériel. La demande a été faite 
d’également calculer ce coût. Le coût des partenariats 
militaires (RDC, Bénin) n’est pas inclus dans le coût 
des opérations. Il est d’environ 10 millions d’euros.

kunnen vertragingen in de realisatie van een verkoops-
contract optreden wanneer bijvoorbeeld een derde 
land moet tussenkomen bij het verlenen van een zo-
genaamde « third party transfer authorisation ». Ook 
het feit dat de betalingskalender deel uitmaakt van de 
contractuele onderhandelingen kan zorgen voor een 
spreiding in de tijd van de realisatie van de geplande 
ontvangsten. De vermelde factoren geven aan dat het 
aangewezen is de realisatie van ontvangsten te bekij-
ken in een meerjaren perspectief. 

In de periode 2005-2007 bedroegen de ontvangsten 
104,5 miljoen euro (62,3 miljoen euro uit de verkoop 
van infrastructuur en 42,2 miljoen euro uit de verkoop 
van materieel).

Voor 2008 worden in het totaal 49 miljoen euro aan 
ontvangsten verwacht. 42 miljoen euro daarvan zou-
den uit de verkoop van materiaal komen en 7 miljoen 
euro uit de verkoop van infrastructuur. Die cijfers hou-
den geen rekening met de 13,9 miljoen euro uit de 
reeds gerealiseerde verkoop van infrastructuur, maar 
waarvan de bedragen nog niet aan de FOD Financiën 
werden gestort.

Voor de periode 2009-2011 zet Landsverdediging 
een bedrag van 200 miljoen euro aan ontvangsten 
voorop : 100 miljoen euro uit de verkoop van overtollig 
materiaal en 100 miljoen euro uit de verkoop van on-
roerend goed. De commissie zal op de hoogte worden 
gehouden van de stapsgewijze verwezenlijking van die 
doelstelling.

—  Sectoraal akkoord

De minister kondigt aan dat eerstdaags een nieuw 
sectoraal akkoord wordt ondertekend. 

—  Kosten van de operaties

De netto-kosten van de operaties belopen 68,8 mil-
joen euro. De interne compensaties komen neer op 
67 miljoen euro. De loonkost bedraagt ongeveer 35 mil-
joen euro. De totale kost komt bijgevolg op 171 miljoen 
euro. 

Zes procent van de kosten van de operaties zijn 
vervat in de globale begroting. Dit bedrag houdt geen 
rekening met de afschrijving van het materieel. De op-
dracht is gegeven om ook deze kost in kaart te bren-
gen. De kosten van de militaire partnerschappen (DRC, 
Benin) zitten niet vervat in de kosten van de operaties. 
Zij bedragen ongeveer 10 miljoen euro. 
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—  Compte de trésorerie

Ce point concerne une situation qui existait depuis 
2007 (pour un montant de 200 millions d’euros) et 
qui est en passe de se régler d’une façon positive. Ce 
montant est aujourd’hui ramené à environ 32 millions 
d’euros, bien en deçà du plafond du solde négatif auto-
risé, qui est de 55 millions d’euros.

—  Prévention des confl its

La note d’orientation fait effectivement mention 
d’une prévention des confl its liée à « l’approche des 
3 D » (diplomatie, défense et développement). On peut 
renvoyer à cet égard au débat tenu en réunion com-
mune des commissions des Affaires étrangères et de 
la Défense nationale de la Chambre et du Sénat (7 et 
13 février 2008) à l’occasion de la décision de principe 
du gouvernement d’envoyer des F-16 à Kandahar. Le 
ministre a souligné à l’époque que la coopération civi-
lo-militaire (CIMIC) est centrale aux yeux du gouver-
nement et que la présence militaire est une condition 
préalable pour pouvoir contribuer à la reconstruction de 
la société. C’est pourquoi il y a également une coopé-
ration avec les ministres de la Coopération au déve-
loppement et de l’Intérieur (tâches de police). On ne 
s’est jamais basé sur une solution purement militaire à 
laquelle pourrait contribuer la présence belge.

—  Accueil des sans-abri

Une opération a été lancée dans ce domaine en col-
laboration avec Mme Arena, ministre de l’Intégration 
sociale, des Pensions et des Grandes villes. Jusqu’à 
présent, plusieurs dizaines de personnes se sont déjà 
vu offrir un abri.

C.  —  RÉPLIQUES

Mme Hilde Vautmans (Open Vld), rapporteuse, se 
réjouit de la décision de n’affecter les militaires belges 
présents en Afghanistan dans le cadre d’une OMLT 
que dans le nord de ce pays. Le ministre a évoqué, 
concernant ces opérations, l’existence de synergies 
avec le département de la Coopération au dévelop-
pement et celui des Affaires étrangères. Comment 
se déroule la coopération avec le département de la 
Justice ? Des projets tels celui impliquant le service 
d’assistance spéciale à la jeunesse de Mol au Bénin 
seront-ils poursuivis ?

En ce qui concerne l’envoi éventuel de militaires à 
l’Est du Congo, l’intervenante demande si le Parlement 
pourrait prendre connaissance de la demande formulée 

—  Thesaurierekening

Dit betreft een situatie die sinds 2007 (voor een be-
drag van 200 miljoen euro) bestond en die thans in po-
sitieve zin haar beslag aan het krijgen is. Dit bedrag 
is nu ongeveer teruggebracht tot 32 miljoen euro, ruim 
onder het maximaal toegelaten negatief saldo van 
55 miljoen euro.

—  Confl ictpreventie

In de oriëntatienota wordt effectief melding gemaakt 
van confl ictpreventie gekoppeld aan de « 3 D »-aan-
pak (diplomatie, defensie en « development ») . In dit 
verband kan worden verwezen naar het debat in de 
gemeenschappelijke vergadering van de commissies 
voor de Buitenlandse betrekkingen en voor de Lands-
verdediging van Kamer en Senaat (7 en 13 februari 
2008) naar aanleiding van de principebeslissing van de 
regering tot het zenden van F-16’s naar Kandahar. De 
minister heeft toen benadrukt dat de civilo-militaire be-
nadering voor de regering centraal staat (CIMIC) en dat 
de militaire aanwezigheid een voorafgaande vereiste 
is om aan maatschappelijke opbouw te kunnen doen. 
Daarom ook is er samenwerking met de ministers van 
Ontwikkelingssamenwerking en van Binnenlandse za-
ken (politiewerk). Men is nooit uitgegaan van een zuiver 
militaire oplossing waartoe de Belgische aanwezigheid 
zou kunnen bijdragen. 

—  Opvang van daklozen

Er bestaat een operatie die samen met mevrouw 
Arena, minister van Maatschappelijke integratie, Pensi-
oenen en Grote Steden, op het getouw wordt gezet. Tot 
op heden werd reeds aan enkele tientallen personen 
onderdak geboden. 

C.  —  REPLIEKEN

Mevrouw Hilde Vautmans (Open Vld), rapporteur, is 
verheugd dat de inzet van de Belgische militairen, wat 
de OMLT in Afghanistan betreft, beperkt blijft tot het 
Noorden van het land. Bij de operaties heeft de minister 
het over synergieën met Ontwikkelingssamenwerking 
en met Buitenlandse zaken. Hoe loopt de samenwer-
king met Justitie ? Worden projecten zoals dit met de 
dienst voor bijzondere jeugdzorg uit Mol, te Benin, ver-
dergezet ?

Aangaande een eventuele zending naar Oost-Congo 
vraagt de spreekster of het parlement inzage kan krij-
gen van de aanvraag van de VN. Welke concrete stap-
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par les Nations unies. Quelles sont les initiatives con-
crètes prises par la Défense pour répondre à cette de-
mande ? Mme Vautmans estime, à l’instar du ministre, 
qu’avec toutes les opérations existantes, la Défense a 
déjà atteint le maximum de ce que son budget lui per-
met. Des demandes supplémentaires entraîneraient 
des frais supplémentaires. La formulation de telles de-
mandes devra faire l’objet d’une appréciation politique 
portant sur l’opportunité d’augmenter le budget.

En ce qui concerne la problématique des recrute-
ments, l’intervenante attache beaucoup d’importance 
à une modernisation du site internet de la Défense, 
qui pourrait permettre d’attirer de nombreux candi-
dats. Existe-t-il des projets en la matière ? Le ministre 
pourrait-il communiquer les plans de l’exit-cel au Parle-
ment ? L’intervenante se réjouit par ailleurs qu’il ait été 
décidé que la Maison de la Défense d’Hasselt restera 
ouverte jusqu’au 30 septembre 2009 (la Défense est le 
plus gros employeur du Limbourg). Que se passera-t-il 
par la suite, et qui assumera à l’avenir les missions de 
la Maison de la Défense ?

À propos de la carrière mixte, le ministre a indiqué 
que le point d’orientation était supprimé et qu’il adap-
tera la loi en ce sens. Tant que la loi n’aura pas été 
modifi ée, la disposition légale en question reste toute-
fois d’application. Quand le ministre pense-t-il procé-
der à cette modifi cation de la loi ? Quels arguments 
invoquera-t-il ?

La suspension volontaire des prestations qui fait 
l’objet du titre VII du projet de loi portant des dispositi-
ons diverses (I) correspond en fait, selon l’intervenante, 
à la règle de la disponibilité (maintien de 75 % du sa-
laire et possibilité de cumul). De combien de cas s’agit-
il ? Combien d’économies générera ce système ?

La transformation du ministère de la Défense natio-
nale en un SPF devrait faire l’objet d’un débat appro-
fondi. Elle n’y est pas opposée a priori mais il faut aussi 
tenir compte de la perspective internationale. Que res-
tera-t-il des tâches du Chief of Defence qui joue actuel-
lement un rôle important au niveau international ?

En ce qui concerne l’équipement et le matériel, Mme 
Vautmans estime qu’il convient de lever les tranches 
optionnelles. Il semble qu’à l’heure actuelle déjà il y ait 
trop peu de matériel pour pouvoir s’entraîner et garantir 
la sécurité lors des missions internationales. Elle de-
mande par ailleurs combien d’appareils F-16 sont dans 
la réserve et qui n’effectuent pas de vols. Elle insiste 
pour que ceux-ci ne soient momentanément pas ven-
dus. Les informations sur le déroulement du program-
me JSF sont contradictoires.

pen heeft Defensie reeds gezet om daarop in te gaan ? 
Mevrouw Vautmans is het wel eens met de minister dat 
Defensie nu reeds met alle bestaande operaties aan 
het maximum van zijn budget zit. Bijkomende aanvra-
gen komen neer op bijkomende kosten en zullen moe-
ten worden onderworpen aan de politieke beoordeling 
of het opportuun is om de begroting te verhogen.

De spreekster hecht, in het kader van de rekrute-
ringsproblematiek, veel belang aan een modernisering 
van de website van Defensie omdat dit juist veel kandi-
daten kan aantrekken. Zijn er plannen op dit gebied ? 
Kan de minister de plannen van de exit-cel aan het par-
lement ter kennis brengen ? Zij is ook tevreden dat het 
Defensiehuis te Hasselt nog open blijft tot 30 septem-
ber 2009 (Defensie is in Limburg de grootste werkge-
ver). Wat zal daarna gebeuren en waar zullen de taken 
van het Defensiehuis worden ondergebracht ?

Bij de gemengde loopbaan heeft de minister gemeld 
dat het oriëntatiepunt wordt afgeschaft en dat hij de 
wet op dat gebied zal aanpassen. Zolang dat dit niet is 
gebeurd blijft die wettelijke bepaling evenwel bestaan. 
Wanneer denkt de minister tot die wetswijziging over te 
gaan ? Welke argumenten zal hij inroepen ?

De vrijwillige uittreding die het voorwerp uitmaakt 
van titel VII van het wetsontwerp houdende diverse be-
palingen (I) komt volgens de spreekster in feite neer 
op de disponibiliteitsregel (behoud van 75 % van het 
loon én cumulatiemogelijkheid). Om hoeveel plaatsen 
gaat het ? Hoeveel zal worden bespaard wanneer dit 
in voege treedt ? 

De transformatie van het ministerie van Landsverde-
diging naar een FOD vereist een grondig debat. Zij is 
er niet a priori tegen maar er dient ook rekening gehou-
den te worden met het internationaal perspectief. Wat 
zal er overblijven van de taken van de Chief of Defence 
die thans internationaal een belangrijke rol speelt ? 

Inzake de uitrusting en het materieel meent mevrouw 
Vautmans dat de optionele schijven zeker moeten wor-
den gelicht. Blijkbaar is er nu reeds te weinig materieel 
beschikbaar om te kunnen trainen en de veiligheid te 
waarborgen bij internationale missies. Zij vraagt ook 
nog hoeveel F-16’s er in de reserve staan en waarmee 
niet wordt gevlogen. Zij pleit ervoor om die voorlopig 
niet te verkopen. De berichten over het verder verloop 
van het JSF-programma zijn tegenstrijdig.
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L’intervenante demande ensuite que le ministre vien-
ne commenter ses intentions en matière d’infrastructure 
au parlement. Il faudrait aussi consulter le personnel à 
ce sujet afi n de le rassurer. Elle plaide enfi n aussi en 
faveur d’une simplifi cation des procédures lors de la 
vente d’immeubles de la Défense. Quelle solution le 
ministre propose-t-il en l’occurrence ?

En ce qui concerne le suivi des missions à l’étranger, 
elle demande que le service de renseignement de 
l’armée fasse un briefi ng sur la sécurité des troupes. 
Le parlement doit pouvoir en juger dans le respect de 
la confi dentialité. L’intervenante renvoie à cet égard aux 
recommandations de la commission Rwanda.

Mme Juliette Boulet (Ecolo-Groen !) constate avec 
satisfaction que le ministre est, lui aussi, conscient que 
le département reste soumis à une discipline budgétai-
re. Les opérations à l’étranger étant toutefois particuli-
èrement coûteuses, l’intervenante préconise des choix 
politiques rationnels en la matière, axés sur des mis-
sions nécessitant une intervention d’urgence, qu’elles 
émanent de l’OTAN ou d’une autre organisation inter-
nationale.

En ce qui concerne une éventuelle intervention dans 
l’est du Congo, elle se dit également favorable à un dé-
bat préalable au sein du Parlement. À cet égard, il faut 
avoir une idée claire de l’ampleur des moyens néces-
saires à cet effet (troupes, matériel et moyens fi nan-
ciers) et ce, dans le cadre des besoins globaux actuels 
du département. 

Afi n de renforcer la cohésion entre la Défense, les 
opérations humanitaires et la coopération au dévelop-
pement, toute une série de rationalisations peuvent 
être opérées, au niveau du transport aérien, par exem-
ple (le personnel des ONG pourrait être embarqué sur 
les vols militaires). Les militaires peuvent également 
assurer la sécurité des coopérants. 

Dans le volet infrastructure et modifi cations prévues, 
il faut tenir compte du fait que le personnel pourrait uti-
liser (davantage) les transports publics dans ses dé-
placements.

En ce qui concerne la carrière mixte et le rajeunis-
sement du cadre visé, le ministre devrait apporter des 
clarifi cations et informer le Parlement de ses projets. Le 
ministre doit, en tout état de cause, informer à temps 
les membres du personnel concernés de ses intentions 
à l’égard des maisons de la Défense. D’autre part, il est 
exact qu’il existe d’autres moyens de communication 

De spreekster vraagt vervolgens ook nog dat de mi-
nister zijn plannen in verband met de infrastructuur zou 
komen toelichten in het parlement. Het is ook nood-
zakelijk dat daarover met het personeel overleg zou 
worden gepleegd teneinde de ongerustheid weg te ne-
men. Tenslotte pleit zij ook nog voor een vereenvoudi-
ging van de procedures bij de verkoop van onroerende 
goederen van Defensie. Wat stelt de minister hier als 
oplossing voor ?

Wat de opvolging van de buitenlandse missies aan-
gaat vraagt zij naar een briefi ng door de inlichtingen-
dienst van het leger over de veiligheidssituatie van de 
manschappen. Het parlement moet dit kunnen beoor-
delen mits het waarborgen van de vertrouwelijkheid. 
Spreekster verwijst hierbij naar de aanbevelingen van 
de Rwanda-commissie.

Mevrouw Juliette Boulet (Ecolo-Groen !) stelt met te-
vredenheid vast dat ook de minister er zich van bewust 
is dat het departement aan budgettaire discipline on-
derworpen blijft. De buitenlandse operaties zijn echter 
bijzonder duur en daarom pleit de spreekster voor rati-
onele beleidskeuzes terzake die gericht zijn op missies 
waar de tussenkomst het dringendst nodig is ongeacht 
of zij van de Navo of een andere internationale organi-
satie uitgaan.

In verband met een eventuele interventie in Oost-
Congo is ook zij voorstander van een voorafgaand de-
bat in het parlement. Hierbij moet een duidelijk beeld 
worden gegeven over de omvang van de hiertoe beno-
digde middelen (manschappen, materieel en fi nanciële 
middelen) en dit in het kader van de huidige globale 
behoeften van het departement.

Om de cohesie tussen Defensie, humanitaire opera-
ties en Ontwikkelingssamenwerking te versterken kun-
nen tal van rationalisaties worden doorgevoerd zoals bij 
het luchttransport bijvoorbeeld (ngo’s zouden kunnen 
meereizen bij militaire vluchten). De militairen kunnen 
ook instaan voor de beveiliging van de coöperanten.

Bij het onderdeel infrastructuur en de geplande wijzi-
gingen dient er rekening mee te worden gehouden dat 
het personeel (meer) gebruik zou kunnen maken van 
het openbaar vervoer bij zijn verplaatsingen. 

In verband met de gemengde loopbaan en de be-
oogde verjonging van het personeelskader dient de 
minister meer klaarheid te scheppen en het parlement 
over zijn plannen in te lichten. De bedoeling van de mi-
nister met de Defensiehuizen moet in elk geval tijdig 
aan de betrokken personeelsleden worden medege-
deeld. Anderzijds is het juist dat er andere communi-
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que les maisons de la Défense : il faut songer, à cet 
égard, à des moyens multimodaux et à la modernisa-
tion du site web de la Défense.

L’intervenante insiste, en outre, sur la nécessité de 
prendre une décision claire quant au remplacement du 
Chef actuel de la Défense. Il convient manifestement 
d’adapter la structure de l’état-major général et des 
procédures de nomination. 

Enfi n, concernant la PESD, le ministre insiste sur 
la nécessité d’inscrire l’évolution des forces armées 
belges dans le cadre d’une Défense européenne. Le 
ministre pourrait-il expliciter le rôle imparti à l’IRSD 
au sein de l’Agence européenne de Défense ? Mme 
Boulet demande également des explications concer-
nant la déclaration du ministre français de la Défense, 
M. Hervé Morin, sur ses objectifs de rationalisation au 
niveau du matériel, de l’infrastructure et du personnel. 
Quelle sera l’évolution de cette défense européenne ? 
Remplacera-t-elle un jour les différentes armées na-
tionales ?

M. David Geerts (sp.a+Vl.Pro) revient sur la problé-
matique de la mobilité externe. Est-il exact qu’il existe, 
dans les conventions conclues avec un secteur spéci-
fi que (le transport, la construction, par exemple) une 
clause anti-cumul interdisant aux militaires de travail-
ler à titre complémentaire dans ces secteurs ? La re-
connaissance des différentes formations dispensées 
dans le département est fondamentale pour garantir 
la mobilité externe vers les administrations publiques. 
Le ministre envisage-t-il d’accorder une prime supplé-
mentaire lorsqu’un travailleur quitte le département et 
si oui, à quelles conditions ?

En ce qui concerne la carrière mixte, Mme Vaut-
mans a raison de dire que toute modifi cation proposée 
doit être soumise au Parlement, qui a adopté la loi initi-
ale (loi du 28 février 2007 fi xant le statut des militaires 
du cadre actif des Forces armées). La suppression du 
point d’orientation aura, en effet, une incidence bud-
gétaire pour les autres départements. Il est également 
rappelé que la mobilité interne vers la structure civile 
du département est supprimée parce qu’elle ne repré-
senterait pas une économie réelle. Selon M. Geerts, il 
y a bel et bien une économie puisque l’intéressé aura 
une carrière administrative plus longue, ce qui réduira 
la pression sur les pensions.

En outre, l’intervenant demande également com-
ment l’application du régime de disponibilité (cf. pro-
jet de loi portant des dispositions diverses (I) (DOC 52 
1608/001)) est inscrite dans les chiffres budgétaires. 

catiemiddelen bestaan dan de Defensiehuizen : hierbij 
moet aan multimediale middelen worden gedacht en 
de modernisering van de website van Defensie.

Verder dringt de spreekster ook nog aan op een 
duidelijke beslissing aangaande de vervanging van 
de huidige Chief of Defence. Een aanpassing van de 
structuur van de generale staf en de benoemingspro-
cedures zijn blijkbaar nodig.

Tenslotte, aangaande het EVDB onderstreept de 
minister de noodzaak voor de Belgische Krijgsmacht 
om in de schoot van een Europese Defensie verder 
te evolueren. Kan de minister de rol toelichten die het 
KHID zal toebedeeld krijgen in het Europees Defensie-
agentschap ? Mevrouw Boulet vraagt ook toelichting 
bij de verklaring van de Franse minister van Defensie, 
de heer Hervé Morin, over zijn doelstellingen van ratio-
nalisatie op het gebied van materieel, infrastructuur en 
personeel. Hoe zal die Europese defensie evolueren ? 
Zal zij op een dag de verschillende nationale legers 
vervangen ? 

De heer David Geerts (sp.a+Vl.Pro) komt terug op 
de problematiek van de externe mobiliteit. Klopt het dat 
in de conventies gesloten met een specifi eke sector 
(bijvoorbeeld transport, bouw) een cumulatieverbod is 
opgenomen voor militairen om in die sectoren bijko-
mend te werken ? De erkenning van de verschillende in 
het departement gegeven opleidingen zijn fundamen-
teel om de externe mobiliteit naar openbare besturen 
te garanderen. Overweegt de minister een bijkomende 
premie toe te kennen bij het verlaten van het departe-
ment, en onder welke voorwaarden ?

In verband met de gemengde loopbaan heeft me-
vrouw Vautmans het bij het rechte eind door te stellen 
dat elke voorgestelde wijziging aan het parlement, dat 
de oorspronkelijke wet (wet van 28 februari 2007 tot 
vaststelling van het statuut van de militairen van het ac-
tief kader van de Krijgsmacht) heeft aangenomen, moet 
worden voorgelegd. De afschaffi ng van het oriëntatie-
punt zal immers een budgettaire impact hebben voor 
de andere departementen. Er wordt ook voorgehouden 
dat de interne mobiliteit naar de burgerstructuur van 
het departement wordt afgeschaft omdat het niet om 
een echte besparing zou gaan. Volgens de heer Geerts 
is er wel degelijk een besparing gelegen in het feit dat 
er een langere administratieve loopbaan komt die min-
der druk op de pensioenen zal leggen.

Verder vraagt de spreker ook nog hoe de toepassing 
van de disponibiliteitsregeling (cf. wetsontwerp hou-
dende diverse bepalingen (I) (DOC 52 1608/001)) in 
de begrotingscijfers is opgenomen. De regeling uit het 
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Le régime hérité du passé fonctionnait tant qu’il était 
fi nancièrement tenable. Quelle est la proportion des re-
crutements supplémentaires prévus par rapport aux ef-
fectifs de personnel qui quitteront le département dans 
le cadre de ce régime, et quelle est son incidence sur 
le budget ?

En ce qui concerne les opérations à l’étranger, la 
note d’orientation politique (DOC 52 1380/001) met en 
garde contre une dispersion des engagements. Com-
ment est-ce conciliable avec un engagement effectif sur 
plusieurs théâtres d’opération, par exemple en Afgha-
nistan ? Suivant en cela le point de vue des autres in-
tervenants, l’intervenant considère qu’un débat distinct 
devra se tenir au Parlement sur l’Est du Congo lorsque 
nous aurons une certitude quant à une opération euro-
péenne. Dans ce cadre, il est toutefois fondamental de 
disposer d’une défi nition claire des missions militaires 
et du mandat, de la durée et de la délimitation géograp-
hique de l’opération. On ne peut non plus oublier que 
le gouvernement congolais doit donner son aval. En ce 
qui concerne les règles d’engagement (rules of enga-
gement), son groupe a toujours exigé un mandat solide 
pour les troupes. Celles-ci doivent en effet pouvoir in-
tervenir en cas de violations des droits de l’homme par 
n’importe quelle partie. Sur le plan militaire, il faut pro-
céder aux préparatifs dès à présent dans l’hypothèse 
où une action européenne recevrait le feu vert. Il va 
sans dire que la sécurité des troupes doit être garantie. 
Le ministre a souvent mis en avant l’importance de la 
CIMIC. La note de politique générale n’en parle toute-
fois pas.

Sur le plan du matériel, le ministre a donné son ac-
cord pour le remplacement des appareils Airbus A310. 
Quels crédits y sont affectés ?

En ce qui concerne la transformation du département 
en SPF, une série de mesures concrètes sont déjà pri-
ses sur le terrain. M. Geerts demande qu’un débat soit 
d’abord mené à ce sujet au parlement. Ceux qui sont 
critiques vis-à-vis de la transformation en SPF soulig-
nent le problème de l’unity of command. Certains mili-
taires craignent que le futur président du SPF s’attribue 
toutes les réussites et que les échecs soient imputés 
au CHOD et aux militaires. La question essentielle est 
de savoir dans quelle mesure une telle transformation 
améliorera l’effi cacité du département ? Les tâches et 
les missions militaires du CHOD doivent être délimi-
tées de manière claire et non équivoque.

En ce qui concerne le matériel, l’intervenant plaide 
pour un choix clair en matière de suspension des tran-
ches optionnelles. 

verleden was succesvol zolang ze betaalbaar was. Wat 
is de verhouding van de geplande bijkomende rekrute-
ringen tegenover de aantallen personeelsleden die het 
departement, ingevolge deze regeling, zullen verlaten 
en welke gevolgen heeft dit voor de begroting ?

In verband met de buitenlandse operaties werd in de 
politieke Oriëntatienota (DOC 52 1380/001) gewaar-
schuwd voor de versnippering van de inzet. Hoe valt 
dit te rijmen met een daadwerkelijke inzet op meerdere 
actietonelen bijvoorbeeld in Afghanistan ? Over Oost-
Congo moet, in navolging van het standpunt van de an-
dere sprekers, een afzonderlijk debat in het parlement 
worden gehouden op het ogenblik dat er zekerheid be-
staat over een Europese operatie. In dit kader is het 
echter fundamenteel dat er een duidelijke omschrijving 
komt van de militaire taken en het mandaat, de tijds-
duur en de geografi sche afbakening van de operatie. 
Men mag ook niet vergeten dat de Congolese regering 
haar goedkeuring moet geven. Betreffende de inzet-
regels (rules of engagement) heeft zijn fractie in het 
verleden steeds een stevig mandaat voor de troepen 
geëist. Zij moeten in feite kunnen optreden bij schen-
dingen van mensenrechten door élke partij. Op militair 
vlak moet dit nu reeds voorbereid worden, in de hypo-
these dat een Europese actie groen licht zou krijgen. 
Het is vanzelfsprekend dat de veiligheid van de troepen 
gewaarborgd moet zijn. De minister heeft reeds dikwijls 
het belang van de CIMIC op de voorgrond geplaatst. 
De beleidsnota meldt daar echter niets over.

Op het gebied van het materieel, heeft de minister 
zijn akkoord gegeven met de vervanging van de Airbus 
A310-toestellen. Welke kredieten worden hiervoor uit-
getrokken ?

Inzake de omvorming van het departement tot een 
FOD worden reeds een aantal concrete maatregelen 
op het terrein genomen. De heer Geerts vraagt dat 
daarover eerst een debat in het parlement zou worden 
gevoerd. De critici van de FOD wijzen op het probleem 
van de unity of command. Militairen vrezen dat succes 
zal geclaimd worden door de toekomstige voorzitter 
van de FOD en dat mislukkingen op rekening van de 
CHOD en de militairen zullen komen. De kernvraag is 
in welke mate dergelijke transformatie de effi ciëntie van 
het departement zal bevorderen ? De militaire taken en 
opdrachten van de CHOD moeten duidelijk en ondub-
belzinnig afgebakend zijn. 

Wat het materieel betreft pleit de spreker voor een 
duidelijke keuze inzake de opschorting van de optio-
nele schijven.
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La vente des biens immobiliers s’accompagne d’une 
procédure très lourde. Tout le monde est d’accord sur 
ce point. Le ministre doit doit dès en lors tenir compte 
de manière réaliste lors de l’établissement de son bud-
get, dans le cadre duquel il ne peut surestimer aucune 
recette. Une perspective pluriannuelle doit également 
se refl éter correctement dans les chiffres budgétai-
res annuels (le ministre souhaite réaliser 200 millions 
d’euros durant la période 2009-2011).

L’intervenant constate avec satisfaction que le mi-
nistre peut annoncer que la position débitrice actuelle 
du compte d’ordre de trésorerie 87.07.01.25 a diminué 
pour atteindre 32 millions d’euros, ce qui est largement 
en-dessous de la norme.

Mme Brigitte Wiaux (cdH) renvoie au point de vue 
qu’elle a exprimé précédemment sur l’engagement de 
militaires belges à l’étranger. Elle attend des données 
supplémentaires et plus détaillées sur les coûts de ces 
opérations. Elle reviendra encore plus tard sur les mo-
difi cations prévues au statut de la carrière mixte.

*
*     *

M. Pieter De Crem, ministre de la Défense, souligne, 
répondant à Mme Vautmans, que les Nations unies 
n’ont pas encore formulé leur demande concernant 
l’Est du Congo au moyen d’une procédure écrite. Les 
Nations unies demandent concrètement un renfort de 
3 000 unités, la mise à disposition d’une capacité de 
transport, de 2 bataillons d’infanterie, d’une compag-
nie de génie, d’hélicoptères de transport, de capaci-
té pour la collecte et l’analyse de renseignements et 
d’instructeurs. Au département, une commission tech-
nique a été chargée d’examiner dans quelle mesure 
il peut être satisfait à ces demandes. Le ministre de 
la Défense fera ensuite une proposition conjointement 
avec le ministre de l’Intérieur.

En ce qui concerne les opérations, on peut souligner 
que ce qui s’ajoute pour 2009, c’est le déploiement de 
l’OMLT dans le Nord de l’Afghanistan, avec le caveat 
y afférent. D’ailleurs, on ne peut se fi er à l’impression 
qu’il y aurait dans ce pays des zones sûres et des zo-
nes peu sûres : l’ensemble du territoire peut être consi-
déré comme peu sûr.

Les projets de collaboration de la Défense avec 
la Justice, notamment avec des jeunes issus de 
l’établissement de Mol, sont poursuivis.

De verkoop van onroerende goederen gaat gepaard 
met een loodzware procedure. Daar is iedereen het 
over eens. De minister moet er dan ook op een realis-
tische manier rekening mee houden bij de opstelling 
van zijn begroting waarbij hij geen ontvangsten mag 
overschatten. Een meerjarenperspectief moet ook cor-
rect in de jaarlijkse begrotingscijfers weerspiegeld zijn 
(de minister wil in de periode 2009-2011 200 miljoen 
euro realiseren).

De spreker stelt met tevredenheid vast dat minister 
kan melden dat de huidige debetstand van de orde-
rekening van de thesaurie 87.07.01.25 gedaald is tot 
32 miljoen euro, wat ruim onder de norm ligt.

Mevrouw Brigitte Wiaux (cdH) verwijst naar haar 
eerder standpunt over de inzet van Belgische militai-
ren in het buitenland. Zij kijkt uit naar de bijkomende 
en meer gedetailleerde gegevens over de kosten van 
deze operaties. Zij zal later nog terugkomen op de ge-
plande wijzigingen aan het statuut van de gemengde 
loopbaan.

*
*     *

De heer Pieter De Crem, minister van Landsverde-
diging, stipt aan, in antwoord op mevrouw Vautmans, 
dat de VN hun vraag, in verband met Oost-Congo, nog 
niet middels een schriftelijke procedure hebben gefor-
muleerd. De VN vraagt in concreto een versterking met 
3  000 eenheden, de terbeschikkingstelling van een 
transportcapaciteit, van 2 infanteriebataljons, van een 
geniecompagnie, van transporthelikopters, van capa-
citeit voor inlichtingenvergaring en analyse, en van op-
leiders. In het departement werd een technische com-
missie belast met het onderzoek in welke mate aan die 
vragen kan worden tegemoetgekomen. De minister van 
Landsverdediging zal nadien samen met de minister 
van Buitenlandse zaken de Ministerraad een voorstel 
doen.

Bij de operaties kan worden onderstreept dat het bij-
komende voor 2009 ligt in de ontplooiing van de OMLT 
in Noord-Afghanistan, met bijhorende caveat. Overi-
gens mag men niet afgaan op de indruk als zouden er 
in dat land veilige en onveilige gebieden bestaan : het 
gehele grondgebied is als onveilig te beschouwen.

De samenwerkingsprojecten van Defensie met Jus-
titie, onder andere met de jongeren uit de instelling te 
Mol, worden verder gezet.
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Il s’impose effectivement de moderniser le site web 
de la Défense. Cette modernisation est en préparation. 
Elle s’inscrit d’ailleurs dans le cadre d’un plan global de 
communication.

En ce qui concerne le recrutement et les maisons de 
la Défense, on peut souligner, en réponse aux questi-
ons de différents membres, que le personnel de ces 
maisons de la Défense continue bien sûr à travailler au 
sein du département (les intéressés ont d’ailleurs déjà 
été informés). Dans chaque maison de la Défense, 
4 membres du personnel sont présents (à raison de 
5 jours ouvrables par semaine) pour une moyenne de 
3 à 4 visiteurs par semaine.

Le ministre tient à souligner que toutes les mesures 
précitées s’inscrivent toujours dans les limites budgé-
taires fi xées.

En ce qui concerne les tranches optionnelles, 
le ministre souligne, en réponse aux questions de
M. Geerts, de Mme Vautmans et de plusieurs autres 
membres, qu’il recherche une marge budgétaire afi n 
de pouvoir les réaliser. 

Les attentes relatives au système de disponibilité 
sont parfois exagérées. Selon le ministre, il s’agira 
d’environ 700 personnes. Le ministre propose de venir 
expliquer le nouvel accord sectoriel de manière détail-
lée lors d’une prochaine réunion de la commission. Le 
régime de mobilité a d’ailleurs été accueilli favorable-
ment par les organisations syndicales.

En ce qui concerne la création d’un SPF Défense, 
le ministre précise que les premières propositions en 
ce sens avaient déjà été formulées lors de la réforme 
Copernic. Il est exact que la Défense est un départe-
ment très spécifi que en raison de son ancrage particu-
lier dans la société et de ses structures de commande-
ment. Cela n’empêche pas de tenter de continuer dans 
cette direction si cela est favorable à l’effi cacité du dé-
partement. Le ministre a l’intention de présenter début 
2009 à la commission un concept stratégique global 
en matière de personnel (CSGP) (qui est en fait une 
forme adaptée du concept de carrière mixte (CCM)). 
Les aspects positifs du CCM sont conservés, certaine-
ment en ce qui concerne la constitution de la pension 
(en concertation avec les organisations syndicales). 
Une série d’éléments ne contribuent cependant pas à 
réduire la taille des Forces armées et à augmenter ses 
performances. C’est pourquoi le ministre déposera un 
projet de loi pour adapter la loi en ce sens.

En réponse à la question sur le nombre de F-16, le 
ministre déclare que la Composante Air belge possè-
de actuellement 69 appareils aptes à voler. Après les 

De huidige website van Defensie is inderdaad aan 
modernisering toe. Die modernisering wordt voorbe-
reid. Dit past overigens in een volledig communicatie-
plan.

Met betrekking tot de rekrutering en de Defensiehui-
zen, in antwoord op vragen van verschillende leden, kan 
worden beklemtoond dat het personeel van die Defen-
siehuizen uiteraard in de schoot van het departement 
blijft werken (de betrokkenen werden overigens reeds 
geïnformeerd). In elk Defensiehuis zijn 4 personeelsle-
den aanwezig (à rato van 5 werkdagen per week) voor 
een gemiddelde van 3 à 4 bezoekers per dag.

De minister wenst te benadrukken dat alle voor-
noemde maatregelen steeds passen in de gestelde 
begrotingslimieten.

In verband met de optionele schijven benadrukt de 
minister, in antwoord op vragen van de heer Geerts, 
mevrouw Vautmans en verschillende andere leden, dat 
hij zoekt naar budgettaire ruimte om die te kunnen re-
aliseren. 

De verwachtingen in verband met de disponibiliteits-
regeling worden soms te hoog ingeschat. Volgens de 
minister zal het om een 700-tal personen gaan. De mi-
nister stelt voor in een volgende commissievergadering 
het nieuwe sectoraal akkoord op gedetailleerde wijze 
te komen toelichten. De mobiliteitsregeling werd bij de 
syndicale organisaties trouwens gunstig onthaald.

Met betrekking tot de oprichting van een FOD De-
fensie preciseert de minister dat de eerste voorstellen 
in die zin reeds werden geformuleerd naar aanleiding 
van de Copernicushervorming. Het is juist te stellen dat 
Defensie een zeer specifi ek departement is wegens 
zijn bijzondere maatschappelijke inbedding en zijn 
commandostructuren. Dit belet niet dat getracht wordt 
verder in die richting te gaan wanneer het de effi ciëntie 
van het departement ten goede zou komen. De minister 
neemt zich voor de commissie, begin 2009, een globaal 
strategisch concept personeel (GSCP) voor te leggen 
(in feite een aangepaste vorm van het gemengde loop-
baanconcept (GLC)). De goede aspecten van het GLC 
blijven bewaard, zeker wat de pensioenvorming betreft 
(in samenspraak met de syndicale organisaties). Een 
aantal elementen dragen echter niet bij tot een kleinere 
en performantere Krijgsmacht. Daarom zal de minister 
een wetsontwerp indienen om de wet in die zin aan te 
passen. 

In antwoord op de vraag over het aantal F-16’s ant-
woordt de minister dat de Belgische Luchtcomponent 
thans 69 luchtwaardige toestellen bezit. Na de Ameri-
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appareils américains, ils sont parmi les appareils les 
plus actualisés de la fl otte de l’OTAN. Parmi ces 69 ap-
pareils, 9 ont été mis en vente pour lesquels le Ro-
yaume de Jordanie est demandeur. Les 60 appareils 
restants, entièrement remis à niveau, répondent à no-
tre niveau d’ambition et permettent de disposer pour 
longtemps d’une fl otte apte à voler et performante. La 
problématique du JSF n’est donc pas à l’ordre du jour.

Les remarques formulées à propos de la lenteur du 
processus décisionnel lors de la vente d’immeubles 
sont judicieuses. Cette situation est due à la com-
plexité de la structure étatique et au partage des com-
pétences entre les différents niveaux de pouvoir (ainsi, 
l’aménagement du territoire relève de la compétence 
des régions).

Le ministre précise enfi n que les nouvelles deman-
des de cumul (dans le cadre de contrats) sont refusées. 
Les cumuls en cours font l’objet d’une approche posi-
tive. Une réglementation légale défi nitive des activités 
de cumul s’impose.

En ce qui concerne la défense européenne en tant 
que pilier spécifi que sous la coupole de l’OTAN, le mi-
nistre en est partisan. Jusqu’à présent, les réalisations 
ne sont toutefois pas très nombreuses. De nombreux 
points doivent encore être clarifi és en ce qui con-
cerne les moyens, les structures du commandement, 
l’intégration et la spécifi cité. Il est erroné de penser 
qu’une défense européenne sera moins onéreuse. Il 
faudra en effet disposer de personnel très qualifi é et de 
matériel ultramoderne dans une structure intégrée. La 
présidence française mettra certainement l’accent sur 
cet aspect.

III.  —  AVIS

La commission émet, par 9 voix contre 3 et 2 absten-
tions, un avis favorable sur la section 16 — Défense — 
du projet de budget général des dépenses pour l’année 
budgétaire 2009.

 La rapporteuse, Le président,

 Hilde VAUTMANS Ludwig VANDENHOVE

kaanse behoren zij tot meest geupdate toestellen van 
de Navo-vloot. Van die 69 werden er 9 te koop aan-
geboden en het Koninkrijk Jordanië is hiervoor vrager. 
De 60 overblijvende en volledige geupdate toestellen 
beantwoorden aan ons ambitieniveau en laten toe voor 
lange tijd over een performante luchtwaardige vloot te 
beschikken. De problematiek van de JSF is bijgevolg 
niet aan de orde.

De opmerkingen over de trage besluitvormingspro-
cedure bij de verkoop van onroerende goederen zijn 
terecht. Dit heeft alles te maken met de complexe 
staatstructuur en bevoegdheidsverdeling over de ver-
schillende overheidsniveau’s (bijvoorbeeld ruimtelijke 
ordening behoort tot de bevoegdheid van de gewes-
ten).

Tenslotte antwoordt de minister nog dat de nieuwe 
cumulatieaanvragen (onder de koepel van overeen-
komsten) worden geweigerd. De lopende cumuls wor-
den met een positieve houding benaderd. Een defi ni-
tieve wettelijke regeling van de cumulatieacitviteiten 
dringt zich op.

Wat de Europese defensie, als een specifi eke pij-
ler onder de Navo-koepel, aangaat, de minister is daar 
voorstander van. Tot op heden is echter nog niet zo-
veel gerealiseerd. Nog veel punten moeten opgeklaard 
worden zoals met betrekking tot de middelen, de com-
mandostructuren, de integratie en de specifi citeit. Zij 
die denken dat een Europese defensie goedkoper zal 
zijn vergissen zich. Men zal immers zeer gekwalifi ceerd 
personeel en uiterst modern materieel nodig hebben 
in een geïntegreerde structuur. Het Franse voorzitter-
schap zal hier zeker de nadruk op leggen.

III.  —  ADVIES

De commissie brengt met 9 tegen 3 stemmen en 
2 onthoudingen een gunstig advies uit over sectie 16 
« Landsverdediging » van het ontwerp van algemene 
uitgavenbegroting voor het begrotingsjaar 2009.

 De rapporteur, De voorzitter,

 Hilde VAUTMANS Ludwig VANDENHOVE
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AVIS

sur la section 21  —  Pensions

RAPPORT

FAIT AU NOM DE LA COMMISSION
DES AFFAIRES SOCIALES

PAR
MME Maggie DE BLOCK

ADVIES

over sectie 21  —  Pensioenen

VERSLAG

NAMENS DE COMMISSIE
VOOR DE SOCIALE ZAKEN

UITGEBRACHT DOOR
MEVROUW Maggie DE BLOCK

A. — Vaste leden/Membres titulaires :

CD&V : Sonja Becq, Stefaan Vercamer, Hilâl Yalçin 
MR : Pierre-Yves Jeholet, Carine Lecomte, Florence Reu-
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MESDAMES, MESSIEURS,

Votre commission a examiné la présente section du 
projet de loi contenant le budget général des dépenses 
pour l’année budgétaire 2009 au cours de sa réunion 
du mardi 2 décembre 2008.

I.  —  EXPOSÉ INTRODUCTIF
DE LA MINISTRE DES PENSIONS,

MME MARIE ARENA

I.  —  INTRODUCTION
 
Le contexte économique actuel est la source 

d’une inquiétude légitime pour la grande majorité de 
nos concitoyens. Après la forte hausse des prix à la 
consommation du début de l’année 2008, nous assis-
tons à une fragilisation sans précédent de notre sys-
tème bancaire.

Les diffi cultés individuelles et les incertitudes nées 
de cette conjonction de facteurs démontrent, si besoin 
en était, que la solidarité, qui s’exprime notamment à 
travers notre système de pension, est une nécessité 
absolue.

En matière de pensions, cette solidarité doit être 
comprise à la fois dans son acception classique de 
partage entre les personnes actuellement actives et 
les personnes pensionnées mais aussi dans son ac-
ception longitudinale soit comme un partage qui refuse 
que l’une ou l’autre génération paye pour les autres.

Mais cette inscription dans la durée ne doit pas être 
le prétexte à un immobilisme lorsque des problèmes 
sont connus et complètement identifi és.

C’est pourquoi, la ministre prévoit un certain nombre 
de mesures pour l’année 2009, précisées ci-dessous.

II.  —  DONNÉES BUDGÉTAIRES

Tout d’abord, un mot d’explication sur les données 
budgétaires.

Les pensions des travailleurs salariés évoluent de 
15 556,3 millions d’euros en 2007 à 16 663,7 mil-
lions d’euros en 2008 pour aboutir à 17 771,6 euros 
en 2009. Pour les indépendants, les chiffres s’élèvent 
à 2 306,1 millions d’euros (2007), à 2 540,6 millions 
d’euros (2008) et à 2 729,3 millions d’euros (2009) res-
pectivement.

DAMES EN HEREN, 

Uw commissie heeft deze sectie van het ontwerp 
van algemene uitgavenbegroting voor het begrotings-
jaar 2009 besproken tijdens haar vergadering van dins-
dag 2 december 2008.

I.  —  INLEIDENDE UITEENZETTING VAN 
MEVROUW MARIE ARENA,

MINISTER VAN PENSIOENEN 

I.  —  INLEIDING

De huidige economische context is de bron van ge-
gronde ongerustheid voor de grote meerderheid van 
onze medeburgers. Na de sterke stijging van de con-
sumptieprijzen begin 2008 hebben we te maken met 
een nooit eerder geziene destabilisatie van ons bank-
systeem.

De individuele problemen en de onzekerheden die 
uit deze combinatie van factoren zijn voortgevloeid, to-
nen aan — indien dat nodig was — dat de solidariteit, 
die meer bepaald tot uiting komt via ons pensioensys-
teem, een absolute noodzaak is.

Op het vlak van pensioenen moet deze solidariteit 
zowel worden begrepen in de klassieke betekenis van 
verdeling tussen de huidige actieve bevolking en de ge-
pensioneerden, maar ook in de ruime betekenis, hetzij 
als een verdeling die weigert dat één of andere gene-
ratie voor de andere betaalt. 

Maar deze tijdsfactor moet geen voorwendsel voor 
immobilisme zijn wanneer problemen gekend zijn en 
volledig in kaart zijn gebracht.

Daarom plant de minister een aantal maatregelen 
voor 2009, hieronder toegelicht.

II.  —  BUDGETTAIRE GEGEVENS

Eerst een woordje uitleg over de budgettaire gege-
vens.

De pensioenen van de werknemers evolueren van 
15 556,3 miljoen euro in 2007 over 16 663,7 miljoen 
euro in 2008 naar 17 771,6 euro in 2009. Voor de zelf-
standigen zijn de cijfers resp. 2 306,1 miljoen euro 
(2007), 2 540,6 miljoen euro (2008) en 2 729,3 miljoen 
euro (2009).
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L’augmentation des pensions des salariés et des in-
dépendants constatée en 2008 est due pour moitié aux 
indexations (trois indexations en l’espace d’un an), le 
solde se répartit entre une augmentation du nombre de 
pensionnés et les mesures d’augmentation des pen-
sions. En 2009, une seule indexation devrait intervenir 
(en août) mais d’autres mesures d’augmentation des 
pensions seront prises qui, combinées à l’effet « d’an-
née pleine » des mesures prises en 2008 expliquent 
l’augmentation attendue des dépenses.

Le budget de la Garantie de revenu aux personnes 
âgées devrait connaître en revanche une diminution de 
392,6 millions d’euros (2008) en 2008 à 392,2 millions 
d’euros en 2009 en raison de l’augmentation de l’âge 
légal femmes et en raison des augmentations impor-
tantes des pensions minimums des travailleurs salariés 
et indépendants.

L’augmentation du coût des pensions, de 
10 714,1 millions d’euros à 11 276,5 millions d’euros, 
dans le secteur public pour les exercices budgétaires 
2008-2009 a trois principales causes pour les pensions 
de retraite :

1.  37 % du surcoût total découle des indexations en 
2008,

2.  62 % par augmentation de volume (c’est-à-dire 
l’accroissement net du nombre de pensionnés)

3.  1 % par la péréquation au 1er janvier 2009.

III.  —  INFORMATION ET COMMUNICATION

L’orientation client est et reste un point d’action im-
portant de la politique de pension. La charte de l’assuré 
social, les contrats d’administration, la charte de l’uti-
lisateur des services publics, les développements en 
matière d’e-government constituent ici des instruments 
importants.

L’attention ne peut pas uniquement se porter sur les 
pensionnés actuels. On constate en effet de plus en 
plus que les jeunes générations ont, elles aussi, besoin 
d’informations sur leur future pension, de façon à ce 
qu’elles puissent faire des choix de carrière ciblés. 

Quelques mesures :

—  le site WWW.TOUTSURMAPENSION.BE : on 
examinera notamment les possibilités d’intégrer direc-

De in 2008 vastgestelde verhoging van de pensi-
oenen van de werknemers en van de zelfstandigen 
is voor de helft toe te schrijven aan de indexeringen 
(drie indexeringen op één jaar tijd); de rest is verdeeld 
tussen een stijging van het aantal gepensioneerden 
en de maatregelen voor een verhoging van de pensi-
oenen. In 2009 zou er slechts één enkele indexering 
moeten plaatsvinden (in augustus), maar er zullen nog 
andere maatregelen voor de verhoging van de pensi-
oenen worden genomen die, samen met de « volledige 
jaar »-impact van de in 2008 genomen maatregelen, 
de verwachte stijging van de uitgaven verklaren.

Het budget van de Inkomensgarantie voor Oude-
ren zou in 2009 moeten dalen van 392,6 miljoen euro 
(2008) naar 392,2 miljoen euro omwille van de verho-
ging van de wettelijke pensioenleeftijd van de vrouwen 
en omwille van de aanzienlijke verhogingen van de 
minimumpensioenen van de werknemers en zelfstan-
digen. 

De stijging van de pensioenkost in de overheidssector 
voor de begrotingsjaren 2008-2009 van 10 714,1 mil-
joen euro tot 11 276,5 miljoen euro heeft voor de rust-
pensioenen drie voorname oorzaken :

1.  37 % van de totale meerkost vloeit voort uit de 
indexstijgingen in 2008,

2.  62 % door volumestijging (dit wil zeggen de netto 
aangroei van het aantal gepensioneerden),

3.  1 % door de perequatie op 1 januari 2009.

III.  —  INFORMATIE EN COMMUNICATIE

Klantgerichtheid is en blijft een belangrijk actiepunt 
van het pensioenbeleid. Het handvest van de sociaal 
verzekerde, de bestuursovereenkomsten, het handvest 
van de gebruiker van de openbare diensten en de ont-
wikkelingen inzake e government zijn daarin belang-
rijke instrumenten.

De aandacht mag niet alleen gaan naar de huidige 
gepensioneerden. Meer en meer stelt men immers vast 
dat ook de jongere generaties behoefte hebben aan in-
formatie over hun toekomstig pensioen, zodat zij doel-
gericht loopbaankeuzes kunnen maken.

Enkele maatregelen :

—  de website WWW.KENUWPENSIOEN.BE : hier 
zullen onder meer de mogelijkheden onderzocht wor-
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tement dans l’application les données de carrière gé-
rées par l’asbl CIMIRe;

—  démarrage de l’élaboration d’un dossier de pen-
sion consultable online, mise en ligne de formulaires in-
teractifs online sur son site web et réalisation, conjoin-
tement avec l’INASTI, de la demande de pension via 
PC au départ de son domicile;

—  élaboration d’un système intégré de manage-
ment de plaintes;

—  attention particulière au développement ulté-
rieur de l’accueil des personnes, via l’organisation de 
permanences communes de l’ONP, de l’INASTI et du 
SdPSP, à l’information par téléphone de qualité via la 
création d’un call center commun ONP-SIGeDIS et à 
une correspondance rapide et lisible;

—  initiatives afi n de confi er le paiement des diver-
ses pensions d’un même bénéfi ciaire en phases à une 
seule institution de paiement après avoir examiné et 
implémenté les adaptions techniques, juridiques et 
budgétaires indispensables.

IV.  —  MESURES PRISES DANS
LE CADRE DU BUDGET 2009

1.  Rappel des mesures prises en 2008

En ce qui concerne la GRAPA :

—  augmentation de 2 % en juillet 2008 et une nou-
velle fois en septembre 2008;

—  augmentation de 60 euros par an à partir du mois 
d’octobre 2008.

En ce qui concerne la pension minimum pour les tra-
vailleurs salariés :

—  augmentation de 2 % en juillet 2008.

La pension minimum des indépendants :

—  augmentation de 120 euros par an à partir du 
mois octobre 2008.

La cotisation de solidarité a été supprimée à partir 
de juillet 2008 pour les pensions dont le montant est 
inférieur à 2 053,05 euros (sans charge d’enfants) et à 
2 373,58 euros (avec charge d’enfants).

den om de door de vzw CIMIRe beheerde loopbaange-
gevens rechtstreeks in de toepassing te integreren;

—  start van de uitbouw van een online raadpleeg-
baar pensioendossier, plaatsing van online interactieve 
formulieren op de website van de RVP en realisatie, 
samen met het RSVZ, van de pensioenaanvraag via 
pc van thuis uit;

—  uitbouw van een geïntegreerd systeem van klach-
tenmanagement;

—  bijzondere aandacht aan de verdere uitbouw 
van het persoonlijke onthaal via het organiseren van 
gemeenschappelijke zitdagen van de RVP, het RSVZ 
en de PDOS, aan de kwaliteitsvolle telefonische dienst-
verlening via de oprichting van een gemeenschappelijk 
call-center RVP-SIGeDIS en aan een snelle en lees-
bare briefwisseling; 

—  initiatieven om de betaling van de diverse pensi-
oenen van eenzelfde gerechtigde op een gefaseerde 
wijze aan één enkele betalingsinstelling toe te wijzen 
na de noodzakelijke technische, juridische en budget-
taire aanpassingen voorafgaandelijk te hebben onder-
zocht en uitgevoerd.

IV.  —  MAATREGELEN GENOMEN IN HET KADER 
VAN DE BEGROTING 2009

1.  Ter herinnering : maatregelen genomen in 
2008 

Wat de IGO betreft :

—  verhoging met 2 % in juli 2008 en opnieuw in 
september 2008;

—  verhoging met 60 euro per jaar vanaf oktober 
2008.

Inzake het minimumpensioen voor werknemers :

—  verhoging met 2 % in juli 2008.

Minimumpensioen zelfstandigen :

—  verhoging met 120 euro per jaar vanaf oktober 
2008.

De solidariteitsbijdrage : werd afgeschaft vanaf juli 
2008 voor de pensioenen waarvan het bedrag lager is 
dan 2 053,05 euro (zonder gezinslast) en 2 373,58 euro 
(met gezinslast).
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Les limites relatives à l’activité professionnelle auto-
risée ont été majorées de 25 % pour les pensions de 
retraite et de survie après l’âge légal de la pension 
et de 8 % pour les pensions de survie avant l’âge de 
65 ans.

Enfi n, en septembre 2008, une adaptation à l’évo-
lution au bien être de 2 % a été réalisée pour toutes 
les pensions de travailleur salarié et indépendant ayant 
pris cours pour la première fois entre le 1er janvier 1988 
et le 31 décembre 2003.

2.  Amélioration du pouvoir d’achat des pension-
nés

Les efforts pour l’amélioration du pouvoir d’achat se-
ront poursuivis en 2009.

Voici les mesures :

2.1.  Adaptation de la pension minimum

Le gouvernement a décidé d’augmenter la pension 
minimum dans le régime des travailleurs salariés de 
3 % à partir de juin 2009.

Dans le régime des travailleurs indépendants, la 
pension minimum sera augmentée de 20 euros par an 
dès mai 2009 et de 3 % à partir d’août 2009.

Ces adaptations des pensions minimums impli-
queront une augmentation du budget de 41,1 millions 
d’euros pour les travailleurs salariés et de 58 millions 
d’euros pour les travailleurs indépendants.

Les nouveaux montants s’élèveront à :

De grenzen met betrekking tot de toegelaten be-
roepsactiviteit werden met 25 % verhoogd voor de 
rust- en overlevingspensioenen na de wettelijke pensi-
oenleeftijd en met 8 % voor de overlevingspensioenen 
vóór de leeftijd van 65 jaar.

Tot slot werd er in september 2008 een aanpassing 
aan de evolutie van de welvaart van 2 % uitgevoerd 
voor alle werknemers- en zelfstandigenpensioenen die 
voor het eerst zijn ingegaan tussen 1 januari 1988 en 
31 december 2003. 

2.  Verbetering van de koopkracht van de gepen-
sioneerden

De inspanningen voor verbetering van de koopkracht 
worden verder gezet in 2009.

De maatregelen :

2.1.  Aanpassing van het minimumpensioen

De regering heeft beslist het minimumpensioen in 
het stelsel van de werknemers met 3 % te verhogen 
vanaf juni 2009.

In het stelsel van de zelfstandigen zal het minimum-
pensioen met 20 euro per jaar worden verhoogd vanaf 
mei 2009 en met 3 % vanaf augustus 2009. 

Deze aanpassingen van de minimumpensioenen 
zullen een verhoging van het budget met 41,1 miljoen 
euro inhouden voor de werknemers en met 58 miljoen 
euro voor de zelfstandigen.

Dit zullen de nieuwe bedragen zijn :

  Alleenstaande/Taux isolé Gezin/Taux ménage

  01.10.2008 01.06.2009 01.10.2008 01.06.2009

Werknemers/Régime des TS 975,60 euro 1 004,87 euro 1 219,12 euro 1 255,69 euro
Zelfstandigen/Régimes des TI 873,81 euro 893,81 euro 1 158,09 euro 1 178,09 euro

2.2.  Aanpassing van de pensioenen

Vanaf juni 2009 zullen de rustpensioenen van de 
werknemers die sinds meer dan 15 jaar zijn ingegaan, 
met 2 % worden verhoogd. Deze maatregel betekent 
een budgettaire meerkost van 55,4 miljoen euro in 
2009.

Alle andere pensioenen (met uitzondering van de mi-
nimumpensioenen) zullen met 1,5 % worden verhoogd. 

2.2.  Adaptation des pensions

Dès juin 2009, les pensions de retraite des travailleurs 
salariés ayant pris cours depuis plus de 15 ans seront 
augmentées de 2 %. Cette mesure représente un sur-
coût budgétaire de 55,4 millions d’euros en 2009.

Toutes les autres pensions (à l’exception des pen-
sions minimums) seront majorées de 1,5 %. Le surcoût 
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sera ici en 2009 de 77,1 millions d’euros pour les sala-
riés et de 1,3 millions d’euros pour les indépendants.

Le droit minimum garanti par année de carrière pour 
les travailleurs salariés sera majoré de 3 % en sep-
tembre 2009. Ceci représente un coût de 0,55 millions 
d’euros.

2.3.  Garantie de revenus aux personnes âgées

La Garantie de revenus aux personnes âgées sera 
une nouvelle fois augmentée de 0,8 % à partir de juin 
2009.

Cette mesure s’applique à 83 710 personnes et 
est inscrite pour un budget de 3,8 millions d’euros en 
2009.

Les nouveaux montants de la GRAPA s’élèveront 
à :

De meerkost zal hier in 2009 77,1 miljoen euro bedra-
gen voor de zelfstandigen en 1,3 miljoen euro voor de 
zelfstandigen.

Het gewaarborgd minimumrecht per loopbaanjaar 
voor de werknemers zal met 3% worden verhoogd in 
september 2009. Dit betekent een kost van 0,55 mil-
joen euro.

2.3.  Inkomensgarantie voor ouderen

De Inkomensgarantie voor Ouderen zal nogmaals 
met 0,8 % worden verhoogd vanaf juni 2009.

Deze maatregel is van toepassing op 83 710 perso-
nen en is ingeschreven voor een budget van 3,8 mil-
joen euro in 2009.

Dit zullen de nieuwe bedragen van de IGO zijn :

 01.10.2008 01.06.2009

Basisbedrag/Montant de base 590,60 euro 595,33 euro
Verhoogd bedrag/Montant majoré 885,90 euro 892,99 euro

V.  —  ANDERE MAATREGELEN

Naast de verbetering van de koopkracht plant de mi-
nister nog andere maatregelen in 2009.

1.  Toegelaten activiteit van gepensioneerden

Een eerste maatregel betreft de toegelaten activiteit 
van gepensioneerden.

Niettegenstaande de regeling inzake toegelaten 
beroepsactiviteit van gepensioneerden grotendeels 
gelijklopend is in de drie pensioenregelingen (werkne-
mers, zelfstandigen, ambtenaren), blijven er een aantal 
kleine verschillen bestaan tussen de drie stelsels. Deze 
verschillen zullen in kaart gebracht worden en waar no-
dig zullen de nodige wettelijke en reglementaire bepa-
lingen aangepast worden.

Op deze manier kan de regelgeving vereenvoudigd 
worden en overzichtelijker gemaakt worden voor de ge-
rechtigden op een pensioen.

2.  Solidariteitsbijdrage

De vermindering van de solidariteitsbijdrage werd 
opgenomen in het koninklijk besluit van 1 juli 2008 tot 

V.  —  AUTRES MESURES

Outre l’amélioration du pouvoir d’achat, la ministre 
prévoit encore d’autres mesures en 2009.

1.  Activité autorisée des pensionnés

Une première mesure concerne l’activité autorisée 
des pensionnés.

Malgré le fait que la règlementation en matière d’ac-
tivité professionnelle autorisée des pensionnés est en 
grande partie analogue dans les trois régimes de pen-
sion (travailleurs salariés, indépendants, fonctionnai-
res), il subsiste un certain nombre de petites différences 
entre les trois régimes. Ces différences seront réperto-
riées et, lorsqu’il en est besoin, les dispositions légales 
et règlementaires nécessaires seront adaptées.

De cette manière, la règlementation pourra être sim-
plifi ée et rendue plus claire pour les bénéfi ciaires d’une 
pension.

2.  Cotisation de solidarité

La réduction de la cotisation de solidarité a été re-
prise dans l’arrêté royal du 1er juillet 2008 portant exé-
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cution de l’article 68, § 10, de la loi du 30 mars 1994 
portant des dispositions sociales. Conformément à l’ar-
ticle 68, § 10, de la même loi, cet arrêté royal doit être 
ratifi é dans les douze mois qui suivent la date d’entrée 
en vigueur, soit avant le 1er juillet 2009.

Cette ratifi cation est prévue dans la Loi-Dispositions 
diverses qui sera examinée à la Chambre.

3.  Garantie de revenus aux personnes âgées

La garantie de revenus aux personnes âgées a été 
instaurée à partir du 1er juin 2001.

La nouvelle réglementation, qui remplaçait l’ancien 
« Revenu garanti aux personnes âgées », avait pour 
objectifs :

—  l’égalité de traitement entre hommes et femmes;

—  l’adaptation de la législation aux changements 
sociaux (exemple la notion de « mariage »);

—  la modernisation de la législation.

Près de 8 ans après l’entrée en vigueur de la loi, il 
convient de faire une évaluation de la nouvelle régle-
mentation et de vérifi er de quelle manière elle pourrait 
être rendue encore plus performante. C’est ainsi que 
l’on examinera notamment si l’examen automatique du 
droit à la GRAPA pourrait être élargi davantage.

En outre, par la stabilisation du montant du Revenu 
Garanti, la ministre envisage de faciliter la gestion ad-
ministrative du régime du revenu garanti aux personnes 
âgées qui tombe progressivement en désuétude, tout 
en garantissant aux bénéfi ciaires actuels du revenu ga-
ranti leur intégration dans le régime, mieux adapté aux 
besoins sociaux actuels, de la garantie de revenus aux 
personnes âgées.

À partir du 1er avril 2009, les montants en matière de 
revenu garanti aux personnes âgées seront, sous ré-
serve du principe de la liaison des montants des pres-
tations à l’index qui est maintenu, stabilisés (autrement 
dit « gelés ») sur la base de leur montant du mois de 
mars 2009, jusqu’à ce que, à l’occasion d’une révision 
de leur droit effectuée à leur demande ou d’offi ce, par 
suite de l’attribution d’une pension ou d’un avantage tel 
que visé à l’article 10 de la loi du 1er avril 1969 ou par 
suite d’une augmentation des ressources, une décision 

uitvoering van artikel 68, § 10, van de wet van 30 maart 
1994 houdende sociale bepalingen. Overeenkomstig 
artikel 68, § 10, van diezelfde wet moet dit koninklijk 
besluit bekrachtigd worden binnen twaalf maanden na 
de datum van inwerkingtreding, hetzij vóór 1 juli 2009.

Deze bekrachtiging is voorzien in de wet diverse be-
palingen die in de Kamer besproken wordt.

3.  Inkomensgarantie voor ouderen

De inkomensgarantie voor ouderen werd ingevoerd 
met ingang van 1 juni 2001.

De nieuwe regeling, die ter vervanging kwam van het 
vroegere « Gewaarborgd Inkomen voor Bejaarden », 
had volgende doelstellingen :

—  de gelijke behandeling van mannen en vrouwen;

—  de aanpassing van de wetgeving aan de maat-
schappelijke veranderingen (bijvoorbeeld de notie 
« huwelijk »);

—  de modernisering van de wetgeving.

Bijna 8 jaar na de inwerkingtreding van de wet past 
het om een evaluatie van de nieuwe regeling te maken 
en na te gaan op welke manier zij nog performanter 
gemaakt kan worden. Zo zal onder meer onderzocht 
worden of het automatisch onderzoek naar het recht op 
de IGO verder uitgebreid kan worden.

Daarenboven beoogt de minister door de stabilise-
ring van het bedrag van het Gewaarborgd Inkomen, de 
vergemakkelijking van het administratief beheer van 
het stelsel van het gewaarborgd inkomen voor bejaar-
den dat geleidelijk buiten gebruik komt, waarbij aan de 
huidige begunstigden van het gewaarborgd inkomen 
hun integratie wordt gewaarborgd in het stelsel van de 
inkomensgarantie voor ouderen, beter aangepast aan 
de huidige sociale behoeften.

Vanaf 1 april 2009 worden de bedragen inzake het 
gewaarborgd inkomen voor bejaarden gestabiliseerd 
(anders gezegd « bevroren ») onder voorbehoud van 
het principe van de koppeling van de bedragen van 
de uitkeringen aan de index die wordt gehandhaafd, 
op basis van hun bedrag van de maand maart 2009, 
totdat, bij een herziening van hun recht op hun aan-
vraag of ambtshalve, als gevolg van de toekenning 
van een pensioen of van een voordeel zoals bedoeld 
in artikel 10 van de wet van 1 april 1969 of als gevolg 
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van een verhoging van de bestaansmiddelen, een be-
slissing ten opzichte van de betrokkenen zal worden 
genomen in toepassing van de voornoemde wet van 
22 maart 2001.

Deze wijziging is eveneens opgenomen in de Wet 
Diverse bepalingen.

Tot slot zal, zoals voor de pensioenbeslissingen, de 
kennisgeving van de IGO voortaan per gewone brief 
gebeuren in plaats van per aangetekend schrijven.

4.  Nationale Pensioenconferentie

Begin 2009 zal de Nationale Pensioenconferentie 
van start gaan.

Zoals in het Regeerakkoord vermeld staat, heeft 
de Nationale Pensioenconferentie tot doel ons pensi-
oenstelsel te hervormen en te versterken, alsook een 
refl ectie op gang te brengen over de berekeningsme-
thodes van de pensioenen, de belemmeringen voor de 
opbouw van het pensioen verbonden aan de mobiliteit 
tussen de verschillende pensioensystemen, de aan-
passing aan nieuwe uitdagingen, zoals de verlenging 
van de levensduur, maar ook de situatie van bepaalde 
categorieën van werknemers, zoals de deeltijdse werk-
nemers, contractuele ambtenaren of bepaalde catego-
rieën van zelfstandigen.

Ter voorbereiding van deze Nationale pensioencon-
ferentie werd een Task Force opgericht, bestaande uit 
ministers van de Kern, de betrokken administraties en 
de sociale gesprekspartners.

De Task Force zal, op basis van een consensus en 
na raadpleging van de betrokken organisaties, de pre-
cieze thema’s bepalen die de Nationale Pensioencon-
ferentie zal aansnijden. Zij zal tevens alle praktische 
modaliteiten met betrekking tot de organisatie van de 
Nationale Pensioenconferentie moeten bepalen, met 
inbegrip van de timing van de werkzaamheden, de 
eventuele vastlegging van een werkingsbudget, de ver-
deling van de taken en verantwoordelijkheden en de 
bepaling van de werkgroepen in functie van de besliste 
thema’s. Ze zal bovendien alle noodzakelijke documen-
tatie verzamelen.

Het komt de Task Force toe de thema’s te bepalen. 
Niettemin worden reeds een aantal grote domeinen 
naar voor geschoven, overeenkomstig het Regeerak-
koord en de oriëntaties die werden genomen in het ka-
der van de socio-economische werkgroepen :

soit prise en application de la loi du 22 mars 2001 pré-
citée à l’égard des intéressés.

Cette modifi cation est également prévue dans la loi 
Dispositions diverses.

Finalement, la notifi cation de la GRAPA se fera dé-
sormais par simple courrier, comme c’est déjà le cas 
pour les décisions de pension, et non plus par envoi 
recommandé.

4.  Conférence nationale sur les pensions

Début 2009, débutera la Conférence nationale sur 
les pensions.

Comme mentionné dans l’Accord de gouvernement, 
la Conférence nationale sur les pensions a pour but de 
réformer et de renforcer notre système de pensions, et 
de lancer une réfl exion sur les méthodes de calcul des 
pensions, sur les obstacles à la constitution de la pen-
sion en rapport avec la mobilité entre les différents sys-
tèmes de pension, l’adaptation à de nouveaux défi s, 
comme la prolongation de la durée de vie, mais aussi la 
situation de certaines catégories de travailleurs, com-
me les travailleurs à temps partiel, les fonctionnaires 
contractuels ou certaines catégories d’indépendants.

En préparation de cette Conférence nationale sur 
les pensions, on a créé une Task Force composée de 
ministres du Kern, des administrations concernées et 
des interlocuteurs sociaux. 

La Task Force, sur la base d’un consensus et après 
consultation des organisations concernées, déter-
minera les thèmes précis qu’abordera la Conférence 
nationale sur les pensions. Elle devra également fi xer 
toutes les modalités pratiques relatives à l’organisation 
de la Conférence nationale sur les pensions, y com-
pris le timing des travaux, l’éventuel établissement d’un 
budget de fonctionnement, la répartition des tâches et 
des responsabilités, la fi xation des groupes de travail 
en fonction des thèmes choisis. En outre, elle rassem-
blera toute la documentation nécessaire.

C’est à la Task Force qu’il revient de fi xer les thèmes. 
Néanmoins, on abordera déjà quelques grands domai-
nes, conformément à l’Accord gouvernemental et aux 
orientations qui ont été prises dans le cadre des grou-
pes de travail socio-économiques :
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—  De modernisering en de vereenvoudiging van de 
pensioensystemen.

—  Het wettelijke pensioen.

—  De aanvullende pensioenen.

—  De ouderen en de samenleving.

Voor elk domein zal in de mate van het mogelijke 
een stand van zaken worden opgemaakt en zal de Bel-
gische situatie worden vergeleken met die van de an-
dere landen van de Europese Unie.

De werkzaamheden van de Nationale Pensioencon-
ferentie zullen plaatsvinden gedurende heel het jaar 
2009.

VI.  —  BIJZONDERE MAATREGELEN IN DE 
OVERHEIDSSECTOR

1.  De koopkracht van de burgers ondersteunen

Gewaarborgd minimum

Overeenkomstig wat het intersectoraal akkoord in 
het Openbaar Ambt zal bepalen, zal het gewaarborgd 
minimumpensioen in de overheidssector verhoogd 
worden :

—  met 2 % op 1 oktober 2008;

—  met 2 % extra op 1 april 2009.

2.  Aanvullend pensioen van het contractueel 
personeel van de overheidssector

Een voorontwerp van wet zal in de loop van 2009 
worden ingediend om een algemeen wetgevend kader 
te creëren met als doel een geharmoniseerde ontwik-
keling van aanvullende pensioentoezeggingen van de 
tweede pijler te bevorderen voor de contractuele perso-
neelsleden van de overheidsdiensten.

Dit kader, dat rekening zal houden met de kenmer-
ken die eigen zijn aan de overheidssector, zal het mo-
gelijk maken de contractuele personeelsleden van de 
overheidssector op termijn een pensioen te geven dat 
gelijk is aan dat van de vastbenoemde personeelsle-
den.

Een voorontwerp van tekst zal zo spoedig mogelijk 
voor onderhandeling worden voorgelegd aan de vak-
bonden en aan het overlegcomité.

—  La modernisation et la simplifi cation des systè-
mes de pension.

—  La pension légale.

—  Les pensions complémentaires.

—  Les personnes âgées et la société.

Pour chaque domaine, on établira dans la mesure 
du possible un état des lieux et on comparera la situa-
tion belge avec celle des autres pays de l’Union euro-
péenne.

Les travaux de la Conférence nationale sur les pen-
sions auront lieu durant l’année 2009.

VI.  —  MESURES PARTICULIÈRES DANS LE 
SECTEUR PUBLIC

1.  Soutenir le pouvoir d’achat des citoyens

Minimum garanti

Conformément à ce que prévoira l’accord intersec-
toriel dans la Fonction publique, le minimum garanti de 
pensions dans le secteur public sera augmenté :

—  de 2 % au 1er octobre 2008

—  et de 2 % supplémentaires au 1er avril 2009.

2.  Pension complémentaire du personnel con-
tractuel du secteur public

Un avant-projet de loi sera déposé dans le courant 
de l’année 2009 afi n de créer un cadre législatif géné-
ral dans le but de promouvoir un développement har-
monisé d’engagements de pension complémentaire 
du deuxième pilier pour les contractuels des services 
publics.

Ce cadre, qui tiendra compte des caractéristiques 
propres du secteur public, permettra de procurer à ter-
me aux agents contractuels des pouvoirs publics une 
pension équivalente à celle dont bénéfi cient les agents 
nommés à titre défi nitif.

Dès que possible, un avant-projet de texte sera sou-
mis à la négociation syndicale et au Comité de concer-
tation.
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3.  Péréquation

La première péréquation par corbeilles résultant de 
la modifi cation introduite par la loi du 25 avril 2007 in-
terviendra le 1er janvier 2009.

Le Comité technique pour les pensions du secteur 
public, qui sera installé prochainement, examinera in-
cessamment les éléments à prendre en compte pour la 
péréquation des pensions.

4.  Projet « CAPELO »

Capelo signifi e Carrière publique électronique — 
Elektronische loopbaan overheid. Le but du projet est 
de réaliser une banque de données des carrières du 
secteur public pour la fi n 2010. Cet outil permettra de 
délivrer un aperçu de carrière et une estimation de 
pension à l’ensemble du personnel du secteur public. 
En même temps, le dossier de pension de format pa-
pier sera remplacé par un dossier électronique.

Ce projet profi te à tous les intéressés. Quelques 
avantages :

—  les futurs pensionnés profi teront d’une informa-
tion et d’une communication proactives et interactives 
concernant la pension;

—  les employeurs du secteur public profi teront 
d’une simplifi cation administrative et d’un instrument 
RH utile;

—  le SdPSP et les pouvoirs publics profi teront d’une 
simplifi cation administrative et d’une accélération du 
fl ux d’information.

II.  —  DISCUSSION GÉNÉRALE

Mme Camille Dieu (PS) rappelle la mise en garde 
de l’Union européenne contre les systèmes de pension 
reposant sur le mécanisme de la capitalisation; notre 
système de répartition doit être pérennisé. Le second 
pilier n’est qu’un avantage complémentaire et ne peut 
servir d’alibi à une forfaitarisation rampante de la pen-
sion légale.

Les différentes augmentations de pension prévues 
dans le budget 2009 correspondent à un objectif du PS 
et l’intervenante se réjouit que cet objectif soit atteint 
ainsi que de l’augmentation annoncée des pensions 
des indépendants.

3.  Perequatie

De eerste perequatie per korf, die voortvloeit uit de 
door de wet van 25 april 2007 ingevoerde wijziging, zal 
plaatsvinden op 1 januari 2009.

Het Technisch Comité voor de Pensioenen, dat bin-
nenkort zal worden geïnstalleerd, zal weldra de ele-
menten onderzoeken die in aanmerking dienen te wor-
den genomen voor de perequatie van de pensioenen. 

4.  « CAPELO »-project

Capelo staat voor Carrière publique électronique 
— Elektronische loopbaan overheid. Het doel van dit 
project is de realisatie van een loopbaangegevens-
bank van de overheidssector tegen eind 2010. Hier-
door kan de overheid aan alle personeelsleden van de 
overheidssector een loopbaanoverzicht en een pensi-
oenraming aanbieden. Tegelijkertijd kan het papieren 
pensioendossier door een elektronisch dossier worden 
vervangen.

Alle betrokkenen zullen winnen bij dit project. Enkele 
voordelen :

—  de toekomstige gepensioneerden zullen kunnen 
genieten van proactieve en interactieve pensioensinfor-
matie en -communicatie;

—  de werkgevers van de overheidssector zullen 
kunnen genieten van een administratieve vereenvoudi-
ging en van een nuttig HR-instrument;

—  de PDOS en de overheid zullen genieten van 
een administratieve vereenvoudiging en van een snel-
lere informatiedoorstroming.

II.  —  ALGEMENE BESPREKING

Mevrouw Camille Dieu (PS) herinnert aan de waar-
schuwing van de Europese Unie over de pensioenre-
gelingen die berusten op het kapitalisatiemechanisme. 
Ons repartitiesysteem moet duurzaam worden ge-
maakt. De tweede pijler is slechts een aanvullend voor-
deel en kan niet dienen als alibi voor een sluipende 
forfaitairisering van het wettelijk pensioen.

De diverse in de begroting 2009 geplande pensioen-
verhogingen beantwoorden aan een doelstelling van 
de PS. De spreekster is verheugd dat die doelstelling 
wordt verwezenlijkt en ook de aankondiging dat de zelf-
standigenpensioenen zullen worden opgetrokken kan 
op haar bijval rekenen.



345DOC 52 1527/008

CHAMBRE · 3e SESSION DE LA 52e LÉGISLATUREKAMER · 3e ZITTING VAN DE 52e ZITTINGSPERIODE 20092008

Bien que la cotisation de solidarité ait été suppri-
mée pour les pensions n’atteignant pas le montant de 
2 053,05 euros (isolés) et de 2 373,58 euros (ména-
ges), les pensions plus élevées y restent soumises.

L’institution d’un second pilier pour les contractuels 
du secteur public, lui paraît une bonne mesure. L’inter-
venante invite toutefois la ministre à veiller à ce que 
des discriminations ne soient pas créées au détriment 
des statutaires, lorsque la situation du contractuel est 
modifi ée par l’effet d’une nomination.

Quant au nouveau système de péréquation par 
corbeilles, s’il présente des avantages, il ne préserve 
cependant pas entièrement la notion de salaire dif-
féré puisque l’on glisse vers une sorte de coeffi cient 
de bien-être par secteur qui, pour être calculé sur les 
échelles barémiques, n’a plus rien à voir avec le traite-
ment différé individuel. Mme Dieu espère que l’on n’en 
arrivera pas à un pourcentage forfaitaire uniforme pour 
tous.

En ce qui concerne les pensions locales, il faudra 
veiller au fi nancement des pensions. En effet, l’engage-
ment d’agents contractuels ou le report de leur nomi-
nation comme statutaire coûte moins cher aux adminis-
trations. À terme cependant, le système de répartition 
ne permettra plus de couvrir les besoins étant donné 
le nombre progressivement de moins en moins élevé 
d’agents statutaires.

Quant au transfert des cotisations des travailleurs du 
régime salarié vers celui des services publics (c’est le 
cas notamment des contractuels PAPO, qui repassent 
aujourd’hui dans le cadre statutaire), l’intervenante fait 
observer que le transfert des cotisations est insuffi sant 
pour faire face à la charge fi nancière correspondant à 
la période d’engagement dans le régime contractuel. 
Par ailleurs, dans son arrêt 2008/74 du 24 avril 2008, 
la Cour constitutionnelle a annulé l’article 294, 2°, de la 
loi-programme (I) du 27 décembre 2006 : quelles sont 
les intentions de la ministre à cet égard ?

M. Georges Gilkinet (Ecolo-Groen !) souligne le pro-
blème de fi nancement dont souffre le premier pilier de 
pensions; en outre, malgré les augmentations annon-
cées, le montant des petites pensions reste trop faible 
pour permettre aux pensionnés de mener une vie di-
gne. Or, il n’est fait nulle mention du Fonds de vieillis-
sement dans la note de politique générale : comment 
le fi nancement des pensions sera-t-il donc assuré ? La 
crédibilité du système de pensions est atteinte, comme 

De solidariteitsbijdrage werd dan wel afgeschaft voor 
de pensioenen van minder dan 2 053,05 euro (alleen-
staanden) en 2 373,58 euro (gezinnen), maar ze blijft 
gelden voor de hoogste pensioenen.

De totstandkoming van een tweede pijler voor de 
werknemers met een arbeidsovereenkomst van de 
openbare sector lijkt haar een goede maatregel. De 
spreekster verzoekt de minister er echter voor te zor-
gen dat geen discriminaties in het leven worden geroe-
pen ten detrimente van de werknemers met ambtena-
renstatus als de situatie van de werknemer met een 
arbeidscontract wordt gewijzigd als gevolg van een 
benoeming.

De nieuwe regeling van perequatie per korf heeft 
weliswaar voordelen, maar ze vrijwaart echter niet ten 
volle het begrip « uitgesteld loon » aangezien we afglij-
den naar een soort van welzijnscoëffi ciënt per sector 
die op grond van de weddenschalen wordt berekend 
en dus niets meer te zien heeft met de uitgestelde indi-
viduele bezoldiging. Mevrouw Dieu hoopt dat men niet 
zal komen tot een voor iedereen eenvormig forfaitair 
percentage.

Er zal moeten worden gezorgd voor de fi nanciering 
van de lokale pensioenen. Werknemers met een ar-
beidscontact in dienst te nemen of hun benoeming tot 
werknemers met ambtenarenstatus uitstellen, is voor 
de administraties immers minder duur. Op termijn zal 
het repartitiesysteem echter niet meer de mogelijkheid 
bieden de behoeften te dekken, aangezien er almaar 
minder werknemers met ambtenarenstatus zijn.

De spreekster merkt op dat de overdracht van de bij-
dragen van het stelsel van de werknemers naar dat van 
de ambtenaren (wat onder meer het geval is voor de 
PAPO werknemers met een arbeidscontract, die van-
daag teruggaan naar de statutaire personeelsformatie) 
ontoereikend is om het hoofd te kunnen bieden aan 
de fi nanciële last die overeenstemt met de periode van 
tewerkstelling als werknemer met een arbeidscontract. 
Bovendien heeft het Grondwettelijk Hof in zijn arrest 
nr. 2008/74 van 24 april 2008 artikel 294, 2°, van de 
programmawet (I) van 27 december 2006 vernietigd. 
Wat is de minister in dat opzicht van plan ?

De heer Georges Gilkinet (Ecolo-Groen !) attendeert 
op het fi nancieringsprobleem waarmee de eerste pensi-
oenpijler te kampen heeft. Ondanks de aangekondigde 
verhogingen, blijft het bedrag van de laagste pensioe-
nen te laag om een waardig bestaan te kunnen leiden. 
Het Zilverfonds wordt echter nergens in de beleidsnota 
vermeld. Hoe zal de fi nanciering van de pensioenen 
dus worden gewaarborgd ? De geloofwaardigheid van 
de pensioenregeling heeft een deuk gekregen, zoals 
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l’indique une enquête récente menée par les fonds de 
pension du second pilier : bien sûr, l’inquiétude du pu-
blic sert leurs intérêts. Mais des critères durables visant 
à préserver le premier pilier et se démarquant de la « 
fi nanciarisation » de notre économie font défaut. Face 
à ces constatations, M. Gilkinet regrette le manque de 
souffl e de la note de politique générale. Les augmen-
tations programmées entreront en vigueur à la date 
suspecte du 1er juin : pourquoi n’entrent-elles pas en 
vigueur le 1er janvier ? En tout état de cause, ces aug-
mentations ne font que ralentir l’écart entre le montant 
des pensions et l’évolution du bien-être. Les augmenta-
tions comprennent-elles l’adaptation partielle au bien-
être prévue dans le cadre du pacte de génération ?

Si l’intervenant se réjouit de toute démarche de ré-
fl exion, la Conférence nationale sur les pensions lui 
apparaît cependant comme une manière de gagner du 
temps. Il continue à regretter l’absence des représen-
tants des pensionnés au sein de la task force.

M. Gilkinet regrette l’utilisation du terme « client » 
dans la note de politique générale : dans un cadre de 
sécurité sociale publique, cette terminologie lui paraît 
mal choisie, bien qu’il souscrive par ailleurs au souci 
d’information et d’accueil des citoyens.

Il regrette également que la cotisation de solidarité 
n’ait été supprimée que jusqu’au montant de quelque 
2 000 euros, et demande si cette cotisation sera pro-
gressivement supprimée complètement.

Quant à la généralisation du second pilier, qui cor-
respond certes à une demande, l’intervenant relève 
l’inégalité qui le caractérise : ce sont les moins mau-
vaises pensions du premier pilier qui en bénéfi cient le 
plus. Il y aurait lieu d’approfondir diverses questions, 
telles que les pensions incomplètes; le secteur non-
marchand, qui n’est pas en mesure de créer un second 
pilier pour ses travailleurs; quel type de placement pour 
les cotisations en vue du second pilier pour la fonction 
publique locale. Le développement du second pilier ne 
répond pas aux problèmes fondamentaux qui se po-
sent dans le premier pilier.

Quant à l’automatisation de la GRAPA, c’est une 
bonne perspective de service aux assurés.

Le problème de l’adaptation automatique du pré-
compte est un problème structurel qui appelle une ré-
ponse structurelle; il relève du ministre des Finances, 
mais où en est-on ?

wordt aangegeven in een recent onderzoek van de 
pensioenfondsen van de tweede pijler. Zij hebben er 
uiteraard alle belang bij dat het publiek ongerust is. Het 
ontbreekt echter aan duurzame criteria die beogen de 
eerste pijler te vrijwaren en die afstand nemen van de 
« fi nanciarisering » van onze economie. Gelet op die 
vaststellingen betreurt de heer Gilkinet het gebrek aan 
inspiratie van de beleidsnota. De geprogrammeerde 
verhogingen treden in werking op de verdachte datum 
van 1 juni. Waarom is dat niet 1 januari ? Die verhogin-
gen vergroten in ieder geval de kloof tussen het pensi-
oenbedrag en de evolutie van de welvaart. Behelzen de 
verhogingen de gedeeltelijke welvaartskoppeling waar-
in in het kader van het generatiepact is voorzien ?

Iedere daarover gevoerde refl ectie verheugt welis-
waar de spreker, maar het ziet er voor hem naar uit 
dat de Nationale Pensioenconferentie een middel is om 
tijd te winnen. Hij vindt het nog altijd jammer dat geen 
vertegenwoordigers van de gepensioneerden deel uit-
maken van de taskforce.

De heer Gilkinet betreurt dat in de beleidsnota ge-
bruik wordt gemaakt van het woord « klant ». Die termi-
nologie lijkt hem slecht gekozen in het kader van een 
openbare sociale zekerheid. Dat neemt niet weg dat hij 
het eens is met het streven de burgers voor te lichten 
en op te vangen.

Hij betreurt ook dat de solidariteitsbijdrage slechts 
tot een bedrag van ongeveer 2 000 euro wordt afge-
schaft. Hij vraagt of die bijdrage geleidelijk volledig zal 
worden afgeschaft.

De veralgemening van de tweede pijler beantwoordt 
aan een vraag, maar de spreker wijst op de ongelijk-
heid welke die pijler kenmerkt : een en ander komt 
vooral de minst slechte pensioenen van de eerste pijler 
ten goede. Diverse kwesties zouden moeten worden 
uitgediept, zoals de onvolledige pensioenen, de non-
profi tsector — die er niet in slaagt een tweede pijler op 
te richten voor zijn werknemers — het soort van beleg-
ging dat moet worden gedaan voor de bijdragen met 
het oog op de tweede pijler voor de ambtenaren van de 
lokale besturen. De ontwikkeling van de tweede pijler 
vormt geen antwoord op de fundamentele problemen 
die in de eerste pijler rijzen.

De automatisering van de IGO biedt de verzekerden 
een perspectief op goede dienstverlening.

Het vraagstuk van de automatische aanpassing 
van de voorheffi ng is een structureel knelpunt dat een 
structureel antwoord vergt. Voor die aangelegenheid is 
de minister van Financiën bevoegd, maar hoe staat het 
daarmee ?
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De heer Gilkinet constateert dat de subsidie van de 
vzw SIGeDIS verdubbeld is : waarom ?

Mevrouw Sonja Becq (CD&V) herinnert eraan dat 
de bevolking ongerust is over de duurzaamheid van 
het pensioenstelsel. In welke vorm het ook zij, hoe dan 
ook moeten reserves voor de toekomst worden aange-
legd. Vandaag moet de koopkracht van de huidige en 
toekomstige gepensioneerden worden gevrijwaard. De 
geleverde inspanningen moeten worden volgehouden. 
De spreekster dringt erop aan dat de Nationale Pensi-
oenconferentie niet alleen oog heeft voor de vooruit-
zichten op korte, maar ook voor die op lange termijn.

Ook mevrouw Becq betreurt nogmaals dat de gepen-
sioneerdenverenigingen niet werden betrokken bij de 
eerste fase van de organisatie van de Nationale Pensi-
oenconferentie. Zij hoopt dat de taskforce zorgt voor in-
formatie over de voortgang van haar werkzaamheden, 
met name ten aanzien van de parlementsleden.

In verband met informatie en communicatie dringt de 
spreekster erop aan dat de informatie ook de gegevens 
omvat over de drie grote pensioenstelsels van de over-
heidssector, de privésector en de zelfstandigen. Hoe 
denkt de minister concreet de informatie uit te bouwen 
met opneming van de gegevens over de drie stelsels ? 
Bestaat de Infodienst Pensioenen nog ? De informatie-
site www.kenuwpensioen.be, die geacht wordt aan de 
toekomstige gepensioneerden de gewenste informatie 
te verstrekken, laat nog te wensen over, in het bijzonder 
wanneer de vragen betrekking hebben op gemengde 
loopbanen. Voorts ware het wenselijk dat ook de be-
schikbare informatie over de aanvullende pensioenen 
wordt opgenomen in de voor de toekomstige gepensio-
neerden bestemde informatie.

Volgens de spreekster moet de eerste pensioenpij-
ler behoorlijk worden uitgebouwd; ook de tweede pijler 
is belangrijk, en hij moet deel uitmaken van de op de 
Nationale Pensioenconferentie besproken thema’s. In 
sommige studies wordt geconcludeerd dat de tweede 
pijler onvoldoende toegankelijk is : die aangelegenheid 
moet grondig worden onderzocht.

Het wetsontwerp in verband met de aanvullende 
pensioenen in de overheidssector was klaar, om te-
gemoet te komen aan de moeilijkheid die rijst voor de 
werknemers onder arbeidsovereenkomst bij de lokale 
overheden en om hun een op solidariteit gestoeld ka-
der te bieden. Naar verluidt hebben de sociale partners 
daarmee ingestemd. Wanneer wordt dat wetsontwerp 
ingediend ?

Wat de voor de rechthebbenden geldende beperkin-
gen inzake beroepsactiviteit betreft, vraagt mevrouw 

M. Gilkinet note que la subvention à l’asbl SIGeDIS 
a doublé : pourquoi ?

Mme Sonja Becq (CD&V) rappelle l’inquiétude de 
la population quant à la durabilité du système de pen-
sion. Sous quelle que forme que ce soit, il y a lieu de 
constituer des réserves pour l’avenir. Aujourd’hui, il 
faut préserver le pouvoir d’achat des pensionnés ac-
tuels et des futurs pensionnés. Les efforts consentis 
doivent être poursuivis. L’intervenante insiste pour que 
la Conférence nationale sur les pensions ne se borne 
pas à envisager les perspectives à court terme mais 
envisage aussi le long terme.

Mme Becq réitère, elle aussi, son regret que les as-
sociations de pensionnés n’aient pas été impliquées 
dans la première phase de l’organisation de la Confé-
rence nationale sur les pensions. Elle espère que la 
task force aura le souci d’informer, notamment les par-
lementaires, sur l’évolution de ses travaux.

En matière d’information et de communication, l’in-
tervenante insiste pour que l’information intègre les 
données des trois grands régimes de pension, public, 
privé et indépendants. Comment la ministre envisage-
t-elle concrètement de développer l’information en inté-
grant celle qui concerne les trois régimes ? Le service 
Info-Pensions existe-t-il toujours ? Le site d’information 
www.toutsurmapension, censé fournir les informations 
souhaitées aux futurs pensionnés, laisse encore à dé-
sirer, en particulier lorsque les questions portent sur 
des carrières mixtes. De même, il serait souhaitable 
que les informations disponibles sur les pensions com-
plémentaires soient, elles aussi intégrées aux informa-
tions destinées aux futurs pensionnés.

Pour l’intervenante, le premier pilier de pensions 
doit être correctement développé; le deuxième pilier 
est également important et doit faire partie des thèmes 
examinés par la Conférence nationale sur les pensions. 
Certaines études concluent à l’accessibilité insuffi san-
te du second pilier : il s’agit d’examiner la question en 
profondeur.

Le projet de loi sur les pensions complémentaires du 
secteur public était prêt, afi n de répondre au problème 
qui se pose pour les contractuels des pouvoirs locaux 
et de leur offrir un cadre fondé sur la solidarité. Les par-
tenaires sociaux y auraient marqué leur accord. Quand 
ce projet de loi sera-t-il déposé ?

Enfi n, en ce qui concerne les limites de l’activité pro-
fessionnelle autorisée aux bénéfi ciaires, notamment 
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Becq tot slot aan de minister dat zij in progressiviteit 
zou voorzien, om te voorkomen dat plots het pensioen 
wordt afgeschaft van wie de grenzen van de toegesta-
ne arbeid overschrijdt.

Mevrouw Florence Reuter (MR) is ingenomen met 
de pensioenverhogingen waarin de begroting 2009 
voorziet ondanks de moeilijke economische context.

Haar fractie is gewonnen voor een solidariteitsstelsel; 
dat stelsel moet worden bijgestuurd opdat het iedereen 
een pensioen waarborgt en niet alleen op solidariteit 
gestoeld is, maar ook op verantwoordelijkheid. Daarom 
is de spreekster opgetogen dat de Nationale Pensioen-
conferentie werd georganiseerd, en meer bepaald dat 
een taskforce werd opgericht die ermee belast is de 
werkzaamheden van die conferentie op te starten. Zij 
hoopt dat die werkzaamheden begin 2009 aanvangen 
en hetzelfde jaar rond raken. Ook hoopt zij dat de par-
lementsleden daarbij zullen worden betrokken.

Mevrouw Reuter staat achter de maatregelen waarin 
is voorzien inzake de aanvullende pensioenen voor de 
werknemers onder arbeidsovereenkomst bij de lokale 
overheden. De MR-fractie wenst dat die maatregelen, 
zo ze geen deel uitmaken van het regeerakkoord, wor-
den verruimd tot alle werknemers onder arbeidsover-
eenkomst bij de ambtenarij.

Het negatieve aspect van de begrotingsvoorstellen 
van de minister van Pensioenen is echter de beperkte 
afschaffi ng van de solidariteitsbijdrage : hoewel de in 
2008 toegestane verminderingen in 2009 zullen worden 
gehandhaafd, is in geen enkele nieuwe vermindering 
voorzien om de in het regeerakkoord vooropgestelde 
doelstelling te halen, te weten de volledige afschaffi ng 
van de solidariteitsbijdrage. Minister Dupont had zich 
ertoe verbonden een budget van 60 miljoen euro uit te 
trekken om dat doel te verwezenlijken : doet minister 
Arena die belofte gestand ?

Ten slotte werden de grenzen inzake toegestane 
arbeid voor gepensioneerden in 2008 opgetrokken 
met 25 % : waarom wordt die inspanning in 2009 niet 
voortgezet om in 2010 tot een volledige afschaffi ng te 
komen ?

Mevrouw Marie-Martine Schyns (cdH) wijst op twee 
positieve punten in de beleidsnota. Het betreft in de 
eerste plaats de Nationale Pensioenconferentie. Me-
vrouw Schyns dringt erop aan dat de verenigingen die 
voor ouderen opkomen bij die zaak worden betrokken.

De spreekster is het volkomen eens met de verschil-
lende pensioenverhogingen alsook met de enveloppe 
waarin is voorzien om een zekere welvaartsvastheid te 

d’une pension de survie, Mme Becq demande à la 
ministre de prévoir une progressivité pour éviter une 
brutale suppression de la pension à ceux qui dépasse-
raient les limites du travail autorisé.

Mme Florence Reuter (MR) salue les augmentations 
de pension prévues au budget 2009, malgré le contex-
te économique diffi cile.

Son groupe est favorable à un système de solidarité; 
il convient de repenser ce système afi n qu’il garantisse 
une pension pour tous, et soit fondé non seulement 
sur la solidarité, mais également sur la responsabilité. 
C’est pourquoi l’intervenante se félicite de l’organisa-
tion de la Conférence nationale sur les pensions, et en 
particulier de la mise en place d’une task force char-
gée d’initier ses travaux, qu’elle espère voir débuter en 
2009 et se terminer la même année. Elle espère que 
les parlementaires seront associés à ces travaux.

Mme Reuter est favorable aux mesures prévues 
concernant les pensions complémentaires pour les 
agents contractuels des pouvoirs locaux, que, s’ils ne 
font pas partie de l’accord de gouvernement, le groupe 
MR souhaite voir étendre à tous les agents contrac-
tuels de la fonction publique.

Par contre, la suppression limitée de la cotisation de 
solidarité est le point noir des propositions budgétaires 
de la ministre des Pensions : si les réductions accor-
dées en 2008 seront maintenues en 2009, aucune nou-
velle réduction n’est prévue en vue de réaliser l’objectif 
qui a fait l’objet de l’accord de gouvernement, à savoir 
la suppression totale de la cotisation de solidarité. Le 
ministre Dupont s’était engagé à prévoir un budget de 
60 millions d’euros pour réaliser cet objectif : la ministre 
Arena reprend-elle cette promesse à son compte ?

Enfi n, les limites du travail autorisé pour les pension-
nés ont été augmentées de 25 % en 2008 : pourquoi ne 
pas poursuivre l’effort en 2009 en vue d’aboutir à une 
suppression totale en 2010 ?

Mme Marie-Martine Schyns (cdH) relève deux points 
positifs dans la note de politique générale. Il s’agit d’une 
part de la Conférence nationale sur les pensions, au 
sujet de laquelle Mme Schyns insiste pour qu’y soient 
associées les associations de défense des aînés.

Les différentes augmentations de pensions, ainsi 
que l’enveloppe prévue pour assurer une certaine 
liaison au bien-être, recueille bien sûr également l’ad-
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waarborgen. Toch dringt zij er namens haar fractie op 
aan dat de welvaartsvastheid tot een structureel gege-
ven zou worden omgevormd.

De begroting staat niet toe het Zilverfonds te stijven, 
wat te verklaren valt door de precaire economische 
toestand. Desalniettemin moeten toekomstperspectie-
ven openstaan, teneinde de fi nanciering van de toe-
komstige pensioenen te waarborgen.

De beleidsnota rept met geen woord van het vrou-
wenvraagstuk, terwijl net dat deel van de bevolking de 
laagste pensioenen heeft. De spreekster staat erop de 
minister daarop te wijzen.

Volgens de beleidsnota wordt voortdurend nage-
dacht over de aanvullende pensioenen voor de ambte-
naren onder arbeidsovereenkomst : aan welke moge-
lijkheden denkt de minister ?

Tevens wordt gewag gemaakt van de oprichting van 
een informatie- en kenniscentrum met het oog op het 
centrale beheer van de pensioenen van de overheids-
sector, een taak waarmee de PDOS zal worden belast. 
De doelstellingen terzake werden reeds in de vorige 
beleidsnota aangekondigd. Zijn zij gehaald ? Mocht dat 
niet het geval zijn, welke maatregelen moeten dan nog 
worden uitgevoerd ?

Voorziet het CAPELO-project in garanties om de 
persoonlijke levenssfeer te beschermen en informati-
capiraterij te weren ?

De beleidsnota kondigt aan dat de IGO, ingesteld 
sinds 1 juni 2001, zal worden geëvalueerd. Wie zal die 
evaluatie uitvoeren, en hoe denkt de minister de auto-
matisering van dat recht te verbeteren ?

Tot slot geeft de spreekster aan dat zij ingenomen is 
met het koninklijk besluit van 12 november 2008, dat 
een door de ombudsmannen pensioenen aangekaarte 
leemte wegwerkt op het vlak van de pensioenbonus en 
van de gemengde loopbaan. Zij vraagt zich echter af of 
de in het koninklijk besluit vastgestelde termijn van drie 
maanden wel zal volstaan.

Ook de heer Koen Bultinck (VB) is verheugd dat de 
laagste en de oudste pensioenen worden opgetrok-
ken. Hij had evenwel graag gezien dat ze welvaartsvast 
werden gemaakt.

De regeling voor bijverdienende gepensioneerden 
werd versoepeld. Heeft de minister plannen om de ge-
pensioneerden eventueel onbeperkt te laten bijverdie-
nen ?

hésion de l’intervenante, qui insiste néanmoins au nom 
de son groupe pour que la liaison au bien-être soit ren-
due structurelle.

Le budget ne permet pas que le Fonds de vieillis-
sement soit alimenté et cela s’explique par la situation 
économique diffi cile. Néanmoins, des perspectives 
d’avenir doivent être ouvertes pour assurer le fi nance-
ment des pensions futures.

La note de politique générale n’évoque pas la pro-
blématique des femmes, dont les pensions sont les 
plus basses. L’intervenante tient à y attirer l’attention 
de la ministre.

La note de politique générale fait état d’une réfl exion 
continue au sujet des pensions complémentaires pour 
les agents contractuels du secteur public : quelles sont 
les pistes auxquelles songe la ministre ?

Il est question également de la création d’un centre 
d’information et de connaissance à propos de la cen-
tralisation de la gestion des pensions du secteur public, 
à confi er au SdPSP : les objectifs, annoncés déjà dans 
la note de politique générale précédente, sont-ils at-
teints ? Si non, que doit-il encore être accompli ?

En ce qui concerne le projet CAPELO, des garanties 
ont-elles été prévues pour la protection de la vie privée 
et la protection contre le piratage informatique ?

La note de politique générale annonce une évalua-
tion de la GRAPA, instaurée depuis le 1er juin 2001 : 
par qui cette évaluation sera-t-elle réalisée et comment 
la ministre compte-t-elle améliorer l’automatisation de 
ce droit ?

Enfi n, l’intervenante tient à saluer l’arrêté royal du 
12 novembre 2008, qui met fi n à une lacune relevée 
par les médiateurs pensions en ce qui concerne le bo-
nus pension et les carrières mixtes. Toutefois, cet arrêté 
royal prévoit un délai de trois mois : est-ce suffi sant ?

M. Koen Bultinck (VB) salue lui aussi l’augmentation 
des pensions les plus basses et les plus anciennes. Il 
souhaite cependant que l’on évolue vers une liaison au 
bien-être.

Le travailleur autorisé pour les pensionnés est as-
soupli : quelles sont les intentions de la ministre quant 
à une éventuelle autorisation illimitée ?
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De beleidsnota blijft al even vaag over de volledige 
afschaffi ng van de solidariteitsbijdrage. Hoe ziet de mi-
nister die zaak op lange termijn ?

Met betrekking tot de Nationale Pensioenconferentie 
vreest het lid dat de minister de uitkomst daarvan reeds 
ter discussie stelt, meer bepaald door haar uitspraken 
over het pensioensparen en de eventuele afschaffi ng 
van de fi scale stimuli.

Met betrekking tot de aanvullende pensioenen voor 
de ambtenaren onder arbeidsovereenkomst werd voor 
2009 een wetsontwerp aangekondigd, maar nu blijkt 
dat de onderhandelingen daarover nog van start moe-
ten gaan. De beleidsnota houdt het veeleer vaag, terwijl 
de plannen in de vorige regeerperiode al ver gevorderd 
waren. Kan men geen strikter tijdpad aanhouden ?

Volgens de heer Gabriel Perl, administrateur-gene-
raal van de RVP, en mevouw Bea Cantillon kan men 
de tweede pensioenpijler misschien wel beter verplicht 
maken. Wat denkt de minister daarvan ?

Hoe denkt de minister dat de pensioenen op lange 
termijn zullen evolueren, in het licht van het feit dat het 
Zilverfonds voor het derde opeenvolgende jaar niet 
wordt gestijfd, en dat daarvoor nooit in een structurele 
fi nanciering werd voorzien ?

In juli 2008 heeft het Rekenhof de resultaten bekend 
gemaakt van een doorlichting van de geldoverdracht 
tussen de pensioenkassen onderling. Werden in dat 
verband de vereiste maatregelen genomen ?

Wat de begroting betreft, geeft mevrouw Maggie 
De Block (Open Vld) een opsomming van de factoren, 
waaruit volgens de minister blijkt waarom de uitgaven 
zijn gestegen. Het lid meent evenwel dat het toene-
mende aantal ambtenaren dat met pensioen mag gaan 
onmiskenbaar een rol speelt; zij vraagt zich af of die 
kosten nog wel ten laste van de federale begroting 
moeten blijven. Kan daarover niet worden overlegd met 
de ministers van de gemeenschappen en de gewes-
ten ?

De spreekster is verwonderd dat in de beleidsnota 
wordt gesteld dat « een pensioenbeleid (…) geen lo-
terij [mag] zijn ». Nooit eerder heeft zij geweten dat 
dergelijke terminologie in verband met de pensioenen 
wordt gebruikt. Het pensioen behoort tot de rechten die 
de gepensioneerde tijdens zijn loopbaan heeft opge-
bouwd. De beleidsnota rept overigens met geen woord 

La note de politique générale est tout aussi vague en 
ce qui concerne une suppression totale de la cotisation 
de solidarité. Comment la ministre voit-elle les choses 
à long terme ?

En ce qui concerne la conférence nationale sur les 
pensions, l’intervenant craint que des déclarations de 
la ministre, notamment concernant l’épargne-pension 
et l’éventuelle suppression des incitants fi scaux, aient 
déjà mis son issue en péril.

En ce qui concerne les pensions complémentaires 
pour les contractuels du secteur public, un projet de 
loi était annoncé pour 2009, mais il semble que les né-
gociations à ce sujet doivent encore démarrer. La note 
de politique générale est plutôt vague, alors que les 
projets étaient déjà assez avancés sous la législature 
précédente. Un timing plus strict n’est-il pas possible ?

En ce qui concerne le second pilier de pensions, des 
déclarations tant de l’administrateur général de l’ONP, 
M. Perl, mais également de Mme B. Cantillon, suggè-
rent qu’il faudrait peut-être songer à le rendre obliga-
toire. Qu’en pense la ministre ?

Quelle est la vision à long terme de la ministre au su-
jet de l’avenir des pensions, alors que, pour la 3ème an-
née consécutive, le Fonds de vieillissement n’est pas 
alimenté, et qu’aucun fi nancement structurel n’a jamais 
été prévu ?

En juillet 2008, la Cour des comptes a publié le ré-
sultat d’un audit au sujet des transferts d’argent des 
caisses de pension entre elles : les mesures nécessai-
res ont-elles été prises ?

En ce qui concerne le budget, Mme Maggie De Block 
(Open Vld) relève les différents facteurs qui, selon la 
ministre, expliquent la hausse de dépenses; elle consi-
dère cependant que le nombre croissant des fonction-
naires autorisés à prendre leur pension joue un rôle 
non négligeable et se demande si le budget fédéral de-
vra continuer à assumer cette charge. N’y aurait-il pas 
lieu à une concertation avec les ministres régionaux et 
communautaires ?

L’intervenante s’étonne de lire dans la note de poli-
tique générale qu’une « politique de pension ne peut 
être une loterie ». Voilà une terminologie qu’elle n’a 
jamais entendu utiliser dans ce domaine. La pension 
relève des droits que le pensionné s’est construit au 
cours de sa carrière. Le lien entre la pension et le tra-
vail est également absent de cette note, alors que pour 
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van het verband tussen pensioen en werk, terwijl men, 
als men een pensioen wil genieten, zo snel mogelijk 
aan de slag moet gaan en dat zo lang mogelijk moet 
blijven.

Daar staat tegenover dat het lid ingenomen is met 
het belang dat in de beleidsnota wordt gehecht aan de 
correcte voorlichting van de (toekomstige) gepensio-
neerden, in het bijzonder jongeren en vrouwen, om hen 
diets te maken dat hun beroepskeuzes ook een weer-
slag hebben op het pensioen dat zij zullen krijgen. Met 
de drie pensioenstelsels die België rijk is, is dat geen 
makkelijke klus. Bij het informeren van de doelgroep 
moet rekening worden gehouden met de digitale kloof.

Wat de grenzen voor de toegelaten arbeid van ge-
pensioneerden betreft, had het lid graag gezien dat 
degenen die een overlevingspensioen ontvangen, aan 
de slag zijn én nog kinderen ten laste hebben, een on-
beperkt bedrag zouden mogen bijverdienen.

Volgens de spreekster dreigt de Nationale Pensioen-
conferentie uit te draaien op een mediaspektakel zon-
der echt direct nut : het thema werd de jongste jaren 
al uitgebreid geanalyseerd en er werd een overzicht 
van de problemen opgesteld; bovendien zal de minister 
door de in aantocht zijnde verkiezingen geen tijd meer 
hebben om de vereiste maatregelen te nemen.

De spreekster verbaast zich op haar beurt over de 
verklaringen van de minister over de tweede pijler nog 
voor de Nationale Pensioenconferentie van start is ge-
gaan. Zij is des te verbaasder, daar alle meerderheids-
partijen het er onder de vorige regeerperiode over 
eens waren de democratisering van de tweede pijler te 
ondersteunen. De eerste pijler moet iedereen een fat-
soenlijk inkomen garanderen. Mochten de budgettaire 
middelen niet volstaan om de tweede en de derde pij-
ler te ondersteunen, dan zou men zich vragen moeten 
stellen over het bedrag van de ambtenarenpensioenen 
die tweemaal zo hoog zijn als die van de loontrekken-
den en viermaal zo hoog als die van de zelfstandigen. 
Mevrouw De Block had enkele maatregelen verwacht 
die de tweede pijler zouden democratiseren. 

Wat is de minister met de lokale pensioenen van 
plan als zij stelt dat zij de betaalbaarheid ervan wil 
waarborgen ? 

Het project-Capelo draagt de goedkeuring weg van 
mevrouw De Block : tijdens de werkzaamheden van de 
Vergrijzingscommissie werd vastgesteld dat er over de 
ambtenarenpensioenen een verschrikkelijk tekort aan 
informatie was. 

pouvoir bénéfi cier d’une pension, il faut travailler le plus 
vite possible et le plus longtemps possible.

Mme De Block apprécie par contre l’accent qui est 
mis dans la note sur la nécessité d’informer correcte-
ment les (futurs) pensionnés, en particulier les jeunes 
et les femmes, afi n que les décisions professionnelles 
tiennent également compte de la future pension. Les 
trois régimes de pension qui subsistent en Belgique ne 
rendent pas cette information plus aisée. L’information 
aux usagers doit tenir compte de la fracture numéri-
que.

En ce qui concerne les limites du travail autorisé des 
pensionnés, l’intervenante souhaite que les bénéfi ciai-
res d’une pension de survie qui travaillent et ont encore 
des enfants à charge soient autorisés à travailler sans 
limite.

La conférence nationale sur les pensions risque, se-
lon elle, d’être un événement médiatique sans grande 
utilité directe : le sujet a été largement exploré au cours 
des dernières années et les inventaires des problèmes 
existent; en outre, la proximité des élections ne per-
mettra pas à la ministre de prendre les mesures qui 
s’imposent.

L’intervenante s’étonne, elle aussi, des déclarations 
de la ministre sur le deuxième pilier, avant même que la 
conférence nationale sur les pensions n’ait commencé. 
Elle s’en étonne d’autant plus que, sous la précédente 
législature, tous les partis au pouvoir étaient unanimes 
pour soutenir la démocratisation du deuxième pilier de 
pension. Le premier pilier doit garantir à tous un revenu 
décent. Au cas où les moyens budgétaires seraient in-
suffi sants pour soutenir les deuxième et troisième pi-
lier, il y aurait alors lieu de s’interroger sur le montant 
des pensions des fonctionnaires, deux fois plus éle-
vées que celles des salariés et quatre fois plus élevées 
que celles des indépendants. Mme De Block se serait 
attendu à quelques mesures visant à démocratiser le 
second pilier.

En ce qui concerne les pensions locales, quelle est 
l’ambition de la ministre lorsqu’elle dit vouloir assurer 
leur « payabilité » ?

Le projet Capelo recueille l’approbation de Mme 
De Block : lors des travaux de la commission sur le 
vieillissement de la population, il a été constaté que 
l’information sur les pensions des fonctionnaires font 
cruellement défaut.
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Mevrouw De Block betreurt dat de beleidsnota geen 
melding maakt van het vraagstuk van de vrouwenpen-
sioenen; de vrouwen hebben met het oog op hun ge-
zinskeuze hun prestaties verminderd en hun pensioen-
rechten beperkt, wat hen duur te staan kan komen als 
ze scheiden of alleen komen te staan. 

In het hoofdstuk « Pensioenen en Europa » stipt de 
spreekster aan dat de aanvullende pensioenen ook 
daar mondjesmaat worden behandeld en vraagt zij 
zich af of die keuze van de minister wel de wil van de 
hele regering weerspiegelt. 

Ook mevrouw Martine De Maght (LDD) onderstreept 
de noodzaak langetermijnperspectieven te openen, 
waarbij rekening wordt gehouden met de minstbedeel-
den. De huidige pensioenregeling is aan herziening toe. 
Het is onaanvaardbaar dat de mensen met de kleinste 
pensioenen geen waardig leven kunnen leiden.

Aangaande de toegelaten beroepsactiviteiten pleit 
de LDD-fractie voor onbeperkte toestemming. Als men 
de toekomstige pensioenen duurzaam wil maken, dan 
moeten de huidige gepensioneerden de regeling steu-
nen, wat maar mogelijk is door hun toe te staan een 
bezoldigde activiteit uit te oefenen. 

 
Tegen de bekende achtergrond van de vergrijzing 

verbaast de spreekster zich erover dat men acht jaar 
heeft gewacht alvorens te evalueren hoe de inkomen-
garantie voor ouderen kan worden verbeterd om beter 
aan de behoeften te beantwoorden. 

De spreekster verwacht veel van de Nationale Pen-
sioenconferentie; zij wenst dat de huidige pensioen-
regeling in België kritisch wordt bekeken en dat het 
algemeen pensioenbeleid op coherente wijze wordt 
veralgemeend, of eventueel tot een andere regeling 
wordt omgevormd. Vanuit dat standpunt is het betreu-
renswaardig dat de minister publieke verklaringen heeft 
afgelegd nog vóór de conferentie goed en wel van start 
is gegaan. Mochten de woorden van de minister over 
de fi scale stimuli voor de tweede en de derde pijler be-
waarheid worden, dan zullen de huidige en de toekom-
stige generaties daaronder lijden. Het is realistisch het 
Zilverfonds van geldmiddelen te voorzien, maar men 
mag er niet té veel van verwachten; het gaat om een 
lege doos : er mag geen euro uit dat fonds worden uit-
gegeven als de overheidsschuld niet onder 60 % is ge-
daald, en die schuld bedraagt momenteel 85 %.

Mevrouw Meryame Kitir (sp.a+Vl.Pro) merkt op dat 
het probleem in de eerste pijler is dat men ermee is 
gestopt reserves op te bouwen. Men moet dus een 
nieuwe fi nancieringsstrategie bedenken en de Hoge 
Raad van Financiën ermee belasten een nieuw plan 

Mme De Block regrette que la note de politique gé-
nérale ne fasse aucune mention du problème des fem-
mes qui, en raison de leurs choix familiaux, ont réduit 
leurs prestations et diminuer leurs droits à une pen-
sion, choix qu’elles payent cher si elles se retrouvent 
divorcées ou séparées.

Dans le chapitre sur les pensions et l’Europe, Mme 
De Block relève la portion congrue réservée, là aussi, 
aux pensions complémentaires et se demande si ce 
choix de la ministre refl ète bien la volonté de l’ensem-
ble du gouvernement.

Mme Martine De Maght (LDD) souligne, elle aussi, 
la nécessité de dégager des perspectives à long terme, 
tenant compte des besoins des moins favorisés. Une 
révision des systèmes actuels de pension s’impose. Il 
n’est pas acceptable que les bénéfi ciaires des plus pe-
tites pensions ne puissent mener une vie digne.

En ce qui concerne le travail autorisé des pension-
nés, le groupe LDD plaide en faveur d’une autorisation 
sans limites. Si l’on veut assurer la soutenabilité des 
pensions futures, il faut que les pensionnés actuels 
soutiennent le système, ce qui n’est possible qu’en leur 
permettant une activité rémunérée.

Dans le contexte connu de vieillissement de la popu-
lation, l’intervenante s’étonne que l’on ait attendu 8 ans 
avant d’évaluer comment la GRAPA pourrait être amé-
liorée pour mieux répondre aux besoins.

L’intervenante attend beaucoup de la conférence na-
tionale sur les pensions; elle souhaite que l’actuel sys-
tème des pensions en Belgique soit remis en question 
et que la politique générale en matière de pensions soit 
globalisée de façon cohérente, éventuellement refondu 
en un système. De ce point de vue, il est regrettable 
que la ministre ait fait des déclarations publiques avant 
même le début de la conférence. Au cas où les pro-
pos de la ministre au sujet des stimulants fi scaux aux 
deuxième et troisième piliers de pension se vérifi aient, 
les générations actuelles et futures en souffriront. S’il 
semble réaliste que le Fonds de vieillissement soit 
alimenté, il ne faut cependant pas trop en attendre; il 
s’agit d’un boîte vide : pas un euro du Fonds ne peut 
être dépensé si la dette publique n’a pas atteint 60 %; 
or, elle s’élève aujourd’hui à 85 %.

Mme Meryame Kitir (sp.a-Vl.Pro) note que dans 
le premier pilier, le problème est que l’on a cessé de 
construire des réserves. Il faut donc prévoir une nou-
velle stratégie de fi nancement et charger le Conseil su-
périeur des Finances d’élaborer un nouveau plan assu-
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uit te werken om de leefbaarheid van de eerste pijler 
te garanderen, want voor de spreekster is dat het be-
langrijkste. De tweede pijler behoeft nog versterking, 
maar vooral democratisering. Zowel de eerste als de 
tweede pijler worden vandaag verwaarloosd. Voor de 
derde pijler wenst mevrouw Kitir dat die gepaard gaat 
met kapitaalgarantie. 

Talrijke beslissingen worden uitgesteld of verscho-
ven naar de Nationale Pensioenconferentie, maar het 
is tijd dat de regering knopen doorhakt. 

Ook de heer Yvan Mayeur (PS) beklemtoont de nood-
zaak om snel een regeling in te stellen die het contrac-
tueel personeel bij de overheid een analoog pensioen 
waarborgt als dat van hun vastbenoemde collega’s.

Voorts brengt hij ook het vraagstuk van de lokale 
pensioenen ter sprake : vele gemeenten zijn toege-
treden tot de RSZ-PPPO; vele gemeenten benoemen 
hun personeel niet. De pools in de RSZ-PPO zijn im-
mers niet solidair. Sinds de oprichting van een bijzon-
dere pool voor de politiediensten zijn de moeilijkheden 
nog toegenomen : de gemeenten betalen nog altijd de 
oude politiepensioenen, maar de nieuwe politiepool 
moet geen enkel pensioen uit het verleden dragen. Er 
moet tussen de pools een solidariteitsregeling tot stand 
worden gebracht en de verschillende partners die be-
reid zijn de benoemingen over te nemen, moeten ertoe 
worden aangezet dat samen te doen. Bovendien stemt 
de regeling inzake beheer en vertegenwoordiging in de 
beheerscomités van de RSZ-PPO niet altijd overeen 
met de omvang van de groep bijdragebetalenden; zo is 
Brussel in het beheerscomité niet vertegenwoordigd. 

Mevrouw Linda Musin (PS) onderstreept het belang 
van de Nationale Pensioenconferentie en vindt dat de 
deelgebieden zouden moeten worden betrokken bij het 
thema bejaarden en maatschappij : het beleid inzake 
bijstand aan personen, in het bijzonder aan bejaarden, 
het gezondheidsbeleid, en de erkenning en subsidië-
ring van de rusthuizen en opvangdiensten behoren im-
mers tot de bevoegdheid van de gemeenschappen en 
gewesten. Waarom maken die dan geen deel uit van 
de taskforce ? 

III.  —  ANTWOORDEN VAN MINISTER VAN 
PENSIOENEN MARIE ARENA 

1.  Het Zilverfonds

Het Zilverfonds bevat ongeveer 16 miljard euro. Er 
zal geen beroep worden gedaan op dat Fonds vóór 
2020, dat wil zeggen tot wanneer het werkelijk moeilijk 

rant la viabilité du premier pilier car, pour l’intervenante, 
c’est bien le plus important. Le deuxième pilier devrait 
en effet être renforcé, mais surtout démocratisé. Tant 
le premier que le deuxième pilier sont aujourd’hui né-
gligés. En ce qui concerne le troisième pilier, Mme Kitir 
souhaite qu’il soit assorti de garanties du capital.

De nombreuses décisions sont reportées ou ren-
voyées à la conférence nationale sur les pensions, 
mais il est temps que le gouvernement tranche.

M. Yvan Mayeur (PS) insiste, lui aussi, sur la né-
cessité de mettre rapidement en place un système 
garantissant aux contractuels de la fonction publique 
une pension analogue à celle de leurs collègues sta-
tutaires. 

Par ailleurs, il évoque également le problème des 
pensions locales : beaucoup de communes ont ad-
héré à l’ONSS-APL; beaucoup de communes ne nom-
ment pas leur personnel. En effet, les pools au sein de 
l’ONSS-APL ne sont pas solidaires. Depuis la création 
d’un pool particulier pour les services de police, la dif-
fi culté s’est accrue : les communes paient toujours les 
anciennes pensions police, mais le nouveau pool po-
lice est vierge de toute charge du passé. Il y a lieu de 
créer un système de solidarité entre les pools et inciter 
les différents partenaires disposés à reprendre les no-
minations, à le faire ensemble. En outre, le système de 
gestion et de représentation à l’intérieur des comités 
de gestion de l’ONSS-APL ne correspond pas toujours 
à la masse que représentent les cotisants; ainsi, la ville 
de Bruxelles n’est pas représentée au comité de ges-
tion.

Mme Linda Musin (PS) souligne l’importance de la 
conférence nationale sur les pensions et estime que 
les entités fédérées devraient être associées au thème 
« les personnes âgées et la société » : en effet, la politi-
que d’aide aux personnes, en particulier les personnes 
âgées, la politique de la santé, l’agrément et la subsi-
diation des maisons de repos et des services d’accueil, 
relèvent de la compétence des communautés et des 
régions. Pourquoi celles-ci ne font-elles pas partie de 
la task force ?

III.  —  RÉPONSES DE LA MINISTRE DES 
PENSIONS, MME MARIE ARENA

1.  le Fonds de vieillissement

Le Fonds de vieillissement s’élève à environ 16 mil-
liards d’euros; le recours à ce Fonds n’est pas prévu 
avant 2020, lorsque l’inversion des tendances démo-
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graphiques à la suite du vieillissement de la population 
rendra la charge des pensions vraiment malaisée à as-
sumer. Cette inversion de tendances se caractérise par 
trois phénomènes simultanés : le nombre croissant de 
pensionnés, l’allongement de la durée de la vie et la 
diminution du nombre des actifs. Le Fonds de vieillis-
sement est un outil important, parce qu’il permettra de 
ne pas faire peser sur la seule génération des actifs de 
ce moment-là la charge totale des inactifs.

 

Sans parler de 2007, qui s’est trouvée être une an-
née exceptionnellement diffi cile, il est vrai qu’en 2008 
et 2009 la situation économique et fi nancière n’a pas 
permis l’alimentation du Fonds : son alimentation aurait 
été diffi cile à justifi er alors que le gouvernement a du 
endetter l’État belge pour faire face à la crise fi nanciè-
re, à laquelle la priorité a été donnée.

2.  Pensions légales et pensions complémentaires

La ministre rappelle le point de vue auquel la presse 
a fait écho. Elle estime que tant que le premier pilier 
peut être fi nancé de manière à permettre à tout le mon-
de de vivre correctement, et qu’on peut simultanément 
fi nancer un deuxième pilier permettant de manière sec-
torielle à apporter un complément aux pensionnés, et 
qu’éventuellement, un troisième pilier peut en outre fai-
re l’objet d’incitants fi nanciers, ces trois piliers peuvent 
coexister. Mais lorsque le premier pilier, qui garantit le 
bien-être, est menacé, alors il faut se poser la question 
du deuxième pilier, et a fortiori, la question du troisième 
pilier, lequel ne couvre pas les besoins de tous.

Rendre le deuxième pilier obligatoire pour tous 
équivaut à élargir le premier pilier; si l’on veut que ce 
deuxième pilier soit obligatoire pour tous avec un taux 
minimum de couverture et soit géré par des fonds de 
fi nanciarisation qui ne garantissent aucune transparen-
ce, alors il y a sérieusement matière à réfl exion.

Face aux publicités émanant de fonds de pension du 
deuxième pilier, tirant un argument de vente du doute 
qu’elles sèment quant à la viabilité du premier pilier, la 
ministre s’insurge et rappelle le rôle récent que l’État a 
joué pour assurer la viabilité du système fi nancier mis 
en péril. 

zal zijn om de pensioenlast te dragen als gevolg van de 
inversie van de demografi sche tendensen als gevolg 
van de vergrijzing. Die inversie van de tendensen zal 
worden gekenmerkt door drie gelijktijdige fenomenen : 
het stijgend aantal gepensioneerden, de verlenging van 
de levensduur en de daling van het aantal actieven. Het 
Zilverfonds is een belangrijk instrument omdat het de 
mogelijkheid biedt de volledige last van de inactieven 
niet alleen op de generatie actieven van dan te doen 
wegen.

Afgezien van 2007, dat een uitzonderlijk moeilijk jaar 
is geweest, klopt het dat de economische en fi nanciële 
situatie het in 2008 en 2009 het niet mogelijk maakt 
het Fonds bijkomend te fi nancieren. Het zou immers 
moeilijk te rechtvaardigen zijn dat het Fonds bijkomend 
wordt gefi nancierd op het ogenblik dat de regering de 
Belgische Staat een schuldenlast deed aangaan om 
het hoofd te kunnen bieden aan de fi nanciële crisis, 
hetgeen voorrang kreeg.

2.  Wettelijke en aanvullende pensioenen

De minister herinnert aan het standpunt dat in de 
pers aan bod is gekomen. Zij vindt dat de drie pen-
sioenpijlers het best naast elkaar kunnen bestaan, zo-
lang de eerste pijler dermate kan worden gefi nancierd 
dat hij iedereen de mogelijkheid biedt een normaal le-
ven te leiden, en er tegelijkertijd een tweede pijler wordt 
gefi nancierd waardoor per sector de gepensioneerden 
een aanvullend bedrag kan worden toegekend, en er 
eventueel een derde pijler bestaat, met fi nanciële in-
centives. Als de eerste pijler, die het welzijn waarborgt, 
echter wordt bedreigd, dan moet men anders aankijken 
tegen de tweede pijler en a fortiori ook de derde pijler, 
die niet de behoeften van iedereen dekken.

De tweede pijler verplicht openstellen voor iedereen, 
komt erop neer dat de eerste pijler wordt verruimd. Er 
is wel grondig beraad nodig als men die tweede pijler 
voor iedereen verplicht open wil stellen, want die pij-
ler zou dan maar een minimale dekkingsgraad bieden 
en worden beheerd door fi nancieringsfondsen zonder 
enige transparantie.

De minister gaat ook in op de reclameboodschap-
pen van pensioenfondsen van de tweede pijler, waar-
bij als verkoopsargument twijfel wordt gezaaid over de 
leefbaarheid van de eerste pijler. Zij toont zich daarover 
heel verontwaardigd, en herinnert aan de rol die de 
Staat onlangs heeft gespeeld bij het overeind houden 
van het belaagde fi nanciële systeem.
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3.  Nationale Pensioenconferentie

In de Nationale Pensioenconferentie staat men open 
voor de dialoog: met de sociale partners zal men zich 
beraden over de garanties die vereist zijn om de eerste 
pijler te behouden, rekening houdend met de activiteits-
graad. In dat verband geeft de minister aan dat de ac-
tiviteitsgraad van de 25-jarigen en die van de 55-plus-
sers één van de zwakke plekken van het systeem is, 
waarover men zich moet beraden. Daarom trouwens 
zal de minister van Werk deelnemen aan de debatten 
over de activiteitsgraad.

In antwoord op de bedenkingen van mevrouw De 
Block herinnert de minister eraan dat men, als de vo-
rige werkzaamheden waarnaar zij heeft verwezen, 
daadwerkelijk hun beslag hadden gekregen, op grond 
van de conclusies daarvan doelgerichte beslissingen 
had kunnen uitwerken om de eerste pijler tegen 2020 
te waarborgen. Het ligt precies in de bedoeling van de 
Conferentie alle gedane onderzoeken te verenigen, 
die aan te wenden om het overleg met alle betrokken 
instanties te bevorderen en aldus te komen tot een 
hervorming van het pensioenstelsel. Men kan er niet 
omheen dat dialoog en overleg tijdrovend zijn; volgens 
de minister zal het een jaar duren vooraleer die werk-
zaamheden compromissen opleveren en maatregelen 
met politieke draagkracht kunnen worden genomen, 
die garant staan voor een pensioenstelsel dat die naam 
waard is. Hoewel sommigen aangeven dat ook de ver-
kiezingsdata terzake een rol spelen, herinnert de mi-
nister eraan dat deze regeerperiode pas in 2011 ten 
einde is.

De vergrijzing plaatst de federale overheid voor een 
uitdaging, en heeft even goed gevolgen voor de volks-
gezondheid. Dat is trouwens ook de reden waarom de 
groeinorm van 4,5 % rekening houdt met de gevolgen 
van de vergrijzing voor het budget voor de volksgezond-
heid (75 % van de individuele uitgaven voor gezond-
heidszorg wordt in de drie laatste levensjaren besteed). 
Het beleid inzake andere aangelegenheden, zoals bij-
voorbeeld inzake zelfredzaamheid, bejaardenbegelei-
ding enzovoort ressorteren onder de bevoegdheid van 
de deelgebieden; daarom worden zij betrokken bij het 
laatste punt op de agenda van de Nationale Pensioen-
conferentie, met name de positie van de bejaarden in 
de samenleving.

In antwoord op de vragen over de vertegenwoor-
diging van de representatieve bejaardenorganisaties, 
herinnert de minister eraan dat de taskforce precies is 
belast met de organisatie van die Conferentie, waaraan 
de sociale partners, politici en de administratie deel-
nemen. Voorts zijn er werkgroepen waarin de vereni-
gingen vertegenwoordigd zijn. De Nationale Pensioen-

3.  Conférence nationale sur les pensions

Le dialogue reste ouvert au sein de la Conférence 
nationale des pensions : avec les partenaires sociaux, 
une réfl exion aura lieu sur les garanties requises pour 
le maintien du premier pilier, compte tenu du taux d’ac-
tivité; à cet égard, la ministre signale que le taux d’ac-
tivité autour de 25 ans et celui des 55 ans et plus est 
une des fragilités du système, au sujet desquelles il 
convient de s’interroger. C’est d’ailleurs pourquoi la mi-
nistre de l’Emploi participera aux discussions sur les 
taux d’activité.

En réponse aux réfl exions de Mme De Block, la 
ministre rappelle que si les travaux antérieurs qu’elle 
a cités avaient réellement abouti, leurs conclusions 
auraient conduit à l’élaboration de décisions bien pré-
cises destinées à garantir le premier pilier à l’horizon 
2020. L’objectif de la Conférence est précisément de 
réunir tous les travaux qui ont déjà été menés, de s’en 
servir pour favoriser une concertation avec toutes les 
instances concernées et de parvenir ainsi à une ré-
forme du système des pensions. Il est un fait que le 
dialogue et la concertation prennent du temps; la mi-
nistre prévoit une année pour que ces travaux donnent 
lieu à des compromis et des mesures qui pourront être 
portées politiquement et qui garantiront un système 
de pensions digne de ce nom. Quant aux perspectives 
électorales avancées par certains, la ministre rappelle 
que la législature se poursuit jusqu’en 2011.

L’enjeu du vieillissement concerne le fédéral et a 
autant d’implications au niveau de la santé, — et c’est 
d’ailleurs la raison pour laquelle la norme de croissance 
de 4,5 % tient compte des effets du vieillissement sur 
le budget de la santé (75 % des dépenses individuelles 
de santé sont consommées les trois dernières années 
de la vie). D’autres politiques, telles que par exemple 
les politiques d’autonomie, d’accompagnement à la 
vieillesse, relèvent des entités fédérées : c’est pourquoi 
les entités fédérées sont associées au dernier thème 
de la Conférence nationale sur les pensions, la place 
des aînés dans la société.

Quant aux questions relatives à la représentation 
des organisations représentatives des aînés, la minis-
tre rappelle que la task force est précisément chargée 
de l’organisation de la conférence; elle comprend les 
partenaires sociaux, le politique et l’administration. Par 
ailleurs, il y a des groupes de travail, au sein desquels 
se retrouvent les associations. La Conférence natio-
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conferentie zal samen met de bejaardenverenigingen 
op specifi eke vraagstukken moeten ingaan. Ook de 
vrouwenverenigingen zullen er worden toe uitgenodigd 
voorstellen te doen om de ongelijke behandeling van 
vrouwen inzake pensioen weg te werken. Het vraag-
stuk van de vrouwenpensioenen zal er geen studieob-
ject worden; er zullen daarentegen resoluties formule-
ren en aanbevelingen worden gedaan.

4.  De pensioenen en Europa

De vergrijzing is een Europese realiteit : de Europe-
se context is er dus een van « duurzaamheid » van de 
pensioenstelsels, welke echter nationaal zijn. Elk van 
de Staten verdedigt zijn eigen pensioenstelsel, dat ge-
grond is op met name de eigen geschiedenis. Uiteraard 
is het nuttig de tendensen te observeren die elk van de 
Staten in zijn stelsel te zien geeft, alsmede zich daar 
eventueel op te inspireren doch tegelijkertijd ook reke-
ning te houden met de Europese « duurzaamheidsbe-
ginselen » (inzonderheid op begrotingsvlak) én met de 
specifi eke eigenheden van ons eigen stelsel.

5.  Diverse vragen

In antwoord op de vraag van de heer Gilkinet of de 
budgetten in verband met de beslissing om de pen-
sioenen op te waarderen ook de beslissingen inzake 
welvaartsvastheid omvatten, bevestigt de minister dat 
zulks wel degelijk het geval is. De regering heeft de 
geleverde inspanning voor welvaartsvastheid verdrie-
dubbeld.

Met betrekking tot de solidariteitsbijdrage heeft de 
regering beslist de afschaffi ng daarvan in 2008 aan te 
vatten; een eerste schijf is beperkt tot een maximaal 
« gezinsinkomen » van 2 373,08 euro, over de helft van 
het jaar. Het regeerakkoord voorziet in een volledige 
afschaffi ng, doch er zijn begrotingsprioriteiten. In 2009 
zal de bijdrage binnen dezelfde inkomstengrenzen 
worden afgeschaft, maar dan over het hele jaar. Men 
zal nagaan welke budgettaire mogelijkheden in 2010 
voorhanden zijn.

De evaluatie van de regelingen die recht op de IGO 
verlenen (inzonderheid gelet op de individuele fi scale 
situatie én op het door het OCMW gevoerde onder-
zoek) slaat op de gevallen die buiten die regelingen 
staan. Het is de bedoeling de regelingen bij te sturen, 
zodat alle rechthebbenden dat IGO-bedrag krijgen. De 
diverse besturen zijn met die evaluatie belast.

SIGeDIS is een databank, en een cruciaal instru-
ment om zicht te krijgen op bijvoorbeeld de gemengde 
loopbanen. CAPELO is een van de onderdelen van SI-

nale des aînés devra travailler avec des associations 
d’aînés sur des problématiques particulières, de même 
que des associations de femmes seront invitées à for-
muler des propositions concernant les discriminations 
qui touchent les femmes en matière de pension. La 
problématique des pensions des femmes sera abordée 
non comme un champ d’études mais comme un champ 
de résolutions et de recommandations.

4.  Les pensions et l’Europe

Le vieillissement est une réalité européenne; le 
contexte européen est donc un contexte de « sou-
tenabilité » des systèmes de pension, qui sont, eux, 
nationaux. Chacun des États défend son système de 
pensions propre, fondé notamment sur son histoire 
particulière. Il est bien sûr utile d’observer les orienta-
tions que chacun de ces États donne à son système et 
de s’en inspirer le cas échéant, mais en tenant compte 
tant des principes européens de « soutenabilité », en 
particulier au niveau budgétaire, que des particularités 
de notre propre système. 

5.  Questions diverses

À M. Gilkinet, qui demandait si les budgets corres-
pondant aux décisions de valorisation des pensions 
intègrent aussi les décisions en matière de liaison au 
bien-être, la ministre confi rme que c’est bien le cas. Le 
gouvernement a triplé l’effort de liaison au bien-être.

En ce qui concerne la cotisation de solidarité, le 
gouvernement a décidé d’entamer sa suppression en 
2008; une première tranche est plafonnée à un revenu 
« ménage » de 2 373,08 euros, sur la moitié de l’année. 
L’accord de gouvernement prévoit une suppression to-
tale, mais des priorités budgétaires doivent être éta-
blies. En 2009, la cotisation sera supprimée dans les 
mêmes limites de revenus sur l’ensemble de l’année. 
On verra ce que permettront les possibilités budgétai-
res en 2010.

Quant aux mécanismes qui donnent droit à la GRA-
PA, compte tenu notamment de la situation individuelle 
sur le plan fi scal, mais également de l’enquête menée 
par le CPAS, l’évaluation porte sur les cas qui échap-
pent à ces mécanismes et visent à corriger les méca-
nismes pour que tous les ayant droits en bénéfi cient. 
Ce sont les diverses administrations qui sont chargées 
de cette évaluation.

SIGeDIS est un outil de base de données essentiel 
pour prendre en considération, par exemple les carriè-
res mixtes. CAPELO est une des parties de SIGeDIS : 
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GeDIS: in een eerste fase (in 2009), verwerkt het de 
nieuwe dossiers; in een tweede fase (vanaf 2010) zal 
CAPELO ook de gegevens over alle rijksambtenaren 
opnemen. De informatisering van de pensioengege-
vens over de ambtenaren bij de overheidsdiensten en 
van de pensioengegevens over de gemengde loop-
banen van alle toekomstige gepensioneerden is een 
gigantische taak. Zulks verantwoordt ruimschoots de 
verdubbeling van het budget voor SIGeDIS.

In verband met het « uniek loket » organiseren de 
RVP, de PDOS en de RSVZ gezamenlijke wachtdien-
sten voor gedecentraliseerde informatieverstrekking. 
Een voorlichtingsbrief wordt toegestuurd aan alle loon-
trekkenden van 55 jaar, die zich vervolgens voor aan-
vullende vragen vaak aanmelden bij de informatiedien-
sten.

Op het vlak van de pensioenen van de werknemers 
onder arbeidsovereenkomst bij de overheidsdiensten 
heeft de huidige regering beslist opnieuw werk te ma-
ken van hetgeen waarmee de vorige regering was be-
gonnen, alsmede overleg met de deelgebieden op te 
starten. Het kan inderdaad niet dat de deelgebieden 
fi nanciële lasten worden opgelegd die hun middelen te 
boven gaan of waarmee ze het niet eens zijn. Tegen 
april-mei 2009 wordt een ontwerp verwacht.

De personeelsleden onder arbeidsovereenkomst 
dragen voor hun pensioen bij tot de RVP, zolang ze 
onder dat statuut werken. Er is dus sprake van een 
overheveling door de RVP van de met die bijdragen 
overeenstemmende bedragen. Wat hier echter knelt, 
zijn het tijdstip waarop die overheveling moet gebeuren 
(zodra het personeelslid vast wordt benoemd of wan-
neer de betrokkene met pensioen gaat) en de even-
tuele intresten die, naar gelang van de hypothese, 
verschuldigd zijn. Momenteel wordt bestudeerd of de 
RVP ten dele de pensioenen kan betalen waarvoor hij 
bijdragen heeft ontvangen.

Wat het RSZ-PPO betreft, garandeert het Egalisa-
tiefonds een zekere solidariteit tussen pool 1 en pool 2, 
maar dat volstaat niet. Er wordt gewerkt aan mechanis-
men die een spoedige indienstneming (dus niet pas te-
gen het loopbaaneinde) moeten bevorderen en die de 
gemeenten die tot dergelijke benoemingen overgaan 
ertoe aanzetten toe te treden tot een gesolidariseerd 
fonds. 

Wat de voorheffi ng betreft, heeft de minister van Fi-
nanciën beloofd de belastingschalen te indexeren, wat 
niet alleen de gepensioneerden ten goede komt.

dans un premier temps (en 2009), il travaillera sur les 
nouveaux entrants; dans un second temps (à partir de 
2010), il intègrera les données relatives à l’ensemble 
des agents de l’État. L’immensité de la tâche que re-
présente l’informatisation des données « pension » des 
agents des services publics et des données « pensions 
mixtes » de l’ensemble des futurs pensionnés justifi e 
amplement le doublement du budget SIGeDIS.

En ce qui concerne le « guichet unique », à l’heure 
actuelle l’ONP, le SdPSP et l’INASTI organisent des 
permanences communes d’information décentralisée. 
Une lettre d’information est adressée à tous les sala-
riés de 55 ans qui, bien souvent, se présentent ensuite 
aux points d’information pour des questions complé-
mentaires.

En ce qui concerne les pensions des contractuels 
des services publics, le gouvernement actuel a déci-
dé de remettre sur le métier le travail entamé par le 
gouvernement précédent et de lancer une concerta-
tion avec entités fédérées : il ne saurait en effet être 
question d’engager les entités fédérées à des charges 
fi nancières qui dépasseraient leurs moyens ou qu’elles 
n’agréeraient pas. Un projet est attendu vers avril-mai 
2009.

En ce qui concerne les pensions des agents contrac-
tuels, ceux-ci cotisent à l’ONP tant qu’ils sont contrac-
tuels. Il est donc question d’un transfert par l’ONP des 
montants correspondant à ces cotisations; la diffi culté 
est toutefois le moment auquel ce transfert doit être 
effectué, — dès que l’agent devient statutaire ou au 
moment où il prend sa retraite — et les éventuels inté-
rêts à calculer selon que l’une ou l’autre hypothèse est 
retenue. Actuellement, on examine la possibilité que 
l’ONP paye la partie de pension pour laquelle il a perçu 
des cotisations.

En ce qui concerne l’ONSS-APL, le Fonds d’égalisa-
tion garantit une certaine solidarité entre les pools 1 et 
2, mais il est insuffi sant. Des mécanismes sont à l’étu-
de pour inciter à une nomination rapide plutôt qu’en 
fi n de carrière et pour encourager les communes qui 
procèdent à ces nominations et s’affi lient à un fonds 
solidarisé.

En ce qui concerne le précompte, le ministre des Fi-
nances s’est engagé à réaliser une indexation des ba-
rèmes fi scaux, laquelle ne concerne pas uniquement 
les pensionnés.
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IV.  —  RÉPLIQUES

En ce qui concerne le Fonds de vieillissement, M. 
Gilkinet (Ecolo-Groen !) estime qu’il convient de déga-
ger rapidement des perspectives pour le futur. Tous les 
plans existants sont remis en question par la crise.

V.  —  VOTE

La commission émet, par 10 voix contre une et une 
abstention, un avis positif sur la section 21 — Pen-
sions, du Budget général des dépenses pour l’année 
budgétaire 2009.

 La rapporteuse, Le président,

 Maggie DE BLOCK Yvan MAYEUR

IV.  —  REPLIEKEN 

In verband met het Zilverfonds vindt de heer Geor-
ges Gilkinet (Ecolo-Groen !) dat snel toekomstperspec-
tieven moeten worden geboden. Alle bestaande plan-
nen komen door de crisis op de helling te staan.

V.  —  STEMMING

Met 10 stemmen tegen 1 en 1 onthouding brengt 
de commissie een gunstig advies uit over sectie 21 — 
Pensioenen van het ontwerp van algemene uitgaven-
begroting voor het begrotingsjaar 2009.

 De rapporteur, De voorzitter,

 Maggie DE BLOCK Yvan MAYEUR
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